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§ 205 
Ettårsplan 2016 (KS/2015:705) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 

1. Kommunfullmäktige fastställer kommunstyrelsens förslag till ettårsplan 
för 2016. 
 

2. Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 20 kronor och 
15 öre. 
 

3. Kommunfullmäktige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i 
nämndernas reglementen ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de 
verksamheter som överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrappor-
teras i samband med delårsrapport 1 2016. 

 

Nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom 
den egna budgetramen. 

 

4. Kommunstyrelsen får under 2016 inom en total låneram på 3 804 miljo-
ner kronor ta upp nya och omsätta befintliga lån. Detta inkluderar upp-
låning för AB Botkyrkabyggen, Söderenergi AB, Upplev Botkyrka AB, 
Hågelbyparken AB och Botkyrka Stadsnät AB inom ramen för kommu-
nens internbank.  

 

5. Den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen 
som ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 

 

• AB Botkyrkabyggen; 1 400 miljoner kronor. 
• Söderenergi AB; 899 miljoner kronor. 
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• Upplev Botkyrka AB; 15 miljoner kronor. 
• Hågelbyparken AB; 10 miljoner kronor. 
• Botkyrka Stadsnät AB; 230 miljoner kronor. 
• Låneramen för kommunens eget upplåningsbehov (exklusive upplå-

ningen till kommunens bolag) föreslås uppgå till 1 250 miljoner kro-
nor. 

 

6. För Södertörns Energi AB föreslås en borgensram på brutto 1 250 mil-
joner kronor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen 
sätts till 90 miljoner kronor, för Södertörns Fjärrvärme AB till 40 miljo-
ner kronor och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor. För bo-
stadsrättsföreningar och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 
miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 

 

7. Samhällsbyggnadsnämnden och arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden får i uppdrag att öka kommunens ambitioner för exploatering 
och företagsetablering så att fler jobb skapas i Botkyrka.  
 

8. Samhällsbyggnadsnämnden får i uppdrag att öka exploateringstakten för 
att nå 20 miljoner kronor i exploateringsintäkter.  
 

Reservationer  
Samtliga ledamöter för (M), (KD) och (TUP) reserverar sig mot beslutet till 
förmån för egna yrkanden.  

Sammanfattning 
I förslaget till ettårsplan redovisas ett resultat på 34 miljoner kronor vilket 
motsvarar 0,7 procent av kommunens skatteintäkter inklusive utjämningsbi-
drag. Investeringarna uppgår till 945 miljoner kronor vilket medför ett be-
hov av ökad upplåning med 650 miljoner kronor. På grund av tidsförskjut-
ningar är ökningen av det faktiska upplåningsbehovet mycket svårbedömt 
och vi uppskattar att upplåningen kommer att öka med 500-700 miljoner 
kronor under året. 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta att utdebiteringen 
2016 ska höjas med 2 öre till 20 kronor och 15 öre. Jämfört med 2015 sker 
en skatteväxling med 2 öre mot Stockholms Läns Landsting. Växlingen av-
ser hälso- och sjukvård i bostad med särskild service och daglig verksamhet 
enligt LSS. Skatteintäkterna ökar med 4,2 miljoner kronor till följd av  
skatteväxlingen, vilket motsvaras av en kostnadshöjning med samma be-
lopp.  
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Förslaget till ekonomiska ramar i ettårsplanen skiljer sig i flera delar från 
den flerårsplan som kommunfullmäktige beslutade om i juni. De större för-
ändringarna gäller bedömning om lägre skatteintäkter och justerad resurs-
fördelningsmodell främst till följd av lägre befolkningsökning 2015. Dess-
utom har löneuppräkningen sänkts och effektiviseringskravet har tagits bort. 
Samtliga förändringar som påverkar nämnderna framgår av nämndavsnitten 
i ettårsplanen. 

Kommunstyrelsen har föreslagit en ny organisation för kommunledning från 
och med 2016. Mot denna bakgrund föreslår kommunstyrelsen att fullmäk-
tige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i nämndernas regle-
menten ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de verksamheter som 
överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras i samband med 
delårsrapport 1 2016. 

Som en del av beslutet om ettårsplan ingår fastställande av låne- och bor-
gensramar för 2016. Den totala låneramen inklusive upplåning för kommu-
nens bolag föreslås bli 3 804 miljoner kronor för 2016, vilket är 508 miljo-
ner kronor lägre än 2015.  

Borgens- och låneram för kommunens helägda bolag AB Botkyrkabyggen 
föreslås uppgå till 1 400 miljoner kronor och för Upplev Botkyrka AB och 
Hågelbyparken AB till 15 respektive 10 miljoner kronor för 2015. För Bot-
kyrka Stadsnät AB föreslås en ram på 230 miljoner kronor. 

Kommunens nettoåtagande för Söderenergi AB uppgår till 899 miljoner 
kronor. För Södertörns Energi AB föreslås en borgensram på brutto 1 250 
miljoner kronor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen 
sätts till 90 miljoner kronor, för Södertörns Fjärrvärme AB till 40 miljoner 
kronor och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor. För bostads-
rättsföreningar och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 miljoner 
respektive 45 miljoner kronor för 2016. 

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-21.  

Yrkanden  
Jimmy Baker (M) och Kia Hjelte (M) yrkar bifall till (M):s ettårsplan,  
bilaga. 

Stefan Dayne (KD) yrkar bifall till (KD):s ettårsplan, bilaga.  

Anders Thoren (TUP) yrkar bifall till (TUP):s ettårsplan, bilaga.  
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Särskilt yttrande  
Lars Johansson (FP) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer förslagen mot varandra. Ordföranden finner att  
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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YRKANDE 
Kommunstyrelse/Kommunfullmäktige 

2015-11-02 
 
Ärende 205 Ettårsplan 2016 (KS/2015:705) 
 
Moderaterna i Botkyrka lägger ett bättre förslag till ettårsplan för 2016. Vår budget 
präglas av fokus på välfärden med prioriteringarna främst inriktade på verksamhet för 
barn, unga, äldre och personer med behov av stöd och hjälp. Utöver detta finns det även 
ett utrymme för en välbehövlig skattesänkning på 25 öre, ett förslag som såväl ökar den 
egna friheten som signalerar att överskott är något som bör återgå tillbaka till 
skattebetalarna själva. 
 
Vi har även ett lägre driftsnetto än majoriteten och vidare ser vi till att inte öka 
upplåningen i samma utsträckning som majoriteten, bl.a. genom markförsäljningar och 
avyttrandet av kommunala fastigheter.  
 
Vi vill vända skattekraftsutvecklingen genom att bl.a. skapa förutsättningar för fler 
ombildningar, fler nybyggda bostadsrätter och hyreslägenheter samt en mer aktiv 
hållning gentemot tillskapandet av nya villatomter i kommunen. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta (yrkanden i fet stil ställs under särskild 
proposition) 

att kommunfullmäktige fastställer Moderaternas ettårsplan för 2016  
att kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 19 kronor och 90 

öre 
 

att  Kommunfullmäktige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i 
nämndernas reglementen ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de 
verksamheter som överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras 
i samband med delårsrapport 1 2016. 
 

Nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom 
den egna budgetramen. 
 
att Kommunstyrelsen får under 2016 inom en total låneram på 3 804 miljoner 

kronor ta upp nya och omsätta befintliga lån. Detta inkluderar upplåning 
för AB Botkyrkabyggen, Söderenergi AB, Upplev Botkyrka AB, 
Hågelbyparken AB och Botkyrka Stadsnät AB inom ramen för kommunens 
internbank. 
 

att Den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen 
som ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
 
• AB Botkyrkabyggen; 1 400 miljoner kronor. 



Sid 2 

• Söderenergi AB; 899 miljoner kronor. 
• Upplev Botkyrka AB; 15 miljoner kronor. 
• Hågelbyparken AB; 10 miljoner kronor. 
• Botkyrka Stadsnät AB; 230 miljoner kronor. 
• Låneramen för kommunens eget upplåningsbehov (exklusive upplåningen 
till kommunens bolag) föreslås uppgå till 1 250 miljoner kronor. 
 

att För Södertörns Energi AB föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner 
kronor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen 
sätts till 90 miljoner kronor, för Södertörns Fjärrvärme AB till 40 miljoner 
kronor och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor.  
För bostadsrättsföreningar och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 
miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 
 

att Samhällsbyggnadsnämnden och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
får i uppdrag att öka kommunens ambitioner för exploatering och 
företagsetablering så att fler jobb skapas i Botkyrka. 
 

att Samhällsbyggnadsnämnden får i uppdrag att öka exploateringstakten för 
att nå 20 miljoner kronor i exploateringsintäkter. 

att fastställa att respektive nämnds nettoram enligt Moderaternas förslag också skall 
utgöra anslagsbindningsnivå 

att kommunfullmäktige uppdrar till kommunstyrelsen att initiera en 
utvärdering av internbanken 

att  kommunfullmäktige beslutar om att upprätta en plan för att långsiktigt 
minska kommunens beroende av utjämningssystemen 

att kommunfullmäktige uppdrar åt Botkyrkabyggen att informera alla 
hyresgäster om ägardirektiven samt att aktivt möjliggöra ombildningar av 
hyresrätter till bostadsrätter 

 
 
 
Jimmy Baker Kia Hjelte  
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Förslag till beslut        
Vi i Tullingepartiet föreslår kommunstyrelsen besluta att 
 
1. Kommunfullmäktige fastställer Tullingepartiets förslag till ettårsplan 
för 2016. 
 
2. Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 20 kronor och 
15 öre. 
 
3. Kommunfullmäktige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i 
nämndernas reglementen ta fram och arbeta in mål och åtaganden för  
de verksamheter som överförsfrån kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras 
i samband med delårsrapport 1 2016. 
 
Nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom den egna budgetramen. 
 
4. Kommunstyrelsen får under 2016 inom en total låneram på 3 804 miljoner 
kronor ta upp nya och omsätta befintliga lån. Detta inkluderar upplåning 
för AB Botkyrkabyggen, Söderenergi AB, Upplev Botkyrka AB, 
Hågelbyparken AB och Botkyrka Stadsnät AB inom ramen för kommunens 
internbank. 
 
5. Den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen 
som ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
 
•	  AB Botkyrkabyggen; 1 400 miljoner kronor. 
•	  Söderenergi AB; 899 miljoner kronor. 
•	  Upplev Botkyrka AB; 15 miljoner kronor. 
•	  Hågelbyparken AB; 10 miljoner kronor. 
•	  Botkyrka Stadsnät AB; 230 miljoner kronor. 
•	  Låneramen för kommunens eget upplåningsbehov (exklusive upplåningen 
till kommunens bolag) föreslås uppgå till 1 250 miljoner kronor. 
 
6. För Södertörns Energi AB föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner 
kronor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen 
sätts till 90 miljoner kronor, för Södertörns Fjärrvärme AB till 40 miljoner 
kronor och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor.  
För bostadsrättsföreningar  och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 
miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 
 
7. Samhällsbyggnadsnämnden och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
får i uppdrag att öka kommunens ambitioner för exploatering 
och företagsetablering så att fler jobb skapas i Botkyrka. 
 
8. Samhällsbyggnadsnämnden får i uppdrag att öka exploateringstakten för 
att nå 20 miljoner kronor i exploateringsintäkter. 
Anders Thorén (TUP) 



                                                                                                                                                                                   
  

     Kommunstyrelsen 

 

YRKANDE 

Ärende 205: Ettårsplan 2016 (KS/2015:705) 

Vi kristdemokrater presenterar en ettårsplan för 2016 i balans och vi föreslår att skattesatsen  
fastställs till 20,15 öre per skattekrona.  
 
Beträffande investeringar omfördelar vi 9,5 miljoner kronor totalt som var budgeterade för 
upprustning/förnyelse av Blåklintsparken i Norsborg och Solparken i Tumba från 
Samhällsbyggnadsnämndens investeringar. Dessa 9,5 miljoner kronor vill vi istället använda till att 
förstärka underhållsarbetet i kommunens lokaler som ska ligga till grund för de 
investeringar/underhållsinsatser och renoveringar som behövs. Av det som kallas eftersläpande 
underhåll är till en del reinvestering då byggnadsdelar måste bytas istället för att underhållas, men 
funktionen ska finnas kvar. Vi måste möta de stora och växande underhållsbehoven för 
fastigheter inom framför allt miljonprogramen som har ökat. 
 
När det gäller kommunens totala drift så omfördelar vi 24 miljoner kronor. Vi minskar 10 
miljoner från posten KS/KF förfogande och minskar också 14 miljoner kronor från KS drift – 
motsvarande 5 % av den totala driften för posten KLF. 12 miljoner kronor omfördelar vi genom 
en ökning i drift till Socialnämnden för att stärka upp det underskott som finns samt för de 
kommande utmaningarna bl.a. i och med flyktingkrisen. Ytterligare 12 miljoner kronor ökar vi i 
drift till Vård- och omsorgsnämnden vilket i huvudsak avser de underbudgeterade posterna för 
hemtjänsten, personlig assistans och externa placeringar (som beror på platsbrist på våra boenden 
och försenade byggplaner). Förutom dessa satsningar vill vi också se en resursförstärkning och 
stödfunktioner för personalen. I synnerhet kompetenshöjande insatser såsom 
kompetensutveckling, handledning och fortbildning för att minska den höga 
personalomsättningen av handläggare och chefer inom myndighetsverksamheten som inneburit 
komptensflykt, varierande kvalitet på utredningar och brister i rutiner. 
 
 
Med anledning av ovanstående yrkar vi att kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige 
beslutar 
 
 

1) att fastställa det kristdemokratiska förslaget till ettårsplan för år 2016. 
 

2) att fastställa skattesatsen för år 2016 till 20 kronor och15 öre 
 

3) att nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom den egna 
budgetramen. 

 
4) att beloppsramen för upplåning under 2016 fastställs till 3 804 miljoner kronor, inklusive 

den upplåning för Botkyrkabyggen, Söderenergi, Upplev Botkyrka AB, Hågelbyparken 
AB och Botkyrka stadsnät AB  inom ramen för kommunens internbank. 

 



                                                                                                                                                                                   
5) att den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen som 

ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
1. Botkyrkabyggen 1 400 miljoner kronor. 
2. Söderenergi 899 miljoner kronor. 
3. Upplev Botkyrka AB 15 miljoner kronor. 
4. Hågelbyparken AB 10 miljoner kronor. 
5. Botkyrka stadsnät AB 230 miljoner kronor. 

 
 

6) att kommunfullmäktige beslutar om att upprätta en plan för att långsiktigt minska 
kommunens låneskuld. 
 

7) att kommunfullmäktige uppdrar till kommunstyrelsen att initiera en utvärdering 
av internbanken 

 

 
 
 
 
Tumba 2015-11-02 
 
 
Stefan Dayne (kd)  
 
 



 
 

 
 

Särskilt 
Yttrande 

              2015-11-02 
 
 

Ärende 205 Ettårsplan 2016 
 
Om jag hade haft yrkanderätt hade jag yrkat bifall till Folkpartiets förslag till ettårsplan för år 
2016. 
 

Lars Johansson (FP) 
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Referens Mottagare 
Annette Ödalen  
 
 
 
 
 
 
 

Kommustyrelse 
 
 
 
 
 

Ettårsplan 2016  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige fastställer kommunstyrelsens förslag till ettårsplan för 
2016. 
 
Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 20 kronor och 15 
öre. 
 
Kommunfullmäktige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i 
nämndernas reglementen ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de 
verksamheter som överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras 
i samband med delårsrapport 1 2016. 
 
Nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom 
den egna budgetramen. 
 
Kommunstyrelsen får under 2016 inom en total låneram på 3 804 miljoner 
kronor ta upp nya och omsätta befintliga lån. Detta inkluderar upplåning för 
Botkyrkabyggen, Söderenergi, Upplev Botkyrka AB, Hågelbyparken AB 
och Botkyrka stadsnät AB inom ramen för kommunens internbank.  
 
Den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen 
som ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
 

• Botkyrkabyggen; 1 400 miljoner kronor. 
• Söderenergi; 899 miljoner kronor. 
• Upplev Botkyrka AB; 15 miljoner kronor. 
• Hågelbyparken AB; 10 miljoner 
• Botkyrka stadsnät AB; 230 miljoner 
• Låneramen för kommunens eget upplåningsbehov (exklusive upplå-

ningen till kommunens bolag) föreslås uppgå till 1 250 miljoner kro-
nor. 
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För Södertörns Energi föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner kro-
nor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen sätts till 90 
miljoner, för Sfab till 40 miljoner och för SRV Återvinning AB till 85 mil-
joner kronor.  För bostadsrättsföreningar och ideella föreningar föreslås en 
borgensram på 23 miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 
 
Sammanfattning 
I förslaget till ettårsplan redovisas ett resultat på 34 miljoner kronor vilket 
motsvarar 0,7 procent av kommunens skatteintäkter inklusive utjämningsbi-
drag. Investeringarna uppgår till 945 miljoner kronor vilket medför ett be-
hov av ökad upplåning med 650 miljoner kronor. På grund av tidsförskjut-
ningar är ökningen av det faktiska upplåningsbehovet mycket svårbedömt 
och vi uppskattar att upplåningen kommer att öka med 500-700 miljoner 
under året. 
 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att besluta att utdebiteringen 
2016 ska höjas med 2 öre till 20 kronor och 15 öre. Jämfört med 2015 sker 
en skatteväxling med 2 öre mot Stockholms Läns Landsting. Växlingen av-
ser hälso- och sjukvård i bostad med särskild service och daglig verksamhet 
enligt LSS. Skatteintäkterna ökar med 4,2 miljoner till följd av skatteväx-
lingen, vilket motsvaras av en kostnadshöjning med samma belopp.  
 
Förslaget till ekonomiska ramar i ettårsplanen skiljer sig i flera delar från 
den flerårsplan som kommunfullmäktige beslutade om i juni. De större för-
ändringarna gäller bedömning om lägre skatteintäkter och justerad resurs-
fördelningsmodell främst till följd av lägre befolkningsökning 2015. Dessu-
tom har löneuppräkningen sänkts och effektiviseringskravet har tagits bort. 
Samtliga förändringar som påverkar nämnderna framgår av nämndavsnitten 
i ettårsplanen. 
   
Kommunstyrelsen har föreslagit en ny organisation för kommunledning från 
och med 2016. Mot denna bakgrund föreslår kommunstyrelsen att fullmäk-
tige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i nämndernas regle-
menten ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de verksamheter som 
överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras i samband med 
delårsrapport 1 2016. 
 
Som en del av beslutet om ettårsplan ingår fastställande av låne- och bor-
gensramar för 2016. Den totala låneramen inklusive upplåning för kommu-
nens bolag föreslås bli 3 804 miljoner för 2016, vilket är 508 miljoner lägre 
än 2015.  
 
Borgens- och låneram för kommunens helägda bolag AB Botkyrkabyggen 
föreslås uppgå till 1 400 miljoner och för Upplev Botkyrka AB och Hå-
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gelbyparken AB till 15 respektive 10 miljoner för 2015. För Botkyrka 
stadsnät föreslås en ram på 230 miljoner. 
 
Kommunens nettoåtagande för Söderenergi uppgår till 899 miljoner kronor.  
För Södertörns Energi föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner kro-
nor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen sätts till 90 
miljoner, för Sfab till 40 miljoner och för SRV Återvinning AB till 85 mil-
joner kronor.  För bostadsrättsföreningar och ideella föreningar föreslås en 
borgensram på 23 miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 
 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör Niclas Johansson 
 Ekonomichef 
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Ettårsplan 2016  
- En budget för jobb, skola och klimatet 
Framtidens Botkyrka 
Med denna inledning vill vi i den politiska majoriteten i Botkyrka – Socialde-
mokraterna, Vänsterpartiet och Miljöpartiet de gröna – redogöra för vår över-
gripande inriktning för ettårsplan 2016. 
  
Ettårsplan 2016 sätter grunden för en framtidsinriktad politik med medborgar-
nas fokus. Två områden står i centrum för att skapa ett hållbart Botkyrka i 
denna ettårsplan; Skola och jobb. 
  
Vi kommer att genomföra den största satsningen någonsin på Botkyrkas skolor 
och förskolor. Vi avsätter nästan en miljard kronor i investeringar som först 
och främst går till att våra barn och unga ska få de bästa pedagogiska miljöerna 
i Sverige. 
  
Vi ökar också exploateringstakten för att fler företag ska etablera sig och för 
fler jobb i Botkyrka. Det är en förutsättning för ett hållbart samhälle. Där ingen 
ska tvingas att stå utanför arbetsmarknaden, utan alla som kan ska vara med 
och bidra till det gemensamma samhällsbyggandet. 
  
Samtidigt säkrar vi i denna budget en god välfärd med fokus på kvalitet och 
verklig valfrihet. Vi behöver samtidigt öka bostadsbyggandet för livets alla 
lägen och fortsätta vårt byggande av en hållbar grön stad i rörelse där målet om 
att Botkyrka ska vara en fossilbränslefri plats till år 2030 blir en verklighet. 
Framtidens Botkyrka skall vara ekonomiskt, ekologiskt och socialt hållbart. 
 

Politik för fler jobb och företag 
Arbetslösheten är alldeles för hög i Sverige och Botkyrka. Vi säkerställer i 
denna budget en ny arbetslinje för Botkyrka som kombinerar ett tydligt fokus 
på näringsliv med en aktiv arbetsmarknadspolitik. Att fler människor arbetar 
möjliggör en välfärd av högsta kvalitet och skapar förutsättningar för ökad 
jämlikhet – för ett samhälle som håller ihop. 
  
Botkyrka ska vara en kommun där det är lätt att vara företagare och vi behöver 
bli bättre på att göra det möjligt för företag att etablera sig i Botkyrka. För ge-
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nom fler företag skapar vi fler jobb. Förra året stärkte vi näringslivsenheten i 
kommunen för att fler företag ska få stöd. Nu tar vi nästa steg för att fler före-
tag ska etablera sig i Botkyrka. Vi sätter mål om att kraftigt öka exploaterings-
takten för fler jobb i Botkyrka. 
  
Vi ska nu förverkliga Riksten företagspark och Loviseberg II som kommer 
innebära fler jobb i Botkyrka för Botkyrkabor. Södra porten kommer bidra 
med 4000 nya jobb, nya Tumba Centrum, nya Vårsta centrum och nya Fittja 
Centrum är också exploateringar som kommer generera både jobb och bostä-
der. 
  
Vi tummar inte på våra högt satta mål om att Botkyrka ska tillhöra topp 30 i 
Svenskt Näringslivs ranking av kommunernas näringslivsklimat. Genom att 
aktivt arbeta med relationen mellan kommun och näringsliv ska företagen 
kunna etablera sig och växa i kommunen. I ettårsplan 2016 ökar vi inte bara 
exploateringsmålen utan vi fortsätter satsa på, och utveckla, ett starkt närings-
livscenter, som ger service och stöd till nuvarande och blivande företagare i 
Botkyrka. 
  
Med en Rödgrön regering sker nu kraftiga satsningar på att får ungdomar i 
jobb. Att ha en regering med samma tydliga fokus på skola och jobb och ett 
ekologiskt hållbart samhälle generar en mer kraftfull politik som gynna Bot-
kyrkas medborgare. Gemensamt med staten så stärker vi vår ungdomsgaranti - 
ingen mellan 16 och 25 ska behöva gå utan sysselsättning - med utbildnings-
kontrakt, praktikplatser och traineeplatser. Vi har bland annat blivit beviljade 
48 miljoner kronor för att få ungdomar ur arbetslöshet. Vi fortsätter också med 
Kommijobb-satsningen som innebär att 100 personer årligen kan gå från för-
sörjningsstöd eller andra ersättningar till arbete och sommarjobbsgarantin för 
alla 16–18 åringar några av våra satsningar för att nå målet om en halverad 
arbetslöshet 2020. 
 

En framtidsinriktad skola 
Alla barn ska kunna förverkliga sina drömmar. Skolframgång är den viktigaste 
investeringen för att individen ska få ett gott liv och för att samhället ska ut-
vecklas hållbart.   Därför gör vi nu vår största satsning på skolan någonsin. 
  
Goda skolresultat och pedagogisk utveckling förutsätter bra lokaler. Nu tar vi 
därför krafttag för att modernisera Botkyrkas skolor och förskolor men också 
för att bygga nytt. Alla Botkyrkas elever förtjänar pedagogiska lokaler. Ett 
klassrum med rätt utformning, rätt miljö och utrustning. Det skapar rätt förut-
sättningar för pedagogisk utveckling. 
  
Detta är inte enkelt att göra, det kräver mycket av oss, men vi räds inte utma-
ningen. För att åstadkomma denna jättesatsning måste vi hitta nya sätt framåt. 
Vi vill tillexempel hitta en samarbetspartner som tillsammans med kommunen 
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kan bygga och renovera upp emot 20 förskolor i kommunen. För att på så sätt 
kunna pressa priserna och öka kvalitén på samma gång.  
  
I 2016 års budget satsar vi också 60 miljoner kronor ytterligare på utbildning 
för att säkerställa en högkvalitativ skola för Botkyrkas alla barn och unga. Det 
innebär att vi kan fortsätta finansiera satsningar som: förstalärartjänster i för-
skolan och fritidshemmen, sommarskola för de som behöver komplettera sina 
betyg, läxhjälpsgarantin, digitaliseringsarbetet i skolan och förskolan.  
 
Botkyrka är Sveriges mest mångkulturella kommun. Det är en enorm styrka. 
Vi jobbar kontinuerligt för att hitta de bästa och smartaste lösningarna för en 
framtidsinriktad skola. 
  
Vår arabisktalande klass på Falkbergsskolan har halverat tiden för individer 
från att vara nyanländ till att gå ur skolan med fullvärdiga betyg. Under 2016 
kommer vi utöka denna satsning med fler klasser. Detta med många andra 
satsningar visar på hur smarta lösningar och väl utvecklad pedagogik ger våra 
barn och unga förutsättningar för att gå vidare till ett vuxenliv med jobb och 
individuell frihet. 
 

Ett ekologiskt hållbart Botkyrka 
Ett hållbart samhälle kräver ekonomisk och social, men också ekologisk, håll-
barhet.  Redan i år kan Botkyrkas kommunala organisation klara sig utan fos-
sila bränslen. Ett delmål som gör Botkyrka unikt.  Nu fokuserar vi på nästa 
steg där vår egen organisation ska vara klimatneutral till 2020. Det är ett stort 
åtagande på vägen mot att platsen Botkyrka ska vara fossilbränslefri 2030 och 
klimatneutral 2040.  
 
Botkyrka jobbar också vidare med våra grannar på Södertörn och har rullat 
igång projektet, samordnade varutransporter.   Ett Sverigeunikt projekt med sju 
kommuner som samarbetar för fossilbränslefria transporter som bättre använ-
der vårt gemensamma utrymme och resurser. 
 
I samarbete med Botkyrkabyggen och med delfinansiering från Vinnova ska 
ett växthus anläggas i det gamla parkeringshuset vid Alby torg. Med det skapas 
en kreativ och grön mötes- och odlingsplats mitt i Alby.    
 
Med utbyggnad av kommunalt vatten och avlopp till delar av Grödingelandet 
skapar vi bättre miljö och hälsa. Denna satsning möjliggör också för fler gång- 
och cykelvägar i Grödinge. I Alby och Fittja sätts spaden i marken för byg-
gande av Sveriges största dagvattenpark. 

Ordning och reda i ekonomin 
I Botkyrka har vi ordning på ekonomin. I 22 år har vi presenterat en budget i 
balans och ett positivt resultat i 19 år. För oss i den politiska majoriteten hand-
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lar det om ansvar. Den ekonomiska utvecklingen i Sverige och Europa har 
många år varit svag, men vi har med bibehållen skattesats ändå säkerställt ett 
ekonomiskt utrymme för viktiga satsningar. Det tänker vi fortsätta med. 
  
Denna budget säkerställer att Botkyrka kan fortsätta vara en framtidsinriktad 
kommun med fokus på fler jobb och en modern skola. Samtidigt som vi konti-
nuerligt fokuserar på att skapa kvalité och hållbarhet i välfärden och i sam-
hällsbyggandet.   
  
 
 
Katarina Berggren Mats Einarsson Dan Gahnström 
Socialdemokraterna            Vänsterpartiet                    Miljöpartiet de gröna 
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Kommunledningsförvaltningens skrivelse om 
ettårsplanen 2016  
Inledning  
Förslag till ettårsplan 2016 innebär att det så kallade balanskravsresultatet 
uppgår till 34,4 miljoner kronor, motsvarande 0,7 procent av kommunens skat-
teintäkter och generella statsbidrag. Det budgeterade resultatet är väsentligt 
lägre än under de senaste åren. I likhet med kommunsektorn i övrigt ser de 
ekonomiska utsikterna mer ansträngda ut än vad vi har vant oss vid under se-
nare år. 
 
Kommunens skattesats föreslås uppgå till 20 kronor och 15 öre. Det är en ök-
ning med 2 öre jämfört med 2015. Ökningen avser en skatteväxling som sker 
mot Stockholm Läns Landsting då ansvaret för hälso- och sjukvård i bostad 
med särskild service och daglig verksamhet enligt LSS övergår till kommunen.  
 
Nämndernas nettoramar 2016 ökar med 157,5 miljoner kronor jämfört med 
2015. De störta förändringarna består av kompensation för pris- och löneök-
ningar samt verksamheternas förväntade volymökningar utifrån en prognosti-
serad befolkningsförändring. 
 
Investeringsbudget en för 2016 uppgår till 945 miljoner kronor vilket är i nivå 
med 2015. Den höga nivån hänger samman med att kommunen har ett stort 
upprustningsbehov av verksamhetslokaler som byggdes under 1970-talet, 
främst förskolor, skolor och vård- och omsorgsboenden. 
 

God ekonomisk hushållning och finansiella mål för 2016 

Bakgrund 
Det har sedan lång tid tillbaka funnits regler som innebär att kommuner ska 
hushålla med sina resurser. I kommunallagen uttrycks det numera som att 
”Kommuner och landsting ska ha en god ekonomisk hushållning i sin verk-
samhet och i sådan verksamhet som bedrivs av andra juridiska personer”. God 
ekonomisk hushållning kan beskrivas som att varje generation ska finansiera 
den verksamhet som de beslutar om och tar del av. Finansieringen ska således 
inte skjutas på framtiden. 
 
Balanskravet är ett minimikrav som innebär att intäkterna varje år måste balan-
sera kostnaderna. Blir resultatet negativt måste det regleras inom tre år. God 
ekonomisk hushållning innebär dock att det ekonomiska resultatet normalt ska 
vara positivt på en nivå som innebär att förmögenheten inte urholkas av infla-
tion eller av för låg självfinansieringsgrad av investeringar. God ekonomisk 
hushållning kan därför också innebära olika resultatnivåer i olika kommuner. 
En resultatnivå på 2 procent av skatter och statsbidrag brukar användas som ett 
riktmärke för god ekonomisk hushållning. 
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Riktlinjerna för god ekonomisk hushållning i Botkyrka som beslutades av 
kommunfullmäktige i samband med ettårsplanen för 2014 innebär att kommu-
nen i ett längre perspektiv, t.ex. under en femårsperiod, bör uppnå följande: 

 Ett genomsnittligt balanskravsresultat på mellan 2 till 3 procent av skat-
teintäkter och generella statsbidrag. 

 En genomsnittlig självfinansieringsgrad av investeringar på minst 75 
procent. 

 

Finansiella mål för 2016 
Som konstaterades i årets flerårsplan är det ekonomiska läget besvärligt de 
närmaste åren. Det skulle krävas mycket stora besparingar och effektivise-
ringskrav på nämnderna för att nå mer långsiktigt hållbara resultatnivåer. De 
ekonomiska förutsättningarna har inte heller förändrats i någon betydande ut-
sträckning inför ettårsplanen. Mot den bakgrunden föreslås följande finansiella 
mål för 2016: 

 Kommunens balanskravsresultat ska uppgå till 0,7 procent av kommu-
nens skatteintäkter och generella statsbidrag. 

 Självfinansieringsgraden av kommunens investeringar ska minst uppgå 
till 35 procent. 

 

De ekonomiska förutsättningarna för ettårsplanen 
Sveriges Kommuner och Landstings (SKL) presenterade sin senaste bedöm-
ning av kommunernas ekonomi i oktober 2015.  SKL förutser att kostnaderna 
under kommande år, i första hand beroende på demografiska faktorer, kommer 
att öka i snabbare takt än skatteintäkterna vilket medför att kommunsektorns 
ekonomiska resultat kommer att försämras.  
 
I budgetpropositionen för 2016 finnas många förslag om riktade statsbidrag 
som påverkar kommunernas verksamheter, i synnerhet inom utbildningsområ-
det. Bidragen riktas till särskilda verksamheter och förutsätter en motprestation 
vilket ger kommunerna möjlighet att förstärka sina verksamheter men bidragen 
ger ingen allmän finansiell förstärkning.  
 
I det generella statsbidraget finns ett antal regleringar mellan stat och kommun. 
Bland regleringarna märks tillskott i form av kompensation för arbetsgivarav-
gifter för unga. Avdrag har gjorts för förändrad inkomstutjämning och för 
gymnasiereformen. I likhet med senare år urholkas bidraget eftersom det inte 
följer löne- och prisutvecklingen. 
 

Samhällsekonomiska förutsättningar 
Finans- och skuldkriserna har kraftigt och ihållande hämmat den globala till-
växten men den länge emotsedda ekonomiska återhämtningen ser ut att stå på 
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något fastare mark än tidigare. Trots att tillväxtländerna varvar ner är tillväxten 
där fortfarande högre än i övriga världen.  Samtidigt har de omvärldsfaktorer 
som riskerar att ytterligare fördröja den ekonomiska återhämtningen snarast 
blivit fler än färre. Skuldsättningen är hög i många Euroländer. Länderna har 
därmed inte råd att stimulera efterfrågan genom till exempel investeringar för 
att därigenom få ner arbetslösheten, något som skulle vara önskvärt ur tillväxt-
synpunkt. Ett dilemma som drabbar många länder.  
 
I Sverige framträder bostadsprisernas utveckling alltmer som en riskfaktor. Ett 
prisfall på bostäder får konsekvenser för den privata konsumtionen som för-
stärks om det sammanfaller med räntehöjningar. I förlängningen skulle ett 
snabbt prisfall verka hämmande på sysselsättningen och därmed på ökningen 
av kommunernas skatteunderlag. 
 
På kort sikt talar inget för att för de generella prisökningarna tar fart men i takt 
med konjunkturuppgången kommer såväl inflation som ränteläge att stiga.  
 
Ekonomiska nyckeltal 2014-2017, SKL oktober2015 (procentuell förändring) 

 

2014 2015 2016 2017 

BNP, kalenderkorrigerat 2,4 3,2 3,4 2,6 

Sysselsättning, timmar 1,8 0,9 1,6 1,0 

Öppen arbetslöshet, nivå 7,9 7,4 6,7 6,3 

Timlöner 2,6 3,0 3,2 3,4 

Konsumentpriser, KPIX 0,2 0,5 1,4 1,8 

     

Skatteunderlag, exkl. regelförändringar 3,2 4,7 5,4 4,4 

Skatteunderlag, flerårsplan 3,2 5,0 5,4 4,3 

 

Kommunens ekonomiska ställning 
Botkyrka har redovisat positiva ekonomiska resultat de senaste 19 åren. Jäm-
fört med många andra kommuner har Botkyrka också ett relativt stort eget ka-
pital och en låg skuldsättning. Även om jämförelser av soliditet och skuldsätt-
ning försvåras av att kommunerna är olika organiserade vad gäller bolag, in-
ternbanker etc. så har kommunen en relativt stabil ekonomisk grund. Det 
framgår främst av den än så länge relativt begränsade upplåningen, om man 
exkluderar vidareutlåningen till de kommunala bolagen.  
 
I likhet med kommunsektorn i övrigt ser de ekonomiska utsikterna för kom-
munen mer ansträngda ut än vad vi vant oss vid under senare år. Efter den 
långa perioden med positiva resultat visar aktuell prognos över resultatet 2015 
på att kommunen riskerar ett negativt resultat.   
 
Flerårsplanens resultatnivå understiger 1 procent av skatte- och bidragsintäkter 
vilket är en nivå som inte räcker för att finansiera investeringarna utan att be-
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tydligt öka upplåningen. Av detta följer att behålla den ekonomiska ställningen 
framöver innebär en stor utmaning.      
 
Flerårsplanens investeringsramar för åren 2016-2019 uppgår i genomsnitt till 
över 850 miljoner per år.  Det är investeringsnivåer som vi inte varit i närheten 
av tidigare, och som kommer att få stor påverkan på kommunens ekonomi. I 
flerårsplanen uppskattades att upplåningen för kommunens egna behov kom-
mer att öka med cirka 2,8 miljarder under perioden 2015-2019. Upplåningen 
blir mindre om inte alla projekt hinner genomföras under perioden. Det innebär 
ändå kraftigt ökade ränte- och avskrivningskostnader som minskar utrymmet 
för andra angelägna verksamhetsbehov.  
 
Kombinationen av att vara en relativt snabbt växande kommun och en historik 
där en stor del av kommunens verksamhetslokaler byggdes under miljonpro-
gramsåren ger ett stort investeringstryck. Det finns andra kommuner som delar 
denna utmaning, men Botkyrkas utbyggnadstakt i början av 70-talet var ex-
ceptionell. Det finns stor anledning att prioritera mellan olika investeringsbe-
hov och försöka hitta effektiva upprustningslösningar eftersom investerings-
trycket kommer att vara fortsatt starkt. Investeringsbehovet ställer långsiktiga 
krav på resultatnivåer som bidrar väsentligt till finansieringen av investering-
arna.  

Utdebitering  
Kommunens utdebitering 2015 är hög i ett länsperspektiv, men relativt låg i ett 
nationellt perspektiv. Botkyrka har tillsammans med Södertälje länets högsta 
utdebitering, vilket innebär en krona mer än länsgenomsnittet. Utdebiteringen 
för kommunen är 1,47 kronor lägre än riksgenomsnittet, även om detta till en 
del förklaras av olika verksamhetsansvar mellan kommuner och landsting i 
olika län. Sammantaget har invånarna i Botkyrka en skattesats som är 51 öre 
lägre än riksgenomsnittet. 
 
Utdebiteringen för 2016 föreslås uppgå till 20 kronor 15 öre. Det är en ökning 
med 2 öre jämfört med 2015. Ökningen avser den skatteväxling som sker mel-
lan landstinget och kommunerna med anledning av att hälso- och sjukvårdsan-
svaret inom LSS övergår till kommunerna. Det finns ännu inga beslut om den 
obligatoriska begravningsavgiften till församlingarna. Om det inte blir några 
förändringar av dessa blir skattesatserna för invånarna i Botkyrka 2015 föl-
jande:  
 

 

Botkyrka 
Församling 

Grödinge 
församling 

Botkyrka kommun 20:15 20:15 

Landstinget 12:08 12:08 

Summa 32:23 32:23 

Begravningsavgift 0:19 0:15 

Summa 32:42 32:38 
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Begravningsavgiften är obligatorisk och tas ut av Skatteverket. Avgiften fast-
ställs av respektive församling. 
 

Den kommunala utjämningen 
I ettårsplanen beräknas kommunens intäkter från inkomstutjämning, kostnads-
utjämning och LSS-utjämning uppgå till sammantaget 1 244 miljoner kronor. 
Det motsvarar cirka 8 kronor i kommunal utdebitering. Kommunen är således 
mycket beroende av den kommunala utjämningen för att finansiera verksam-
heternas kostnader. Det beror främst på den relativt låga skattekraften (skatte-
underlag per invånare) som uppgår till cirka 87 procent av riksgenomsnittet. I 
inkomstutjämningen garanteras alla kommuner ett skatteunderlag på 115 pro-
cent av riksgenomsnittet. Mellanskillnaden ersätts något förenklat till 95 pro-
cent. Kommunens bidrag från inkomstutjämningen beräknas uppgå till 1 015 
miljoner 2016.  
 
Rikets befolkning har ökat snabbare än enligt tidigare prognoser. Eftersom 
skatteunderlaget slås ut på fler invånare påverkas medelskattekraften negativt 
vilken i sin tur påverkar inkomstutjämningen som har sin bas i rikets medel-
skattekraft.   
 
Kommunen kompenseras också för en, jämfört med genomsnittskommunen, 
ogynnsam struktur i såväl kostnadsutjämningen som i den särskilda utjämning-
en för LSS-verksamheten. Bidraget från LSS-utjämningen beräknas uppgå till 
31 miljoner kronor 2016. I kostnadsutjämningen är det främst den stora ande-
len barn- och unga samt den sociala strukturen som förklarar kommunens bi-
drag. I kostnadsutjämningen beräknas kommunen få ett bidrag på 198 miljoner 
2016.  
 
Från och med 2014 genomfördes vissa förändringar i det kommunala utjäm-
ningssystemet. När förändringarna är helt införda 2016 så förlorar kommunen 
årligen närmare 60 miljoner jämfört med tidigare system. Förlusten förklaras 
helt av den stora försämring kommunen drabbas av i utjämningen för individ- 
och familjeomsorg. Förklaringen är införandet av variabeln ”Andel av befolk-
ningen med ekonomiskt bistånd längre än sex månader”. Denna variabel miss-
gynnar uppenbart kommuner som bedrivit ett framgångsrikt arbete med att 
begränsa det långvariga ekonomiska biståndet. 
 
Från 2017 aviseras förändringar i kostnadsutjämningens faktorer för individ- 
och familjeomsorg och förskola. Om förslagen blir verklighet bedöms föränd-
ringarna ge en positiv effekt för Botkyrka med 18 miljoner. 
 

Lägre befolkningsökning medför lägre skatteintäkter 
Kommunens intäkter nästkommande år bestäms av antalet invånare 1 novem-
ber året före. I flerårsplanen beräknades antalet invånare öka med 1 350 perso-
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ner mellan 1 november 2014 och 2015. Den nuvarande bedömningen, som 
bygger på senast kända befolkningstal, innebär en ökning på omkring 500 per-
soner. Den lägre befolkningen medför att intäkterna av den anledningen blir 54 
miljoner lägre än beloppet i flerårsplanen. 
 
En något lägre skatteunderlagsökning jämfört med flerårsplanen innebär lägre 
intäkter med 12 miljoner. Övriga regleringar i det generella stasbidraget inne-
bär en nettointäktsökning med 4 miljoner. 
 
En skatteväxling med 2 öre sker mot Stockholms Läns Landsting. Växlingen 
avser hälso- och sjukvård i bostad med särskild service och daglig verksamhet 
enligt LSS. Skatteintäkterna ökar med 4,2 miljoner till följd av skatteväxlingen 
vilket motsvaras av en kostnadshöjning med samma belopp. 
 

Budgetpropositionen 
När kommunstyrelsen behandlar förslaget till ettårsplan kommer budgetpropo-
sitionen ännu inte ha varit behandlad av riksdagen, vare sig som helhet eller för 
de olika utgiftsområdena. Det innebär att det fortfarande finns en osäkerhet 
kring statens budget för 2016.  
 
Budgetpropositionen innehåller mindre förändringar av kommunernas gene-
rella ekonomiska förutsättningar. Nyheter i förslaget är kompensation för höjt 
grundavdrag för pensionärer och avdrag för förändringarna inom inkomstut-
jämningen. Sedan tidigare ingår kompensation för höjda arbetsgivaravgifter för 
ungdomar liksom ett avdrag till följd av gymnasiereformen. Det senare innebär 
för Botkyrkas del en minskning av det generella bidraget med 4,2 miljoner. 
 
Budgetpropositionen för 2016 innehåller ett stort antal förslag med riktade 
statsbidrag till kommunerna och som i normalfallet villkoras med en motpre-
station från kommunerna. Huvuddelen av satsningarna rör skolområdet, men 
även äldreomsorg och vuxenutbildning med flera områden berörs av förslagen. 
Statens schablonersättning till kommunerna för flyktingmottagningen höjs och 
beräknas innebära en inkomstförstärkning med 5 miljoner nästa år. Även er-
sättningen till kommunerna för asylsökande barns skolgång ökar 2016. 
 
Flera förslag syftar till att öka personaltäthetet i verksamheterna inom skolom-
rådet. Även inom äldreomsorgen riktas särskilda bidrag i syfte att öka beman-
ningen. Förutsättningarna för att få del av de riktade bidragen är fortfarande 
inte helt tydliga men statsbidragen innebär särskilt inom skolans område en 
betydande förstärkning av verksamheten.  
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Nämndernas ramar  
Sammantaget uppgår nämndernas nettoramar till 4 749,4 miljoner kronor i 
ettårsplan. Det är 157,5 miljoner mer än i 2015 års budget. Det främsta skälet 
till ramökningen är kompensationen för pris- och löneökningar som samman-
taget uppgår till 102,2 miljoner kronor. Från flerårsplanen finns dessutom en 
justerad prisuppräkning för 2015 som minskat nämndernas ramar med sam-
mantaget 8,4 miljoner kronor. 
 
Utöver kompensationen för pris- och löneökningar höjs ramarna med 55,3 mil-
joner kronor. Av ökningen avser 44 miljoner kronor verksamheternas förvän-
tade volymökningar utifrån prognostiserad befolkningsutveckling. I likhet med 
budget 2015 finns 5 miljoner avsatts i volymreserv till kommunstyrelsens för-
fogande. I förhållande till flerårsplanen har volymuppräkningen minskats med 
36,3 miljoner kronor. Anledningen till minskningen är att befolkningsstatisti-
ken i oktober visar att antalet invånare i Botkyrka kommer att öka med cirka 
500 invånare under 2015 vilket är drygt 800 invånare färre än vad som tidigare 
har prognostiserats. 
 
Ny volymberäkning utifrån befolk-
ningsutveckling 2015 i tusentals 
kronor 

Flerårsplan 
2016-2019 

Beräkning ny 
befolknings- 

statistik 

Differens 

Kommunstyrelsen -2 214 -846 1 368 
Samhällsbyggnadsnämnden -1 182 -451 731 
Tekniska nämnden 0 0 0 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden -103 -103 0 
Kultur- och fritidsnämnden -2 468 -1 890 578 
Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden -2 747 -705 2 042 

Utbildningsnämnden -42 851 -19 383 23 468 
Social nämnden -5 603 -1 628 3 975 
Vård- och omsorgsnämnden -23 119 -18 989 4 130 
    
Summa volymförändring -80 287 -43 995 36 292 

 
 
En budgetreglering har gjorts mellan kommunstyrelsen och nämnderna som en 
följd av kommunledningsförvaltningens omorganisation samt att vissa IT-
tjänster och servicetjänster går från att ha varit intäktsfinansierade till anslags-
finansierade.  
 

Omfördelning bud-
get, mnkr Avux Kfn Sn Sbn Tn 

 
Mhn Von Uf Ks 

Omfördelning pga 
omorganisation 6 119  2 609  3 319  5 238  1 612  

 
1 500 0 799  -21 198  

Servicetjänster -125  -125  -200  -471  -2 445  
 

-200  -200  3 766  

IT-kostnader -1 979  -195  -1 854  -38  354  
 

-352  -3 581  7 648  

Summa per nämnd 4 015 2 289 1 265 4 729 -479  1 500 -552  -2 982  -9 784 
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I förhållande till flerårsplanen har löneuppräkningen i nämndernas ramar juste-
rats ned. Det beror dels på att uppräkningen i ettårsplanen grundar sig på en 
uppskattning av avtalsnivåerna och dels på att löneökningstakten bedöms bli 
något lägre än vad som antogs i flerårsplanen.  
 
Andra förändringar som skett efter flerårsplanen är bland annat att effektivise-
ringsbetinget på 20,5 miljoner kronor tagits bort, att anslaget till kommunsty-
relsen förfogande har sänkts med 6 miljoner kronor och att exploateringsintäk-
ter har höjts. I nämndavsnitten framgår samtliga förändringar till flerårsplanen 
och ettårsplan 2015. 
 
Följande generella förutsättningar ingår i beräkningen av nämndernas ramar i 
ettårsplanen: 

 Lönerna räknas upp med 2,5 procent.  
 Andra kostnader som domineras av personalinsatser, framförallt köp 

av verksamhet, räknas upp med 2,2 procent. Uppräkningen är fram-
räknad utifrån 70 procent av löneutvecklingen och 30 procent av pris-
utvecklingen.  

 Kompensationen för prisökningar uppgår till 1,4 procent. 
 Hyrorna höjs med 0,8 procent. Nämnderna kompenseras med motsva-

rande uppräkning av sina hyreskostnader.  
 Verksamhetens intäkter räknas upp med 2 procent. 
 Internräntan och den internt kalkylerade arbetsgivaravgiften uppgår 

oförändrat till 3,0 respektive 38,46 procent. 
 

Balanskravsresultatet 2016 uppgår till 0,7 procent 
Årets resultat i förslaget till ettårsplan uppgår till 8 miljoner kronor, vilket 
motsvarar 0,2 procent av skatteintäkter och generella statsbidrag. Balanskravs-
resultatet uppgår till 34 miljoner, motsvarande 0,7 procent av skatteintäkter 
och generella statsbidrag. Skillnaden förklaras av att 26 miljoner kronor före-
slås disponeras av kommunens särskilda pensionsavsättning (se nedan). Resul-
tatet i ettårsplanen är 11 miljoner lägre än i flerårsplanen och 25 miljoner lägre 
än budgeten för 2015. 
 
I förhållande till de resultatnivåer som långsiktigt kan bedömas vara förenliga 
med god ekonomisk hushållning i Botkyrka är resultatet för lågt 2016. Som 
framgår nedan innebär resultatet i kombination med den höga investeringsni-
vån ett kraftigt ökat upplåningsbehov för kommunen. I en kommuns såväl 
fleråriga som kortsiktiga planering är det dock rimligt att försöka undvika allt 
för stora kast i nämndernas ramar och ekonomiska förutsättningar. Men kom-
munens resultat behöver stärkas kommande år. De ekonomiska förutsättning-
arna ser dock inte ut att bli lättare att hantera framöver. Även om skatteun-
derlaget förväntas utvecklas bra finns för närvarande inget som pekar mot all-
männa förstärkningar till sektorn i form av höjda generella statsbidrag. 
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Pensionsavsättningen stärker resultatet 
I samband med försäljningen av kommunens eldistributionsbolag 1999 gjordes 
en särskild avsättning med 400 miljoner kronor till framtida pensionskostna-
der. Medlen har sedan dess varit placerade i aktiefonder och ränterelaterade 
värdepapper. Vid senaste årsskiftet uppgick värdet på avsättningen till 708 
miljoner kronor.  
 
Bakgrunden till avsättningen är att Botkyrka, precis som andra kommuner, 
under en relativt lång tid kommer att ha dubbla pensionskostnader. Dels har 
kommunerna kostnader för nuvarande anställdas intjänade pensionsrättigheter, 
dels kostnader för pensionsutbetalningar till tidigare anställda. För att mildra 
effekten av denna pensionskostnadsökning kommer medel från och med 2015 
att disponeras från pensionsavsättningen. I förslaget till ettårsplan disponeras 
26 miljoner år 2016.  
 
I redovisningen belastar hela pensionskostnaden årets resultat. Men i avstäm-
ningen mot balanskravet kan kommunen tillgodogöra sig det belopp som dis-
poneras från avsättningen. Därför redovisas i ettårsplanen även en beräkning 
av balanskravsresultatet, som också är det resultat som används i beräkningen 
av utrymmet för årets investeringar. 
 

Gemensamma och interna poster 
Internräntan för 2016 är oförändrat 3 procent. Nya investeringar ökar fortlö-
pande ränte- och avskrivningskostnaderna. De kalkylerade kapitalkostnaderna 
beräknas 2016 uppgå till 362 miljoner. Avskrivningarna belastar resultatet och 
beräknas till 249 miljoner. 

De budgeterade pensionskostnaderna bygger på prognoser från kommunens 
pensionsadministratör, KPA Pension. Kommunens pensionskostnader består 
dels av intjänad pension under 2016, dels av utbetalningar för pension som 
tjänats in före 1998. Eftersom intjänade pensionsrättigheter inte redovisades 
som en kostnad före 1998 är dessa inte heller redovisade som en skuld i ba-
lansräkningen. Kostnaden uppstår istället det år som pensionen betalas ut. För 
2016 beräknas denna kostnad till 79 miljoner. Av denna kostnad täcks 26 mil-
joner av den avsättning kommunen tidigare gjort. 

Den del av årets pensionskostnader som avser 2016 års pensionsintjänande 
beräknas uppgå till 146 miljoner, en ökning med 9 miljoner jämfört med 2015. 
Större delen av beloppet betalas ut till den pensionsförvaltare som den an-
ställde själv har valt eller till KPA Pension. Resterande del skuldförs på ba-
lansräkningen och avser i första hand den förmånsbestämda delen av pension-
en för anställda med en lön som överstiger 7,5 basbelopp. Genom dessa åtgär-
der har kommunen gjort avsättningar för samtliga pensionsförpliktelser som 
beräknas uppstå under 2016.  
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Investeringar och kommunens låneskuld 
Förslaget till investeringsbudget för 2016 uppgår till 945 miljoner, vilket är en 
liknande nivå som budget 2015. Några av de största projekten avser upprust-
ning av förskolor, upprustning av Björkhaga skola samt nybyggnad av förskola 
i Riksten. 
Av den föreslagna investeringsbudgeten föreslås att 200 miljoner kronor avse-
ende upprustning av skolor och förskolor avsätts till kommunfullmäktiges för-
fogande utöver de objekt som är specificerade i investeringsplanen. För oförut-
sedda investeringsbehov avsätts 20 miljoner.  
  
Avskrivningarna plus årets resultat ger ett utrymme för att finansiera investe-
ringar på knappt 300 miljoner. Det betyder att den föreslagna investeringsbud-
geten för 2016 medför ett ökat upplåningsbehov på cirka 650 miljoner. En del 
av investeringsprojekten är dock fleråriga och kommer inte att slutföras under 
2016. Å andra sidan finns det tidigare beslutade investeringar som ännu inte 
genomförts. Den exakta storleken på investeringarna under 2016 och därmed 
upplåningen är därför mycket svårbedömd. En grov uppskattning är att upplå-
ningen kommer att öka med 500-700 miljoner under året.  
 

Positivt finansnetto trots ökad låneskuld 
Finansnettot uppgår i förslaget till plus 5 miljoner. Det bygger på ett antagande 
om att kommunens egen låneskuld i genomsnitt kommer att ligga på cirka 750 
miljoner kronor under året och att räntan på låneskulden i genomsnitt uppgår 
till cirka 2 procent. Att finansnettot är positivt hänger samman med att kom-
munens egen upplåning i utgångsläget är relativt låg och att kommunens ränte-
kostnader uppvägs av de borgens/låneavgifter samt utdelningar från bolagen 
som vi budgeterar. 
 
Kommunens egen låneskuld uppgick vid utgången av september månad till 
369 miljoner, exklusive de lån kommunen vidareutlånat till egna bolag. Vi 
bedömer att den egna låneskulden kommer att hamna kring 450 miljoner vid 
årets slut. Bedömningen av det ökade upplåningsbehovet ovan innebär att 
kommunens egen låneskuld vid utgången av 2016 skulle uppgå till 950-1150 
miljoner kronor. 
 
Till detta kommer upplåningen för våra kommunala bolags räkning. Denna 
upplåning uppgår för närvarande till drygt 1,6 miljarder kronor.  
 
Söderenergi    376 
Botkyrkabyggen                     1 060 
Stadsnät       170  
Övriga        5 
Summa                      1 611 
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Räntekostnader för dessa lån innebär ingen kostnadsbelastning för kommunen 
då bolagen faktureras den aktuella räntekostnaden.  
 
Vi budgeterar ingen avkastning på kommunens pensionsavsättning. Eventuell 
avkastning ska läggas till kapitalet och användas till framtida pensions-
åtaganden. Resultatet påverkas av utfallet av avkastningen, men dras bort vid 
beräkningen av balanskravsresultatet. 
 

Låne- och borgensram för 2016 
I samband med ettårsplanen fastställs varje år låne- och borgensram för det 
kommande året. 
 
Som beskrivits ovan uppskattar vi att låneskulden för kommunens egna inve-
steringar kommer att uppgå till 950-1150 miljoner kronor vid utgången av år 
2016. Denna utveckling är dock mycket svårbedömd. Mot den bakgrunden 
föreslår vi att upplåningsramen för kommunens egna behov sätts till 1 250 mil-
joner kronor för 2016.  
 
Ägarnas gemensamma åtaganden gentemot Söderenergi har satts till 3 100 mil-
joner. Av detta utgör Botkyrkas andel 899 miljoner kronor vilket föreslås som 
borgens/låneram för 2016.  
 
Låne- och borgensramen för Botkyrkabyggen uppgår 2015 till 2 000 miljoner 
kronor. Ramen fastställdes mot bakgrund av planer på ett relativt omfattande 
markförvärv som inte längre är aktuellt. För närvarande uppgår lånen till 1 060 
miljoner. Under 2016 kommer lånebehovet att öka till följd av upprustning av 
befintliga bostäder och nyproduktion. Mot denna bakgrund föreslås en låne- 
och borgensram på 1 400 miljoner kronor för 2016.  
 
I samband med förvärvet av Botkyrka stadsnät från Botkyrkabyggen 2014 
övertog kommunen utlåningen till bolaget. För närvarande uppgår utlåningen 
till 170 miljoner kronor. Bolaget befinner sig i en investeringsfas som innebär 
att upplåningen kommer fortsätta att öka. Mot den bakgrunden föreslås att 
Botkyrka stadsnät får en låne- och borgensram på 230 miljoner kronor för 
2016.   
 
Sammantaget föreslår kommunledningsförvaltningen en låneram på 3 804 mil-
joner kronor vilket är 508 miljoner lägre än för 2015. I den föreslagna lånera-
men ingår även lån till Upplev Botkyrka AB med 15 miljoner kronor och Hå-
gelbyparken AB med 10 miljoner kronor. 
 

Borgensram och riskbedömning för 2016 
Enligt kommunfullmäktiges riktlinjer ska kommunen i samband med ettårspla-
nen fastställa borgensram samt göra en riskbedömning av befintliga borgenså-
taganden. 
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Vid höstens delårsbokslut uppgick kommunens borgensåtagande till 1 325 
miljoner kronor. Av beloppet avser 1 262 miljoner olika kommunala bolag, 22 
miljoner bostadsrättsföreningar för industriändamål och 41 miljoner ideella 
föreningar. Det ingår också ett borgensåtagande på 625 miljoner gentemot Sö-
dertörns Energi AB där vi har ett solidariskt borgensåtagande för hela lånebe-
loppet på 1 250 miljoner kronor tillsammans med Huddinge kommun. Dessu-
tom har kommunen en solidarisk borgen avseende Kommuninvests utlåning 
till andra kommuner. 
 
För Södertörns Energi föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner kronor 
(netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen sätts till 90 miljoner, 
för Sfab till 40 miljoner och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor.  
För bostadsrättsföreningar och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 
miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016.  
 
För kommunens borgensåtaganden gentemot kommunens egna bolag och 
delägda bolag bedömer vi riskerna som fortsatt mycket små. Av det totala bor-
gensåtagandet är mer än 95 procent riktade mot egna eller delägda bolag. De 
största riskerna finns liksom tidigare i kommunens borgensåtaganden gentemot 
de ideella föreningarna. Många av dessa har en svag ekonomi och är beroende 
av förhållandevis osäkra inkomstkällor.  
 

Avsättningar till kommunstyrelsens förfogande 
I ettårsplanen avsätts sammantaget 34 miljoner kronor till kommunstyrelsens 
förfogande för 2016: 

 Till kommunstyrelsens förfogande för oförutsedda kostnader avsätts 14 
miljoner kronor. Dessa medel är inför året inte destinerade till något 
specifikt ändamål.  

 Till kommunstyrelsens förfogande avsätts 15 miljoner kronor för att 
kunna kompensera nämnderna för ökade lokalkostnader i samband med 
upprustning och om- eller nybyggnationen av befintliga verksamhets-
lokaler. 

 5 miljoner kronor avsätts som volymreserv. Det finns alltid en osäker-
het om utvecklingen av antalet barn och elever inom utbildningsnämn-
dens ansvarsområde, men även osäkerheten om t.ex. antalet brukare 
inom omsorgsverksamheterna är stor. Av detta skäl görs en avsättning 
för att kunna kompensera nämnderna vid oförutsedda volymökningar.  

 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör  Niclas Johansson 
   Ekonomichef 
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Resultaträkning 2016 
Miljoner kronor 

Utfall      
2014 

Budget  
2015 

Flerårsplan 
2016 

Ettårsplan 
2016 

          

Nämndernas verksamhet -4 394,5 -4 591,9 -4 794,6 -4 749,4 

Interna och gemensamma poster 287,0 300,1 315,2 320,2 

          

Avskrivningar -232,3 -239,0 -249,0 -249,0 

          

S:a verksamhetens nettokostnad -4 339,8 -4 530,8 -4 728,4 -4 678,2 

          

Skattenetto  4 339,3 4 552,6 4 742,4 4 681,6 

          

Finansiella kostnader -161,4 -68,5 -76,0 -76,0 

Finansiella intäkter 199,7 80,0 81,0 81,0 

          

Resultat efter skatt och finansnetto 37,8 33,3 19,0 8,4 

Pensionskostnader från avsättning   25,0 26,0 26,0 

Balanskravsresultat 34,0 58,3 45,0 34,4 

          

Utrymme för investeringar   297,3 294,0 283,4 

Utlagd ökning driftkostnader   -197,4 -202,7 -157,5 

Resultat i % av skatteintäkter 0,9 0,7 0,4 0,2 

Balanskravsresultat i % 0,8 1,3 0,9 0,7 

 
 

Skatteintäkter 2016 
 Miljoner kronor Utfall      

2014 
Budget  

2015 
Flerårsplan 

2016 
Ettårsplan 

2016 
          
Skatteintäkter 2 952,3 3 100,1 3 291,8 3 313,5 

Slutavräkningar -8,8 14,4   -7,5 

Inkomstutjämningsbidrag 968,5 1 030,4 1 087,3 1 014,7 

Kostnadsutjämning 163,2 177,5 191,8 198,5 

Befolkningsförändringar 12,0 19,9 13,4   

Införandebidrag 61,5 25,0     

Strukturbidrag 9,1 9,2 9,4   

Regleringsbidrag/ avgift 20,3 16,2 -21,4 -2,5 

Utjämning LSS 38,6 32,5 31,4 30,7 

Ny inkomstutjämning     9,0   

Skatteväxling LSS     3,3 4,2 

Fastighetsavgift 122,6 127,4 126,4 130,0 

Summa 4 339,3 4 552,6 4 742,4 4 681,6 
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Driftsammandrag 2016 

 
 
 
  

  
Budget 

2015 Budget 2016           

Miljoner kronor   
Löner/ 
priser 

Volym 
uppräk-

ning 

Verksamh 
förändring 
flerårsplan 

Pris- 
justering  

2015 

Verksamh 
förändring 
ettårsplan 

Omför-
delningar 

Summa 
2016 

 
                

Kommunstyrelsen -286,9 -6,5 -0,8 5,1 0,9 -2,6 10,0 -280,8 

                  

Samhällsbyggnadsnämnd -147,7 -2,5 -0,5 -0,8 0,3  -1,2 -4,8 -157,2 
- Exploateringsverksam-
het 10,0         7,6   17,6 

Teknisk nämnd -1,7           0,5 -1,2 
Miljö- och hälsoskydds-
nämnd -11,6 -0,4 -0,1     -0,3  -1,5 -13,9 

                  

Kultur- och fritidsnämnd -218,6 -3,8 -1,9 -1,0 0,6 -1,2 -2,6 -228,5 
Arbetsmarknads- och  
vuxenutbildningsnämnd -218,3 -4,9 -0,7   0,4 -2,3 -3,4 -229,2 

Utbildningsnämnd -2 223,5 -51,0 -19,4 2,0 3,4 1,8 3,4 -2 283,4 

                  

Socialnämnd -534,6 -12,0 -1,6 -8,0 1,2 -5,6 -1,6 -562,2 

Vård- och omsorgsnämnd -939,8 -21,0 -19,0 -3,3 1,6 -0,9 0,0 -982,4 

Revision -3,9 -0,1           -4,0 

                  

Volymreserv -5,0             -5,0 

Effektiviseringar 9,7             9,7 

KS/KF förfogande -20,0     -2,0   8,0   -14,0 

Särskilda ändamål, lokaler       -20,0   5,0   -15,0 

Summa totalt -4 591,9 -102,2 -44,0 -28,0 8,4 8,3 0,0 -4 749,4 



21 [156] 

 

Investeringssammandrag 2016-2019 
 

Miljoner kronor 
Ettårsplan 

2015 
Flerårsplan 

2016 
Ettårsplan 

2016 
Flerårsplan 

2017 
Flerårsplan 

2018 
Flerårsplan 

2019 

              

Kommunstyrelsen -43,2 -35,2 -35,2 -10,3 -10,3 -10,3 

Samhällsbyggnadsnämnd -35,0 -31,0 -31,0 -38,0 -34,5 -34,5 

Teknisk nämnd -120,5 -189,5 -202,7 -186,5 -76,5 -76,5 

              

Kultur- och fritidsnämnd -115,1 -31,9 -31,2 -14,1 -24,5 -1,5 
Arbetsmarknads- och vuxentutbild-
ningsnämnd -5,0 -32,7 -32,7 -2,7 -32,7 -2,7 

Utbildningsnämnd -334,5 -428,5 -329,5 -398,5 -449,0 -97,0 

              

Socialnämnd -4,0 -28,0 -28,0 -4,0 -16,0 -4,0 

Vård- och omsorgsnämnd -52,2 -44,0 -44,4 -135,0 -24,0 -129,0 

              

Avsatt till KF:s förfogande -140,0   -10,0       

Upprustning av skolor o förskolor -100,0 -200,0 -200,0 -200,0 -200,0 -200,0 

              

Summa totalt -949,5 -1 020,8 -944,7 -989,1 -867,5 -555,5 
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Interna och gemensamma poster 2016 
 
Miljoner kronor Utfall      

2014 
Ettårsplan 

2015 
Flerårsplan 

2016 
Ettårsplan 

2016 
Kapitaltjänst 326,7 347,0 362,0 362,0 

Pensionsutbetalningar -71,5 -75,0 -79,0 -79,0 

Fastighetsskatt -1,5 -1,5 -1,5 -1,5 

Försäkringar -5,7 -3,5 -3,5 -3,5 

Ersättning, fastighet -2,9 2,9 2,9 2,9 

Överskott arbetsgivaravgift 166,2 147,5 156,3 156,3 

Pensionskostnad -147,7 -137,3 -146,0 -14,06 

Schablonbidrag 32,1 20,0 24,0 29,0 

          
Summa 295,7 300,1 315,2 320,2 

 
 
Finansiella poster 2016 
 
Miljoner kronor Utfall      

2014 
Ettårsplan 

2015 
Flerårsplan 

2016 
Ettårsplan 

2016 
Finansiella kostnader         
Räntor lån -159,1 -72,5 -79,0 -79,0 
Avgår ränta under byggtid 4,0 11 11,0 11,0 
Räntor pensionsskuld -5,0 -7 -8,0 -8,0 
Uppräkning pensionsskuld         
Realiserad kursförlust -0,3       
Orealiserad kursförlust -0,6       
Bankavgifter -0,4       
Summa finansiella kostnader -161,4 -68,5 -76,0 -76,0 
          
Finansiella intäkter         
Aktieutdelning, egna bolag 6,0 6 6,0 6,0 
Borgensavgifter 15,4 14 15,0 15,0 
Realiserad kursvinst 12,7       
Återförd nedskrivning, placerade me-
del         
Fondutdelning, placerade medel 6,7       
Övriga finansiella intäkter 3,6       
Ränteintäkter 155,3 60 60,0 60,0 
Summa finansiella intäkter 199,7 80,0 81,0 81,0 
          
Finansnetto 38,3 11,5 5,0 5,0 

 



23 [156] 

 

 
Så styrs Botkyrka kommun  
Styrsystemet i Botkyrka kommun har flera nivåer och ger förutsättningar för 
en bra styrning av kommunens verksamheter. En utmaning är att skapa en tyd-
ligare röd tråd från kommunfullmäktiges mål, via nämndmålen till verksam-
hetsmålen och medarbetarnas dagliga arbete. Det pågår också ett arbete som 
syftar till att genom mätbara mål och indikatorer bättre fånga kvalitet och ef-
fektivitet utifrån Botkyrkabornas villkor och behov. 
 
 

 
 
Så styrs den kommunala verksamheten 
Utgångspunkten i styrsystemet är att kommunfullmäktige beslutar om övergri-
pande mål och ekonomiska ramar för nämndernas verksamhet i kommunens 
flerårsplan. Målen i flerårsplanen uttrycker övergripande prioriteringar och 
strategiska ställningstaganden utifrån ett medborgarperspektiv.  
 
Nämndernas ettårsplaner beskriver hur målen ska uppfyllas.  
Nämnden bekräftar på så sätt gentemot kommunfullmäktige hur de kommer att 
bidra till kommunens gemensamma mål. Utifrån sin ettårsplan arbetar sedan 
nämnden för att uppfylla sina mål och åtaganden inom den angivna ekono-
miska ramen. 
 
Nämnderna preciserar målen för enheterna 
Nämnderna preciserar kommunfullmäktiges mål och ekonomiska ramar, men 
beslutar också om egna mål, mätbara mål och åtaganden kopplade till kom-
munfullmäktiges mål. Målen kan gälla för längre tid än ett år medan åtaganden 
beskriver vad man ska göra nästa år för att uppnå målen. 
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Nämndmålen styr verksamheterna i förvaltningen och målen kan vara riktade 
enbart till en viss verksamhet eller målgrupp. Nämndmålen anger prioriteringar 
och vad man vill uppnå i verksamheten. 
 
Enheterna beskriver sitt arbete för att uppfylla målen 
Enheterna beskriver hur de utifrån de ekonomiska ramarna tänker arbeta för att 
uppnå nämndens mål och åtaganden. De kan även ange egna specifika mål. 
Enheternas mål och åtaganden ska finnas dokumenterade. Hur det går till i 
praktiken kan variera från förvaltning till förvaltning. 
 
Kommunfullmäktige följer upp nämndernas arbete 
Kommunfullmäktige följer upp nämndernas mål och åtaganden utifrån de 
övergripande målen. Uppföljningen sker tre gånger per år i delårsrapporter 
efter april och augusti, samt i årsredovisningen. Denna uppföljning omfattar 
både mål, åtaganden, ekonomiska prognoser och resultat när det gäller eko-
nomi och verksamhet. 
 
Nämnderna följer upp enheternas arbete 
Uppföljningen mellan nämnderna och enheterna görs av respektive nämnd. 
Kommunstyrelsen följer upp att förvaltningarna och enheterna arbetar med 
sina mål och åtaganden 
 
 
”Framtidens Botkyrka är en inspirerande plats full 
av möjligheter” 
Vår vision är en beskrivning av en önskad framtid. Syftet med en vision är att 
ge energi, handlingskraft och vägleda oss när vi fattar beslut om vår framtida 
utveckling. Våra långsiktiga strategier och mål för flerårsplaneperioden syftar 
till att uppnå Botkyrkas vision; 
”Framtidens Botkyrka är en inspirerande plats full av möjligheter. Genom kon-
traster, kreativitet och nyfikenhet skapar vi de bästa förutsättningarna för en 
hållbar framtid.”  
 
Ett starkt varumärke  
Ett starkt varumärke bidrar till att skapa ett attraktivt Botkyrka. Varumärket 
ska också skapa stolthet, samhörighet och en tydlig profil. Vårt varumärke 
bygger på medborgarnas, näringslivets och medarbetarnas berättelser och 
drömmar om Botkyrka.  
 
Botkyrka vill uppfattas som en kreativ upplevelsekommun med fokus på kul-
tur, natur och idrott och som en hållbar boendekommun med närhet till natu-
ren. En plats och organisation som lever upp till devisen ”långt ifrån lagom” – 
som betyder att vi är en kontrastrik och kreativ mötesplats.  
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Långt ifrån lagom – en kontrastrik och kreativ mötesplats  
Det är viktigt för oss att definiera vad vår devis, långt ifrån lagom, står för. Vi 
sammanfattar vår definition i tre ord, en kontrastrik, kreativ mötesplats, men 
den längre beskrivningen låter så här:  
 
”Botkyrka kännetecknas av mängder av kontraster. Här finns allt från täta för-
ortscentrum, vackra boendemiljöer med intressant arkitektur, till landsbygd 
med vacker natur med skog, ängar, sjöar och havskust. Här frodas entreprenör-
skap, små företag blandas med internationella storföretag. Här talas över 100 
språk.  
 
I Botkyrka är vi kreativa och stimulerar nyfikenhet. Botkyrka är en inspire-
rande och nytänkande kommun med breda och unika kultur- och upplevelse-
satsningar. Här finns stolthet, ungdomlighet, eldsjälar och kraft. 
  
I Botkyrka uppstår intressanta och oväntade möten. I Botkyrka möts olika in-
ternationella perspektiv, kulturer, språk och religioner på ett spännande sätt.”  
 
Vår arbetsplats ska vara öppen, orädd och energisk  
Internt har vi ledorden öppen, orädd och energisk som ska prägla vårt dagliga 
arbete och vår kultur på jobbet. Så här förklarar vi våra ledord:  

 I Botkyrka har vi medborgarnas fokus – vi erbjuder god service och ett 
gott bemötande.  

 I Botkyrka är vi öppna – vi samarbetar och bjuder in till dialog och är 
öppna för förändringar.  

 I Botkyrka är vi orädda – vi är kreativa och har mod att pröva nya 
idéer.  

 I Botkyrka är vi energiska – vi har kraft och kompetens att nå våra mål 
och visa resultat.  
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Nämndernas mål och åtaganden – en överblick 
Målområde 1 – Medborgarnas Botkyrka 
 
Mål 1. Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen. 
Mål 2. Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar 
och möjligheter. 
Mål 3. Botkyrkaborna är friskare och mår bättre 
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
  

Mål 

 

 
 

Åtagande 

Kommunstyrelsen 
 

Flickor och pojkar, kvinnor och män i alla stadsdelar 
deltar aktivt i lokalsamhället och den lokala demokratin. 

 
 

Kommunstyrelsen åtar sig att göra en fördjupad analys 
som grund för ett samlat förslag för att öka medborgar-
nas upplevelse av att kunna vara med och påverka i 
kommunala frågor 

 
 

Botkyrka har en god interkulturell, jämlik och jämställd 
medborgarservice. 

 
 

Kommunstyrelsen åtar sig att ta fram ett samlat förslag 
för att stärka det interreligiösa arbetet och sociala sam-
manhållningen. 

 
 

Kommunstyrelsen åtar sig att ta fram ett förslag för att 
förtydliga kommunens arbete med romsk inkludering.    

 
 

Hälsoläget i Botkyrka förbättras och skillnaderna i hälsa 
minskar mellan olika grupper.  

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden ska öka tillgången på geo-
grafiska data till kommunens medborgare och handläg-
gare. 

 
 

Svars- och handläggningstiden för medborgarförslag, 
synpunkter och felanmälningar ska förkortas. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämndenska öka medborgarnas 
delaktighet i plan- och exploateringsprocessen, bland 
annat genom att utveckla arbetet med dialog och kom-
munikation och använda olika kreativa metoder för dia-
log med medborgarna för att nå olika målgrupper. 

 
 

I Botkyrka är våra gemensamma parker, torg och vägar 
tillgängliga, trivsamma och trygga. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att hjälpa till med 
att förbättra kompetensnivån hos kontaktcenter för de 
verksamheter som ligger under nämnden. 

 
 Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta för gott 

bemötande, korta handläggningstider och hög rättssä-
kerhet i myndighetsutövningen. 

 
 Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att planlägga för 

nya allmänna platser så att de blir tillgängliga, triv-
samma och trygga. 
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 Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att ta fram en ny 

skogsbruksplan med inriktning som värnar och utvecklar 
kommunens natur- och friluftsvärden. 

Tekniska nämnden 
 

Tekniska nämnden ska i samband med bygg- och an-
läggningsprojekt ta fram kommunikationsplaner som 
anpassas efter behovet. 

 
 

Tekniska nämnden åtar sig att arbeta tillsammans med 
samhällsbyggandsnämnden för tillgänglighet som 
mänsklig rättighet. Hinder, såväl strukturella som fy-
siska, ska avlägsnas för att undvika diskriminering på 
grund av bristande tillgänglighet. Tillgängligheten till de 
byggnader och anläggningar som nämnden ansvarar för 
ska förbättras. 

 
 

De kommunala verksamheterna ska ha lokaler som är 
anpassade för verksamheten och sunda att vistas i. 

 
 

Förbättrade metoder för halkbekämpning av gång- och 
cykelvägar i syfte att öka tillgänglighet. 

 
 

Nämnden ska förse kommunen med gott och friskt 
dricksvatten. 

 
 

De kommunala verksamheterna ska städas enligt Bot-
kyrkas beslutade städstandard. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

Medborgarna ska ha goda möjligheter att ta del av 
kommunens miljöarbete. 

 
 

Nämndens verksamheter präglas av god service, bra 
bemötande och hög tillgänglighet i alla kontakter. 

 
 

Minska mängden gifter i Botkyrkas förskolor. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att förbättra 
möjligheterna för barn och unga att ta del av kommu-
nens miljöarbete.  

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden verkar för att informat-
ion om allemansrätten når ut till alla medborgare på 
olika språk. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att samverka 
med utbildningsnämnden så att den checklista som 
används vid barnskyddsronder kompletteras och omfat-
tas av aspekter som en giftfri miljö så som inredning, 
städning etc och även omfattar tillåtna med känt pro-
blematiska kemikalier som hormonstörande ämnen och 
BPA. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att kontrollera 
att giftiga ämnen fasas ut i förskolan genom ordinarier 
tillsyn enligt miljöbalken. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

2019 ska kultur- och fritidsförvaltningen ha medborgaren 
i fokus. 

 
 

Under 2016 ska ett gemensamt arbetssätt som säker-
ställer medborgarens fokus i projekt implementeras i 
förvaltningen. 

 
 

Under 2016 ska värdet av att ha medborgarens fokus 
synligöras i organisationen genom ett berättandeprojekt. 

 
 

Under 2016 ska ett metodmaterial tas fram för att fånga 
in särskilt barn och ungas synpunkter inför bygg- och 
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renoveringsprojekt. 

 
 

Väsentligt område Ungas delaktighet och engagemang: 
Under 2016 ska kultur- och fritidsförvaltningen imple-
mentera ett strukturerat arbetssätt med ungas infly-
tande. 

 
 

Väsentligt område Läslust och läskunnighet: 2019 ska 
medborgarnas läslust och läskunnighet ha ökat. 

 
 

Under 2016 ska en modell för att arbeta med språkut-
vecklande arbetssätt i förvaltningen tas fram. 

 
 

2019 ska omfattningen och kvaliteten på fritidsgårdar 
och fritidsklubbar motsvara medborgarnas behov. 

 
 

Under 2016 ska en deluppföljning av utvecklingspro-
grammet för den öppna fritidsverksamheten genomfö-
ras. 

 
 

2019 tycker fler medborgare att kultur- och fritidsnämn-
dens verksamhet är angelägen 

  Under 2016 ska varje enhet genomföra fler uppsökande 
aktiviteter än föregående år. 

  Under 2016 ska arbetet med att införa könsneutrala 
skyltar vid lokaler och anläggningar påbörjas. 

 
 

2019 ska andelen tjejer vid Grunden och Ungdomens 
hus vara minst 40 %. 

 
 

2019 är ungas deltagande i kulturskolans verksamhet 
jämnt fördelad mellan de olika stadsdelarna. 

 
 

Väsentligt område Folkhälsa: 2019 har alla, oavsett kön, 
lika goda möjligheter till motion och fysiska aktiviteter. 

 
 

Under 2016 ska ett utvecklingsprogram för badverk-
samheten tas fram. 

 
 

Under 2016 ska en handlingsplan för jämställt och jäm-
likt motionsutövande tas fram. 

 
 

Under 2016 ska dialog inledas kring åtgärder för att 
underlätta för HBTQ-personer att delta i nämndens 
verksamheter. 

Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

3 300 Botkyrkabor har ökat sin självständighet och del-
aktighet och 2 100 av dem har gått till arbete eller ut-
bildning. 

 
 

Alla verksamheter ska leverera all statistik könsupp-
delad, ha kunskap att kunna utföra jämnställdhetsana-
lyser samt säkerställa att handlingsplanerna leder till 
likvärdiga resultat för kvinnor och män. 

 
 

Kvinnor inom Daglig verksamhet ska uppmuntras att ha 
sin dagliga verksamhet på företag och därigenom öka 
sina möjligheter till en löneanställning. 

 
 

Under 2016 ska indikatorer för att följa upp förvaltning-
ens arbete med jämställdhetsintegrering fortsatt utveck-
las. 

 
 

Samtliga verksamheter ska genomföra hälsofrämjande 
aktiviteter för deltagare och studerande. 

Utbildningsnämnden 
 

På varje enhet finns möjligheten för barn och elever 
oavsett kön att ha inflytande över undervisningen/ verk-
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samheten. 

 
 

Förvaltningen ska kontinuerligt i resultatdialoger följa 
upp hur skolan tillsammans med elever använder elev-
enkäter i respektive skolas systematiska kvalitetsarbete. 

 
 

Förväntningarna på barn och elever håller samma nivå 
oavsett på vilken förskola eller skola de går och alla 
elever bedöms på likvärdiga grunder. 

 
 

Förvaltningen ska verka för erfarenhetsutbyte mellan 
skolor och lärare i kommunens olika områden. Det 
samma gäller mellan förskolorna. 

 
 

Förvaltningen ska arbeta för nya metoder för att uppnå 
en högre grad av inkluderande arbetssätt. 

 
 

Förskolor och skolor i Botkyrka stimulerar alla barn och 
elever oavsett kön till en bättre hälsa. 

 
 

Förskolor och skolor ska stimulera barn och elever till 
daglig fysisk aktivitet. 

Socialnämnden 
 

Socialförvaltningen åtar sig att rekrytera och utbilda 
personer boende i Botkyrka till YAP-stödpersoner och 
sedan ge dem utvecklande uppdrag att stötta ungdomar 
till en bättre framtid. Genom ett styrkebaserat perspektiv 
och nätverksfokuserat arbete blir både ungdomarna och 
stödpersonerna mer förankrade och på ett positivt sätt 
delaktiga i närsamhället. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att fullt ut implementera det 
våldsförebyggande arbetet i de tre inledande skolorna 
tillsammans med utbildningsförvaltningen, kommun-
ledningsförvaltningen, polis och räddningstjänst. Samt 
att påbörja en utvidgning av utvecklingsarbetet till minst 
ytterligare två skolor samt utöka samarbetet till fler för-
valtningar. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att HBTQ certifiera ytterli-
gare minst en sektion. 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Våra brukare har ökat inflytande och delaktighet. 

 
 

Nämndens verksamheter har hög tillgänglighet i alla 
kontakter. 

 
 

Vi ska erbjuda alla ungdomar som ska avsluta sin ut-
bildning på särgymnasiet ett samtal om framtiden. 

 
 

Våra brukare är minst lika nöjda med bemötandet i våra 
verksamheter som föregående år. 

 
 

Vi ska tillgänglighetsanpassa våra lokaler vid ny- och 
ombyggnation. 

 
 

Vi ska arbeta utifrån ett jämställdhetsperspektiv. 

 
 

Alla medarbetare ska genomföra webbaserad utbildning 
i interkulturellt förhållningssätt. 

 
 

Våra medborgare har en ökad trygghet och hälsa.  

 
 

Alla personer som har LSS-insatser och bor kvar i för-
äldrahemmet ska ha möjlighet att åka på sommarkollo 
eller annan motsvarande fritidsaktivitet. 

 
 

Vi bjuder in alla som fyller 80 år till informationsmöte. 
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Målområde 2 – Framtidens jobb 
 

Mål 4. Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande. 
Mål 5. Botkyrka attraherar fler företag, särskilt inom miljö, hälsa och 
kreativa näringar  
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
  

Mål 

 
 

Åtagande 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta för ett 
bättre näringslivsklimat, genom ett gott bemötande, 
korta handläggningstider och hög rättssäkerhet i bygg-
lovshandläggning. 

 
 

Skapa en modern och attraktiv myndighetsorganisation. 

 
 

Möjliggör för mer planlagd verksamhetsmark. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att ha ett aktivt 
samarbete med näringslivscenter och skapa goda förut-
sättningar för näringslivet i Botkyrka. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden fortsätter att tillsammans 
med miljö- och hälsoskyddsnämnden och tekniska 
nämnden arbeta för att kommunens verksamhets-
områden blir mer attraktiva.   

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att erbjuda 12 
feriepraktikplatser under 2016. 

Tekniska nämnden 
 

Erbjuda upp till 4 plats för arbetsmarknadspolitiska åt-
gärder alternativt platser för personer med funktions-
nedsättning. 

 
 

Tekniska förvaltningen åtar sig att tillhandahålla upp till 
400 feriepraktikplatser för skolungdomar inklusive erfor-
derlig organisation och resurser för uppdragets utfö-
rande. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

Nöjdkundindex för livsmedels- och miljötillsyn ska uppgå 
till 80 % år 2017. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig genom samar-
betsprojekt med samhällsbyggnadsnämnden och tek-
niska nämnden öka attraktiviteten inom kommunens 
företagsområden. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

2019 finns utvecklade arbetssätt med andra förvaltning-
ar och aktörer som leder till att fler unga vuxna har 
sysselsättning 

Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

Botkyrkabor har förmåga och motivation att leva ett 
självständigt liv och har kompetens utifrån arbets-
marknadens behov. 

 
 

Nämndens verksamheter har utbildningar och insatser 
som passar våra prioriterade målgrupper. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
ta fram förslag på handlingsvägar för att uppnå flexibla 
undervisningstider, flexibla lärmiljöer och metodutveck-
ling, motivationshöjande insatser och validering. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
ta fram system för individuella studieplaner. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
skapa och genomföra strukturerade former för lärande 
och erfarenhetsutbyte mellan verksamheterna utifrån 
identifierade gemensamma utvecklingsområden. 

 
 

Alla ungdomar mellan 18-25 år, som idag saknar arbete, 
praktik eller utbildning, ska erbjudas en insats inom 
nämndens verksamheter. 

 
 

Vägledning sker utifrån individens behov och förutsätt-
ningar och med hög tillgänglighet och kvalitet. 

 
 

Vägledning sker i alla verksamheter och under hela 
studietiden. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
ta fram förslag på handlingsvägar och ambitioner i relat-
ion till nämndmål, utifrån att: a. Kartlägga vad vägled-
ningen gör idag. b. Analysera behovet av vägledning. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
ta emot och handleda minst 71 feriepraktikanter under 
2016. 

 
 

Förvaltningen åtar sig också att samordna den 
kommungemensamma ferie-praktikinsatsen, matcha 
ungdomar till platser, svara för viss handledarutbildning 
och hantera kvalitetshöjande insatser med hjälp av 
”kompetensfonden”. 

 
 

Nämnden har strukturerade samarbetsformer som un-
derlättar Botkyrkabornas väg mot arbete och utbildning. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen åtar 
sig att ha etablerade och effektiva kontakter med exter-
na arenor. 

 
 

Alla verksamheter ska underlätta för prioriterade mål-
grupper att knyta kontakter med olika intresseorganisat-
ioner, civilsamhälle och näringsliv. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
ta fram en gemensam budskapsplattform för att kom-
municera med externa aktörer. 

 
 

Botkyrka kommun har en etablerad arbetsform för sam-
ordnad praktikanskaffning. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
kartlägga och analysera behoven av praktikanskaffning 
och näringslivsrelationer i relation till praktikanskaffning. 
Förslag på digital plattform för praktikanskaffning ska tas 
fram. 

Utbildningsnämnden 
 

Utbildningsförvaltningen bidrar till att det finns kompe-
tenta arbetstagare på morgondagens arbetsmarknad. 

 
 

Studie- och yrkesvägledning ska säkerställas och ut-
vecklas i samtliga skolformer från årskurs 1 upp till 
gymnasieskolan 
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Det arbetsplatsförlagda lärandet (APL) på gymnasie-
särskolan ska utformas i enlighet med GYSÄR 13. 

 
 

Förvaltningen ska utröna möjligheten till att villkora of-
fentliga upphandlingar (av till exempel byggprojekt) så 
att yrkesprogrammen får möjligheter till APL-platser. 

 
 

Fler sommarjobb ska beredas för unga i Botkyrka i en-
lighet med kommunens direktiv för 2016. 

Socialnämnden 
 

Fler medborgare få ta del av arbetsmarknadsåtgärder 
och studier. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att öka antalet ferieplatser 
2016 till minst 13 platser. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att säkerställa att varje för-
sörjningstagare får insats (arbetsmarknadsåtgärder, 
studier eller annan försörjning) utifrån sin individuella 
situation. 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

För att attrahera framtida arbetskraft erbjuder vi ungdo-
mar ett meningsfullt sommarjobb. 

 
 

90 procent av våra praktikanter och sommarjobbare ska 
vara nöjda med sin praktik i våra verksamheter. 

 
 

Vi ska skapa förutsättningar för karriär- och utveckl-
ingsmöjligheter i förvaltningens olika yrkeskategorier. 
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Målområde 3 – Välfärd och kvalitet för alla 
 
Mål 6. Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar 
Mål 7. Botkyrkas äldre lever ett mer aktivt liv och får den vård och om-
sorg de behöver 
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
  

Mål 

 
 

Åtagande 

Kommunstyrelsen 
 

Botkyrka kommuns styrsystem leder till en positiv ut-
veckling av verksamheternas resultat och kvalitet oav-
sett kön i alla stadsdelar. 

 
 

Kommunens verksamheter präglas av god service, bra 
bemötande och hög tillgänglighet i alla kontakter. 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa planbe-
redskap för kommunala vård- och omsorgsboenden, 
LSS boenden och särskilda boenden.  

Tekniska nämnden 
 

Genom årliga enkäter ska de boendes åsikter mätas 
och skapa förutsättningar för att kommunen erbjuder bra 
lokaler och boenden för äldre. 

 
 

De kommunala verksamheterna ska ha lokaler och 
utemiljöer som är anpassade för verksamhetens behov 
och sunda att vistas i. 

 
 

Tekniska nämnden ska för kommunens omsorgsverk-
samhet ha lokaler och utemiljöer som är anpassade och 
stimulerande för ändamålet. 

 
 

Tekniska nämnden ska via transportcentalen erbjuda 
äldre transport till och från hemmet till dagverksamhet. 
Transport av ”Boken kommer” från biblioteken hem till 
äldre utförs också av transportcentralen. 

 
 

Tekniska nämnden ska under året utveckla halkbe-
kämpningsmetoder med sopsaltning vilket bl.a. syftar till 
att öka framkomligheten för både gående och cyklister. 
Vidare förbättras tillgängligheten/framkomligheten avse-
värt för personer med rörelsehinder, rullstorsburna och 
rollatorer. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

Miljöenheten utreder 2016 om fältbussen kan utnyttjas 
av andra, även på kvällar och helger. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

Andel elever som nås av den kulturella allemansrätten 
ska öka. 

Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

3 300 Botkyrkabor har ökat sin självständighet och del-
aktighet och 2 100 av dem har gått till arbete eller ut-
bildning. 

Utbildningsnämnden 
 

Undervisningen i förskolor och skolor utvecklas mot en 
ökad likvärdighet för att ge alla barn och elever, oavsett 
kön och socioekonomisk bakgrund, goda förutsättningar 
för lärande. 
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Den reviderade digitala strategin, som avser att utveckla 
den digitala didaktiken, ska förankras och genomföras i 
alla skolformer. 

 
 

Resultatdialoger ska genomföras med varje enhet i syfte 
att stödja respektive enhet i att identifiera sitt specifika 
behov av förändring och utveckling. 

 
 

Varje förskola ska dokumentera och följa upp vilka kon-
kreta läroplansmål som förskolan nått upp till och för-
valtningen ska utarbeta en systematik i uppföljningen. 

 
 

Barn och elever upplever trygghet och studiero. 

. 

 
 

Förvaltningen ska analysera och identifiera problem-
områden baserat på inkomna klagomål och anmälningar 
om kränkande behandling som en del i det förebyg-
gande arbetet. 

 
 

Förvaltningen ska utveckla en strategi för att tillsam-
mans med förskolor och skolor bättre inhämta vård-
nadshavares syn på verksamheten. 

 
 

Förvaltningen ska utveckla samarbetsformer mellan 
skolformerna i syfte att skapa kontinuitet och underlätta 
övergångar. 

 
 

Pedagoger i Botkyrka har kunskap och förmåga att göra 
väl avvägda språkdidaktiska val för att möta olika barns 
och elevers behov. 

 
 

Befintliga språkutvecklande insatser ska koordineras för 
bättre utnyttjande. 

 
 

En gemensam strategi ska tas fram för hur det nation-
ella läslyftet ska bli en resurs i skolornas språkutveck-
lande arbete i alla ämnen. 

 
 

Barns och elevers flerspråkiga resurser tas till vara. 

 
 

Förvaltningen ska ta fram en ny strategi för förstärkt 
modersmålsstöd i förskolan för att barn med annat mo-
dersmål än svenska ska utveckla sitt modersmål, 
svenska språket och sin interkulturella identitet. 

 
 

Modersmålsundervisning och studiehandledning på 
modersmål ska digitaliseras och former för fjärrunder-
visning utvecklas. 

 
 

Förvaltningen ska utreda möjligheten att erbjuda fler 
moderna språkval. 

 
 

Förvaltningen ska arbeta för en utvidgad syn på fler-
språkighet i hela organisationen. 

Socialnämnden 
 

Människor som beviljas stöd eller som får råd och stöd 
som insats ska också tycka att de blir hjälpta. 

 
 

Personer aktuella inom socialtjänsten ska ha ett tryggt 
boende. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att utreda möjligheten att i 
kommunen öppna ett tillfälligt boende i egen regi. 

 
 

Socialförvaltningen åtar sig att utveckla det vräknings-
förebyggande arbetet gällande vuxna som riskerar sin 
bostad på grund av störningar eller sanitär olägenhet. 
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Socialförvaltningen åtar sig att se över delegationsord-
ningen för beslut om tillfälliga, externa boende, i syfte att 
få en ekonomisk hållbarhet och samsyn över enhets-
gränserna. 

 
 

Socialförvaltningen samverkar internt och externt för att 
kunna utreda och ge insatser baserad på en helhetssyn. 

 
 

Socialförvaltning åtar sig att utveckla arbetet omkring 
ISIP, intern samordnad individuell plan, inom förvalt-
ningen och i samarbete mellan förvaltningarna i kom-
munen. 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Brukarna får vård, omsorg och service med högre kvali-
tet. 

 
 

Förvaltningen fortsätter att utveckla kvalitetssystemet för 
att säkra att våra brukare får omsorg med god kvalitet. 

 
 

Beslut om serviceinsatser inom hemtjänst kan bytas 
inom ramen för beslutade insatser. 

 
 

Myndighet säkrar att alla beslut följs upp i tid. 

 
 

Våra brukare är minst lika nöjda med maten och mål-
tidssituationen som föregående år. 

 
 

Alla vård- och omsorgsboenden arbetar med att tillaga 
så mycket mat som möjligt i enheternas kök. 
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Målområde 4 – Grön stad i rörelse 
 
Mål 8. Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva 
Mål 9. I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och 
mer levande stadsmiljöer 
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
  

Mål 

 
 

Åtagande 

Kommunstyrelsen 
 

I Botkyrka finns årligen 650 byggstartklara bostäder för 
att uppnå den långsiktiga ambitionen om 20 000 nya 
bostäder 2040. 

 
 

Företag och invånare i Stockholmsregionen upplever 
Botkyrka som en attraktiv plats för att bygga och bo. 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i samarbete 
med bl.a. miljö- och hälsoskyddsnämnden, tekniska 
nämnden, markägare och SRV-återvinning, arbeta för 
att minska nedskräpning och dumpning av avfall i natu-
ren. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i samarbete 
med bl.a. Miljö- och hälsoskyddsnämnden arbeta för ett 
hållbart resande. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i nya detaljpla-
ner verka för en trygg boendemiljö och en blandad be-
byggelse till form och innehåll.  

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att verka för funge-
rande stråk, t ex gång och cykelvägar, inom och mellan 
kommunens stadsdelar. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att utveckla bilden 
av Botkyrka som en attraktiv plats att bygga, bo och 
etablera sig för medborgare och företagare. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att öka det sam-
lade antalet bostäder i antagna detaljplaner. 

Tekniska nämnden 
 

Tekniska nämnden ska vid all byggnation uppfylla de 
krav på energieffektivitet som kommunens anvisningar 
anger och att de kommunala byggnaderna är estetiskt 
tilltalande. 

 
 

Tekniska nämnden ska fortsätta energieffektivisera sin 
verksamhet. 

 
 

Tekniska nämnden ska ha 100 % vattenproduktion i 
Tullingeverket. 

 
 

Tekniska nämnden ska varje år redovisa det förvaltade 
fastighetsbeståndets energiförbrukning. Uppfyller inte 
byggnaderna de krav vi ställer i anvisningarna ska detta 
åtgärdas. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

Botkyrkas sjöar, vattendrag och kustvatten ska ha god 
ekologisk status. 
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Bevara och utveckla Botkyrkas gröna värden. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att, under 2015 
och 2016 i samarbete med samhällsbyggnadsnämnden 
och tekniska nämnden, ta fram en vattenplan för kom-
munen. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att i samarbete 
med samhällsbyggnadsnämnden och tekniska nämnden 
ta fram en fördjupad plan för anpassning till ett förändrat 
klimat, baserat på klimat- och sårbarhetsutredningen 
från 2010. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att i samarbete 
med bland andra samhällsbyggnadsnämnden och tek-
niska nämnden, ungdomsfullmäktige, markägare och 
SRV-återvinning arbeta för att minska nedskräpning och 
dumpning av avfall i naturen. 

 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att tillsammans 
med samhällsbyggnadsnämnden och tekniska nämnden 
ta fram en åtgärdsplan för att öka det hållbara resandet 
inom kommunen. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

2022 har kultur- och fritidsnämndens mötesplatser en 
gestaltning och en miljö som upplevs som trygg, till-
gänglig, inspirerande och välkomnande. 

 
 

Under 2016 ska arbetet med tillgänglighetsanalyser av 
lokaler och anläggningar påbörjas 

 
 

2019 är Campus Fittja etablerad med konsthallsverk-
samhet, studentbostäder och ett strukturerat samarbete 
med Kungliga tekniska högskolan, Kungliga konsthögs-
kolan, Botkyrkabyggen med flera. 

Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

Enligt FN:s konvention om rättigheter för personer med 
funktionsnedsättning artikel 9 ska arbetsplatser och 
offentliga lokaler vara fysiskt tillgängliga för personer 
med funktionsnedsättning. Arbetsmarknads- och vuxen-
utbildningsförvaltningen ska tillgänglighetsanpassa sina 
lokaler. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
källsortera enligt den nivå som avfallsentreprenören kan 
hantera. 

 
 

Förvaltningen åtar sig att undersöka möjligheten att 
återvinna matavfall för produktion av biogas och i de fall 
det är möjligt starta med återvinning. 

 
 

Som ett led i att uppnå hållbar stadsutveckling deltar 
förvaltningen i Vinnovaprojektet Växthus i Alby. 

Utbildningsnämnden 
 

Botkyrkas förskolor och skolor bidrar till att göra bo-
stadsområden attraktiva. 

 
 

Förvaltningen samverkar med samhällsbyggnadsför-
valtningen för att planera för, och beställa, nya förskolor 
och skolor där behov uppstår. 

Socialnämnden 
 

Socialförvaltningen åtar sig att arbeta strategiskt med 
boendefrågor genom att aktivt och tidigt delta i kommu-
nens planarbete. 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Andel inköp av ekologiska livsmedel ska öka till 30 % 
2018. 
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Målområde 5 – Kultur och kreativitet ger kraft 
 
Mål 10. Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap Brödtext 
Mål 11. Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur. 
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
  

Mål 

 
 

Åtagande 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa förutsätt-
ningar för kreativitet och entreprenörskap genom lokaler 
i nya planer och upplåtelser. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa förutsätt-
ningar för spontan kultur och idrott vid planläggning och 
utformning av offentliga platser. 

Tekniska nämnden 
 

Tekniska nämnden ska under 2016 leasa ett el-drivet 
fordon som ett lokalt Botkyrka företag är generalagent 
för. Vidare kommer vi i samarbete med företaget prova 
olika tekniska lösningar ”i verkligheten” avseende ma-
skiner för gata/park skötsel. 

 
 

Tekniska nämnden ska verka för att kulturen frodas. Alla 
människor ska kunna utöva och ta del av kulturen i våra 
dagvattenparker på lika villkor. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att kontakta 
organisationer som volontärbyrån, naturskyddsförening-
en och hela människan och myndigheter som arbets-
förmedlingen och kommunens dagliga verksamhet för 
att undersöka möjligheten till samarbete kring natur-
vårdsarbetet. 

 
 

Kulturvärden i Botkyrkas natur ska vara tillgängliga, 
särskilt naturreservaten. 

 
 

Tillsynen ska vara effektiv och av god kvalitet. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

Väsentligt område Botkyrkabornas Kreativitet: 2019 är 
Botkyrkas kreativa strategi implementerad. 

 
 

Under 2016 ska en digital plattform för platsen Botkyrka 
tas i drift. 

 
 

Under 2016 ska en översyn genomföras i samverkan 
med kommunlednings-förvaltningen för att möjliggöra 
rörliga potter och flexiblare stödsystem. 

 
 

Under 2016 ska prioriterade områden och mål formule-
ras utifrån den kreativa strategin. 

 
 

2019 genomförs fler evenemang, festivaler, arrange-
mang och andra aktiviteter av föreningar och andra 
aktörer. 

 
 

Under 2016 ska interna riktlinjer för samverkan med 
civila sektorn tas fram i samverkan med andra förvalt-
ningar. 
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Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
öka fokus till medborgarens perspektiv i samband med 
behovsanalyser, rapporter, kommunikation etc. och 
beskriva effekterna för medborgaren och lyfta goda 
exempel. 

 
 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
fortsätta integrera kulturella uttryck som exempelvis 
teater och film i verksamheternas operativa arbete. 

Utbildningsnämnden 
 

Utbildningen i Botkyrka kommuns skolor tillvaratar och 
utvecklar barns och elevers nyfikenhet, kreativitet och 
initiativförmåga. 

 
 

Planen för ung företagsamhet för kommunens gymna-
sieskolor ska genomföras och utvecklas i samarbete 
med näringslivet. 

 
 

Alla elever ska erbjudas möjligheten att uppleva kultur-
aktiviteter genom Botkyrkas kulturella allemansrätt och 
Skapande skola. Grundskolor som väljer att söka egna 
Skapande skola-bidrag ska få fortsatt stöd 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Nämnden engagerar frivilliga organisationer och volon-
tärer för att stärka vår verksamhet. 

 
 

Alla brukare i våra boendeformer ska utifrån sina indivi-
duella intressen erbjudas kulturella aktiviteter. 
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Målområde 6 – En effektiv och kreativ kommunal organisation 
 
Mål 12. Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens. 
Mål 13. Fossilbränslefri kommunal organisation senast 2015. 
 
Nämnd Symbol Mål/Åtagande 

 
 

Mål 

 

 
 

Åtagande 

Kommunstyrelsen 
 

Botkyrka kommun är en konkurrenskraftig och föredöm-
lig arbetsgivare.  

 
 

Kommunens stödprocesser, organisation och system är 
ett effektivt stöd för förvaltningarnas arbete. 

 
 

Kommunledningsförvaltningen är en effektiv och kreativ 
organisation. 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta långsik-
tigt och strategiskt för att vara en attraktiv arbetsgivare, 
där alla medarbetare har lika möjligheter till delaktighet 
och utveckling för att kunna rekrytera och behålla kom-
petenta medarbetare. 

 
 

Nämnden åtar sig att fortsätta arbetet med att kvalitets-
säkra och effektivisera förvaltningens handläggning. 
Ärendeflödet ska vara i balans, t.ex. avseende inkomna 
och avgivna bygglovärenden. 

 
 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att fortsätta arbetet 
med att förnya och modernisera förvaltningens lokaler 
för att kunna erbjuda en bra och modern arbetsmiljö för 
medarbetarna. 

  Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att identifiera vilka 
upphandlingar där möjligheter ges att ställa krav på 
klimatneutralitet. 

Tekniska nämnden 
 

Tekniska nämnden åtar sig att fortsätta arbetet med att 
säkerställa en bra och säker arbetsmiljö för alla medar-
betare, till exempel genom kvalitetssäkrade, tydliga och 
kända rutiner samt modern och säker utrustning och bra 
lokaler. 

 
 

Tekniska nämnden åtar sig att arbeta långsiktigt och 
strategiskt för att vara en attraktiv arbetsgivare, där alla 
medarbetare har lika möjligheter till delaktighet och 
utveckling, för att kunna rekrytera och behålla kompe-
tenta medarbetare. 

 
 

Tekniska nämnden åtar sig att organisera arbetet så vi 
kan erbjuda heltidstjänster till de som önskar jobba 
heltid. 

 
 

Bedriva förebyggande friskvårdsinsatser – i syfte att 
minska sjukfrånvaron. 

 
 

Anställda ska ha inflytande över sitt arbete. 

 
 

Uppdaterad inom området och se möjligheter till förbätt-
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ring. 

 
 

Inköp av fossilfritt bränsle till fordonen ska öka. 

 
 

Vad gäller gasbilar så ska andelen av den totala bräns-
leförbrukningen öka på lång sikt till 70 % för biogas 
samtidigt som att den totala bränsleförbrukningen inte 
får öka. 

 
 

Antal liter fossilfria drivmedel och % - andelen kommer 
öka först då vi får tillgång till flera biogas-pump tankplat-
ser i kommunen vilket är vårt prioriterade mål. 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 

 
Tillsynen ska vara effektiv och av god kvalitet. 

Kultur- och fritidsnämnden 
 

2019 arbetar förvaltningen mer effektivt och använder 
resurser bättre genom regional och nationell samverkan. 

 
 

2022 speglar bemanningen på förvaltningen samman-
sättningen i befolkningen. 

 
 

Under 2016 ska en kompetensbaserad rekryterings-
process med mångfaldsfokus implementeras. 

Arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska 
kartlägga och analysera det systematiska kvalitetsar-
betet i förvaltningen för att lämna förslag på hur arbetet 
med jämförelser, stegförflyttningar, analys av verksam-
hetsresultat och verktyg för hur analys kan utvecklas. 

 
 

Förvaltningen ska göra kvalitetssäkring av enkäter och 
utveckla återkoppling. 

 
 

Förvaltningen ska använda IT-modellen Pm3 i samver-
kan med utbildningsförvaltningen. 

Utbildningsnämnden 
 

Andelen legitimerade lärare och förskollärare på enhet-
erna ökar. 

 
 

Det finns en långsiktig strategi för att säkra kompetens-
försörjningen. 

 
 

Förvaltningen ska ta fram en långsiktig kompetensför-
sörjningsplan. 

 
 

En inventering av presumtiva chefer ska genomföras. 
Chefernas bakgrund ska spegla befolknings-
sammansättningen. 

 
 

Medarbetare upplever ökad delaktighet och nöjdhet med 
sin arbetssituation. 

 
 

Enheternas samverkansgrupper ska utbildas i systema-
tiskt arbetsmiljöarbete. 

 
 

Personal på förskolor och skolor ska utbildas i bemö-
tande för att motverka hot och våld på enheterna. 

 
 

Förvaltningen ska följa upp indikatorn rörande medarbe-
tare med svårighet att koppla av från jobbet när de är 
lediga. 

 
 

Cheferna inom utbildningsförvaltningen har goda förut-
sättningar att leda sina verksamheter. 

 
 

Alla chefer inom utbildningsförvaltningen ska erbjudas 
goda utvecklingsmöjligheter och stöd i sitt ledarskap. 



42 [156] 

 

 
 

Förskolornas och skolornas klimatpåverkan minskar. 

 
 

Rikstens skola ska som en pilotverksamhet senast 2016 
servera 100 procent ekologisk kost. 

Socialnämnden  
 

Socialförvaltningen åtar sig att utveckla introduktionen 
för nyanställda genom att identifiera förbättrings-
områden och nödvändiga aktiviteter. 

Vård- och omsorgsnämnden 
 

Andel chefer med utländsk bakgrund och rätt kompe-
tens ska öka. 

 
 

Andelen sjukfrånvaro ska minska bland våra medarbe-
tare. 

 
 

Andelen omsorgspersonal med formell kompetens ska 
öka. 

 
 

Fler medarbetare är nöjda med att arbeta i vår förvalt-
ning. 

 
 

Alla medarbetare ska erbjudas heltid som rättighet och 
deltid som möjlighet. 

 
 

Vård- och omsorgsboende ska med hjälp av samord-
nade varutransporter i Södertörn minska antalet trans-
porter. 
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Kommunstyrelsen 
Ansvar och uppdrag  
Kommunstyrelsen är kommunens högsta verkställande organ – den bereder 
ärenden till kommunfullmäktige och föreslår beslut. Styrelsen leder och sam-
ordnar planeringen och uppföljningen av kommunens ekonomi och verksam-
heter. I kommunstyrelsens ledningsfunktion ligger att leda och samordna 
kommunens strategiska utveckling som plats och organisation.    
 
 
Väsentliga områden  
Kommunstyrelsen pekar i denna ettårsplan på tre väsentliga områden: en effek-
tiv kommunal organisation som levererar med hög kvalitet med medborgarens 
fokus, hållbar och därmed jämlik lokal och regional samhällsutveckling, samt 
en långsiktigt hållbar ekonomi. 

En effektiv kommunal organisation som levererar med hög kvalitet 
Kommunen ska erbjuda en jämlik, jämställd och interkulturell verksamhet och 
service av god kvalitet som har medborgarens fokus. För att förbättra kommu-
nens resultat behöver kommunstyrelsens egna verksamheter leva upp till detta 
och samtidigt mer effektivt stödja och bidra till en positiv utveckling av den 
övriga kommunorganisationens resultat, bland annat inom IT, HR, ekonomi- 
och verksamhetsstyrning, inköp och upphandling. Kompetensförsörjning är 
också en helt avgörande fråga. Kommunledningsförvaltningen behöver helt 
enkelt fortsatt lägga fokus på att säkerställa kvaliteten i kommunens grundläg-
gande interna processer, komma ikapp och hålla jämna steg med omvärlden. 
Den nya organisation som förvaltningen föreslår inför 2016 ska bygga på en 
processorienterad verksamhet, där utgångspunkten är just effektiva processer 
genom en struktur och kultur för ständig förbättring i enlighet med politiska 
beslut. Det är en förutsättning för att effektivt genomföra andra utvecklingsom-
råden i kommunen där kommunledningsförvaltningen har ett ledningsansvar. 

Hållbar lokal och regional samhällsutveckling 
Ett centralt uppdrag för kommunen är att säkra en strategisk och hållbar sam-
hällsutveckling, både lokalt och som en del av Stockholmsregionen. Ett av de 
viktigaste målen är att kvinnor och män oavsett bakgrund har utbildning och 
arbete som ger en trygg ekonomi. Samtidigt behöver vi stärka hemkänslan hos 
Botkyrkaborna och öka den upplevda tryggheten, liksom delaktigheten, förtro-
endet och tilliten för kommunen. En nyckel till det är välinformerade och en-
gagerade invånare i alla stadsdelar. Det bidrar också till att förbättra Botkyrka-
bornas hälsa.  

Långsiktigt hållbar ekonomi 
En långsiktigt hållbar kommunal ekonomi är nödvändig för att kunna erbjuda 
verksamhet och service av god kvalitet och driva en hållbar samhällsutveckl-
ing. 
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Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget  
2015 

Budget 
2016 

Verksamhetens intäkter(+)  349,3 318,6 112,3  

Verksamhetens kostnader (-) -611,3 -569,0 -389,2  

Nettokostnad (+/-) -262,0 -250,4 -276,9 -280,8 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-25,4 -15,7 -43,2 -35,2 

 
 
Kommunstyrelsens mål och åtaganden 2016 
Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Kommunstyrelsens mål 1:1a. Flickor och pojkar, kvinnor och män i alla 
stadsdelar deltar aktivt i lokalsamhället och den lokala demokratin. 

Mätbara nämndmål  

 

Procent  Utfall 2014 Mål 2015 Mål 2016 

2016 ökar andelen invånare i alla stadsdelar som 
upplever att det är lätt att ta del av kommunens 
information. 

  Högre än 
2015 

2016 ska andelen invånare, som upplever att de 
kan vara med och påverka i kommunala frågor 
som intresserar dem, ligga på lägst 50 % i alla 
stadsdelar (%). (MBU Botkyrka) 

   

Alby Kvinnor 43, 
män 38  

Kvinnor 43, 
män 38  

50  

Fittja Kvinnor 39, 
män 35 

Kvinnor 39, 
män 35 

50 

Hallunda/Norsborg Kvinnor 34, 
män 33 

Kvinnor 34, 
män 33 

50 

Tullinge Kvinnor 26, 
män 19 

Kvinnor 26, 
män 19 

50 

Tumba inkl. Storvreten Kvinnor 31, 
män 27 

Kvinnor 31, 
män 27 

50 

Vårsta Grödinge Kvinnor 37, 
män 24 

Kvinnor 37, 
män 24 

50 
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2016 ska andelen skolor som fyllt sina platser i 
Botkyrka ungdomsfullmäktige vara 75 %.  

75  75 100 

2016 ökar antalet invånare som deltagit i dialogfo-
rum i alla stadsdelar. 

  Högre än 
2015 

2016 ökar antalet och andelen medborgarförslag 
från Alby, Fittja, samt Hallunda-Norsborg jämfört 
med 2015. 

  Högre än 
2015 

 
Åtagande  

Kommunstyrelsen åtar sig att göra en fördjupad analys som grund för ett sam-
lat förslag för att öka medborgarnas upplevelse av att kunna vara med och på-
verka i kommunala frågor. 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  

Kommunstyrelsens mål 1:2a. Botkyrka har en god interkulturell, jämlik 
och jämställd medborgarservice. 
 
Mätbart nämndmål 

 
Mål       

2015 
Utfall 
2015 

Mål  
2016 

2016 är den uppmätta tillgängligheten till den fy-
siska miljön i de lokaler där kommunen bedriver 
verksamhet lägst 70 %. 
(Tillgänglighetsdatabasen) 

70  70 

2016 har kommunen i jämförelse med 2015 för-
bättrat sina resultat i Myndigheten för delaktighets 
kommunuppföljning. 

  Bättre än 
2015 

2016 minskar upplevelsen av diskriminering i mö-
tet med den kommunala verksamheten för olika 
grupper, kvinnor och män, i alla stadsdelar jämfört 
med 2015. 

  Minskat 
än 2015 

 
Åtagande  

Kommunstyrelsen åtar sig att ta fram ett samlat förslag för att stärka det inter-
religiösa arbetet och sociala sammanhållningen. 
 
Kommunstyrelsen åtar sig att ta fram ett förslag för att förtydliga kommunens 
arbete med romsk inkludering.     
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Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Kommunstyrelsens mål 1:3a. Hälsoläget i Botkyrka förbättras och skill-
naderna i hälsa minskar mellan olika grupper.  

Mätbart nämndmål  

Mätbart mål Mål       
2014 Mål 2015 Mål 2016 

2016 förbättras den självskattade hälsan för alla, 
men särskilt i den socioekonomiska gruppen med 
lägst självskattad hälsa. *(Landstingets hälsoenkät) 

 0,76 0,78 

- Kvinnor  0,74 0,78 

- Män  0,77 0,78 

2016 minskar andelen unga med psykisk ohälsa 
(ledsen utan att veta varför) år 2 gymnasiet (%) 

 - 28 

- Kvinnor  - 35 

- Män  - 20 

2016 minskar andelen ungdomar som röker dagli-
gen/ibland. (Ungdomsenkäten) 

   

- Kvinnor 31 - Minskning 
mot 2014 

- Män 23 - Minskning 
mot 2014 

* Mäts som kvot mellan socioekonomiska grupper, 1 betyder att det inte finns någon skillnad. 
 
 
Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 4 Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande  

Mätbara nämndmål 

Mätbart mål Mål       
2014 

Utfall       
2014 Mål 2015 Mål 2016 

2016 erbjuder kommunledningsförvalt-
ningen minst 51 sommarjobb i sina 
verksamheter. (Klf) 

110 127 51 51 

- Kvinnor 55 - 25 26 

- Män  55 - 26 25 

2016 är antalet traineeplatser hos entre-
prenörer som upphandlats av kommun-
styrelsen minst 10 stycken. 

   10 

2016 är andelen av kommunstyrelsens 
direktupphandlingar som vinns av lokala 
företag/organisationer minst 70 procent. 

 16  70 
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Mål 5 Botkyrka attraherar fler företag, särskilt inom miljö, hälsa och kreativa 
näringar  
 
Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Kommunstyrelsens mål 3:a. Botkyrka kommuns styrsystem leder till en 
positiv utveckling av verksamheternas resultat och kvalitet oavsett kön i 
alla stadsdelar. 

Mätbara nämndmål  

Mätbart mål Utfall    
2012 

Utfall       
2014 

Mål 2015 Mål 2016 

2016 har kommunen i jämförelse med 
2014 förbättrat sina resultat i Resultatvi-
saren med avseende på: 
- resultat och effektivitet 
- politisk styrning och kontroll   
- medborgarinformation om resultat. 

 

 
33-55 
30-60 

14 

 

 
33-58 
42-70 

22 

- Bättre än 
2014 

2016 förbättrar kommunen sitt resultat 
när det gäller service och verksamhets-
utveckling med stöd av IT enligt SKL:s 
jämförelse- och självskattningsverktyg 
eBlomlådan. Skala 1-3  

2 2 3 Bättre än 
2015 

2016 ökar andelen nämndordföranden 
och förvaltningschefer som tycker att 
kommunens budgetprocess fungerar väl. 

  (utfall 35) Ökning 
mot 2015 

Fr.o.m. 2016 följs 100 % av alla individ-
baserade mätbara mål och indikatorer 
upp med kön som övergripande indel-
ningsgrund på nämndnivå.  

- 64 90 100 

 

Kommunstyrelsens mål 3: b. Kommunens verksamheter präglas av god 
service, bra bemötande och hög tillgänglighet i alla kontakter. 

Mätbara nämndmål  

 Utfall    
2013 

Kvinnor Män  Utfall    
2014 

Kvinnor Män  Mål 
2015 

Kvinnor Män Mål 
2016 

2016 ökar andelen 
kvinnor och män 
som upplever ett 
gott bemötande vid 
kontakt med kom-
munen och är minst 
60 %.(MBU) 

53 55 

 

 (45/61) 

51  

 

(44/60) 

51 54  

 

(48/65) 

49 

 

(42/54) 

53 55 50 60 

Alby 60 61 60 58 65 52  66 53 60 

Fittja 55 56 54 52 58 47  59 48 60 

Hallunda/Norsborg 51 47 55 48 48 48  49 49 60 

Tullinge 50 57 44 48 56 42  57 43 60 

Tumba inkl. 
Storvreten 

51 58 45 53 52 54  53 55 60 

Vårsta/ Grödinge 45 45 45 47 50 44  51 45 60 
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Mätbara nämndmål  

Mätbart mål Utfall    
2014 Mål 2015 Mål 2016 

2016 är tillgängligheten vid telefonkontakt med 
kommunen lägst 70 %. (KKiK) 51 65 70 

2016 ska 90 % av alla externa samtal till 530 610 
00 besvaras inom en minut. 

- 80 90 

 
2016 får 100 % av de som lämnar in synpunkter 
och klagomål på kommunens verksamheter ett 
första svar från ansvarig handläggare inom 10 
dagar. 

17 100 100 

2016 upplever minst 75 % av användarna av 
kommunens digitala tjänster att dessa är väl fun-
gerande och ger god service. 

  75 

 
 
Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 8 Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva  
 

Mål 9 I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer le-
vande stadsmiljöer  
 
Kommunstyrelsens mål 4:9a. I Botkyrka finns årligen 650 byggstartklara 
bostäder för att uppnå den långsiktiga ambitionen om 20 000 nya bostä-
der 2040. 
 

Mätbara nämndmål  

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 Mål 2016 

2016 finns 650 byggstartklara bostäder 1 000 1 000 650 

 
Kommunstyrelsens mål 4:9b. Företag och invånare i Stockholmsregionen 
upplever Botkyrka som en attraktiv plats för att bygga och bo. 
 

Mätbara nämndmål  

 Utfall 
2013 

Kvinnor Män Utfall 
2014 

Kvinnor Män Mål 
2015 

Kvinnor Män Mål 
2016 

2016 ökar andelen 
kvinnor och män 
som upplever att 
det är tryggt i 
deras närområde 

39 35 39 39 42 36 40 42 36 Öka 
jmf 

2015 
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och är minst 50 % 
i alla stadsdelar 

Alby 40 40 41 49 52 47 50 53 48  

Fittja 39 34 43 43 45 40 44 46 41  

Grödinge/Vårsta 89 90 89 92 93 90 93 93 91  

Hallunda/Norsborg 47 40 55 39 42 36 40 43 40  

Tullinge 85 83 87 87 87 87 88 887 88  

Tumba 
inkl.Storvreten 

55 54 57 54 53 55 55 54 56  

 
2016 ökar andelen 
kvinnor och män i 
alla stadsdelar 
som uppger att de 
kan rekommen-
dera en vän att 
flytta till sitt bo-
stadsområde 

64 63 66        

 
 
Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft  
 
Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  
 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Kommunstyrelsens mål 6:12a. Botkyrka kommun är en konkurrenskraf-
tig och föredömlig arbetsgivare.  

Mätbara nämndmål 

Procent Utfall    
2013 

Utfall      
2014 

Mål 2015 Mål 2016 

2016 har Botkyrka högre medianvärde i 
SKL:s jämförelse av hållbart medarbe-
tarengagemang än övriga kommuner i 
Stockholms län. 

78 (79) 78 (79) Högre än 
övriga 

kommuner 
i länet 

79 

- Kvinnor 78 (79) 78 (80) Se ovan 79 

- Män 76 (78) 78(77) Se ovan 79 

2016 upplever lägst 70 % av kommu-
nens medarbetare att de har möjlighet 
att vara delaktiga i beslut som rör deras 
arbetsplats. 

67 69 70 70 

- Kvinnor 68 69 70 70 

- Män  68 70 70 70 

2016 ska alla kvinnor och män som 
önskar en högre sysselsättningsgrad 
upp till heltid har fått ett erbjudande om 

- Målet 
har inte 
kunnat 

100 100 
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det.  följas 
upp 

- Kvinnor - - 100 100 

- Män - - 100 100 

Andelen inköpta fairtradeprodukter på 
kommunledningsförvaltningen ska öka 
25 % under 2016. 

   25 

 
 

Nämndmål 6:12b. Kommunens stödprocesser, organisation och system är 
ett effektivt stöd för förvaltningarnas arbete. 

Mätbara nämndmål 

Procent Utfall  
2013 

Utfall  
2014 

Mål 2016 

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att deras medarbetare 
har de IT/telefonitjänster de behöver för att utföra 
sitt arbete på ett bra sätt  

29 25 35 

- Kvinnor 
- 20 35 

- Män 
- 18 35 

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att beslutstödssystemet 
fungerar bra  

 
38 22  

- Kvinnor 
- 27  

- Män 
- 12  

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att kommunens ekono-
miadministration fungerar bra 

 
32 

35  

- Kvinnor 
- 35  

- Män 
- 35  

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att HRM-systemet fun-
gerar bra 

 
18 

30  

- Kvinnor 
- 30  

- Män 
- 31  

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att LEX fungerar bra  

19 20  

- Kvinnor 
- 12  

- Män 
- 35  

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att intranätet fungerar 
bra 

18 16  

- Kvinnor 
- 16  

- Män 
- 16  
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2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som uppger att deras verksamheter 
vid projekt arbetar strukturerat med stöd av kom-
munens projektmodell 

22 25  

- Kvinnor 
- 30  

- Män 
- 15  

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att de i sina verksam-
heter har tillräcklig kunskap för att uppnå ett jäm-
likt, jämställt interkulturellt förhållningssätt och 
bemötande, och där det är relevant förebygga 
hedersrelaterade begränsningar och våld.  

60 61  

- Kvinnor 
- 58  

- Män 
- 60  

2016 har minst 15 % av medarbetarna på alla 
förvaltningar genomfört den webbaserade utbild-
ningen ”Botkyrka för alla”. 

  15 

 Kvinnor  - - 15 

 Män  - - 15 

2016 ökar andelen, jämfört med 2015, av kommu-
nens chefer som upplever att de får ett bra stöd 
från kommunens upphandlingsenhet. 

22 -  

- Kvinnor 
- -  

- Män 
- -  

 

Kommunstyrelsens mål 6:12c. Kommunledningsförvaltningen är en effek-
tiv och kreativ organisation. 

Mätbara nämndmål 

Procent Utfall    
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål  
2016 

2016 har kommunledningsförvaltningen 
högre genomsnitt för hållbart medarbetar 
engagemang än föregående år  

79 (78) 78 (78)  

Högre än 
kommun
genom-

snittet 

80 

- Kvinnor - 78 (78) Se ovan 80 
- Män - 77 (78) Se ovan 80 
2016 känner minst 79 % av kommunled-
ningsförvaltningens medarbetare vilka 
mål de styrs av och vad som förväntas 
av dem i arbetet  

   80 

- Kvinnor  79  80 
- Män  78   
2016 ska minst 79 % av medarbetarna 
på kommunledningsförvaltningen känna 
sig motiverade i arbetet.  

77 77 (78)  79 

- Kvinnor  78  79 

- Män  76  79 
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2016 upplever minst 70 % av medarbe-
tarna att de har möjlighet att vara delakt-
iga i de beslut som rör den egna arbets-
platsen.  

71 71 (64)  70 70 

- Kvinnor  70 (63) 70  

- Män  72 (66) 70  
2016 är minst 60 % av medarbetarna 
positiva till arbetsförutsättningar på för-
valtningen.  

71 71 60 60 

- Kvinnor 46 (60) - 60 60 

- Män 67 (64) - 65 60 

2016 tycker minst 60 % av medarbetar-
na att deras närmaste chef tar tillvara 
kreativitet och nytänkande.  

77 73 60 60 

- Kvinnor 76 72 60 60 

- Män 77 75 60 60 
Kommentar: Kommungenomsnittet anges inom parentes. 
 

Mål 13 Klimatneutral kommunal organisation senast 2020  

Mätbara nämndmål  

Procent Mål 2016 
Där transporter ingår som en del av den upphand-
lade tjänsten ska 10 % av fordonen ha en bränsle-
andel av minst 50 % biodrivmedel 2016. 

10 

10 % av de ramavtal för varor och tjänster som 
upphandlas under 2016 ska krav på klimatkom-
pensation ställas. 

10 
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Resursfördelning 

Driftbudget – verksamhetsnivå   
 
Verksamhet, tusentals 
kronor 
 

Bokslut 
2014    
netto  

Budget 
2015    
netto 

Budget 
2016    

kostnader  

Budget 
2016    

intäkter 

Budget 
2016    
netto 

Föränd 
2015-16  

netto 

Politiska organ -25 797 -26 256 -25 868 416 -25 452 -804 

Bidrag, ersättningar, avgif-
ter mm 

-90 544 -100 854 -99 409 600 -98 809 -2 045 

Kommunledningsförvalt-
ningen 

-157 135 -159 794 -277 947 112 608 -165 339 5 545 

Resultatenheterna 3 287      

Exploateringsverksamhet 19 732 10 000  10 000 10 000 0 

Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

      

Justering resursfördel-
ningsmodellen 

  1 369  1 369 -1 369 

Digitala annonstavlor vid 
E4:an 

  -420  -420 420 

Samordnade varutrans-
porter 

  -800  -800 800 

Trygghetsskapande verk-
samhet i Hallunda och 
Norsborg 

  -1 000  -1 000 1 000 

Utökning upphandling   -400  -400 400 

Borttaget effektivise-
ringskrav 

  -1 300  -1 300 1 300 

Omfördelning av ramar       

Omorganisation kommun-
styrelsen 

  21 198  21 198 -21 198 

Exploateringsverksamhet-
en 

   -10 000 -10 000 10 000 

IT-kostnader   -7 648  -7 648 7 648 

Servicetjänster   -3 766  -3 766 3 766 

Handläggare dödsbo   250  250 -250 

Ramjusteringar priser och 
löner 

      

Sänkt pris- och löneupp-
räkning 

  1 640  1 640 -1 640 

Löneöversyn 2015   -350  -350 350 

       

Summa -250 457 -276 904   -280 827 3 923 
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Beskrivning och analys av förändringar: 
Kommunstyrelsens budget uppgår till 280,8 miljoner kronor. De förändringar 
som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska sammanställ-
ningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna jämfört med 
ettårsplan 2015.  

Pris- och löneökningar: 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 6,5 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 1,6 miljoner kronor. I 
kompensationen ingår 0,35 miljoner som avser tillskott för de grupper som 
särskilt prioriterades i den löneöversyn som gjordes 2015.  
 
Från flerårsplanen finns dessutom en justerad prisuppräkning för 2015 som 
minskat nämndens ram med 0,9 miljoner. 

Volymförändringar: 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Kommunstyrelsen får 0,8 miljoner kronor 
vilket är 1,4 miljoner mindre än i flerårsplan. 

Ambitionsförändringar: 

För trygghetsskapande verksamhet i Hallunda och Norsborg avsätts 1 miljon 
kronor. Verksamheten ska arbeta för att minska våld, vandalisering, oro, nega-
tiva grupperingar etc. Under andra halvåret 2015 har verksamheten bedrivits 
genom tilläggsanslag. 
 
För att klara ett ökat upprustningsbehov och en ökad investeringsvolym de 
kommande åren avsätts 0,4 miljoner kronor för en förstärkning med 0,5 tjänst 
som upphandlare.  
 
För att finansiera det hyresavtal som med tecknats med extern part för tillgång 
till de digitala annonstavlorna vid E4:an avsätts 0,4 miljoner kronor. 
 
För att administrera samordnade varutransporter avsätts 0,8 miljoner kronor. 
 
I flerårsplanen reducerades ramen med 5,2 miljoner kronor som kommunsty-
relsen fått i tillfälligt tillskott 2015. Tillskotten avsåg avtackning av avgående 
kommunfullmäktige, projektledning samordnade varutransporter, utredning 
kommunhuset, omstrukturering förvaltningen samt upphandling/införande av 
nytt dokument- och ärendehanteringssystem och nytt beslutsstödssystem. 
 
2015 fick kommunstyrelsen 1,9 miljoner kronor för engångskostnader för infö-
rande och delårsdrift av ett systemstöd för bemanning och schemaläggning. 
Den årliga kostnaden efter införandet är beräknad till 2,0 miljoner kronor per 



55 [156] 

 

år. Netto innebär det en ramökning med 0,1 miljoner kronor som tillfördes i 
flerårsplanen. 
 
Effektiviseringskrav  

Det effektiviseringskrav på 1,3 miljoner kronor som kommunstyrelsen belasta-
des med i flerårsplanen tas bort.  

Omfördelning av ramar: 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan kommunstyrelsen och nämnderna. För kommunstyrelsens del bety-
der det en reducerad budget med 21,2 miljoner kronor. 
 
Nettointäktsbudgeten på 10 miljoner kronor för exploateringsverksamheten 
överförs till samhällsbyggnadsnämnden. 
 
Kommunstyrelsens budgetram ökas med 7,6 miljoner kronor netto med anled-
ning av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten från och 
med 2016 blir anslagsfinansierade. Av beloppet utökas IT-verksamhetens bud-
get med 8,9 miljoner medan kommunstyrelsens övriga verksamhet får en redu-
cerad budget på 1,3 miljoner.  
 
Kommunstyrelsen tillförs 3,8 miljoner kronor med anledning av att vissa in-
täktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinansierade 2016. 
 
I juni 2015 beslutade kommunstyrelsen (KS/2015:451) att överföra en halv-
tidstjänst för handläggning av dödsbo från kommunstyrelsen till socialnämn-
den. I konsekvens med beslutet reduceras kommunstyrelsens ram med 245 000 
kronor. 
 
 
Investeringar  

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014  

Budget  
2015 

Budget 
2016 

IT-investeringar -9,2 -6,0 -6,0 

Investeringar IT-stöd -3,5 -4,5 -3,0 

Kommunportal -0,5 -1,5 -1,5 

Dokument- och ärendehante-
ringssystem 

 -4,5 -5,0 

IT verktyg kompetenskrav   -0,8 

Beslutsstödssystem  -2,0  

Systemmodul för direktupp-
handling 

 -0,1  

Hågelby  (-22,5) (-17,5) 

Infartsskyltar  -1,7  
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Näringslivscenter -0,3   

Inventarier m.m.  -0,3 -0,3 -0,3 

Medborgarkontoren -0,1 -0,1 -0,6 

Kommunarkivet   -0,5 

Digitala skärmar -0,2   

Reservaggregat, kommunhu-
set 

-0,6   

Inköp av fordon och maskiner 
(från 2015 överfört till tekniska 
nämnden) 

-0,9   

Summa investeringar kom-
munstyrelsen 

-15,5 -20,7 -17,7 

Summa investeringar tekniska 
nämnden 

 (-22,5) (-17,5) 

 
Kommentar investeringsram:  
Investeringar IT och IT-stöd: Fortsatt utveckling av kommunens inre och yttre 
IT-miljö. D.v.s. att möta utmaningar och förväntningar från medborgare och 
medarbetare så att kommunen så långt möjligt kan följa med en förväntad fort-
satt snabb IT-utveckling i omvärlden och kunna anpassa vår egen IT-miljö i 
takt med omvärldsförändringarna. Inför genomförandet av IT-investeringar, 
ska de olika projekten tas upp som anmälningsärenden i kommunstyrelsen. 
 
Kommunportalen: Kontinuerlig vidareutveckling av kommunens webbar. 
 
Ärende- och dokumenthanteringssystem: Upphandling av ett nytt ärende- och 
dokumenthanteringssystem som också omfattar möjligheter att skapa e-arkiv. 
Sammantaget uppgår investeringsnivån till 9,5 miljoner, 4,5 miljoner kronor 
finns upptaget 2015.  
   
IT-verktyg som möjliggör för kommunens ledare att ha uppsikt bland annat 
över lagstyrda kompetenskrav hos medarbetarna. 
 
Hågelby: Investeringsutgiften på 17,5 miljoner kronor avser restaurering av 
centrala Hågelby. För 2015 finns 22,5 miljoner kronor avsatt, vilket samman-
taget innebär en investeringsvolym på 40 miljoner kronor. Medlen förs över till 
tekniska nämnden. 
 
Inventarier och ombyggnader: Medel för inventarier och mindre ombyggnader.  
 
Kommunarkivet: Akuta klimat- och arbetsmiljöförbättringar i kommunarkivet 
för att leva upp till gällande regler.  
 
Medborgarkontor inventarier: Höj- och sänkbara bord för att ge fler besökare 
tillgång till datorerna på medborgarkontoren.   
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Samhällsbyggnadsnämnden 
Ansvar och uppdrag  
Samhällsbyggnadsnämnden svarar genom samhällsbyggnadsförvaltningen för 
kommunens fysiska planering och för det offentliga rummet. I nämndens verk-
samhet ingår enheterna gata/park, stadsbyggnad och kart/mät. Även förvalt-
ningsledning och förvaltningens gemensamma administrativa stödfunktion 
ligger organisatoriskt under nämnden. 
 
Kommunens planering strävar mot en hållbar utveckling av stad och 
landsbygd. I nya planer och i gatu- och parkprojekt ska vi aktivt arbeta för 
blandade stadsdelar till form och innehåll. 
 
Nämndens arbete utgår från ett interkulturellt förhållningssätt med strävan 
att öka medborgarnas delaktighet och skapa lika villkor oberoende av bak-
grund, ålder och kön. Medarbetarna ska vara väl förtrogna med nämndens 
mål och resultat och verksamheten ska vara effektiv och rättssäker. Kom-
munikation och dialog med medborgarna är centralt i nämndens arbete. 
 
 
Väsentliga områden  
Nöjda kunder 
Strävan att förbättra och utveckla verksamheten fortsätter, bland annat genom 
det kommunövergripande projektet NKI 75, med syfte att öka kundnöjdheten 
hos näringslivet och stärka oss som etableringsort. God service är centralt i de 
verksamheter som direkt möter medborgare och företag, som bygglov och 
markupplåtelser, men servicesatsningen omfattar hela förvaltningen 
  
Stora upphandlingar 
Gata/parkenheten genomför just nu en av sina största upphandlingar någonsin 
av nya markskötselentreprenader. Dessa ska bli klara under hösten 2015. Det 
innebär att 2016 kommer att kräva mycket stora insatser för att fasa in nya ent-
reprenörer och för att se till att dessa uppfyller kommunens höga kvalitetskrav 
etc. 
 
Många nya projekt – t.ex. förnyelse av miljonprogramområden 
En stadsbyggnadsanalys över Storvreten har påbörjats, vilket kan komma att 
generera planarbete 2016. I Tumba tittar förvaltningen också på möjliga lägen 
för ett nytt kommunhus och nya bostäder. I de norra stadsdelarna är många 
förskolor i stort renoveringsbehov och detaljplaner kommer att behövs för att 
möjliggöra exempelvis byggnader i två plan. Vad gäller miljonprogrammets 
förnyelse fortsätter implementeringen av stadsbyggnadsidéerna för Fittja och 
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Alby, samt arbetet med att få till fler småhus, i Prästviken intill Botkyrka kyrka 
och eventuellt kring Hallunda gård. 
 
  
Utvecklad bygglovprocess 
Bygglovsprocessen har fortsatt fokus på ett smidigare flöde. Processen från 
inkommet till komplett ärende behöver stärkas och effektiviseras.  Strategiskt 
viktigt är även att utveckla hemsidan och erbjuda e-tjänster. En bygglovguide 
på Internet planeras att vara klar i början av 2016. Under kommande flerårs-
planeperiod är ambitionen att införa digital bygglovansökan och att kunna följa 
sitt ärende digitalt.  
  
Gemensam GIS-plattform 
Under 2013 blev upphandlingen av Södertörns gemensamma GIS-plattform 
klar. Införandet av plattformen, som kommer att innebära att kommunen kan 
möta de ökade kraven på tillgängliga och användaranpassade geografiska data, 
har påbörjats och kommer att slutföras under 2016. Plattformen kommer att 
kräva ett större ekonomiskt utrymme, som till viss del kompenseras av effekti-
visering genom samverkan.  Ett ökat krav på tillgång till offentliga geodata via 
tjänster på Internet innebär minskade intäkter. Detta är samtidigt mycket posi-
tivt genom att användningen av kommunens geografiska data ökar – vilket är 
ett av nämndens mål – och därigenom ökar också samhällsnyttan.”  
 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget    
 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut 
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Verksamhetens intäkter(+) 
(+)(+(+) 

50,8 46,3 46,7 63,1* 

Verksamhetens kostnader (-
) 

-195,8 -185,1 -194,5 -202,7 

Nettokostnad (+/-) -145,0 -138,8 -147,8 -139,6 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-28,2 -47,2 -35,0 -31,0 

Kommentar: * Från och med 2016 ingår exploateringsintäkter med 17,6 miljoner kronor. 
 
Samhällsbyggnadsnämndens mål och åtaganden 2016  
Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  
 



59 [156] 

 

Samhällsbyggnadsnämndens mål 1:1a. Stadsbyggnadsnämnden ska öka 
tillgången på geografiska data till kommunens medborgare och handläg-
gare.  
 
Samhällsbyggnadsnämndens mål 1:1b. Svars- och handläggningstiden för 
medborgarförslag, synpunkter och felanmälningar ska förkortas.  
 
Samhällsbyggnadsnämndens mål 1:1c. Samhällsbyggnadsnämnden ska 
öka medborgarnas delaktighet i plan- och exploateringsprocessen, bland 
annat genom att utveckla arbetet med dialog och kommunikation och an-
vända olika kreativa metoder för dialog med medborgarna för att nå olika 
målgrupper. 
 
Mätbara nämndmål  

 

 Utfall 
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Antal användare av kommunens Webb-
karta 

13 504 16 612 16 500 17 000 

Genomsnittlig hanläggningstid för med-
borgarförslag (antal veckor) 

32 33 20 20 

- kvinnor 36 31 20 20 

- män -29 35 20 20 
 

Indikatorer 

- Inkomna medborgarförslag, antal (utfall 2013:73, kvinnor 31, män 42 
utfall 2014:95, kvinnor:45, män:50) 

- Inkomna synpunkter, antal (utfall 2013: 29, kvinnor 17, män 9, utfall 
2014:110, kvinnor:65, män:45). 

 

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att öka medborgarnas delaktighet i plan- 
och exploateringsprocessen, bland annat genom att utveckla arbetet med dialog 
och kommunikation och använda olika kreativa metoder för dialog med med-
borgarna för att nå olika målgrupper.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att hjälpa till med att förbättra kompetens-
nivån hos Kontaktcenter för de verksamheter som ligger under nämnden.   
 
 
 
 
 
 



60 [156] 

 

 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  

Samhällsbyggnadsnämndens mål 2:2a. I Botkyrka är våra gemensamma 
parker, torg och vägar tillgängliga, trivsamma och trygga.  

Mätbara nämndmål  

 

 Utfall 
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel tillgänglighetsanpassade buss-
hållplatser. 

50 % 53 % 57 % 60 % 

Andel tillgänglighetsanpassade över-
gångsställen. 

45 % 48 % 54 % 57 % 

Botkyrkaborna anser att kommunens 
parker och lekplatser är ganska eller 
mycket bra. 

59 % 68 % 68 % 68 % 

Botkyrkaborna anser att kommunens 
gator och vägar är ganska eller mycket 
bra. 

55 % 54 % 60 % 60 % 

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta för gott bemötande, korta hand-
läggningstider och hög rättssäkerhet i myndighetsutövning.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att planlägga för nya allmänna platser så 
att de blir tillgängliga, trivsamma och trygga. 
 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Mätbara nämndmål 

 

 Utfall    
2032 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Botkyrkaborna är ganska eller mycket 
nöjda med tillgången till naturområden i 
närheten av sin bostad. 

84 % 85 % 87 % 87 % 

Botkyrkaborna är ganska eller mycket 
nöjda med kommunens friluftsområden. 76 % 82 % 80 % 82 % 

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att ta fram en ny skogsbruksplan med en 
inriktning som värnar och utvecklar kommunens natur- och friluftsvärden.  
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Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 5 Botkyrka attraherar fler företag, särskilt inom miljö, hälsa och kreativa 
näringar  
 
Samhällsbyggnadsnämndens mål 2:5a. Skapa en modern och attraktiv 
myndighetsorganisation. 
 
Samhällsbyggnadsnämndens mål 2:5b. Möjliggöra för mer planlagd verk-
samhetsmark. 
 
Mätbara nämndmål 

 Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Nöjd kundindex (NKI) avseende bygg-
lovs service till företag enligt SBA/SKL:s 
undersökning.                                                 

38 50 50 60 

Nöjd kundindex (NKI) avseende 
markupplåtelser till företag enligt 
SBA/SKL:s undersökning.                                              

57 73 74 75 

 
Åtagande 

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta för ett bättre näringslivsklimat, 
genom ett gott bemötande, korta handläggningstider och hög rättssäkerhet i 
bygglovhandläggning.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att ha ett aktivt samarbete med Närings-
livscenter och skapa goda förutsättningar för näringslivet i Botkyrka. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden fortsätter att tillsammans med miljö och hälso-
skyddsnämnden och tekniska nämnden arbeta för att kommunens verksam-
hetsområden blir mer attraktiva. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att erbjuda 12 ferieplatser under 2016.   
. 
 
Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Mål 7 Botkyrkas äldre lever ett mer aktivt liv och får den vård och omsorg de 
behöver    

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa planberedskap för kommunala 
vård- och omsorgsboenden, LSS boenden och särskilda boenden.  
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Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 8 Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva  

Åtaganden  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i samarbete med bl.a. miljö- och hälso-
skyddsnämnden, tekniska nämnden, markägare och SRV-återvinning, arbeta 
för att minska nedskräpning och dumpning av avfall i naturen. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i samarbete med bland andra miljö- och 
hälsoskyddsnämnden arbeta för ett hållbart resande.   
 

Mål 9 I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer le-
vande stadsmiljöer  
 

Åtaganden 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att utveckla bilden av Botkyrka som en 
attraktiv plats att bygga, bo och etablera sig på för medborgare och företagare.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att öka det samlade antalet bostäder i an-
tagna detaljplaner. 

 

Mätbara nämndmål 

 Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Antal lägenheter i antagna detaljplaner 90 768 500 650 

Indikator  

- Antal färdigställda lägenheter (SCB), (utfall 2013:162, utfall 2014:509) 

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att i nya detaljplaner verka för en trygg 
boendemiljö och en blandad bebyggelse till form och innehåll.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att verka för fungerande stråk, t ex gång 
och cykelvägar, inom och mellan kommunens stadsdelar. 
 
 
Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa förutsättningar för kreativitet och 
entreprenörskap genom lokaler i nya planer och upplåtelser. 
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Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Åtagande  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att skapa förutsättningar för spontan kultur 
och idrott vid planläggning och utformning av offentliga platser. 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Indikatorer 

- Nöjd medarbetarindex (HME); (utfall 2013:72, utfall 2014:73, kvin-
nor:75, män:72). 

- Sjukfrånvaro; utfall 2013:4,25 %, kvinnor:2,58 %, män1,66 %, utfall 
2014:3,16 %, kvinnor:1,57 %, män:1,59 %). 

- Personalomsättning; (utfall 2013:12 %, kvinnor:13 %, män:11 %, utfall 
2014:14 &, kvinnor:20 %, män 7 %). 

- Arbetsskador och tillbud, (utfall 2014: kvinnor1/3, män 2/2). 
- Antal inkomna/avgjorda bygglovärende (utfall 2013:614/628, utfall 

2014: 596/530, utfall  2015-07-31:457/374). 
- Nöjdkundindex avs. bygglov enligt kommunens bygglovenkät. (utfall 

2013:50, utfall 2014:42). 
- Tidsåtgång i månader från planuppdrag i SBN till antagen detaljplan 

(normala planförhållanden), (utfall 2013:28, utfall 2014:30, utfall 2015-
06-30:48). 

- Andel avgjorda bygglovärenden inom 10 veckor (utfall 2013:96, utfall 
2014:97, utfall 2015:100). 

- Tidsåtgång i månader från planuppdrag till antagen detaljplan (enkla 
förfaranden) (utfall 2013:10, utfall 2014:13, utfall 2015-06-30:9). 
 

Åtaganden  

Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att fortsätta arbetet med att kvalitetssäkra 
och effektivisera förvaltningens handläggning. Ärendeflödet ska vara i balans, 
t.ex. avseende inkomna och avgjorda bygglovärenden.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att fortsätta arbetet med att förnya och 
modernisera förvaltningens lokaler för att kunna erbjuda en bra arbetsmiljö för 
medarbetarna. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig att arbeta långsiktigt och strategiskt för att 
vara en attraktiv arbetsgivare, där alla medarbetare har lika möjligheter till 
delaktighet och utveckling, för att kunna rekrytera och behålla kompetenta 
medarbetare. 
 



64 [156] 

 

Mål 13 Klimatneutral kommunal organisation senast 2020  

Åtagande 
Samhällsbyggnadsnämnden åtar sig at identifiera vilka upphandlingar där möj-
ligheter ges att ställa krav på klimatneutralitet. 
 
 
Resursfördelning 

Verksamhet, tusen kronor 
Bokslut 

2014 
netto    

Budget 
2015 
netto    

Budget 
2016 

kostnader    

Budget 
2016 

intäkter    

Budget 
2016 
netto     

Förändr 
2015-16 

netto 

Samhällsbyggnadsnämnden -641 -764 -764 
 

-764 0 
Förvaltningsledning -12 030 -13 464 -17 519 3 809 -13 710 246 
Bygglov -1 696 -4 754 -13 575 7 600 -5 975 1 221 
Planer -2 644 -4 877 -9 998 4 850 -5 148 271 
Mark- och exploatering 3 899 3 099 -13 618 15 700 2 082 1 017 
Gata/parkenheten -120 522 -121 420 -131 818 9 250 -122 568 1 148 
Kart- och mätenheten -5 136 -5 625 -10 141 4 300 -5 841 216 
Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

 

  

    Justerad löneuppräkning 
 

  705 
 

705 -705 
Justerad volymberäkning 

 
  731 

 
731 -731 

Borttaget effektiviseringskrav 
 

  -700 
 

-700 700 
Ökade kapitalkostnader   -1 200  -1 200 1 200 
Omfördelning av ramar 

 
  

    Omorganisation, kommunstyr 
 

  -5 238 
 

-5 238 5 238 
IT kostnader 

  
471 

 
471 -471 

Servicetjänster 
 

  39 
 

39 -39 
Summa exkl. exploatering -138 770 -147 805 -202 626 45 509 -157 117 9 312 
Exploatering 

   
10 000 10 000 -10 000 

Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

      Exploateringsintäkter 
   

7 600 7 600 -7 600 
Summa exploatering 

   
17 600 17 600 -17 600 

Summa nämnden -138 770 -147 805 -202 626 63 109 -139 517 -8 588 
 

Beskrivning och analys av förändringar  
Samhällsbyggnadsnämndens budget uppgår till 157,1 miljoner kronor exklu-
sive exploateringsintäkter. De förändringar som tillkommit efter flerårsplanen 
framgår av den ekonomiska sammanställningen ovan och i texten nedan besk-
rivs samtliga förändringarna jämfört med ettårsplan 2015.  
 
Exploateringsintäkterna beräknas till 17,6 miljoner. 
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Pris-och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 2,5 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 0,7 miljoner. 
 
Från flerårsplanen finns dessutom en justering av prisuppräkningen för 2015 
som minskat nämndens ram med 0,3 miljoner. 
 

Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Samhällsbyggnadsnämnden får 0,5 miljo-
ner kronor vilket är 0,7 miljoner mindre än i flerårsplan. 
 
För ökade kapitalkostnader inom gata-parkverksamheten som en följd av av-
slutade exploateringsprojekt avsätts 1,2 miljoner kronor.  
 
Ambitionsförändringar 
Helårseffekt för personalförstärkning inom exploateringsverksamheten ingår 
med 0,8 miljoner. I beloppet ingår en förstärkning av controllerfunktionen. 
 

Effektiviseringskrav  
Det effektiviseringskrav på 0,7 miljoner kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  
 
Omfördelning av ramar 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan nämnderna. För samhällsbyggnadsnämndens del betyder det ett till-
skott med 5,2 miljoner kronor. 
 
Samhällsbyggnadsnämndens budgetram reduceras med 0,5 miljoner kronor 
med anledning av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten 
från och med 2016 blir anslagsfinansierade. 
 
 
Investeringar 

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014 

Budget 
2015 

Budget  
2016 

Fastighetsförvärv - ospecifice-
rat  -3,0 -1,0 

Mätinstrument   -1,0 

Träd i centrala Tullinge  -1,0  

GC-väg Albyvägen  -1,0  

Kästadalsvägen gångbana  -0,6 -1,2 
Nejlikevägen /Hörs gångstig  -0,6  
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Beskrivning av investeringar 
Fastighetsförvärv – ospecificerat 
För att kommunen ska kunna agera snabbt när ett intressant investeringsprojekt 
dyker upp måste en summa motsvarande ett större enbostadshus eller ett par 
tomter finnas tillgängligt utan att beslutet måste ända upp till kommunfullmäk-
tige.  
 
Mätinstrument  
Avtalet på mätinstrumenten för ajourhållning av geografisk information går ut 
under 2015 och behöver upphandlas på nytt.  
 
Gångbana Kästadalsvägen och gång- och cykelväg Katrinebergsvägen (Askv-
Krikonv) 
Gång- och cykelväg byggs längs en del av Katrinebergsvägen och busshålls-
platsen tillgänglighetsanpassas. Till detta söker vi även statsbidrag. 
 
Mälarpromenaden 
Anslutande promenadstråk förbättras och förhoppningsvis påbörjas en projek-
tering av en efterlängtad förlängning mot Sturehov 

Reparation Flottsbron  -5,2  
Blickavägen gångbana  -1,0  
GC väg Katrinebergsvägen   -1,8 
Företagsområden   -1,0 
Blåklintsvägen, Norsborg   -5,5 
Solparken, Tumba   -4,0 
Albystråket/Alby folkhälsopark   -3,0 
Grindtorpsparken, Alby   -7,5 
Tillgänglighet busshållplatser  -1,5  
Belysningsprogram  -1,0 -1,0 
Gångbana Gårdsvägen  -1,0  
Cykelparkering Kronan + 
Pump i Tumba  -0,2  

Cykelpassager Hågelbyleden  -2,0  
Gång- och cykelbana Skarp-
brunnavägen   -3,6  

Malmtorpsvägen- gångbana 
mm  -5,0  

Hundrastgårdar  -0,3  
Mälarpromenaden- sista 
etappen  -1,0 -1,0 

GC-stråk Hallunda Norsborg  -6,0 -3,0 
Etableringsplatser driftentre-
prenader  -1,0  

Totalt - 28,2 35,0 - 31,0 
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Företagsområden 
Förnyelse och förbättringar vid kommunens företagsområden fortsätter. Under 
2015 påbörjades Bovallen och det är ett arbete som kommer att fortsätta under 
2016. 
 
Belysningsprogram 
Fortsatt förnyelse av gatubelysning och förbättring i gångtunnlar. Elnätsom-
byggnad påbörjas. 
 
Blåklintsparken Norsborg 
Upprustning/förnyelse enligt intentioner i parkprogrammet. Dialog 2015. 
 
Solparken Tumba 
Solparken förnyas och parken förbättras med fler kvaliteter för medborgarna 
enligt intentioner i parkprogrammet, Dialog 2015. 
 
Gång- och cykelstråk Hallunda-Norsborg 
Genomförandet påbörjas under 2015 och avslutas under 2016 
 
Upprustning centrala Albystråket/Alby folkhälsopark  
Trygghetsåtgärder genomförs längs huvudgångstråket i Alby. Koppling till 
kultur- och fritids folkhälsopark vid Alby IP. Till detta söker vi även statsbi-
drag. 
 
Grindtorpsparken Alby 
Upprustning och förnyelse enligt intentioner i parkprogrammet. 
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Tekniska nämnden 
Ansvar och uppdrag  
Tekniska nämnden ansvarar för att bygga och förvalta ändamålsenliga och 
energieffektiva lokaler för kommunens verksamheter. Förvaltningen städar och 
sköter om kommunens inre arbetsmiljöer och offentliga utemiljöer. Förvalt-
ningen förser Botkyrkaborna med rent dricksvatten, tar hand om vårt gemen-
samma avlopp, samt ansvarar för kommunens fordon och interna transporter.  
 
Från årsskiftet 2016 överförs verksamheterna tryckeri och vaktmästeri till tek-
niska nämnden från kommunstyrelsen. 
 
Väsentliga områden  
Arbetet att utveckla en ändamålsenlig och effektiv teknisk förvaltning fortskri-
der enligt plan. 
 
Lokalförsörjning och fastighet 

En viktig fråga under 2016 är att implementera och driva lokalresursplanering 
från tidiga skeden till programhandlingar som sedan förs vidare till genomfö-
rande, förvaltning och drift. Ett annat nyttomål med lokalresursplanering är att 
identifiera och föreslår effektivare lokalutnyttjande av befintliga lokaler.  
 
Botkyrka kommun har ett stort antal fastigheter från miljonprogrammets tid. 
Problem med fukthantering i byggnadskonstruktionen i byggnader från denna 
tidsepok utmanar valet av lösningar för att komma till rätta med grundorsaken 
till problemen. Tillsammans med uttjänta installationer blir åtgärdsalternativet 
ofta genomgripande renoveringsinsatser som inte enkom beror på eftersatt un-
derhåll.  
 
Teknik och logistik 

Verksamhetsområdet upplever ökad efterfrågan på tjänster kopplat till hyres-
gästanpassningar inom kommunens förvaltningar.  
 
Fordonsadministrationen ska förbättras och ge internhyrestagare möjligheter 
till enkel uppföljning på verksamhets-/enhetsnivå avseende fordonskostnader, 
val av drivmedel och förbrukade drivmedelsmängder samt körjournaler.  
 
Städservice 
Vi jobbar för att minska användningen av kemikalier för miljöns skull och an-
vänder självklart bara godkända produkter. För att få långsiktigt hållbara loka-
ler behöver vi se över hur golvvård och storstädning ska ske. Städservice har 
tillsammans med verksamheterna i kommunens fastigheter en nyckelroll i sor-
tering och återvinning av sopor i den kommunala verksamheten.  
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Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Verksamhetens intäkter(+)  495,7 503,7   

Verksamhetens kostnader (-) -501,2 -514,5   

Nettokostnad (+/-) -5,5 -10,7 -1,7 -1,2  

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

Investeringar andra nämnder 

-397,8 -199,3 -120,5 

(-367,9) 

-202,7 

(-396,5) 

 
 
 
Tekniska nämndens mål och åtaganden 2016  

Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Åtagande 

Tekniska nämnden ska i samband med bygg- och anläggningsprojekt ta fram 
kommunikationsplaner som anpassas efter behovet. 
 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  
 
Tekniska nämndens mål 1:2a. Tekniska nämnden åtar sig att arbeta till-
sammans med samhällsbyggandsnämnden för tillgänglighet som mänsklig 
rättighet. Hinder, såväl strukturella som fysiska, ska avlägsnas för att 
undvika diskriminering på grund av bristande tillgänglighet. Tillgänglig-
heten till de byggnader och anläggningar som nämnden ansvarar för ska 
förbättras. 

Mätbart nämndmål  

 
 Mål    

2015 
Mål       

2016 

Tillgänglighet: Andel uppdaterade områden/ an-
läggningar av 150 objekt 

90 %  
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Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  
 
Tekniska nämndens mål 1:3a De kommunala verksamheterna ska ha lo-
kaler som är anpassade för verksamheten och sunda att vistas i. 
 
Tekniska nämndens mål 1:3b Förbättrade metoder i halkbekämpning av 
gång- och cykelbanor i syfte att öka tillgänglighet  
 

Mätbart nämndmål 

Procent Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Antal felanmälningar på lokaler, bygg-
nader och mark ska minska med 20 % 

   -20 % 

Antal felanmälningar på gång- och cy-
kelvägar där sopsaltning används ska 
minska med 20 % 

   -20 % 

Indikator 

Förhållandet mellan fastighetsronderingar och felanmälningar >1 
 

Tekniska nämndens mål 1:3c. De kommunala verksamheterna ska städas 
enligt Botkyrkas beslutade städstandard. 
 

Mätbart nämndmål 

 Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Antal kvalitetskontroller    1 ggr/ 
objekt/år 

 
Tekniska nämndens mål 1:3d. Tekniska nämnden ska förse kommunen 
med gott och friskt dricksvatten. 

Mätbart nämndmål/ indikator 

 Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Antal vattenprover 197 201 195 201 

Andel vattenprover med anmärkning 4 % 2 % 0 % 0 % 

Vattenförbrukning,  6 604 486 6 676 975 6 675 000 6 675 000 

Debiterat vatten 5 520 591 5 652 105 5 650 000 5 650 000 

Vattenförlust 16 % 15 % 14 % 12 % 
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Målområde Framtidens jobb  

Mål 4 Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande  

Åtaganden 

Erbjuda upp till 4 platser för arbetsmarknadspolitiska åtgärder alternativt plat-
ser för personer med funktionsnedsättning. 

Tekniska förvaltningen åtar sig att tillhandahålla upp till 400 feriepraktikplat-
ser för skolungdomar inklusive erforderlig organisation och resurser för upp-
dragets utförande. 
 

Mätbart nämndmål  

 Utfall    
2013 

Utfall 
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Antal praktikplatser    400 
 
 
Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Mål 7 Botkyrkas äldre lever ett mer aktivt liv och får den vård och omsorg de 
behöver    
 

Mätbart nämndmål  

Genom årliga enkäter ska de boendes åsikter mätas och skapa förutsättning för 
att kommunen erbjuder bra lokaler och boenden på äldreboende.  
 
Åtaganden 

De kommunala verksamheterna ska ha lokaler och utemiljöer som är anpas-
sade för verksamhetens behov och sunda att vistas i.  
 
Tekniska nämnden ska för kommunens omsorgsverksamhet ha lokaler och 
utemiljöer som är anpassade och stimulerande för ändamålet.   
 
Tekniska nämnden ska via transportcentalen erbjuda äldre transport till och 
från hemmet till dagverksamhet. Transport av ”Boken kommer” från biblio-
teken hem till äldre utförs också av transportcentralen. 
 
Tekniska nämnden ska under året utveckla halkbekämpningsmetoder med sop-
saltning vilket bl.a. syftar till att öka framkomligheten för både gående och 
cyklister. Vidare förbättras tillgängligheten/framkomligheten avsevärt för per-
soner med rörelsehinder, rullstorsburna och rollatorer 
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Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 8 Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva 

Tekniska nämndens mål 4:8a Tekniska nämnden ska vid all byggnation 
uppfylla de krav på energieffektivitet som kommunens anvisningar anger 
och att de kommunala byggnaderna är estetiskt tilltalande. 

Mätbart nämndmål  

 
Energiförbrukning fastigheter Utfall 

2013 
Utfall 
2014 

Mål    
2015 

Mål       
2016 

Vatten (M3) 252 631 275 810 210 000  

Fastighetsel (Mwh) 33 857 40 857 26 544  

Värme (Mwh) 55 476 52 925 55 000  

Kommentar; Nämnden ska varje år redovisa det förvaltade fastighetsbeståndets energiförbruk-
ning. Uppfyller inte byggnaderna de krav vi ställer i anvisningarna ska detta åtgärdas. 
 

Tekniska nämndens mål 4:8b. Tekniska nämnden ska fortsätta energief-
fektivisera sin verksamhet. 

Mätbart nämndmål  

Energiförbrukning VA verksamheten Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Mål    
2015 

Mål       
2016 

Kwh/invånare 15,3 14,5 14,5 14,4 
 
 
Tekniska nämndens mål 4:8c. Tekniska nämnden ska ha 100 % vatten-
produktion i Tullingeverket.  

Mätbart nämndmål  

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Mål 
2015 

Mål 
2016 

Producerat vatten, m3   500 500 

Inköpt vatten, m3 972 313 400 400 

Sålt vatten, m3 872 283 900 900 

Utnyttjandegrad, %   55 % 55 % 
 
 
Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Åtagande  

Tekniska nämnden ska under 2016 leasa ett el-drivet fordon som ett lokalt 
Botkyrka företag är generalagent för. Vidare kommer vi i samarbete med före-
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taget prova olika tekniska lösningar ”i verkligheten” avseende maskiner för 
gata/park skötsel. 
 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Åtagande  

Tekniska nämnden ska verka för att kulturen frodas. Alla människor ska kunna 
utöva och ta del av kulturen i våra dagvattenparker på lika villkor.  
 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Indikatorer 

- Nöjd medarbetarindex 

- Sjukfrånvaro 

- Personalomsättning 

- Arbetsskador och tillbud 

- Antal skyddsronder 

 Åtaganden  

Tekniska nämnden åtar sig att fortsätta arbetet med att säkerställa en bra och 
säker arbetsmiljö för alla medarbetare, till exempel genom kvalitetssäkrade, 
tydliga och kända rutiner samt modern och säker utrustning och bra lokaler. 
 
Tekniska nämnden åtar sig att arbeta långsiktigt och strategiskt för att vara en 
attraktiv arbetsgivare, där alla medarbetare har lika möjligheter till delaktighet 
och utveckling, för att kunna rekrytera och behålla kompetenta medarbetare. 
 
Tekniska nämnden åtar sig att organisera arbetet så vi kan erbjuda heltidstjäns-
ter till de som önskar jobba heltid.  
 
Bedriva förebyggande friskvårdsinsatser – i syfte att minska sjukfrånvaron. 
Anställda ska ha inflytande över sitt arbete. 
 

Mål 13 Klimatneutral organisation senast 2020  
 

Mätbart nämndmål  

Under 2016 bibehålla en flotta som är av ”fossilfritt slag” samt vara uppdate-
rad inom området. 
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 Utfall 
2012 

Utfall 
2014 

Prognos 
2015 

Mål 
2015 

Antal fossilfria fordon*) 54 130 160 162 

Andel av totalt antal fordon 

(160) 

40 % 81 % 100 % 100 % 

*) Gasbilar, etanolbilar och el batteribilar 

 
Tekniska nämndens mål 6:13a. Inköp av fossilfritt bränsle till fordonen 
skall öka. 
Åtagande 

Uppdaterad inom området och se möjligheter till förbättring  

Antal liter fossilfria drivmedel och % - andelen kommer öka först då vi får 
tillgång till flera biogas-pump tankplatser i kommunen vilket är vårt priorite-
rade mål. 
 

Mätbart nämndmål  

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Prognos 
2015 

Mål 
2016 

Andel inköpt drivmedel med;     

Biogas 18 %  27 % 22 % 31 % 

Etanol 4 % 0 % 0 % 0 % 

Bensin 31 % 26 % 19 % 20 % 

Eco-Par 40 % 33 % 28 % 7 % 

Diesel MK 1 7 % 4 % 3 % 1 % 

Eco-Par bio 100  10 % 28 % 41 % 
Kommentar; Vad gäller gasbilar så ska andelen av den totala bränsleförbrukningen öka på lång 
sikt till 70 % för biogas samtidigt som att den totala bränsleförbrukningen inte får öka. 
 
 

Resursfördelning 

Verksamhet, tusen kronor 
Bokslut 

2014 
netto    

Budget 
2015 
netto    

Budget 
2016 

kostnader    

Budget 
2016 

intäkter    

Budget 
2016 
netto     

Förändr 
2015-16 

netto 

Teknisk nämnd -349 -500 -500  -500 0 

Fastigheter -15 733 -1 200 -1 200  -1 200 0 

VA 5 364 0   0 0 
Omfördelning av ramar        
Omorganisation, kommunstyr    -1 612  -1 612 1 612 

IT kostnader    -354  -354 354 

Servicetjänster    2 445  2 445 -2 445 
         
Summa -10 718 -1 700 -1 221 0 -1 221 -479 
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Beskrivning och analys av förändringar 
Tekniska nämndens nettoram uppgår till 1,2 miljoner. Verksamhetsgrenarna 
täcker sina kostnader med intäkter. I fastighetsenhetens ram ingår 1,2 miljoner 
för att täcka kostnader för projektledning av nya äldreboenden i Tumba och 
Vårsta.  
 
Pris-och löneökningar 

Nämnderna har kompenserats för en hyreshöjning med 0,8 procent inför 2016. 
 
Ambitionsförändringar 
Tekniska nämndens investeringsbudget har tillförts ett anslag om 9 miljoner 
för reinvesteringar i verksamhetsfastigheter. Anslaget är bland annat avsett för 
åtgärder som blir aktuella i samband med upprustningar av lokaler. 
 
Övriga justeringar 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan nämnderna. För teknisk nämnden del betyder det ett tillskott med 1,6 
miljoner kronor. 
 
Tekniska nämndens budgetram ökar med 0,4 miljoner kronor med anledning 
av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten från och med 
2016 blir anslagsfinansierade. 
 
Tekniska nämnden budgetram reduceras med 2,4 miljoner kronor med anled-
ning av att vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinansierade 
2016. 
 
Investeringar  

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

VA verksamheten    

Uppgradera pumpstationer   -1,5 -1,5 

Reservtrycktank  -3,0  

Infrastruktur, automatiska vattenmä-
tare 

 -3,0  

Dagvattenhantering Norra Botkyrka   -41,5 

VA anslutning Slättmalm  -5,0  

Omläggning VA Malmtorpsvägen m fl. i 
Vårsta 

 -16,0 -7,0 

Dagvattenhantering   -3,0 -2,0 

Fjärravläsning vattenmätare    -2,0 

Sektions- och avstängningsventiler   -1,0 

Segersjö vattenverk    -5,0 

Vattenledning Uttran-Lindhov   -6,0 
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Mindre utbyggnad av Va-anläggningar   -2,0 -2,0 

Mindre investeringar  -5,0 -5,0 

Förnyelse av VA-ledningar   -12,0 -12,0 

VA utbyggnad Grödinge  -30,0 -60,0 

Summa VA -128,1     -80,5 -145,0 

    

Fastighetsverksamheten    

Förvärv av bostadsrätter m.m.  -8,0 -8,0 

Fastighetsnät skolor  -2,0 -3,0 

Utbyte av larm  -2,0 -3,0 

Anpassning ventilation  -4,0 -4,0 

Tillgänglighetsanpassning  -2,5 -2,0 

Brandskyddsåtgärder  -2,0 -3,0 

Energisparåtgärder  -8,0 -8,0 

Markinvesteringar   -2,5 

Övriga fastighetsinvesteringar  -6,0 -2,5 

Ekvägen, upprustning   -5,0 

Reinvesteringar, verksamhetsfastig-
heter 

  -9,0 

Summa egna fastighetsinvest -36,2 -34,5 -50,0 

    

Teknik, logistik och städ    

Fossilbränslefria fordon  -5,0 -7,2 

Städverksamheten, inventarier  -0,5 -0,5 

Summa tekniska nämnden  -120,5 -202,7 

Byggprojekt för andra nämnder    

Hågelby   -17,5 

Kök, skolor och förskolor   -20,0 

Björkhaga skola   -205,0 

Rikstens förskola nr 4   -54,0 

Tumba gymnasium, Skyttbrink   -6,0 

Resurscenter (ers Näktergalen)   -30,0 

Ersättning Silverkronan   -12,0 

Boende, komplexa vårdbehov   -12,0 

Gruppboende, OFPN   -20,0 

Gruppboende OFPN, ej fullv   -20,0 

Summa för övriga nämnder  -367,0 -396,5 

Summa  -487,5 -599,2 
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Beskrivning av investeringar  
VA 
Utbyggnad av Vatten och avlopp i Grödinge  
Vatten- och avloppssituationen i Grödinge är idag inte tillfredställande 
vare sig ur ett hälso- eller miljömässigt perspektiv. Vi har handlat upp 
konsulter som har påbörjat arbetet med projektering och förfrågningsun-
derlag för Malmtorpsvägen, Poppelvägen och Videvägen i Vårsta.  
Projektering och geoprover pågår för fullt för utbyggnad av spill och vat-
ten till Grödinge. Total utgift är beräknad till 135 miljoner. 
 
Dagvattenhantering Norra Botkyrka  
VA-enheten kommer att skapa en dagvattenlösning för det utsläpp från 
befintlig dagvattentunnel som är ett av de större punktutsläppen av dag-
vatten i regionen.  
Dagvattennorraprojektet kommer vi att ge tilldelningsbeslut den 10 maj till 
den entreprenör som har vunnit och kan där efter påbörja information till all-
mänheten om hur projektet kommer att se ut i detalj. Detta förutsätter att inte 
upphandlingen blir överklagad. Total utgift är beräknad till 180 miljoner. 
 
Uppgradera pumpstationer  
VA-enheten har ca: 60 stycken pumpstationer. Styr- och reglerutrustningen är 
ålderstigen och måste bytas ut var eftersom kraven ökar.  
 
Mindre utbyggnad av VA-anläggningar  
Investeringen avser mindre utbyggnader av servisledningar, främst i samband 
med förtätning av småhusområden och mindre industrier.  
 
Mindre investeringar 
Syftet med investeringen är att underhålla anläggningarna och förnya delar 
med bristande funktion. 
  
Förnyelse av VA-ledningar  
Prioriterade ledningar har tagits fram och renoveringar utförs, dels i egen regi 
dels genom entreprenörer, enligt fastställd ram.  
 
Fastigheter 
Ekvägen, upprustning 
För sanering och upprustning av lokalerna på Ekvägen inom befintlig plan-
lösning anslås 5 miljoner kronor. 
 
Reinvesteringar, verksamhetslokaler 
Tekniska nämndens investeringsbudget har tillförts ett anslag om 9 miljoner 
för reinvesteringar i verksamhetsfastigheter. Anslaget är bland annat avsett att 
användas för utbyten av förslitna fastighetskomponenter som blir aktuella i 
samband med upprustningar eller ändringsarbeten på lokaler. 
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Förvärv av bostadsrätter 
Tekniska nämnden har ett anslag om 8 miljoner kronor för inköp av lägenheter 
m.m. för socialnämndens samt vård- och omsorgsnämndens räkning.  
 
Fastighetsnät skolor 
Projektet har genomförts för trådlös förbindelse för dataöverföring i kommu-
nens skolor och övriga lokaler. Detta för att skapa en pedagogisk miljö som 
är modern. Efter genomförandet behöver medel avsättas för smärre komplet-
teringar.  
 
Utbyte av larm 
Ett antal av kommunens larm/passeranläggningar behöver uppdateras med ny 
programvara och i vissa fall med ny hårdvara på grund av den förväntade livs-
längden är uppnådd och att det saknas reservdelar. Vi behöver påbörja ett ut-
byte av kortläsare då dessa inom en snar framtid kommer att sluta tillverkas. 
Uppskattningsvis har vi cirka 1200 kortläsare vilket skulle kosta ca 12 miljo-
ner att byta ut. 
 
Anpassning ventilation 
Anpassning av ventilationsanläggningar pågår kontinuerligt. Bland annat ska 
energibesparande återvinningssystem installeras på de objekt som saknar det. 
Det totala behovet är åtgärder på mer än 100 objekt. För varje objekt ansöks 
om bidrag från Boverket för visade energibesparingar.  

  
Tillgänglighetsanpassning  
Att bygga bort hinder för att underlätta för personer med nersatt rörelse- och 
orienteringsförmåga fortsätter att åtgärdas. Åtgärderna avser undanröjande av 
hinder till och i Botkyrka kommuns lokaler och fastigheter dit allmänheten 
har tillträde. Tillgänglighetsanpassningen är en naturlig del i fastighetsför-
valtningens arbete. 
 
Systematiskt brandskyddsarbete 
Förvaltningens bedömning är att krav inom området brandsäkerhet ökar. Vi 
vill försäkra oss om att vi har investeringsmedel att klara åtagandet och skapa 
en säker miljö.  
 
Energisparåtgärder 
Nu genomförda energideklarationer av fastigheterna redovisar och fastslår 
behov av olika energieffektiviseringar och möjligheter att ytterligare spara 
energi. En genomförandeplan har tagits fram.  
 
Övriga fastighetsinvesteringar samt lokalanpassningar 
Under året uppstår behov av mindre anpassningar av lokalerna. För att fastig-
hetsenheten ska kunna möta verksamheternas behov av mindre anpassningar 
behövs investeringsmedel för delar som inte är fastighetsunderhåll.  
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Teknik, logistik och städverksamhet 
Fordon: Investeringar i miljöfordon prioriteras inom en ram på 7,2 miljoner. 
För städverksamheten avsätts 0,5 miljoner för maskiner o utrustning. 
 
Byggprojekt för andra nämnder: Vid beslut om genomförande av de fastig-
hetsinvesteringar som avser övriga nämnder överförs aktuellt belopp till tek-
niska nämnden. Dessa investeringar redovisas i flerårsplanen under respek-
tive nämnd. 
 
Mått och nyckeltal  

Volym-/nyckeltal Bokslut 
2013 

Bokslut 
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Lokalverksamheten     

Volymmått:     

Egna lokaler, antal kvm 442 135 443 200 446 756 446 756 

- varav tomställt 2 217 1 419 1 689 1 689 

Inhyrda lokaler, antal kvm     

- varav tomställt     

Kostnadsmått:     

Planerat underhåll tkr 46 178 46 528 50 883 50 883 

Planerat underhåll kr/kvm 105 105 110 110 

Avhjälpande underhåll tkr 41 253 40 893 24 564 24 564 

Avhjälpande underhåll 
kr/kvm 

93 92 60 60 

VA-verksamheten     

Volymmått:     

Inköp vatten (1 000 m3) 6 604 6 677 6 600 6 675 

Total dricksvattenmängd (1 
000 m3) 

6 604 6 677 6 600 6 675 

Antal personer som berörs 
av avstängningar > 2 tim 
utan förvarning 

0 0 0 0 

Antal ord vattenprover  197 201 195 201 

-därav tjänliga med an-
märkning 

7 5 0 0 

-därav upprepad hälso-
mässig anmärkning 

0 0 0 0 

Antal klagomål på dricks-
vattnets kvalitet 

24 14 0 0 
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Ansvar och uppdrag  
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har tillsyn och offentlig kontroll enligt lagar 
och förordningar inom områdena miljö, natur, hälsoskydd, livsmedel, dricks-
vatten samt försäljning av folköl-, tobak och vissa läkemedel. Intentionerna i 
de olika lagstiftningarna är att i första hand förebygga ohälsa och att skydda 
naturen och miljön.  
 
Nämnden fastställer årligen två tillsynsplaner som ska upprättas enligt lag. En 
kontrollplan enligt livsmedelslagstiftningen och en för miljöbalkstillsynen. En 
stor del av nämndens resurser går till myndighetsutövning. Fältbussen, naturs-
kolan, ligger under miljö- och hälsoskyddsnämnden. 
 
Nämnden har också ett ansvar för att skapa förutsättningar för en hållbar ut-
veckling, arbeta för att bidra till att de nationella och regionala miljömålen 
uppfylls samt att övervaka och förbättra miljötillståndet i kommunen. Nämn-
den bidrar också med miljöexpertis i exploaterings- och planeringsprocessen. 
 
På miljöenheten finns personal som arbetar med strategiska miljöfrågor på 
uppdrag åt kommunledningen 
 
 

Väsentliga områden  
Nämnden ser flera områden som är särskilt angelägna att arbeta med. Sedan 
länge är övergödning ett problem i våra sjöar, vattendrag och kustvatten. Kva-
liteten på vårt dricksvatten behöver värnas och luftkvaliteten behöver förbätt-
ras.  Barn är särskilt känsliga och utsatta för gifter och kartläggningar visar att 
det bland annat finns hormonstörande ämnen i förskolebarnens miljö. Botkyrka 
har en rik flora och fauna, men i hela Stockholms län pågår en kontinuerlig 
förlust av biologisk mångfald bland annat beroende på att naturen hotas av 
ökad exploatering.  
 
Utifrån detta prioriterar nämnden följande av de sexton nationella miljökvali-
tetsmålen:  

- Frisk luft 
- Levande sjöar och vattendrag 
- Giftfri miljö 
- Ingen övergödning 
- Ett rikt växt- och djurliv 
- En god bebyggd miljö 
- Begränsad klimatpåverkan 

 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden har identifierat följande väsentliga områden 
utöver ordinarie verksamhet för 2016: 
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- Säkra vattenkvaliteten genom att ta fram en vattenplan. 
- Tillsyn och information för att minska mängden gifter i kommunens 

förskolor. 
- Genomföra åtaganden i handlingsplanen för Botkyrkas gröna värden.  
- Med andra berörda delar av kommunens organisation fortsätta arbetet 

med förbättrad näringslivsservice inom projektet NKI 75. 
 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget    
 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Verksamhetens intäkter(+)    9,0 6,5 6,3 6,6 

Verksamhetens kostnader (-) -22,1 -16,7 -17,9 -20,5 

Nettokostnad (+/-) -13,1 -10,2 -11,6 -13,9 
 
 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål och åtaganden 2016  

Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 1:1a. Medborgarna ska ha goda 
möjligheter att ta del av kommunens miljöarbete. 
 

Mätbart nämndmål  

Procent Utfall    
2013 

Utfall        
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Andel uppdaterade indikatorer i miljöbarometern  
 

100 % 100 % 100 % 
 
Åtagande  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att förbättra möjligheterna för barn 
och unga att ta del av kommunens miljöarbete. Och att informera ungdoms-
fullmäktiges miljögrupp om kommunens miljöarbete. 
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Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  

Miljö.- och hälsoskyddsnämndens mål 1:2a. Nämndens verksamheter 
präglas av god service, bra bemötande och hög tillgänglighet i alla kontak-
ter. 

Mätbara nämndmål  

 Utfall 
2013 

Mål  
2014 

Mål       
2015 

Mål      
2016 

Andel av medborgarförslagen som bes-
varas av nämnden senast vid tredje 
sammanträdet från att de inkommer till 
nämnden. 

80 % 

 

80 % 80 % 

 

80 % 

 Andel medborgarförslag som besvaras 
av nämnden inom högst sex månader 
från att det inkommer till nämnden. 

100 % 100 % 100 % 100 % 

 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 1:3a. Minska mängden gifter i Bot-
kyrkas förskolor. 

Indikatorer  

- Antal inspektioner enligt miljöbalken (utfall 2013:451, utfall 
2014:294). 

- Totalt antal inspektioner enligt livsmedelslagen (utfall 2013:341, utfall 
2014:442). 

- Antal inspektioner för extra kontroll livsmedelslagen. (utfall 2013:30, 
utfall 2014:50). 

- Antal inspektioner avseende försäljning av folköl-, tobak och vissa lä-
kemedel. (utfall 2013:50, utfall 2014:33). 

 
Åtagande  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att samverka med utbildningsnämn-
den så att den checklista som används vid barnskyddsronder kompletteras och 
omfattas av aspekter om en giftfri miljö så som inredning, lekmaterial, städ-
ning etc. och även omfattar tillåtna men känt problematiska kemikalier så som 
hormonstörande ämnen och BPA. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att kontrollera att giftiga ämnen fasas 
ut i förskolan genom ordinarie tillsyn enligt miljöbalken. 
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Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 5 Botkyrka attraherar fler företag, särskilt inom miljö, hälsa och kreativa 
näringar  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 2:5a. Nöjdkundindex för livsme-
dels- och miljötillsynen ska uppgå till 80 % år 2017. 
 

Mätbart nämndmål  

 Utfall         
2013 

Utfall  
2014 

Mål 
2015 

Mål            
2016 

Nöjdkundindex NKI, % 68 80 69  

Jämförelse: medelvärde NKI samtliga 
deltagande kommuner % 

65 68   

Antal feriepraktikplatser 9 7 10 12 

 

Åtagande  

Miljö-och hälsoskyddsnämnden åtar sig att genom samarbetsprojekt med sam-
hällsbyggnadsnämnden och tekniska nämnden öka attraktiviteten inom kom-
munens företagsområden  
 

Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Mål 6 Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar.  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 3:6a. Genom fältbussens verksam-
het stödja lärare i samt komplettera och berika den ordinarie NO-
undervisningen. 

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall    

2013 
Utfall       
2014 

Mål       
2015 

Mål   
2016 

Andel lärare som anser att dagen med 
Fältbussen kompletterar och berikar 
undervisningen i NO 

75 % 100 % 100 %       100 
% 

 

Åtagande: 

Miljöenheten utreder 2016 om fältbussen kan utnyttjas av andra, även på hel-
ger och lov.   
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Indikatorer  

- Antal klasser med Fältbussen/totalt erbjudna antal klasser: (utfall 2013: 
101/104), utfall 2014:100/103.) 

- Antal elever/deltagare med Fältbussen; utfall 2013:2 704, utfall 2014:2 
545) 
 

Målområde 4 Grön stad i rörelse  
 
Mål 8 Fler företag och hushåll är fossilbränslefria och energieffektiva 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 4:8a Botkyrkas sjöar, vattendrag 
och kustvatten ska ha god ekologisk status. Bevara och utveckla Botkyr-
kas gröna värden. 

Indikatorer  

- Antal rastande och häckande arter av vadarfåglar i Botkyrka per år (ut-
fall 2013:16, utfall 2014:16). 

- Andel (%) av de klassade sjöarna i Botkyrka (totalt 9 st.) som uppnår 
god ekologisk status (bedöms av Vattenmyndigheten) (utfall 2013: 44 
%, utfall 2014:44 %) 

- Andel (%) av de klassade vattendragen i Botkyrka (totalt 4 stycken) 
som uppnår god ekologisk status (bedöms av Vattenmyndigheten) (ut-
fall 2013:0, utfall 2014:25 %) 

- Mängd totalfosfor i Kagghamraåns utlopp (kg/år); (utfall 2013: 1 116, 
utfall 2014:1 061). 

 

Åtaganden  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att, under 2015 och 2016 i samarbete 
med samhällsbyggnadsnämnden och tekniska nämnden, ta fram en vattenplan 
för kommunen. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att i samarbete med samhällsbygg-
nadsnämnden och tekniska nämnden ta fram en fördjupad plan för anpassning 
till ett förändrat klimat, baserat på klimat- och sårbarhetsutredningen från 2010 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att i samarbete med bland andra sam-
hällsbyggnadsnämnden och tekniska nämnden, ungdomsfullmäktige, markä-
gare och SRV-återvinning arbeta för att minska nedskräpning och dumpning 
av avfall i naturen. 
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Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att tillsammans med samhällsbygg-
nadsnämnden och tekniska nämnden genomföra åtgärder i enlighet med fram-
tagen åtgärdsplan för att öka det hållbara resandet inom kommunen. 
 

Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Åtagande  

Miljö- och hälsoskyddsnämnden åtar sig att kontakta organisationer som vo-
lontärbyrån, naturskyddsföreningen och hela människan och myndigheter som 
arbetsförmedlingen och kommunens dagliga verksamhet för att undersöka 
möjligheten till samarbete kring naturvårdsarbetet. 
 
 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 5.11:a. Kulturvärden i Botkyrkas 
natur ska vara tillgängliga, särskilt i naturreservaten. 

Indikatorer 

- Andel av de skyddsvärda ängs- och hagmarker som kommunen har rå-
dighet över och som hävdats under året (utfall 2013:2,5 av 3, utfall 
2014:4 av 4).   

 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Miljö- och hälsoskyddsnämndens mål 6.12:a Tillsynen ska vara effektiv 
och av god kvalitet. 

Indikatorer  

- Antal inspektioner per årsarbetare miljöbalkstillsyn, per år, enligt defi-
nition Miljösamverkan Stockholms län. (utfall 2013:74, utfall 2014:57). 

- Jämförelse: medelvärde antal inspektioner per årsarbetare miljöbalks-
tillsyn, per år för de kommuner som rapporter in statistik till Miljösam-
verkan i Stockholms län. (utfall 2013: 68, utfall 2014:52). 

- Antal inspektioner per årsarbetare livsmedelstillsyn, per år, enligt defi-
nition Miljösamverkan Stockholms län. (utfall 2013:88, utfall 
2014:118). 

- Jämförelse: medelvärde antal inspektioner per årsarbetare livsmedels-
tillsyn, per år för de kommuner som rapporter in statistik till Miljösam-
verkan i Stockholms län. (utfall 2013:145, utfall 2014:145). 
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Mål 13 Fossilbränslefri kommunal organisation senast 2015  

Indikator 

- Andel av miljöenhetens tjänsteresor som görs till fots, med cykel eller 
med kollektivtrafik (mäts en gång per år i oktober) (utfall 2013:42 %, 
utfall 2014:44 %). 

 
 
Resursfördelning 

Driftbudget – verksamhetsnivå   
 

Verksamhet, tusen kronor 
Bokslut 

2014 
netto    

Budget 
2015 
netto    

Budget 
2016 

kostnader    

Budget 
2016 

intäkter    

Budget 
2016 
netto     

Förändr 
2015-16 

netto 
Miljö- och hälsoskydds-
nämnd -487 -474 -474 0 -474 0 

Gemensam verksamhet -4 653 -4 132 -4 630 100 -4 530 398 

Miljö- och hälsoskydd -541 -983 -4 870 2 700 -2 170 1 187 

Livsmedelstillsyn -172 -400 -2 809 2 250 -559 159 

Miljöövervakning -2 762 -3 910 -4 147 1 500 -2 647 -1 263 

Fältbussen -1 618 -1 700 -1 720  -1 720 20 
Förändringar jämfört med 
flerårsplanen      0 0 

Växthusprojektet, medfinans    -340  -340 340 

Justerad löneuppräkning    106  106 -106 
Borttaget effektivise-
ringskrav    -100  -100 100 

Omfördelning av ramar       
Omorganisation kommun-
styrelsen   -1 500  -1 500 1 500 

Summa -10 233 -11 599 -20 484 6 550 -13 934 2 335 

Beskrivning och analys av förändringar 
Miljö- och hälsoskyddsnämndens budget uppgår till 13,9 miljoner kronor. De 
förändringar som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska 
sammanställningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna 
jämfört med ettårsplan 2015.  
 
Pris-och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 0,4 miljoner kronor.  
 

Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Miljö- och hälsoskyddsnämnden får 0,1 
miljoner kronor vilket är samma belopp som i flerårsplanen. 
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Ambitionsförändringar 
Växthusprojektet i Alby planeras tillsammans med Vinnova . Kommunens del 
i finansieringen beräknas till 0,3 miljoner för 2016. 
 
Omfördelning av ramar 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan nämnderna. För miljö- och hälsoskyddsnämndens del betyder det ett 
tillskott med 1,5 miljoner kronor. 
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Kultur- och fritidsnämnden 
 
Ansvar och uppdrag  
Kultur- och fritidsnämnden har till uppgift att främja kulturlivet och fritids-
verksamheten i kommunen. Barn och unga i Botkyrka ska ha särskild möjlighet 
till en varierad fritid som de kan påverka. Verksamheterna ska stärka ungas 
trygghet, självständighet och positiva utveckling. Verksamheterna ska upp-
muntra till att pröva nya saker och ge goda möjligheter till fysiska, sociala och 
kulturella utmaningar. Barn och ungdomar ska vara stolta över att bo i Bot-
kyrka.  
 
 
Väsentliga områden  
Kultur- och fritidsnämndens väsentliga områden är följande: 

- Stärka folkhälsan 
- Stärka läslust och läskunnighet  
- Stärka och utveckla Botkyrkabornas kreativitet 
- Ungas engagemang och delaktighet 

 
Nämnden konstaterar att det finns fortsatta utmaningar kring folkhälsa, jämlika 
förutsättningar att delta i kultur- och fritidsaktiviter, läslust och läskunnighet 
samt ungas inflytandevägar. Utmaningarna kring inte minst tjejers deltagande i 
motionsaktiviter och vid mötesplatserna för unga vuxna kräver fortsatt fokus 
de kommande åren. Nämndens förhållningssätt och arbete med att stärka möj-
ligheterna för HBTQ-personer behöver utvecklas. Tendensen i landet med 
minskad läskunnighet måste motverkas. Medborgarnas och inte minst de unga 
medborgarnas möjligheter att påverka såväl nämndens verksamhet som sitt 
närsamhälle måste stärkas.  
 
 
Sammandrag – drift och investeringsbudget 
 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Verksamhetens intäkter(+)  26,7 26,5 21,5 23,9 

Verksamhetens kostnader (-) -231,8 -233,2 -240,1 -252,4 

Nettokostnad (+/-) -205,1 -206,7 -218,6 -228,5 

     

Nettoinvesteringar (+/-) -4,2 -6,0 -115,1 -31,2 
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Kultur- och fritidsnämndens mål och åtaganden 2016 

Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Kultur- och fritidsnämndens mål 1:1a. 2019 ska kultur- och fritidsför-
valtningen ha medborgarens fokus  

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

  Mål 
2016 

Andel besökare som anser att de kan 
påverka verksamheten om de skulle vilja 
det. 

   80 % 

Andel besökare som är positiva till per-
sonalens bemötande. 

   85 % 

 
Indikatorer 

- Nöjd medborgar-index – idrotts- och motionsanläggningar (utfall 2014: 
alla kommuner; 60, utfall 2015: Botkyrka; 57, alla kommuner; 60) 

- Nöjd medborgar-index – kultur (utfall 2014: alla kommuner; 62, utfall 
2015: Botkyrka; 60). 

- Nöjd medborgar-index – bibliotek (utfall 2014, alla kommuner; 74, ut-
fall 2015, Botkyrka; 69, alla kommuner; 74). 

- Andel invånare som anse att de är nöjda med verksamheten vid fritids-
klubbar och fritidsgårdar i kommunen 

- Andel invånare som är positiva till möjligheterna att utföra fritidsin-
tressen i Botkyrka, ex kultur, sport och fritidsaktiviteter.(utfall 2014: 
kvinnor; 63, män; 61)  

 

Åtaganden: 

Under 2016 ska ett gemensamt arbetssätt som säkerställer medborgarens fokus 
i projekt implementeras i förvaltningen. 
 
Under 2016 ska värdet av att ha medborgarens fokus synligöras i organisation-
en genom ett berättandeprojekt.  
 
Under 2016 ska ett metodmaterial tas fram för att fånga in särskilt barn och 
ungas synpunkter inför bygg- och renoveringsprojekt. 
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Väsentligt område Ungas delaktighet och engagemang: Under 2016 ska kul-
tur- och fritidsförvaltningen implementera ett strukturerat arbetssätt med ungas 
inflytande 
 

Kultur- och fritidsnämndens mål 1:1b. Väsentligt område Läslust och läs-

kunnighet: 2019 ska medborgarnas läslust och läskunnighet ha ökat.  

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall    

2013 
Utfall       
2014 

 Mål 
2015 

Mål       
2016 

Andel unga som anger att de läser på 
sin fritid.  

83 %    

Andel invånare som anger att de läst en 
bok det senaste året. 

 (86 %)*  86 % 

Andel invånare som anger att de lyssnat 
på ljudbok/talbok det senaste året.  

 (26 %)*  26 % 

*=Genomsnitt i riket 

Åtagande  

Under 2016 ska en modell för att arbeta med språkutvecklande arbetssätt i för-
valtningen tas fram.  
 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  
 
Kultur- och fritidsnämndens mål 1:2a. 2019 ska omfattningen och kvali-
teten på fritidsgårdar och fritidsklubbar motsvara medborgarnas behov. 
 

Mätbara nämndmål  

 

 Utfall 
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel fritidsledare med minst fritidsle-
darutbildning eller motsvarande.  

15 %   60 % 

Antal fritidsklubbar bemannade med 
minst 3 i personalen 

 3 6 6 

Andel invånare som är nöjda med till-
gången på fritidsklubbar.  

   75 % 

Andel ungdomar som är nöjda med 
tillgången på fritidsgårdar.  

    

 

Åtagande: 

Under 2016 ska en deluppföljning av utvecklingsprogrammet för den öppna 
fritidsverksamheten genomföras.  
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Kultur- och fritidsnämndens mål 1:2b. 2019 tycker fler medborgare att 
kultur- och fritidsnämndens verksamhet är angelägen  

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel invånare som tycker att kultur- och 
fritidsverksamheten i Botkyrka är ange-
lägen.  

   80 % 

Åtagande: 

Under 2016 ska varje enhet genomföra fler uppsökande aktiviteter än föregå-
ende år.  

Under 2016 ska arbetet med att införa könsneutrala skyltar vid lokaler och an-
läggningar påbörjas. 
 
Kultur- och fritidsnämnden mål 1:2c. 2019 ska andelen tjejer vid Grun-
den och Ungdomens hus vara minst 40 %. 

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel tjejer bland besökarna vid Grun-
den och Ungdomens hus.  

13 % 15 % 30 % 30 % 

Andel kvinnliga årsarbetare vid Grunden 
och Ungdomens hus. 

30 % 32 %  40 % 

 
Kultur- och fritidsnämndens mål 1:2d. 2019 är ungas deltagande i kultur-
skolans verksamhet jämnt fördelad mellan de olika stadsdelarna 

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel deltagare i kulturskolans verk-
samhet i; 

    

-Hallunda/ Norsborg    21 % 

-Alby    15 % 

-Fittja    8 % 

-Tullinge    23 % 

-Tumba/Grödinge/Vårsta     32 % 
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Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  
 
Kultur- och fritidsnämndens mål 1:7. Väsentligt område 

Folkhälsa: 2019 har alla, oavsett kön, lika goda möjlighet-
er till motion och fysiska aktiviteter. 

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel invånare som uppger att de har 
god hälsa.  

    

- Kvinnor     

- Män     

Andel invånare som anser att de har 
goda möjligheter till motion och fysiska 
aktiviteter i Botkyrka (%): 

    

- Kvinnor     

- män     

Andel unga som idrottar/motionerar i 
förening. 

    

- Tjejer 46 %   (mäts 
2017) 

- killar 63 %   (mäts 
2017) 

Andel unga som idrottar/motionerar på 
egen hand.  

    

- Tjejer 71 %    

- killar 84 %    

Andelen tjejer bland deltagartillfällena i 
idrottsföreningarna.  

34 % 34 %  35 % 

Andelen tjejer bland deltagarna vid or-
ganiserade spontanaktiviteter.  

25 %   32 % 

Åtaganden  

Under 2016 ska ett utvecklingsprogram för badverksamheten tas fram.  
 
Under 2016 ska en handlingsplan för jämställt och jämlikt motionsutövande tas 
fram.  
 
Under 2016 ska dialog inledas kring åtgärder för att underlätta för HBTQ-
personer att delta i nämndens verksamheter.  
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Målområde 2 Framtidens jobb  

Kultur- och fritidsnämnden mål 2:1a.2019 finns utvecklade arbetssätt 
med andra förvaltningar och aktörer som leder till att fler unga vuxna har 
sysselsättning  

Mätbart nämndmål  

 
 Utfall 

2013 
Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Antal besök vid vägledningsinsatser vid 
enheten för unga vuxna 

    

Tjejer    400 

Killar    600 

Antal feriepraktikanter inom förvaltning-
en. 

 169 100 150 

 

Indikatorer 

- Ungdomsarbetslösheten i Botkyrka kommun (Utfall 2014; Kvinnor; 
15,3%, Män15,6 %, utfall 2014; kvinnor:13,3%, män:16,4%). 

 
 
Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Mål 6 Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar. 

Mätbart nämndmål  

Mätbart mål Utfall          
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel elever som nås av den kulturella 
allemansrätten ska öka.  

 71 % 75 % 80 % 

 

Mål 7 Botkyrkas äldre lever ett mer aktivt liv och får den vård och omsorg de 
behöver    

Mätbart nämndmål 

Mätbart mål Utfall          
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel äldre som anser att kultur- och 
fritidsverksamheten i Botkyrka är ange-
lägen.   

    

Andel äldre som anser att de känner till 
utbudet av kultur- och fritidsaktiviteter för 
äldre. 
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Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 9 I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer le-
vande stadsmiljöer  

 
Kultur- och fritidsnämndens mål 4:9a. 2022 har kultur- och fritids-
nämndens mötesplatser en gestaltning och en miljö som upplevs som 
trygg, tillgänglig, inspirerande och välkomnande. 

Mätbart nämndmål 

Mätbart mål Utfall          
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel besökare som anser att lokaler 
och anläggningar är trygga (BU):  

    

- Kvinnor    85 % 

- Män    85 % 

Andel besökare som anser att lokaler 
och anläggningar är välstädade (BU) 

    

- Kvinnor    75 % 

- Män    75 % 
 

Åtagande  

Under 2016 ska arbetet med tillgänglighetsanalyser av lokaler och anläggning-
ar påbörjas 
 
Kultur- och fritidsnämndens mål 4:9b. 2019 är Campus Fittja etablerad 
med konsthallsverksamhet, studentbostäder och ett strukturerat samar-
bete med Kungliga tekniska högskolan, Kungliga konsthögskolan, Bot-
kyrkabyggen med flera.  
 
 
Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Kultur- och fritidsnämndens mål 5:10a. Väsentligt område Botkyrkabor-
nas Kreativitet: 2019 är Botkyrkas kreativa strategi implementerad  

Åtaganden 
Under 2016 ska en digital plattform för platsen Botkyrka tas i drift. 
 
Under 2016 ska en översyn genomföras i samverkan med kommunlednings-
förvaltningen för att möjliggöra rörliga potter och flexiblare stödsystem. 
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Under 2016 ska prioriterade områden och mål formuleras utifrån den kreativa 
strategin. 
 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Kultur- och fritidsnämndens mål 5:11a. 2019 genomförs fler evenemang, 
festivaler, arrangemang och andra aktiviteter av föreningar och andra 
aktörer. 
 

Mätbart nämndmål  

 Utfall          
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Antal arrangemang i kommunen som 
genomförs med stöd från kultur- och 
fritidsförvaltningen.  

    

 

Åtagande 
Under 2016 ska interna riktlinjer för samverkan med civila sektorn tas fram i 
samverkan med andra förvaltningar.  
 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  
 
Kultur- och fritidsnämndens mål 6:12a. 2019 arbetar förvaltningen mer 
effektivt och använder resurser bättre genom regional och nationell sam-
verkan. 
 
Kultur- och fritidsnämndens mål 6:12b. 2022 speglar bemanningen på 
förvaltningen sammansättningen i befolkningen. 

Mätbart nämndmål  

 Utfall          
2013 

Utfall    
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Andel bland de anställda med utländsk 
bakgrund.  

30 % 33 %  35 % 

Andel chefer med utländsk bakgrund. 17 % 12,5%  15 % 

Åtagande 

Under 2016 ska en kompetensbaserad rekryteringsprocess med mångfaldsfo-
kus implementeras. 

Mål 13. Klimatneutral kommunal organisation senast 2020  
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Resursfördelning 

Driftbudget – verksamhetsnivå   

Verksamhet, tusen kronor 
Bokslut 

2014 
netto    

Budget 
2015 
netto    

Budget 
2016 

kostnader    

Budget 
2016 

intäkter    

Budget 
2016 
netto     

Förändr 
2015-16 

netto 

Gemensam verksamhet -10 204 -10 891 -12 331 30 -12 301 1 410 
Idrott och anläggningar -79 470 -82 910 -100 593 16 430 -84 163 1 253 

Ungdom och förening -50 169 -54 382 -56 772 560 -56 212 1 830 
Allmänkultur -32 989 -35 756 -43 140 5 815 -37 325 1 569 

Bibliotek -33 850 -34 663 -36 187 1 086 -35 101 438 
Förändringar jämfört med 
flerårsplanen        
Folkhälsoparken i Alby, drift    -150  -150 150 

Konstgräs Brunna IP, drift    -450  -450 450 

Fittja sporthall, drift    -500  -500 500 
Justerad löneuppräkning    755  755 -755 

Justerad volymberäkning    578  578 -578 
Borttaget effektiviseringskrav    -1 000  -1 000 1 000 
Omfördelning av ramar        
Omorganisation, kommunstyr    -2 609  -2 609 2 609 
IT kostnader    195  195 -195 

Servicetjänster    125  125 -125 
Hyror, fritidsklubbar    -350  -350 350 

Summa -206 682 -218 602 -252 429 23 921 -228 508 9 906 

Beskrivning och analys av förändringar 
Kultur- och fritidsnämndens budget uppgår till 228,5 miljoner kronor. De för-
ändringar som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska 
sammanställningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna 
jämfört med ettårsplan 2015.  
 

Pris-och löneuppräkning 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 3,8 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 0,8 miljoner.  
 
Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Kultur- och fritidsnämnden får 1,9 miljo-
ner kronor vilket är 0,6 miljoner mindre än i flerårsplanen.  
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Ambitionsförändringar 
För drift av Folkhälsopark i Alby, ny konstgräsplan i Alby och ökade hyres-
kostnader på grund av upprustning av Fittja sporthall tillkommer sammanlagt 
1,1 miljon.  
 
Helårseffekter för nytt konstgräs på Brantbrink och på Kärsby ingår med 1 
miljon kronor. 
 
Effektiviseringskrav 

Det effektiviseringskrav på 1 miljon kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  
 

Övriga förändringar 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan nämnderna. För kultur- och fritidsnämndens del betyder det ett till-
skott med 2,6 miljoner kronor. 
 
Kultur- och fritidsnämndens budgetram reduceras med 0,2 miljoner kronor 
med anledning av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten 
från och med 2016 blir anslagsfinansierade. 
 
Kultur- och fritidsnämndens budgetram reduceras med 0,1 miljoner kronor 
med anledning av att vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinan-
sierade 2016. 
 
Hyreskostnader motsvarande 0,35 miljoner kronor för fritidsklubbar som är 
lokaliserade i Storvretsskolan, Fittjaskolan och Hammerstaskolan överförs från 
utbildningsnämnden till kultur- och fritidnämnden. 
 
Investeringar  

 
Projekt, miljoner kronor Bokslut 

2014 
Budget  

2015 
Budget  

2016 

Konstgräs, Kärsby  -3,2  

Tullinge idéhus  -88,0  

Tullinge idéhus, inventarier   -6,2 

Nytt bibliotek, Tumba C  -1,0 -8,0 

Rödstu Hage   -10,0 

Alby fritidsgård, inventarier  -1,0  

Fittja sporthall  -8,0 -0,8 

Mindre investeringar  -1,6 -1,6 

Konstgräs, Brunna   -3,6 

Utbyte konstgräs Brantbrink  -12,3  

Folkhälsopark, Alby   -1,0 

Summa investeringar  -6,0 -115,1 -31,2 
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Beskrivning av investeringar 
Bibliotek Tumba C 

Tumba bibliotek får nya lokaler i Tumba centrum. För inredning och inventa-
rier beräknas 8 miljoner 2016. Total utgift är beräknad till 16,1 miljoner. 
 
Rödstu Hage 

För investeringar på friidrottsanläggningen Rödstu Hage avsätts 10 miljoner 
kronor. Total investeringsram uppgår till 22 miljoner kronor. 

Tullinge idéhus 

För inventarier till Tullinge idéhus anslås 6,2 miljoner. 

Fittja sporthall 

För renovering av Fittja sporthall anslås ytterligare 0,8 miljoner 2016. Totalt 
8,8 miljoner.  

Konstgräs, Brunna 

För utbyte av konstgräs på Brunna IP beräknas 3,6 miljoner. 

Folkhälsopark, Alby 

För utveckling av folkhälsoparken i Alby beräknas 1 miljon 2016. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden  
Ansvar och uppdrag  
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden ansvarar för kommunens ar-
betsmarknadsåtgärder, vuxenutbildning inklusive svenskundervisning för in-
vandrare och frågor som rör högre utbildning, till exempel yrkeshögskoleut-
bildningar. Nämnden ansvarar också för samhällsorientering enligt lagen om 
etableringsinsatser för vissa nyanlända invandrare, samt för den dagliga verk-
samheten enligt lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) i 
Botkyrka.  
 
 
Väsentliga områden  
Ungdomsgarantin 
Sedan 2010 har Botkyrka kommun satsat på en ungdomsgaranti som innebär 
att ingen person mellan 18 och 25 år ska vara utan jobb, utbildning eller prak-
tik.  
 
Ungdomsarbetslösheten i Botkyrka är högre än genomsnittet i länet. Nämndens 
verksamheter arbetar därför aktivt och fokuserat med att nå ungdomar utan 
sysselsättning och erbjuda dem insatser i form av studier, praktik eller andra 
arbetsmarknadsinsatser. Genom det senaste årets utveckling av den uppsö-
kande verksamheten i samarbete med kultur- och fritidsnämndens verksamhet-
er för unga vuxna och samarbete med arbetsförmedlingen har kunskapen ökat 
om gruppen ungdomar samt orsaker till att ungdomen är utan arbete eller stu-
dier. En viktig arena för att nå målgruppen är mötesplatserna för unga vuxna.   
 
Genom ESF Projektet Botkyrka kommun och Arbetsförmedlingen i samverkan 

för sänkt ungdomsarbetslöshet (BASUN) kommer arbetet med att leva upp till 
kommunens ungdomsgaranti intensifieras. Målsättningen med BASUN är att 
sänka ungdomsarbetslösheten till regiongenomsnittet, att andelen långtidsar-
betslösa ungdomar ska ha minskat med 50 % genom stegförflyttning, praktik, 
arbete eller utbildning samt att andelen långtidsarbetslösa kvinnor inte ska vara 
högre än andelen män. BASUN syftar också till att skapa en långsiktig och 
hållbar arbets- och samverkansmodell med Arbetsförmedlingen Botkyrka-
Salem. Projektet påbörjas hösten 2015 och avslutas augusti 2019. 
 
Utvecklingsområden 
 
Vägledning 

Vägledningen ska ske utifrån individens behov och finnas tillgänglig under 
hela studietiden. Tidig studie- och yrkesvägledning kan korta utbildningstiden.  
Sammanslagningen mellan tidigare verksamheter Vägledningscenter och Ar-
bets- och kompetenscenter till verksamheten Vägledning och kompetens Bot-
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kyrka skapar ”en väg in” för kommunala arbetsmarknadsinsatser och tydliggör 
för Botkyrkaborna var de vänder sig för vägledning mot studier och arbete.  
 
Individanpassade utbildningar och insatser 

Inom alla verksamheter individanpassas utbildningen eller insatsen för att mat-
cha deltagarens behov och förutsättningar. Alla verksamheter ser värdet av att 
lära av varandra och andra aktörer för att ständigt utveckla metoder för lärande 
och tydliga anpassning till individen.  
 
Erfarenhetsutbyte 

Som ett led i att uppnå målet om utbildning och lärande kommer vi att intensi-
fiera erfarenhetsutbytet mellan verksamheterna för att effektivt använda vunna 
kunskaper och erfarenheter inom fler områden.  
 
Jämställdhetsintegrering 

Tidigare års arbete med analys av jämställdhet inom verksamheterna forsätter 
och kommer utvecklas under 2016. Målen ska vara könsuppdelade för att 
kunna göra jämställdhetsanalyser. Arbetet under 2016 kommer också att inrik-
tas på att öka kunskapen kring jämställdhetsintegrering.  
 
Systematiskt kvalitetsarbete 

En betydelsefull del av det systematiska kvalitetsarbetet är uppföljning och 
utvärdering av insatser. Under 2016 kommer nämnden både att följa hur 
många personer som går ut i arbete eller utbildning och personer som gjort en 
stegförflyttning inom verksamheterna.  
 
Utöver detta kommer förvaltningen kartlägga nuvarande erfarenheter och ut-
veckla arbetet med verktyg för självskattning och system för att aggregera re-
sultaten, med syfte att mäta hur vi uppnår målet om ökad självständighet och 
delaktighet och bidra till utvecklad kvalitet i verksamheterna. Arbetet kommer 
att samordnas med liknande utveckling inom projektet BASUN.   
 
Budskapsplattform 

För att underlätta för Botkyrkaborna att gå till arbete har arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsförvaltningen utvecklade samarbeten med andra aktörer. För-
valtningen kommer att arbeta fram en gemensam budskapsplattform som stöd i 
all kommunikation med externa aktörer.  
 
Praktikanskaffning 

Nämnden har identifierat behovet av professionella och samordnade kontakter 
med arbetsgivare och kommer som ett led i detta ta ansvaret för samordning av 
praktikanskaffning. Alla verksamheter har behov av praktikplatser och andra 
former av arbetsplatsförlagt lärande, även andra förvaltningar, inte minst ut-
bildningsförvaltningen har behov av praktikplatser. Därför tas ett helhetsgrepp 
om frågan och insatserna samordnas och gemensamma verktyg utvecklas som 
stöd för arbetsgivarkontakter.  



101 [156] 

 

 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 
Miljoner kronor Bokslut  

2013 
Bokslut  

2014 
Budget  

2015 
Budget 

2016 

Verksamhetens intäkter(+) 58,4 74,2 68,9 90,6 

Verksamhetens kostnader (-) -247,9 -279,9 -287,3 -319,8 

Nettokostnad (+/-) -189,5 -205,7 -218,4 -229,2 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-3,1 -4,0 -5,0 -32,7 

 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål och 
åtaganden 2016 

Nämndens övergripande mål för 2016 
3 300 Botkyrkabor har ökat sin självständighet och delaktighet och 2 100 av 
dem har gått till arbete eller utbildning. 
 
Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  
 

Mätbart nämndmål  

 
Procent Utfall       

2014 
Mål   

2015 
Mål   

2016 

Våra deltagare/studerande ska uppleva en hög 
grad av delaktighet och inflytande       

   

Daglig verksamhet  
                     Kvinnor 
                     Män 

79        
84        
76 

55        
55        
55 

55        
55        
55 

SFI  
                     Kvinnor 
                     Män 

            
61        
68 

80        
80        
80 

80        
80        
80 

Grundläggande vuxenutbildning 
                     Kvinnor 
                     Män 

            
85        
79 

80        
80        
80 

80        
80        
80 

Gymnasial vuxenutbildning 
                     Kvinnor 
                     Män 

68        
64        
69 

70        
70        
70 

70        
70        
70 
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Arbetsmarknadsinsatser 
                    Kvinnor 
                    Män 

74        
68        
88 

85        
85        
85 

85        
85        
85 

YH-utbildningar 
                    Kvinnor 
                    Män  

64           80        
80        
80 

80        
80        
80 

Gymnasial spetsutbildning 
                    Kvinnor 
                    Män 

42                 80        
80        
80 

80        
80        
80 

Mätmetod: enkätundersökning 
 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  

 

Mätbart nämndmål 

 

Kvinnor/ Män i relation Mål   
2015 

Mål   
2016 

Avux uppnår lika goda resultat för kvinnor och män 
inom sina utbildningar/insatser 

  

- Daglig verksamhet på företag 1 1 

- Daglig verksamhet, löneanställningar 1 1 

- Sfi 1 1 

- Grundläggande vuxenutbildning 1 1 

- Gymnasial vuxenutbildning 1 1 

-    

- Yrkeshögskoleutbildning 1 1 

- Gymnasial spetsutbildning 1 1 

-    

- Stegförflyttningar inom Daglig verksam-
het 

1 1 

- Löneanställningar inom Daglig verksam-
het 

1 1 

- Arbetsmarknadsåtgärder 1 1 

Kommentar: Tabellen avser förhållandet i måluppfyllelse mellan kvinnor och män med hänsyn 
tagen till hur många kvinnor respektive män som avslutar en insats eller utbildning. Ett resultat 
mindre än 1 betyder bättre utfall för män än kvinnor och vice versa.   
 
Åtagande  

Alla verksamheter ska leverera all statistik könsuppdelad, ha kunskap att 
kunna utföra jämnställdhetsanalyser samt säkerställa att handlingsplanerna 
leder till likvärdiga resultat för kvinnor och män. 
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Kvinnor inom Daglig verksamhet ska uppmuntras att ha sin dagliga verksam-
het på företag och därigenom öka sina möjligheter till en löneanställning. 
 
Under 2016 ska indikatorer för att följa upp förvaltningens arbete med jäm-
ställdhetsintegrering fortsatt utvecklas. 
 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Mätbart nämndmål  

 
Procent Utfall       

2014 
Mål   

2015 
Mål   

2016 

Deltagarna inom KOMMiJOBB ska ha en upplevd 
förbättrad hälsa efter avslutad anställning jämfört 
med vid anställningens början. 

100 75 100 

- Kvinnor 100 75 100 

- Män 100  75 100 
 
Åtagande  

Samtliga verksamheter ska genomföra hälsofrämjande aktiviteter för deltagare 
och studerande. 
 

Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 4 Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande  
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4a. Utbildning 
och lärande – Botkyrkabor har förmåga och motivation att leva ett själv-
ständigt liv och har kompetens utifrån arbetsmarknadens behov.  
 

Mätbart nämndmål  

3300 Botkyrkabor har ökat sin självständighet och delaktighet och 2100 av 
dem har gått till arbete eller utbildning. 
Antal Utfall       

2014 
Mål   

2015 
Mål   

2016 

Genom daglig verksamhet ska 2 Botkyrkabor gå 
till arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor   1 

- Män   1 

Genom SFI-utbildning och grundläggande vuxen-
utbildning ska 80 Botkyrkabor gå till arbete eller 
utbildning 

   

- Kvinnor 449 680 500 

- Män 225 420 300 
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Genom gymnasial vuxenutbildning ska 1020 Bot-
kyrkabor gå till arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor  530 700 

- Män  420 320 

Genom KOMMiJOBB ska 50 Botkyrkabor gå till 
arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor 15 25 25 

- Män 7 25 25 

Genom arbetsmarknadsinsatser ska 180 Botkyr-
kabor gå till arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor  80 90 

- Män  80 90 

Genom yrkeshögskoleutbildning ska 10 Botkyrka-
bor gå till arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor  18 4 

- Män  14 6 

Genom gymnasial spetsutbildning ska 8 Botkyrka-
bor gå till arbete eller utbildning 

   

- Kvinnor  10 4 

- Män  4 4 
Kommentar: Mätmetod telefonssamtal till alla deltagare 6 månader efter avslutad utbildning 
eller insats. Skillnaden i målet för kvinnor och män beror på att en majoritet av de studerande 
på Sfi och vuxenutbildningen är kvinnor. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4b. Individan-
passade utbildningar och insatser – Nämndens verksamheter har utbild-
ningar och insatser som passar våra prioriterade målgrupper. 
 
Åtagande  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska ta fram förslag på 
handlingsvägar för att uppnå flexibla undervisningstider, flexibla lärmiljöer 
och metodutveckling, motivationshöjande insatser och validering utifrån att: 

a. Kartlägga befintliga insatser. 
b. Genomföra målgruppsanalyser. 
c. Inventera våra deltagares kompetenser och förmågor. 

 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska ta fram system för 
individuella studieplaner. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska skapa och genomföra 
strukturerade former för lärande och erfarenhetsutbyte mellan verksamheterna 
utifrån identifierade gemensamma utvecklingsområden. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4c. Ungdomsga-
rantin - Alla ungdomar mellan 18-25 år, som idag saknar arbete, praktik 
eller utbildning, ska erbjudas en insats inom nämndens verksamheter.  
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4d. Vägledning – 
Vägledning sker utifrån individens behov och förutsättningar och med 
hög tillgänglighet och kvalitet.  
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4e. Vägledning 
sker i alla verksamheter och under hela studietiden. 
 

Mätbart nämndmål  

 
Procent Mål   

2015 
Mål   

2016 

Minst 85 % av Botkyrkaborna ska vara nöjda med 
den vägledning de fått 

  

- Kvinnor 85  85  

- Män 85  85  

Minst 75 % av Botkyrkaborna som studerar inom 
den gymnasiala vuxenutbildningen ska svara ja på 
frågan om de har en studieplan 

  

- Kvinnor 75  75  

- Män 75  75  

Andelen avbrott från gymnasial vuxenutbildning 
ska vara högst 12 % 

  

- Kvinnor 12  12  

- Män 12  12  
Kommentar: Mätmetod, de två första Stockholms läns brukarenkät. Andelen avbrott följs upp 
via egen statistik. 
 
Åtagande  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska ta fram förslag på 
handlingsvägar och ambitioner i relation till nämndmål, utifrån att: 

a. Kartlägga vad vägledningen gör idag. 
b. Analysera behovet av vägledning. 

 

Mätbart nämndmål - Feriepraktik 

 
Procent Utfall 

2014 
Utfall       
2015 

Mål   
2016 

1 000 ungdomar ges möjlighet att få arbetslivserfa-
renhet och meningsfull sysselsättning genom ett 
feriejobb. 
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- Inom kommunens förvaltningar – tjejer 424 599  

- Inom kommunens förvaltningar – killar  380 470  

- Inom föreningslivet i Botkyrka – tjejer  111 111  

- Inom föreningslivet i Botkyrka – killar  97 79  

- Inom kommunala bolag i Botkyrka – tjejer  58 45  

- Inom kommunala bolag i Botkyrka – killar  82 91  

- Inom sociala företag – tjejer 20 0  

- Inom sociala företag – killar  10 0  

- Genom matchning mot näringslivet– tjejer  - 2  

- Genom matchning mot näringslivet- killar - 12  

- Övriga platser – tjejer  5 2  

- Övriga platser – killar  - 9  

Summa 1 187 1 420 1 420 
 
Åtagande 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska ta emot och handleda 
minst 71 feriepraktikanter under 2016. 
 
Förvaltningen åtar sig också att samordna den kommungemensamma ferie-
praktikinsatsen, matcha ungdomar till platser, svara för viss handledarutbild-
ning och hantera kvalitetshöjande insatser med hjälp av ”kompetensfonden”. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4f. Nämnden har 
strukturerade samarbetsformer som underlättar Botkyrkabornas väg mot 
arbete och utbildning.  
 
Åtagande 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen åtar sig att ha etablerade 
och effektiva kontakter med externa arenor. 
 
Åtagande  

Alla verksamheter ska underlätta för prioriterade målgrupper att knyta kontak-
ter med olika intresseorganisationer, civilsamhälle och näringsliv. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska ta fram en gemensam 
budskapsplattform för att kommunicera med externa aktörer. 
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens mål 2:4g. Botkyrka 
kommun har en etablerad arbetsform för samordnad praktikanskaffning.  
 
Åtagande  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska kartlägga och analy-
sera behoven av praktikanskaffning och näringslivsrelationer i relation till 
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praktikanskaffning. Förslag på digital plattform för praktikanskaffning ska tas 
fram. 
 

Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   
 

Mätbart nämndmål  

 
3300 Botkyrkabor har ökat sin självständighet och delaktighet och 2100 av 
dem har fått till arbete eller utbildning. 
 
Antal  Mål       

2016 

Genom Daglig verksamhet ska 80 Botkyrkabor 
öka sin självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 30 

                  Män 50 

Genom Sfi-utbildning ska 900 Botkyrkabor öka sin 
självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 550 

                  Män 350 

Genom grundläggande vuxenutbildning ska 315 
Botkyrkabor öka sin självständighet och delaktig-
het. 

 

                  Kvinnor 190 

                  Män 125 

Genom gymnasial vuxenutbildning ska 1300 Bot-
kyrkabor öka sin självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 780 

                  Män 520 

Genom arbetsmarknadsinsatser ska 485 Botkyr-
kabor öka sin självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 245 

                  Män 240 

Genom yrkeshögskoleutbildningar ska 10 Botkyr-
kabor öka sin självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 4 

                  Män 6 

Genom gymnasial spetsutbildning ska 8 Botkyrka-
bor öka sin självständighet och delaktighet. 

 

                  Kvinnor 4 

                  Män 4 

Efter avbrott från Sfi och grundläggande vuxenut-
bildning har 200 Botkyrkabor gått till arbete eller 
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studier. 

                  Kvinnor 100 

                  Män 100 
 
Kommentar: Uppföljning görs genom att mäta stegförflyttning i form av avslutad utbildning 
eller insats samt måluppfyllnad i genomförandeplan för Daglig verksamhet.  
 

Mål 6 Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar 
 
Mätbart mål Utfall    

2014 
Mål       

2016 

Deltagare i uppföljningsansvaret som gått tillbaka 
till gymnasieskolan. 

17 30 

Deltagare i aktivitetsansvaret som deltagit i praktik 
eller annan arbetsmarknadsinsats. 

35 50 

Kommentar: Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden genomför det kommunala akti-
vitetsansvaret för ungdomar 16-19 år som är utan arbete eller studier, på uppdrag av utbild-
ningsförvaltningen. Över 300 ungdomar står utan skolplacering varje år. Uppdraget är att få 
tag på dessa och motivera och stödja dem till arbete eller utbildning. Samarbetet med utbild-
ningsförvaltningen är en viktig del av arbetet.   
 
 
Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Åtagande  

Enligt FN:s konvention om rättigheter för personer med funktionsnedsättning 
artikel 9 ska arbetsplatser och offentliga lokaler vara fysiskt tillgängliga för 
personer med funktionsnedsättning. Arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
förvaltningen ska tillgänglighetsanpassa sina lokaler.  
 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska källsortera enligt den 
nivå som avfallsentreprenören kan hantera. 
 
Förvaltningen åtar sig att undersöka möjligheten att återvinna matavfall för 
produktion av biogas och i de fall det är möjligt starta med återvinning. 
 
Som ett led i att uppnå hållbar stadsutveckling deltar förvaltningen i Vinnova-
projektet Växthus i Alby. 
 
 
Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   
 
Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Åtagande 

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska öka fokus till med-
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borgarens perspektiv i samband med behovsanalyser, rapporter, kommunikat-
ion etc. och beskriva effekterna för medborgaren och lyfta goda exempel. 
 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Åtagande  

Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska fortsätta integrera 
kulturella uttryck som exempelvis teater och film i verksamheternas operativa 
arbete. 
  

Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  
 
Åtagande 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen ska kartlägga och analy-
sera det systematiska kvalitetsarbetet i förvaltningen för att lämna förslag på 
hur arbetet med jämförelser, stegförflyttningar, analys av verksamhetsresultat 
och verktyg för hur analys kan utvecklas. 
 
Förvaltningen ska göra kvalitetssäkring av enkäter och utveckla återkoppling. 
 
Förvaltningen ska använda IT-modellen Pm3 i samverkan med utbildningsför-
valtningen. 
Under 2016 prioriteras: 

 Säkerställande av funktionell elevdatabas 
 System för individuella studieplaner 
 Gemensam lärplattform för elever och personal 
 Införande av nya molntjänster 

 

Mål 13 Fossilbränslefri kommunal organisation senast 2015  

Mätbart nämndmål  

 
Procent Utfall       

2014 
Mål   

2015 
Mål   

2016 

Alla verksamheter ska minska sin elförbrukning 
med minst 1 % jämfört med 2015 års förbrukning                                                                                                                      

-3,21 -1 -1 
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Resursfördelning 

Driftbudget – verksamhetsnivå   

Verksamhet, tusentals 
kronor 
 

Bokslut 
2014    
netto 

Budget 
2015    
netto 

Budget 
2016 

kostnader 

Budget 
2016 

intäkter 

Budget 
2016 
netto 

Förändr 
2015-16  

netto 

Central förvaltning och 
nämnd 

-21 491 -11 414 -11 790 0 -11 790 376 

Vuxenutbildning -44 742 -56 925 -77 785 18 900 -58 885 1 960 

Väglednings- och kompe-
tenscenter 

-48 225 -50 228 -83 400 31 400 -52 000 1 772 

Daglig verksamhet -73 964 -81 798 -86 924 2 300 -84 624 2 826 

Xenter -17 314 -18 027 -56 634 38 000 -18 634 607 

Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

      

Justering resursfördel-
ningsmodell 

  2 042  2 042 -2 042 

Utökning sommarjobbare   -2 300  -2 300 2 300 

Borttaget effektivise-
ringskrav 

  -1 000  -1 000 1 000 

Omfördelning av ramar       

Omorganisation kommun-
styrelsen 

  -6 119  -6 119 6 119 

IT-kostnader   1 979  1 979 -1 979 

Servicetjänster   125  125 -125 

Arbetsterapeut daglig 
verksamhet 

  590  590 -590 

Ramjustering priser och 
löner 

      

Sänkt pris- och löneupp-
räkning 

  1 405  1 405 -1 405 

Summa -205 736 -218 392 -319 811 90 600 -229 211 10 819 

 

Beskrivning och analys av förändringar: 
Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens budget uppgår till 229,2 mil-
joner kronor. De förändringar som tillkommit efter flerårsplanen framgår av 
den ekonomiska sammanställningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga 
förändringarna jämfört med ettårsplan 2015.  
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Pris- och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 6,3 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om pris- och löneökningar sänkts 
med 0,7 procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 1,4 miljoner.  
 
Från flerårsplanen finns dessutom en justerad prisuppräkning för 2015 som 
minskat nämndens ram med 0,4 miljoner. 
 
Volym- och ambitionsförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden får 0,7 miljoner kronor vilket är 2,0 miljoner mindre än i flerårsplan. 
 
För ytterligare platser för sommarjobbarna avsätts 2,3 miljoner kronor, vilket 
motsvarar en ökning med ca 170 personer och handledarstöd för dessa. Nivån 
är densamma som medgavs i tilläggsanslag 2015. 
  
Effektiviseringskrav  

Det effektiviseringskrav på 1,0 miljoner kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  
 
Omfördelning ramar 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan kommunstyrelsen och nämnderna. För arbetsmarknads- och vuxen-
utbildningsnämndens del betyder det ett tillskott med 6,1 miljoner kronor. 
 
Nämndens budgetram reduceras med 2,0 miljoner kronor med anledning av att 
vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten från och med 2016 blir 
anslagsfinansierade. 
 
Nämndens budgetram reduceras med 0,1 miljoner kronor med anledning av att 
vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinansierade 2016. 
 
I syfte att ge ett samlat paramedicinskt stöd inom LSS-verksamheten överförs 
en tjänst som arbetsterapeut från daglig verksamhet inom arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden till bassjukvårdsorganisationen inom vård- och om-
sorgsnämnden. I konsekvens med detta reduceras arbetsmarknads- och vuxen-
utbildningsnämndens ram med 0,6 miljoner kronor. 
 
Riktade statsbidrag  

Regeringen har aviserat utökning av platser inom komvux/yrkesvux, utbild-
ningskontrakt och traineeplatser. Sammantaget rör det sig om drygt 26 000 
platser för riket. Utifrån hur Botkyrka tidigare tilldelats platser skulle det för 
vår del innebära drygt 300 platser och ett statsbidrag på cirka 15 miljoner kro-
nor.  
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Investeringar  
 

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014 

Budget  
2015 

Budget 
2016 

Inventarier m.m.   -1,5 

Tillgänglighetsanpassning av 
lokaler  -1,0  

Arbets- och kompetenscenter, 
ombyggnation  -1,5  

Daglig verksamhet, upprustning  -0,95  

Daglig verksamhet lokalanpass-
ning och inventarier -1,4   

Xenter, ny teknik  -0,75 -1,2 

Xenter, lokalanpassning och 
inventarier  -2,6   

Botkyrka vuxenutbildning, möb-
ler och teknik  -0,8  

Resurscenter istället för Näkter-
galen   (-30,0) 

Summa investeringar  -4,0 -5,0 -2,7 

Summa investeringar tekniska 
nämnden   (-30,0) 

 
Beskrivning av projekt: 
För inventarier, anpassningar med mera finns 1,5 miljoner kronor avsatt för 
nämndens egna prioriteringar och för ny teknik på Xenter finns 1,2 miljoner 
kronor avsatt. 
 
För det resurscenter till daglig verksamhet som ska ersätta Näktergalen finns 
30 miljoner kronor avsatt. Medlen förs över till tekniska nämnden. 
 

Mått och nyckeltal 
 

 Bokslut  
2013 

Bokslut 
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Volymmått     

Helårsplatser arbetsmarknads-
program 

 
300 

 
265  

 
400  400 

Helårsplatser arbetsmarknads-
program 

 
300 

 
265  

 
400  400 

Sommarjobb/feriepraktik 1 025 1 187 1 250 1 420 
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Årsplatser Daglig verksamhet 300 308 314 332 

Helårsplatser Yrkeshögskola 233 214 256 290 

Gymnasiala spetsutbildningar 170 182 198 180 

Helårsplatser gymnasial vux 782 765 349* 349* 

Helårsplatser grundläggande vux 255 245 400 400 

Helårsplatser Sfi 843 1 036 1 100 1 100 

Antal elever på särskild utbildning 
för vuxna 

19 21 30           40 

*Exklusive eventuella platser finansierade med statsbidrag. 
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Utbildningsnämnden 
Ansvar och uppdrag  
Utbildningsförvaltningen ansvarar för förskola, förskoleklass, fritidshem, 
grundskola, grundsärskola, gymnasieskola och gymnasiesärskola. I ansvarsom-
rådet ingår även kommungemensamma grupper, mottagningsenhet för nyan-
lända elever och det kommunala informationsansvaret 16-20 år. Utbildnings-
nämndens verksamhet omfattar 50 förskolor, 22 grundskolor, tre gymnasiesko-
lor samt grundsärskola och en gymnasiesärskola. Vid årets början fanns unge-
fär 15 000 barn och elever i kommunalt driven utbildningsverksamhet. 
 
Inom Botkyrka finns dessutom 11 fristående förskolor och 12 enskild pedago-
gisk omsorg. Därtill finns sex fristående grundskolor, en fristående gymnasie-
skola och en fristående gymnasiesärskola. 
 
Centralt placerade på förvaltningen finns enheter för ekonomistöd, kvalitets-
stöd, specialiststöd och ledning för skolformerna. All verksamhet styrs av skol-
lagen, läroplaner, kursplaner, utbildningsnämndens ettårsplan samt andra 
kommunala styrdokument. 
 
 
Väsentliga områden  
Vi lever i en tid med en hög förändringstakt, i ett samhälle där medborgarnas 
livschanser inte är likvärdiga. Skolan och förskolan har ett tydligt kompensato-
riskt uppdrag och måste arbeta för att ge varje individ de förutsättningar den 
behöver. Förvaltningen måste ha beredskap för det stora antal nyanlända som 
väntas komma till Stockholmsområdet. 
 
Det är av stor vikt att samtliga förskolor och skolor fortsätter att utveckla sin 
verksamhet på ett sådant sätt att undervisning och andra former för lärande 
bidrar till att samtliga barn och elever lyckas. Insatser som gjorts under årens 
lopp har ibland saknat tydlighet i vad de ska leda till. Prioriterade mål behöver 
uttalas i förväntade tillstånd så att det blir möjligt att följa upp dem.  Avgö-
rande för att lyckas med detta uppdrag är ett gott ledarskap, att ha en lärande 
organisation och att hålla fokus på resultat.  
 
Begreppet goda resultat måste definieras och bli tydligt både i de årskurser där 
betyg finns och i verksamheter där betyg inte sätts. Förskolans resultat bör 
kunna redovisas i dokumentation av hur läroplansmålen omsatts i verksamhet-
en och på vilket sätt verksamheten erbjudit och utmanat barnen till utveckling 
och lärande. Förskolor och skolor måste värna om alla barns och elevers välbe-
finnande och motverka mobbning. 
 
Ett flertal av kommunens förskolor och skolor är inrymda i lokaler av sämre 
kvalitet, vilket påverkar barns och elevers lärmiljö negativt. 
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Språkutveckling/literacy och digitalisering för ett livslångt lärande  
Språk och kommunikativa resurser är nödvändiga verktyg för det livslånga 
lärandet och det aktiva medborgarskapet. Eleverna i våra klassrum berikar 
Botkyrka med språk och erfarenheter från jordens olika hörn. I grundskolan 
och gymnasieskolan finns idag närmare 12 000 elever och av dem har ungefär 
hälften ett annat modersmål än svenska. För att kunna möta den resursrikedo-
men behöver vi utvidga vår språksyn och stärka elevens kommunikativa resur-
ser.  
 
För att bredda synen på språkutveckling använder vi begreppet literacy som 
kan definieras som “förmåga att förstå, använda, reflektera över och engagera 
sig i texter för att uppnå sina egna mål, utveckla sina kunskaper och sin pot-
ential och för att delta i samhället”.   
 
De digitala verktygen och digital kompetens är en förutsättning för att nå 
framgång med den breddade språksynen. Botkyrka kommun ligger i framkant 
vad gäller antalet digitala enheter i verksamheten. Förvaltningen har gjort upp-
följning av hur implementeringen av digitalisering i undervisningen har funge-
rat och såväl framgångsfaktorer som problemområden har definierats. Det kan 
bland annat konstateras att det finns en bristande likvärdighet mellan skolor 
och till viss del inom skolor. För att investeringen i digitala enheter ska få ef-
fekt i undervisningen kommer förvaltningen att satsa på att utveckla den digi-
tala didaktiken. Syftet är bland annat att nå alla elever i undervisningen och att 
förbättra likvärdigheten mellan olika förskolor och skolor. 
  
Kvalitetsarbete i praktiken 
Förvaltningen kommer med utgångspunkt i det systematiska kvalitetsarbetet att 
ha ett ökat fokus på resultat och på ledarskap. En lärande organisation som 
främjar lärares och pedagogers lärande ger förutsättningar för förbättrade re-
sultat i våra verksamheter.   
 
Under innevarande år har upplägg och tidplan för förvaltningens gemensamma 
systematiska kvalitetsarbete reviderats för att anpassas till, och bli mer ända-
målsenligt för, enheternas eget kvalitetsarbete. Samtidigt ska det bli ett vassare 
redskap för huvudmannens analys och uppföljning. Ett ökat fokus kommer att 
läggas på analyser och att gjorda analyser kommer till omsättning i det opera-
tiva arbetet.  
 
God arbetsmiljö för barn, elever och medarbetare 
Det finns ett behov av att göra insatser för att förbättra studieron på vissa en-
heter och i vissa klasser i grundskolan och gymnasieskolan. Det är en viktig 
faktor för att ge eleverna bättre förutsättningar att lyckas i skolan. I förskolan 
är det angeläget att värna om det enskilda barnets välbefinnande och trygghet. 
 
Förvaltningens mål är att alla anställda ska känna att de har en god arbetsmiljö 
och ett tydligt och rimligt uppdrag. Inflytande, påverkan och samverkan är 
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viktiga komponenter för att åstadkomma detta. Cheferna måste få stöd i sitt 
pedagogiska ledarskap såväl som i sitt chefskap.  
 
I den årliga kartläggningen av arbetsmiljön sticker utbildningsförvaltningen ut 
negativt på två områden. Det är ”Hot och våld” och ”Möjligheten att koppla av 
efter arbetstiden”. Olika övergripande åtgärder behöver vidtas för att främja ett 
gott arbetsklimat och öka trivseln. 
 
Strategisk kompetensförsörjning 
Botkyrka har rykte om sig att vara en attraktiv skolkommun, något vi har för 
avsikt att förvalta på bästa sätt. Befolkningstillväxten och stora pensionsav-
gångar gör att behovet av kompetenta och behöriga medarbetare ökar.  Den 
senaste tiden har Botkyrka precis som de flesta kommuner i Sverige upplevt en 
stor personalrörlighet, vilket leder till en konkurrenssituation.  
 
En avgörande faktor för Botkyrka kommun är att utbildningsförvaltningen blir 
en attraktiv arbetsgivare så att de kompetenta medarbetarna väljer att stanna i 
Botkyrka och att skickliga medarbetare kan nyrekryteras. Det innebär att det 
måste finnas långsiktiga strategier för att säkra kompetensförsörjningen.  
  
Botkyrka kommuns kompetensfond är fortsatt viktig för att möjliggöra behö-
righetsgivande utbildningar och kompetensutveckling som syftar till att höja 
kvaliteten. 
 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 
Miljoner kronor Bokslut  

2013 
Bokslut  

2014 
Budget  

2015 
Budget 

2016 

Verksamhetens intäkter(+)  283,4 321,5 277,4 323,3 

Verksamhetens kostnader (-) -2 351,2 -2 437,6 -2 500,9 -2 606,7 

Nettokostnad (+/-) -2 067,8 -2 116,1 -2 223,5 -2 283,4 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-18,0 -18,6 -469,0 -329,5 
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Utbildningsnämndens mål och åtaganden 2016  
Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Utbildningsnämndens mål 1:1 a. På varje enhet finns möjligheten för barn 
och elever oavsett kön att ha inflytande över undervisning-
en/verksamheten.  

Mätbart nämndmål  

Index för reellt elevinflytande enligt grundskolans respektive gymnasieskolans 
elevenkäter ökar och skillnaderna mellan pojkars och flickors resultat minskar. 
 
(Index) Utfall 

2013 Flickor Pojkar Utfall 
2014 Flickor Pojkar Utfall 

2015 
Mål 

2016 

Index för reellt elevinflytande 
enligt grundskolans elevenkät 79 79 80 76 75 78 iu 80 

Index för reellt elevinflytande 
enligt gymnasieskolans 
elevenkät 

44 47 41 39 40 38 40 45 

Mätbart nämndmål  

Index för formellt elevinflytande enligt grundskolans respektive gymnasie-
skolans elevenkäter ökar och skillnaderna mellan pojkars och flickors resultat 
minskar. 
 
(Index) Utfall 

2013 Flickor Pojkar Utfall 
2014 Flickor Pojkar Utfall 

2015 
Mål 

2016 

Index för formellt elevinfly-
tande enligt grundskolans elev-
enkät. 

77 78 76 75 76 74 iu 80 

Index för formellt elevinfly-
tande enligt gymnasieskolans 
elevenkät. 

50 52 46 43 43 42 45 50 

 
Åtagande 

Förvaltningen ska kontinuerligt i resultatdialoger följa upp hur skolan tillsam-
mans med elever använder elevenkäter i respektive skolas systematiska kvali-
tetsarbete. 
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Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och möj-
ligheter  

Utbildningsnämndens mål 1:2 a. Förväntningarna på barn och elever hål-
ler samma nivå oavsett på vilken förskola eller skola de går och alla elever 
bedöms på likvärdiga grunder. 

Åtaganden  

Förvaltningen ska verka för erfarenhetsutbyte mellan skolor och lärare i kom-
munens olika områden. Det samma gäller mellan förskolorna. 
 
Förvaltningen ska arbeta för nya metoder för att uppnå en högre grad av inklu-
derande arbetssätt. 
 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Utbildningsnämndens mål 1:3 a. Förskolor och skolor i Botkyrka stimule-
rar alla barn och elever oavsett kön till en bättre hälsa. 

Indikatorer 

Hälsoenkäten 

- Andel elever i årskurs 4 som upplever sig må mycket bra eller bra (ut-
fall 2013/2014= 88 % och 2014/2015= 90 % varav flickor 90 % och 
pojkar 90 %). 

- Andel elever i årskurs 7 som upplever sig må mycket bra eller bra (ut-
fall 2013/2014= 87 % och 2014/2015=88 % varav flickor 83 % och 
pojkar 93 %). 

- Andel elever i årskurs 1 i gymnasieskolan som upplever sig må bra el-
ler mycket bra. (utfall 2013/2014= 82 % och 2014/2015= 84 % varav 
flickor 81 % och pojkar 88 %). 

- Andel elever i årskurs 4 som är nöjd eller mycket nöjd med sig själv 
(utfall 2013/2014= 97 % och 2014/2015= 97 % varav flickor 97 % och 
pojkar 98 %). 

- Andel elever i årskurs 7 som är nöjd eller mycket nöjd med sig själv 
(utfall 2013/2014= 93 % och 2014/2015= 93 % varav flickor 88 % och 
pojkar 98 %). 

- Andel elever i årskurs 1 i gymnasieskolan som är nöjd eller mycket 
nöjd med sig själv (utfall 2013/2014= 91 % och 2014/2015= 92 % 
varav flickor 92 % och pojkar 93 %). 

 
Elevhälsa 

- Antalet anställda inom elevhälsan (exklusive SYV)  
Grundskola (utfall 2014= 94,7 och 2015= 105,4). 
Gymnasieskola (utfall 2014= 19,7 och 2015= 22,3). 
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Ungdomsenkäten 

- Elever i årskurs 9 som röker dagligen eller ibland (utfall 2012= 13 % 
varav flickor 14 % och pojkar 12 %). 

- Elever i årskurs 2 på gymnasiet som röker dagligen eller ibland (utfall 
2012= 22 % och 2014= 23 % varav flickor 23 % och pojkar 22 %). 

- Index för psykosomatisk hälsa, årskurs 9(utfall 2012= 60 % varav 
flickor 54 % och pojkar 66 %). 

- Index för psykosomatisk hälsa, årskurs 2 på gymnasiet (utfall 2012= 59 
% och 2014= 55 % varav flickor 48 % och pojkar 62 %). 

 

Åtagande 

Förskolor och skolor ska stimulera barn och elever till daglig fysisk aktivitet. 
 
 
Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 4 Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande  

Utbildningsnämndens mål 2:4 a. Utbildningsförvaltningen bidrar till att 
det finns kompetenta arbetstagare på morgondagens arbetsmarknad. 

Indikator  

- Andelen elever som går ut yrkesprogram med yrkesexamen i kommu-
nens gymnasieskolor ökar. 

Åtaganden  

Studie- och yrkesvägledning ska säkerställas och utvecklas i samtliga skolfor-
mer från årskurs 1 upp till gymnasieskolan. 
 
Det arbetsplatsförlagda lärandet (APL) på gymnasiesärskolan ska utformas i 
enlighet med GYSÄR 13.  
 
Förvaltningen ska utröna möjligheten till att villkora offentliga upphandlingar 
(av till exempel byggprojekt) så att yrkesprogrammen får möjligheter till APL-
platser. 
 
Fler sommarjobb ska beredas för unga i Botkyrka i enlighet med kommunens 
direktiv för 2016.  
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Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Mål 6 Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar 

Utbildningsnämndens mål 3:6 a. Undervisningen i förskolor och skolor 
utvecklas mot en ökad likvärdighet för att ge alla barn och elever, oavsett 
kön och socioekonomisk bakgrund, goda förutsättningar för lärande.  

Mätbart mål 

Pojkars meritvärde i årskurs 9 höjs så att det närmar sig nivån för flickors me-
ritvärde. 

Indikatorer 

Elever i Botkyrka kommun höjer sina kunskapsresultat.  

- Andelen elever i åk 9 som är behöriga till gymnasieskolan ska öka (ut-
fall 2014= 79,4 %, Riket 2014=86,9 % och utfall 2015=79,6 % varav 
flickor 80,9 % och pojkar 78,4 %). 

- Andelen elever i årskurs 9 som får betyg i alla ämnen ska öka (utfall  
2014= 65,1 %, Riket 2014=77,4 % och utfall 2015=67,8 % varav flick-
or 67,8 % och pojkar 67,8 %). 

- Andel av kommunens skolor som har bättre resultat än modellberäknat 
värde för ”andel elever som uppnått målen”* i Skolverkets analysverk-
tyg SALSA, årskurs 9 (utfall 2013= 67 % och 2014= 50 %). 

- Andel elever med examen från gymnasieskolan inom 4 år (nationella 
program totalt) ** 

- Andel elever med högskoleförberedande examen från högskoleförbere-
dande program ska öka (utfall 2014= 78,8 %, Riket 2014=91,9 % och 
utfall 2015=71,8 % varav flickor 76,4 % och pojkar 66,3 %). 

- Andel elever med yrkesexamen från yrkesprogram ska öka (utfall 
2014= 63,3 %, Riket 2014=84,7 % och utfall 2015=63,8 % varav flick-
or 48,3 % och pojkar 69,9 %). 

Kommentarer: * Andel av avgångseleverna som uppnått målen, betyget godkänd/E eller högre, 
i samtliga ämnen. ** Statistik blir tillgänglig för första gången 2015 för elever i Gy11. 

 

- Betyg i alla ämnen, årskurs 6 (utfall 2014=65 % och 2015=66 % varav 
flickor 69 % och pojkar 62 %). 

- Meritvärde årskurs 9 (utfall 2014=207och 2015=216 varav flickor 228 
och pojkar 203). 

- Meritvärde årskurs 3, gymnasiet (utfall 2014=14,3 och 2015=14,2 
varav flickor 14,8 och pojkar; 13,5). 
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Åtaganden 

Den reviderade digitala strategin, som avser att utveckla den digitala didakti-
ken, ska förankras och genomföras i alla skolformer. 
 
Resultatdialoger ska genomföras med varje enhet i syfte att stödja respektive 
enhet i att identifiera sitt specifika behov av förändring och utveckling. 
 
Varje förskola ska dokumentera och följa upp vilka konkreta läroplansmål som 
förskolan nått upp till och förvaltningen ska utarbeta en systematik i uppfölj-
ningen. 
 
Utbildningsnämndens mål 3:6 b. Barn och elever upplever trygghet och 
studiero. 

Indikatorer 

- Trygghetsindex enligt grundskolans elevenkät (utfall 2013=89 och 
2014=88 varav flickor 88 och pojkar 89).* 

- Trygghetsindex enligt gymnasieskolans elevenkät (utfall 2015 =73 
varav flickor 73 och pojkar 78). ** 

- Andel elever som svarar ”stämmer bra” eller ”stämmer ganska bra” på 
påståendet ”Jag kan arbeta i lugn och ro på lektionerna” i grundskolans 
elevenkät (utfall 2013=76 % och 2014=76 %) 

- Andel elever som svarar ”instämmer helt” eller ”instämmer i huvud-
sak” i påståendet ”Det är arbetsro på mina lektioner” i gymnasieskolans 
elevenkät (utfall 2014=54 % och 2015=55 % varav flickor 54 % och 
pojkar 57 %). 

- Andel vårdnadshavare som svarar ”stämmer bra” eller ”stämmer 
ganska bra” på påståendet ”Jag ser att mitt barn känner sig trygg i för-
skolan” i föräldraenkäten. (utfall 2013= 94 % och 2015=96 % varav 
flickor 96 % och pojkar 96 %) 

Kommentar: * Medelvärde av andel positiva svar på påståendena ”I min skola blir jag respek-
terad för den jag är av de vuxna” och ”Det finns alltid någon vuxen jag kan prata med om jag 
får problem med något”. ** Medelvärde av andel positiva svar på påståendena ”Jag känner 
mig trygg på min skola” och ”Jag är nöjd med skolans arbete mot mobbning”.  
 

Åtaganden  

Förvaltningen ska analysera och identifiera problemområden baserat på in-
komna klagomål och anmälningar om kränkande behandling som en del i det 
förebyggande arbetet. 
 
Förvaltningen ska utveckla en strategi för att tillsammans med förskolor och 
skolor bättre inhämta vårdnadshavares syn på verksamheten. 
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Förvaltningen ska utveckla samarbetsformer mellan skolformerna i syfte att 
skapa kontinuitet och underlätta övergångar. 
 

Utbildningsnämndens mål 3:6 c. Pedagoger i Botkyrka har kunskap och 
förmåga att göra väl avvägda språkdidaktiska val för att möta olika barns 
och elevers behov. 

Åtaganden  

Befintliga språkutvecklande insatser ska koordineras för bättre utnyttjande. 
 
En gemensam strategi ska tas fram för hur det nationella läslyftet ska bli en 
resurs i skolornas språkutvecklande arbete i alla ämnen.  

 

Utbildningsnämndens mål 3:6 d. Barns och elevers flerspråkiga resurser 
tas till vara. 

Åtaganden  

Förvaltningen ska ta fram en ny strategi för förstärkt modersmålsstöd i försko-
lan för att barn med annat modersmål än svenska ska utveckla sitt modersmål, 
svenska språket och sin interkulturella identitet. 
 
Modersmålsundervisning och studiehandledning på modersmål ska digitalis-
eras och former för fjärrundervisning utvecklas. 
 
Förvaltningen ska utreda möjligheten att erbjuda fler moderna språkval. 
 
Förvaltningen ska arbeta för en utvidgad syn på flerspråkighet i hela organisa-
tionen. 
 
 
Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 9 I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer le-
vande stadsmiljöer  

Utbildningsnämndens mål 4:9 a. Botkyrkas förskolor och skolor bidrar 
till att göra bostadsområden attraktiva. 

Åtagande 

Förvaltningen samverkar med samhällsbyggnadsförvaltningen för att planera 
för, och beställa, nya förskolor och skolor där behov uppstår. 
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Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft  

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Utbildningsnämndens mål 5:10 a. Utbildningen i Botkyrka kommuns sko-
lor tillvaratar och utvecklar barns och elevers nyfikenhet, kreativitet och 
initiativförmåga. 

Åtagande 

Planen för ung företagsamhet för kommunens gymnasieskolor ska genomföras 
och utvecklas i samarbete med näringslivet. 
 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur  

Åtagande 

Alla elever ska erbjudas möjligheten att uppleva kulturaktiviteter genom Bot-
kyrkas kulturella allemansrätt och Skapande skola. Grundskolor som väljer att 
söka egna Skapande skola-bidrag ska få fortsatt stöd. 
 
 
Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Utbildningsnämndens mål 6:12 a. Andelen legitimerade lärare och förs-
kollärare på enheterna ökar. 

Indikatorer  

- Andel behöriga förskollärare (utfall 2013/14= 29 % och 2014/2015=21 
% samt riket 2014/2015=43 %). 

- Andel behöriga fritidspedagoger (utfall 2013/14= 32 % och 
2014/2015=35 % samt riket 2014/2015=51 %). 

- Andel behöriga grundskollärare (utfall 2013/14= 77 % och 
2014/2015=78 % samt riket 2014/2015=86 %). 

- Andel behöriga gymnasielärare (utfall 2013/14= 81 % och 
2014/2015=87 % samt riket 2014/2015=79 %). 

- Andel behöriga speciallärare (utfall 2013/14= 3,0 % och 
2014/2015=3,6 % samt riket 2014/2015=5,2 %). 

- Andel lärare i grundsärskolan med specialpedagogisk utbildning (utfall 
2013/14= 24 % och 2014/2015=23 % samt riket 2014/2015=30 %). 

- Andel lärare i gymnasiesärskolan med specialpedagogisk utbildning 
(utfall 2013/14= 16 % och 2014/2015=15 % samt riket 2014/2015=23 
%). 

Kommentar; Avser årsarbetare med pedagogisk högskoleutbildning/ specialpedagogisk 
högskoleutbildning. 
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Utbildningsnämndens mål 6:12 b. Det finns en långsiktig strategi för att 
säkra kompetensförsörjningen. 

Åtaganden  

Förvaltningen ska ta fram en långsiktig kompetensförsörjningsplan. 
 
En inventering av presumtiva chefer ska genomföras. Chefernas bakgrund ska 
spegla befolkningssammansättningen. 

 

Utbildningsnämndens mål 6:12 c. Medarbetare upplever ökad delaktighet 
och nöjdhet med sin arbetssituation. 

Mätbart nämndmål 

(index) Utfall 
2012 

Utfall    
2013 

Utfall       
2014 

Mål       
2015 

Mål       
2016 

Medarbetarindex, mätt med två frågor i 
medarbetarenkäten 69 68 68 72               72               

Kommentar; Nyckelfrågor rörande nöjdhet med arbetssituation och inflytande över jobbet 
 

Indikator 

- Andel medarbetare som i medarbetarenkäten uppger att de” till liten 
del” eller ”inte alls” kan koppla av från jobbet när de är lediga (utfall 
2013= 26 % och 2014=28 %). 

Åtaganden 

Enheternas samverkansgrupper ska utbildas i systematiskt arbetsmiljöarbete. 
 
Personal på förskolor och skolor ska utbildas i bemötande för att motverka hot 
och våld på enheterna. 
 
Förvaltningen ska följa upp indikatorn rörande medarbetare med svårighet att 
koppla av från jobbet när de är lediga. 
 

Utbildningsnämndens mål 6:12 d. Cheferna inom utbildningsförvaltning-
en har goda förutsättningar att leda sina verksamheter. 

Åtagande  

Alla chefer inom utbildningsförvaltningen ska erbjudas goda utvecklings-
möjligheter och stöd i sitt ledarskap. 
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Mål 13 klimatneutral kommunal organisation senast 2020  

Utbildningsnämndens mål 6:13 a. Förskolornas och skolornas klimatpå-
verkan minskar. 

Mätbart nämndmål  

Förskolorna och skolorna serverar större andel ekologiska livsmedel.  
(%) Utfall 

2011 
Utfall 
2012 

Utfall    
2013 

Utfall       
2014 

Mål       
2015 

Mål 2016 

Andelen ekologiska livsmedel 
som köps in till förskolor och 
skolor (inköpsvärde, kr). 

20.7 22.1 24.1 31,6 35 

 

40 

 

Mätbart nämndmål  

Förskolorna och skolorna minskar andelen kött som serveras.  
(%) Utfall    

2013 
Utfall       
2014 

Mål       
2015 

Mål 2016 

Andelen kött som serveras (kg) 10,46 10,46 - 9,94 

 

Mätbart nämndmål  

Förskolorna och skolorna minskar under 2016 matsvinnet med 15 procent.  
 
Åtagande 

Rikstens skola ska som en pilotverksamhet senast 2016 servera 100 procent 
ekologisk kost. 
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Resursfördelning  

Driftbudget – verksamhetsnivå 
 

Verksamhet i tkr Bokslut 
2014 netto 

Budget 
2015 netto 

Budget 
2016 

Kostnader 

Budget 
2016  

Intäkter 

Budget 
2016    
netto 

Förändring 
2015-16  

netto 

Nämnd -677 -500 -600 

 

-600 100 

Gem. Verksamhet -108 234 -99 851 -104 639 2 500 -102 139 2 288 

Förskola -572 999 -618 641 -753 760 108 000 -645 760 27 119 

Fritidshem -58 977 -63 789 -80 062 1 200 -78 862 15 073 

Förskoleklass -40 132 -49 341 -123 264 68 000 -55 264 5 923 

Grundskola -909 083 -951 779 -1 002 593 35 000 -967 593 15 814 

Obligatorisk särskola -59 977 -68 585 -83 763 1 000 -82 763 14 178 

Gymnasieskola -331 087 -338 296 -448 008 104 000 -344 008 5 712 

Gymnasiesärskola -34 937 -32 710 -37 053 3 600 -33 453 743 

       

Förändringar jämfört 
med flerårsplanen       

Effektivisering   -9 900  -9 900 9 900 

Volymförändringar 

  

23 468  23 468 -23 468 

Justering löne- och 
prisuppräkning  

  

11 842  11 842 -11 842 

Löneöversyn 2015   -3 450  -3 450 3 450 

Effekter av gymnasie-
reformen   4 200  4 200 -4 200 

0,5 tjänst lokalsamord-
nare    -400  -400 400 

Återföring av medel för 
utökad undervisnings-
tid i matematik   -2 000  -2 000 2 000 

       

Omfördelning av ramar       

Omorganisation  
kommunstyrelsen   -799  -799 799 

IT kostnader   3 581  3 581 -3 581 

Servicetjänster   200  200 -200 

Lokalkostnader för 
fritidsklubbar överförs 
till kultur- och fritids-
nämnden   350  350 -350 

       

 Summa -2 116 103  -2 223 492  -2 606 650 323 300 -2 283 350 59 858 
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Beskrivning och analys av förändringar 
Utbildningsnämndens budget uppgår till 2 283,4 miljoner kronor. De föränd-
ringar som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska samman-
ställningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna jämfört 
med ettårsplan 2015.  
 
Pris- och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 51 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procent, vilket innebär en ramminskning med 11,8 miljoner. I kompensationen 
ingår 3,5 miljoner som avser tillskott för de grupper som särskilt prioriterades i 
den löneöversyn som gjordes 2015. 
 
Från flerårsplanen finns dessutom en justerad prisuppräkning för 2015 som 
minskat nämndens ram med 3,4 miljoner. 
 
Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos. Utbildningsnämnden får 19,4 miljoner kronor vilket 
är 23,5 miljoner mindre än i flerårsplan. 

Effektiviseringskrav  

Det effektiviseringskrav på 9,9 miljoner kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  

Omfördelning av ramar: 

Hyreskostnader motsvarande 0,35 miljoner kronor för fritidsklubbar som är 
lokaliserade i Storvretsskolan, Fittjaskolan och Hammerstaskolan överförs från 
utbildningsnämnden till kultur- och fritidnämnden. 
 
Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan kommunstyrelsen och nämnderna. För utbildningsnämndens del be-
tyder det ett tillskott med 0,8 miljoner kronor. 
 
Utbildningsnämndens budgetramar reduceras med 3,6 miljoner kronor med 
anledning av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten från 
och med 2016 blir anslagsfinansierade. 
 
Utbildningsnämndens budgetram reduceras med 0,2 miljoner kronor med an-
ledning av att vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinansierade 
2016. 
 
Ramjustering 

Under den närmaste femårsperioden kommer 13 förskolor att byggas om. Ut-
bildningsförvaltningen förstärks med 0,5 tjänst lokalsammordnare och får en 
ramuppräkning med 0,4 miljoner kronor per år under fem år. 
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Regeringen förväntar sig att den senaste gymnasiereformen ska bli billigare 
genom bättre planeringsförutsättningar, större gruppstorlekar, färre håltimmar 
och snabbare genomströmningar. Kommunens generella statsbidrag sänks från 
och med 2016 med 4,2 miljoner kronor. Utbildningsnämndens budget sänks 
motsvarande. 
 
Jämfört med flerårsplan återförs 2 miljoner kronor till nämnden för utökad 
undervisningstid i matematik. 

Riktade statsbidrag 

I budgetpropositionen aviserar regeringen ett flertal statsbidrag riktade till ut-
bildningsområdet.  
 
Schablonersättningen för asylsökande barns skolgång höjs med 50 procent. För 
2016 avsätter regeringen 393 miljoner kronor. 
 
Från juli 2016 avsätts 1,5 miljarder kronor till höjda lärarlöner. Anslaget höjs 
till 3 miljarder 2017. 
 
För att höja personaltätheten och kvaliteten inom undervisningen i fritidshem-
men avsätter regeringen 250 miljoner 2016 och 500 miljoner kronor åren där-
efter. 
För 2016 avsätts 15 miljoner och för åren därefter 30 miljoner kronor för per-
sonalförstärkning i skolbibliotek. 
 
Regeringen fortsätter att avsätta medel för personalförstärkning inom elevhäl-
san avseende läkare, skolsköterska, skolkurator och psykolog. För 2016 avsätts 
200 miljoner kronor varav 1,5 miljoner är avsedda att användas till att arbeta 
med att stödja familjehemplacerade barn i deras skolgång. 
 
Regeringen förstärker Läslyftet med 25 miljoner kronor 2016 och förlänger 
matematiklyftet som skulle ha avslutats 2016.  
 
Det finns redan avsatt 330 miljoner per år 2016-2018 för upprustning och mil-
jöanpassning av skollokaler. Nu avsätts dessutom 500 miljoner kronor 2016 
för att förbättra och rusta upp utemiljön vid förskolor, grundskolor och fritids-
hem. 
 
Förslagen i budgetpropositionen är ännu inte behandlade av riksdagen. Det är 
också oklart hur flera av de riktade bidragen ska fördelas och vilka kriterier 
som gäller för att erhålla bidrag. 
 
För 2016 finns dessutom 2 000 miljoner kronor för lågstadielyftet, 600 miljo-
ner kronor för skolor med låga studieresultat, 390 miljoner kronor för läxhjälp, 
150 miljoner kronor för sommarskola och 830 miljoner kronor för minskade 
barngrupper i förskolan. 
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Investeringar  

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Storvretskolan, inventarier -3,9   
Förskolan Nyängsgården, 
inventarier 

-1,1 
  

Förskolan Luna, inventarier -0,2   
Förskolan Violen, inventarier -0,1   
Rikstens skola, inventarier -1,1   
Förskolan Vreta, inventarier -1,2   
Brunna paviljongerna, inventa-
rier 

-0,9 
  

Starens paviljong, inventarier -0,1   
Förskolor Alby/ Fittja upprust-
ning KS  (-92,0)   

Paviljonger Alby, inventarier    -2,0 

Granen, inventarier    -3,5 

Granen, upprustning  (-35,0)   

Förskola Vega  (-55,0)  

Vega, inventarier    -3,0 

Rikstens förskola nr 4   (-54,0) 

Sörgården, inventarier  -1,0 -4,0 

Rikstenskola, etapp 2  (-100,0)   
Rikstens skola, etapp 2, inven-
tarier    -7,0 

Falkbergsskolan, upprustning     

Falkbergsskolan, inventarier  -3,5   

Björkhaga skola    (-205,0) 

Diamanten, upprustning    (-2,0) 

Diamanten, inventarier    -2,0 

Paviljonger Tunagården    (-7,0) 

Tunagården, inventarier    -3,0 

Tumba gymnasium, Skyttbrink    (-6,0) 

Inventarier -1,6 -2,0 -2,0 

Lokalanpassningar, arbetsmiljö -3,8 -5,0 -5,0 

Gymnasieskolan, inventarier -4,3 -3,0 -3,0 

Övervaktningskameror -0,3 -1,0 -1,0 

Ombyggnader kök  (-22,0) (-20,0) 
Prästkragens förskola, upp-
rustning  (-15,0)   

Summa -18,6 -15,5 -35,5 

Summa tekniska nämnden  (-319,0) (-294,0) 
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Beskrivning av investeringar 
Inventarier och lokalanpassningar 
Inventarier till nybyggnationer eller upprustningar av förskolor och skolor. Här 
ingår även arbetsmiljöåtgärder och lokalanpassningar i övrigt. 
 
Köksombyggnader 
Renoveringen av kök fortsätter enligt plan under 2016. Investeringsmedel lig-
ger hos tekniska nämnden. 
 
Ny-/och ombyggnation av förskolor och grundskolor 
För ny-/ och ombyggnation av förskolorna Gullvivan, Vallmon och Opalen 
samt Hammersta skolan och Fittjaskolan finns investeringsmedel budgeterade 
hos kommunfullmäktige. 
 
Rikstens skola, etapp 2 
Rikstens skola, etapp 2 ska rymma två paralleller i årskurs 6-9 med plats för 
drygt 200 elever. 
 
Rikstens förskola, Vega 
En ny förskola, Vega, ska rymma 6 avdelningar. Investeringsmedel finns av-
satt till tekniska nämnden 2015. 
 
Rikstens förskola nr 4 
En ny förskola. Investeringsmedel avsätts till tekniska nämnden 2016.  
 
Björkhaga skola 
Upprustning och ombyggnad av Björkhaga skola. Investeringsmedel avsätts 
till tekniska nämnden 2016.  
 
Mått och nyckeltal   

Antal barn och elever Bokslut 
2013 

Bokslut 
2014 

Budget 
2015   

Budget 
2016   

Förskola 5 539 5 534 5 670 5 770 

Fritidshem 4 082 4 187 4 269 4 422 

Förskoleklass 1 158 1 181 1 281 1 308 

Grundskola 9 579 9 886 10 252 10 559 

Varav extern placering BIBS  56 51 54 

Varav nyanlända elever 448 478 465 491 

Grundsärskola 163 167 169 169 

Gymnasieskola 3 455 3 416 3 408 3 390 

Gymnasiesärskola 108 100 92 92 
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Socialnämnden  
 
Ansvar och uppdrag 

Socialnämnden ansvarar för att fullgöra kommunens uppgifter inom individ- 
och familjeomsorg inklusive ansvaret för personer med psykisk funktionsned-
sättning. Socialnämnden har det strategiska samordningsansvaret för kommu-
nens flyktingmottagande. Socialnämnden ansvarar också för de öppna försko-
lorna.  

 
Väsentliga områden 

Socialnämnden identifierar barnen, boendet och brukarnyttan som väsentliga 
och prioriterade områden att fortsatt arbeta med. Nämndens prioriterade områ-
den under år 2016 är: 

- Tryggt boende för de som får insatser från socialförvaltningen, både för 
att nå goda resultat och att nå rimliga kostnader.  

- Barn och unga i behov av skydd och stöd.  

- Brukarnytta, socialtjänstens resultat uppstår till största delen som en 
konsekvens av mötet mellan de professionella inom socialtjänsten och 
den hjälpsökande. Det är humant och effektivt att göra rätt från början 
och veta vad som är rätt. 

- Ekonomiskt bistånd, För de som får ekonomiskt bistånd vill vi ge 
snabba insatser, en serviceinriktad och enhetlig handläggning som för-
kortar biståndstiden. 

 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 
Miljoner kronor Bokslut  

2013 
Bokslut 

2014 
Budget  

2015 
Budget  

2016 

Verksamhetens intäkter(+)  72,3 80,1 67,2 71,5 

Verksamhetens kostnader (-) - 567,7 -622,9 -601,8 -633,7 

Nettokostnad (+/-) -495,4 -542,8 -534,6 -562,2 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-3,2 -0,4 -4,0 -28,0 
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Socialnämndens mål och åtaganden 2016 
Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  
 
Mätbart nämndmål 

 Utfall 
2014 

Mål 
2015 

Mål 
2016 

Minst 50 % av stödpersonerna inom modellen 
YAP ska vara bosatta i Botkyrka 

 YAPstar- 
tar, ej 

målsatt 

50 % 

- Kvinnor   50 % 

- Män    50 % 

Andel personer med psykisk funktionsnedsätt-
ning som vid uppföljning anger 7-10 på själv-
skattningsskala på fråga om de känner sig del-
aktiga i samhället 

50 % * 70 % 

- Kvinnor    70 % 

- Män    70  
* Var tidigare en indikator därför ej målsatt 2015. 

Åtagande  

Socialförvaltningen åtar sig att rekrytera och utbilda personer boende i Bot-
kyrka till YAP-stödpersoner och sedan ge dem utvecklande uppdrag att stötta 
ungdomar till en bättre framtid. Genom ett styrkebaserat perspektiv och nät-
verksfokuserat arbete blir både ungdomarna och stödpersonerna mer förank-
rade och på ett positivt sätt delaktiga i närsamhället. 

Socialförvaltningen åtar sig att fullt ut implementera det våldsförebyggande 
arbetet i de tre inledande skolorna tillsammans med utbildningsförvaltningen, 
kommunledningsförvaltningen, polis och räddningstjänst. Samt att påbörja en 
utvidgning av utvecklingsarbetet till minst ytterligare två skolor samt utöka 
samarbetet till fler förvaltningar. 
 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  
 
Mätbart nämndmål 

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Mål 
2016 

Andel som i brukarenkäten uppger att de blivit 
diskriminerade i kontakt med förvaltningen utifrån: 
kön, ålder, sexuell läggning, etnicitet, språk eller 
annat 

7 % 11 % 0 % 

- Kvinnor 8 % 12 % 0 % 

- Män  7 % 11 % 0 % 

Antalet barn som fått bistånd till fritidsaktiviteter 118 105  
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ska var jämt fördelat 

- Flickor  55 46 50 % 

- Pojkar 63 59 50 % 

Antal barn som fått bistånd till fritidsaktiviteter 
ökar 

* * +10 % 
jmf 2015 

* Nytt mätbart nämndmål. 

Indikatorer 

- Andel medarbetare i berörda verksamheter som upplever att de hartill-
räcklig kunskap och förutsättningar för att i sitt uppdrag uppmärk-
samma och stödja flickor, pojkar, kvinnor och män som utsätter eller är 
utsatta för hedersrelaterat våld och förtryck (utfall 2013=64 %, varav 
kvinnor 66 och män 59, utfall 2014=61 %, varav kvinnor 61 och män 
63). 

Åtagande  

Socialförvaltningen åtar sig att HBTQ certifiera ytterligare minst en sektion.  
 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  
 
Mätbart nämndmål 

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Mål 
2016 

Psykiskt funktionshinder: Det stöd jag får av er 
leder till att jag klarar mig mer i min vardag. 

 För få 
svar 

90 % 

- Kvinnor   90 % 

- Män    90 % 

Antal personer som deltagit i föräldrastödsgrup-
per. 

137 103 +10 % 
jmf 2015 

Antal barn som fått minst ett samtal i syfte att ge 
stöd genom BRA-samtal* ökar. 

 ** 20 barn 

* BRA-samtal – Barns Rätt som Anhöriga, strukturerade samtal enligt en specifik modell för 
barn som anhöriga. ** Nytt mätbart nämndmål 2016. 

Indikatorer 

- Antal barn som fått BRA-samtal och eller deltagit i Barnkraft som an-
hörig till någon närstående som har psykisk funktionsnedsättning 
och/eller missbruk/beroende (utfall 2013=17, varav flickor 13 och poj-
kar 4, utfall 2014=22, varav flickor 11 och pojkar 11). 
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Målområde 2 Framtidens jobb  

Mål 4 Fler Botkyrkabor kan försörja sig på eget arbete eller företagande  

Socialnämndens mål 2:a. Fler medborgare få ta del av arbetsmarknadsåt-
gärder och studier. 

Mätbart nämndmål  

 Utfall       
2014 

Mål   
2016 

Andel aktuella försörjningstagare som efter 90 
dagar fått insats som kan leda till egen försörjning, 
helt eller delvis 

* 30 % 

- Kvinnor  30 % 

- Män  30 % 

Antal män och kvinnor som efter arbetsmarknads-
insats via enheten för ekonomiskt bistånd kommit 
ut i egen försörjning 

6 mån 31 96 

Andel personer 16-24 år aktuella inom ARB som 
via samverkansmöte kommit vidare till en insats 
på väg mot annan försörjning. 

* 15 % 

- Kvinnor  15 % 

- Män  15 % 

* Nytt mätbart nämndmål 2016. 
Kommentar: ARB, Arbete – Rehabilitering – Botkyrka, sektion inom enheten för ekonomiskt 
bistånd.  
 

Åtagande 

Socialförvaltningen åtar sig att öka antalet ferieplatser 2016 till minst 13 plat-
ser. 

Socialförvaltningen åtar sig att säkerställa att varje försörjningstagare får insats 
(arbetsmarknadsåtgärder, studier eller annan försörjning) utifrån sin individu-
ella situation. 
 

Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   

Socialnämndens mål 3:a. Människor som beviljas stöd eller som får råd 
och stöd som insats ska också tycka att de blir hjälpta. 
 

Mätbart nämndmål  

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Mål 
2016 

Andel brukare som anger att deras situation har 
förbättrats 

  60 % 
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- Män    60 % 

- Kvinnor   60 % 

Andel brukare som anger att hans/hennes syn-
punkter efterfrågats 

  70 % 

- Män   70 % 

- Kvinnor   70 % 

Andel brukare som anger att socialsekreteraren 
visat förståelse för hans/hennes situation  

  80 % 

- Män   80 % 

- Kvinnor   80 % 

Andel brukare somanger att de kunnat påverka 
vilken typ av hjälp de får av socialtjänsten 

  60 % 

- Män    60 % 

- Kvinnor    60 % 

Avslutade behandlingsinsatser internt barn och 
unga på resursenheten, allmän tillfredställelse 
ska vara lägst 28 i genomsnitt på en skala 8-32 

30 29 29 

- Pojkar/män 29 28  

- Flickor/kvinnor 30 28  

Inga barn ska vräkas i de ärenden där socialför-
valtningen har involverats/varit involverade 

0 5* 0 

Kommentar: De fyra första mätbara målen är nya på grund av annan brukarundersökning från 
2015.  I brukarundersökningen ingår inte personer inom den socialpsykiatriska verksamheten 
då de ingår i en nationell brukarundersökning.  
* Avser fem barn som socialförvaltningen inte varit involverade i men fått kännedom om. 
 

Socialnämndens mål 3: b. Personer aktuella inom socialtjänsten ska ha ett 
tryggt boende 

Indikatorer  

- Antal hemlösa per mättillfälle (utfall 2013 = 528 personer, utfall 2014 
= 570 personer, varav 282 kvinnor och 290 män). 

- Antal vräkta hushåll, där socialtjänsten varit involverad (utfall 2014 = 2 
hushåll). 

- Antal barn som bott på hotell, härbärge eller vandrarhem (utfall 2013 = 
123, utfall till och med augusti 2015 = 109). 

 
Åtagande  

Socialförvaltningen åtar sig att utreda möjligheten att i kommunen öppna ett 
tillfälligt boende i egen regi. 
 
Socialförvaltningen åtar sig att utveckla det vräkningsförebyggande arbetet 
gällande vuxna som riskerar sin bostad på grund av störningar eller sanitär 
olägenhet. 
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Socialförvaltningen åtar sig att se över delegationsordningen för beslut om 
tillfälliga, externa boende, i syfte att få en ekonomisk hållbarhet och samsyn 
över enhetsgränserna. 

 

Socialnämndens mål 3c. Socialförvaltningen samverkar internt och ex-
ternt för att kunna utreda och ge insatser baserad på en helhetssyn 
 
Indikatorer  

- Anställda har ett fungerande samarbete med andra enheter inom social-
förvaltningen i arbete med brukaren (utfall 2013=71 %, utfall 2014 = 
89 % varav kvinnor 89 % och män 93 %). 

- Andel pågående ärenden där det finns en aktuell plan 2 mättillfällen per 
år.  

 

Åtagande  

Socialförvaltning åtar sig att utveckla arbetet omkring ISIP, intern samordnad 
individuell plan, inom förvaltningen och i samarbete mellan förvaltningarna i 
kommunen. 
 

Mål 6 Kunskapsresultaten förbättras och skillnader beroende på kön och 
social bakgrund minskar 
 

Mätbart nämndmål  

 Mål       
2015 

Mål   
2016 

Antal som fått YAP som insats 30 60 

- Flickor/kvinnor 15 30 

- Pojkar/män 15 30 
 
 

Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Mål 9 I Botkyrka byggs fler attraktiva bostäder för ökad variation och mer le-
vande stadsmiljöer  
 

Åtagande  

Socialförvaltningen åtar sig att arbeta strategiskt med boendefrågor genom att 
aktivt och tidigt delta i kommunens planarbete.  

 



137 [156] 

 

Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  

Mätbart nämndmål  

 Mål   
2016 

Andel utredningar där utredningstiden är högst 
105 dagar 

80 % 

Andel brukare som anger att det är lätt eller myck-
et lätt att komma i kontakt med socialtjänsten 

80 % 

- Kvinnor 80 % 

- Män 80 % 

Indikatorer  

- Andel handläggare barn och unga med socionomutbildning och minst 
tre års erfarenhet av barnutredningar (utfall 2014=60 %).  

- Andel handläggare ekonomiskt bistånd som arbetat mer än två år i yr-
ket (utfall 2014=58 %). 

- Hållbart medarbetarengagemang (utfall 2013=76 % och 2014=77 %). 

- Personalomsättning bland handläggare inom socialförvaltningens myn-
dighetsutövning. 

 

Åtagande 

Socialförvaltningen åtar sig att utveckla introduktionen för nyanställda genom 
att identifiera förbättringsområden och nödvändiga aktiviteter. 
 

Mål 13 Klimatneutral kommunal organisation senast 2020  

Mätbart mål 

 Utfall 
2013 

Utfall       
2014 

Mål   
2015 

Mål   
2016 

Andel av förvaltningens bilar som är fossilbränsle-
fria  

60 % 80 % 100 % 100 % 
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Resursfördelning 
 
Driftbudget – verksamhetsnivå   

Verksamhet, tusentals 
kronor 
 

Bokslut 
2014    
netto 

Budget 
2015    
netto 

Budget 
2016    

kostnader  

Budget 
2016    

intäkter 

Budget 
2016    
netto 

Förändr 
2015-16  

netto 

Ek bistånd flykting -888 -3 575   -3 837 262 

Öppen förskola -5 919 -5 832   -5 049 -783 

Barn och ungdomar t.o.m. 
20 år 

-197 567 -190 756   -201 110 10 354 

Vuxna exklusive missbru-
kare 

-92 173 -94 050   -95 301 1 251 

Vuxna missbrukare -44 188 -41 617   -41 164 -453 

Ekonomiskt bistånd -152 559 -144 900   -159 595 14 695 

Gemensam verksamhet -49 516 -53 946   -53 467 -479 

Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

      

Volymförändring befolk-
ning 

  4 000  4 000 -4 000 

Volymökning utöver be-
folkning 

  -4 000  -4 000 4 000 

Borttaget effektivise-
ringskrav 

  -2 400  -2 400 2 400 

Höjning av barndelen i 
riksnormen 

  -1 600  -1 600 1 600 

Ramjustering priser och 
löner 

      

Pris- och löneuppräkning   2 881  2 881 -2 881 

Omfördelning ramar       

Omorganisation kommun-
styrelsen 

  -3 320  -3 320 3 320 

IT-kostnader   1 855  1 855 -1 855 

Servicetjänster   200  200 -200 

Handläggare dödsbo   -250  -250 250 

       

Summa -542 810 -534 676 -633 657 71 500 -562 157 27 481 

 

Beskrivning och analys av förändringar: 
Socialnämndens budget uppgår till 562,2 miljoner kronor. De förändringar 
som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska sammanställ-
ningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna jämfört med 
ettårsplan 2015.  
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Pris- och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 12 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 2,9 miljoner. 
 
Från flerårsplanen finns dessutom en justerad prisuppräkning för 2015 som 
minskat nämndens ram med 1,2 miljoner. 
 
Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos för 2015. Socialnämnden får 1,6 miljoner kronor 
vilket är 4 miljoner mindre än i flerårsplan. 
 
För att möta de senaste årens volymökningar utöver befolkningsförändringen 
utökas socialnämndens budget med ytterligare 4 miljoner kronor. Det innebär 
att tillskottet främst är riktat till barn och unga.  

I flerårsplanen tillfördes socialnämnden 8 miljoner kronor för ekonomiskt bi-
stånd. Kostnaderna för det ekonomiska biståndet har ökat under flera år, vilket 
nämnden inte fullt ut kompenserats för. I resursfördelningsmodellen ingår inte 
det ekonomiska biståndet då det främst är andra faktorer än befolkningsut-
vecklingen som påverkar kostnadsutvecklingen.  
 
Regeringen höjer barndelen i riksnormen, vilket kompenseras med 1,6 miljo-
ner kronor. 
 
Effektiviseringskrav  

Det effektiviseringskrav på 2,4 miljoner kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  

Omfördelning av ramar: 

Med anledning av kommunstyrelsens omorganisation sker vissa omfördelning-
ar mellan kommunstyrelsen och nämnderna. För socialnämndens del betyder 
det ett tillskott med 3,3 miljoner kronor. 
 
Nämndens budgetram reduceras med 1,8 miljoner kronor med anledning av att 
vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten från och med 2016 blir 
anslagsfinansierade. 
 
Nämndens budgetram reduceras med 0,2 miljoner kronor med anledning av att 
vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinansierade 2016. 
 
I juni 2015 beslutade kommunstyrelsens (KS/2015:451) att överföra en halv-
tidstjänst för handläggning av dödsbo från kommunstyrelsen till socialnämn-
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den. I konsekvens med beslutet utökas socialnämndens ram med 245 000 kro-
nor. 
 
Riktade statsbidrag 

Regeringen avsätter 250 miljoner kronor om året till kommunerna för att stabi-
lisera och förstärka situationen inom den sociala barn- och ungdomsvården. 
Vad detta innebär för Botkyrka är inte klart.  
 
 
Investeringar  
 
Projekt, miljoner kronor Bokslut 

2014 
Budget  

2015 
Budget 

2016 
Lokaler, inventarier och arbets-
miljöförbättringar -0,4 -2,0 -2,0 

Larm och inventarier boenden  -2,0 -2,0 
Ersättning Silverkronan   (-12,0) 
Boende, komplexa vårdbehov   (-12,0) 

Summa investeringar  -0,4 -4,0 -4,0 

Summa till tekniska nämnden   (-24,0) 
 

Beskrivning av investeringar 
För mindre upprustningar av lokaler, inventarier och arbetsmiljöförbättringar 
avsätts 2 miljoner kronor och för installation av larm och inventarier till boen-
den och lägenheter avsätts 2 miljoner kronor. 
 
För ersättning av den nerlagda hemlöshetsavdelningen på Silverkronan avsätts 
12 miljoner kronor. Avsatta medel överförs till tekniska nämnden. 
 
För att skapa boende för personer med komplexa vårdbehov avsätts 12 miljo-
ner kronor. Avsatta medel överförs till tekniska nämnden. 
 
För att hålla en beredskap för projektering, köp av lägenheter m.m. eller när 
det dyker upp möjliga objekt för enklare boendelösningar har 8 miljoner kro-
nor avsatts till tekniska nämnden. Avsatta medel ska användas för socialnämn-
dens och vård- och omsorgsnämndens behov.  
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Mått och nyckeltal   
 

* Måtten tas fram i samband med internbudgeten 
**Fr. o. m 2015 ingår inte träningslägenheter på Tumba torg (9,6 årsplatser) i eget boende.  

Mått/ nyckeltal Bokslut 
2013 

Bokslut 
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Barn och unga    * 

Volymmått      

Institution, årsplatser  40,5 48 50  

Familje- och jourhem, årsplatser 150 140 148  

Kostnadsmått     

Institution, årskostnad 685 712 634  

Familje- och jourhem årskostnad 510 322 259  

Personer med psykisk funktionsned-
sättning 

    

Volymmått     

Boende i egen regi, årsboende 78 78 69** 69 

Boende i annan regi, årsboende 25 28 27 26 

Kostnadsmått     

Kostnad per årsboende i egen regi  383 383 402 410 

Kostnad per årsboende i annan regi 448 470 416 420 

Vuxna med beroendeproblem     

Volymmått     

Institution LVM, antal årsplatser 49,5 5 3,5 4,2 

Institution SoL, antal årsplatser 2,7 52,7 50,3 45,6 

Familjehem antal årsplatser 1,9 4,3 4,8 4,5 

Boende (utan hvb-tillstånd) antal års-
platser 

3,1 4,0 9,0 7,0 

Kostnadsmått     

Institution LVM, nettokostnad/årsplats   1 150 1 058 

Institution SoL, nettokostnad/årsplats   391 402 

Familjehem, nettokostnad per årsplats 447 484 482 529 

Boende (ej hvb) nettokostnad per års-
plats 

299 457 241 263 

Ekonomiskt bistånd    * 

Genomsnittligt antal biståndshushåll per 
månad 

1 109 1 160 1 212  

Andel hushåll som fått bistånd 10 måna-
der och längre under de senaste 12 
månaderna 

35 % us 37 %  

Genomsnittlig biståndstid under peri-
oden 

6,5 us 6,7  

Genomsnittligt bistånd per månad i kro-
nor 

8 570 8 624 8 520  
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Vård- och omsorgsnämnden  
 
Ansvar och uppdrag  
Vård- och omsorgsnämnden ansvarar för verksamhetsområdena äldreomsorg 
och omsorg om personer med funktionsnedsättning.  
 
Myndighetsverksamheten fattar biståndsbeslut enligt Socialtjänstlagen, Lagen 
om stöd och service till vissa funktionshindrade och lagen om bostadsanpass-
ningsbidrag. 
 
Äldreomsorgen omfattar hemtjänst, särskilda boendeformer, dagverksamhet 
för äldre samt kost- och måltidsverksamhet. Kommunen ansvarar även för 
hälso- och sjukvårdsinsatser på vård- och omsorgsboenden samt dagverksam-
heterna. Omsorgen om personer med funktionsnedsättning omfattar gruppbo-
enden, serviceboenden, personlig assistans, ledsagning, kontaktpersoner, kort-
tidsvistelse och avlösning.  
 
Väsentliga områden  

Kvalitet med brukarens fokus 
Rätt kompetens bland medarbetarna är en förutsättning för att arbeta profess-
ionellt och för att kunna möta brukarnas önskemål och krav. Detta är också 
viktigt för att leva upp till de nationella kraven på verksamheter inom vård och 
omsorg. Formella kompetenskrav ska alltid gälla vid rekrytering av nya med-
arbetare och chefer. Under planperioden måste vi därför fortsätta att utbilda 
medarbetarna så att alla anställda på sikt har rätt kompetens och utbildning för 
arbete inom våra verksamheter.  
 
Nämndens ledningssystem för systematiskt kvalitetsarbete behöver ytterligare 
utvecklas med bredare innehåll och ett systemstöd som gör det lätt att anpassa 
systemet till kontinuerlig utveckling. Ett förbättringsarbete har påbörjats med 
att se över hur kvalitetsarbetet organiseras i förvaltningen i syfte att underlätta 
en samsyn kring ledningssystemet. Bland annat tydliggörs roller och ansvar i 
den processkartläggning som genomförs. Det är ett omfattande arbete som 
beräknas vara klart under 2016. 
 
Kommunledningsförvaltningen har tagit fram riktlinjer för kommunens styr-
dokument. Meningen är att alla styrdokument ska omfattas av riktlinjerna. 
Även inom vård- och omsorgsnämndens område behöver detta arbete göras. 
 
Värdighetsgarantiarbetet bygger på möten i teamet där man tillsammans re-
flekterar över situationer i vardagen. Att tillämpa värdighetsgarantier kräver ett 
ständigt utvecklingsarbete och uppföljning på enheterna.   
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Boendeplanen och volymerna 
En av de största utmaningar under planperioden är de ökade volymerna inom 
samtliga verksamhetsområden. Befolkningsprognosen visar ett ökat antal 
äldre. Trenden är att även antalet personer med funktionsnedsättningar ökar.  
 
Boendeplanering är en viktig del av kommunens strategiska planering som 
handlar om att analysera och bedöma behovet av förändringar i bostadsbestån-
det till följd av förändrade behov och önskemål. Boendeplanen revideras och 
uppdateras årligen. 
 
Vård- och omsorgsnämndens boendeplan är ett av de styrdokument som nämn-
den fastställer för att på bästa sätt kunna svara upp mot sitt politiska ansvar 
inför denna utveckling. Planens huvudsyfte är att säkerställa en trygg boendesi-
tuation för äldre och personer med funktionsnedsättning. Detta innebär att 
nämnden måste ha en väl fungerande strategi för att säkra behovet av bostäder 
med särskild service enligt LSS (Lagen om stöd och service till vissa funkt-
ionshindrade) och vård- och omsorgsboenden enligt SoL (socialtjänstlagen). 
Nämnden ska i utvecklingen av olika boendeformer medverka till flexibilitet 
och mångfald i syfte att tillgodose behovet av en trygg och säker boendesituat-
ion för hela målgruppen. En tydlig trend är att personer 65 år och äldre kom-
mer att utgöra en allt större andel av kommunens befolkning. Andelen personer 
80 år och äldre kommer mer än fördubblas under åren 2015-2030. 
 
Volymökningen motsvarar behov av ett nytt vård- och omsorgsboende var 
femte år. 
 
Inom funktionshinderområdet är behovet ett nytt service- eller gruppboende 
per år. Utöver detta har förvaltningen behov av ytterligare ett gruppboende för 
att ersätta icke fullvärdiga lägenheter.  
 
Omvandling av Tumba vård- och omsorgsboende och övriga byggprojekt 
Omvandlingen av Tumba vård- och omsorgsboende har satts i gång med upp-
drag från Kommunstyrelsen att sälja fastigheten och efter det hyra ett vård- och 
omsorgsboende med 60 platser i fastigheten. 
 
För ombyggnation av Allégårdens vård- och omsorgsboende har ett beslut fat-
tats för att kunna starta ombyggnationen under 2016. Evakuering av drygt 30 
boenden kommer att ske till en nybyggd vård- och omsorgsfastighet i Salems 
kommun.  
 
Teknik i omsorgen 
Ny teknik inom verksamheterna kan både underlätta för personalen och bidra 
till att möjliggöra ett självständigt liv för brukare. Kognitiva hjälpmedel kan 
användas både för personer med funktionsnedsättning och äldre med minnes-
svikt. Hjälpmedel ska alltid vara ett erbjudande till brukaren, inte ett sätt för 
verksamheten att effektivisera. Konsekvensen av införandet av ny teknik är 
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oftast högre kostnader i inledningsskedet. Bland annat måste vi ha tillgång till 
trådlösa uppkopplingar för att kunna utnyttja It-tekniken. 
 
Med digitaliseringen ökar kraven på support både under och utanför kontorstid. 
Utförarverksamheterna är beroende av fungerande teknik dygnet runt. Dessa 
behov kan inte tillgodoses i dag och vi utreder vad det skulle innebära i resur-
såtgång. Bland annat behöver ett nytt verksamhetssystem, Time Care, imple-
menteras för att kunna erbjuda heltider till alla medarbetare som önskar det. 
För att medarbetarna ska känna sig delaktiga och motiverade måste information 
om olika tekniska hjälpmedel ske innan beslut om införande. Det är därför vik-
tigt att ha utrymme för omvärldsbevakning i verksamheterna. 
 
 
Sammandrag – drift- och investeringsbudget  
 
Miljoner kronor Bokslut  

2013 
Bokslut  

2013 
Budget  

2015 
Budget 

2016 

Verksamhetens intäkter(+) 156,1 163,9 156,9 150,5 

Verksamhetens kostnader (-) -1 024,9 -1 073,7 -1 096,7 -1 132,9 

Nettokostnad (+/-) -868,8 -909,8 -939,8 -982,4 

     

Nettoinvesteringar (+/-) 

 

-1,3 -13,4 -52,2 -44,4 

 
 
Vård- och omsorgsnämndens mål och åtaganden 2016  

Målområde 1 Medborgarnas Botkyrka  

Mål 1 Botkyrkaborna är mer delaktiga i samhällsutvecklingen  

Vård- och omsorgsnämndens mål 1:1a. Våra brukare har ökat inflytande 
och delaktighet. 
 
Vård- och omsorgsnämndens mål 1:1b. Nämndens verksamheter har hög 
tillgänglighet i alla kontakter. 

Indikator 

- Andel brukare som varit delaktiga i att upprätta genomförandeplan i 
vård- och omsorgsboende (utfall 2013=81 % och 2014=87 %). 

- Andel brukare som varit delaktiga i att upprätta genomförandeplan i 
hemtjänsten (utfall 2013=68 % och 2014=56 %). 
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- Andel brukare som har varit delaktiga i att upprätta genomförandeplan 
inom OF (utfall 2013=74 %, utfall 2014=63 %). 

- Andel brukare som upplever att det är lätt att komma i kontakt med 
myndighet. 
 

Åtagande 

Vi ska erbjuda alla ungdomar som ska avsluta sin utbildning på särgymnasiet 
ett samtal om framtiden. 
 

Mål 2 Botkyrkaborna har mer jämställda och jämlika förutsättningar och villkor  

Vård- och omsorgsnämndens mål 1:2a. Våra brukare är minst lika nöjda 
med bemötandet i våra verksamheter som föregående år. 

Indikator 

- Andel brukare som är nöjda med bemötandet i vård- och omsorgsboen-
den (utfall 2013=92 % och 2014=93 %). 

- Andel brukare som är nöjda med bemötandet i hemtjänsten (utfall 
2013=89 % och 2014=92 %). 

- Andel brukare som är nöjda med bemötandet i OF (utfall 2013=77 %, 
utfall 2014=91 %). 

- Andel brukare som är nöjda med bemötandet på myndighet. 
 
Åtagande 

Vi ska tillgänglighetsanpassa våra lokaler vid ny- och ombyggnation. 
 
Vi ska arbeta utifrån ett jämställdhetsperspektiv. 
 
Vård- och omsorgsnämndens mål 1:2b. Alla medarbetare ska genomföra 
webbaserad utbildning i interkulturellt förhållningssätt. 

Indikator 

- Andel medarbetare som genomfört utbildning i interkulturellt förhåll-
ningssätt. 
 

Mål 3 Botkyrkaborna är friskare och mår bättre  

Vård- och omsorgsnämndens mål 1:3a. Våra medborgare har en ökad 
trygghet och hälsa. 
 

Indikatorer  

- Andel brukare som är trygga i vård- och omsorgsboende (utfall 
2013=86 %, 2014=84 %, varav kvinnor 85 % och män 83 %). 
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- Andel brukare som är trygga inom hemtjänsten (utfall 2013=74 %, 
2014=71 %, varav kvinnor 71 % och män 72 %). 

- Andel brukare som är trygga inom OF (2014=83 %). 

- Andel brukare på vård- och omsorgsboenden som bedömer sitt all-
männa hälsotillstånd som mycket eller ganska gott (utfall 2013=24 %, 
2014=23 %, varav kvinnor 21 % och män 27 %). 

- Andel brukare inom hemtjänsten som bedömer sitt allmänna hälsotill-
stånd som mycket eller ganska gott (utfall 2013=26 %, 2014=24 %, 
varav kvinnor 20 % och män 31 %). 

 
Åtagande 

Alla personer som har LSS-insatser och bor kvar i föräldrahemmet ska ha möj-
lighet att åka på sommarkollo eller annan motsvarande fritidsaktivitet. 
 
Vi bjuder in alla som fyller 80 år till informationsmöte. 
 

Målområde 2 Framtidens jobb  

Vård- och omsorgsnämndens mål 2:1a. För att attrahera framtida arbets-
kraft erbjuder vi ungdomar ett meningsfullt sommarjobb. 

Indikatorer  

- Antal sommarjobb i våra verksamheter (utfall 2013=105 och 
2014=108). 

 

Vård- och omsorgsnämndens mål 2:1b. 90 procent av våra praktikanter 
och sommarjobbare ska vara nöjda med sin praktik i våra verksamheter. 

Indikatorer  

- Andel som är mycket eller ganska nöjda med sin praktik i våra verk-
samheter. 

- Andel som är mycket eller ganska nöjda med sitt sommarjobb. 
 
Åtagande 

Vi ska skapa förutsättningar för karriär- och utvecklingsmöjligheter i förvalt-
ningens olika yrkeskategorier. 
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Målområde 3 Välfärd med kvalitet för alla   
 

Mål 7 Botkyrkas äldre lever ett mer aktivt liv och får den vård och omsorg de 
behöver   
 
Vård- och omsorgsnämndens mål 3:7a. Brukarna får vård, omsorg och 
service med högre kvalitet. 
 
Indikatorer  

- Andel brukare som är nöjda med verksamheten i vård- och omsorgsbo-
endet (utfall 2013=76 %, 2014=79 %, varav kvinnor 77 % och män 81 
%). 

- Andel brukare som är nöjda med verksamheten i hemtjänsten (utfall 
2013=75 %, 2014=71 %, varav kvinnor71 % och män 73 %). 

- Andel brukare som är nöjda med verksamheten inom OF-området (ut-
fall 2013=76 %, 2014=83 %). 

- Väntetid i snitt (antal dagar) för att få plats på ett vård- och omsorgsbo-
ende från ansökan till erbjudet inflyttningsdatum (utfall 2013= 65 da-
gar, 2014=39 dagar). 

- Väntetid i snitt (antal dagar) för att få plats på en gruppbostad från an-
sökan till erbjudet inflyttningsdatum. 

 
Åtagande 

Förvaltningen fortsätter att utveckla kvalitetsledningssystemet för att säkra att 
våra brukare får omsorg med god kvalitet. 
 
Beslut om serviceinsatser inom hemtjänst kan bytas inom ramen för beslutade 
insatser. 
 
Vård- och omsorgsnämndens mål 3:7b. Myndighet säkrar att alla beslut 
följs upp i tid. 
 
Indikatorer  

- Andel uppföljda beslut SoL. 
- Andel uppföljda beslut LSS. 
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Vård- och omsorgsnämndens mål 3:7c. Våra brukare är minst lika nöjda 
med maten och måltidssituationen som föregående år.  

Indikatorer  

- Andel som upplever att måltiderna på vård- och omsorgsboendet alltid 
eller oftast är en trevlig stund på dagen (utfall 2013=56 %, 2014=60 %, 
varav kvinnor 59 % och män 63 %). 

- Andel som upplever att maten smakar mycket eller ganska bra på vård- 
och omsorgsboendet (utfall 2013=68 %, 2014=63 %, varav kvinnor 64 
% och män 60 %). 

 
Åtagande 

Alla vård- och omsorgsboenden arbetar med att tillaga så mycket mat som 
möjligt i enheternas kök.  
 

Målområde 4 Grön stad i rörelse  

Vård- och omsorgsnämndens mål 4:a. Andel inköp av ekologiska livsme-
del ska öka till 30 % 2018. 

Indikatorer 

- Andel inköp av ekologiska livsmedel (utfall 2013=11 %, 2014= 15 %). 
 

Målområde 5 Kultur och kreativitet ger kraft   

Mål 10 Kommunen stimulerar kreativitet och entreprenörskap  

Vård- och omsorgsnämndens mål 5:10a. Nämnden engagerar frivilliga 
organisationer och volontärer för att stärka vår verksamhet. 

Indikatorer  

- Antal tillfällen när frivilliga erbjuder sociala aktiviteter på vård- och 
omsorgsboenden. 

 

Mål 11 Fler Botkyrkabor har möjlighet att uppleva och skapa kultur 

Vård- och omsorgsnämndens mål 5:11a. Alla brukare i våra boendefor-
mer ska utifrån sina individuella intressen erbjudas kulturella aktiviteter. 
Indikatorer 

- Andel brukare som är mycket eller ganska nöjda med aktiviteterna som 
erbjuds på vård- och omsorgsboenden (utfall 2013=56 % och 2014=44 
%). 

- Andel brukare som är nöjda med aktiviteterna på gruppbostaden (utfall 
2013=91 %). 

- Andel brukare som är nöjda med aktiviteterna på korttidsboendet. 
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Målområde 6 En effektiv och kreativ kommunal organisation   

Mål 12 Effektiv organisation med ökad kvalitet och rätt kompetens  
 
Vård- och omsorgsnämndens mål 6:12 a. Andel chefer med utländsk bak-
grund och rätt kompetens ska öka. 
 

Indikatorer 

- Andelen chefer med utländsk bakgrund med rätt kompetens (utfall 
2013=15 % och 2014=23 %). 

Vård- och omsorgsnämndens mål 6:12b. Andelen sjukfrånvaro ska 
minska bland våra medarbetare. 

Indikatorer 

- Sjukfrånvaro (utfall 2013=6,1 % och 2014=6,5 % varav kvinnor 5,7 % 
och män 0,8 %). 

 
Vård- och omsorgsnämndens mål 6:12c. Andelen omsorgspersonal med 
formell kompetens ska öka. 

Indikatorer 

- Andelen omsorgspersonal med, för yrket, grundkompetens motsva-
rande socialstyrelsens allmänna råd (utfall 2013=62 % och 2014=62 
%). 

Vård- och omsorgsnämndens mål 6:12d. Fler medarbetare är nöjda med 
att arbeta i vår förvaltning.  

Indikatorer  

- Andel medarbetare som upplever att de har inflytande över hur arbetet 
bedrivs (utfall 2013=67 % och 2014=68 %, varav kvinnor 67 % och 
män 71 %). 

- Andel medarbetare som är nöjd med sin arbetssituation (utfall 2013=53 
% och 2014=55 %, varav kvinnor 53 % och män 62 %). 

 

Vård- och omsorgsnämndens mål 6:12e. Alla medarbetare ska erbjudas 
heltid som rättighet och deltid som möjlighet. 

Indikatorer  

- Andel deltidsarbetande (utfall 2013=30 % och 2014=29 %, varav kvin-
nor 30 % och män 25 %). 

- Andel ofrivilligt deltidsarbetande i förvaltningen (utfall 2013=9,9 % 
och 2014=7,6 %). 

Kommentar: Ofrivilligt deltidsanställda av totala antalet tillsvidare- och visstidsanställda. 
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Mål 13 Klimatneutral kommunal organisation senast 2020  
 

Åtagande 

Vård- och omsorgsboende ska med hjälp av samordnade varutransporter i Sö-
dertörn minska antalet transporter. 
 
 
Resursfördelning 

Driftbudget – verksamhetsnivå   

Verksamhet, tusen kronor 
 

Bokslut 
2014    
netto 

Budget 
2015    
netto 

Budget 
2016    

kostnader  

Budget 
2016    

intäkter 

Budget 
2016    
netto 

Förändr 
2015-16  

netto 

Äldreomsorg -498 820 -507 840 -600 412 72 314 -528 098 20 258 

LSS verksamhet -352 397 -361 660 -464 281 78 222 -386 059 24 399 

Myndighet -19 794 -20 710 -22 613 0 -22 613 1 903 

Gemensam administration  -38 755 -49 590 -50 230 0 -50 230 640 

       

Förändringar jämfört med 
flerårsplanen 

      

Effektiviseringar   -4 200  -4 200 4 200 

Volymförändringar   4 130  4 130 -4 130 

Justering löne- och pris-
uppräkning 

  5 580  5 580 -5 580 

Hälso- och sjukvård i LSS 
boenden 

  -900  -900 900 

Omfördelning av ramar       

1,0 tjänst arbetsterapeut 
från AVUX 

  -590  -590 590 

IT kostnader   200  200 -200 

Servicetjänster   353  353 -353 

Summa -909 766 -939 800 -1 132 963 150 536 -982 427 42 627 

Beskrivning och analys av förändringar 
Vård- och omsorgsnämndens budget uppgår till 982,4 miljoner kronor. De 
förändringar som tillkommit efter flerårsplanen framgår av den ekonomiska 
sammanställningen ovan och i texten nedan beskrivs samtliga förändringarna 
jämfört med ettårsplan 2015.  
 
Pris- och löneökningar 

Kompensationen för pris- och löneökningar uppgår till 21,0 miljoner kronor. 
Jämfört med flerårsplanen har antagandena om löneökningar sänkts med 0,7 
procentenheter, vilket innebär en ramminskning med 5,6 miljoner.  
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Från flerårsplanen finns dessutom en justerad prisuppräkning för 2015 som 
minskat nämndens ram med 1,6 miljoner. 
 
Volymförändringar 

En ny volymberäkning har gjorts i resursfördelningsmodellen utifrån en revi-
derad befolkningsprognos. Vård- och omsorgsnämnden får 19 miljoner kronor 
vilket är 4,1 miljoner mindre än i flerårsplan. 
 
Effektiviseringskrav  

Det effektiviseringskrav på 4,2 miljoner kronor som nämnden belastades med i 
flerårsplanen tas bort.  

Omfördelning av ramar 

I syfte att ge ett samlat paramedicinskt stöd inom LSS-verksamheten överförs 
en tjänst som arbetsterapeut från daglig verksamhet inom arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden till bassjukvårdsorganisationen inom vård- och om-
sorgsnämnden. I konsekvens med detta utökas vård- och omsorgsnämndens 
ram med 0,6 miljoner kronor. 
 
Vård- och omsorgsnämndens budgetram reduceras med 0,4 miljoner kronor 
med anledning av att vissa intäktfinansierade tjänster inom IT-verksamheten 
från och med 2016 blir anslagsfinansierade. 
 
Vård- och omsorgsnämndens budgetram reduceras med 0,2 miljoner kronor 
med anledning av att vissa intäktsfinansierade servicetjänster blir anslagsfinan-
sierade 2016. 
 
Ramjustering 

Från och med 2016 övergår ansvaret för hälso- och sjukvård i bostad med sär-
skild service och daglig verksamhet enligt LSS från Stockholms läns landsting 
till kommunerna. Finansiering sker genom en skatteväxling mellan landstinget 
och kommunerna på 2 öre vilket för Botkyrka kommun motsvarar 4,2 miljoner 
kronor. En ny skatteberäkning ger 0,9 miljoner kronor mer än vad som anges i 
flerårsplanen. Nämndens ram räknas upp motsvarande. 
 
Riktade statsbidrag 

Regeringen föreslår i budgetpropositionen att under perioden 2016-2018 av-
sätta 2 miljarder kronor per år i riktat statsbidrag för att öka bemanningen i 
äldreomsorgen i syfte att skapa ökad trygghet och kvalitet för den enskilde. 
 
Regeringen avsätter 200 miljoner 2016 i riktade statsbidrag för utbildning av 
personal inom äldre- och funktionshinderområdet. 
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Förslagen i budgetpropositionen är ännu inte behandlade av riksdagen. Det är 
också oklart hur de riktade bidragen ska fördelas och vilka kriterier som gäller 
för att erhålla bidrag 
 
Budgetpropositionen övrigt 

Regeringen föreslår att kommunerna ska kunna höja takbeloppet i maxtaxan i 
äldreomsorgen. Förslaget är att de båda takbeloppen avseende hemtjänst och 
dagverksamhet samt del av flerbäddsrum i särskilt boende höjs med 211 kro-
nor per månad till 1 991 kronor per månad från och med 1 juli 2016. 

 

Investeringar  

Projekt, miljoner kronor Bokslut 
2014 

Budget  
2015 

Budget  
2016 

Gruppboende OPFN  (-20,0) (-20,0) 

Gruppboende, ersätta inte full-
värdiga  (-20,0) (-20,0) 

Servicebostäder LSS  (-6,0)  

Projektering Allégården  (-2,0)  

Gruppboende OPFN, inventarier   -0,2 

Gruppboende, ersätta inte full-
värdiga, inventarier   -0,2 

Inventarier ombyggnader   -4,0 

Inventarier äldreomsorg -2,4 -0,7  

Inventarier OF-området -0,3 -0,7  

Arbetsmiljöåtgärder -0,2 -0,2  

Data, nätverk, tele -2,0 -0,9  

IT Procapita -3,5   

Tornets inventarier -5,0   

Underhåll  -1,5  

Gruppboenden inventarier  -0,2  

Summa tekniska nämnden  (-48,0) (-40,0) 

Summa investeringar  -13,4 -4,2 -4,4 
 

Beskrivning av investeringar 
Totalt uppgår investeringarna i ramen till 4,4 miljoner kronor. Medlen kommer 
att användas till nyanskaffning av inventarier inom äldreomsorgen och inom 
omsorgen om personer med funktionsnedsättning, arbetsmiljöåtgärder, brand-
skydd, IT, nätverk samt tele.  
 
I tekniska nämndens investeringsram ingår följande objekt för vård- och om-
sorgsnämndens räkning. 
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- Två nya gruppboenden varav ett är nytt och ett ska ersätta ett befintligt 
boende som inte bedöms som ett fullvärdigt boende.  
 

- För att hålla en beredskap för projektering, köp av lägenheter m.m. el-
ler när det dyker upp möjliga objekt för enklare boendelösningar har 8 
miljoner kronor avsatts till tekniska nämnden. Avsatta medel ska an-
vändas för socialnämndens och vård- och omsorgsnämndens behov.  

 
 

Mått och nyckeltal   

 Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Volymmått Äldreomsorg     

Särskilda boenden, antal platser 202 197 216 206 

Demensboende, antal egna plat-
ser + entreprenad  125 165 183 191 

Korttidsboende, avlastning och 
växelvård, antal platser 16 20 23 23 

Externa placeringar, snitt antal 98,4 62,2 63 90 

Hemtjänst, utförda timmar 393 386 449 400 407 500 417 500 

     

Resursmått Äldreomsorg     

Särskilda boenden, dygnskost-
nad 

1 617 1 784 1 674 1 775 

Demensboenden, dygnskostnad 1 743 2 050 1 904 1 882 

Korttidsboenden, avlastning, 
växelvård, dygnskostnad 

2 084 2 213 1 984 1 984 

Externa placeringar, snitt dygns-
kostnad  

2 084 2 180 2 196 2 202 

Hemtjänst, timpris 335 303 333 360 

     

Volymmått LSS     

Bostad med särskild service, 
antal platser 

137 139 138 124 

Servicebostad, antal plaster 34 37 38 59 

Nya bostäder     

Externa placeringar, snitt 50,6 57,6 56,9 63 

LSS, totalt antal timmar 85 705 90 827 95 000 100 000 

 Varav antal timmar, egen LSS 25 324 28 041 27 000 28 500 

SFB51, totalt antal timmar 383 055 366 987 393 556 377 040 

Varav antal timmar, egen SFB51 192 452 208 161 238 000 210 000 

SFB51 totalt antal brukare 177 190 190 200 
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 Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Varav antal brukare, egna SFB51  44 38 41 40 

Ledsagarservice 25 566 27 968 26 960 27 720 

Avlösarservice 21 155 22 000 19 000 19 000 

Resursmått LSS     

Bostad med särskild service, 
dygnskostnad 

2 403 2 472 2 656 2 900 

Servicebostad, dygnskostnad 1 069 1 034 1 028 1 067 

Externa placeringar, snitt dygns-
kostnad 

3 700 3 848 3 999 3 976 

Kvalitetsmått,     

Andel brukare som är 
ganska/mycket nöjda med sitt 
särskilda boenden  

77 % 79 %   

Andel brukare som är 
ganska/mycket nöjda med sin 
hemtjänst  

75 % 71 %   

Andel nöjda brukare inom OF 
Pictostat 

76 % 83 %   

Andel omvårdnadspersonal med 
omvårdnadsutbildning  

62 % 62 %   

Avvikelse från standardkostnad, 
äldreomsorg, Öppna jämförelser 

6,4 % 4,9 %   
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Kommunens revisorer 
Ansvar och uppdrag  
Kommunfullmäktige har valt tio förtroendevalda revisorer, som anlitar sak-
kunnigt biträde från kommunal sektor inom PwC för fullgörande av yrkes-
mässiga revisionella insatser. 
 
Kommunens revisorer ska enligt kommunallagen årligen granska, i den om-
fattning som följer av god revisionssed, all verksamhet som bedrivs inom 
nämndernas verksamhetsområden. De ska pröva om verksamheten har utövats 
på ett ändamålsenligt och från ekonomisk synpunkt tillfredsställande sätt (för-
valtningsrevision). Vidare ska revisorerna granska om räkenskaperna är rättvi-
sande och om den kontroll som görs inom nämnderna är tillräcklig (redovis-
ningsrevision). 
 
Via valda lekmannarevisorer (personunion) granskas verksamheten i hel- och 
delägda kommunala bolag. 
 
Utifrån revisorernas verksamhets- och ansvarsområde kan följande långsiktiga 
trender skönjas: 
 
 Överföring av verksamhet och ansvar från landstings- till kommunsektorn 

samt ökad samverkan. 

 Ökat fokus på god ekonomisk hushållning i kommuner och landsting. 

 Stärkt och oberoende kommunal revision via ändringar i kommunallagen. 

 En mer strikt ansvarsprövning i fullmäktige. 

 Ökade krav på samordnad revision. 

 
Sammandrag – drift och investeringsbudget 

Miljoner kronor Bokslut  
2013 

Bokslut  
2014 

Budget  
2015 

Budget 
2016 

Verksamhetens intäkter(+)      

Verksamhetens kostnader (-) -3,5 -3,7 -3,9 -4,0 

Nettokostnad (+/-) -3,5 -3,7 -3,9 -4,0 
 
Revisonens ram uppgår till 4,0 miljoner kronor. Det är en ökning med 0,1 mil-
joner kronor jämfört med 2015 och avser pris- och löneuppräkning. 
 
 



156 [156] 

 

 
Kommunens revisorers mål 2016  
Det övergripande målet är att genomföra revision i enlighet med vad som stad-
gas i kommunallag, revisionsreglemente samt god revisionssed. Vidare har en 
revisionsstrategi utarbetats som närmare reglerar det praktiska revisionsarbetet 
i kommunen. 
 
Vårt verksamhetsmål är att genom revision främja: 
 

- Ändamålsenlighet 

- Effektivitet 

- Rättvisande räkenskaper 

- God intern kontroll 

Utifrån övergripande mål och med beaktandet av kommunfullmäktiges mål 
inom prioriterade fokusområden, utarbetas årligen en revisionsplan som inne-
håller projekt både inom förvaltnings- och redovisningsrevision. 
 
Mått och nyckeltal   

 
 

 Utfall 
2013 

Utfall 
2014 

Budget 
2015 

Budget 
2016 

Antal granskningar 18 18 18 18 

- därav förvaltningsrevision 12 12 12 12 

- därav redovisningsrevision 6 6 6 6 
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Förord 
Politiska idéer spelar roll. Politiska och ideologiska skiljelinjer är nödvändiga för att demokratin ska fungera. Även 
om vi i vissa större frågor, för Bokyrkabornas bästa, kan söka blocköverskridande överenskommelser och 
samförstånd, så är det i brytningen mellan politiska idéer, och i den politiska konflikten, som en bättre kommun 
utvecklas. 
 
Ideologiskt vilar Moderaterna på två ben, konservatismen och liberalismen. Själva ordet ”moderat” betyder 
”måttfull, hovsam, sansad, präglad av konservativ grundsyn”. Vi vill därför fortsätta bygga på det samhälle som 
våra tidigare generationer har lämnat efter sig till oss att förvalta. Vår uppgift är att ansvarsfullt utgå från detta 
arv, men reformera detsamma - i samklang med vad utvecklingen fordrar. 
 
Med hjälp av liberala reformer ska vi därför sätta vårt fokus på det som försvårar frigörandet av människans 
inneboende kraft och som därmed påverkar dennes vardag negativt. Vi vill flytta individens egenmakt från 
politiken till individen själv. Med hjälp av egna beslut och ett ökat ekonomiskt utrymme kan denne själv sedan 
utforma sitt eget liv. Vi ska därför vara en röst mot förmynderi och fungera som en röst för det ökade 
egenansvaret. 
 
Men, vi måste även motverka sådant som försvårar för människor att delta i samhällslivet, på arbetsmarknaden 
eller sådant som utgör olika hinder i vardagen. Särskilt måste politiken vara en röst för de som inte kan tala för 
sig själva, de som är utsatta, som befinner sig vid sidan av, som kanske är sjuka eller helt enkelt bara är gamla 
och trötta efter ett långt liv. Vi behöver vara en röst för de unga som växer upp i svåra miljöer eller för de 
personer som p.g.a. funktionsnedsättning inte lika enkelt kan tillgodogöra sig alla möjligheter som samhället 
erbjuder. De som är politiskt aktiva borde ha en önskan och ha en drivkraft att förändra och förbättra samhället. 
Det är det som ska driva oss, det får inte vara primärt de kortsiktiga frågorna som gör det. Det är de svåra 
sakerna - idéerna om hur vi skapar ett framtida och bättre samhälle. För barn, unga, gamla och för de som 
befinner sig mitt i livet. 
 
Det är väsentligt att vi som är politiker lyssnar på vad människor i vårt samhälle tycker, vilka svårigheter de ser i 
sin vardag, vilka utmaningar de ser för framtiden och vilka samhällsproblem som de tycker är särskilt svåra. 
Politik är alldeles för viktigt för att reduceras till s.k. ”cykelställsfrågor”. Därmed inte sagt att exempelvis 
renhållning, hål i gator eller snöskottning är oviktigt. Om dessa visar sig ha stora brister så blir det till slut frågor 
som hamnar hos politiken, fastän de inte ska behöva bli det. Det är sådana basala saker som egentligen bara 
ska fungera - oavsett vilka som sitter vid makten.  
 
Vi som är förtroendevalda och alla tjänstemän i den kommunala organisationen har ett överordnat, gemensamt 
ansvar att påminna sig om och leva upp till varje dag. Det är ansvaret gentemot medborgarna, mot 
skattebetalarna. Varje dag måste vi kunna se oss i spegeln och fråga oss själva om vi har gjort allt vi har kunnat i 
demokratins och allmänhetens tjänst. Det handlar om att värdera varenda skattekrona som vi tar ifrån 
Botkyrkaborna. Skattepengar är inte något som förtroendevalda och tjänsteman ska kunna betrakta som sina 
egna. Detta oavsett om det må gälla ett, enligt politiker och tjänstemän, behjärtansvärt kultur- eller 
demokratiprojekt, en offentlig utsmyckning eller olika typer av exploateringsprojekt som inte har efterfrågats av 
andra än politikerna och tjänstemännen själva.  
 
Införandet av avgifter ligger i linje med den moderata frihetsinriktningen. Som parti strävar vi efter att kunna ta ut 
en lägre kommunalskatt. Vi behöver därför, i konjunktion med en översyn av de kommunala utgifterna, se över 
hur var och en själv, i en ökande utsträckning, får bekosta sådant som ligger utanför den grundläggande 
välfärden. Genom att få en större rådighet över sina egna pengar får den enskilde Botkyrkabon också själv välja 
vad det är man (genom t.ex. avgifter) vill finansiera. Det är en ökad frihet som sker på bekostnad av politikernas 
makt över den enskildes liv. Men det är en frihet vars förverkligande ständigt är värd att kämpa för. 
 
Det behövs en ökad respekt för äganderätten och en större respekt för Botkyrkabornas fria vilja. Idag lägger vi 
oss i och reglerar alldeles för mycket, till förfång för den individuella friheten. Den enskilde Botkyrkabon måste 
kunna ha en större frihet och att exempelvis kunna bygga om, bygga till, stycka av och kunna sticka ut. Vi måste 
även vara snabbare och mer flexibla för att underlätta och riva ner hinder för företagandet i kommunen. Det är i 
den privata sektorn den ekonomiska tillväxten genereras och de nya jobben skapas, inte genom olika typer 
offentliga, kortsiktiga jobbprojekt. Det finns mycket mer vi kan göra för företagandet, inte minst genom 
valfrihetsreformer, upphandlingar och avyttringar. För Moderaterna är den privata företagsamheten och 
egenansvaret de två grundfundament som arbetslinjen ska vila på. 
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Inledning 
Botkyrka kommun står inför stora utmaningar inom alla verksamhetsområden. Utmaningarna står att finna såväl 
inom den egna organisationen som i våra kommundelar, i ett Botkyrka som snart kommer att ha 100 000 
invånare. 
 
Vi vill ha ett Botkyrka där alla ska kunna trivas. Ett Botkyrka där man kan känna sig trygg, gå igenom 
grundskolan med gymnasiebehörighet och ha ett rikt utbud av fritidsaktiviteter på såväl fritidsgårdar som inom 
föreningslivet. En kommun där de som har rätt till ett boende inom LSS faktiskt får det, där våra äldre 
regelbundet får komma ut i friska luften och där patriarkala strukturer i realiteten motverkas. 
 
Vi vill ha ett företagsklimat som rankas bland de bästa i landet, där näringslivet är en självklar partner i en 
gemensam strävan att få in ungdomar på arbetsmarknaden. En inställning som bejakar fler alternativ än det 
kommunala, inom exempelvis skolan, omsorgen, boendet, transporter och städning. 
 
Botkyrkaborna förtjänar en politisk ledning som inte ser överskott i budgeten som något som måste spenderas, 
utan som en signal på att skatteuttaget av medborgarnas inkomster varit för högt och måste sänkas. En ledning 
som ser att människan mår bättre av att vara en del av ett sammanhang och en social kontext, utförandes en 
samhällsnyttig arbetsuppgift, snarare än att hänvisas till olika former av passiviserande bidragsberoenden. 
 
 

Botkyrka – en del av Stockholm 

Stockholm växer. Botkyrka är en del av Stockholm och inte någon isolerad ö som är oberoende av vår omvärld. 
De senaste årens kraftiga befolkningsökning visar detta. Prognoser pekar på att Stockholms län kommer att öka 
med mellan 30 000 och 40 000 människor varje år de kommande 10-15 åren. I början av 1960-talet hade 
Botkyrka drygt 21 000 invånare. Under 2015 passerade vi 89 000 invånare och antalet fortsätter att öka stadigt. 
Någon gång under 2016 kommer kommunen troligen ha över 90 000 invånare. 
 
Detta innebär att trycket på kommunen ökar i form av behovet av en långsiktig planering. 
Under ett antal decennier har vi sett en utveckling där utanförskapet och trångboddheten har ökat i kommunen. 
Botkyrka behöver fler skattebetalare - inte färre. Vi måste göra det möjligt 
för fler att välja Botkyrka som plats att flytta till, bilda familj och leva sina liv. Med rätt fokus, inställning och 
erbjudande så kan Botkyrka bli ett förstahandsval av boendeort, och inte som så ofta idag vara andra- eller till 
och med tredjehandsvalet. 
 
Kommunen måste aktivt arbeta med för hur vi skall hantera den ökande befolkningsmängden. Ett exempel är att 
låta den kommunala allmännyttan bli mer progressiv snarare än att bara förvalta befintligt bestånd. Kommunen 
och allmännyttan borde också mer aktivt samarbeta med fler aktörer som skulle kunna hjälpa till i 
samhällsbygget. Vi måste också få till stånd en ständigt aktuell tomtbank med tomter som privatpersoner och 
företag kan söka i och hitta den rätta tomten att bygga sin egen bostad eller etablera/expandera sin verksamhet 
på. Detta kan åstadkommas i samarbete med markägare i kommunen, likväl som att man inventerar kommunal 
mark som kan styckas och stå till förfogande för olika intressenter. 
 
Men en ökad befolkningsmängd medför också ett pris. Kommunen måste därför, på ett bättre 
sätt än idag, göra analyser kring vad en ökande befolkningsmängd innebär i form av ökande krav på 
samhällsservice. Som det ofta är idag lappar och lagar vi efter läge, förutom när det 
gäller vissa utpekade exploateringsområden som Riksten. 
 
Eftersom befolkningsökningen sker generellt över flera kommundelar och spritt, så behöver analysen göras inte 
bara göras kring t.ex. behovet av till exempel antalet förskoleplatser, utan också vad de totala 
samhällskostnaderna blir vid en ökad befolkningsmängd. Detta måste också mätas mot prognostiserade intäkter 
i form av fastighetsavgifter samt inkomstskatter. Vidare så behöver kommunen mera medvetet satsa på att bli 
mer företagsvänlig. Den befintliga marken som finns, med goda förutsättningar, exempelvis nära E4:an behöver 
bättre tillgängliggöras för företag. Detta såväl för nya etableringar som för företag i behov av expansion. Fler 
anställda i kommunen behöver arbeta med näringslivsfrågor. Vi ska inte säga nej till företag som ”inte passar i 
profilen” – alla jobb är viktiga. 
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Företagarna ska uppleva oss som en serviceinriktad kommun. Vårt mål bör vara att kommunen ska ligga i topp 
50 i landet på de stora företagsrankningarna som mäter kommunernas företagsklimat. Med ett målmedvetet 
arbete så kan även Botkyrka påbörja den resa som föregångskommunerna Solna, Nacka och Sollentuna har 
gjort. 
 
Under flera år har vi föreslagit att det ska genomföras en översyn av vägar, gång- och cykelbanor och 
trafiksäkerheten generellt i kommunen. Kommunen måste bli bättre på att prioritera löpande underhåll och lösa 
olika typer av trafik- och miljöproblem, exempelvis som genomfartstrafiken i våra bostadsområden och, 
tillsammans med Trafikverket, den tunga trafiken på vägar som t.ex. 225:an. 
 
 

Botkyrka - en del av världen 

Sverige är inte längre etniskt homogent. I Sverige bor det idag människor från hela världen, med olika traditioner 
och kulturer. Globalisering och migration har resulterat i att människor från hela världen finns i Botkyrka. I 
Botkyrka talas idag över 100 språk och 53 % av medborgarna har sina rötter i andra länder. Det gör Botkyrka till 
Sveriges mest internationella kommun och vi moderater bejakar mångfalden. Vi vill inte ställa frågan om var 
människor kommer ifrån - vi vill fråga vart man är på väg. 
 
Det är därför av yttersta vikt att vi moderater står upp mot kulturkonservativa strömningar i såväl vår kommun, 
som utanför dess gränser. Idéer som bär med sig tankar på assimilering och nedtryckandet av andra kulturer 
och religioner måste bekämpas. Det är för oss främmande att peka ut någon grupp som ett kollektiv, eller alla 
troende inom viss religion som bärare av gemensamma karakteristika. Den verklighetsbilden hör hemma inom 
den extrema högern, en rörelse och idévärld som alla vi, som tillerkänner alla människors lika värde, tillsammans 
måste söka övervinna. 
 
Det är likaledes viktigt att kommunen kan utgöra en motkraft mot alla de fördomar och rykten som florerar kring 
exempelvis vissa utövare av en religion, eller personer med en viss hudfärg eller sexualitet. Vi har därför varit 
drivande i att få igång det s.k. ”anti-ryktesnätverket” med en tillhörande anti-rykteskampanj. 
 
Moderaterna står upp för ett samhälle som vilar på fundament som mänskliga rättigheter, yttrandefrihet, 
religionsfrihet och föreningsfrihet. Det Sverige och det Botkyrka som en gång fanns, kommer inte åter – utan kan 
och bör utvecklas till någonting nytt. 
 
 

Ett sekulariserat samhälle 

Sverige är ett av världens mest sekulariserade länder (enligt bl.a. World Values Survey). Men religion måste 
också få ha en plats i ett sekulariserat samhälle som det svenska. Finns det en efterfrågan så bör det finnas 
ekumeniska rum i våra olika verksamheter. Botkyrka avviker på ett tydligt sätt från det vanliga mönstret i Sverige 
när det gäller andelen medborgare som är troende. I vår kommun så har religionen en stor betydelse för många 
människor och även om det i grunden görs möjligt av ett sekulariserat förhållningssätt, så behöver samhället 
också göra det möjligt för personer som är troende att vara delaktiga i det framtida samhällsbygget, utan att 
religion eller religiösa föreställningar i sig inverkar på politiska beslut som reglerar eller styr människors liv.  
 
Utgångspunkten är dock alltid svensk lagstiftning, som i sig måste stå fri från religiös påverkan. 
 
Viktigt att betona är att Sverige i allmänhet, och Botkyrka i synnerhet, ständigt rör sig från en tradition av såväl 
en enhetlig monokultur som monoreligion mot ett mer blandat samhälle med många olika trosuppfattningar. 
Kommunen (samhället) behöver därför arbeta mer med interreligiösa dialoger och möten där syftet är att se hur 
flera religioner ska kunna samexistera, vilka mötesplatser och fora som kan behövas i framtiden för att alla ska 
kunna ha en plats utan att någon blir marginaliserad. 
 

Jämställdhet 

Jämställdheten inom exempelvis arbetslivet, omsorgen och det egna hemmet kan bli bättre. Det är både en 
politisk och medmänsklig uppgift att förändra detta. Kvinnor tenderar att tjäna mindre än män och är främst 
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överrepresenterade inom yrkesgrupper i offentlig sektor. Samma mönster återfinns även i vår kommun. En del av 
denna löneskillnad kan inte förklaras med faktorer som utbildning, yrkesval och position. 
 
En bidragande orsak till denna snedfördelning är hur vi organiserar välfärden. Kvinnodominerade yrken som 
vård, skola och omsorg är ofta områden präglade av byråkratisering, brist på utveckling och begränsat 
inflytande på den egna arbetsplatsen. Det är viktigt att vi i Botkyrka arbetar för både en större mångfald av 
arbetsgivare och fler kvinnliga företagare. Därigenom kan nya tjänster utvecklas och anpassas till människors 
behov. Detta ger också möjligheter till en bättre löneutveckling inom traditionella låglönegrupper. 
 
Fler kvinnor än män arbetar deltid i Botkyrka, också efter föräldraledigheten. Många upplever 
att det fortfarande inte lönar sig tillräckligt ekonomiskt att gå upp i heltid, även om den rätten ska finnas för 
kommunens anställda. Det är en självklarhet att löneskillnader på grund av kön inte kan accepteras. 
 
Fler män än kvinnor satsar på karriären och söker aktivt chefstjänster. För att uppmuntra fler kvinnor behöver vi 
fundera över villkoren som möter dagens chefer på olika nivåer. Som arbetsgivare skulle kommunen kunna 
arbeta mer aktivt med mentorskap kombinerat med samtal och uppmuntran även för män att ta större ansvar för 
hemsysslor, barn och familj. Organisationen måste bli mer tillåtande och mer uppmuntrande till att även män tar 
ut föräldraledighet, VAB, o.s.v. 
 
 

Diskriminering 

Vi måste, i praktiken, motverka sådant som diskriminerar människor eller på annat sätt hindrar människor från att 
kunna göra sina egna livsval. 
 
Kommunen som arbetsgivare måste ständigt se över hur den rekryterar ny personal. Det är imperativt att de 
personer som är med och intervjuar kandidater besitter de kunskaper och den förståelse som krävs för att inte, 
antingen direkt eller indirekt, diskriminera. Breda, kompetenshöjande insatser för vår personal behöver 
genomföras kring den interkulturella strategin, så att våra anställda förfogar över de ”generic skills” som krävs i 
en mångkulturell kommun som Botkyrka. 
 
Antidiskrimineringsbyrån är en aktör som hjälper de som oftast inte har kunskapen om hur man, med lagens 
hjälp, kan få upprättelse om man blivit diskriminerad på grund av sin etnicitet/hudfärg, sexuella läggning, 
funktionshinder eller kön. 
 
Vi är vidare av uppfattningen att fler kommuner borde ta ett gemensamt ansvar för att 
finansiera verksamheten - eller ännu hellre medverka till att det startas egna byråer i sina kommuner. 
 
Som en kunskapsproducerande och utbildande aktör på området fyller även Mångkulturellt Centrum en viktig 
funktion, vilket är en inriktning som vi gärna ser fördjupas från såväl kommunens (som beställare) som centrets 
(som utförare) håll. 
 
 

HBTQi-frågor och likabehandling 

I Botkyrka så är ungdomsmottagningen och sektionen för nätverks- och familjevåldsarbete HBT-certifierade. Det 
är bra, men vi moderater skulle vilja att fler enheter inom den kommunala organisationen skulle kunna få tillfälle 
att genomgå en sådan utbildning. Personalen på till exempel fritidsgårdar, äldreboenden, fritidshem och 
gymnasieskolorna skulle kunna vara utmärkta mottagare av en sådan utbildning. Vår personal behöver få tillfälle 
att öka sin kunskapsnivå och reflektera över värderingar och sättet man bemöter HBTQi-personer. Vi måste, 
förenklat, se individen inom kollektivet och inte se kollektivet framför individen.  
 
Inom äldreomsorgen skulle möjligheten att välja ett HBT-boende kunna vara ett förslag att utreda närmare. Inom 
skolans sexualundervisning kan sannolikt HBTQi-perspektivet lyftas fram än mer. 
 
Socialtjänsten är också en instans som har ett behov av att förbättra sitt bemötande av HBTQi-personer. Här 
hanteras en rad viktiga frågor inte minst när det rör möjligheter till adoption och föräldraskap och andra 
familjerelaterade frågor. Det är alltså viktigt att socialtjänsten inte hamnar vid sidan om och att förbättra 
bemötandet, stärka HBTQi-kompetensen och synliggöra HBTQi-personer i skolan och i vården. 
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Vi vet att unga HBTQi-personer ofta mår sämre än andra och löper större risk än andra att drabbas av mobbing 
etc. Skolan fyller därför en oerhört viktig funktion. Skolan måste bli bättre på bemötande och synliggörande av 
unga HBTQi-personer. Kunskap och kompetens måste stärkas hos alla yrkesgrupper i skolan från rektor till 
skolsköterskan. Lärare behöver mer HBTQi-kompetens redan från start, redan i sin egen utbildning. Alla skolor 
måste jobba systematiskt och med evidensbaserade metoder mot mobbing och trakasserier då kan vi skapa en 
trygg skolmiljö för alla.  
 
Sexualundervisningen behöver utvecklas och förbättras. Elevhälsan som kan fungera som en ventil för unga 
HBTQi-personer behöver bli HBTQi-inkluderande mycket mer än vad som ofta är fallet. 
 
 

Medborgarförslag och dialogforum 

Det finns de partier som anser att förekomsten av medborgarförslag stärker den lokala demokratin. Vi håller inte 
med. Om en Botkyrkabo skickar in ett medborgarförslag så representerar denne oftast endast sig själv. Det 
faktum att vi ägnar liknande tjänstemannaresurser i form av beredning på medborgarförslag som vi gör på 
exempelvis en partimotion är orimligt.  
 
Vi har en representativ demokrati i Sverige och ingenting annat. Botkyrkas olika projekt för att upprätthålla en 
illusion av en pseudo-direktdemokrati är i längden ohållbara. Dessutom handlar en stor majoritet av 
medborgarsförslagen om sådant som rör samhällsbyggnadsförvaltningen och i många fall har förslagen snarare 
karaktären av rena synpunkter eller klagomål. 
 
Volymen av medborgarförslag börjar därtill bli så stor att de tjänstemannatimmar som måste läggas ner på att 
behandla förslagen inte kan ses vara proportionella sett till vilken ”demokratisk” vikt de kan anses ha. Vi anser 
därför att medborgarförslagen bör avskaffas. En synpunktshanteringsrutin över webben bör kunna ersätta det 
medborgarförslagen helt och hållet. En synpunktshantering och felanmälan som gör det möjligt för medborgare 
att enkelt kunna vara delaktiga i saker som rör deras omgivning. 
 
Vi vill inte avskaffa medborgarförslagen för att försvaga demokratin, utan tvärtom för att stärka densamma. Med 
avskaffande av medborgarförslagen blir trycket större på de politiska partierna att föra en dialog med 
medborgarna/väljarna. Med för många ”direktingångar” till kommunen så devalverar vi såväl partiernas 
betydelse som den representativa demokratin som sådan. Detta är något som även kommunens anlitade konsult 
framhöll i sin utvärdering av kommunens olika demokratiprojekt för fem år sedan. När partiernas betydelse 
minskar så spelar det till slut ingen större roll vilka man röstar på. 
 
Vill man stärka demokratin och också tydliggöra ansvarsutkrävandet så ska det vara de folkvalda som tydligt ska 
kunna ställas till svars för sina beslut. 
 
Dialogforum har svårt att engagera medborgare. Ungdomar och olika minoritetsgrupper lyser med sin frånvaro. 
Den engagerade medborgaren är oftast en äldre majoritetssvensk. Dialogforums representativitet är med andra 
ord låg. Det framgår när man tar del av minnesanteckningarna från dialogforums möten att medborgarnas 
deltagande i dialogforum varierar i kommundelarna men generellt sett är lågt.   
 
Vi menar att det finns andra instrument för medborgarna att få kontakt med kommunens politiker och 
tjänstemän. Utöver självklarheter som direkta möten, telefon, e-post, bevista öppna nämndsammanträden och 
dylikt så kan kommunen alltid med fördel inhämta synpunkter via till exempel samrådsförfaranden eller enkäter. 
Det är dessutom en grundläggande uppgift för de politiska partierna och dess företrädare att ha kontakt med, 
och ta in synpunkter ifrån, medborgarna och att inbjuda och engagera medborgarna i sina respektive partier. 
 
 

Medborgarkontoren 

Vi vill rationalisera och effektivisera medborgarkontoren genom att minska ned antalet till två, från dagens fem 
(sex av man ska räkna servicen på Vårsta bibliotek). Det borde rimligen räcka med ett medborgarkontor i den 
norra kommundelen och ett i den södra kommundelen, snarare än att ha ett i varje kommundel. 
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De två kontoren som blir kvar efter en sådan effektivisering, bör sedan byggas ut något och kunna erbjuda en 
utökad och bättre service. Totalt sett lär det finnas skattemedel att spara in på såväl lokalkostnader som 
personalkostnader. Det finns andra, mer angelägna saker att lägga skattemedel på. 
 
Ärenden som hanteras på medborgarkontoren idag och som handlar om att hjälpa människor med allehanda 
blanketter som har med exempelvis försäkringskassan, a-kassan, skatteverket, eller andra myndigheter bör inte 
handhas av medborgarkontorens personal. Vi bör istället hänvisa medborgarna till rätt ställe direkt, d.v.s. berörd 
myndighet. Som en aktiv del av ett samhälle så bör man också kunna ställa krav på att varje individ lever upp till 
en viss grad av egenansvar. 
 
 

Personalpolitik 

Botkyrka kommun måste öka ansträngningarna att behålla kompetent personal, så att kontinuiteten och 
kvaliteten i verksamheterna säkras. Vi är positiva till att delar av goda års överskott placeras i kommunens 
”kompetensfond” med vilken vi kan finansiera fortbildningsinsatser utöver det som varje förvaltning genomför 
inom sin ordinarie budgetram.  
 
En egen försörjning där individen står på egna ben bidrar till ökad självkänsla och minskat ekonomiskt beroende 
av såväl andra människor som av olika transfereringssystem. Vi vill att kommunen erbjuder alla deltidsanställda, 
som kan och vill, rätt till heltidsanställning. Framförallt inom omsorgssektorn är det idag alltför vanligt med tim- 
och deltidsanställd personal. Möjlighet att gå från deltid till heltid är en reform som framförallt gynnar kvinnor 
inom lågavlönade yrkesgrupper.  
 
I medarbetarenkäten kan man utläsa att det verkar finnas en kultur i kommunen där det är mer accepterat för 
kvinnor att vara föräldralediga, VAB:a, ta ut semesterdagar för att vara med barn i skolan eller vara ledig för att 
vara med på en friluftsdag, medan män upplever att det, av t.ex. kollegor och chefer, inte uppskattas att de tar 
jämställt ansvar som förälder. Därmed blir kommunen i sig, som arbetsgivare, en del i problemet att män inte tar 
ett större ansvar för barn och familj än vad som är fallet idag. Kommunen bidrar således till upprätthållandet av 
gamla strukturer där det är accepterat att kvinnor tar hand om barnen medan män förväntas jobba. Det behöver 
vi motverka. 
 
Kommunen har många arbetsplatser inom respektive verksamhetsområde. För att vara en god arbetsgivare 
behöver transparensen för bl.a. lönekriterier öka, så att personal blir bedömd utefter samma kriterier och 
prestationsnivåer oavsett på vilket arbetsställe man är anställd. Vi föreslår att det sektorsvis och på alla 
förvaltningar arbetas fram gemensamma kriterier för respektive yrkeskår/sektor. 
 
Vidare måste kommunen, utifrån sin arbetsgivarroll, säkerställa att all personal, oavsett verksamhetsområde, 
deltar i medarbetar- och lönesamtal varje år. Så är inte fallet idag. Kommunen måste kunna använda personalen 
där kompetensen bäst behövs. Som exempel kan nämnas att vi på vissa förskolor har personal med ingen eller 
låg utbildning samtidigt som vi har andra där i stort sett all personal är behöriga.  
 
Vi måste även lyfta vår oro när vi ser hur organisationen hanterar extrem politisk aktivism i kommunen, bedrivet 
av anställda i den kommunala organisationen som på fritid och arbetstid är politiskt aktiva i Botkyrka. 
Antidemokratiska, våldsamma och/eller kommunfientliga aktioner bör ses som ett problem (och som måste få 
konsekvenser) om aktivisten samtidigt är anställd i en kommunal förvaltning, och i förekommande fall, i en 
strategisk position. 
 
 

Arbetsmarknadspolitik 

Fler Botkyrkabor måste arbeta och få möjlighet till egen försörjning. Fler behöver höja sina inkomster och fler 
måste slippa att hamna i ett bidragsberoende. Botkyrka kommun behöver ökade skatteintäkter för att till en 
större del själv klara av sina utgifter. 
 
Vi kan inte nog betona egenansvaret, att alla har ett eget ansvar att sträcka sig fram och ta de möjligheter och 
redskap som erbjuds.  
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Det handlar först och främst att vi, genom olika instanser, däribland skolan, ska ge individen redskapen för att 
denne ska kunna söka sin egen väg. Det finns alltid de som kommer att behöva extra insatser, på grund av olika 
typer av bakomliggande problematik. Tyvärr finns det alltför många som förväntar sig att det är samhället som 
ska ta hand om dem, istället för att lägga de där extra timmarna på skolarbetet varje kväll, eller säger nej till det 
där, för att använda Socialdemokratisk terminologi, ”skitjobbet”.  
 
I detta ligger en av de stora vattendelarna mellan oss och den politiska majoriteten. I de rödgrönas sinnevärld är 
en orimligt stor andel av invånarna offer för strukturer, eller offer för sin socioekonomiska bakgrund. I den 
sinnevärlden skapar man individer som utan att tveka förväntar sig bli försörja av det allmänna, år ut och år in. Vi 
måste ställa mer krav och det tidigare. Det är bland annat därför vi envetet håller fast vid motprestationskravet 
för försörjningsstöd.  
 
Vi finns nära Stockholm Stad som är ett nav och en motor när det gäller tillväxten, arbetsmarknaden och 
omsättningen av varor och tjänster. Kommunen har hittills inte dragit full nytta av detta – fler satsningar måste 
göras för att knyta fler företag till kommunen, gärna i samarbete med gymnasieskolorna.  
 
Vi behöver, under kommande år, få fram fler praktik- och lärlingsplatser och riktiga anställningar. Vi moderater 
har lagt skarpa förslag på en utökad näringslivsservice och mer tillgänglig service.  Den omedelbara närheten till 
kommunens specialister kan bidra till snabbare handläggningstider och kortare beslutsvägar. Det finns mycket vi 
kan göra för att underlätta för företagarna, där flertalet åtgärder berör samhällsbyggnadsförvaltningen. När det 
gäller bygglov, planärenden, markanvisning, tillståndsgivning och miljökonsekvensutredning finns det mycket att 
göra för att få dessa att gå fortare och inte minst präglas av en ökad förståelse för företagarnas behov. 
 
Kommunen ska fortsätta utveckla samarbetet med Arbetsförmedlingen, Försäkringskassan, utbildningsföretagen 
och andra aktörer för att fler Botkyrkabor i arbete. För oss moderater är det överordnat att alla som kan och vill 
arbeta ska få möjlighet till detta.  
 
Majoriteten har lanserat en s.k. ”Kom-i-jobb satsning”, som är drygt hundra utvecklingsanställningar för personer 
som står långt från arbetsmarknaden. Vi menar att jobbprojektet förblir en tillfällig åtgärd och i sin konstruktion 
innebär att man flyttar människor från försörjningsstöd till A-kassesystemet. 
 
YA (yrkesintroduktionsanställningar) är ett resultat av den trepartsöverenskommelse som gjordes mellan 
näringsliv - fack - regering. Programmet är öppet för hela arbetsmarknaden och innebär för en ungdom som 
erbjuds programmet att denne fördelar sin tid mellan 25 % studier och 75 % praktiskt arbete. Vi vill att Botkyrka 
kommun tar en ännu mer aktiv del av programmet, i samarbete med det lokala näringslivet. 
 
 

Utbildning 

I kommunen finns många tusen barn och ungdomar som varje dag omfattas av förskola eller utbildning och som 
har möjlighet att delta i fritidsaktiviteter som kommunen eller föreningar 
genomför. Vi ser att sambanden mellan skola och fritid har betydelse. Att idrotta och ha en meningsfull 
sysselsättning på sin fritid ökar förutsättningarna för en bra hälsa och för motivationen i skolan. Vi verkar för att 
det ska finnas skolor som har någon form av profilinriktning, exempelvis idrott, natur och miljö, djur och 
näringsliv. 
 
Fler ungdomar som lämnar grundskolan måste ha behörighet för att kunna läsa vidare på 
gymnasiet. Programmen ska i större utsträckning inriktas på vad arbetsmarknaden efterfrågar. 
 
Vi vill satsa på de yrkesinriktade programmen som vi vet leder till arbete, det ska ske i samarbete med 
näringslivet och andra kommuner på Södertörn. Samma gäller för vuxenutbildningen där satsningar på 
samarbete och yrkeshögskolor ska genomföras. 
 
 

Trygghet 

Alltför många människor känner sig otrygga i sitt bostadsområde när de är ute och promenerar, går och handlar 
eller besöker släkt och vänner. Vi moderater vill inte att Botkyrka ska vara känd som en otrygg kommun. Alla 
måste ta ett större ansvar för att tryggheten ska öka. Kommunen ska ha en tydlig roll som samordnare i det 
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arbetet. Det handlar om information i skolan och på fritidsgårdar. Det handlar om att få fler vuxna att vara ute på 
kvällar och skollov, satsningar på nattvandrare i samarbete med skola, socialförvaltning, föreningar, polis med 
flera. 
 
Vi vill se över möjligheten att, i kommunal regi, helt enkelt anställa trygghetsvärdar som arbetar mycket tätt med 
såväl polis som socialtjänst och som alltid är ute kvällar och helger på olika platser i vår kommun, där ideella 
krafter inte förmår bringa trygghet eller upprätthålla den kontinuitet som eftersträvas. 
 
Vi är däremot ytterst tveksamma till att anlita/anställa f.d. kriminella att fungera som ”förebilder” för ungdomar, 
eller till att arbeta som nattvandrare, trygghetsvärdar och likande. Detta sänder, enligt oss, fel signaler till 
ungdomarna. Förebilderna borde snarare sökas i näringslivet, inom sjukvården, inom räddningstjänsten, polisen 
etc. 
 
Botkyrka skall vara en hel och ren kommun. Vi vill att kommunen i större utsträckning måste satsa på städning, 
underhåll och försköningar i det allmänna rummet. 
 
Som ett led i trygghetsarbetet måste bostadsområden, gång- och cykelvägar, torg och stationsområden vara 
prioriterade områden för trygghetssatsningar. Belysning, bänkar och parker ska hålla en standard som inte 
inbjuder till ökad skadegörelse. Vi vill öka kommunens fokus på trygghetsfrågorna, våld och övergrepp i alla 
former. 
 
Vi är även öppna för att kommunen, tillfälligt, ska kunna gå in som ägare av till exempel mindre, lokala, 
centrumanläggningar och liknande, för att komma tillrätta med olika typer av otrygghetsproblematik. 
 
 

Omsorg 

Trots att Botkyrkas befolkning är ung så är det många som behöver omsorg. Vi måste ge våra medborgare en 
hög kvalitet i våra verksamheter. Omsorgen för de personer, unga som gamla, med olika funktionshinder måste 
kännetecknas av hög kvalitet. Det gäller både boende, tillgängligheten på gator och torg och aktiviteter likväl 
som gott omhändertagande. 
 
Valfrihet är i grunden en viktig fråga för oss moderater - vi tror att den är lika viktig för nästan alla människor. 
Många vill även kunna åldras i den kommundel de bor i. Vi ska alltid sträva efter att kunna erbjuda ett anpassat 
boende i alla våra kommundelar. 
 
 

Framtidens välfärd 

Det är inte hållbart att ständigt kräva högre ambitionsnivåer på alla områden utan att brett och öppet diskutera 
vad som kan anses vara välfärdens kärna. Vilka nivåer kan anses vara rimliga och hur ska de finansieras?  
 
Vi kommer därför att behöva börja se över möjligheterna för den enskilde att kunna välja olika nivåer på sin 
omsorg. En basnivå som alla är garanterade, en nivå som ska upplevas som trygg och bra av alla som väljer 
den. Men utöver detta ska man, genom exempelvis avgifter eller försäkringsmodeller, kunna välja ytterligare 
nivåer för sin omsorg. 
 
I grunden är det positivt att allt fler lever allt längre - de flesta som idag fyller 65 får uppleva sin 85-årsdag och 
mer än hälften av de som föds idag kommer att få uppleva sin 100-årsdag. Men med den utvecklingen vi har i 
Sverige innebär det samtidigt att allt färre måste finansiera välfärden för allt fler som uppnår pensionsåldern. Hur 
ska vi göra för att få den ekvationen att gå ihop? 
 
Först och främst måste fler arbeta och vi behöver fler arbetade timmar i Sverige. Vi måste vara öppna för 
arbetskraftsinvandring och vi måste bli betydligt bättre på att få in fler på arbetsmarknaden. I det sistnämnda 
kan och bör alla kommuner spela en viktig roll, genom sin näringslivspolitik, sitt anti-diskrimineringsarbete och 
inte minst genom att se till att fler går ut skolan med godkända betyg. 
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Utöver detta måste vi även se över hur vi exempelvis kan möjliggöra för fler aktörer att ta ett större ansvar inom 
äldreomsorgen och LSS. Såväl frivilligorganisationer, stiftelser som kooperativ kan utgöra ett komplement till 
såväl kommunen som företagen. 
 
En sann valfrihet inom välfärdssektorn är kanske den enskilt viktigaste frågan för att öka den enskilde individens 
egenmakt och frihet. Vi tror inte, som stora delar av det socialistiskt präglade vänsterblocket, att ett förbud mot 
vinster i välfärden är rätt åtgärd för att komma tillrätta med våra demografiska utmaningar. Vi tror inte heller på 
ökande skatteuttag som huvudsaklig finansieringsmodell. 
 
Frågan om att höja pensionsåldern har blivit allt mer aktuell, vilket vi ser som rimligt då vi, som tidigare nämnt, 
lever allt längre. Kommunerna kan bidra genom att bli bättre på att tillvara den äldre arbetskraften, genom 
exempelvis omskolningsinsatser i yrkesutbildningar. Alla som kan och vill bör också få möjligheten att bidra till 
arbetslivet.  
 
 

Uppföljning och kvalitetssäkring 

Kvalitet i välfärden låter sig inte utvärderas av ett enstaka mått eller endast en parameter. Ett ansvar för välfärden 
bygger på förmågan att se välfärdens kvalitet som en helhet där olika processer och indikatorer tillsammans ger 
en bild av välfärdens kvalitet. Mätbara resultat, upplevd brukarnöjdhet och strukturmått ingår alla i ansatsen att 
utvärdera välfärdens kvalitet. Att ensidigt fokusera på enbart en eller ett fåtal parametrar riskerar att leda 
styrningen och kvalitetssäkringen fel. 
 
Att ha makten över sitt eget liv är många gånger nyckeln till att kunna påverka så att välfärden möter människors 
behov. Vi måste dock vara ödmjuka inför att det finns dem som av någon anledning inte kan eller vill välja och 
ingen ska nekas tillgång till en skola, sjukvård och omsorg av hög kvalitet på grund av detta. Genom att ta 
ansvar för att välfärden håller en hög kvalitet och präglas av ett kontinuerligt arbete med att förbättra såväl 
kvalitet som resursutnyttjande säkerställer vi att denna grupp fångas upp. I detta har kommunen ett stort ansvar.  
 
När förvaltningarna tar fram åtgärdsplaner och strategier är det ett viktigt första steg men tillsynen bör fokuseras 
mot de faktiska resultaten. Tillsynen kan behöva skärpas för att än mer tydligt klara av att mäta och jämföra 
resultat. En plan mot exempelvis mobbing eller för jämställdhet bör följas upp och ställas mot hur de verkliga 
omständigheterna i skolan ser ut. 
 
Inom omsorgen gäller det att säkerställa att väntetiderna kortas, att överlevnads- och tillfriskningsgraden är så 
hög som möjligt samt att utförarna förmår att upprätthålla en god kostnadskontroll.  
 
De äldre ska kunna få uppleva trygghet och ges en omsorg som motsvarar behoven, inom såväl hemtjänsten 
som på äldreboendena. Det är viktigt att det finns tydlig information gällande de egna påverkansmöjligheterna. 
 
Genom att kommunen huvudsakligen fokuserar på att följa upp resultaten, istället för att fokusera på exakt hur 
verksamheten utförs, kan vi komma ifrån såväl problemen med detaljstyrning som svårigheter med att följa upp 
alla delar av en verksamhet.  
 
Kommunen behöver, på samtliga förvaltningar, införa en striktare budgetkontroll och löpande utvärderingar av 
kostnader och nyttan av vad pengarna läggs på. Det har funnits för många fall av byggprojektskostander som 
skenat iväg, förekomst av rena bluffakturor eller nämnder som oväntat gjort stora underskott.   
 
Kommuner ska ta egna initiativ för att säkerställa en effektiv tillsyn. Exempelvis lanserade Stockholm Stad en 
äldreinspektion som ska ansvara för tillsyn och kvalitetssäkring av utförarna. Detta bör andra kommuner kunna 
inspireras av för att skapa en effektiv lokal tillsyn. För Botkyrkas del bör vi se över om detta bäst görs inom 
kommunen eller inom ramen för Södertörnssamarbetet. Då det är kommunerna och landstingen som i slutänden 
är de huvudsakliga utförarna av den svenska välfärden så kan inte ansvaret för säkerställandet av tillgänglighet 
och kvalitet delegeras. 
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Folkhälsa 

Vi måste först understryka att den politiska strävan att uppnå en förbättrad folkhälsa måste ha tydliga gränser. Vi 
ser därför främst till riskgrupper, samt till barn- och ungdomar. Vuxna människor ska givetvis besparas politiskt 
överförmynderi och moralistiska åtgärder, i frihetens och egenansvarets namn. 
 
Vi vet, genom många olika rapporter, att folkhälsofrågorna blir allt viktigare och att det därför borde vara 
prioriterat att vi ger våra medborgare större möjligheter till att motionera och idrotta. Enligt Karolinska Institutets 
folkhälsoakademis rapport 2010 (på uppdrag av Stockholms läns landsting) så är Botkyrka en av de kommuner 
som har sämst folkhälsa i länet. Kvinnors sjukfrånvaro blir högre i ålderskategorin 20-29 år, men fortsätter vara 
tydligt högre än männens i hela den förvärvsarbetande åldern (65 år, allt enligt siffror från Socialdepartementet 
och IFAU 2012) 
 
Vi har därför drivit och driver fortfarande vikten av att t.ex. satsa på nutritionsfrågorna inom äldreomsorgen, öka 
flickors idrottande och på att förändra kostpolicyn i skolorna. 
 
En av vägarna framåt är att bättre möjliggöra för fysisk aktivitet på de platser där människor, oavsett ålder, 
befinner sig. Moderaterna har därför föreslagit att vi bl.a. anlägger utegym, utomhusisbanor och parkourbanor i 
kommunen. 
 
 

Upplevelsesatsning och KKN 

Vi ser gärna att de kulturella- och kreativa näringarna (KKN) ska kunna växa i Botkyrka, men det måste ske 
organiskt. Finns det en marknadsefterfrågan på de produkter och tjänster som aktörerna inom de kreativa 
näringarna försöker sälja, så kommer företagen att inte bara att startas, utan utvecklas och frodas. Detta bör 
givetvis ske utan kommunala medel.  
 
Marknadsekonomin kräver, som grundförutsättning, ”trial and error” där företag överlever (eller inte) om 
kunderna på marknaden vill betala för deras produkter. KKN är inte en sektor som bör undantas från 
marknadens spelregler. Ett alltför stort kommunalt stöd innebär en snedvridning av konkurrensen, vilket är något 
som ingen moderat kan eller bör ställa sig bakom. Vill staten gå in och stödja exempelvis nycirkusen så som 
man till exempel stödjer den Kungliga Operan eller Dramaten, så har vi lokalt givetvis inga invändningar. 
 
Botkyrka är kommunen som marknadsför sig som ”långt ifrån lagom”, en kommun där de kreativa näringarna 
ska få blomstra och där olika konstformerna ska få utvecklas och frodas i frihet. Bildsättningen av Botkyrka, 
visionen som ska förmedlas är i grunden sympatisk, då den syftar till att kommunen ska förknippas med annat 
än den negativa bild som ibland träder fram i media. 
 
Det totala priset majoriteten är villig att betala för att förverkliga visionen förefaller dock vara mycket högt. Hur 
mycket av medborgarnas skattemedel har kommunen totalt investerat inom området, som från början skulle 
vara ett föreningshus? 
 
Argumenten för att göra ännu en investering har oftast varit att den är en förutsättning för att verksamheten ska 
kunna vara kvar där, alternativt att man måste producera för att kunna konsumera. 
 
Däremot så bidrar otvivelaktigt upplevelsesatsningen och aktörer som Cirkus Cirkör till att såväl marknadsföra 
kommunen som till att öka dess goodwillvärde. Dessa värden bör dock bli föremål för en oberoende, 
professionell (upphandlad) värdering, alldeles oavsett om majoriteten inte vill få reda på svaren. När denna 
värdering är klar så bör värdena sedan vägas mot kostnaderna för det kommunala grundstödet till exempelvis 
UBAB och Cirkus Cirkör. 
 
 

Ekonomi, lån- och pensionsskuld 

I ett moderat Botkyrka måste större ansträngningar göras för att öka skattekraften genom att 
fler går från arbete till egen försörjning, genom att fler skattebetalare väljer att bosätta sig i kommunen och 
genom att investeringar görs på ett sådant sätt att det inte äventyrar ekonomin och ökar beroendet av 
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utjämningsstöd. Det krävs ett långsiktigt strategiskt arbete för att åstadkomma detta. Det fordrar även ett tydligt 
politiskt ledarskap och en väsentligt mer progressiv hållning till samhällsutvecklingen. Vi kan inte av lättja låta 
hjulen fortsätta rulla i samma hjulspår. 
 
Kommunens låneskuld fortsätter att öka. Detta samtidigt som skattekraftsutvecklingen under en längre tid 
stadigt har fortsatt att sjunka. Kommunens beroende av utjämningssystemen ökar för varje år. Som arbetsgivare 
med många anställda har kommunen även stora, uppskjutna, pensionsskulder som så småningom ska kunna 
betalas ut. Det finns ingen långsiktig plan för hur detta mönster skall brytas.  
 
Vi moderater menar att detta inte är en hållbar utveckling. Även om Botkyrka kommun ännu inte är lika högt 
belånat per capita som många andra kommuner i länet så är det bara en tidsfråga innan så är fallet och eftersom 
andra jämförbara kommuner i länet har en väsentligt högre skattekraft, så kan de också hantera en större 
skuldsättning. 
 
Vi vill se över kommunens borgensåtaganden för de kommunala bolagen, andra verksamheter och andra 
kommuner. Ökade låneskulder och borgensåtaganden innebär ökade kostnader och en ökad sårbarhet för 
kommunens medborgare - med mindre resurser till välfärdsverksamheterna som följd. 
 
Vi vill ge kommunledningsförvaltningen i uppdrag att ta fram en handlingsplan för att minska kommunens 
beroende av utjämningssystemet och att en långsiktig plan för att hantera låneskulden tas fram. De kommunala 
bolagen måste få en mer strategisk och samordnad styrning där synergier, lönsamhet och samhällsvinster 
tydliggörs. 
 
 

Internbanken 

Moderaterna vill ompröva internbankssamarbetet. 
 
Det är av flera anledningar olyckligt att kommunen gått in i den s.k. ”internbanken”. Tanken att samla kompetens 
för hantering av finansiella tjänster behöver nödvändigtvis inte vara fel – tvärtom, rätt kompetenser med ett 
tydligt uppdrag/ramverk med stöd till kommunens olika verksamheter kan bidra till positiva ekonomiska effekter. 
Det är dock olyckligt att kommunen och dess bolag inte har full kontroll över stora delar av ekonomin då 
internbanken, uppenbarligen på egen hand, inte följt de beslut som fattats rörande exempelvis Botkyrkabyggens 
räntestrategi.  
 
Vidare är det mycket olyckligt att dela internbank med Södertälje kommun och Igelstaverket/Söderenergi, då 
dessa befinner sig i ekonomiskt bekymmersamma lägen vilket kan resultera i att Botkyrkas behov nedprioriteras 
till förmån för de som har ekonomiska problem.  
 
Ett annat bekymmer är att bolagen tvingas betala borgensavgift för den s.k. ”låneramen” och inte faktiska lån, 
vilket resulterar i att man inte kan tillgodogöra sig de eventuella ekonomiska fördelar som internbanken skulle 
kunna ge.  
 
 

Upphandling 

Kommunen bedriver idag en hel del verksamhet i s.k. ”egen regi”. Vi moderater leds av principen att många 
tjänster kan och ska utföras av dem som är mest kvalificerade, oavsett om det efter en upphandling blir 
kommunen eller privata entreprenörer som utför dem. 
 
Vi vill säkerställa att vi får mesta möjliga verksamhet per skattekrona. Detta innebär att vi är beredda att pröva de 
olika verksamhetsområdena mot marknaden. Kommunen ska ansvara för att verksamheten utförs med en hög 
kvalitet och till rätt pris. Vi ska alltid hushålla med medborgarnas skattemedel och inte ha en överflödig 
administration eller för stora lokalytor. 
 
För oss är upphandlingar att betrakta som kommunal kärnverksamhet. Kommunen bör ha en god kompetens 
överlag, men ska inte vara främmande för att köpa in rätt kompetens för enskilda upphandlingar. Kommunens 
upphandlingsvolymer ökar i takt med kommunens expansion och för att möta den utvecklingen måste 
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”upphandlingen” bli mer kostnadseffektiv. Vi ser gärna att vi på nytt ser över ett samarbete kring upphandling 
med de andra kommunerna på Södertörn. 
 
Vi vill också utreda effekterna av s.k. jämställda upphandlingar och ompröva de särskilda villkor och sociala 
kriterier som kommunen ställer i vissa upphandlingar. 
 
 

Miljö 

Vi vill att Botkyrka kommun ska ta ett ökat ansvar när det gäller arbetet att planera för, och genomföra, 
klimatsmarta åtgärder. Modern teknik och utrustning ska användas där det så är tillämpligt. Fordon och 
maskiner ska, så långt som det är möjligt, vara skonsamma mot miljön. Botkyrkas sjöar och vattendrag ska vara 
av sådan kvalitet att de går att bada i. 
 
Vi står bakom den plan som kommunen har när det gäller gång- och cykelvägar, men vill 
skynda på arbetet och prioritera områden där trafiken är tät, exempelvis mellan Tullinge och Tumba samt 
Nynäsvägen mellan Malmsjö och Tegelvreten. Vi vill utreda möjligheten att minska den tunga trafiken som 
använder Botkyrka som en genomfartskommun. I stort måste trafiken flyta bättre genom smarta åtgärder. 
Luftkvaliteten och bullernivån är på vissa platser oacceptabel och med kommande etableringar/exploateringar 
riskerar problemen öka. I vår region finns det företag som verkar inom området - klimatsmarta produkter och 
tjänster. Vi ser gärna att kommunens skolor samarbetar med dessa företag. 
 
 
  

Kommunalskatt 

Botkyrka kommun är en stor kommun med en budget som i kronor omsluter ca fem miljarder kronor. Vi skall 
aldrig uttaxera en högre skatt än vad som är nödvändigt. Kommunens ekonomiska planering skall i första hand 
säkerställa kvaliteten i välfärdens kärna. Uppstår stora överskott till följd av effektiviseringar och minskade 
utgifter så är det vår uppfattning att pengarna i rimlig omfattning skall gå tillbaka till medborgarna i form av sänkt 
skatt. Det är inte sunt att istället låta politiken spendera pengar på sådant som av vissa uppfattas som ”roligt”. 
 
En lägre kommunalskatt är något som kommer alla förvärvsarbetande till del, inte bara i form av mer pengar över 
i plånboken, utan framför allt som en grundläggande frihetsreform. För varje skatteöre som omfördelas, från 
politikens händer till skattebetalarnas, ökar friheten.  
 
Genom se över avgifter (som t.ex. införandet av en vigselavgift) och sänka kommunalskatten, i kombination med 
att vi gradvis nedprioriterar sådant som ligger utanför välfärdens kärna, fortsätter den frihetliga 
samhällsutvecklingen. Om vissa av Botkyrkas skattebetalare nu efterfrågar t.ex. en konsthall, 
cirkusföreställningar i Hangaren eller skidspår av konstsnö på Lida – låt dem frivilligt få betala för det istället för 
att alla ska tvingas att solidariskt stå för det över skattsedeln.  
 
En successivt lägre skattesats sänder dessutom signalen till såväl företag som potentiella inflyttare, att Botkyrka 
är kommun som förstår vad förvärvsarbetande, goda skattebetalare efterfrågar. Vi måste, på olika sätt, bryta den 
spiral som vi befinner oss i sedan många år, med sjunkande skattekraft och lägre medelinkomst (jämfört med 
övriga länet). En lägre skatt är ett av verktygen. Vi vill därför gradvis sänka skatten i kommunen, när ekonomin så 
medger. 
 
 

Övergripande mål 

!  Fler i arbete och egen försörjning 
!  Fler ska känna sig delaktiga i den demokratiska dialogen 
!  Fler ska kunna göra boendekarriär i kommunen 
!  Känslan av trygghet ska öka 
!  Kommunen ska vara städad och välskött 
!  Vi vill ompröva huruvida kommunen ska ingå i internbankssamarbetet - eller lämna detsamma 
!  Skatten bör sänkas 
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Kommunstyrelsen 
Verksamheterna utförs enligt affärsmässiga principer och vi vill tillsätta en utredning som mäter effektiviteten och 
kostnaderna inom alla verksamhetsområden. Här finns även utrymme för att i större utsträckning upphandla 
tjänster. Vi vet att det även utförs extern service till organisationer utanför kommunens verksamhet, som enligt 
vår uppfattning strider mot gällande konkurrenslagstiftning och konkurrerar med tjänster från den privata 
marknaden. 
 
I och med att kommunstyrelsen numera har ett större ansvar för vissa verksamheter som tidigare sorterade 
under den nu nedlagda servicenämnden, så är det än viktigare att KS får löpande rapportering och insyn i 
verksamheterna. Kommunen måste generellt bli bättre på att följa upp att politiska beslut effektueras och 
genomförs, att alla våra leverantörer levererar det som har beställts och med den kvalitet som har 
överenskommits. 
 
 

Kommundelningsfrågan 

En folkomröstning om kommundelning hölls i september 2014, i samband med allmänna valen. Utslaget i 
folkomröstningen var tydligt, en kvalificerad majoritet av Botkyrkaborna ville ha en fortsatt sammanhållen 
kommun. 
 
För Moderaterna är frågan därmed avgjord och att gå vidare med en kommundelning är därför inte aktuell. 
Moderaterna var och är av uppfattningen att argumenten för en sammanhållen kommun är starkare än 
argumenten för en kommundelning. 
 
 

Begravningsmonopolet 

Enligt Begravningslagen får regeringen i särskilda fall besluta om att kommunen ska vara huvudman. Eftersom 
majoriteten av Botkyrkas invånare inte tillhör trossamfundet Svenska kyrkan anser vi i att det finns anledning att 
befria kommunens två nuvarande huvudmän från sitt ansvar att anordna allmänna begravningsplatser (så som 
man gjort i exempelvis Stockholm och Tranås). 
 
Att hålla kvar vid den gamla traditionen att låta trossamfundet Svenska kyrkan vara huvudman för alla 
begravningar blir mer och mer otidsenligt. Alla måste gravsättas, oavsett tro eller livsåskådning, det är en 
samhällelig uppgift som regleras i Begravningslagen.  
 
Alla som är mantalsskrivna i Botkyrka kommun och har en inkomst måste betala en begravningsavgift. Vi anser 
det rimligt att denna sätts av kommunfullmäktige, snarare än av en lokal kyrkoförsamling. 
 
 

Motverka radikalisering 

I Sverige finns ett antal grupperingar, individer och löst sammansatta nätverk som med otillåten påverkan 
försöker förändra eller störta det svenska samhället. Med otillåten påverkan menas våld, hot och trakasserier 
som riktas mot förtroendevalda, myndighetsföreträdare och journalister. Beslutsfattare, de som ska verkställa 
besluten och de som har den granskande funktionen i vårt demokratiska samhälle, ska kunna utföra sina 
uppgifter utan att utsättas för våld, hot eller trakasserier. I begreppet otillåten påverkan ingår också korruption, 
det vill säga när förtroendevalda eller myndighetsföreträdare begår brott eller tjänstefel för att hjälpa grovt 
kriminella aktörer. Genom att få förtroendevalda att ändra sina beslut i ett visst ärende eller journalister att tveka 
inför granskningen av en viss företeelse, kan aktörerna orsaka demokratin stor skada. 
 
För extremistmiljöernas anhängare handlar det om att göra samhället bättre för dem som anses ingå i aktörernas 
föreställda gemenskap. De är övertygade om att det inte går att förändra samhället genom det demokratiska 
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systemet. De anser att det behövs direkta och konkreta metoder som blockader, symboliska aktioner, hot och 
trakasserier för att få till en förändring. Inom miljöerna accepteras och förespråkas våldsamma metoder, även 
om det innebär att enskilda individers fri- och rättigheter kränks. En miljö sticker ut bland de andra, dels i volym 
men framförallt i dess förmåga att målmedvetet förfölja och skada meningsmotståndare. Förmågan att hota, 
förstöra eller med andra brottsliga handlingar skrämma legitima verksamheter och Sveriges förtroendevalda är 
större än övriga gruppers. 
 
Miljön som åsyftas är den autonoma miljön. Den består av individer, grupper och nätverk som verkar för ett 
klasslöst och ekonomiskt jämlikt samhälle. De ideologiska utgångspunkterna varierar, men gemensamt för dem 
är uppfattningen om att den upplevda fascismen måste motarbetas i alla dess former och att orättvisorna finns 
på alla samhällets nivåer, till exempel mellan rika och fattiga, mellan män och kvinnor eller mellan olika etniska 
grupper. Alla typer av hierarkier anses inbegripa någon form av förtryck. Därför organiserar sig aktivisterna i 
platta och nätverksliknande strukturer. 
 
Säkerhetspolisen har identifierat terrorism som det högst prioriterade hotet mot Sveriges säkerhet på kort sikt. 
Terrorismen är ett globalt problem men för Sveriges del härstammar hotet i huvudsak från våldsbejakande 
islamism, vilka säkerhetspolisen benämner ”al-Qaida-inspirerade grupperingar”. I Sverige pågår sedan ett antal 
år tillbaka verksamhet för att stödja terrorism i utlandet. Det finns ett mer eller mindre omfattande monetärt stöd 
från människor i Sverige som sympatiserar med olika terror-grupperingar. Den andra delen handlar om 
nyrekrytering av individer till terrornätverk. Rekryteringen sker genom en process som kallas radikalisering. 
 
Vissa personer går med i våldsfrämjande grupper utifrån sökande efter spänning och gemenskap, andra är med 
ideologiskt intresserade, vissa hamnar i våldsfrämjande grupper eftersom flera i deras familj eller övriga sociala 
närmiljö redan är våldsfrämjande. Ibland finns en karismatisk ledare som genom ”undervisning” och 
”mentorskap” driver på radikaliseringen. I vissa fall existerar etablerade terrornätverk som söker rekrytera 
individer. Ofta radikaliserar dock personer varandra utan tydliga ledare. 
 
På grund av ovan beskrivna problem och hotbilder så måste kommunen bidra och hjälpa rättsväsendet att 
förebygga och bekämpa brottsligheten i den autonoma miljön och aktivt arbeta förebyggande mot radikalisering 
av människor som ligger i riskzonen. Botkyrka kommun måste tydligt ta avstånd från alla former terrorism och 
radikalisering och i detta ligger i att inte under några omständigheter ha en förmildrande syn på vare sig individer 
eller organisationer som uttalar stöd till, eller på annat sätt försvarar handlingar såsom terror, våld, tortyr eller 
krigsbrott. Personer som ägnar sig åt att rekrytera människor till antidemokratiska grupper eller terror-grupper 
ska lagföras och dömas för förberedelse för brott. Personer som deltar i brottsliga handlingar genom resa till 
utlandet eller hemma i Botkyrka, ska inte vara föremål för hjälp eller stöd från kommunen. 
 
 

Mål för kommunledningsförvaltningen 

!  Utred möjligheterna till ökad samverkan med övriga Södertörnkommuner inom fler områden 
!  Effektivisera organisationen, utnyttja de resurser som redan finns 
!  Planera kommunens ekonomi så att beroendet av utjämningssystemen minskar 
!  Riktade satsningar på klimatsmarta åtgärder 
!  Ökat fokus på näringslivsetableringar och näringslivsservice genom resursstärkt näringslivskontor och 

exploateringsenhet 
!  Utarbeta mentorskapsmodell för chefstjänster 
!  Vi vill pröva jämställd upphandling på flera områden – inte minst snöröjningen 
!  Bredda vårt fokus på idrotten – tillsammans med de kreativa näringarna 
!  Tydligt och strategiskt arbete för att förebygga och motverka olika former av radikalisering 
!  Uppdatera utanförskapsrapporten under 2016 
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Kommunala bolag och stiftelser 
Kommunens uppgift är att medborgarna ska ha tillgång till god samhällsservice inom flertalet områden. Exempel 
på sådan samhällsservice är bostadsförsörjning, räddningstjänst, vatten och avlopp och en hel del annat. Vi 
tycker inte att det är självklart att sådant enbart ska erbjudas via kommunalt ägda bolag – vi moderater ställer 
oss positiva att i högre grad än idag konkurrensutsätta olika kommunala verksamheter och kommunägda 
företag. 
 
I de kommunägda bolagsstyrelserna är det viktigt att arbeta för att privata företag inte ska konkurreras ut - vi ska 
inte heller erbjuda tjänster eller agera på ett sådant sätt att det strider mot kommunallagen och/eller gällande 
konkurrenslagstiftning. All kommunal verksamhet som bedrivs i bolagsform skall så göras utefter affärsmässiga 
principer. 
 
Bolag eller stiftelser såsom exempelvis Upplev Botkyrka AB, Mångkulturellt Centrum med flera ska i större 
utsträckning själva finansiera sina verksamheter, men där Botkyrka kommun kan vara en av många kunder. 
 
Det är viktigt att de bolag/stiftelser vi äger/har kontroll över ligger i framkant i utvecklingen, om det så gäller 
återvinning eller forskning kring interkulturella processer. Möjliga syneregier mellan de olika bolagens 
verksamheter skall belysas och tas till vara. 
 
Vår grundhållning är att vi bör utveckla verksamheterna så att vi på sikt ska kunna avyttra hela eller delar av 
bolagen. Vid eventuella försäljningar kan vi minska kommunens låneskuld eller minska behovet av att ta upp nya 
lån. 
 
 

Botkyrkabyggen 

AB Botkyrkabyggen är ett helägt kommunalt bolag. Bolaget har närmare 10 700 bostäder vilket motsvarar 
ungefär 80 % av alla hyresrätter i kommunen. 
 
Men vår bedömning är att försäljningen av Albyberget inte var tillräcklig för att säkerställa bolagets kommande 
behov investeringsbehov i nya hyresrätter. Vi anser därför att det behövs ytterligare hyresvärdar som kan bidra 
till bostadsbeståndets förnyelse. En ökad konkurrens, genom flera hyresvärdar, är bra för våra medborgare.  
 
Vi vill därför pröva marknadsförutsättningarna för att sälja ytterligare minst lika många lägenheter - i ett område 
som bolagsstyrelsen väljer ut. Vi vill utöver detta starta en ombildningsprocess där samtliga boende i 
allmännyttan får information kring ombildningar och en enkät om ett intresse för att ombilda finns. Sammantaget 
kommer dessa åtgärder kunna frigöra medel för upprustning, men också för en fördubblad nyproduktionstakt av 
hyresrätter – gärna tillsammans med andra aktörer och i projekt med blandade upplåtelseformer. 
 
Vi vill även verka för att bolaget tar ett större grepp kring arbetet med att minska negativ klimatpåverkan, 
exempelvis genom att reducera energi- och varmvattenförbrukning samt värmeförluster. Bolaget har också en 
mycket viktig roll att spela när det gäller sådant som att motverka trångboddhet, stävjandet av olovlig 
andrahands- och tredjehandsuthyrning, m.m. 
 
 

Södertörns Energi och Söderenergi 

Vi vill verka för att få in fler ägare i bolaget - det är inget självändamål att kommuner själva producerar fjärrvärme 
och el då det knappast kan ses som kommunala kärnverksamheter. De tillgångar som därigenom frigörs i 
formen av likvida medel kan med fördel användas till andra investeringsbehov kommunen har de kommande 
åren. 
 
Även inom detta område vill vi framgent verka för ökad konkurrens och minskade kommunala monopol. Vi skulle 
vilja se att fler aktörer skulle kunna få möjlighet att producera samt leverera fjärrvärme inom ”vårt” nät. Kunderna 
får då möjligheten att välja vilken typ av fjärrvärmeproduktion man vill gynna, eller prisbild man själv föredrar. Vi 
vill även aktivt verka för en försäljning av hela eller delar av Igelstaverket och Söderenergi. 
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Södertörns Fjärrvärme 

Fjärrvärmebolaget har som uppgift att tillhandahålla värmeenergi till medborgarnas bostäder likväl som 
kommunala verksamheter och företag i kommunen. Den värme som bolaget distribuerar innebär bland annat att 
vi på ett kontrollerat sätt använder den energi som finns i de restfraktioner som uppstår i samhället. Detta ger 
både naturresursmässiga och miljömässiga vinster i form av minskade koldioxidutsläpp, jämfört med framförallt 
energin från fossila bränslen såsom kol och olja. 
 
Fjärrvärmeproduktionen är idag ett offentligt monopol. Vi moderater vill därför verka för en ökad konkurrens och 
ett minskat kommunalt ägande. 
 
 

SRV Återvinning 

SRV Återvinning AB, som Botkyrka kommun äger tillsammans med Salem, Huddinge, Haninge och Nynäshamns 
kommuner, har en viktig samhällsroll att fylla inom renhållnings återvinnings- och avfallshanteringen. 
 
Målsättningen för detta interkommunala bolag skall vara att fortlöpande anpassa och utveckla verksamheter och 
affärsområden för att tillgodose samhällets olika och ökande krav på miljöavlastande och energibesparande 
systemlösningar för hantering av olika avfallsfraktioner. 
 
För att möjliggöra en rättvisare taxestruktur kommer en begränsning av antalet avgiftsfria besök på SRV:s nio 
återvinningscentraler att behöva göras. Sådan begränsning måste relateras till och koordineras med en 
eventuellt länsgemensam service.  
 
Vi vill gärna se över kommunens bolagsstruktur där vi vill väcka tanken om ett mellan kommunerna samägt 
moderbolag där vi placerar olika delar av verksamheterna i separata dotterbolag. En ökad interkommunal 
ägarsamverkan bör ge skalfördelar och ökad kostnadseffektivitet. Tydlig begränsning skall sättas för vilka 
verksamheter som kan tillåtas vara “kommunala”.  
 
Det skall också vara självklart för kommunen att avveckla ägarintressen i dem delar/dotterbolag som uppnått en 
stabil ekonomisk mognadsgrad inom områden där en fungerande marknad redan finns eller genom kommunens 
avyttring kan etableras, såsom exempelvis framställning av biogas för kommersiellt bruk. 
 
 

SYVAB 

Avloppsverkens verksamheter blir allt viktigare. Miljökraven har stärkts betydligt både lokalt, regionalt, nationellt 
och internationellt.  Botkyrka som delägarekommun måste vara en pådrivande ägare i denna utveckling så att 
bolagets anläggning löpande uppgraderas till att kunna hantera ändrade krav och förväntningar. Avskiljandet av 
rötslam för utvinning/upparbetning till biogas som fordonsbränsle är en viktig del i verksamheten. Här måste 
samverkan utvecklas både ägarmässigt, produktionsmässigt och marknadsmässigt med framförallt övriga 
kommunägda aktörer såsom SRV, Södertörn fjärrvärme och Söderenergi. 
 
Vi är öppna för möjligheten att sälja hela eller delar av bolaget till en aktör som har kompetens och ekonomisk 
uthållighet att göra nödvändiga investeringar i Himmerfjärdsverket. Det är viktigt att Botkyrkas del i så fall säljs till 
ett marknadsmässigt pris och att taxeutvecklingen gynnar taxekollektivet och Botkyrkas skattebetalare. 
 
SYVAB har upparbetat betydande värden i form av en modern anläggning, lång erfarenhet, tekniskt kunnande, 
processorienterade lösningar, effektiv och miljösäker drift. Det är därför extra viktigt att tillvarata möjliga 
synergier mellan SYVAB och andra interkommunala och privata energiproducenter. 
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Botkyrka Stadsnät 

Det kan finnas ett egenvärde i att en kommun engagerar sig i att få ett nät på plats och igång i kommunen, men 
det kan inte finnas ett egenvärde i att långsiktigt äga och driva ett sådant nät. Nu har vi kommit såpass långt att 
nätet är etablerat, det är därför dags att ta nästa steg – vilket är att minska det kommunala ägandet.  
 
Principen som vägleder oss är att kommersiella aktörer bör äga kommersiellt driven infrastruktur. Det av 
skattemedel finansierade fibernätet bör helt, eller delvis, ägas av kommersiella aktörer. Vi anser att det inte ligger 
inom den kommunala kompetensen att Botkyrka först bygger upp ett stadsnät, sedan står för driften och 
därefter fortsätter att verka på en marknad där det redan finns tydliga, etablerade aktörer. 
 
Botkyrka Stadsnät har (precis som en del andra aktörer på marknaden) principen att nätet ska vara ”öppet”, men 
för oss handlar det också om att se till möjligheten att kunna få tillbaka satsat kapital nu när nätet är etablerat. 
 
Bolaget har byggt infrastrukturen för de olika operatörerna att konkurrera inom, men för bolagets möjlighet att 
kunna utvecklas och agera fritt på en konkurrensutsatt marknad, skulle det troligen vara bättre ifall kommunen 
sålde bolaget eller alternativt behöll en minoritetsandel, för fortsatt insyn och inflytande.  
 
Kommuner, som ju är både myndighet och i övrigt tillhandahåller skattefinansierade välfärdsverksamheter, ska 
inte vara inne på marknaden och slåss om marknadsandelar mot privata företag. Det får en snedvridande effekt 
på marknaden. 
 
 

Mångkulturellt Centrum (MKC) 

MKC befinner sig, inom flera verksamhetsfält, vid frontlinjen i samhällsdebatten. Inom forskningsfältet så har 
t.ex. vithet, rasifiering, jämlikhetsdata och svenskhet som teman från MKC tagit en stor plats i den svenska 
samhällsdebatten under de senaste åren. Detta är något vi delvis ställer oss positiva till, då frågorna och 
debatten som MKC väcker behöver föras, inte minst i ljuset av främlingsfientliga partiers valframgångar. Vi är 
däremot emot insamlandet av jämlikhetsdata som metod i allmänhet och användandet av ”ras” i den 
vidhängande terminologin i synnerhet. 
 
Inom kulturfältet har MKC en viktig roll att fylla, i skärningspunkten mellan forskningstematiken och det fria, 
kulturella uttrycket. Ett uttryck som tar sig former i utställningar som foton, målningar, graffiti, folkdräkter, filmer 
eller skulpturer.  
 
Inom fältet ungdomsverksamhet så har MKC på senare tid och med delvis nya tillvägagångssätt, kopplat till de 
två fälten ovan, börjat samarbeta med olika ungdomsgrupper, primärt i Fittja och Alby, vilket vi aktivt har 
uppmuntrat. 
 
Vi är dock tveksamma till att verksamhetens grundförutsättning för att existera till så stor del är kopplat till det 
kommunala grundbidraget. Det är inte nödvändigtvis en strikt kommunal kärnverksamhet att bedriva exempelvis 
migrations-/integrationsforskning, utan det bör snarare, utöver det kommunala engagemanget, kunna utvecklas 
till att bli en statlig och/eller regional angelägenhet. 
 
Vi har därför som ambition att successivt kunna trappa ner de årliga, fasta anslagen från kommunen. MKC bör 
fortsatt målmedvetet och mer intensifierat arbeta för att hitta en mer stadigvarande finansiering från annat håll än 
kommunen, där ett fungerande och utökat UNESCO LUCS kan vara en väg. 
 
Kommunen bör kunna vara en ännu större kund inom ramen för vissa projekt, där det kan röra sig om 
utbildningsinsatser mot personal och elever, utredningar eller kring implementeringen av den interkulturella 
strategin. 
 
 

UBAB  

Upplev Botkyrka AB är ett av kommunen helägt bolag och en mötesplats för upplevelser, idéer och affärer. 
Bolaget ska vara en partner för kreatörer, entreprenörer, företag och organisationer som vill etablera och 
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utveckla verksamheter i Botkyrka och Stockholmsregionen. Den moderata inriktningen är att bolaget, så länge 
det ägs av kommunen, ska arbeta för att minska sitt beroende av ekonomiskt stöd från kommunen. Självklart 
ska kommunen betala för de verksamheter som Botkyrkas medborgare åtnjuter och som idag är kostnadsfria att 
nyttja. Fler externa företag måste få möjlighet att utföra verksamheterna i framtiden.  
 
Vi vill att en beräkning av goodwillvärdet för UBAB genomförs av extern expertis. Detta är dock någonting som 
aktivt har motarbetats av den styrande majoriteten S+V+MP, som inte verkar vilja få svart på vitt vad 
upplevelsesatsningen genererar för mervärden till kommunen. Kommunalpolitiker och kommunala tjänstemän 
ska inte, som grundprincip och med skattemedel, driva bolag i sektorer där privata aktörer redan har 
åstadkommit en fungerande marknad. 
 
Precis som med Mångkulturellt Centrum har vi som ambition att successivt kunna trappa ner de årliga, fasta 
anslagen från kommunen.  
 
 

Subtopia 

I Alby finns Subtopia, som bl.a. är Sveriges centrum för nycirkus. En framtida, positiv utveckling av området 
skulle kunna bli viktig för hela kommunen. En externt finansierad nationalscen, i samarbete med till exempel 
landstinget och/eller staten för samtida cirkus, skulle kunna öka utvecklingsförutsättningarna ännu mer.  
 
Vår grundinställning är att all verksamhet på Subtopia på sikt bör kunna stå på egna ben och vi avser därför att 
gradvis minska det kommunala stödet.  
 
Hangaren, som fungerar som inspelningsstudio för TV- och filmproduktion, som replokal för artister, eller scen 
för nycirkus med mera, är ett tydligt exempel på något som borde drivas på strikt kommersiella grunder och bör 
därför helt eller delvis avyttras. 
 
 

LIDA 

Lida friluftsområde i Tullinge utvecklas positivt och nya spännande verksamheter som vi ser fram emot kan snart 
bli en realitet. För oss moderater är det viktigt att investeringarna kommer från näringsliv och riskkapital. Vi är 
därför positiva till en, i allt väsentligt, externt finansierad skidtunnel på Lida. 
 
Vi vill framhålla att vi ser det som viktigt att kommunen kan vara en medaktör för att en etablering ska kunna 
komma till stånd. Finansieringen av grundläggande infrastruktur, som vägar, VA, el och liknande är den ena 
delen. Den andra delen är att kommunen skulle kunna köpa tider i skidtunneln, som sedan exempelvis 
skolklasser kan nyttja inom ramen för idrott och friluftsdagar. Spåravgifter utanför tunneln i konstsnöspåren är 
något som vi vill se över. 
 
Lida Friluftsgård är en fantastisk tillgång för Botkyrka kommun med sitt läge i natur- och sjönära miljö. Närheten 
till Stockholm, men kanske framför allt Huddinge, Haninge och Södertälje gör att området är välbesökt, året runt. 
Vi menar dock att Lida Friluftsgård skulle kunna utvecklas till någonting ännu bättre. 
 
Vi ser stora möjligheter till att utveckla Lida-området om vi skulle kunna få dit en entreprenör som vill anlägga 
och driva en SPA-anläggning för inomhusbad, med tillgång till bastu, bassäng och mindre pooler - men även 
gärna ett kallhusbad som kan användas under sommarperioden. Isen som ligger vintertid erbjuder ju i sig 
ytterligare aktivitets- och eventmöjligheter för en driftig entreprenör. 
 
Till detta kan man även koppla en kursgårds- eller konferensverksamhet med övernattningsmöjligheter. Detta ser 
vi gärna utvecklas tillsammans med en privat aktör som utvecklar och investerar i anläggningen. Blir skidtunneln 
en realitet så kommer en SPA-anläggning att kunna bli ett fint komplement och efterfrågan på 
övernattningsmöjligheter kommer att öka ännu mer. 
 
Det är dock viktigt att ”platsen Lida” är öppen och tillgänglig för Botkyrkaborna, även under högtidsdagar som 
exempelvis valborg, nationaldagen och midsommar. Att verksamheten drivs i bolagsform har betytt mycket för 
de olika delarnas utveckling då de kunnat utvecklas friare än om de varit del av den kommunala förvaltningen. 
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Hågelbyparken  

Hågelbyparken betyder mycket för Botkyrka och kommunens invånare. Vi är för en utveckling av Hågelby och 
vill att hela området får möjligheten att utvecklas i samarbete med en eller flera externa aktörer. Själva 
parkområdet, som fastigheter och murar, är i ett stort behov av upprustning, vilket kommer att vara en 
nödvändig investering under 2015-2016. 
 
Verksamheter som konferens, café och restaurang bör drivas av andra än bolaget (eller kommunen). Det är dock 
viktigt att Hågelbyparken är öppen och tillgänglig för Botkyrkaborna, även under högtidsdagar som exempelvis 
valborg, nationaldagen och midsommar. 
 
Det är viktigt att parken får fortsätta att rustas upp och att en trädgårdsmästare leder upprustningsarbetet och 
utvecklingen av parken. 
 
 

Mål för de kommunala bolagen 

!  Vi vill pröva försäljning av ytterligare lägenheter i allmännyttan  
!  Samtliga boende i allmännyttan skall få information om möjligheten till ombildningar samt en enkät för 

att anmäla sitt intresse  
!  Vi vill att Botkyrkabyggen blir ännu mera offensivt i att bygga nya hyresrätter  
!  Inled ägarförhandlingar för att möjliggöra avyttring av Botkyrkas ägarandel i Söderenergi och 

Igelstaverket  
!  Upprätta ägardirektiv, till de hel- och delägda bolagen, som vägleder styrelserna till att aktivt tillvarata 

möjliga synergieffekter mellan de olika bolagens verksamheter  
!  Inventera och upprätta en plan över verksamheter som kommunen bedriver via de ägda eller delägda 

bolagen, som inte är synergiskapande och låt konkurrensutsätta dessa genom upphandling  
!  Minska successivt de fasta anslagen till verksamheter utanför välfärdens kärna 
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Vård och omsorg 
I Botkyrka kommun har vård- och omsorgsnämnden hand om och ansvar för vård-och omsorgsboenden för 
äldre och för personer med funktionshinder. Man har också ansvar för hemtjänst, dagverksamhet, daglig 
verksamhet och personlig assistans bl.a. 
 
Nämnden har stora och svåra men välkända problem framför sig. Det gäller förstås den demografiska 
utvecklingen men också kvaliteten i den samlade verksamheten kommunen bedriver inom ovan nämnda 
områden. 
 
Botkyrka kommun ligger lågt i kvalitetsbedömning i olika utredningar egna och andras. Enligt kommunens egen 
brukarundersökning ligger kommunens kvalitetsindex under riksgenomsnittet i samtliga mätta parametrar.  
 
Detta ovan gäller hemtjänst, trygghet i eget boende och vård-och omsorgsboende. Det gäller sociala och 
kulturella aktiviteter, det gäller medbestämmande och bemötande bl.a. 
 
Botkyrka kommun har under ett antal år inte klarat av att bygga vård-och omsorgs boenden i den utsträckning 
som behovet visar. Inte heller har man lyckats bygga gruppboenden eller boenden med särskild service för 
människor med funktionshinder.  
 
Botkyrka kommun har ingen plan för hur människor ska få uppleva det självklara att ha makt och valfrihet inför 
beslut den enskilde måste ta när det gäller biståndsbeslutade verksamheter såsom hemtjänst eller vård-och 
omsorgsboende.  
 
Utifrån ovanstående har vi moderater tagit fram vår ettårsplan och i våra mål beskrivit några handlingar vi anser 
mest nödvändiga för att människorna/kommuninvånarna i Botkyrka ska kunna uppleva både kvalitet och 
kvantitet och som kan skapa trygghet och större nöjdhet. 
 
Vi moderater anser att valfrihet och självbestämmande är en demokratifråga. 
 
Vi vill införa valfrihet, gärna enligt LOV, Lagen om valfrihetssystem, gärna enligt LOU, Lagen om offentlig 
upphandling. Vi bejakar olika driftsformer, entreprenad, intraprenad, kooperativ och/eller stiftelseform. Allt för att 
ge Botkyrka ett spännande och utvecklande utbud av olika verksamheter som tillsammans gagnar kvalitet och 
kvalitetsutveckling. Vi tror också på valfrihet när det gäller att välja arbetsgivare. 
 
 

Ettårsplan 

Vård- och omsorgsförvaltningen ska, tillsammans med andra vårdgivare, garantera att 
vården och omsorgen präglas av kvalitet, trygghet och stor valfrihet. Den politiska sfären ska sätta målen, men 
det är förvaltningschefen och ledningen som ska kunna prioritera inom uppsatta mål och kunna reformera själva 
verksamheten.  
 
Vi vill intensifiera arbetet med att utveckla bemötandefrågorna. Vi kan se genom de enkäter som kommunen låter 
göra att det finns en tydlig utvecklingspotential. Det är naturligtvis mycket viktigt på vilket sätt vi bemöter 
människor som är gamla, sjuka eller har ett funktionshinder.  
 
Vår värdegrund, att alla människor har ett lika stort värde, måste genomsyra alla kontakter inom vård- och 
omsorgsnämndens alla verksamheter. 
 
 

Valfrihet 

Vi vet att många människor, även äldre, i allt större utsträckning vill kunna välja det alternativ som passar 
honom/henne bäst. Detta i olika sammanhang och inte minst när det gäller vård- och omsorg. Därför vill vi införa 
ett kundvalssystem där vårdpengen följer med den som behöver omsorgen. Det skapar kvalitetsutveckling och 
profileringar. För att människor ska kunna göra rätt val och kunna jämföra kvaliteten vill vi att ett tydligt och 



Moderaternas förslag till ettårsplan 2016 

	  
	  

Sid 24 (69) ”Mer valfrihet, trygghet och riktiga jobb!” 

enkelt system ska finnas på kommunens hemsida för kvalitetsjämförelser mellan kommunens samtliga 
vårdgivare, i enlighet med de officiella kvalitetsindex som finns att tillgå. Dessa index måste ligga till grund för 
interna analyser och kvalitetsutveckling. 
 
Det är nödvändigt att arbeta för att fler personer ska svara på enkäterna för att få så hög sanningshalt som det 
är möjligt och att enkäterna besvaras av den det berör. Om det inte är möjligt måste det vara oberoende 
personer som hjälper till. 
 
För de som bor i våra omsorgsboenden ska det finnas möjlighet till olika aktiviteter varje dag. Det är nödvändigt 
att den sociala omsorgen blir bättre. Det behövs ”guldkant” - men det dagliga livet måste kännas meningsfullt. 
Så långt det är möjligt, måste den boende få leva ett liv så nära det tidigare vanliga livet. Det behövs mer och 
bättre kulturella aktiviteter för de boende, tidningsläsning, böcker och musik liksom spel av olika slag. Vi vet 
genom forskning att ett gott vardagsliv ger innehåll i livet och man kan på så sätt behålla sina kapaciteter bättre 
och längre. Därför måste de boende kunna välja vilka aktiviteter de vill delta i. 
 
Det är viktigt att vi bejakar den tekniska utvecklingen och ständigt är beredda att pröva nya metoder och nya 
möjligheter till ett fullgott liv. 
 
Vill att det inrättas en eller flera servicelinjer/ vinkbussar med servicebussar. Dessa skulle vara till för alla 
Botkyrkabor, men målgruppen är främst äldre och för personer med funktionsnedsättning. 
 
Vi vill införa en tjänst som Äldreombudsman, en tjänst som ska ligga direkt under kommunstyrelsen. Detta för att 
det ska finnas en person som man vet att man kan vända sig till och som också kan vara ute och svara på frågor 
och informera. (enligt vår motion) 
 
 

Boenden 

Antalet äldre i kommunen ökar. Det kommer att ställas högre krav på såväl omvårdnad som på utförarna av 
omvårdnaden. 
 
Vi ser det som ett stort problem, omänskligt och ett misslyckande att kommunen inte kan tillhandahålla boenden 
för de människor som fått biståndsbeslut för vård och boende. Detta gäller för boende inom äldreomsorgen, 
såväl som gruppboenden och servicebostäder. Konsekvenserna av detta blir oroliga människor, böter, långa 
köer och höga kostnader för kommunen. För oss moderater är boendefrågan en av de högst prioriterade. 
 
Det behövs olika och nya boendeformer för människors olika vårdbehov. Hög ålder och personens såväl 
dokumenterade, som upplevda omsorgs- och trygghetsbehov, ska finnas med som kriterier för att få ett positivt 
biståndsbeslut om vård-och omsorgsboende. Det måste finnas boenden med olika inriktningar, språkligt, 
kulturellt, religiöst, etc. Man blir inte per automatik en del av en homogen grupp bara för att man blir gammal 
och/eller sjuklig. 
 
Vi vill att det ska finnas flexibla och varierande storlekar på äldreboendena i varje 
kommundel, liksom mötesplatser anpassade efter behoven som finns i respektive kommundel. Vi vill utveckla 
korttidsboenden för rehabilitering och avlastningsboenden för dem som behöver det. Vi vill ha flexibilitet i 
växelvården, den ska vara individuell och styrd av efterfrågan. 
 
Vi tycker att det är viktigt att de som vill bo hemma ska få allt stöd de kan få till detta. Men kvarboendet ska, för 
den enskilde, inte upplevas som ett tvång. För de som fått positivt biståndsbeslut om vård-och omsorgsboende 
och väntar på plats, eller för de som valt att bo kvar i eget boende men som är för sjuka för att delta i s.k. 
dagliga verksamheter, vill vi pröva utökad hemtjänst att också innefatta kultur och social samvaro (enligt vår 
motion). 
 
Vi vill att kommunen ser över inrättandet av ett ”hemtagningsteam” för att ge människor större trygghet efter en 
sjukhusvistelse och för att undvika snabba och många återinläggningar.   
 
Vi vill pröva en ordning där vård- och rehabiliteringsinsatserna utreds (med samma insatser som idag) i det egna 
hemmet och inte, som idag, på korttidshemmet eller på sjukhuset. 
 
Vi vill se över möjligheterna att ersätta nuvarande Tumba Äldreboende med nya äldreboenden samt även få till 
stånd ytterligare platser i privata alternativ. Tumba ÄB har idag drygt 150 platser. Det finns idag vällovliga planer 
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på att bygga nya Vård-och omsorgsboenden i Fittja och i Vårsta – men ännu ingenting om byggstart. Vi anser att 
det måste utvecklas bättre samarbete mellan kommunens olika förvaltningar för att få snabbare beslut om 
byggklara tomter och igångsättande. Detta behövs både för den enskilde äldre och/eller funktionshindrade 
personen som för kommunens ekonomi och anseende.  
 
 

Trygghetsboende 

Vi moderater har lagt en motion om att kommunen ska verka för att trygghetsboenden byggs. Detta kan ske i 
såväl privat som i egen regi (Botkyrkabyggen). I ett trygghetsboende kan man bo utan biståndsbeslut. Vi vill 
bjuda in de företag som erbjuder detta för att aktivt matcha dessa mot byggklara tomter. Med fler 
trygghetsboenden skapas också fler flyttkedjor inom kommunen, vilket bidrar positivt till att motverka problemen 
på bostadsmarknaden. 
 
För att få kallas trygghetsboende krävs det tillgänglighetsanpassning, som t.ex. borttagna trösklar, bredare 
dörrar, god belysning och en välavvägd färgsättning. Det ska också finnas gemensamhetsytor för social 
samvaro, som en restaurang eller liknande. Alla lägenheter måste utrustas med ett trygghetslarm. 
 
 

Funktionshinder och funktionsnedsättning 

Kommunen har antagit FN-konventionen om rättigheter för personer med funktionshinder. Detta är bra, men den 
måste inarbetas i, och tydligare genomsyra alla verksamheter. 
 
Vi vill på ett tydligare sätt uppmärksamma de funktionshindrades problem i samhället och att all kommunal 
service och verksamhet ska präglas av utveckling och nytänkande. Vi vill underlätta vardagen för de av våra 
invånare som lever med ett funktionshinder. 
 
Det är en självklarhet att alla människor ska kunna röra sig i kommunen på samma villkor som de som inte har 
någon form av funktionshinder. Trottoarkanters avfasning, ramper samt blindskrift i samtliga allmänt tillgängliga 
byggnader och flerfamiljshus i kommunen, är tre enkla exempel på åtgärder. Här behöver kommunen se över 
attityder och bemötande. 
 
 

Boenden för funktionshindrade 

Vi är mycket bekymrade över att kommunen inte har kommit igång med de boenden för funktionshindrade som 
varit planerade och budgeterade för i flera år. Dessutom finns det många nuvarande boenden som är i stort 
behov av renovering. Sammantaget gör det att kommunen får betala ”böter”, s.k. särskilda avgifter, pengar som 
istället skulle kunna användas i den löpande driften. (dock ej 2014) Samverkan mellan kommunens olika 
förvaltningar måste bli bättre. På detta område vore det utmärkt att låta villiga aktörer på marknaden bygga och 
driva boenden till den kostnad och de kvalitetskriterier som nämnden fastställt. 
 
Boenden för människor med funktionshinder ska naturligtvis ingå i den stora övergripande planen som ska 
utarbetas. Idag är det alltför många människor, barn, ungdomar och vuxna som får vänta länge på att få en 
beslutad plats. Detta beror på att de redan planerade grupp- och serviceboendena blivit ständigt försenade eller 
ännu ej har påbörjats.  
 
 

Hemtjänst 

Hemtjänsten behöver utvecklas i kommunen - många kunder/brukare är inte nöjda med de insatser de får. 
Budgeten för verksamheten verkar vara omöjlig att få i balans. Det är svårt att jämföra kvalitet och kostnader 
med andra kommuner. Vi vill renodla systemet och ta fram de verkliga kostnaderna. Vi vill därför upphandla ett 
geografiskt hemtjänstområde i full konkurrens. Det måste finnas en större delaktighet för dem som får hemtjänst, 
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dvs. den som får beslut om hemtjänst måste kunna påverka sin hemtjänst utifrån t.ex. dagsform, etc. Vi måste 
också ha en öppenhet gentemot olika aktörer och olika profileringar inom området. 
 
Att kunderna/brukarna inte är nöjda med hemtjänsten och hemtjänstens olika kvaliteter kan man utläsa av de 
olika kvalitetsundersökningar som Socialstyrelsen, SKL och även Södertörns Nyckeltal genomför och som visar 
tydligt att Botkyrka kommun inte når upp till de krav och rättigheter som invånarna har rätt att förvänta sig. Detta 
visas också tydligt i kommunens egen brukarundersökning. 
 
Antalet boendeplatser räcker inte till och allt fler som önskar vårdboende får ett ”nej”. Därmed blir det allt fler 
som istället får utökade hemtjänsttimmar. Vi ser ett problem med det sistnämnda, då den enskilde inte får ta del 
av en social samvaro, eller kulturella aktiviteter, utan blir kvarboende hemma, mot sin vilja.  
 
Därför vill vi ge ett uppdrag till förvaltningen att undersöka möjligheterna till att även detta, en rätt till sociala och 
kulturella aktiviteter, ska kunna ingå i hemtjänstbeslutet. Man behöver titta närmare på vilka kriterier som ska 
gälla, hur det ska kunna verkställas och vilka kostnaderna skulle beräknas bli. 
 
Nu har kommunen beslutat upphandla hemtjänst för de som tillhör ”finskt förvaltningsområde”, d.v.s. de som har 
finska som förstaspråk. Kommunen har inte lyckats bemanna hemtjänsten med tillräckligt stor personalgrupp 
som kan finska. Nu får ”marknaden” en chans och vi hoppas att ännu fler Botkyrkabor ska få möjlighet att välja 
sin hemtjänstaktör. 
 
 

Daglig verksamhet 

Dagverksamhet, biståndsbedömd verksamhet och daglig verksamhet inom LSS är viktiga komplement till 
hemtjänsten och ger ett stöd för anhöriga och närstående. De höjer livskvaliteten och lindrar det aktuella 
vårdbehovet, samt underlättar för kvarboende i det egna hemmet. Det behövs en kraftsamling av stödet till 
rörelse- och funktionshindrade, och vi anser att det behövs en bättre samordning av resurserna över 
förvaltningsgränserna inom området för LSS och SOL. Vi behöver utveckla och använda oss flitigare av den 
dagliga verksamhetens tjänster. Vi måste få tillgång till dessa insatser även sommartid, då det för vissa är 
viktigare med kontinuitet i verksamheten, framför exempelvis att ha semester. 
 
 

Anhörigstöd och hemvårdsbidrag 

Att vårda en anhörig eller närstående ska vara ett fritt val, både för den som hjälper och för den som får hjälpen. 
En väl utvecklad anhörigvård kräver kommunala satsningar i form av avlastningsplatser och 
rådgivning/utbildning av anhörigvårdare. 
 
Vi vill utreda hemvårdsbidraget i ett brett perspektiv, t.ex. om det skapar oönskade 
inlåsningseffekter. Detta då de som utför arbetsuppgifterna idag inte har tillgång till det samhälleliga 
skyddsnätet. Med en F-skattsedel kan även dessa bidra genom att betala skatt, vara med i 
sjukförsäkringssystemet och få en pensionsgrundande inkomst. Dessutom saknas det kvalitetskriterier eller 
kännedom om kvalitetsnivån på vårdinsatserna. Här behövs det en bättre uppföljning. 
 
 

Mat och måltider 

Generellt sett behövs en kvalitetshöjning gällande maten och måltidssituationen, detta enligt de 
brukarundersökningar som har gjorts. Tidigare genomförde kommunen ett måltidsprojekt som innebar positiva 
förbättringar för nutrition och måltidernas utformning. Resultatet av projektet borde ha implementerats i 
kommunens alla verksamheter för äldreomsorg och omsorg om de funktionshindrade. Vi vill utveckla 
måltidsservicen för de som får bistånd med matdistribution och också utveckla fler måltidsgrupper. Det ska även 
vara möjligt att få maträtter från andra matkulturer. Vi är villiga att pröva möjligheten att låta lokala krögare ta 
över måltidsdistributionen, förutsatt att de vinner en kvalitetsupphandling. Vi moderater säger nej till den 
minskning av köttkonsumtion som majoriteten har som mål, dvs 20% mindre kött. Äldre/gamla människor 
behöver mer protein och mer högvärdigt protein. En minskning kan vara direkt skadlig och det är viktigt att 
gamla människor känner igen den mat de serveras. Vi anser att vegetarisk mat ska vara valfritt. 



  Moderaternas förslag till ettårsplan 2016 

	  

 ”Mer valfrihet, trygghet och riktiga jobb!” Sid 27 (69) 

 
Vi bör kunna se över specialanpassad mat för respektive vårdtagare, men även årstidsanpassad mat, tillagad 
med ekologisk medvetenhet osv. Vi vill gärna se över förutsättningarna för ett utökat samarbete med Huddinge 
Universitetssjukhus/Karolinska kring nutrition. 
 
Vi vill låta se över förutsättningarna att för hemtjänsttagare att kunna beställa mat och matvaror via webben. Det 
kan ske på den lokala marknaden men också via de särskilda distributionsföretag som tillhandahåller 
beställningssortiment och/eller s.k. matkassar för hemleverans. 
 
 

De demenssjukas situation 

Fler och fler blir äldre och ”äldreäldre”. Det medför att människor med demenssjukdomar blir allt vanligare inom 
våra omsorgsverksamheter. Man har också på senare tid blivit bättre på att ställa tidigare diagnoser. Vi har fått 
bättre bromsmediciner och bättre utarbetad pedagogik för att hjälpa människor i deras vardag. 
 
Det sker en stor utveckling inom det geriatriska området. Detta kräver en egen organisation för att tillvarata de 
demenssjukas rättigheter och möjligheter. Här behövs utbildningsinsatser hos medarbetarna och det behövs 
samordning över förvaltningsgränserna. Det behövs fler boenden och fler dagverksamheter för människor med 
demensproblematik. Vi har lagt en motion om att utveckla särskilda ”demensteam”, detta därför att underlätta 
för dem som är demenssjuka och ännu bor hemma. 
 
Vi vill utveckla boenden för yngre personer med demensdiagnos och också speciell dagverksamhet för dessa. 
Yngre personer med demenssjukdom kanske har familj kvar i kommunen och då är det inte bra att köpa platser i 
andra kommuner som vi gör idag. Vi ska därför ha en egen specialkompetens inom detta område, gärna i 
samarbete med externa aktörer. 
 
Nu har det fattats ett beslut om att hemsjukvården inom LSS ska kopplas till kommunen. Detta för att skapa 
bättre samordning, bättre kontinuitet och för att förhindra att människor hamnar mellan stolarna.  
 
 

Mål för vård- och omsorg 

På kort sikt: 
!  Kvalitetsupphandla hemtjänsten, konkurrens är ett effektivt sätt att höja kvaliteten och valfriheten. 

(enligt vår motion) 
!  Inför LOV-lagen (Lagen om valfrihetssystem) i Botkyrka kommun när det gäller hemtjänst. Det gör det 

möjligt för hemtjänsttagare att välja utförare och att välja bort. (enligt vår motion) 
!  Nya boenden inom vård-och omsorg måste uppföras snarast och man borde inrätta boenden med olika 

profiler. (enligt vår motion) 
!  Genomför kvalitetsupphandling för drift av några vård-och omsorgsboenden, där driftskostnaderna är 

fastlagda och enbart kvaliteten utifrån givna kvalitetsparametrar styr upphandlingen. 
!  De gruppboenden och de boenden med särskild service som planerats sedan flera år måste 

ovillkorligen byggas med det snaraste då behovet är skriande och eftersatt. 
 
Övriga mål: 

!  Utveckla biståndskriterierna för beslut om bistånd för vård-och omsorgsboende så att de innefattar 
också faktisk ålder och förstärk kriteriet om egen upplevd otrygghet och social isolering. 

!  Inför möjligheten för de svårast sjuka som väntar på ett boende att få ta del av kultur och social 
samvaro genom hemtjänsten. Det gäller också för dem som trots svår sjukdom och många 
biståndsinsatser valt att bo kvar hemma. 

!  Utveckla möjligheten för och samordningen av frivilliginsatser för föreningar och volontärer. 
!  Utveckla hela måltidssituationen inom våra vård-och omsorgsboenden 
!  Palliativ vård måste utvecklas och kvalitetssäkras 
!  Inrätta en tjänst som Äldreombudsman att finnas direkt under kommunstyrelsen. 
!  Utred hemvårdsbidragets effekter och inför adekvat uppföljning 
!  Inrätta en s.k. ”mötesplats” i Norra Botkyrka 
!  Inför en eller flera s.k. vinkbussar/servicebussar för att underlätta för äldre och för personer med 

funktionshinder att bo kvar i sitt eget hem. 
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!  Utveckla det viktiga stödet till anhöriga som vårdar anhörig i hemmet och inrätta Hemtagningsteam. 
!  Bejaka aktivt den tekniska utvecklingen inom hjälpmedel och omsorg. 
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Socialnämnd 
”Individen i fokus” 
 
I moderat välfärdspolitik utgår vi alltid från individen. Vi vill ha särskilt fokus på förebyggande arbete och aktivt 
samverka med andra myndigheter, förvaltningar och organisationer. Näringslivet skall tidigt involveras i 
arbetsfrämjande processer för att öka möjligheterna till praktik och anställningsbarhet. Verksamheter, där så är 
möjligt, ska genom upphandling delvis eller i helhet kunna utföras av fristående aktörer. Företag och 
organisationer inom den s.k. sociala ekonomin skall prövas som mer varaktiga komplement. 
 
Socialtjänsten skall fortlöpande säkerställa tillgången till för verksamheterna behövlig kompetens. Förvaltningen 
skall fortlöpande och systematiskt driva förbättringsarbete, i hela organisationen, så att verksamheter och 
tjänster tydligt uppfattas som effektiva och kvalitativa. 
 
Utanförskap, som följd av långvarig arbetslöshet, bidragsberoende och dess konsekvenser, är ett betydande 
problem som bidrar till ökade klyfter. Den som söker bistånd på grund av akuta sociala problem eller tillfälliga 
ekonomiska svårigheter skall snabbt erbjudas individuellt anpassat stöd inom socialtjänsten. Budget- och 
skuldrådgivning skall alltid erbjudas den som söker ekonomiskt bistånd. Handläggningstiderna skall vara korta. 
 
Ekonomiskt bistånd skall, sett till individens egen förmåga, kopplas till erbjudande om arbete eller praktik inom 
näringslivet eller kommunen. Ett integrerat samarbete med Arbetsmarknad- och Vuxenutbildningsförvaltningen 
(AVUX) är centralt. Vi vill att AVUX verksamhetsområde AKC (Arbets- och Kompetenscentrum) utvecklas och 
breddas till ett Samhall-liknande företag/organisation gärna interkommunalt organiserad med företrädesvis 
andra Södertörnkommuner. 
 
För dem som blivit långtidsberoende av ekonomiskt bistånd är det extra viktigt att det formas olika typer av, 
individuellt anpassade, komptenshöjande åtgärder och arbetsrelaterade korttidsuppdrag som möjliggör 
tillträde/återgång till den reguljära arbetsmarknaden. Insatserna skall ge tydligt stöd till egen självförsörjning. 
 
Vi har i motion till fullmäktige föreslagit att det utarbetas en modell typ "timbank" som näringslivet, 
organisationer och kommun löpnade kan fylla på med lämpliga arbetsuppgifter av korttidskaraktär. Primär 
målgrupp, för kortidsarbeten som avses med ”timbanken”, bör vara personer som långvarigt uppbär ekonomiskt 
bestånd och som står långt från den reguljära arbetsmarknaden. Denna motion har den röd-gröna majoriteten 
tyvärr avslagit med den primitiva motiveringen att vi moderater vill använda vår förslagna lösning till att ”tvinga” 
biståndstagare till arbete! Detta påstående visar tyvärr på det faktum att den röd-gröna majoriteten inte har 
något samlat intresse att medverka till lösningar som ger bättre förutsättningar för dem som står längst från 
arbetsmarknaden. För oss moderater är det centralt att politiken ständigt utvecklas så att varje individ ses som 
en tillgänglig resurs i utvecklingen av vårt välfärdssamhälle! 
 
 

Socialnämnd 

”Funktionsnedsättning får inte vara ett hinder” 
 
Med individen i fokus måste vi aktivt förändra situationen för personer med olika fysiska funktionshinder. T ex 
skulle vi kunna erbjuda företräde till kommunala administrativa tjänster. Det är ett enormt slöseri att inte ta till 
vara funktionshindrade personers olika färdigheter. Ett fysiskt funktionshinder får inte omöjliggöra rätten till ett 
”vanligt” jobb. I vårt moderna samhälle finns det stora möjligheter till anpassade tekniska hjälpmedel som kan 
kompensera funktionshinder. Alla har rätt att bli synliggjorda och ges samma möjligheter att aktivt medverka i 
samhällsutvecklingen. Det är viktigt att vi nu på allvar diskuterar det utanförskap som ett medfött eller förvärvat 
funktionshinder medför. Attityder om funktionshinder måste ändras och kunskapen om individens förmågor 
ökas. 
 
Vi moderater har i motion till fullmäktige förslagit att det anordnas en kommunal ”arbetsförmedling” som aktivt 
kan stödja och vägleda personer med funktionshinder till vanliga jobb på arbetsmarknaden. Motionen fick visst 
gehör genom beslutet att motionen ansågs ”besvarad” som tyder på viss samsyn vad gäller behovet. Vi 
understryker på nytt nödvändigheten av att tillvarata den kompetens som finns hos personer med olika typer av 
funktionshinder. Staten har i sig genom Arbetsförmedlingen det överordnade ansvaret att stöda och matcha alla 
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med arbetsförmåga i sitt arbetssökande men vi menar att Arbetsförmedlingen inte lever upp till de 
samhällsmässiga behoven. Det är därför enligt vår mening viktigt att också kommunen påtar sig en aktiv 
arbetsförmedlande och matchande roll. 
 
 

Föreningsbidrag 

”Sociala komplement ” 
 
Socialnämnden hade ett budgeterat anslag på 3,175 miljoner kronor för 2015 att fördela till föreningar som 
bedriver ”socialt betingade” verksamheter som komplement eller som unika kompetenser. Dessa 
föreningsbidrag är väldigt styrande för respektive bidragssökande förenings möjligheter att kunna driva och 
utveckla sina verksamheter. Vi moderater vill medverka till en förändring som möjliggör för en förening som 
uppfyller behovsvillkoren att kunna söka bidrag för en längre period än ett år. En sådan förändring skulle kunna 
möjligöra att bidrag beslutas för år ett och en avsiktsförklaring villkorad för år två och tre. 
 
Grundförutsättningen för att bidrag skall beviljas är att den sökande tydligt i sin verksamhetsplan kan uppvisa 
kompletterande mervärden till den verksamhet socialtjänsten erbjuder eller bidrar med sådan socialt betingad 
verksamhet som socialtjänsten borde erbjuda som utveckling inom det förebyggande arbetet. 
 
 

Boende 

”Boendet - grunden för effektivt bistånd” 
 
Bristen på bostäder är utmanande. Till socialtjänsten vänder sig allt för många, som per definition inte har behov 
av socialtjänsten, därför att de saknar egen bostad. Generell bostadsförsörjning ingår inte i socialtjänstens 
ansvar utan måste rimligen hanteras i en strukturell samhällsplanering. 
 
Socialtjänsten har också allt svårare att bistå de egna målgrupperna som av sociala skäl behöver bistånd med 
bostad. Här måste en aktiv samverkan komma till stånd både inom kommunen och interkommunalt. Vi ser det 
som rimligt att det allmännyttiga kommunägda bostadsbolaget påförs ett större ansvar för den generella 
bostadsförsörjningen. Ur ett moderat perspektiv är det centralt att socialtjänsten involveras i kommunens 
löpande bostadsplanering. I Botkyrka finns ett varaktigt behov av att förändra strukturen i bostadsbyggande och 
alternativa upplåtelseformer så att fler ekonomiskt starka finner sitt framtida boende i kommunen. 
 
För att linda de mest akuta behoven och samtidigt minska de skenande kostnaderna för externa boende typ 
hotell, vandrarhem och liknande har vi i en motion förslagit att modulbostäder etableras. Vi menar att kommunen 
skulle kunna ta fram några lämpliga markområden för bostadsändamål. T.ex. två i norra och två i södra Botkyrka 
där kommunen genom sitt planmonopol medger s.k. tillfälliga bygglov till t ex Botkyrka Byggen AB som skulle 
kunna uppföra sådana bostäder i modulsystem. I motionen har vi skissat att 24 modulbostäder byggs per plats 
vilket skull medföra 96 bostäder. Vi menar också att när modulbostäderna uppförda med de tillfälliga byggloven 
efter en tioårsperiod är uttjänta så bör markområdena kunna bebyggas med permanenta flerfamiljsbostäder. 
 
Vidare har vi förslagit i motion att Botkyrkabyggen skulle kunna omvandla fler hyreslägenheter till s.k. 
andelsägarlägenheter (såsom skett på Eriksbergsåsen). Socialförvaltningen skulle då kunna förvärva ett antal av 
dessa andelsägarlägenheter för självständig disposition och vidareupplåtelse vid biståndsbeslut. 
 
 

Trygghet 

”Trygghet förutsätter samverkan” 
 
Ett fortlöpande samarbete med polisen för att förebygga brott och öka tryggheten i kommunen är oerhört 
betydelsefullt och utgör ett återkommande önskemål hos allmänheten. Det är av stor vikt att kommunen är aktiv i 
att söka och utveckla samarbetsformer med polis, brandkår, andra myndigheter, organisationer och föreningar. 
Det förebyggande arbetet måste ständigt utvecklas. Särskilt fokus på barn och ungdomar är viktigt. Det är en 
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central uppgift att skapa ett tryggt samhälle för alla. Nolltolerans mot brott skall vara ledstjärnan inom alla 
verksamheter och att vi tillsammans stödjer det brottsförebyggande arbetet. 
 
Samarbetet mellan socialtjänst, kvinnojour och brottsofferjour ska vara starkt liksom samarbetet med det lokala 
brottsförebyggande rådet. Brottsoffrens rättigheter måste tydliggöras och ges prioritet. 
Nattvandring fyller en viktig trygghetsfrämjande funktion. Vi vill utveckla denna funktion med fler sociala och 
ideella aktörer. Att organisera nattvandring skulle kunna ingå som kriterium i ett resultatbaserat föreningsstöd. 
 
Vi har stundtals och återkommande allvarliga problem i kommunen med stenkastningar, bilbränder, skjutningar 
(även på fritidsgårdar), upploppsliknande mobbar (som av vänstern ibland kallas fredliga demonstranter). Dessa 
sprider rädsla och begår allehanda brott såsom skrämsel, hot och orsakar skadegörelse på privat likväl som 
offentlig egendom. Vi vill därför inrätta ”kommunala trygghetsteam” som dels kan arbeta förebyggande, hindra 
och tala tillrätta personer som uppträder bråkigt eller störande och dels dokumentera när brott begås för 
överlämning till polismyndigheten. De kan dessutom, med sin blotta närvaro, förebygga att allvarliga brott 
överhuvudtaget sker. 
 
 

Familjehem 

”Kvalitetssäkrade familjehem” 
 
Alla familjehem och vårdinrättningar, oavsett huvudman, som används ska löpande kvalitetsgranskas och 
omprövas. Barnets behov av trygghet, omvårdnad och kärleksfull social fostran skall vara grundläggande vid val 
av familjehem. Aktuell lagstiftning stipulerar tätare uppföljning av varje placerat barn. Socialförvaltningens 
resurser och organisation skall vara anpassat till lagstiftarens intentioner. För att öka tryggheten hos placerade 
barn, om det känner sig oroliga eller blir utsatta för kränkning eller liknande situation, vill vi att en särskild 
jourtelefon inrättas hos socialtjänsten dit barn kan ringa för stöd och hjälp. 
 
När en utredning tidigt visar på att placeringen av ett barn kan bli långvarigt, vill vi att en prövning om 
vårdnadshavarens förmåga och lämplighet initieras så tidigt som möjligt. Vi ser inget egenvärde i att rutinmässigt 
följa den treårsgräns som Socialstyrelsen har som rekommendation. Sett till barnkonventionen kan en tidigare 
överflyttning av vårdnaden till en fosterfamilj vara till barnets bästa. 
 
 

Föräldrastöd 

”Förebyggande arbete – ger mer värde” 
 
Socialnämnden erbjuder sedan något år tillbaka föräldrastöd i grupp under enklare och trivsamma mötesformer. 
Föräldrar kan under dessa möten utbyta erfarenheter och samtala kring föräldrarollen i förhållande till barnens 
åldersadekvata utveckling i t ex skola- och/eller fritidssituationer. 
 
Vi vill nu ytterligare utveckla socialtjänstens förebyggande arbete genom att införa s.k. ”föräldracoacher”. Med 
föräldracoacher menar vi att socialförvaltningen i samverkan med kommunexterna aktörer utbildar särskilda 
resurser som kan fungera som ”coacher” till föräldrar/familjer, utan andra socialt betingade behov, och önskar 
vägledning och stöd i sin familjesituation. 
 
T.ex. i familjer med tonårsbarn uppstår ofta stressituationer utifrån olika krav kring och på barnet som t ex skola 
– läxor - fritid – hjälpa till hemma – ekonomi. Krav och händelser som ökar risken för sammanbrott i en familjs 
vardag. 
 
Tillgång till ”föräldracoach” skulle kunna göra skillnad. Vi ser socialtjänsten som en naturlig sammanhållande 
funktion och som tillförs resurser med uppdrag att i samverkan med externa aktörer ta fram och samordna 
lämpliga coacher. 
 
Vidare vill vi att alla kommunala verksamheter i Botkyrka kommun skall arbeta aktivt och samlat och med särskilt 
fokus på unga så att rökning, drog- och alkoholbruk minskar. 
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Ungdomsmottagning 

”Ungdomsmottagning – närhet – tillgänglighet” 
 
Kommunen har sedan några år bara en ungdomsmottagning och som är förlagd till den norra kommundelen. Vi 
tror att det för ungdomarna är viktigt med närhet och tillgänglighet. Socialförvaltningen har, efter en av oss 
moderater lagd motion, gjort en allt för enkel ”utredning” som inte bidrar med några svar om eventuella brister 
eller behov. Vi vill att frågan tas på större allvar och att en ”riktig” utredning genomförs för att ta reda på om det 
finns behov av ytterligare en ungdomsmottagning i Botkyrka. 
 
Befolkningen i kommunen beräknas fortsätta öka under flera år framöver. Sett till den nu gällande planeringen 
blir ökningen störst i södra Botkyrka. Fler familjer innebär fler barn och ungdomar. Vi ser det som självklart att 
utredningen särskilt skall vända sig till ungdomar för att få ett eventuellt behov belyst. Om en sådan utredning 
visar på ett faktiskt behov så skall kommunen initiera detta hos landstinget. 
 
 

Ensamkommande flyktingbarn 

”Mottagandet påverkar framtiden” 
 
Kommunen har träffat nya avtal med Migrationsverket om bl.a. ett något ökat mottagande av ensamkommande 
flyktingbarn. Avtalet är i linje med den av oss moderater antagna inriktningen. Vi har under flera år haft detta krav 
i våra budgetförslag. 
 
Till de ”ensamkommande barn” som kommer till Botkyrka skulle vi gärna se att Socialtjänsten erbjuder 
”fadderfamiljer” för att så långt möjligt ge barnet ett familjeliknande nätverk för att minimera ensamhet och 
utanförskap och stärka barnets etablering i vårt samhälle. 
 
För att säkerställa en långsiktigt hållbar migrationspolitik måste Botkyrka kommun aktivt verka i enlighet med 
framtagna nationella riktlinjer. För att motverka utanförskap och främja ett gott liv skall mottagandet av 
nyanlända präglas av respekt för den enskilda individens egna resurser och aktivt lotsa denne till 
svenskundervisning, utbildning och tillträde till arbetsmarknaden. 
 
 

Patriarkalt förtryck och våld i nära relationer 

”Skydda och stärk den utsatte!” 
 
Vi moderater har starkt drivit frågor kring hedersproblematik och våld i nära relationer för att belysa den 
verklighet som tyvärr alltjämt råder. 
 
Det hedersrelaterade förtrycket innebär allt för ofta förföljelse, hot, fysiskt, psykiskt våld och misshandel som 
också lett till mord. Vi får aldrig välja att blunda för detta i grunden patriarkala och/eller kulturella förtryck. Om 
hederskulturen/skamkulturen känns främmande för oss innebär det inte att vi kan frånträda oss vårt ansvar att 
ingripa, skydda och hjälpa. 
 
Vi vill att kommunen löpande arbetar med att kartlägga den aktuella situationen inom vår kommun och parallellt 
med detta uppdaterar policys och riktlinjer i avseende på hedersrelaterat förtryck och våld. Alla anställda måste 
kontinuerligt få fortbildning i dessa frågor och kunskaper om hur vi kan förebygga och så långt möjligt motverka 
förekomsten. 
 
Det våld som främst kvinnor, oavsett etnicitet eller trosuppfattning, utsätts för inom hemmet är oacceptabelt. Här 
är det viktigt att kommunen, och andra, tidigt fångar upp signaler om när detta sker och sedan omedelbart 
agerar. Såväl kvinno- som brottsofferjouren behöver få rejält förstärkta resurser. 
 
Om den strategiska hanteringen, såsom kartläggning, upprättande av policys, kunskapsspridning, och dylikt får 
en kommunövergripande placering, vill vi att Socialtjänsten tillförs en särskild specialistresurs som får ansvar att 
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fånga upp, samordna och följa upp ärenden som identifieras som ”hedersrelaterade” i den löpande 
myndighetshandläggningen. 
 

Mål för social verksamhet 

!  Ta fram plan över alla verksamheter som är möjliga att ”lagligt” låta upphandla  
!  Ta fram plan över verksamheter som sociala företagare kan bli aktiva komplement i eller självständigt ta 

över  
!  Aktivera processarbete på alla plan för att korta alla handläggningstider  
!  Ta fram plan över ”socialtjänster” som skulle kunna bli lämpliga att ansöka till via nätet 
!  Initiera samarbete med A-vux för att upprätta ”timbank” med korttidsjobb som kan erbjudans dem som 

söker ekonomiskt bistånd 
!  Införa ”skuld- och budgetrådgivning” som grunderbjudande vid all ekonomisk biståndsprövning 
!  Initiera kommunal och interkommunal samverkan i ”bostadsfrågan”  
!  Initiera samarbete med Samhällsbyggnadsförvaltningen för etablering av modulbostäder genom 

tillfälliga bygglov 
!  Initiera hos Botkyrkabyggen att få möjlighet att förvärva ”ägarandelslägenheter” för vidareupplåtelse vid 

biståndsbeslut 
!  Upprätta plan för hur stödet till ”brottsoffer” kan stärkas 
!  Utred i samarbete med kultur- och fritidsförvaltningen om hur ”nattvandring” skulle kunna ingå som 

kriterium i ett föreningsstödssystem  
!  Ökat fokus på familjehemsplacerade barn för prövning av den framtida ”vårdnaden”  
!  Initiera möjlighet till ”Föräldracoacher” som förebyggande frivilligt stöd 
!  Utred ”på riktigt” behovet av en ungdomsmottagning i södra Botkyrka  
!  Inför ”fadderfamilj” som valbar socialtjänst till ensamkommande barn 
!  Inrätta en särskild resurs, ”specialist”, på socialförvaltningen för att fånga upp, samordna och följa upp 

ärenden och som identifieras som ”hedersrelaterade” i den löpande myndighetshandläggningen  
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Förskola  
I Sverige har vi kommit la ̈ngre a ̈n i många andra la ̈nder vad gäller pedagogisk verksamhet fo ̈r de mindre barnen. 
Na ̈r man pa ̊ andra sta ̈llen, a ̈ven i det som betraktas som den rika va ̈rlden, fortfarande pratar i termer av dagis 
och lekis sa ̊ har vi i Sverige fo ̈r la ̈nge sedan la ̈mnat dessa begrepp bakom oss. Vi har idag en fo ̈rskola med 
pedagogisk verksamhet i syfte att sto ̈dja barnen i deras utveckling.  
 
 

Den pedagogiska fo ̈rskolan  

Redan i fo ̈rskolan la ̈ggs grunden fo ̈r barnens utveckling. Forskning visar att ett medvetet pedagogiskt arbete 
med sma ̊ barn fo ̈rba ̈ttrar deras fo ̈rma ̊ga att senare la ̈ra sig la ̈sa, skriva och ra ̈kna. En pedagogisk fo ̈rskola a ̈r 
sa ̈rskilt viktig fo ̈r barn med la ̈s- och skrivsva ̊righeter. Den motverkar a ̈ven socioekonomiska skillnader. Genom 
pedagogiskt arbete i grunden blir den sociala ro ̈rligheten lika mo ̈jligt fo ̈r alla. I tidig a ̊lder a ̈r nutids- eller fo ̈rtids 
orientering ja ̈tteviktigt. Fo ̈rdelen med pedagogiska arbeten i tidig a ̊lder mo ̈jliggo ̈r att fa ̊nga upp de barn som 
tidigt halkar efter samt fo ̈r att lyfta upp barn med sva ̊righeter, man fa ̊r ba ̈ttre o ̈versyn samt fa ̊ngar upp a ̈ven barn 
med sa ̈rskilda behov, exempelvis ADHD, dyslexi, spra ̊kdirigering etc. En god pedagogisk tra ̈ning a ̈r till stor nytta 
na ̈r barnet va ̈l bo ̈rjar i grundskolan, da ̈r ba ̈ttre arbete i grunden ger sto ̈rre fo ̈rutsa ̈ttningar fo ̈r eleverna i framtiden. 
Misslyckas vi med att fa ̊nga upp de barn som tidigt halkar efter a ̈r risken fo ̈r framtida skolmisslyckanden och ett 
liv i utanfo ̈rskap stort. Vi glädjer oss o ̈ver att vi har en pedagogisk fo ̈rskola med ra ̈tt till minst 35 timmar per 
vecka, fo ̈r alla barn (a ̈ven barn till fo ̈ra ̈ldralediga och arbetslo ̈sa).  
 
 

Tillga ̈nglighet  

Kommunen ska uppmuntra en ma ̊ngsidig etablering samtidigt som satsningar ska go ̈ras fo ̈r att utveckla den 
kommunala skolan. Fo ̈ra ̈ldrarna ma ̊ste fa ̊ mo ̈jlighet att kombinera sina egna yrkesambitioner och behovet av 
vidareutbildning med en mer flexibel fo ̈rskoleverksamhet vad ga ̈ller o ̈ppettider, som exempelvis kva ̈llar och 
helgdagar.  
 
Dock a ̈r vi tveksamma till s.k. ”nattis” som la ̈mnar fo ̈ga mo ̈jligheter fo ̈r pedagogisk verksamhet i syfte att gynna 
barnen i deras utveckling. Da ̈r skulle vi exempelvis hellre se o ̈ver former av ”nattbarnvakt” da ̈r barnet fa ̊r stanna 
kvar i den trygga hemmiljo ̈n. En ma ̊ngfald av anordnare och profiler ger varje familj mo ̈jlighet att va ̈lja den 
uto ̈vare som passar familjen ba ̈st.  
 
 

Beho ̈rig personal  

Fo ̈r att sa ̈kersta ̈lla rekryteringen av va ̈lutbildad personal a ̈r det viktigt med konkurrenskraftiga lo ̈neniva ̊er, en god 
personalpolitik och att verksamheten i sig ha ̊ller en ho ̈g kvalitet. Personalen a ̈r en mycket viktig faktor fo ̈r 
barnens la ̈rande och fo ̈rberedelse info ̈r grundskolan. Beho ̈righetsgraden a ̈r, sett o ̈ver hela kommunen, i 
dagsla ̈get alltfo ̈r oja ̈mn. Vi vill ha fler fo ̈rskolela ̈rare pa ̊ enheterna och att va ̊ra, idag outbildade, barnsko ̈tare 
genomga ̊r en no ̈dva ̈ndig utbildning. De som arbetar i verksamheterna ma ̊ste ocksa ̊ vara mer delaktiga i hur 
verksamheterna ska se ut. Kommunen ma ̊ste i ho ̈gre grad, i sina verksamheter, kunna omdisponera personal 
mellan de olika enheterna och kommundelarna, fo ̈r att pa ̊ sa ̊ vis ge alla barn likva ̈rdiga fo ̈rutsa ̈ttningar och 
mo ̈jligheter. Det a ̈r viktigt att vi kan beha ̊lla va ̊r utbildade och beho ̈riga personal och samtidigt kunna anva ̈nda 
kompetensfonden fo ̈r i for̈sta hand de som saknar formell utbildning.  
 
 

Etableringsfrihet  

Vi gla ̈ds a ̊t att den tidigare Alliansregeringen tagit bort kommunernas vetora ̈tt ifra ̊ga om etableringar av 
frista ̊ende akto ̈rer. Riksdagens beslut om en barnomsorgspeng inneba ̈r att vi i Botkyrka kommun ocksa ̊ blir 
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skyldiga att godka ̈nna och ge kommunalt bidrag till andra pedagogiska omsorgsformer, som ha ̊ller en likva ̈rdig 
kvalitet med de kommunala alternativen. I praktiken inneba ̈r det alltsa ̊ en uto ̈kning av etableringsfriheten till att 
omfatta all form av fo ̈rskole- och skolbarnsomsorg.  
Vi vill o ̈ppna upp fo ̈r andra akto ̈rer, och tillsynen och uppfo ̈ljning av dessa ska vara kontinuerligt precis som i alla 
va ̊ra o ̈vriga verksamheter.  
 
 

IT i fo ̈rskolan  

Med nya verktyg, sa ̊som interaktiva pekplattor, har vi mo ̈jlighet att pa ̊ ett tidigt stadium locka fram barns 
nyfikenhet i ett lekande la ̈rande. Vi ma ̊ste ta till oss den nya tekniken och la ̊ta va ̊ra barn tidigt fa ̊ komma i kontakt 
med den. Detta kommer att leda till att tekniska verktyg blir mer naturliga fo ̈r barnen att anva ̈nda, inom ramen fo ̈r 
pedagogisk verksamhet, i t.ex. grundskolan. 
 
Da ̊ pekplattan rent fysiskt a ̈r la ̈ttare att hantera och dessutom har en la ̈gre inla ̈rningstro ̈skel a ̈n exempelvis en 
dator, sa ̊ ser vi a ̈ven att pekplattan blivit ett popula ̈rt arbetsredskap bland pedagogerna, vilket vi ga ̈rna vill 
uppmuntra a ̈nnu mer till.  
 
Dessutom kan en pekplatta fungera ba ̈ttre som verktyg fo ̈r barn med vissa typer av dyslexi eller fo ̈r personer 
som a ̈r analfabeter, eller har andra funktionshinder. Det finns flertalet appar fo ̈r pekplattor som a ̈r framtagna fo ̈r 
att stimulera inla ̈rning och som kan hja ̈lpa ma ̊nga barn till framga ̊ng. 
Kommunen har satsat pa ̊ en fo ̈rso ̈ksverksamhet med pekplattor i fo ̈rskolan, och vi ser mycket positivt pa ̊ en 
implementering i hela fo ̈rskoleverksamheten.  
 
 

Mål för förskolan  

!  Fler utfo ̈rare a ̈n idag, se o ̈ver mo ̈jligheterna till att tidigarela ̈gga utbyggnaden av fo ̈rskoleverksamheten 
da ̈r ko ̈erna a ̈r la ̊nga redan idag 

!  Kortare platsgaranti – det ska ga ̊ fortare att fa ̊ plats i fo ̈rskolan 
!  Hur blir Botkyrka kommun en attraktiv arbetsgivare för utbildade pedagoger?  
!  Mer planerad fysisk aktivitet 
!  Sto ̈rre flexibilitet inom fo ̈rskoleverksamheten - vi beho ̈ver anpassa utbudet av verksamhet till nutidens 

behov 
!  Genom pedagogiskt arbete i grunden blir den sociala ro ̈rligheten lika mo ̈jligt fo ̈r alla 
!  Info ̈r skriftliga omdo ̈men fo ̈r sexa ̊ringar fo ̈r att kunna se barnens utveckling och behov av sto ̈dinsatser 
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Grundskola  
Vi arbetar fo ̈r att alla barn ska kunna utvecklas utifra ̊n sina egna fo ̈rutsa ̈ttningar. Vi efterstra ̈var en skola som 
tilla ̊ter alla att utvecklas, a ̈ven elever med behov av sa ̈rskilt sto ̈d. Skriftlig information och utvecklingssamtal ska 
ges redan fra ̊n skolstarten. Betyg ska kunna ges tidigare a ̈n idag. Ma ̊lsa ̈ttningen a ̈r att alla elever ska ha 
godka ̈nda betyg fo ̈r att kunna klara vidare studier.  
 
 

Kunskapsma ̊l  
Tidiga sto ̈dinsatser skall underla ̈tta o ̈verga ̊ngen mellan skolans olika stadier. Kvalitetskraven pa ̊ skolan ma ̊ste 
ho ̈jas och skolan ma ̊ste ha utva ̈rderingsinstrument som go ̈r det mo ̈jligt att tidigt ma ̈ta resultaten. Inga elever ska 
beho ̈va la ̈mna grundskolan utan gymnasiebeho ̈righet. Det a ̈r viktigt att vi inarbetar ett synsa ̈tt som a ̈r kopplat till 
den erka ̈nda vetenskapliga diskursen pa ̊ omra ̊det. Denna ger fo ̈r handen att de viktigaste faktorerna som 
pa ̊verkar om en elev fa ̊r goda betyg a ̈r att sta ̈lla tydliga krav, sa ̈tta upp tydliga ma ̊l samt att la ̈rarna a ̈r goda 
pedagoger. Kunskapsuppfo ̈ljning och kunskapsma ̊l a ̈r byggstenar i den moderna kunskapsskolan. En tidig 
uppfo ̈ljning a ̈r avgo ̈rande fo ̈r att varje elev ska fa ̊ ra ̈tt sto ̈d i ra ̈tt tid.  
 
 

Studiemiljo ̈, pedagogik och kvalitet  

Skolan skall garantera en lugn och trygg arbetsmiljö med ordning och reda. Alla skolor skall ha en fungerande 
likabehandlingsplan mot mobbning och va ̊ld. Vi anser att det bo ̈r ra ̊da nolltolerans mot alla typer av brott och 
kra ̈nkande behandling i kommunens samtliga skollokaler. Alla brott ska polisanma ̈las.  
La ̈rarnas erfarenhet, beho ̈righet och utbildningsniva ̊ a ̈r avgo ̈rande faktorer som bidrar till en ho ̈gre kvalitet i 
undervisningen. La ̈rare som idag saknar beho ̈righet ska kunna fa ̊ mo ̈jlighet till fortbildning. Kommunen ma ̊ste 
prioritera att avsa ̈tta egna medel fo ̈r detta a ̈ndama ̊l, sa ̊va ̈l som att ta tillvara pa ̊ de mo ̈jligheter till sto ̈d som den 
tidigare alliansregeringen har info ̈rt, som exempelvis la ̈rarlyftet och karria ̈rtja ̈nster som fo ̈rste la ̈rare. A ̊r 2020 
kommer det saknas 55 000 la ̈rare i Sverige varav i Stockholms la ̈n drygt 11 000, vi i Botkyrka ma ̊ste go ̈ra va ̊r 
kommun mer attraktiv att arbeta i - fo ̈r att locka de ba ̈sta la ̈rarna till va ̊ra elever i kommunen.  
Ett tydligt system ska finnas pa ̊ Internet fo ̈r kvalitetsja ̈mfo ̈relser mellan kommunens olika skolenheter. I ett 
sådant ja ̈mfo ̈relsesystem, da ̈r man enkelt va ̈ljer exempelvis ny skola, ska man kunna se och ja ̈mfo ̈ra meritva ̈rden 
eller vilka la ̈rarbeho ̈righeter de olika skolorna har.  
 
 

Valfrihet  

Mo ̈jligheten att va ̈lja mellan olika skolor ho ̈jer kvaliteten och ger o ̈kad frihet. Ba ̊de kommunala och frista ̊ende 
skolor bo ̈r ha tydliga profiler fo ̈r att underla ̈tta fo ̈ra ̈ldrars och elevers val. Kommunen ska uppmuntra till en 
ma ̊ngsidig etablering samtidigt som no ̈dva ̈ndiga satsningar ska go ̈ras fo ̈r att utveckla den kommunala skolan.  
Alla elever och fo ̈ra ̈ldrar skall tillfo ̈rsa ̈kras ra ̈tten att va ̈lja skola, oavsett om den a ̈r kommunal eller frista ̊ende. 
Valfrihet sa ̈kersta ̈ller likva ̈rdiga mo ̈jligheter till utbildning fo ̈r alla elever och sta ̈rker den enskilde elevens sta ̈llning, 
oavsett bakgrund eller bostadsområde. Botkyrkas kommunala skolor ska vara konkurrenskraftiga alternativ till 
ba ̊de friskolor och kommunala skolor i andra kommuner. Skolorna skall ges sto ̈rre mo ̈jligheter till att mera fritt 
utforma den egna verksamheten. Personal inom kommunen bo ̈r sja ̈lva kunna fa ̊ mo ̈jlighet att o ̈verta sin fo ̈rskola 
eller skola genom upphandling eller genom att de startar upp en helt ny verksamhet som kommunen ska ge 
kommunalt bidrag till (skolpeng). Vi a ̈r heller inte fra ̈mmande fo ̈r att info ̈ra s.k. utmaningsra ̈tt.  
 
 

Skolskjuts  

Na ̈rhetsprincipen ha ̈mmar det fria skolvalet. Det finns en inbyggd mekanism som snedvrider skolvalen till de 
geografiskt na ̈rmaste kommunala alternativen. Vi anser da ̈rfo ̈r att policyn bo ̈r a ̈ndras sa ̊ att ett SL-kort utga ̊r till 
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alla elever med la ̈ngre a ̈n dessa 2-5 km till den skola de sja ̈lva har valt – oavsett om huvudmannen a ̈r kommunal 
eller frista ̊ende inom kommunen. 
 
En sa ̊dan frihetsreform skulle bli extra viktig fo ̈r de elever i de omra ̊den som generellt anses ha svaga sociala 
fo ̈rha ̊llanden och socioekonomiska strukturer som förhindrar de unga i omra ̊det att uppna ̊ sin egna, fulla 
potential. Vissa av de elever som va ̈xer upp i socialt svaga omra ̊den kan da ̈rigenom fo ̈rva ̈gras mo ̈jligheten att fritt 
va ̈lja skola, om fo ̈ra ̈ldrarna saknar ekonomiska mo ̈jligheter till att skjutsa sina barn eller ko ̈pa ett SL-kort till dem.  
 
 

Flexibel skolstart  

Vi vill arbeta fo ̈r en flexibel skolstart, da ̊ eleverna inom samma a ̊rskull har olika mognadsgrad. En flexibel 
skolstart harmoniserar a ̈ven med att skolan ga ̊r mer mot en individuell, ma ̊lanpassad utbildning utifra ̊n den 
enskilda eleven. Kunskapsniva ̊er och utveckling fa ̊r ga ̊ hand i hand, elever fa ̊r interagera med varandra och vara 
pa ̊ samma niva ̊.  
 
 

Gemensam finansiering och bidrag pa ̊ lika villkor  

Fo ̈r att alla elever ska komma till sin ra ̈tt i skolan ma ̊ste den pra ̈glas av flexibilitet och valfrihet. Varje elev a ̈r unik 
och skolan ma ̊ste utformas pa ̊ ett sa ̈tt som go ̈r den lyho ̈rd fo ̈r den enskildes behov. Ett utbildningssystem som 
ka ̈nnetecknas av flexibilitet och valfrihet bygger in fo ̈rutsa ̈ttningar fo ̈r detta. De flesta elever bryr sig mer om att 
skolan a ̈r bra a ̈n om vem som driver den. En skola med ho ̈g undervisningskvalitet da ̈r elever, la ̈rare och personal 
trivs, a ̈r det som ska sta ̊ i centrum fo ̈r den moderata skolpolitiken – oavsett om den drivs i kommunal eller 
frista ̊ende regi. Valfriheten ska vara individuell och finansieringen ska vara gemensam.  
Friskolereformen har inneburit en valfrihetsökning som varit mycket positiv fo ̈r den svenska skolans utveckling. 
Mo ̈jligheten att va ̈lja skola ho ̈jer kvaliteten i alla skolor. Dessutom fra ̈mjas utvecklingen av att skolor kan va ̈lja 
olika profiler, nya arbetssa ̈tt och pedagogik. Sja ̈lvklart ska alla skolor inspekteras och utva ̈rderas sa ̊ att vi kan 
fo ̈rsa ̈kra oss om att kvaliteten uppra ̈ttha ̊lls.  
 
Alla fo ̈rskolor, fritidshem, fo ̈rskoleklasser och skolor ska ocksa ̊ ha ra ̈tt till kommunala bidrag pa ̊ lika villkor, 
oavsett regi. Den friskola som anser att kommunens bidrag är ora ̈ttvist bera ̈knat, kan o ̈verklaga kommunens 
beslut hos allma ̈n fo ̈rvaltningsdomstol.  
 
 

Skolpengen  

Resursfo ̈rdelningsmodellen bo ̈r modifieras da ̊ vi anser att skolpengen i sto ̈rre utstra ̈ckning bo ̈r utga ̊ efter den 
individuella elevens egna, dokumenterade, behov. Pengen bo ̈r i sto ̈rre utstra ̈ckning fo ̈lja den enskilde eleven, 
oavsett val av skola. Vi vill ocksa ̊ minska skillnaderna i beloppsniva ̊er mellan den som fa ̊r minst respektive den 
som fa ̊r mest. En del av resurspengen bo ̈r a ̈ven anva ̈ndas till att ho ̈ja la ̈rarlo ̈nerna.  
 
 

Modersma ̊lsundervisning  

I Botkyrka kommun bor det ma ̊nga ma ̈nniskor med ro ̈tter i andra la ̈nder. Fo ̈r alla dem som har ett annat 
modersma ̊l a ̈n svenska a ̈r modersma ̊lsundervisning i sitt eget spra ̊k viktigt. Fo ̈r barn till nyanla ̈nda och barn till 
asylso ̈kande som bo ̈rjar i svensk skola utan kunskaper i svenska spra ̊ket a ̈r modersma ̊let ett extra viktigt inslag i 
skolan. Utvecklingen av modersma ̊let hja ̈lper och i vissa fall mo ̈jliggo ̈r fo ̈r eleven att tillgodogo ̈ra sig kunskaper 
a ̈ven i andra skola ̈mnen (a ̈mnesundervisning pa ̊ svenska). Svenskan a ̈r en fo ̈rutsa ̈ttning fo ̈r att kunna ga ̊ vidare i 
sina studier och fo ̈r att komma in pa ̊ arbetsmarknaden.  
 
Botkyrka kommun ska erbjuda grundskoleelever, med grundla ̈ggande kunskaper i sitt modersma ̊l, 
modersma ̊lsundervisning och detta skall erbjudas i enlighet med ga ̈llande lagstiftning. En grundfo ̈rutsa ̈ttning a ̈r 
att samtliga la ̈rare har beho ̈righet i sa ̊va ̈l hemspra ̊ket som i svenska och att eleven har mo ̈jlighet att fortsa ̈tta la ̈sa 
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spra ̊ket vid fortsatta studier a ̈ven efter grundskolan. Parallellt med detta vill vi a ̈ven go ̈ra en sa ̈rskild satsning fo ̈r 
att fo ̈rba ̈ttra kunskaperna i det svenska spra ̊ket.  
 
 

Fo ̈rberedelseklasser  

Vi ser ga ̈rna att fler skolor i Botkyrka kommun arbetar med fo ̈rberedelseklasser, da ̊ vi tror pa ̊ att de elever som 
idag ga ̊r i fo ̈rberedelseklass sta ̈rks av att integreras med o ̈vriga elever och fa ̊r en bra o ̈verga ̊ng till vanlig 
skolklass.  
 
Vi kan nu se att ma ̊nga barn a ̈r a ̈ldre na ̈r de anla ̈nder till Sverige. Niondeklassare som invandrat efter skolstart 
har i dag i genomsnitt bara ga ̊tt fyra och ett halvt a ̊r i svensk skola. Fo ̈r elever som kommit till Sverige efter 12-
a ̊rsa ̊ldern och inte har na ̊tt ma ̊len i svenska i a ̊rskurs nio fo ̈rla ̈ngs nu skolplikten tills dess att ma ̊len a ̈r uppna ̊dda 
eller till och med va ̊rterminen da ̊ eleven fyller 18 a ̊r, vilket vi tror kommer ge en ba ̈ttre inga ̊ng fo ̈r dessa elever till 
vidare studier och arbetsliv.  
 
Mottagningsenheten fo ̈r nyanla ̈nda barn och ungdomar, som startade ho ̈sten 2012, a ̈r en viktig insats i arbetet 
att ge nyanla ̈nda elever de ba ̈sta fo ̈rutsa ̈ttningarna fo ̈r en bra skolstart i Botkyrka. Kommunala skolor, friskolor 
och konfessionella skolor Det a ̈r va ̊r uppfattning att varje skola ska granskas lika kritiskt och uppfylla samma, 
ho ̈ga kvalitetskrav. Det ska finnas tydliga sanktionsmo ̈jligheter mot skolor som inte fo ̈ljer regelverket eller som 
brister kvalitetsma ̈ssigt.  
 
A ̈mnesundervisningen i alla skolor ska vara saklig och allsidig. Det inneba ̈r att den ska vara opartisk och icke-
konfessionell och att ma ̊len fullt ut ska motsvara Skolverkets kursplaner. Vid sidan av a ̈mnesundervisningen i 
kursplanestyrda a ̈mnen kan (enligt tvingande lagstiftning) en frista ̊ende skola ha en konfessionell inriktning.  
Vi a ̈r dock oroliga fo ̈r att en konfessionell inriktning kan bidra till en o ̈kad segregation. Konfessionella skolor 
motverkar dessutom att elever med olika bakgrund fa ̊r mo ̈jlighet att mo ̈tas. Det finns ocksa ̊ en uppenbar risk att 
den konfessionella inriktningen (oavsett vilken) motverkar delar av la ̈roplanen, exempelvis inom ja ̈msta ̈lldhet, 
HBTQi-fra ̊gor, biologi, sexualundervisning, idrott o.s.v.  
 
 

Skolha ̈lsova ̊rd och elevha ̈lsa  

Den stora oha ̈lsan a ̈r ett allt sto ̈rre samha ̈llsproblem i Sverige i allma ̈nhet. Oha ̈lsotalen har uppma ̈rksammats 
under flera a ̊rs tid och vi vet, a ̈ven genom tidigare rapporter fra ̊n Stockholms la ̈ns landsting, att det borde vara 
mer prioriterat att vi ger va ̊ra barn sto ̈rre mo ̈jligheter till att motionera och idrotta.  
Vi i Botkyrka borde ta efter framga ̊ngskommuner som Malmo ̈ och Hofors som info ̈rt fysisk aktivitet dagligen i 
skolan, som dessutom enligt Bunkefloprojektet har gett ett ho ̈gre skolresultat, vilket gjorde att fler elever klarade 
beho ̈righet till gymnasieskolan.  
 
Allt fa ̈rre idrottar organiserat (dvs. genom idrottsfo ̈reningar eller klubbar) pa ̊ sin fritid. Skolan ma ̊ste fo ̈rba ̈ttra 
samarbetet med idrottsfo ̈reningar och uppmuntra elever till en mer aktiv fritid, ga ̈rna genom att ha idrott som en 
profil eller inriktning. Vi a ̈r glada att grundskolan numera inte la ̈ngre tillhandaha ̊ller onyttiga produkter inom 
ramen fo ̈r sina cafe ́verksamheter. Vi vill inte att eleverna va ̈ljer bort skolmaten till fo ̈rma ̊n fo ̈r t.ex. la ̈sk, godis och 
snacks. Vi vill a ̈ven fo ̈rba ̈ttra informationen till sa ̊va ̈l elever som fo ̈ra ̈ldrar kring kost, motion och ha ̈lsa.  
Skolsko ̈terska, skolla ̈kare, skolkurator samt studie- och yrkesva ̈gledare ska ses som en sja ̈lvklar tillga ̊ng pa ̊ alla 
skolenheter.  
 
Logopeder beho ̈vs ocksa ̊ i en sto ̈rre utstra ̈ckning a ̈n vad som finns pa ̊ skolorna idag. Logopeder ska utreda och 
avhja ̈lpa olika kommunikationsbekymmer, som kan ro ̈ra sig om t.ex. tal-, spra ̊k- eller ro ̈stproblem, la ̈s- och 
skrivsva ̊righeter eller afasi. 
 
Vi kan inte acceptera att det finns ouppta ̈ckta elever som lider i sin skolga ̊ng, med t.ex. la ̈s- och skrivsva ̊righeter, 
dyslexi eller andra problem. Fo ̈ra ̈ldrar som missta ̈nker att deras barn har na ̊gon form av problematik ska 
erbjudas den hja ̈lp som beho ̈vs.  
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Skolmaten  

Alla barn som ga ̊r i skolan i Botkyrka ska fa ̊ a ̈ta sig ma ̈tta under skollunchen. Att skolmaten a ̈r god, aptitlig och 
na ̈ringsriktig a ̈r en viktig uppgift. Det spelar ingen roll hur bra skolan a ̈r, ifall eleverna va ̈ljer bort skolmaten fo ̈r att 
sedan inte kunna prestera pa ̊ ba ̈sta sa ̈tt och na ̊ sina ma ̊l i skolan. Det finns även exempel pa ̊ skolor i Botkyrka 
som va ̈ljer att servera frukost till sina elever. Vi a ̈r o ̈ppna fo ̈r att skolrestaurangerna kan la ̈ggas ut pa ̊ entreprenad.  
 
 

Ekumeniskt rum - ett rum för eftertanke  

Det bor betydligt fler troende i Botkyrka kommun ja ̈mfo ̈rt med i o ̈vriga Sverige och vi har ma ̊nga med olika 
trosuppfattningar. Vi ser gärna att man mo ̈jliggo ̈r fo ̈r de skolor som sa ̊ o ̈nskar och da ̈r efterfra ̊gan finns, att fa ̊ 
inra ̈tta ett ekumeniskt rum, alternativt ett rum fo ̈r eftertanke. Ett sa ̊dant rum ska i sa ̊ fall vara en plats fo ̈r samtliga 
trosuppfattningar.  
 
 

Skolga ̊ng fo ̈r funktionshindrade  

Alla ska, utifra ̊n sina fysiska fo ̈rutsa ̈ttningar, kunna delta i undervisningen pa ̊ sina egna villkor. Barn med 
funktionshinder ska, sa ̊ la ̊ngt det a ̈r mo ̈jligt, kunna delta i t.ex. skolidrotten. Kommunen ska se till att alla 
skollokaler och idrottsanla ̈ggningar ska vara handikappanpassade. Det a ̈r ocksa ̊ viktigt att kompetensho ̈jande 
insatser kring fra ̊gorna go ̈rs fo ̈r personal inom va ̊ra verksamheter.  
 
 

IT i skolan  

De system som info ̈rs i skolan ma ̊ste vara anpassade efter den miljo ̈ och de omra ̊den som de a ̈r ta ̈nkta att 
anva ̈ndas till. Det finns mo ̈jlighet att, med smarta multimedialo ̈sningar, ge elever mo ̈jligheter till att utveckla sin 
kreativitet genom att arbeta med still- och ro ̈rlig bild, ljud, musik och kombinationer av dessa. En egen dator ger 
ocksa ̊ mo ̈jligheter fo ̈r elever att sja ̈lva so ̈ka efter aktuell och uppdaterad information pa ̊ ett bra sa ̈tt – vi lever i en 
fo ̈ra ̈nderlig va ̈rld och detta fo ̈rhindrar att man la ̈r in gamla och fo ̈rlegade faktauppgifter som kan finnas i tryckta 
bo ̈cker. 
 
Datorn a ̈r ocksa ̊ ett bra verktyg fo ̈r barn med behov av sa ̈rskilt sto ̈d, sa ̊ att a ̈ven de kan fo ̈lja med och 
tillgodogo ̈ra sig kunskaper i a ̈mnesundervisning - med sa ̈rskilda applikationer, tilla ̈mpningar och arbetsmetoder.  
O ̈verlag ma ̊ste datorta ̈theten i skolorna o ̈ka. Vi a ̈r glada att va ̊rt fo ̈rslag om en elev – en dator nu blivit verklighet 
fo ̈r elever i skola ̊r sju till nio. Vi vill uto ̈ka detta till att a ̈ven omfatta elever i a ̊rskurs sex. En riktig dator till varje 
elev a ̈r precis lika naturligt som na ̈r de fo ̈r 100 a ̊r sedan fick varsin penna. Inom ramen fo ̈r ”en-till-en”-satsningen 
a ̈r det viktigt att vi sa ̈kersta ̈ller att en no ̈dva ̈ndig infrastruktur finns fo ̈r att fullt ut hantera detta. Ba ̊de vad ga ̈ller de 
fysiska datorerna men framfo ̈rallt fo ̈r att utveckla det pedagogiska arbetet.  
 
 

Fastigheter, skollokaler och utemiljo ̈er  

Underha ̊llet av skolornas fastigheter a ̈r pa ̊ ma ̊nga ha ̊ll eftersatt. Det senaste decenniet har inneburit stora 
investeringar i form av ny-, om- och tillbyggnationer runt om i va ̊r kommun. Alla elever ska ha tillga ̊ng till 
trivsamma, a ̈ndama ̊lsenliga och fra ̈scha lokaler. Vi tror att det ga ̊r att bygga och renovera till en la ̈gre kostnad a ̈n 
vad den styrande majoriteten hitintills gjort. De tider skolorna står tomma bo ̈r lokalerna anva ̈ndas till annat.  
Vi vill a ̈ven utreda formerna fo ̈r info ̈randet av ett lokalpengsystem i Botkyrka – i sa ̊va ̈l fo ̈rskola, grundskola som 
gymnasieskola. Ett system med lokalpeng syftar till att öka medvetenheten fo ̈r vad lokalerna faktiskt kostar och 
sta ̈rka insikten om att lokaler inte a ̈r en fri nyttighet. Modellen ger ett tydligt regelverk visavi friskolorna (samma 
fo ̈r alla). Utformandet av lokalpengen syftar ocksa ̊ till att ge fo ̈rutsa ̈ttningar fo ̈r optimal lokalefterfra ̊gan och 
yteffektivitet.  
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Det vill sa ̈ga att varje skola ska vara en resultatenhet där rektor (resultatenhetschef) nyttjar sina lokaler sa ̊ 
effektivt som mo ̈jligt. Lokalen kan da ̊ vara ett konkurrensmedel fo ̈r att rekrytera kunder till sin verksamhet, detta 
a ̈r na ̊got man bo ̈r se o ̈ver vid om- och nybyggnationer. 
Va ̊ra utemiljo ̈er i sa ̊va ̈l fo ̈rskola, grundskola och gymnasieskola har ma ̊nga fo ̈rba ̈ttringsmo ̈jligheter fo ̈r att 
inspireras till utomhuspedagogik, da ̈r flera sinnen fa ̊r stimuleras och man kan prova olika inla ̈rningssa ̈tt.  
 
 

Mål för grundskolan  

!  Alla elever ska ges ra ̈tt fo ̈rutsa ̈ttningar att fritt va ̈lja skola 
!  Info ̈r daglig fysisk aktivitet 
!  O ̈ka datorta ̈theten generellt samt till en dator per elev fo ̈rslagsvis fr.o.m. skola ̊r 6. 
!  Inra ̈tta ”ekumeniska rum” i de skolor vars elever har behov av ett sa ̊dant 
!  Fokus pa ̊ kunskap och fa ̈rdigheter, ma ̈tning av kunskaperna ska ske oftare och tidigare, info ̈r skriftliga 

omdo ̈men redan i fo ̈rskoleklass 
!  Fo ̈rba ̈ttra resursfo ̈rdelningsmodellen sa ̊ att den blir mer ra ̈ttvis samt anva ̈nda en del av resurserna till att 

ho ̈ja la ̈rarlo ̈nerna 
!  Nolltolerans - ingen i skolans va ̈rld ska beho ̈va utsa ̈ttas fo ̈r kra ̈nkande behandling eller va ̊ld, oavsett om 

man a ̈r elev eller vuxen, polisanma ̈l alla brott i skolan 
!  Skolor som drivs i kommunal regi ska frikopplas från detaljstyrning och ista ̈llet, sa ̊ la ̊ngt det a ̈r mo ̈jligt, 

drivas pa ̊ samma sa ̈tt som frista ̊ende verksamheter. La ̊t skolan vara egna resultatenheter, da ̈r rektor har 
huvudansvar. 

!  Sa ̈kersta ̈ll att de statliga medlen fo ̈r ”en skapande skola” kommer varje skolklass till del 
!  Va ̊ra utemiljo ̈er ma ̊ste fo ̈rba ̈ttras fo ̈r att inspireras till utomhuspedagogik, da ̈r flera sinnen fa ̊r stimuleras 

och man kan prova olika inla ̈rningssa ̈tt.  
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Gymnasium  
Gymnasieskolan skall erbjuda mo ̈jligheter till att studera ba ̊de teoretiska och praktiska a ̈mnen. Alla ungdomar vill 
helt enkelt inte ga ̊ vidare till ho ̈gre studier. Gymnasieskolorna måste fortlo ̈pande go ̈ra omva ̈rldsanalyser och 
da ̈rigenom se samha ̈llets olika behov av kompetenser och var bristyrkena kommer.  
Flera olika yrkesinriktade utbildningsprogram har tillkommit, vilket vi ser som mycket positivt. Ba ̊de va ̊ra 
ungdomar och samha ̈llet vinner pa ̊ att det, inom gymnasieskolan, finns sa ̊va ̈l utbildningar med 
studiefo ̈rberedande inriktning som utbildningar med tydlig yrkesprofil. 
De kommande a ̊ren kommer att medfo ̈ra stora utmaningar fo ̈r gymnasieskolan. Vi ser ett minskande 
elevunderlag i kombination med att ma ̊nga elever aktivt va ̈ljer gymnasieskolor i andra kommuner. Vi måste go ̈ra 
va ̊ra gymnasieskolor i kommunen mer attraktiva med ra ̈tt utbud av gymnasieprogram fo ̈r att dels beha ̊lla va ̊ra 
egna elever i kommunen men a ̈ven fo ̈r att attrahera elever fra ̊n kranskommunerna.  
 
 

Studiefo ̈rberedande program  

Studiefo ̈rberedande program skall ge grundla ̈ggande ho ̈gskolebeho ̈righet. Elever pa ̊ gymnasieskolans yrkes- 
och la ̈rlingsutbildningar skall ha ra ̈tt till att fa ̊ va ̈lja om de samtidigt vill la ̈sa in teoretisk ho ̈gskolebeho ̈righet.  
 
 

Yrkesfo ̈rberedande program  

Vi ma ̊ste ha o ̈kade satsningar pa ̊ yrkesutbildningar och la ̈rlingar. La ̈nder med la ̊g ungdomsarbetslo ̈shet 
ka ̈nnetecknas ofta av att de har la ̊ga tro ̈sklar mellan jobb och utbildning, till exempel genom yrkesutbildningar 
och va ̈l utbyggda la ̈rlingssystem. Vi vill fortsa ̈tta att sta ̈rka de gymnasiala yrkesutbildningarnas betydelse och 
underla ̈tta fo ̈r framva ̈xten av fler och ba ̈ttre la ̈rlingsplatser.  
 
Fo ̈r att sa ̈kersta ̈lla att elever vid de yrkesfo ̈rberedande programmen fa ̊r de 16 veckors arbetsplatsfo ̈rlagt la ̈rande 
som de har ra ̈tt till, vill vi att en modern och flexibel la ̈rlingsutbildning utvecklas. Detta medfo ̈r krav pa ̊ ett aktivt 
samarbete mellan gymnasieskolorna och na ̈ringslivet. Vi tror att info ̈randet av en praktikpeng skulle o ̈ka 
motivationen fo ̈r fo ̈retag att ta emot elever fo ̈r praktik. Praktikpengen skulle i na ̊gon ma ̊n ge fo ̈retagen 
kompensation fo ̈r den handledning eleverna ma ̊ste ha.  
 
 

Arbetsmarknadsanpassat utbud  

Samarbetet med na ̈ringslivet skall utvecklas fortlo ̈pande sa ̊ att gymnasieskolorna fa ̊r tillga ̊ng till den upparbetade 
kompetens som finns da ̈r. Vi ma ̊ste ligga i framkant na ̈r det ga ̈ller att anpassa programvalen till den ra ̊dande 
verkligheten pa ̊ arbetsmarknaden - kopplat till samha ̈llets framtida behov. Botkyrka har ett stort antal unga under 
24 a ̊r som saknar arbete.  
 
En fo ̈rklaring a ̈r att de inte har lyckats fullfo ̈lja sin gymnasieutbildning. Detta a ̈r ett problem som bl.a. kan lo ̈sas 
genom yrkesinriktade program men också genom kommunal vuxenutbildning. En annan, kanske ännu viktigare 
faktor, a ̈r att grundskolan ger alla barn en bra grund att sta ̊ pa ̊.  
 
 

Sommarskolan  

Vi vet att behovet av sommarskola a ̈r mycket stort, och vi gla ̈der oss o ̈ver att majoriteten tillstyrkte va ̊r motion 
och har info ̈rt sommarskola med inriktning fo ̈r nyanla ̈nda. Tyvärr pågår bara sommarskolan några veckor direkt 
efter avslutad termin och vi ser gärna fram emot en utökning som gäller fler veckor under sommarlovet. Fo ̈r de 
elever som kommer under sommaren a ̈r det viktigt att det inte blir ett fo ̈r stort glapp i tiden fra ̊n ankomsten till 
Botkyrka tills de fa ̊r kontakt med skolan. Da ̈rfo ̈r bo ̈r nyanla ̈nda elever alltid erbjudas att delta i sommarskola.  
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Vi tror da ̈ruto ̈ver att om man erbjuder sommarjobb kombinerat med sommarskola, så kan man o ̈ka intresset fo ̈r 
sommarskolan. Detta skulle kunna erbjudas ungdomar som avslutat skola ̊r nio, sa ̊ att de ges mo ̈jligheten till att 
la ̈sa upp sina betyg info ̈r gymnasiet. Det kan a ̈ven riktas till dem som avslutat fo ̈rsta a ̊ret i gymnasiet men som 
halkat efter.  
 
 

Uppfo ̈ljningsansvaret  

Det kommunala uppfo ̈ljningsansvaret a ̈r idag fo ̈rlagt pa ̊ Arbets- och kompetenscenter. Da ̈r erbjuds ungdomar 
som inte har valt att ga ̊ gymnasium personlig coachning, studie- och yrkesva ̈gledning eller hja ̈lp med att so ̈ka 
praktikplats. Ha ̈r vill vi sa ̈tta mer fokus och insatser pa ̊ de som hoppar av gymnasiet. Det a ̈r viktigt att vi inte bara 
no ̈jer oss med att identifiera vilka det a ̈r utan att vi ocksa ̊ fo ̈rso ̈ker fo ̈rse dessa ungdomar med ra ̈tt verktyg och 
att va ̈gleda dem, sa ̊ att de inte hamnar i ett utanfo ̈rskap.  
 
 

Mål för gymnasieskolan  

!  Na ̈ringslivet ska vara mer delaktigt i skolan – de a ̈r framtida arbetsgivare  
!  Fler gymnasieelever ska ha minst ”godka ̈nt” i ka ̈rna ̈mnena vid kursslut  
!  Sommarskolan för nyanlända bör finnas tillgänglig och erbjudas under fler veckor på sommarlovet. 
!  Fler gymnasieelever ska fullfo ̈lja sin utbildning 
!  Bredare program som tar ha ̈nsyn till hur arbetsmarknaden ser ut  
!  Se o ̈ver antalet gymnasieskolor och gymnasieutbudet info ̈r kommande la ̈sa ̊r  
!  Sto ̈rre utbud pa ̊ yrkesutbildning med la ̈rlingsinriktning 
!  Info ̈r ett lokalpengsystem a ̈ven fo ̈r gymnasieskolan   
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Sa ̈rskola och träningssärskola  
Fyrens korttidsskola gjorde en bra insats för de barn som beho ̈vde bryta ett negativt mo ̈nster och kunna hitta 
tillbaka till skolan igen. Tyva ̈rr a ̈r Fyrens verksamhet numera lagd pa ̊ is, och det verkar inte som om man har 
avsikt fo ̈r att o ̈ppna upp na ̊gon ny variant av Fyren heller. 
 
Moderaterna anser detta vara beklagligt, da ̊ ko ̈n till Fyren tidigare var la ̊ng och det a ̈r la ̊ngsiktigt en bra 
investering att hja ̈lpa dessa barn snabbt. Vi hade hellre sett ett uto ̈kande av den verksamheten med ytterligare 
en enhet, bela ̈gen i ett naturna ̈ra omra ̊de, da ̈r barnen kan erbjudas en del av sin pedagogik i en lugn studiemiljo ̈ 
och i sma ̊ grupper - under kortare eller la ̈ngre perioder. 
 
Ma ̊nga elever kan beho ̈va fa ̊ sin undervisning tillgodosedd i sa ̈rskild undervisningsgrupp, da ̊ ska de ocksa ̊ fa ̊ det. 
Vi delar synen att det a ̈r viktigt med en diskussion om inkludering. Vi tror dock att det ga ̊r att o ̈verbrygga 
motsa ̈ttningen mellan den inkluderingstanke som genomsyrar styrdokumenten och den exkludering som sa ̈rskild 
undervisningsgrupp inneba ̈r. Ett inkluderande fo ̈rha ̊llningssa ̈tt utesluter inte att exkluderande verktyg anva ̈nds fo ̈r 
de elever som verkligen beho ̈ver det. 
 

Gymnasiesa ̈rskoala  

Elever i gymnasiesa ̈rskolan ska ha mo ̈jlighet att va ̈lja ett program som motsvarar deras fo ̈rutsa ̈ttningar i 
framtiden och som tillhandaha ̊lls inom regionen. Gymnasiesa ̈rskola med la ̈rlingsinriktning har varit ett lyckat 
koncept i O ̈stra Go ̈inge kommun vars modell även har utretts här i Botkyrka efter ett motionsinitiativ fra ̊n oss 
moderater. Eleverna la ̈ser da ̊ sina ka ̈rna ̈mnen kombinerat med mycket praktik. I ett samarbete med lokala 
fo ̈retag, som kan erbjuda dessa la ̈rlingsplatser, så ga ̊r eleverna i ett fyraa ̊rigt program som, enligt 
Stenforsaskolan i Göinge, har visat på lyckade resultat och da ̈r eleverna sedan gjort sig mycket eftertraktade pa ̊ 
arbetsmarknaden. Tyva ̈rr anser majoriteten att det a ̈r sva ̊rt att ”hitta” la ̈rlingsplatser i kommunen och kommer 
da ̈rfo ̈r inte implementera detta i nula ̈get. 
 
 

Mål för särskolan och träningsskolan  

• A ̊terstarta och uto ̈ka Fyrens verksamhet 
• Uto ̈ka till fler enheter fo ̈r plats fo ̈r tra ̈ningsskola 
• Utga ̊ alltid fra ̊n den enskilda elevens behov och fo ̈rma ̊ga 
• Skollagen sa ̈ger att elever ska fa ̊ det sto ̈d de beho ̈ver. Sa ̈rskilda undervisningsgrupper ska finnas fo ̈r de elever 
som beho ̈ver dem. 
• Elever i gymnasiesa ̈rskolan ska ha mo ̈jlighet att va ̈lja ett program som motsvarar deras fo ̈rutsa ̈ttningar i 
framtiden och som tillhandaha ̊lls inom regionen 
• Info ̈r O ̈stra Go ̈inge-modellen fo ̈r va ̊ra gymnasiesa ̈relever  
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildning 
Moderaternas arbetsmarknadspolitik handlar i grunden om att skapa förutsättningar för människor att försörja 
sig själva. Genom en kvalitativ utbildning för alla åldrar, kombinerat med ett stort och varierat 
arbetsutbud, skapas möjligheten för fler Botkyrkabor att i större utsträckning stå för sin egen 
försörjning. 
 
Under alltför lång tid har Botkyrka misslyckats med att skapa tillräckliga förutsättningar för invånarna att komma 
i arbete. Arbetslösheten i kommunen är hög, högre än genomsnittet i riket, arbetslösheten ökar och de grupper 
som står längst ifrån arbetsmarknaden kommer allt längre ifrån ett arbete. 
 
Moderaterna vill reformera arbetsmarknads- och vuxenutbildningspolitiken i Botkyrka kommun 
genom att fokusera på att skapa fler arbetstillfällen, forma en politik för de grupper som står längst ifrån 
arbetsmarknaden samt bygga en organisation som ser och stöder människors enskilda behov till utbildning och 
möjlighet till egen försörjning. Individen ska alltid stå i centrum i arbetsmarknadspolitiken. 
 
Vi är öppna för en ökad konkurrensutsättning inom nämndens verksamhetsområden, kommunen som aktör bör 
därför framöver sträva efter att kunna erbjuda ett mer specialiserat utbud. 
 
 

Skapa arbetstillfällen 

Grunden i arbetsmarknadspolitiken handlar om att skapa förutsättningar för människor att komma i 
arbete. För att lyckas med detta krävs dels ett utbildningssystem med hög kvalitet samt goda 
möjligheter till praktikplatser, men det krävs även att det kontinuerligt skapas nya arbetstillfällen. 
Genom ett attraktivt företagsklimat ökar intresset för företagsetableringar i Botkyrka och då blir jobben fler. Det 
handlar exempelvis om etableringsklara tomter, en näringslivsanpassad service jämte ett generellt 
företagsvänligt klimat som välkomnar företagare och alla typer av arbetstillfällen. Särskilt viktigt är det att ha en 
förvaltning som underlättar för nyetableringar. Botkyrka måste föra en mer 
offensiv näringspolitik som skapar lokala arbetstillfällen, dels genom etableringar och dels genom nystartade 
företag. Näringlivscentret är den självklara partnern i det arbetet. 
 
 

Praktikplatser 

För många arbetslösa i Botkyrka är de största hindren till arbete bristfällig utbildning och brist på tidigare kontakt 
med arbetsmarknaden. Genom att skapa fler praktikplatser skapas även fler vägar in på arbetsmarknaden för de 
som fastnat i långvarigt utanförskap. Genom ett kommunalt initiativ ökar 
antalet praktikplatser både i den kommunala förvaltningen, i de kommunala bolagen, samt i det privata 
näringslivet i regionen. Vi ser AKC som ett strategiskt verktyg i det arbetet. 
 
 

Gymnasial vuxenutbildning/Yrkesvux 

Den gymnasiala vuxenutbildningen, som är ett av arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningens 
prioriterade mål, kan bara erbjuda plats åt en tredjedel av de sökande med nuvarande budgetram (2015). Hur 
stora statsbidragen för 2016 blir är i dagsläget oklart. Det bör i sammanhanget sägas att oddsen för en 
anställning om man inte har gymnasiekompetens är mycket låga.  Att ge människor möjlighet att omskola eller 
vidareutbilda sig är mycket värdefullt både för individen och för politiken. En effektiv och högkvalitativ 
yrkesvuxutbildning med ett arbetsmarknadsanpassat utbud skapar förutsättningar för invånarna i Botkyrka att 
skaffa sig en aktuell och relevant utbildning som snabbt leder till jobb. En förutsättning för en lyckad 
yrkesvuxpolitik är enligt Moderaterna att utbildningarna är väl anpassade till arbetsmarknadens behov. Vi anser 
att Botkyrka kommun i större utsträckning ska söka samarbete med näringslivet för att på ett mer effektivt sätt 
kunna anpassa yrkesvuxutbildningarna, så att de i högre grad leder till sysselsättning. 
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Vi anser att Botkyrka kommun i större utsträckning ska söka samarbete med näringslivet för att på ett mer 
flexibelt sätt kunna anpassa yrkesvuxutbildningarna efter rådande förhållanden och tillgodose kraven på 
kompentenser inom exempelvis olika bristyrken för att främja en ökad sysselsättning. 
 
 

Samverkan med Stockholmsregionen 

Botkyrka ligger nära Sveriges huvudstad Stockholm, men även nära Huddinge och Södertälje. Med 
goda kommunikationer till ett varierat arbetsutbud finns det bra möjligheter för invånarna i Botkyrka att hitta 
arbete i närregionen. Tyvärr lyckas inte kommunen tillvarata närheten varken till Stockholm 
eller till Södertälje på ett effektivt sätt. 
 
Moderaterna vill samverka bättre med dessa kommuner och hela Södertörnsregionen och dess 
lokala näringsliv för att, i större utsträckning än idag, skapa förutsättningar för Botkyrkabor att dra nytta av 
möjligheterna till arbete i närområdet. Det handlar exempelvis om information beträffande arbets- och 
pendlingsmöjligheter samt tätare dialog med dessa kommuner och dess lokala näringsliv. Moderaterna vill forma 
en politik som skapar förutsättningar för de som står längst ifrån arbetsmarknaden. För att lyckas med det måste 
vi välkomna alla typer av arbetstillfällen till Botkyrka och bidra till våra grannkommuners arbete med att skapa 
nya arbetstillfällen. 
 
 

Språkutveckling 

Möjligheten för utrikes födda att snabbt komma in på arbetsmarknaden är i stor utsträckning beroende av 
språkliga förutsättningar. Det är viktigt att kommunens stöd till nyanlända Botkyrkabor sätts in snabbt vad gäller 
inventering och validering av tidigare utbildningar, möjlighet att delta i SFI samt erbjudande om praktikplatser 
och yrkesutbildningar. En utbildning mot ett bestämt mål, ett yrke, har visat sig vara en drivkraft även för 
språkutvecklingen. Kvaliteten på SFI är avgörande, därför måste Botkyrka i större utsträckning prioritera SFI för 
att säkerställa att verksamheten har tillräckliga resurser gällande litteratur och material, samt att man engagerar 
kunniga pedagoger och att lärartätheten höjs. Målsättningen skall vara att alla som beviljats uppehållstillstånd 
och/eller uppnått sexton års ålder ska ha påbörjat sin språkutbildning i svenska inom fyra veckor. 
 
 

SFI 50+ 

Vi vill se över för hur vi skulle kunna öka ansträngningarna för att erbjuda större möjligheter till viss SFI för den 
här och liknande målgrupper. Vid 50 års ålder återstår minst femton, kanske uppåt tjugo år i s.k. arbetsför ålder. 
Ökade kunskaper i svenska medför inte enbart en ökad anställningsbarhet utan även möjlighet att själv kunna ha 
myndighetskontakter, kunna delta i socialt i föreningsliv (även utanför den egna etniska kulturföreningen) och på 
ett bättre sätt följa med vad som händer i samhället och i politiken.  
 
 

Matchning 

För att lyckas med uppgiften att skapa förutsättningar för fler invånare att komma i arbete behövs alternativa 
vägar in på arbetsmarknaden. Vi vill införa mer av aktiv hjälp från kommunens egen 
verksamhet, Arbetsförmedlingen och privata företag kring matchning av den arbetssökande och 
arbetsutbudet. Vi välkomnar satsningen på en ny vägledningsfunktion och menar att det är viktigt att denna ges 
tillräckliga resurser att verka för att nå resultat. 
 
 

En politik för individen - alla behövs! 

Moderaternas politik grundar sig i synen om att människor ska få större frihet att själva styra över sina liv. Vi vill 
forma en politik som är flexibel och utgår ifrån invånarnas behov. Ingen Botkyrkabo som vänder sig till 
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kommunen för stöd för att komma ut på arbetsmarknaden ska hindras på grund av organisatoriska hinder. Vi vill 
se en flexibel politik och en förvaltning som välkomnar invånarnas strävan att försörja sig och som är beredd att 
hitta alternativa vägar som gynnar den enskilde och 
kommunen. 
 
Vi vill skapa ett utbildningssystem som i högre grad tillåter invånarna att utbilda sig eller omskola sig för att bli 
mer attraktiva på arbetsmarknaden. I detta arbete inkluderas många av de goda insatser som redan görs i 
kommunen kring vuxenutbildningen, men vi tror att vi kan bli mer effektiva genom bättre dialog med näringslivet 
kring vilka förkunskaper kompetenser som efterfrågas när Botkyrka kommun formar sina vuxenutbildningar. 
 
 

Ungdomsgarantin/feriepraktikplatser 

Ungdomsgarantin kostar allt mer att upprätthålla. Antalet sökande ökar år från år och var 2015  
drygt 1 400. Antalet ungdomar berättigade att söka var ca 3 300. Kostnaderna för garantin ser  
vidare, genom befolkningsökningen (inflyttare), ut att fortsätta öka. Inför 2016 äskar förvaltningen ytterligare 
medel för att köpa 445 platser inom förvaltningar och kommunala bolag. Som jämförelse kan nämnas att 
ungdomsgarantin är dyrare än SFI. Detta är inte hållbart. Dels ökar arbetsbelastningen och tar tid från andra och 
prioriterade arbetsuppgifter för berörda förvaltningar som måste hitta praktikplatser och kompetenta handledare, 
dels står inte kostnaden i rimlig proportion till målet om det endast är kvantitativt.  
 
Kvaliteten kan inte säkerställas om måluppfyllelsen räknas i antal ungdomar som får en praktikplats. Kvantitet 
ska inte gå före kvalitet. Inriktningen bör istället vara att ungdomsgarantin ska vara en introduktion till arbetslivet 
och väcka nyfikenhet inför det framtida yrkesvalet. Vi vet exempelvis att framtidens vårdbehov kommer att vara 
stort. Ett av målen för ungdomsgarantin bör därför vara att ge arbetlivsintroduktion mot exempelvis arbete inom 
vården eller andra bristyrken. Ett annat mål för ungdomsgarantin bör vara ungdomar med nevropsykiatrisk 
nedsättning eller andra handikapp, och då i samarbete med berörda förvaltningar. 
 
Moderaterna ser ett tydligt behov av andra prioriteringar och en annan fördelning av resurser när det  gäller 
ungdomsgarantin. Vi anser också att ett tydligare arbete utåt mot det lokala näringslivet är  nödvändigt för att 
hitta praktikplatser. En bredare kontakt och en dialog med företagare i Botkyrka  bör kunna ge fler chanser till 
meningsfulla sommarjobb. 
 
Vi vill även låta utreda behovet av fler praktikplatser inom den kommunala vården och omsorgen, samt 
möjliggöra fler meningsfulla sommarjobb inom ramen för Botkyrka kommuns åtagande rörande feriejobben, 
särskilt riktat mot vård- och omsorgsverksamheterna. 
  
 

Arbete för personer med funktionsnedsättning 

Alla måste hjälpa till att genom olika sätt skapa förutsättningar till arbete efter bästa förmåga. Det 
gäller staten, landstingen, kommunerna samt företag och organisationer. Botkyrka kommun har i 
många år haft verksamheter i detta syfte, vi vill utveckla detta arbete och utöka resurserna så att ännu fler av 
våra medborgare kan få möjlighet till en egen försörjning. Vi anser att alla människor som vill och kan utföra 
något ska få den möjligheten, detta oavsett om personen har något funktionshinder eller där det råder 
språkbarriärer. 
 
Kommunens ansträngningar för att sysselsätta människor med funktionsnedsättningar måste öka och bli bättre. 
Vi vill ge i uppdrag att utreda möjligheterna, att i större utsträckning än vad som sker idag, även anpassa 
verksamheterna i syfte att få plats för ännu fler personer som har någon form av funktionsnedsättning. Vi anser 
att alla människor som vill och kan utföra något ska få den möjligheten, detta oavsett om personen har någon 
funktionsnedsättning eller där det råder språkbarriärer. 
 
Vi vill ge förvaltningsledningen i uppdrag att utreda vilka insatser som behövs för att ännu fler som har någon 
form av funktionsnedsättning ges förutsättningar att komma in på arbetsmarknaden. Vi vill även utreda 
förutsättningarna för att kunna inrätta en arbetsförmedling för funktionsnedsatta personer.  
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Jobb- och aktivitetscenter 

Vi vill gärna se över möjligheterna att inrätta ett s.k. jobb- och aktivitetscenter i Botkyrka med fokus 
på rehabilitering och ”stimulering av sinnena”. Miljön ska vara lockande och erbjudande så att den är 
värd att utforskas som passar både ung och gammal, särskilt fokus på personer med olika former av 
ADHD, hjärnskador, andra diagnoser där man bl.a. arbetar med avslappning kombinerat med att öva 
uppfattningsförmågor. 
 
I ett jobb- och aktiviteterscenter kan även inrymma gymfaciliteter inriktade på rehab, men även 
anpassade för äldre samt personer med funktionsnedsättning, med träningsmaskiner anpassade efter dessa 
specifika målgrupper. I delarna som mer motsvarar daglig verksamhet kan ingå olika enheter som samarbetar 
med varandra där man utför arbeten utan tidspress på uppdrag av andra mot betalning, som exempelvis 
enklare, manuella jobb. 
 
I denna typ av verksamhet är det viktigt med samordning/samverkan mellan kommunens olika 
förvaltningar. 
 
 

Daglig verksamhet och LSS 

Vi ska leva upp till kraven och riktlinjerna som finns inom LSS, Lagen om Stöd och Service till vissa 
funktionshindrade. Det är viktigt att deltagarna tycker verksamheten är meningsfull, den ska präglas av kvalité 
och bli än mer inkluderande. Oavsett vem det är som har ansvaret för att så många som möjligt har ett arbete 
och möjlighet till egen försörjning, så är det ändå så att alltför många människor kommer att sakna ett 
heltidsarbete i framtiden. En sådan grupp är exempelvis ungdomar med funktionshinder och ett samarbete med 
vård- och omsorgsförvaltningen är därför viktigt. 
 
Vi måste vara öppna för att alla ska kunna jobba så mycket de klarar av, om än bara någon enstaka timme om 
dagen. Den sociala ekonomin fyller en viktig funktion kring t.ex. arbetsträning för individer som står långt utanför 
den reguljära arbetsmarknaden.  
 
 

Mål för arbetsmarknad och vuxenutbildning 

!  Vi vill aktivt stärka förutsättningarna för att ge arbetslösa möjligheter till arbete istället för 
!  bidragsberoende. 
!  Vi vill se fler åtgärder för att kunna ge nyanlända invandrare/flyktingar möjlighet till egen försörjning. 
!  Nyanlända ska erbjudas att påbörja sin språkutveckling i svenska senast fyra veckor efter ankomst 
!  och så långt det är möjligt i kombination med arbete, praktik eller annan aktivitet. 
!  Se över om vi kan införa ex. UngDrive, eller annan liknande verksamhet 
!  Introduktionsutbildningen bör, utöver samhällsinformation, även innehålla moment om svensk 

lagstiftning och internationella konventioner. 
!  Se över hur kommunen ska kunna erbjuda SFI för fler invånare som är 50 + 
!  Vi vill ha ökat fokus på coachning och matchning i samarbete med arbetsförmedlingen och andra 
!  aktörer. 
!  Indexera dagersättningen inom HAB. Lunchen bör ingå som en del av ersättningen. Håll igång 

verksamheten under sommartid. 
!  Vi vill se fler externa aktörer i aktivt arbete med arbetsmarknadsåtgärder. 
!  Vi vill se ett mer utåtriktat arbete gentemot det lokala näringslivet för att hitta praktikplatser och för 
!  att inventera behov/efterfrågan på yrkeskompetenser. 
!  Vi vill att kommunen utmanar näringslivet i skapandet av 200 nya praktikplatser (100+100). 
!  Ta fram fler etableringsklara tomter. 
!  Förstärk näringslivskontoret (som bör vara det nav kring vilket tillväxt och ökad sysselsättning kretsar) 

med komptenser som har erfarenheter inom basindustrin. 
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Samhällsbyggnad 

Äganderätten och allmänintresset 

För Moderaterna är det av principiell vikt att slå vakt om och stärka äganderätt och arvsrätt och sträva efter ett 
lägre skattetryck. Det måste ses som en viktig politisk uppgift att arbeta för värna den enskilde medborgarens 
rätt till sina egna saker. En markägare måste få större rådighet över sin egendom, att i större utsträckning än i 
dag, själv och efter bästa förmåga, få avgöra på vilket sätt egendomen skall förvaltas och utvecklas. 
 
I Sverige är begreppet ”allmänintresse” starkt. Även om äganderätten oftare bör ges företräde framför det som 
ibland anges som allmänintresse så behöver äganderätten inte nödvändigtvis stå i direkt motsatsförhållande till 
allmänintresset. Med en god dialog mellan markägare, kommunen och grannar kan både äganderätten och 
allmänintresset tas tillvara. Det kan till exempel handla om att bygga om eller ut sitt hus, anläggandet av en 
komplementbyggnad eller uppförandet av en s.k. ”attefallare” på sin tomt likväl som möjligheten att stycka av en 
bit mark för att låta någon annan förverkliga sin husdröm. 
 
 

Markanvändning 

All planering i den kommunala översiktsplanen skall utgå ifrån en effektiv resursplanering och med en välavvägd 
hänsyn tagen till naturvärdena. För oss moderater är det centralt att kommunen planerar och säkerställer en 
långsiktig marktillgång och att markreserver avsätts för näringslivsutveckling, bostäder och för infrastrukturens 
utbyggnad. Vi ser det som viktigt att etableringen av näringsverksamheter och bostäder sker utifrån ett logistiskt 
systemtänk där transporter av människor och gods i större omfattning kan ske via spår och liknande miljövänliga 
trafiklösningar. Det är också viktigt att mark som kommunen äger men inte avser planlägga avyttras. 
 
 

Avhysningar och illegala bosättningar 

Vi har en kommunal ordningsstadga som bl.a. reglerar att man inte får tälta, campa, bo tillfälligt var som helst. Vi 
har idag en återkommande problematik med tillfälliga, otillåtna boplatser, med medföljande sanitära olägenheter 
m.m. 
 
Det gäller inte bara s.k. EU-migranter (från ex. Rumänien) utan vi har även varje år människor som kommer på 
besök från andra länder, som ställer upp sina husvagnar på olika platser, erbjuder människor asfaltstjänster, 
byggtjänster m.m. Byggrester, sopor och annat lämnas kvar för kommunen, till stora kostnader, att städa undan.  
 
Vi vill att kommunen säkerställer att den kommunala ordningsstadgan efterlevs av samtliga som vistas i 
Botkyrka, av såväl kommunens egna invånare som personer som befinner sig tillfälligt i Botkyrka.  
 
Kommunen bör upprätta rutiner som innebär att kommunen, antingen med egen personal, inhyrd personal, 
ordningsvakter eller med hjälp av polis och kronofogdemyndigheten, omedelbart avhyser illegalt bosatta 
personer som kommunen får kännedom om. Detta bör ske i samarbete med tolkar, för en bättre kommunikation. 
 
Äganderätten ska alltid respekteras. De som tillfälligt vill bo i husvagnslösningar (eller i tält) får, precis som alla 
andra, betala för att ställa upp på campingplatser.  
 
 

Långsiktig samhällsutveckling 

En av kommunens viktigaste uppgifter är att arbeta med den övergripande och långsiktiga samhällsutvecklingen. 
Vid sidan av t.ex. skola, vård och omsorg är samhällsbyggnad en kommunal kärnverksamhet. En 
väldimensionerad och kvalitetssäker infrastruktur är grunden för en god samhällsplanering. Det må gälla för 
skola, omsorg om barn, äldre och funktionshindrade såväl som för gator, vägar, parker och andra allmänna ytor 
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samt vatten och avlopp. Inte minst är det viktigt med planer för framtida exploateringar för bostäder och 
arbetsplatser. Vi vill att det ska finns byggklara tomter för dem som vill bli, eller fortsätta vara, Botkyrkabor.  
 
 

Byggklara tomter 

För att öka valfriheten i valet av bostad är det viktigt att det finns tillgång till byggklara tomter och att det finns en 
tomtkö att ansluta sig till. Byggklara tomter för nyproduktion måste kunna erbjudas i alla våra kommundelar För 
att förtäta med bostäder i kollektivtrafiknära lägen ser vi goda möjligheter för detta i anslutning till såväl Tumbas- 
som Tullinges pendeltågstationer. Särskilt Tumba har en stor potential för utbyggnad. 
 
Med en växande befolkning fordras bostadsförtätning och ett starkare näringsliv. Bostadsbristen är akut, i såväl 
Botkyrka som i Stockholmsregionen. För att möta de krav som ställs bör Botkyrka kommun se över hur vi ska 
möjliggöra moderna, stadsliknande, kollektivtrafiknära och gröna bostadsområden i centralorten. 
 
 

Bostäder och miljonprogram 

Botkyrka kommun behöver fler skattebetalare. Grunden för fler skattebetalare är att kommunen, genom ett 
utvecklat och framtidsanpassat bostadsförsörjningsprogram, erbjuder möjligheter för enskilda och familjer att 
välja sin boendeform. Det är viktigt att mark avsätts för etablering av byggnation av villor och radhus och att 
lägenhetsbeståndet utvecklas för olika behov och önskemål.  
 
Var och en måste kunna välja om man vill äga eller hyra sin lägenhet. Det kommunala bostadsmonopolet måste 
förändras så att fler hyresvärdar etablerar sig i kommunen. Nya hyresbostäder måste byggas för att tillförsäkra 
nya generationer framtidsanpassade och ändamålsenliga bostäder. För att möjliggöra ett ökat bostadbyggande 
måste förtätningar i befintliga bostadsområden prioriteras - och då geografiskt kopplas till den 
kollektivtrafikmässiga infrastrukturen. Trängseln i det allmänna vägnätet är påtaglig. Det är därför centralt att fler 
ges möjligheten att välja kollektivtrafiken för att förflytta sig mellan sin bostad – arbetsplats – dagligvaruhandel. 
 
Samtidigt är det viktigt att ha närhet till natur- och grönområden, oavsett var i kommunen man bor. I våra 
landsbygdsområden är det viktigt att också öka bostadsbyggandet tar och att särskild hänsyn till tas till den 
lantliga karaktären. Även bostadsutvecklingen i landsbygdsområdena måste planeras utifrån rimliga möjligheter 
till kollektivtrafik och närheten till ex. VA, elnät och stadsnät för IT. 
 
Vi vill också verka för att det ska byggas fler behovsanpassade och billiga studentbostäder i kollektivtrafiknära 
lägen. Det finns exempel från andra kommuner såsom Huddinge, Stockholms Stad och Örebro (för att nämna 
några) där man har lyckats bygga små, ändamålsenliga lägenheter, med kokvrå och WC/dusch, men med ett 
gemensamt kök och förvaring i korridor och cykelparkering på balkongen. 
 
Vi vill särskilt pröva förutsättningarna för exploateringar i sjönära lägen. Vi tror att detta skulle attrahera fler med 
god skattekraft att välja Botkyrka som bosättningsort. 
 
Miljonprogrammen måste till stora delar renoveras och omdanas, framförallt i de norra kommundelarna. Detta 
kan moderat bostadspolitik förverkliga genom ombildningar och försäljningar av vissa fastigheter. Åtgärderna 
som vidtas ska bidra till förnyelse och en välbehövlig förändring av gatubilden. Vi ser det som mycket angeläget 
att detta arbete påbörjas snarast möjligt. 
 
 

Infartsparkeringar 

Nuvarande infartsparkeringar, som idag utgörs av stora och öppna asfalterade ytor i centrala ”A-lägen”, skulle 
med fördel i stället kunna anordnas under markplan vid ny bebyggelse Parkeringsanläggningar i anslutning till 
kommundelarnas resecentrum måste anordnas i särskilda parkeringshus. Det är viktigt att parkeringshusen 
arkitektoniskt utformas så att de blir en naturlig och vacker del i den omgivande bebyggelsen. 
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Gestaltningsfrågor 

Botkyrka kommun skulle behöva en uppgradering av det allmänna rummet. Detta måste ske genom ett aktivt 
arbete med gestaltningsfrågor. I hela kommunen finns det gator, vägar, torg, rondeller, korsningar, gångstråk 
och cykelvägar som inte bara skall fylla en praktisk funktion utan också skulle kunna göras om till vackra och 
trivsamma platser. Med hjälp av grönska, konstnärlig utsmyckning och annorlunda utformning skulle detta kunna 
förverkligas. 
 
Kommunen skulle särskilt kunna uppmärksamma privatpersoner och företag som aktivt bidrar till att göra 
kommunen mer estetiskt tilltalande. Något som bidrar till att höja livskvaliteten för alla som bor här, eller något 
som bidrar till en hållbar utveckling.  
 
Stockholmsregionens befolkning växer och Botkyrka måste ha beredskap och en plan för att få många av dessa 
”inflyttare” att vilja bosätta sig här. I Botkyrka finns det plats för fler människor och vårt läge i Stockholm blir mer 
och mer attraktivt. Vi har, jämfört med exempelvis Tyresö, Nacka eller Vallentuna, konkurrensfördelen med nära 
avstånd till såväl tunnelbana, pendeltåg som E4:an och Huddingevägen för dem som behöver pendla till sitt 
arbete. 
 
Vi ser gärna en utveckling där området mellan Fittja-Alby-Slagsta utvecklas till en stadsmiljö, med en 
överdäckning av E4:an som en tänkbar väg för att förverkliga detta. Vidare kan även området mellan Tuna och 
Tumba C (inklusive ”Lill-Tumba”) med fördel förtätas till att på sikt bli en stadsmiljö.  
 
Skapandet av förutsättningar för utvecklande av stadsmiljöer som tål att jämföras med innerstan är viktigt. Men 
vi behöver också planera för att ”bygga ihop” våra stadsdelar/kommundelar. Ett framtida exempel skulle kunna 
vara att förtäta runt Tullingesjön, genom att bygga ihop Hamringe med Alby och Tullinge. Ett annat exempel är 
förtäta längs med hela kommunens norra strandlinje vid Mälaren. I den här typen av strandnära lägen bör fokus 
ligga på bostadsexploateringar, med t.ex. villor, radhus och låga flerfamiljshus, där samtliga hus ska ha en 
sjöutsikt/sjöglimt som grundprincip. 
 
 

Offentlig utsmyckning – graffiti eller klotter? 

Graffiti är en konstform och precis som med all annan konst ligger det i betraktarens öga att avgöra om man 
anser att konsten är fin, vacker, ful, intetsägande, budskapsbärande etc. Inte sällan är också konst 
provocerande, sökande och används ofta av konstnärer för att starta tankeprocesser hos betraktaren. Vad 
sedan betraktaren kommer fram till är upp till varje enskild person – man kan inte tolka konst som bättre eller 
sämre – det har med personliga tolkningar och preferenser att göra hur man ser på ett konstverk och vad man 
tycker om det. 
 
 
Därför är det viktigt att vi inte blandar ihop graffiti och klotter. Laglig graffiti är konst som tillåts uppföras efter 
godkännande och i överenskommelse med fastighetsägaren som upplåter en yta för det ändamålet. Klotter utan 
tillstånd är illegalt, att anse som åverkan eller skadegörelse och skall beivras och lagföras. Detta oavsett om 
klottret/ skadegörelsen/ vandaliseringen görs i “graffiti-stil”. 
 
 

Hållbar utveckling 

Vi vill intensifiera kommunen och allmännyttans praktiska arbete för en hållbar utveckling. Vi vill minska 
kommunens lokalytor genom lokaleffektiviseringar. Kommunens fastigheter, lokaler och anläggningar skall 
utifrån väl underbyggda kalkyler klimatanpassas med beprövade moderna, tekniska lösningar (som 
vattenmätare, miljövänligare belysning, betaltvättstugor m.m.) 
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Myndighetsutövning med servicekänsla 

Samhällsbyggnadsförvaltningens verksamheter är i allt väsentligt styrda av lagstiftningen som också påverkar 
myndighetsutövningen. Myndighetsutövningen ska präglas av smidighet och en grundläggande servicekänsla. 
Den enskilde medborgaren ska alltid känna sig väl emottagen och sakligt informerad. 
 
Vi bl.a. tagit initiativ till att förenkla för den enskilde medborgaren som söker bygglov för t.ex. inglasningen av sin 
altan. Vi har även ifrågasatt att Botkyrka kommun höjde bygglovstaxorna så att dessa matchar, eller överstiger, 
kommuner som har lägre kommunalskatt än vad Botkyrka har. Det skall vara lätt att göra rätt och de avgifter 
som tas ut för olika typer av bygglov måste få skattebetalarnas acceptans som rättvisa, rimliga och kunna sättas 
i relation till kommunens kostnader. 
 
 

Bygglov och planer 

Bestämmelserna och tjänstemännens tillämpningar av dessa uppfattas allt för ofta som för rigida av invånarna 
framförallt i bygglovsfrågor. Det är rimligt att denna myndighetsdel och servicefunktion alltid klarar att på ett 
tydligt och ”kundvänligt” sätt kan förklara varför man fattar ett visst beslut. 
 
När det gäller stora projekt, som exempelvis Riksten, så finns det en större frihet för byggbolagen att utforma en 
byggnad än vad en enskild medborgare har. Vi ser det viktigt att kommunen har möjligheter att snabbare kunna 
aktualisera planer och härtill hålla en god beredskap för att kunna tillmötesgå invånarnas önskemål vid bygglov. 
 
Vi vill göra en översyn av bygglovsreglementet och taxorna samt införa en förenklad process för enklare om- och 
tillbyggnader av t.ex. altaner och uterum. Kommunen skall ta fram ett särskilt ramverk med tydliga regler och 
riktlinjer som har “förenkling” i fokus. Om den enskilde medborgaren håller sig inom detta ramverk, så menar vi 
att det, i de allra flesta fallen, bör räcka med att medborgaren anmäler åtgärden i efterhand och att denne sedan 
får betala en låg avgift - relaterad till den administrativa hanteringen av ärendet. 
 
 

Servicegarantier 

Vi är positiva till att samhällsbyggnadsförvaltningen med flera förvaltningar ska kunna ge olika former av 
servicegarantier. Når man inte sina mål och garantin inte hålls, så skall det få konsekvenser. 
 
 

Mark och tomtbank 

En ständigt uppdaterad mark- och tomtbank för eget byggande, för såväl företag som 
privatpersoner, måste upprättas. Detta för att, på ett bättre sätt, kunna attrahera nya skattebetalare att vilja flytta 
hit och nya företag att etablera sig. 
 
Vi måste göra det möjligt för fler att vilja välja Botkyrka som plats att flytta till, bilda familj och leva sina liv. Vi bör 
därför erbjuda byggklara tomter, med låga markpriser och framdragen VA, IT, el. Detta för villor, radhus, 
flerfamiljshus och äldre- samt ungdomar. Exempel finns bl.a. från Norge och avfolkningsorter i Sverige där man 
exempelvis har VA-anslutningen redo och har tomten byggklar (till attraktivt pris). Där har man även tittat på 
lösningar som att ett hus ska ha uppförts inom ett visst antal år o.s.v. 
 
Vi vill inte hamna i en situation att man kan sälja av sin ”subventionerade” tomt efter ett antal år till en vinst. Man 
kan därför villkora köpet av den byggklara tomten med att den ska bebyggas inom exempelvis tre, eller fem år, 
annars så häves köpet och tomten återgår till kommunen. 
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Medfinansiering 

Vi vill att kommunen tar fram ett enhetligt regelverk, som gäller hela kommunen, för medfinansiering av vägar 
och VA. Det ska inte finnas några oklarheter för vare sig invånare eller potentiella inflyttare. Vi har idag en policy 
som bör kunna bli bättre, upplevas som mer rättvis och inte slå olika hårt mot enskilda fastighetsägare. Detta 
kommer i annat fall bli ett ständigt återkommande problem för varje område som kan komma att exploateras så 
att gatukostnaderna ska bäras av de boende i området. 
 
Ett möjligt alternativ är att införa ett så kallat ”takbelopp” för att avgiften ska bli rimlig. Vi vill se över möjligheten 
att kunna få skjuta upp betalningen längre fram i tiden, t.ex. till tidpunkten då någon säljer eller styckar av sin 
fastighet. Vissa grupper, som pensionärer, kan behöva särskilda betalningsvillkor. Det är även tänkbart att 
kommunen kan hjälpa till med att förmedla lån. 
 
Vi är inte främmande för att Botkyrka, i för kommunen särskilt viktiga infrastrukturprojekt, går in som 
medfinansiär med staten. Ett exempel på detta är Förbifart Tullinge och en ny tillfartsled från E4:an till 
Hågelbyleden. 
 
 

Trafik 

Trafiksituationen i Botkyrka kan bli bättre än vad den är idag, vilket i vissa fall kan åtgärdas med mindre insatser. 
Bl.a. måste sträckan väg 226 från Flaggplan i Tullinge till Vårsta C bli prioriterad för trafiksäkerhetsåtgärder. 
Trafiken runt Alby och de köer som uppstår på Hågelbyleden och på Huddingevägen mot Tumba måste byggas 
bort. Gång- och cykelbana mellan Tumba - Tullinge, Tumba – Vårsta, Tumba-Salem samt även Vårsta - 
Tegelvreten måste prioriteras i kontakterna med Trafikverket.  
 
Det behövs fler tvärförbindelser inom kommunen. Vi vill pröva möjligheterna för en bilväg mellan nordvästra 
Tullinge och sydöstra Alby. Vägunderhållet måste prioriteras högre i budgeten och åtgärderna fördelas jämnt 
över hela kommunen. Trafikhindret mellan Tumba C och Uttran (vid Tumba bruk) som orsakar köer och 
trafikstockningar borde aldrig ha byggts och måste snarast tas bort. Investeringar i gång- och cykelnätet 
behöver också prioriteras under perioden. 
 
 

Kollektivtrafik 

En spårförbindelse som knyter samman Alby med Tumba skulle göra skillnad.  Bättre tvärförbindelser från 
Tullinge mot Fittja och Tullinge mot Kungens Kurva skulle förbättra trafiksituationen. Tankarna kring Spårväg Syd 
bör därför inkludera en sträckning mellan Flemingsberg och Tullinge - Tumba. 
 
Säkerheten vid våra busshållplatser måste ses över. Exempelvis skulle reflexsnurror kunna vara ett positivt 
tillskott till de hållplatser där belysning saknas. Busshållplatserna måste upplevas säkra och därutöver, i 
möjligaste mån, vara tillgänglighetsanpassade. 
 
För att stimulera till ökat kollektivtrafikresande måste våra resecentrum präglas av hög tillgänglighet, göras enkla 
att nå med bil och som erbjuder säker tillgång till parkering. Nu gäller principen om först till kvarn, vilket medför 
att resenären istället tar bilen till sitt slutmål.  
 
SL:s olika kort skulle med fördel kunna användas för access till pendlingsparkeringarna. Rätt planerade 
lösningar, som fler P-hus, kommer både frigöra markytor och bidra till ett ökat kollektivt resande. Tack vare 
Moderaterna i landstinget kommer vi nu äntligen att få en andra pendeltågsuppgång i Tullinge. För oss är det 
självklart att Botkyrka är medfinansiär till en viss del. 
 
 

Tryggt och snyggt 

Botkyrka kommun måste visa upp en välkomnande och positiv bild för dem som bor här och för dem som 
besöker oss. Parker, torg och kollektivtrafikanläggningar ska vara snygga och göras trygga. Vi vill införa 
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nolltolerans mot sådant som klotter utanför (för ändamålet avsedda) graffitiväggarna, nedskräpning med mera. 
På många håll finns behov av att mer aktivt jobba med den fysiska miljön genom gallring, röja sly, öppna upp för 
befintliga belysningar, med mera. Vi ser att andra kommuner jobbar hårt med gestaltning, parker, 
parkeringsplatser, centrum och bostadsområden, vi vill att Botkyrka kommun ska ligga i framkant även här. 
 
 

Mål för samhällsbyggnad 

!  Klotter/graffiti (förutom på Subtopias lagliga graffitiväggar, eller privatbeställd utsmyckning) ska tas bort 
inom 24 timmar – oavsett kommundel.  

!  Gång- och cykelvägar mellan Tumba-Tullinge, Tumba-Vårsta och Tumba-Salem ska prioriteras 
!  Gång- och cykelvägen från Vårsta mot Grödingevallen bör byggas färdigt 
!  Mark- och tomtbank för eget byggande, för såväl företag som privatpersoner  
!  Särskild satsning för att göra Botkyrka tryggt och snyggt  
!  Korta ned handläggningstiderna för bygglov och inför en servicegaranti i enlighet med ny lagstiftning  
!  Ägardirektiv till det allmännyttiga bostadsbolaget – praktiskt arbete med klimatfrågorna för att minska 

förbrukningen av energi  
!  En handlingsplan, som är finansierad, ska tas fram för miljonprogramsområdenas 

omdaning/upprustning i samarbete med de olika fastighetsägarna  
!  Kommunen ska ha möjlighet att snabbt aktualisera planer för exploatering  
!  Kommunen ska ha en god beredskap och hög servicegrad för att tillmötesgå invånarnas önskemål om 

bygglov  
!  Tillämpa markanvisningstävlingar vid nybyggnationer där efterfrågan från byggherrar är stor  
!  Avyttra all mark som kommunen äger i andra kommuner  
!  Ta fram ett enhetligt regelverk, som gäller hela kommunen, för medfinansiering av vägar och VA. Det 

ska inte kunna finnas några oklarheter för vare sig invånare eller potentiella inflyttare 
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Tekniska nämnden 
Mer kontroll och uppföljning behövs kring upphandlings- och projekteringsområdena vad gäller 
byggnadsentreprenader och drift, för att kunna hålla nere kostnaderna. Utbildning av förvaltningens 
projektledare måste prioriteras. 
 
 

Klimatstrategi - hållbar utveckling 

Vid all planering och vid genomförande av verksamhet är det viktigt att vi tar hänsyn till eventuell miljöpåverkan. 
Detta skall gälla både internt och externt för att minska miljöeffekterna. Infrastruktur för laddning av el-bilar (både 
privata och i kommunens tjänst) bor utredas, gärna i samråd med Botkyrka Byggen. 
 
I kommunens nya klimatstrategi finns tydliga mål uppsatta och vilka ligger till grund för att minska 
koldioxidutsläppen i Botkyrka, som 2040 skall vara helt klimatneutralt och detta ska genomsyra allt underhåll, 
drift och nyproduktion. Nya tag måste tas varje år. 
 
”Sol, vind och vatten” är förutsättningen för Tekniska förvaltningens verksamhet. 
 
 

Sol 

Solkartan i Botkyrka hjälper både kommunala och privata byggherrar med fastighetens förutsättningar. Själva 
solenergin kostar ingenting. 
  
Investeringskostnaden för en Solel anläggning på taket kan räknas hem på 10-15 år om den är nätansluten, är 
driftsäker och har en livslängd på ca 30-40 år.  Är lämplig för tak på utbildningslokaler typ förskolor, skolor och 
gymnasieskolor där det allmänna elnätet fungerar som en buffert (batteri) under sommaren. Den pedagogiska 
nyttan ska inte underskattas. Ännu billigare blir det om solel-panelerna integreras i eller ersätter yttertak 
konstruktionen (tak-kassetter). 
 
En anläggning för Solvärme är något dyrare i investering och har kortare livslängd. Även underhållet är mera 
krävande. Passar där värmebehov finns året runt, till exempel vid badanläggningar, äldreboende mm. 
 
 

Vind 

Utveckling av verksamheten 
Länsstyrelsen har fått regeringens uppdrag att se över förutsättningarna för större vindkraftsanläggningar. Vi 
moderater anser att man bör utreda lämpliga förslag på områden i kommunen där det ur miljösynpunkt kan vara 
mest lämpligt att uppföra olika typer av vindkraftverk. Eftersom kommunen strävar efter hållbar utveckling är det 
en nödvändighet att se över möjligheterna. 
 
 

Vatten 

Vatten är förutsättningen och huvudområdet för VA-enhetens verksamhet. 
 
Dricksvatten klassas som livsmedel och är en viktig del av vår livskvalitet. En utökning inom 
bostadsbebyggelsen kommer att ske de närmaste åren, något som kommer att påverka VA-verksamheten. I 
planen ingår en utbyggnad av vattenledningen mellan Uttran och Lindhov samt att bygga ut 
huvudvattenledningen i Tumba och i Rikstens företagspark. 
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Den nya VA-lagen klassificerar dagvatten som avloppsvatten. Det är viktigt att åtgärda dagvattenhanteringen i 
Eriksberg och Norra Botkyrka. Idag rinner dagvattnet orenat direkt ut i Albysjön, något som på sikt påverkar 
vattenkvaliteten i Mälaren negativt, vilket är förödande då Stockholmsområdets viktigaste råvattentäkt är just 
Mälaren. Det är viktigt att vi redan nu förbättrar skyddet för våra dricksvattentäkter, för att på lång sikt klara av 
vattenförsörjningen inom kommunen. 
 
Tullinge åsens grustäkt är en viktig vattentäkt för Tullinge vattenverk, som hittills har försett boende i Tullinge 
och Riksten med dricksvatten. Den har fungerat även som reservvattentäkt för övriga delar av kommunen. 
 
Sedan 2011 har flera provsvar visat att vi hade föroreningen PFOS i både dricksvattnet och i grundvattnet. 
Förvaltningen håller på att utreda detta tillsammans med Försvarsmakten, som har huvudansvaret för 
saneringen. PFOS är ett ämne som inte bryts ner i naturen och är skadlig för människor och djur. Det innebär att 
Tullinge vattenverk är avstängt för vattenleverans till Tullinge. Tullinge är dock inte ensam i Sverige. Flera 
kommuner har problem med PFOS. 
 
 

VA-enheten - vatten och avlopp 

Det finns några prioriterade åtgärder som skall genomföras under flerårsperioden: 
 
1) Grödingelandet. VA-utbyggnaden i Kagghamra, Sibble och Eldtomta 2015-2018. Projektering och 
upphandling sker under 2015. Arbetet pågår. Det finns planer på att inkludera Näs och Getryggen under 
perioden 2019-2022. 
 
 2) Dagvattenhanteringen i Norra Botkyrka. Utbyggnaden i Eriksberg, Fittja och Alby samordnas i samband med 
genomförandet av Albys utvecklingsprogram. Arbetet startar när överklagande processen är avklarad. 
 
Ett viktigt område är att göra översyn på avloppstunnlarna till Himmerfjärdsverket (SYVAB). För att klara 
miljökrav och kostnader måste verksamheten effektiviseras genom minskad energiförbrukning samt att man 
bygger ut säkerheten och använder ny teknik. Sverige har gjort överenskommelser för att minska belastningen 
av näringsämnen till Östersjön. Det innebär ökade krav av rening och utsläpp i Himmerfjärdsverket, med ökade 
kostnader som följd. Åtgärderna ska vara i drift år 2016. SYVAB och Stockholm Vatten AB kommer att höja 
avgifterna. 
 
Det är viktigt att kommunen förbereder för att starta upp Segersjö vattenverk, för att skapa en större 
leveranssäkerhet. Idag svarar Stockholm vatten för leveranserna till Norra, Tumba och Vårsta. 
 
Den planerade utvecklingen av Eriksberg bör finnas med i de kommande planerna. 
Stora delar av VA-nätet är i behov av löpande reinvesteringar för att det ska hållas intakt. Förnyelsetakten är i 
dag ca 300 år, målet på sikt bör vara att komma ner till ca 100 år. 
 
 

Lokalförsörjning och fastighetsförvaltning 

Tekniska förvaltningens kostnader för akut underhåll ökar kraftigt efter flera år med underdimensionerat akut och 
planerat underhåll. Till skillnad från investeringar (där även komponentbyte kan ingå) där kostnaden kan läggas 
på hyrorna och skrivas av enligt nuvarande regler kan kostnader för underhåll och akut underhåll inte läggas på 
hyrorna och inte skrivas av utan belastar årets bokslut. Vi har under många år i nämnden och i 
kommunfullmäktige framfört våra tydliga krav på att ett ökat underhåll är viktigt. Fastigheterna utgör ett mycket 
stort kapital i kommunens verksamhet. 
 
Kommunen förvaltar för närvarande lokalytor på ca 443 200  kvm och bostadsrätter på ca 3 184 kvm. Av dessa 
är tomställda lokaler ca 1419 kvm och tomställda bostadsrätter ca 977 kvm. En del av Riksteatern har hyrts ut. 
Vi har nyligen lämnat en motion om ett fyraårsplan (4 x 25 miljoner kr) för att förebygga akut underhåll genom att 
göra en prioriteringslista med uppskattad kostnad för varje objekt och starta arbetet så snart KF/KLF beviljar 
medel. Det gäller att ”hinna ikapp”. Och minimera det akuta underhållet. Det är tänkt att det ska bli 
kontrollstationer varje år inför fortsatt arbete. Medel kan behövas för färre eller fler än fyra år, beroende på vad 
prioriteringslistan visar. 
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Det är dags att starta en uppgradering av beräkningsgrunderna för internhyror (där både investeringar och 
underhåll ska ingå) för att få Fastighetsenhetens ekonomi i balans. Det är av stort värde för förvaltningarna att 
veta hur stor lokalhyra är i verkligheten. Det är en viktig fråga även när det gäller privata verksamheter som hyr 
av kommunen. Hyran ska vara neutral, inte ett otillåtet konkurrensmedel. 
 
Lokalytan har ökat genom byggandet av nya fastigheter. Vi föreslår att kommunen lägger alla kommunala 
fastigheter i ett separat bolag, som drivs enligt marknadsmässiga principer. Vi tror att detta skulle innebära att 
projektering, upphandling, uppförande, drift och skötsel av fastigheterna sker mer professionellt och mer 
kostnadseffektivt än idag. Förvaltningen ska gå igenom befintliga avtal för att bedöma deras kvalitet och pris. Ett 
större inslag av markanvisningstävlingar bör införas i kommunen, där ett flertal företag får chansen att 
konkurrera med bud, men även får möjlighet till att visa om man uppfyller de kvalitetsparametrar kommunen 
efterfrågar. 
 
Vi moderater är inte främmande för att sälja fastigheter och lokaler som vi inte behöver, likväl som fastigheter 
kommunen inte nödvändigtvis behöver äga – till exempel där det bedrivs kommersiell verksamhet av 
näringslivets aktörer. Inom fastighetsenheten ingår även mark med parkeringsplatser till fastigheterna. Efter som 
det är ett problem att befintliga parkeringar inte räcker till måste man utarbeta en plan för att komma till rätta 
med detta. Man bör se över befintliga parkeringar för att få in flera P-platser. 
 
Även P-platser vid strategiska lägen intill bussar och tunnelbanestationer bör studeras. Vi måste även planera 
möjligheten att bygga parkeringsdäck eller i P-hus i centrala lägen. Ett exempel är parkeringsytorna vid 
kommunalhuset i Tumba. 
 
Vid planering av investeringar ska en långsiktig prognos och analys av verksamheterna göras. Frågor som vi ska 
ställa oss är: 
– kommer det att ske fullt utnyttjande av de nya lokalerna 
– om inte, bygg med flexibla lösningar som kan anpassas till nya verksamheter. 
 
Det planerade underhållet har under lång tid varit eftersatt. Då en stor del av vårt fastighetsbestånd är byggt 
under 1970-talet finns det stora brister som måste åtgärdas. Eftersom det fortfarande finns ett stort eftersatt 
underhåll, måste man öka takten på underhållet för att inte kapitalförstöring skall ske. Hopplösa byggnader bör 
rivas. 
 
I samband med planerat underhåll är det viktigt att man samtidigt planerar för miljöåtgärder som ska minska 
energiförbrukningen av el, värme, ventilation och vatten samt övriga utsläpp av miljöskadliga gaser. Löpande 
uppföljning av resultaten bör ske, minst en gång per år, dock skilt från planerat underhåll. Där det är pedagogiskt 
motiverat och ekonomiskt lönsamt på sikt bör solel kassetter på tak ersätta traditionella takkonstruktioner. När 
det gäller energisparåtgärderna att det viktigt att det sker en uppföljning på varje projekt för att få ett mått på hur 
stor besparing har blivit i kWh och pengar. Investeringarna skall leda till att det blir en bättre inomhusmiljö. 
 
 

Städservice 

Verkar inom fyra geografiskt indelade områden i Botkyrka och ansvarar för all städning i kommunens fastigheter. 
Kunderna är de övriga förvaltningarna. Städningen utförs till 75 % i egen regi. Resten utförs av 
underentreprenörer. Heltid är en rättighet och deltid en möjlighet. 
 
Vid nyanställningar bör en jämnare könsfördelning eftersträvas. Efter försämringen av RUT-avdragen borde det 
finnas gott om kompetens på marknaden som enheten kan ta hand om. Användningen av miljövänliga kemikalier 
ska maximeras. 
 
 

Teknik och logistik 

En viktig och brådskande uppgift är att renovera eller bygga nytt den brandskadade byggnaden på Ekvägen. Vid 
nyanställningar bör en jämnare könsfördelning eftersträvas. Efter försämringen av ROT-avdragen borde det 
finnas gott om kompetens på marknaden som enheten kan ta hand om. 
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Användningen av miljövänliga kemikalier ska maximeras. Vi är positiva till möjligheten att etablera ett tankställe 
med biogas i södra Botkyrka för kommunens fordon om det sker i kommunal regi eller för alla fordon ifall en 
privat aktör vill åta sig uppgiften. 
 
 

Ekonomi 

Är en stödfunktion till Samhällsbyggnads- och Tekniska nämnden, vars stora uppgift är att förebygga 
förekomsten av röda siffror vid slutredovisningen av nämndens olika projekt. Ofta beror de röda siffrorna inte på 
orealistiska byggkostnader utan på bristfälliga kalkyler i projektens tidiga skeden. Rimlighetsanalys och kritisk 
budgetgranskning av varje projekt blir en av ekonomienhetens viktiga arbetsuppgifter. 
 

Mål för tekniska nämnden 

!  Dagvattenutbyggnaden i Eriksberg, Fittja och Alby 
!  Utbyggnaden av VA i Kagghamra, Sibble och Eldtomta 
!  Viktigt att lösa PFOS problemet med försvarsmakten 
!  Starta Segersjö vattenverk 
!  Gör en underhålls- och prioriteringsplan för kommunens fastigheter 
!  Öka underhållsramarna för fastighet, som idag är otillräckliga 
!  Förebygga akut underhåll genom kraftsatsning under några år 
!  Arbeta aktivt med tillgänglighetsanpassning 
!  Fortsätt med systematiskt brandskyddsarbete utan överarbetning 
!  Utveckla infartsparkeringarna vid pendeltåg och tunnelbana samt i strategiska lägen vid busslinjerna 
!  Satsa på solel om det lönar sig, energin är gratis 
!  Etablera ett tankställe med biogas i Tumba för kommunens fordon 
!  Jämnare könsfördelning ska eftersträvas 
!  Användningen av miljövänliga kemikalier ska maximeras 
!  I samråd med de andra förvaltningarna åstadkomma bättre städning av WC, och våta utrymmen, 

speciellt i skolor och förskolor 
!  Förebygg röda siffror vid slutredovisningen av nämndens projekt genom bättre kalkyler och 

projektstyrning samt utbildning av förvaltningens projektledare 
!  Påbörja uppgraderingen av beräkningsgrunden för internhyror så att fastighetsenhetens ekonomi 

kommer i balans 
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Miljö- och hälsoskyddsnämnd  
Vi anser att nyckeln till en bra miljöpolitik ligger i långsiktiga lösningar baserade på vetenskap och ett 
hänsynstagande till behovet av en fortsatt tillväxt i svensk ekonomi. Vi anser att en hållbar miljöpolitik måste vara 
baserad på vetenskapliga fakta och absolut inte bygga på ideologisk symbolik, eller drivas av en 
bakomliggande, tillväxtfientlig, vänstervriden agenda. Vi tar bestämt avstånd från att använda miljöpolitik som ett 
kortsiktigt politiskt verktyg för att ta hem billiga poänger. 
 
Botkyrka är en kommun med stora och betydelsefulla naturområden med höga naturvärden, friluftsområden och 
kulturlandskap som är uppskattade av många. De hör till kommunens viktigaste tillgångar. Dessa naturvärden är 
av stor vikt för bilden av Botkyrka som en attraktiv kommun att bo och leva i samt att besöka. 
 
I det perspektivet hävdar vi bestämt att verksamheter som är miljöförstörande och 
trafikalstrande så långt det är möjligt inte ska förläggas i eller intill värdefulla och känsliga grön- och 
naturområden. 
 
 

Tillväxt, upphandlingar och miljön 

Vi vill att Botkyrka ska vara en kommun som visar att ansvarfull tillväxt och utveckling kan gå hand i hand med 
hänsyn till miljön. Vi bör i större utsträckning än i dag använda oss av olika miljöpåverkande parametrar vid 
upphandlingar av varor och tjänster, exempelvis genom att mäta mängden Co2 per transport eller per levererad 
vara. 
 
Som enskild kommun kan vi inte ensamma lösa alla miljöproblem och möta de allt svårare och större hoten av 
den ökande växthuseffekten och andra negativa klimatförändringar. Det är av en stor vikt att det finns en bred 
och långsiktig samverkan och samordning lokalt, regionalt och nationellt, kring miljö- och klimatfrågorna med 
exempelvis andra kommuner, landsting, industrier och näringslivet, SL, SJ, Trafikverket, universiteten, med flera. 
Dessa aktörers delaktighet och varje enskild människas eget ansvar är avgörande om vi ska lyckas med våra 
ambitioner. Här kan vi som kommun gå före som ett gott exempel och även anordna aktiviteter i syfte att nå ut 
med information. 
 
 

Mark och naturreservat 

Riksdagen har beslutat att en viss mängd areal i Sverige ska utgöras av naturreservat. Botkyrka ska naturligtvis 
vara med och uppfylla detta mål. Dialogen med markägare och samförstånd i detta arbete anser vi vara en 
förutsättning. Det finns även andra lösningar i form av skötselområden eller andra överenskommelser som 
innebär att marken får samma värde men inte klassas som naturreservat. 
 
I och med instiftandet av flera nya naturreservat i kommunen, nu senast Svartkällskogens naturreservat, måste 
kommunen överväga om det är rimligt med fler sådana områden (reservat). Vi är i grunden positiva till att bevara 
för Stockholmsområdet unik mark och växtlighet, men samtidigt måste det finnas en övre gräns för hur mycket 
mark som kommunen skall omvandla till reservat. 
 
 

Myndighetsutövning, tillsyn och avgifter 

Det lagstiftade tillsynsarbetet inom kommunen ska utvecklas när det gäller service till medborgarna och 
brukarna. Vi vill se tillsynsarbetet inte enbart som myndighetsutövande men också som en servicefunktion och 
stöd för de som verkar och bor, men också för de som vill etablera sig i vår kommun. 
 
Därför vill vi betona vikten av en god samordning och goda samarbeten mellan samhällsbyggnadsförvaltningen, 
exploateringschefen och näringslivschefen samt ett nära och kontinuerligt samarbete med näringslivet, företag 
och privatpersoner. 
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Vi vill att förvaltningens avgifter ses över för att bli mer rättvisa för nya och små företag. Till exempel betalar nya 
livsmedelsföretag som startar sent på året idag en hel årsavgift för årets sista månader. Vi anser att denna och 
liknande avgifter bör rabatteras eller gälla tolv månader från betalningsdatum. 
 
Vi är positiva till att det åter kommer att bli tillåtet för kommunen att genomföra kontrollköp av alkohol, tobak och 
receptfria läkemedel. Det är viktigt med regelbunden tillsyn av att lagar och regler följs kring dessa varor och att 
det inte säljs till omyndiga personer. 
 
Vi anser även att förvaltningen skall fortsätta att se över vandeln hos restauranger, serveringar och andra 
livsmedelsanläggningar i kommunen. Det är t.ex. viktigt att det som står på menyn också är det som serveras på 
tallriken.  
 
Sedan den 1 juli 2009 är det kommunens ansvar att utöva tillsyn av strandskyddsområden, men enligt vår 
vetskap bedriver kommunen idag ingen proaktiv tillsyn av strandskyddet. Vi anser inte att det är i linje med den 
vägledning Naturvårdsverket satt upp. Vi vill därför att kommunen ser över hur man skulle kunna arbeta med 
tillsynen av strandskydd samt vad detta arbete skulle kosta. 
 
 

Avfallshantering 

Källsortering, sophämtning och avfallshantering är frågor som måste ges hög prioritet. Miljöstyrande 
systemlösningar som utvecklas måste så långt möjligt förankras i aktiva dialoger med kommuninvånarna.  
 
Fasta insamlingsställen s.k. ”ÅVS:er / Returer” skall geografsikt placeras så att kommuninvånarna får bästa 
möjliga närhet och tillgänglighet till anläggningen. ”Insamlingsplatserna” skall utformas så att de naturligt 
”smälter in” i den omgivande miljön. Det skall vara rent och snyggt. Planering, utformning och skyltning skall 
säkerställa tillgängligheten även för dem som har funktionsnedsättning. Det skall vara ”lätt att göra rätt”! 
 
 

Klimatsmart energibesparing 

Vi bör upprätta en klimatsmart checklista för kommunens fastigheter och lokaler för att minska resursslöseri 
genom att t.ex. installera lågenergilampor, vattenbesparande köks- och tvättställsblandare samt 
rörelsedetektorer för belysningen. 
 
Vi vill verka för ett brett samarbete med andra kommuner och miljöorganisationer för att främja utvecklandet av 
produktionen och användningen av klimat-/miljövänliga och förnyelsebara energikällor, som t.ex. biogas. Det är 
lika viktigt att det finns tankningsställen för biogas, eller annat förnyelsebart bränsle, som framställandet av det. 
 
Kommunens energirådgivning spelar en viktig roll i att upplysa såväl företag som privatpersoner hur de kan 
spara på både ekonomi och miljö genom att bli mer klimatsmarta. Vi ser gärna att verksamheten i högre 
utsträckning än idag jobbar aktivt uppsökande. Kommunens alla villaägare och företag med fastigheter bör 
regelbundet få information om den senaste energisparande tekniken genom t.ex. telefonsamtal eller utskick. 
Eventuellt skulle en kampanj på området kunna genomföras i samverkan med de privata aktörer som erbjuder 
energirådgivning. 
 
 

Miljö 

Botkyrka kommun ska vara en kommun som ligger i toppen när det gäller arbetet att planera för och genomföra 
klimatsmarta åtgärder. Med hjälp av modern teknik och utrustning när det gäller uppvärmning, belysning, fordon 
och maskiner når vi det målet. 
 
Botkyrkas sjöar och vattendrag ska vara av sådan kvalitet att de går att bada i där det är möjligt. Vi står bakom 
den plan som kommunen har när det gäller gång och cykelvägar, men vill skynda på arbetet och prioritera 
områden där trafiken är tät, exempelvis på Nynäsvägen mellan Malmsjö och Tegelvreten. Vi vill utreda 
möjligheten att minska den tunga trafiken som använder Botkyrka som en genomfartskommun. I stort måste 
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trafiken flyta bättre genom smarta åtgärder, luftkvaliteten och bullernivån på vissa platser är inte acceptabel. Vår 
vision är att Botkyrkas nettoutsläpp av växthusgaser minskar. 
 
Vi vill att Botkyrka ska vara en ren och städad kommun där klotter, graffitti (utom på de två öppna väggarna på 
Subtopia) och skräp snabbt tas bort. Vi ser gärna att Botkyrka kommun tar emot anmälningar när sådant 
inträffat, och så snabbt som möjligt med de resurser som står till förfogande ser till att det tas bort. 
 
Kampanjer med organisationer för att hålla rent och samla in skräp ska genomföras regelbundet. Kampanjerna 
ska även syfta till att informera Botkyrkabor om vart de kan vända sig om de upptäcker klotter eller skräp i sitt 
bostadsområde eller i naturen. 
 
 

Marin miljö 

Trots de många naturvärden vår kommun har på torra land måste man komma ihåg att 
Botkyrka även är en skärgårdskommun med start vid Mälaren i norr och slut vid Östersjön i söder. Däremellan 
finns också flertalet sjöar och våtmarker som är av stor vikt för den marina biologin. 
 
Bottenfärg från båtar som läcker ut i vårt vatten är ett stort miljöproblem som förstör det marina djurlivet. Med 
modern teknik som båtbottentvättar och spolplattor går det att undvika stora delar av dessa utsläpp. För att 
värna om kvaliteten på sjö och havsvatten är vi positiva till att medverka till att det anläggs båtbottentvättar och 
spolplattor på strategiska platser. Dels i Botkyrka, men även i samarbete med våra grannkommuner då detta är 
en fråga som måste lyftas över kommungränserna. 
 
Från och med i år kommer fritidsbåtar inte längre tillåtas att tömma sina avloppstankar ute tills havs vilket är bra 
för miljön och allas trevnad. Vi anser att detta också ställer krav på kommunen att medverka till att 
tanktömningsstationer inrättas i samarbete med våra grannkommuner och i samråd med de marinor och 
gästhamnar som finns i närområdet. 
 
 

Mål för Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

!  Botkyrka kommun i egenskap av arbetsgivare verkar för att rutiner införs för förebyggande av 
smittskyddsarbete och rutiner hur man hanterar ett utbrott av smittsam sjukdom på kommunens 
arbetsplatser 

!  Botkyrka ska vara en föregångskommun som visar att miljöhänsyn och ekonomisk tillväxt kan och bör 
gå hand i hand  

!  Kommunen ska inventera/kartlägga trafikstråken och komma med förslag som kan leda till att den 
tunga trafiken leds till de stora motorvägarna/motortrafiklederna.  

!  Vidta åtgärder för att få trafiken på Hågelbyleden att flyta bättre  
!  Användandet av fossila bränslen i fordonsparken skall minska och på sikt, och där det är möjligt, 

avvecklas  
!  Samarbetet med andra kommuner och aktörer måste fortsätta och utvecklas mer  
!  En ökad satsning på tillsynsverksamheten, genom omprioritering inom budget  
!  Säkerställ att värdefulla miljöprojekt permanentas och blir en integrerad del i alla kommunens 

verksamheter  
!  Vi vill arbeta för att fler tankställen för mer miljövänliga drivmedel etableras i kommunen, exempelvis 

biogas, el och etanol. 
!  Inrätta en båtbottentvätt och spolplatta för fritidsbåtar i t.ex. Grödinge  
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Kultur och fritid 
Vi vill att Botkyrka ska vara en kommun som satsar på skola och idrott i nära samarbete med näringsliv och 
föreningsliv. En kommun som ungdomar finner det attraktivt att växa upp i och där man vill fortsätta bo och leva 
sitt liv.  
  
Arbetet med att förbättra folkhälsa ska alltid prioriteras, både fysiskt och psykiskt. Att vara aktiv inom någon 
idrott, motionera eller utöva/lyssna till musik bidrar till detta. 
  
Våra anläggningar måste regelbundet ses över både vad gäller t.ex. renoveringsbehov, städning och 
klottersanering. Våra medborgare har rätt till fräscha, ändamålsenliga lokaler att utöva sina aktiviteter i. Vi ska 
aktivt verka förebyggande vad gäller droger, tobak och alkohol och tydligt visa nolltolerans för sådant 
användande i och utanför kommunala anläggningar. 
 
Många av våra anläggningar har brister och lämnar en del i övrigt att önska. Det är långtifrån hur vi moderater vill 
att det skall se ut. På flera av anläggningarna kan vi notera klotter, skadegörelse, trasiga ljus, smuts för att 
nämna några exempel. Dessutom tränger sig även otrygga element in där det finns aktiviteter och bedriver 
stölder mm. Borde vi införa kameraövervakning på de anläggningar som är värst drabbade? 
 
Botkyrkas egna fritidsutbud, ska främst inrikta sig på aktiviteter för barn och ungdomar, funktionshindrade och 
äldre. Verksamheterna för dessa grupper ska i första hand finansieras inom förvaltningens budget och de ska 
fungera som komplement till det som föreningslivet och eller andra aktörer erbjuder. Vi anser inte att 
skattepengar normalt ska finansiera vuxenverksamheter, som exempelvis mötesplatsföreningar, där fokus avser 
annan verksamhet än de som ingår i våra prioriterade områden. 
 
Vi vet att e-sports segmentet har växt mycket de senare åren och värvat många anhängare. Vi är för att även 
detta segment/fritidssysselsättning främjas på ett lämpligt och lyhört sätt.  
  
Vi måste arbeta för att få ett utökat samarbete med det lokala näringslivet och jobba aktivt med att få igång 
projekt och stöd från företagen. Vi behöver utveckla medborgarundersökningen för att få ett bättre grepp om 
vilka verksamheter som medborgarna uppskattar – men även vilka brister vi behöver komma tillrätta med. 
 
En stor brist som prioriteras högt för oss moderater är den ojämna könsfördelningen i de aktiviteter som 
föreningslivet men även KOF ansvarar för. Ett konkret förslag från Moderaterna för att motverka detta är att 
bygga ett ”Dansens Hus” i Botkyrka. Att aktörer i Botkyrka redan samarbetar med de tyngsta dansinstitutionerna 
på marknaden visar på att det finns ett bra underlag utöver det stora intresset som finns för en sådan byggnad 
och verksamhet. Vi vill även att jämställdhet blir en tydligare parameter i fördelningen av föreningsbidrag. 
 
Moderaterna i Botkyrka vill också förverkliga ”Kultur- och fritidsvalet i Botkyrka” vilken är ett projekt som skulle 
kunna servera alla kommunens studenter hela föreningslivets aktiviteter, allt från kultur till dans och idrott. 
 
 

Föreningslivet 

Föreningslivet spelar en viktig roll för våra kommuninvånare. Kommunala bidrag skall främst ges till 
verksamheter för barn och ungdomar samt äldre och funktionshindrade. 
 
Vi anser därför inte att all verksamhet ska vara bidragsberättigad. Mötesplatsföreningar som inte specialiserar 
sig mot ovanstående kategorier, ska normalt inte bli berättigade till grundbidrag, d.v.s. bidrag till hyror, el och 
värme. Däremot ska man ha möjlighet till att söka rörligt bidrag för sådan verksamhet som speciellt riktas till 
kommunens prioriterade målgrupper. 
 
Moderaternas linje är därför minskande anslag till (mötesplats)föreningar, som de facto är uppdelade utifrån 
etnicitet och ibland trosuppfattning. Vår strävan är att få ett föreningsliv där människor med olika bakgrund 
deltar i föreningslivet, utifrån intresse snarare än etnisk/religiös tillhörighet. Detta kan även komma att fylla en 
funktion i det interkulturella samhällsbygget, där vi gör saker tillsammans istället för sida vid sida, oavsett 
ursprung, trosuppfattning och annat. 
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Vi vill ha en översyn av det befintliga bidragsreglementet och ta bort den nedre åldersgränsen för 
bidragsberättigande verksamheter hos idrottsföreningar. Kommunen har, enligt landstinget, ett högt ohälsotal 
bland våra yngre barn. Kommunen måste påta sig ett större ansvar i att försöka vända denna negativa trend 
genom att se till att det finns olika former av fysisk aktivitet att tillgå även för de yngre barnen. De 
idrottsföreningar som erbjuder rörelse och motion för barn under sex år måste också kunna söka och få 
aktivitetsstöd även för dessa åldersgrupper. 
 
 

Föreningsbidrag 

Vi vill att det genomförs en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag, dvs. även kommunala medel som 
ges även till andra verksamheter och föreningar än ungdomsidrott. Analysen bör innehålla en del där den 
förvaltning som ger bidraget gör ett eget utredningsarbete, men också att föreningarna måste lämna in uppgifter, 
fylla i formulär om sin verksamhet, antal medlemmar, åldrar osv. 
 
Utan att föregå en sådan jämställdhetsanalys så vågar vi påstå att en stor del av föreningsbidragen som 
kommunen betalar ut går till verksamhet dominerade av män. Det är orimligt att kvinnor inte ska kunna ta del av 
kommunala skattemedel på samma villkor som män, sannolikt p.g.a. av kvarvarande, underliggande patriarkala 
strukturer. 
 
Det skulle också kunna få konsekvensen att verksamheter nekas verksamhetsbidrag/föreningsbidrag tills dessa, 
med dokumentation, kan visa att de bedriver en verksamhet som på lika villkor är öppen för män såväl som 
kvinnor – samt att kvinnor de facto också tar del av verksamheten i en tillräckligt stor omfattning. 
 
 

Biblioteken 

Vi vill att alla bibliotek ska ha ett modernt och efterfrågat utbud även om de inte är likadana eller lika stora 
överallt. Det är inte självklart att vi ska ha samma antal bibliotek som idag. 
 
Biblioteken skall finnas tillgängliga via Internet dygnet runt. Bibliotekens öppettider måste kunna anpassas så att 
så många som möjligt kan använda tjänsterna. Den tekniska utvecklingen har gjort det möjligt för litteratur att 
finnas tillgängligt i andra medier än i bara tryckt form, därför ser vi det som självklart att utbudet av e-böcker 
skall utökas. 
 
Det finns kända problem kring specifikt pojkars läsning, en tidig kontakt med böcker ökar intresset hos de flesta 
barn. Ett bra utbud med böcker/e-böcker som kan locka pojkars nyfikenhet och utbildade bibliotekarier som kan 
ge råd och vägledning är av stor vikt. 
  
Biblioteken kan vara utmärkta mötesplatser både för den enskilda Botkyrkabon, som för föreningar och grupper 
som inte har behov av egna lokaler. Det är därför bra om bibliotek som har utrymme kan låna ut dessa. 
  
Vi vill pröva möjligheten att låta något eller några av våra kommunala bibliotek drivas i privat regi. Vi tror att ett 
eget ansvar och möjligheten till att få utveckla egna idéer skulle ge ett större engagemang, något som i sin tur 
även skulle locka nya besökare. 
 
 

Fritidsgårdar 

Många ungdomar väljer att tillbringa en stor del av sin fritid tillsammans med andra på en fritidsgård. Vi anser det 
viktigt att fritidsgårdar finns nära våra ungdomar och har öppettider som anpassas till behoven.  
 
Vi vill att fritidsgårdarna, där behoven finns, är öppna under sommarlovet. Fritidsgårdarna måste utformas så att 
de är lika attraktiva för både flickor och pojkar. De ska självklart också vara anpassade och tillgängliga för barn- 
och ungdomar med funktionshinder. Särskilt bör beaktas att det vid våra fritidsgårdar arbetar personal med god 
profil och som också är förebilder. 
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Det är viktigt att personalen aktivt arbetar med att förändra dåliga attityder och fördomar gentemot exempelvis 
invandrare och flickor. De ska uppmuntra till jämställdhet mellan könen. Vi är tveksamma till könsuppdelning - 
det är inte acceptabelt att tjejer "tilldelas" ett fåtal tjejkvällar medan killar dominerar alla andra dagar. Vi bör 
eftersträva att alla ungdomar ska ha ett jämlikt tillträde till fritidsgårdarna - oavsett kön.  
 
Det behöver undersökas närmare om det är p.g.a. att killarna beter sig illa - och att det därmed är av attitydskäl 
som flickorna inte vågar eller vill gå till fritidsgårdarna. Befinns så vara fallet bör de populäraste kvällarna under 
begränsad tid och som en markering (som exempelvis fredag-lördag och lovkvällar) vikas åt enbart flickor. 
 
 

Socialt ansvar och samhällsansvar 

Våra fritidsgårdar drivs av antingen kommunen, föreningslivet eller studieförbunden. Personalen skall ha frihet att 
utforma verksamheten och skapa olika projekt inom olika områden, exempelvis läxhjälp, lära sig att söka 
praktikplats sam knyta kontakter med näringslivet och att delta i olika arrangemang som hålls kring detta. 
 
Alla fritidsgårdar ska aktivt informera om kriminalitetetens baksidor, narkotika, tobak och alkoholens 
beroendeframkallande skaderisker. Det är självklart att alla fritidsgårdar, oavsett vem som driver dem, ska ha en 
nolltolerans mot droger och brott och tillämpa samma regler som gäller i kommunens alla skolor. Det är viktigt 
att personalen aktivt arbetar med att förändra dåliga attityder och fördomar gentemot exempelvis svenskar med 
utländsk bakgrund och flickor. De ska uppmuntra till jämställdhet mellan könen. 
 
 

Unga vuxna 

Alby Fritidsgård, Albys Hjärta,  har öppnat portarna och vi vet att behovet av en fritidsgård i detta område var 
stort. Men vi vill endast ha en fritidsgård för barn och ungdomar upp till högst 19 år. Vi vill inte heller att ha 
verksamheter där vi blandar bredare åldersgrupper. 
  
Vi ser gärna att våra “traditionella” ungdomsgårdar förbereder våra “äldre” ungdomar inför vuxenlivet genom att 
exempelvis lära ut hur man skriver en CV, men för personer mellan 20-25 år finns det redan liknande hjälp att 
tillgå på våra arbetsförmedlingar. 
 
Dock bör det kunna inrymmas verksamhet för ”unga vuxna” i form av en samordningsfunktion mellan 
studievägledare samt personal från berörda myndigheter och aktörer såsom socialtjänsten, Försäkringskassan, 
Arbetsförmedlingen, AVUX och aktörer inom den sociala ekonomin. Vi anser även att denna form av verksamhet, 
för unga vuxna, bör ingå i ett större förvaltningsöverskridande projekt. 
Slutligen bör även personalen vid dessa verksamheter ha god profil och vara föredömen. 
 
 

För äldre 

Våra äldre som bor på våra boenden ska också ha tillgång till stimulerande kulturella verksamheter. Oavsett om 
man lider av sjukdom, funktionshinder eller demens behöver människor kontinuerligt kunna få ta del av musik, 
litteratur, spel och andra upplevelser. Alla behöver en värdefull fritid - oavsett ålder. 
 
Vi får heller inte glömma bort alla de äldre som fortfarande har eget boende och som kanske besöker våra 
dagliga verksamheter eller de som inte har möjlighet att ta sig dit utan istället blir passivt sittandes hemma. Även 
de behöver få samma möjlighet till kulturell stimulans. 
 
 

Städstandaren i lokalerna 

Det är viktigt att kommunens idrottshallar, utomhusplaner och andra utrymmen såsom exempelvis duschrum, 
håller en god standard, är välstädade och att utrustningen fungerar. Det är för oss moderater självklart att den 
lägsta städstandardnivån skall anpassas till verkliga behovet. Kultur- och fritidsförvaltningen har genomfört en 
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förstudie som visar att den bristfälliga städstandarden påverkar om ungdomar duschar eller inte. Städkontroll 
bör införas om städningen framgent fortfarande är bristfällig. 
 
 

Hyror och arenor 

När det gäller lokalhyra och andra taxor kan vi tänka oss att se över huruvida ett eventuellt nolltaxesystem skulle 
kunna införas eller inte. Vi är endast för nolltaxa som tillämpas för barn och ungdomar 0-20 år och som står i 
direkt koppling till idrottslivet. Nolltaxesystemets främsta funktion är att det förenklar föreningarnas och 
kommunens administrativa arbete. Vi kan också se ett behov i att komplettera nolltaxan med ett stöd till 
idrottsföreningarna i form av rörligt bidrag. 
 
Vi anser fortfarande att driften och verksamheten av Botkyrka Rackethall ska läggas ut på någon extern 
entreprenör genom upphandling.  
 
Vår vision är också att våra två badanläggningar på sikt drivs av privata aktörer. Detta finns det många goda och 
framgångsrika exempel på. 
 
Kommunen och idrotten bör frekvent stå i kontakt med näringslivet för att få hjälp med sponsring av exempelvis 
byggnationer av nya arenor, men även för renoveringar av äldre arenor. Det finns mycket att vinna för båda 
parter.  
 
Vi vill att Botkyrka blir känd som en idrottskommun och vi ser gärna att vi i samarbete med näringslivet bygger 
en multiarena för flera idrottsgrenar. Vi vill även låta utreda möjligheterna för en idrottsarena för såväl sommar- 
som vinteridrott i den avvecklade bergtäkten i Hamra, Tullinge. 
 
Många av våra arenor och idrottshallar är fortfarande i dåligt skick. De är gamla, med ett eftersatt underhåll och 
inte heller inbjudande, vilket har lett till förfall samt till stora kostnader för driften. Vår fasta ståndpunkt vad gäller 
detta är att det skall finnas en tydlig och ambitiös underhållsplan som också följs. 
 
 

Verksamhet för flickor 

Många flickor har av olika skäl ofta svårare än pojkar med att involvera sig i någon form av aktivitet och står 
därför utanför föreningslivet och dess gemenskap. Det är därför viktigt att vi arbetar hårdare för att få 
föreningslivet att bli motiverade till att aktivt försöka få in fler tjejer i olika idrottsaktiviteter. Detta innebär att vi 
behöver kartlägga flickors behov och önskemål för att på så sätt kunna erbjuda verksamhet som attraherar tjejer.  
 
Vi driver på för att kommunen snart ska kunna erbjuda det faktiska utbud som flickor efterfrågar. Vi hoppas att 
den kommande upprustningen av Rödstu Hage IP kommer att ha en positiv effekt då friidrotten är en 
verksamhet som vi vet attraherar flickor. 
 
 

Simhallar och simskola 

Beträffande kommunens två simhallar anser vi att det räcker med att kommunen ansvarar för verksamheten inne 
i själva simhallen. Övrig verksamhet ska upphandlas då den med fördel kan drivas av en annan aktör. Vi är även 
öppna för nya entreprenörer att driva simhallarna. 
 
Genom att lära sig simma kan man rädda liv, både sitt eget och andras. Vi är medvetna om att simkunnigheten 
bland både unga och äldre i främst Norra Botkyrka är låg och vi vill därför att kommunen mer aktivt informerar 
om vikten av att kunna simma och vad vi kan erbjuda i form av undervisning, på så sätt kan vi nå ut så att fler 
barn anmäler sig till simskolorna.  
 
Babysim gör att barnet tidigt får en kontakt med vatten vilket ger en grundläggande vattentrygghet som är 
positivt för simkunnigheten när barnet blir äldre. Detta skulle kunna anordnas i samverkan med någon privat 
aktör i våra simhallar eller i samverkan med något av simsällskapen på uppdrag av kommunen. 
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Separata badtider för kvinnor och män är något som vi anser måste ses över. Kvinnor och män ska kunna delta i 
samhället på lika villkor. Samma jämställdhetsprinciper bör gälla för alla, oavsett bakgrund eller trosuppfattning. 
Vi står därför inte bakom nuvarande ordning som innebär särregler för vissa. Vi vill inte utöka badtiderna 
separerade utefter kön då vi anser att det har en negativ effekt på jämställdheten mellan kvinnor och män. 
 
Vad gäller taxorna på våra badanläggningar vill vi att man ser över taxesystemet för de kommunala badhusen. 
Inriktningen ska vara att barn upp till femton år ska kunna bada helt gratis, ungdomar upp till nitton år med en 
viss subvention - samt att subventionerna för vuxna kraftigt reduceras eller tas bort helt.  
 
Vidare bör man se över subventionerna för pensionärer och utforma dessa på ett sätt som minskar trycket på 
simhallarna under de tider som besökstrycket är som störst. Tanken är inte att badhusen nu ska börja gå med 
”vinst”, utan att det ska vara ett nollsummespel, men där principerna omarbetas till mer rimliga sådana. 
 
 

Spontanidrott, utomhusisbanor, friluftsgym och parkourbanor 

Spontanidrott är oerhört viktigt. Alla kommuninvånare främst barn och ungdomar som inte är anslutna till någon 
förening, ska kunna nyttja kommunens spontanidrottsplatser. För att undvika missförstånd eller skada på 
anläggningar ska vi vara tydliga med vilka idrotter som är lämpade för varje spontanidrottsplats. Goda exempel 
på sådana ytor kan vara friluftsgym av olika storlek och svårighetsgrader samt utomhusisbanor, utlokaliserade 
på centrala platser runt om i kommunen, för främst allmänheten och skolans verksamheter.  
 
Vi skulle vilja se över efterfrågan kring parkourbanor och, om intresset är stort, att en sådan eventuellt anläggs 
någonstans i kommunen. Även antalet friluftsgym bör kunna utökas i kommunen. 
 
Vidare ser vi även att det finns ett stort behov av en ytterligare konstgräsplan i Tullinge. 
Förslagsvis bör denna ligga i anslutning till Tullinge Gymnasium och ett förverkligande bör ligga nära i tiden. 
 
 

Kultur, konstall, idéhus 

Kommunen satsar idag en hel del på upplevelsenäringen som har ett stort utbud; film, cirkus, teater och många 
andra former av underhållning och upplevelser. När det gäller finansieringen av allt detta anser vi moderater att 
pengarna i större omfattning ska komma från exempelvis investerare, sponsorer och intäkter via försäljning av 
biljetter mm. Liksom många andra näringar måste även dessa kunna stå på egna ben. Kommunen ska därmed 
endast betala för det som kommunen beställer. 
 
Vi vill inte använda skattemedel till verksamheter som endast kommer ett fåtal personer till godo. Som exempel 
kan nämnas Residence Botkyrka och Drömdeg. Vi anser även att Cirkus Cirkör bör kunna erhålla en lägre del 
skattemedel och lokalsubventioner.  
 
När Moderaterna föreslog avskaffande av 1 % -regeln för konstnärlig utsmyckning vid nybyggnation så svarade 
majoriteten med att utöka 1 % -regeln till att även gälla renoveringar och inte bara nybyggnation. Vi står fast vid 
att vi vill kraftigt effektivisera skattemedlen som läggs på offentlig utsmyckning. 
 
En konsthall med ett innehåll som attraherar allmänheten kan vara en tillgång för vilken kommun som helst, detta 
oavsett i vilken regi den drivs. Vi har inte varit främmande för att ompröva huvudmannaskapet. Vi skulle gärna ha 
sett att fler Botkyrkabor skulle hittat till och besökt konsthallen regelbundet. Det skulle möjligen kunna kopplas 
samman med att verksamheten blir mer publik i sitt tilltal. Den nuvarande lokalens prisbild kring hyran är inte 
optimal och som en konsekvens av detta vill vi att den läggs ned alternativt byter huvudmannskap. 
 
Vi vill lägga ned konsthallen i Tumba och vi vill inte ha ytterligare en konsthall i kommunal regi i Fittja C. Vi anser 
inte att en kommunal konsthall ingår i de grundläggande kommunala välfärdsåtagandena. Det finns andra, 
viktigare behov att prioritera framöver, som fungerande skolor, fastighetsunderhållet och äldreomsorgen. 
 
Den styrande majoriteten har fattat beslut om att bygga ett idéhus i Tullinge. Vi sade nej och prioriterar inte den 
investeringen i vårt förslag. Vi anser vidare att de driftsmedel som kommer att tas i anspråk skulle göra en större 
nytta inom vård, skola och omsorg. 
Kulturskola 
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Kulturskolans verksamhet bidrar till att ge barn och ungdomar möjlighet till ett kreativt skapande. Det råder ett 
stort tryck på att få börja spela ett instrument. Vi vill korta ner, eller helst få bort, kötiderna till de populäraste 
instrumenten.  
 
Kommunen har svårt att möta den efterfrågan som finns. Vi vill att man utreder möjligheten till att införa en 
kultur- och fritidscheck. På så sätt möjliggör man inte bara för att barnen ska få chans till att utöva den 
fritidsaktivitet som man önskar, man öppnar även upp för privata aktörer att utföra tjänster. 
 
 

Mål för kultur- och fritid 

!  Prioritera barn och ungdomar framför vuxna i verksamheterna 
!  Vi ska inte ha några kommunala verksamheter inom kultur eller fritidsområdet som konkurrerar med 

näringslivet, som t.ex. gym eller caféer  
!  Alla fritidsgårdar ska upphandlas och längre avtal ska erbjudas 
!  Förvaltningen ska noga utvärdera de verksamheter som erhåller kommunalt stöd och bidrag 
!  Gör om föreningsbidragen för mötesplatsföreningar till att bli renodlade verksamhetsbidrag som är 

kopplade till våra prioriterade områden. Men vill fortsatt värna mötesplatsföreningarna för våra äldre 
Botkyrkabor. 

!  Genomför en jämställdhetsanalys av föreningsbidragen 
!  Satsa på musiken som spontanaktivitet 
!  Korta köerna till Kulturskolan 
!  Prioritera verksamheter som kommer en större del av kommuninvånarna till godo 
!  Samarbeta med det lokala näringslivet. 
!  Utomhusisbanor (även enklare) för skolor och allmänhetens åkning 
!  En permanent X-etutställning förläggs till Xenters lokaler i Tumba 
!  Pröva förutsättningarna att byta huvudman för Konsthallen, alternativt nedläggning 
!  Pröva förutsättningarna att byta huvudman för Rackethallen 
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Revisionen 
Revisionen ska enligt kommunallagen årligen granska, i den omfattning som följer av god revisionssed och 
revisionsreglemente, all verksamhet som bedrivs inom nämndernas och styrelsernas förvaltningsområden. De 
ska pröva om verksamheten har utövats på ett ändamålsenligt, och utifrån ekonomisk synpunkt 
tillfredsställande, sätt samt granska om räkenskaperna är rättvisande och om internkontrollen som görs inom 
nämnderna är tillräcklig. 
 
Kommunens nämnder och förvaltningar får genom revisionen impulser som bidrar till 
effektivisering av verksamheten, säkrare rutiner och i vissa fall besparingar. Det innebär också att revisionen är 
en värdefull resurs i arbetet med att kvalitetssäkra kommunens verksamheter samt att verka för en god 
ekonomisk hushållning.  
 
Revisionens ambitionsnivå är vidare att ge kommunfullmäktige ett fullgott beslutsunderlag för dess 
ansvarsprövning. Revisionen har, i dialog med kommunfullmäktiges presidium, fastställt en ambitionsnivå att 
verka för ett totalt revisionsanslag på en promille av kommunens omslutning. 
 
  



Moderaternas förslag till ettårsplan 2016 

	  
	  

Sid 68 (69) ”Mer valfrihet, trygghet och riktiga jobb!” 

Driftsammandrag 
 
 

	  
S+V+MP	   M	   Diff	   Noter	   S+V+MP	   M	  

	  
SVMP	  ökning	   M	  ökning	  

	  
2016	   2016	  

	   	  
2015	   2015	  

	  
fr	  15	  till	  16	   fr	  15	  till	  16	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Kommunstyrelsen	   -‐280,8	   -‐269	   11,8	   1	   -‐289,6	   -‐275	  
	  

-‐8,8	   -‐6	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Exploateringsverksamhet	   17,6	   25	   7,4	   2	   10	   20	  
	  

-‐7,6	   -‐5	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Samhällsbyggnadsnämnd	   -‐157,2	   -‐156	   1,2	   3	   -‐151,9	   -‐154	  
	  

5,3	   2	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Teknisk	  nämnd	   -‐1,2	   -‐1,2	   0	  
	  

-‐1,7	   -‐1,7	  
	  

-‐0,5	   -‐0,5	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Miljö-‐	  och	  hälsoskyddsnämnd	   -‐13,9	   -‐11,5	   2,4	   4	   -‐12,1	   -‐11	  
	  

1,8	   0,5	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Kultur-‐	  och	  fritidsnämnd	   -‐228,5	   -‐222	   6,5	   5	   -‐225,1	   -‐221	  
	  

3,4	   1	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  AVUX	   -‐229,2	   -‐221	   8,2	   6	   -‐225,9	   -‐220	  
	  

3,3	   1	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Utbildningsnämnd	   -‐2283,4	   -‐2276	   7,4	   7	   -‐2310,5	   -‐2303	  
	  

-‐27,1	   -‐27	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Socialnämnd	   -‐562,2	   -‐556	   6,2	   8	   -‐559,5	   -‐555	  
	  

2,7	   1	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Vård-‐	  och	  omsorgsnämnd	   -‐982,4	   -‐981	   1,4	   9	   -‐987	   -‐985	  
	  

-‐4,6	   -‐4	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Revision	   -‐4	   -‐4	   0	  
	  

-‐4	   -‐4	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Volymreserv	   -‐5	   -‐5	   0	  
	  

-‐5	   -‐5	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Effektiviseringar	   9,7	   9,7	   0	  
	  

9,7	   9,7	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  KS/KF	  förfogande	   -‐14	   -‐7	   7	   10	   -‐20	   -‐10	  
	  

-‐6	   -‐3	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Särskilda	  ändamål,	  lokaler	   -‐15	   -‐13	   2	   11	   -‐20	   -‐18	  
	  

-‐5	   -‐5	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  

	  
-‐4749,5	   -‐4688	   61,5	  

	  
-‐4792,6	  

	   	  
-‐43,1	   -‐45	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Skattesänkning	  
	  

35	  
	   	   	   	   	   	   	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Driftnetto	   -‐4749,5	   -‐4723	   -‐26,5	  
	   	   	   	   	   	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Vårt	  driftnetto	  är	  61,5	  msek	  lägre	  än	  majoritetens	  (jmf	  med	  59,6	  msek	  2015).	  
	   	   	   	  En	  skattesänkning	  om	  10	  öre	  motsvarar	  ca	  14	  msek.	  

	   	   	   	   	   	   	  Vi	  vill	  sänka	  skatten	  25	  öre	  vilket	  innebär	  -‐35	  msek	  skatteintäkter.	  
	   	   	   	   	  Trots	  vår	  skattesänkning	  går	  vi	  i	  mål	  med	  ett	  lägre	  driftnetto	  (-‐26,5)	  än	  majoriteten.	  

	   	   	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Noter	  
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Investeringssammandrag 
 
 

	  
S+V+MP	   M	   Diff	   Noter	   S+V+MP	   M	  

	  
SVMP	  ökning	   M	  ökning	  

	  
2016	   2016	  

	   	  
2015	   2015	  

	  
fr	  15	  till	  16	   fr	  15	  till	  16	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Kommunstyrelsen	   -‐35,2	   -‐32	   3,2	   1	   -‐35,2	   -‐32	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Samhällsbyggnadsnämnd	   -‐31	   -‐29	   2	   2	   -‐31	   -‐29	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Teknisk	  nämnd	   -‐202,7	   -‐183	   19,7	   3	   -‐189,5	   -‐175	  
	  

13,2	   8	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Kultur-‐	  och	  fritidsnämnd	   -‐31,2	   -‐10	   21,2	   4	   -‐31,9	   -‐10	  
	  

-‐0,7	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  AVUX	   -‐32,7	   -‐27	   5,7	   5	   -‐32,7	   -‐27	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Utbildningsnämnd	   -‐329,5	   -‐308	   21,5	   6	   -‐428,5	   -‐407	  
	  

-‐99	   -‐99	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Socialnämnd	   -‐28	   -‐25	   3	   7	   -‐28	   -‐25	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Vård-‐	  och	  omsorgsnämnd	   -‐44,4	   -‐42	   2,4	   8	   -‐44	   -‐42	  
	  

0,4	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  KF	  förfogande	   -‐10	   -‐5	   5	  
	  

0	   0	  
	  

10	   5	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Upprustning	  skolor/förskolor	   -‐200	   -‐180	   20	   9	   -‐200	   -‐180	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Försäljningar	   0	   25	   25	   10	   0	   25	  
	  

0	   0	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  

	  
-‐944,7	   -‐816	   128,7	  

	  
-‐1020,8	   -‐902	  

	  
-‐76,1	   -‐86	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  Noter	  
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1. Inledning  
 
De ekonomiska utsikterna  
De ekonomiska utsikterna ser ansträngda ut både på nationell- och lokal nivå. Nationellt ser vi en 
ökning av invandringen till följd av krig och oroligheter i världen. Eftersom att Botkyrka tar ett stort 
ansvar kommer detta att påverka den kommunala ekonomin. Fler kommuner måste därför dra sitt 
strå till stacken för att hjälpa till och ta emot fler nyanlända i denna extraordinära situation.   
 
Det ekonomiska läget i Botkyrka kommer att vara besvärligt de närmaste åren. Dels är 
sjukfrånvaron bland de anställda hög och dels ser vi en sjunkande skattekraft. I en mindre kommun 
som Tullinge kommun skulle bli, är förutsättningarna att engagera sina medarbetare bättre, så att 
arbetsplatsen upplevs som positiv. När varje person blir sedd och hörd kan delar av frånvaron 
minska.  
 
Sett till nämndorganisationen pekar prognosen för helåret 2015 mot ett minusresultat där fyra av 
nämnderna redovisar prognoser som innebär större underskott mot budget. Detta är en oroande 
utveckling. Vi i Tullingepartiet är särskilt oroade över tekniska nämndens underskott och speciellt 
fastighetssidan.  
 
Det är viktigt att åtgärder vidtas för att vända underskotten. För att komma till rätta med den 
ekonomiska situationen måste även den kommunala upplåningen och kommunens skuldsättning 
minska. Och hur viktigt kommunledningen än anser att det är med upplevelseindustrin så måste vi i 
det läge vi befinner oss i sätta fokus på skola, vård och omsorg. Blir det senare pengar över när vi 
har en ekonomi i balans så kan vi avsätta medel till områden med lägre prioritet.  
 
Att trivas i  sin kommun  
Att trivas i sin kommun eller kommundel ser vi som en självklarhet för att vilja bo kvar där vi bor. 
Det skall vara rent, klockor ska fungera, skyltar skall stå rakt och vandalisering skall bekämpas. 
Och kanske viktigast av allt är att det ska gå att påverka sin närmiljö. Tyvärr är så inte fallet i 
Botkyrka. I ett nummer lokaltidningen Mitt i Botkyrka-Salem (6 oktober) gick det att läsa om en 
undersökning som jämför ”nöjdheten” hos invånare i sex Södertörnskommuner.  
 
Botkyrkas invånare hör till de minst nöjda samtidigt som Salemborna kommer i topp på 
nöjdhetslistan. Undersökningen från Statistiska centralbyrån visar att Botkyrkaborna är bland de 
minst nöjda gällande möjligheterna att påverka politiken. Botkyrkaborna har också lägre förtroende 
för beslutsfattarna än man har i de övriga kommunerna. 
 
De nöjdaste invånarna i undersökningen bor i Salem och Tyresö. 
– ”Vi har överlag bra verksamheter. Eftersom vi är en liten kommun sprids detta snabbt via samtal 
på mataffären och vid middagar. Det är också nära till dialog mellan invånare och tjänstemän eller 
förtroendevalda vilket gör att vi snabbt kan rätta till eventuella felaktigheter”, säger Salems 
kommundirektör Mats Carlsson. 
 
En framtida Tullinge kommun skulle likt Salem få ett närmare avstånd mellan beslutsfattare och 
medborgare. Det skulle leda till att fler invånare får möjlighet att tilltala ledande politiker eller 
tjänstemän direkt på gatan, vilket så småningom leder till beslut och handling.  
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Från ett mandat till  Tullinges största parti  
I de två senaste valen har Tullingepartiet varit Tullinges klart största parti. I folkomröstningen 2014 
röstade tvåtredjedelar av de röstande Tullingeborna JA till Tullinge egen kommun. Detta tar vi som 
ett bevis på att det i Tullinge finns en stark folkvilja och många engagerade människor som, över 
alla parti- och blockgränser, vill samma sak – att Tullinge ska bli en egen kommun.  
 
Tullinge egen kommun är för oss den mest prioriterade uppgiften. Vi är stärkta av resultatet i 
folkomröstningen och vårt arbete är därför fortsatt fokuserat på kommundelningsfrågan. Vi har 
breddat vår verksamhet och lämnar sedan valframgången 2010 även förslag på andra 
politikområden inom Botkyrka kommun.  
 
En ny pendeltågsuppgång, nya infartsparkeringar, 200 nya bostäder och en helt ny framsida på 
Tullinge centrum istället för ett idéhus är några av de satsningar som Tullingepartiet vill prioritera. 
Till skillnad från den styrande majoriteten vill vi i Tullingepartiet prioritera helhetslösningar 
framför spektakulära landmärken.  
 
Vi framhåller att pengarna ska satsas på att hålla uppe standarden inom skola, vård och omsorg. Vi 
tror att ett blomstrande näringsliv, natur, kultur, bra skolor och bra bostäder är en viktig del av ett 
attraktivt och hållbart samhälle. För oss duger det inte att vissa verksamheter går lysande när 
kärnverksamheterna får ta stryk på bekostnad av annat. Det måste finnas en balans mellan hur 
resurserna fördelas.  
 
Alla kommuninvånare ska känna sig hörda och sedda. Precis som att Albyborna vill bestämma över 
sina bostäder och Grödingeborna över Grödinge, vill vi som bor i Tullinge naturligtvis vara med 
och bestämma över Tullinges utveckling. Vi tror på närdemokrati och gemenskap, och vi tror att 
detta är enklast att uppnå i en medelstor kommun. Därför finns vi. 
 
Blockpolitiskt oberoende 
Tullingepartiet är inget traditionellt parti på höger-vänsterskalan. Våra ställningstaganden görs med 
hänsyn till att vi stöds av väljare från hela den politiska skalan. Det som förenar oss är vår 
värdegrund samt intresset att göra Tullinge så bra som möjligt att bo och verka i.  
 
Kommunalpolitik kräver praktiska lösningar 
Kommunalpolitiken är speciell, den är ofta mer praktisk än ideologisk. Eftersom politikerna är 
styrda av statliga regler handlar kommunalpolitiken om att konkret lösa praktiska frågor. Politiker 
på kommunalnivå får därför aldrig bli låsta av ideologier eller vinande partipiskor.  
 
Vår uppfattning är att den politiska ledningen i Botkyrka ofta fokuserar på frågor som ligger utanför 
den kommunala kärnverksamheten. Det kan handla om att exempelvis ansöka om medlemskap i 
föreningar som Spårvagnsstäderna eller satsa på filmverksamhet.  
 
Tullingepartiet är ett parti för alla, oberoende av åsikter i den ideologiska debatten på riksnivå. Som 
lokalt parti har Tullingepartiet en fördel i att kunna agera på den kommunala nivån utan att behöva 
vara toppstyrda från en riksorganisation. Vi är endast till för våra kommuninvånare och engagerar 
oss endast i lokala frågor. Vi tror på att möta människorna i deras vardag. Det är lättare att engagera 
människor i deras vardagsfrågor än frågor på global nivå, vilket visade sig vid namninsamlingen för 
en folkomröstning om Tullinge egen kommun.  
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Tullinge har vuxit  
Tullinge är den del av Botkyrka som haft den starkaste befolkningstillväxten sedan millennieskiftet. 
Befolkningstillväxt ställer stora krav på kommunens resurser, särskilt inom skola och omsorg. Med 
hänsyn till de kommande årens ekonomiska utveckling är det viktigt att dessa områden prioriteras 
ytterligare.  
 
Tullingepartiet tror på småskalighet och människors önskan och förmåga att ta ansvar för våra 
gemensamma värden. Botkyrka är till motsats mot detta en mycket stor och spretig kommun med 
delar som inbördes har olika behov. Botkyrkas politik riktar sig i liten mån mot Tullinge. I Tullinge 
har man inte särskilt mycket direkt kontakt med sina valda politiker. Inte heller med kommunens 
tjänstemän. Invånarna har en lokal identitet, man är Tullingebo, inte Botkyrkabo. En artikel i 
tidningen Södra Sidan (13 september 2013) förstärker det faktum att många Botkyrkabor inte räknar 
in Tullinge i Botkyrka. Några ungdomar resonerar om vad som är hemma i Botkyrka: 

– ”Nej, vi känner oss hemma överallt i Botkyrka: i Tumba, Hallunda, Alby, 
Fittja och Norsborg”. 

–  ”I Tullinge och Vårsta också”? 
– ”Nej, de är något helt annat. Det känns inte som Botkyrka. Det är väl en   

annan kommun”, svarar en av ungdomarna 
 
Tullinge lever sitt eget liv där invånarna inte bara rör sig inom Botkyrka utan vanligtvis arbetar och 
handlar på andra orter. Den lokala demokratin har inte fungerat tillfredsställande och det har varit 
svårt att veta vem i kommunen som ansvarar för vad. Huvudargumentet för att skapa en egen 
kommun är stärkt lokaldemokrati och minskat avstånd mellan politiker och väljare.  
 
Inriktning för ettårsplanen 
Politik handlar om att våga prioritera och Tullingepartiet vill prioritera kärnverksamhet som skola, 
vård och omsorg.  
 
Lokala politiker och tjänstemän ska vara ute i verkligheten och arbeta lokalt, nära den enskilda 
medborgaren. Politiken i Tullinge ska i högre utsträckning anpassas till Tullingebornas vilja. Vår 
ettårsplan har därmed ett naturligt Tullingeperspektiv. Med en avknoppning kan vi lättare anpassa 
politiken till behoven i de olika delarna. Vi vill med vårt förslag till ettårsplan visa på detta.  
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2. Omfördelning av resurser  
Kärnverksamhet ska prioriteras 
Botkyrka är aktivt i olika nätverk för en interkulturell utveckling. Projekt som UNESCO, ECCAR 
och ICC är viktiga men tillhör inte kommunens främsta uppgifter. Det är snarare frågor som bör 
drivas på en högre nivå. Tullingepartiet vill arbeta mot diskriminering och för mänskliga rättigheter 
ur ett mer lokalt perspektiv. Mångkulturellt centrum är ett forum och en mötesplats för forskning 
och konstnärliga uttryck kring migration och social och kulturell mångfald. Sådan forskning är 
viktig men inte en kommunal angelägenhet. Verksamheten kan med fördel skötas på riksnivå.  
 
Politik handlar ytterst om att prioritera. Hållbarhetsforum och Femkamp är exempel på engagemang 
som inte är nödvändiga för en kommun. Även Botkyrka kommuns filmverksamhet samt idéhuset är 
några i raden av tveksamma projekt som kommunen lägger sin kraft på. Det är ingen merit att 
kommunen satsar på dessa områden när kommunens kärnverksamhet har stora problem.  
 
Upplevelseindustrin – kan bli skattebetalarnas huvudvärk  
Den som läser kommunallagen inser snabbt att kommunen har en skyldighet att utföra vissa saker 
medan kommunen i andra fall är direkt olämplig för att driva viss verksamhet.  I Botkyrka vill den 
politiska majoriteten spendera skattepengar på spektakulära upplevelsesatsningar när pengar saknas 
i kärnverksamheten. Erfarenheten visar att spektakulära satsningar ofta slutar så illa att 
skattebetalarna får stå för notan. Det finns flera exempel som t ex medeltidsbyn Salvestaden 
(Kalmar) och Medeltidens Värld (Götene). Gemensamt för projekten är att politikerna vill sätta 
kommunen på kartan och markera kommunens existens för omvärlden. Men kommunmedborgarnas 
pengar ska inte äventyras på politiska påhitt.  
 
Tullingepartiet anser att kärnverksamheten är viktigast och därför ska prioriteras. Vad gäller att 
sätta kommunen på kartan så anser vi att kvalitet på kommunens kärnverksamhet och hur man 
möter företagare är viktigare än nya upplevelsesatsningar.  
 
Kommunikation och marknadsföring  
Det är bra att kommunen försöker bygga upp ett positivt varumärke. Men vad krävs för att 
människor och företag ska flytta till Botkyrka? Vad krävs för att företag ska stanna? 
Kommunledningens önskade position som upplevelsekommun kan ifrågasättas. Är det verkligen 
Botkyrkabornas önskan? Ligger Botkyrkas potential i upplevelseindustrin? Är det den tillväxtmotor 
som Botkyrka behöver? Det är viktigt att varumärkesarbetet stämmer överens med verkligheten om 
vi vill få hit fler företag och invånare. 
 
Vi förstår att varumärkesarbetet sker kontinuerligt och ingår som en delmängd av övriga 
insatser. Dessa kostnader bör dock ses över. Om invånare och företagare trivs i kommunen så 
behöver inte resurser läggas på att sätta “Botkyrka på kartan”.  
 
Medborgarservice  
Det är viktigt att medborgarna har goda möjligheter att kontakta kommunen. Den mindre 
administrationen i Tullinge kommer att bli mer överblickbar och behöver inte heller ett lika 
omfattande kontaktcenter som i Botkyrka. I en medelstor kommun blir det väsentligt enklare och 
mer naturligt för politiker och tjänstemän att möta såväl brukare som utförare.  
 
Insyn, öppenhet och god information är självklarheter för Tullingepartiet, vilka tyvärr inte är en 
realitet idag. Vi vill engagera medborgaren att delta aktivt i samhällsutvecklingen. Därför utgår vi 
från att kommunledningen ständigt arbetar med att förbättra kommunikationskanalerna och 
informationssystemen.  
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3. Arbetsmarknad 
Kommunens företagsklimat  
Ett av målen som inte har uppnåtts är att Botkyrka ska tillhöra de 120 främsta kommunerna i riket 
när det gäller företagsklimat enligt Svenskt Näringslivs mätning. Botkyrka backar istället 11 
placeringar till plats 170. Frågan är på vilket sätt Botkyrka kommun ska agera för att uppnå målet 
om en placering bland topp 30 år 2017?  
 
En av trenderna i Svenskt Näringslivs mätning är att flera medelstora och nybildade kommuner 
klarar sig bra, några exempel är: Nykvarn 71, Salem 66 och Knivsta 25. Det är goda placeringar 
som visar att fördelarna med småskalighet inte enbart handlar om demokrati och närhet mellan 
väljare och valda. Småsakligheten ger också bättre förutsättningar för kommunens näringsliv och 
företagare. Mätningen visar dessutom att många nybildade kommuner använder sina resurser på ett 
bra och effektivt sätt.  
 
Företagen i Tullinge 
Såväl företrädare för det lokala näringslivet som entreprenörer och enskilda personer i Tullinge ska 
uppleva ett positivt bemötande från politiker och kommunala tjänstemän när de kontaktar 
kommunen i olika frågor. Vi är övertygade om att detta är betydligt enklare att uppnå i en mindre 
kommun vilket kan åstadkommas med en nystart för Botkyrka och Tullinge senast år 2019. Men för 
att utveckla arbetsmarknaden tills dess bör arbetet inriktas på en rad viktiga åtgärder. Det är 
exempelvis viktigt att invånarna får en förbättrad kollektivtrafik för att kunna åka till arbeten och 
utbildning men det är minst lika viktigt att erbjuda ett gynnsamt klimat för Tullinges småföretagare 
och ge förutsättningar för nyetableringar som kan bidra till fler arbetstillfällen.  
 
Botkyrka gör många bra insatser för att aktivera och stimulera det lokala näringslivet och vi ser 
positivt på näringslivskontoret i kommunen, men ytterligare insatser bör genomföras för att ge 
förutsättningar till ett gynnsamt företagsklimat inom mer än bara upplevelsenäringen. Botkyrka ska 
naturligtvis ha regelbundna träffar med kommunens företag för ömsesidigt utbyte av information, 
kunskap och idéer. Det är viktigt att Botkyrka ger möjlighet till företagshjälp och information över 
hela kommunen. Kommunen måste bli bättre på att föra en dialog med alla Botkyrkas företagare, 
även de som bedriver verksamhet i Tullinge. Kommunen vill idag att företag i området Botkyrka 
Hantverksby i Tullinge ska avflytta från sina etableringar för att bereda plats åt nya företag som 
bedriver verksamhet inom läkemedelsindustri och forskning och man erbjuder inte de avhysta 
någon ny plats för etablering. Tullingepartiet ser inget fult och smutsigt i att det finns småföretag 
som bedriver verksamhet inom t.ex. maskinentreprenad utan ser det som en naturlig och nödvändig 
del av vårt samhälle och vi ser således inget skäl till att avhysa dem. 
 
Trots att Tullinge erbjuder relativt få arbetstillfällen ska vi vara en bra kommun att bedriva företag i 
och Tullinges främsta kännetecken för den lokala arbetsmarknaden ska vara aktiva småföretag. För 
att stimulera de mindre företagen måste kommunen visa att man prioriterar dessa.  
 
Det är inte lätt för småföretagare att komma fram i en stor kommun som Botkyrka, det kanske inte 
ens är möjligt alla gånger. Tullingepartiet vill därför lyfta fram vissa förbättringsåtgärder för våra 
småföretagare:  
 

• Extra resurser ska tillsättas för att korta ned bygglovshanteringstiderna.  
 
• Införa en slags tomtbank. På de industritomter som idag finns tillgängliga bör förbehandling 

ske så att bygglov snabbare kan ges. Industritomter ska inte heller bara dedikeras till vissa 
näringar som t.ex. läkemedelsindustri utan näringslivskontoret ska marknadsföra dessa till 
alla intressenter och tomterna ska t.ex. klassas efter miljöpåverkan. 
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• Kommunen har idag ingen marknadsföringsstrategi för småföretagen i kommunen. När 

kommunen är ute och representerar så framhävs bara upplevelsesatsningarna och 
småföretagen prioriteras inte. Här kan enkla insatser ge våra företagare fördelar som till 
exempel en företagskatalog där våra företag på ett strategiskt sätt presenteras. Vi vill väl alla 
att vår kommun ska vara attraktiv att bedriva småföretagsverksamhet i. 

 
I en medelstor kommun där kontroll kan utföras på ett effektivare sätt än i stora kommuner går det 
inte att gömma kostnader. Alla ansvariga har ögonen på sig i den mindre enheten vilket skapar 
förutsättningar för effektivitet. Genom den mindre territoriella enheten kommer administration och 
handläggningstider att förkortas vilket bidrar till bättre klimat för småföretagarna. 
 
Tullinge centrum 
Dagens centrala Tullinge har stora asfaltsytor och otrygga miljöer kvällstid. För att ett centrum skall 
attrahera till besök för shopping och service behöver det vara av en viss storlek, så att de flesta 
behov kan tillgodoses. Vi har utrett möjligheterna att uppgradera Tullinge centrum. Tillsammans 
med trafikplaneraren Sten Sedin från ingenjörsbyrån Tyréns och arkitekten Kjell Forshed har vi 
arbetat fram en helhetslösning för Tullinge centrum.  
 
Ledorden i arbetet med skissen har varit: trivsamt, levande, småskaligt och välkomnande, samt att 
utnyttja det attraktiva och centrala läget för fler bostäder. Planen för centrum kommer att skapa 
utrymme för ytterligare företag som i sin tur innebär ett ökat utbud av handel och service. Med sitt 
centrala läge i Tullinge och närhet till pendeltåg blir detta ett attraktivt område för 
kontorsetableringar. Några av de viktiga punkterna i förslaget kan sammanfattas enligt följande:  
 

• Huddingevägen leds in via två rondeller för att sakta ner trafiken och ge plats för större och 
väl behövliga infartsparkeringar intill pendeltåget. 

 
• En ny pendeltågsuppgång byggs i den östra ändan med resecentrum och rulltrappor och den 

befintliga uppgången rustas upp. 
 
• Det som idag är baksida på centrumbyggnaden, mot tågspåret, blir den nya framsidan genom 

att lastgatan byggs på med en ny fasad av nya småbutiker. 
 
• 200 nya bostäder byggs, i form av terrasshus, radhus och lägenheter i flerbostadshus, bland 

annat på dagens infartsparkering. 
 
Med förslaget får Tullingeborna ett ljust och fint torg som kan bli en mötesplats för alla. 
Nettokostnaden för kommunen kan bli relativt begränsad förutsatt att kommunen skapar möjlighet 
för bostäder på kommunens mark i centrum. Kommunledningen vill prioritera ett idéhus och sedan 
vänta på en förbifart som kanske aldrig blir av. Detta ser vi som ett stort svek mot Tullingeborna. 
Tullingeborna är värda ett bättre centrum nu – och inte om 30 år! 
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Planering av arbetsområden 
Många invånare i Tullinge arbetar utanför Tullinge. Kommunikationerna inom Stor-Stockholm har 
dock försämrats kraftigt under senare år. Bilköerna inom Stockholmsregionen växer och vid 
rusningstrafik till och från arbetet får resenärerna räkna med fördubblade restider jämfört med att 
resa under andra tider.  
 
Den som så önskar bör (i den utsträckning det är möjligt) kunna få möjlighet att bo och arbeta inom 
samma område. Vi är därför positiva till att erbjuda personer yrkesverksamma inom Tullinge 
möjlighet att bosätta sig inom närområdet. Denna aspekt bör ingå i planeringen av nya 
arbetsområden. 
 
Region Flemingsberg 
Den regionala kärnan Flemingsberg är ett viktigt centra för högre utbildning, medicinsk forskning 
och bioteknik. Flemingsbergsområdet erbjuder ett stort antal arbetsplatser inom sjukvård, forskning 
och industri. Det finns många exempel på positiva aspekter som detta innebär för 
Flemingsberg/Tullinge, det skapas bland annat nya arbetsplatser och planeras för förbättrade 
kommunikationer inom och till regionen.  
 
Det är helt grundläggande att se till de närboende och deras vilja. De som bor i Villastaden vill inte 
bli en del av en stadsbebyggelse. Från kommunens sida måste man vara uppmärksam på de aspekter 
där närboendens intressen kolliderar med utbredningen av Flemingsberg.  
 
En delning av Botkyrka kommun skulle ske i linje med idéerna kring de nya regionplanerna och 
skulle även vara positivt ur lokal demokratisynpunkt för både Tullinge och övriga Botkyrka. Vi vill 
motverka att Tullinge slätas ut till en integrerad stadsdel i region Flemingsberg.  
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4. Miljö 
Fokus på närmiljön 
Exploatering och nybyggnation ska präglas av varsamhet och långsiktig planering. Kommunen ska 
vara städad, trygg och fri från klotter.  Den allmänna trivseln i lokalsamhället påverkas mycket 
negativt av att diverse sopor och skräp inte tas om hand. Tullingepartiet kommer arbeta för en god 
miljö för alla medborgare. Ett exempel är ordningen runt insamlingsstationerna för förpackningar. 
För att stävja nedskräpningen föreslår Tullingepartiet att kommunen utökar tillsynen av 
insamlingsstationerna. Tullingepartiet anser att det är en rimlig prioritering att påbörja regelbunden 
tillsyn på ett område som så direkt berör invånarnas närmiljö. 
 
Tullinge har stora och fina grönområden samt en vacker och ren sjö, med förbindelse till Mälaren, 
som uppskattas av många. Majoriteten har mycket ambitiösa mål som vi också delar. Men för den 
lokala medborgaren är det centralt att arbeta med de mindre vardagsnära frågorna. Snöröjning och 
städning är exempel på insatser som ska prioriteras.  
 
Miljö för oss är inte bara de stora globala utmaningarna utan även vår närmiljö d.v.s. hur det ser ut 
där vi bor och verkar. Vi är inriktade på praktisk kommunalpolitik, och ser gärna praktiska 
lösningar som direkt påverkar oss Tullingebor. Det ska vara rent och snyggt kring gator och torg. 
Invånarna ska t ex kunna välja att gå eller cykla till sin fritidsaktivitet.  
 
Tullinge ska vara ett miljömässigt föredöme där vi tar ansvar för kommande generationer. 
Tullingepartiet kommer arbeta för att miljöaspekten ska belysas i högre utsträckning än idag. 
Medborgarna i Tullinge kommun ska märka skillnaderna på det små, vardagliga detaljerna. Vi alla 
inklusive kommunen och dess tjänstemän måste inte bara ha stora visioner och höga målsättningar, 
vi måste också försöka att i vår vardag värna om miljön i stort såväl som smått. 
 
Vad gäller vattenfrågan är det viktigt att kommunen har full kontroll över vad som finns i marken 
på före detta F18 området med omnejd. Sannolikt finns det både MC77 bränsle kvar i marken samt 
brandsläckningsmedlet som förgiftat vattnet. Från Tullingepartiets sida är det prioriterat att arbeta 
vidare med denna fråga. Vattentäkten bör säkras som strategiskt viktig reserv.  
 
Bevara och utveckla Tullinges karaktär 
Tullingepartiet vill att Tullinge ska behålla sin särart och karaktär med bebyggelse och natur i 
berikande samklang. Ren luft och rent vatten är viktigt för livskvaliteten och hälsan. För att 
Tullinge ska förbli attraktivt som boendeområde måste vi bevara och utveckla de fina naturområden 
som finns. Närhet till natur främjar hälsa och skapar möjlighet till avkoppling i en annars stressig 
vardag.  
 
Varje år växer Tullinge och största tillväxten kommer med barn och barnfamiljer. Vi vill att 
Tullinge ska utvecklas. Inget område ska lämnas oberört. Det betyder inte att vi vill bygga höghus 
överallt eller förtäta områden över det möjligas gräns. Vi vill utveckla Tullinge utan att Tullinge 
slätas ut till en anonym, integrerad stadsdel av Botkyrka.   
 
Den styrande majoriteten kallar envist Tullinge för ”Stadsdelen Tullinge” och vi förstår med detta 
ambitionen för Tullinge. Det är just en stadsdel vi INTE vill bli utan vi vill utveckla orten Tullinge 
genom att förstärka upplevelsen av Tullinge som en ”trädgårdsstad” i natursköna omgivningar där 
verksamheter kring naturupplevelser lämpar sig väl. En idyllisk ort i Mälardalen med närhet till 
storstadens alla fördelar på bekvämt pendelavstånd.  
 
Vi vill ha en utveckling som går hand i hand med naturen och de fysiska förutsättningar som finns 
och i samförstånd med de boende. Vi vill värna om den karaktär som Tullinge har idag!  
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Värna de gröna kilarna  
De gröna sammanhängande kilarna är viktiga att värna. Eftersom kilarna spänner över flera 
kommuner är samarbetet mellan kommunerna avgörande. Tullingepartiet ser positivt på 
programarbete tillsammans med Salem och Huddinge kommun för att säkerställa Bornsjökilens 
naturvärden och funktion.  
 
En mellankommunal diskussion om planeringsfrågor är nödvändig och i en framtida Tullinge 
kommun ser vi fram emot att fortsätta samarbetet med närliggande kommuner angående 
Bornsjökilen såväl som Hanvedenkilen.  
 
Nollvision mot klotter och nedskräpning 
Trygghet skall prioriteras. Trygghet är nära relaterat till miljö. En bra miljö bidrar till att 
medborgarna upplever en större trygghet.  
 
Vi är beredda att arbeta för en ”nollvisionstanke” mot klotter och nedskräpning. Stockholms stad 
har en policy som bl.a. innefattar en garanti om klottersanering inom 24 timmar. En liknande policy 
bör även finnas i en framtida Tullinge kommun.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 13 

5. Utbildning  
 
Kvalitetsförbättring i skolan  
Tullingepartiet vill fokusera på lärande i skolorna; att alla tillgodogör sig undervisningen och får 
den hjälp de behöver. Utbildning är kommunens i särklass största åtagande. Ungefär hälften av 
kommunens budget går till denna verksamhet. Botkyrkas ekonomi och prioriteringar har inneburit 
att lärartätheten är lägre än genomsnittet i Sverige för förskola, grundskola och gymnasieskolan. 
 
Pisa-undersökningen och en rad inlägg från kvalificerade personer har gjort att en dyster bild vuxit 
fram av sjunkande kunskaper, sämre arbetsro och en lärarkår som dignar under byråkratiska krav på 
planering och uppföljning. 
 
Utmaningen är att erbjuda en tillräcklig bra utbildning för att inte tappa elever till friskolor. 
Nedgången på Falkbergsskolan för något år sedan, med ett stort elevtapp, är ett varnande exempel. 
Samtidigt kräver situation (framför allt i den norra delen) mer resurser för att möta den svåra 
utbildningssituationen.  
 
Skolpolitiken i Botkyrka måste ha en tydlig kvalitetshöjande inriktning. Den måste vara 
kommunikativ så att både personal, elever och föräldrar kan ta den till sig och därmed positivt 
påverka den. Utan en skola som engagerar elever och föräldrar kan aldrig en uthållig 
kvalitetsförbättring ske. 
 
Kunskapskrav  
Skolresultaten är idag för dåliga. Första steget är att vara ense om detta och enas om hur 
kunskapskraven successivt skall höjas för att förbättra kvaliteten. En avgörande faktor är att 
attityden till skolan och lärandet stärks hos elever och föräldrar, men också bland alla medborgare i 
Botkyrka. 
 
Lärarnas roll 
Lärarnas status har sjunkit dramatiskt under många år. Detta har fått flera negativa konsekvenser. 
Den låga ansökningsgraden till lärarutbildning innebär att vi idag har en lärarkår med lägre 
kunskapsnivå än tidigare. Till detta kommer att utbildade lärare har tvingats undervisa i ”fel” 
ämnen. Lärarlegitimationen kommer förhoppningsvis att råda bot på detta, men vägen dit är lång. 
Vi måste dock vara förberedda på att övergångsperioden kan innebära vissa problem.  
 
Tullingepartiet stödjer kommunens satsningar på förstelärare. Det är viktigt att denna reform både 
stöttas och följs upp så att den ger resultat och inte innebär en kostnadshöjning. Vi stödjer det 
förslag som innebär att förstelärare ges ett tidsbegränsat förordnande på tre år men som också kan 
förlängas med tre år i taget.  
 
Forskning visar att det administrativa arbetet i offentlig förvaltning ökar. I dag finns det exempel på 
skolor där lärare använder halva sin arbetstid åt administrativt arbete, vilket bidrar till att lärare har 
färre undervisningstimmar. Det är viktigt att lärarna får fokusera på arbete med eleverna. Onödig 
planering och byråkrati måste bort.  
 
Lärarna måste känna att de har ett starkt stöd på sin arbetsplats. Detta ställer stora ledarkrav på 
rektorerna, både vad gäller att stödja det nödvändiga kvalitetshöjande arbetet, men också att stå 
bakom sin personal i situationer med föräldrar som ställer stora krav. 
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Inkluderande undervisning 
Inkluderande undervisning har nästan blivit ett modeord. Tullingepartiet står bakom alla elevers 
rätt. Särskiljande åtgärder skall så långt som möjligt undvikas. Men samtidigt kan man inte blunda 
för att den inkluderande undervisningen ställer krav som långt ifrån uppfylls. 
 
Det innebär att elever med särskilda behov måste få dessa tillgodosedda utan att det medför en 
kvalitetssänkning för hela klassen. Det finns inga patentgrepp att ta till mer än att det ställer 
särskilda krav på lärarna. Elever med särskilda behov ska få stöd genom specialresurser så att 
utbildningssituationen blir bra för alla. 
 
Lärarlöner  
Lärarlönerna måste höjas och de kommer att stiga. Konkurrensen om utbildade lärare kommer att 
hårdna. För att hantera situationen, med de begränsade medel som finns, måste 
kommunövergripande riktlinjer finnas. De verkligt duktiga lärarna ska premieras.  
 
Skolbyggnader  
I Botkyrka finns ett stort eftersatt underhåll av skolor. Vi i Tullingepartiet välkomnar därför 
nödvändiga upprustningar. Men vi vill samtidigt poängtera att underhållet måste skötas 
kontinuerligt och systematiskt för att inte arbete med akuta räddningsaktioner helt ska ta 
överhanden. 
 
Höga ambitioner är bra, men upprustningarna måste ta utgångspunkt i elevers och lärares behov. 
Skolorna ska inte anpassas efter den överstandard som arkitekter ibland vill uppnå. Eleverna som 
går i äldre skolor presterar inte sämre resultat jämfört med elever som går i skolor med en 
arkitektonisk överstandard. När arkitekter och konsulter får ”fria händer” riskerar vi onödiga 
kostnadsöverdrag.  
 
Det senaste exemplet på en skola som har fått förfalla är Falkbergsskolan som har fått förfalla på 
det sätt som skett under många år. Renoveringen blir betydligt dyrare och mer omfattande än vad 
man trodde från början. Tullinges barn och unga förtjänar bättre. Nu är det viktigt med en tydlig och 
genomtänkt information till elever och föräldrar om kommunens planer. 
 
Falkbergsskolans upprustning, hur den än görs, innebär en stor investering och därmed kostnad för 
Botkyrka. Tullingeparitet kommer kräva att alla inventeringar, bedömningar och underlag bör 
redovisas i detalj.  
 
Vi har tidigare presenterat en motion som går ut på att integrera vissa delar av det förslagna 
idéhuset i Tullinge centrum i skolan. Vi menar att funktioner som möteslokaler, scen och 
aktivitetsrum istället kan integreras i Falkbergsskolan. Då får skolan bättre lokaler under dagtid 
samtidigt som föreningslivet, allmänheten och våra ungdomar också kan ta del av funktionerna 
under kvällar och helger.  
 
Central förvaltning – kvalitet i  ekonomisk uppföljning  
Tidigare har vi påpekat behovet av en minskning av den centrala förvaltningen. Ett stort problem 
har varit kvaliteten i den ekonomiska planeringen och uppföljningen. Här kräver vi att man 
skyndsamt inför ett system där sättet att budgetera stämmer överens med sättet att följa upp. 
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Grunden till  framtidens jobb  
Grunden till framtidens jobb är bra skolor där barn och ungdomar får möjlighet att utvecklas. Vi är 
övertygade om att pengar som satsas inom skolans tidigaste stadier på sikt kommer att betala sig.  
 
Tillräckliga resurser måste ges till skolorna i alla områden. Resurserna måste också användas 
effektivare. Andra viktiga punkter är följande: 

 
• I Botkyrka måste kunskapsresultaten väsentligt förbättras.  
 
• Lärarsituationen är besvärlig, både resurs- och kompetensmässigt.  
 
• Stort eftersatt underhåll.  
 
• Botkyrka kommun måste se över sina övergripande prioriteringar för att överföra resurser 

till utbildningen från områden med lägre prioritet.  
 
• Botkyrka kommun bör se över lärartätheten som är låg i Tullinges skolor. Det är svårt att 

bedriva bra pedagogisk verksamhet med för stora grupper. 
 

• Det senaste året har präglats av hög personalomsättning på ledningsnivå. Vi måste komma 
till rätta med den situationen för att kunna bedriva ett framgångsrikt arbete.   
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6. Vård och omsorg  
Omorganisation  
Vård och omsorg är kärnverksamhet och därför är det viktigt att denna verksamhet bedrivs på ett 
bra och effektivt sätt. Vi vill att vården ska bli trygg och lättillgänglig i hela kommunen. 
 
Tullingepartiet föreslår att vård- och omsorgsförvaltningen i Botkyrka omorganiseras. I första hand 
vill vi att förvaltningens myndighetsutövare blir självständig och inte verkar under en chef som har 
något med verkställandet av beslut att göra. På så sätt blir det en ökad tydlighet i ansvars- och 
rollfördelning. Myndighetsutövare ska ha relevant utbildning. Bemanningen ska vara optimal för att 
undvika att handläggningsprocessen blir försenad och att ansökan måste göras på nytt, vilket ibland 
är fallet i nuvarande organisation. 
 
Äldreomsorg  
En väl fungerande äldrevård är en fråga om trygghet. Att människor ska kunna påverka och känna 
trygghet i sin livssituation under hela livscykeln är ett fundamentalt krav för Tullingepartiet. Det är 
verksamhet som bör prioriteras. Vi ska ha en vård och omsorg som utgår från behoven.  
 
Äldre ska själva få bestämma var och hur de vill bo samt vilken vårdgivare de vill ha. De som vill 
ska kunna bo kvar i eget boende så länge det är möjligt. Äldre ska ha möjlighet att leva ett rikt liv 
präglat av oberoende och självständighet under trygga förhållanden.  
 
Den 8 september 2015, togs första spadtaget för ett nytt äldreboende i Riksten med plats för 54 
äldre. Aleris Riksten Plaza beräknas stå klart för inflyttning hösten/vintern 2016. Det är glädjande 
att Tullinge får ett nytt äldreboende, men behovet av äldreboenden är större än så. Vi är positiva till 
byggandet av fler äldreboenden. Tullingepartiet vill bygga ett nytt äldreboende i Tullinge, 
förslagsvis med en finskspråkig avdelning. Man bör studerade olika ägande- och 
organisationsformer. Erfarenheter från äldreboenden i bostadsrättsform bör studeras för att 
eventuellt kunna tillämpas.  
 
Dagens situation innebär att äldre som inte längre klarar av eller vill ha kvar sina bostäder kan 
tvingas flytta från Tullinge för att få plats på ett äldreboende. Vi i Tullingepartiet anser att 
människor som vill bo kvar i Tullinge på ålderns höst skall ha den möjligheten, och det skall även 
gälla de som önskar att få plats på ett äldreboende. Tullinge ska vara ett bra samhälle för alla 
åldersgrupper.  
 
Att planera och bygga ett äldreboende tar tid. Om beslut tas idag om ett boende skulle detta kunna 
stå klart om ett antal år. Fram till dess har gruppen äldre ökat ytterligare. Kommunen behöver därför 
börja planera för ett nytt äldreboende redan nu. Boendet bör utformas med avdelningar av olika 
karaktär, exempelvis en avdelning för finskspråkiga som är en stor grupp i Tullinge.  
 
Likt bristen på äldreboenden finns det även ett underskott av sociala bostäder. I dag har 
Socialnämnden svårigheter att erbjuda lämpliga bostadslösningar. Istället tvingas kommunen 
använda dyra hotellboenden och olika tillfälliga bostadslösningar. Ska vi förvalta våra skattemedel 
på bästa sätt kan vi inte fortsätta att köpa dyra platser med ekonomiska underskott som följd.  
 
En möjlig dellösning på problemen är att ”slå två flugor i en smäll” genom att bygga ett nytt 
äldreboende i Tullinge och på sätt frigöra bostäder som i sin tur kan erbjudas Socialnämnden när 
äldre flyttar in på boendet. Ett sådant förfarande skulle leda till stora fördelar för kommunen dels 
genom att antalet äldreboendeplatser ökar samtidigt som Socialnämnden får tillgång till ett antal 
nya bostäder.  
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Valfrihet  
Majoriteten har valt att inte tillämpa lagen om valfrihet. Tullingepartiet vill diskutera valfrihet inom 
omsorgen. En sådan diskussion bör utgå från forskning och erfarenheter i andra kommuner. Vi tror 
att vårdtagare mår bättre av att de själva får möjlighet att välja hur de ska bo, umgås och vem som 
de vill få hjälp av, precis som alla andra. Den som utför tjänsten ska självklart ha samma 
skyldigheter som inom kommunal verksamhet. 
 
Hemtjänst  
Vi är öppna för att diskutera valfrihet inom hemtjänsten. Dessutom bör man noggrant studera hur 
våra grannar, Salem och Huddinge, lyckas med att tillhandahålla minst lika bra hemtjänst med 
betydligt lägre kostnader.  
 
Tullingepartiet är inte främmande för att upphandla hemtjänsten. Detta förutsätter en regelbunden 
och konsekvent uppföljning för att tillgodose bästa möjliga kvalité. Trygghet måste även gälla för 
personalen inom hemtjänsten som idag är överbelastad p.g.a. dålig organisation. Många gånger har 
man inte tillräckligt med tid och är stressad. Stressrelaterade sjukdomar bland personalen uppträder 
allt oftare. Rutinerna är inte anpassade för att tillgodose kvalitén. Kompetent personal med 
marknadsmässiga löner och villkor är viktigt. Undersköterskeutbildning samt körkort bör vara ett 
grundkrav. 
 
Meningsfull fritid för alla 
Tullingepartiet strävar efter att alla ska ha en trivsam och meningsfull fritid. Flera lokaler och 
offentliga rum, t ex badplatser i Tullinge, bör handikappanpassas. Aulan i Falkbergsskolan är 
exempel på en utmärkt lokal för kulturevenemang.  
 
Socialomsorg och tillänglighet 	  	  
Eftersom att Botkyrka är en stor och spretig kommun där kommundelarna inte hänger ihop är det 
viktigt att t ex både norra och södra Botkyrka kan erbjuda verksamhet för personer med 
missbruksproblem. Detta är minst lika viktigt som att det måste finnas tillgång till en 
ungdomsmottagning i båda delarna av Botkyrka. Sådan verksamhet ska utformas så att 
tillgängligheten är god, oavsett vilken kommundel man bor i eller längs vilket kommunikationstråk 
man rör sig. 
 
Samarbete - Kraftsamling 
Trygghetsarbete behöver inte kosta stora summor. Vi kan göra mycket genom att ”arbeta i det lilla”. 
Vi vill därför se ett ökat stöd till nattvandrade och olika frivillighetsföreningar. Det är av stor 
betydelse att dessa grupper har ett nära samarbete med polisen och kommunens förvaltningar. På 
platser där otryggheten ökar på grund av brottslighet skall kommunen närvara och föra en dialog 
med polisen.  
 
Vi är övertygade om att det är svårare att arbeta med trygghetsfrågor i nuvarande Botkyrka eftersom 
att kommunen inte är lika avgränsad som Tullinge kommun skulle vara. Skilda områden har olika 
typer av problem som kräver olika strategier. Naturligtvis går det fortare att få till en förändring i en 
medelstor kommun.   
 
Angående brukarnytta är det positivt att satsningen fortsätter för en kunskapsbaserad socialtjänst 
och en fortsatt systematisk uppföljning med syfte att öka brukarens nytta av förvaltningens tjänster. 
Vidare är vi odelat positiva till att socialförvaltningen arbetar på att förbättra samverkan internt och 
externt kring målgruppers behov. 
 
 



 18 

7. Kultur och fritid   
 
Aktiviteter för barn och ungdomar  
Vi delar kultur- och fritidsnämndens grundvisioner som handlar om en bred verksamhet riktad mot 
barn- och ungdomar. Men vi skiljer oss från den styrande majoriteten eftersom vi inte anser att 
kultur och fritidsområdet tillhör kommunens kärnuppgifter.   
 
När det gäller kulturutbudet inom Botkyrka i dag så finns det mesta i Tumba och Hallunda. Det är 
viktigt att fundera på vad som kan vara möjligt att genomföra i Tullinge, t.ex. bio i 
Falkbergsskolans aula, simhall osv.  
 
Brist på aktiviteter kan leda till ökad alkohol- och drogkonsumtion bland ungdomar. Problemen 
kanske inte försvinner helt, men går att bromsa om vi hittar bra alternativ för våra ungdomar. 
Tullingepartiets utgångspunkt är att varje satsad krona på förebyggande arbete ger desto mer 
tillbaka.  
 
Kommunens ambitionsnivå när det gäller fritidsaktiviteter för barn och ungdomar i Tullinge måste 
höjas. Vi vill att kommunen, i högre utsträckning, ska samarbeta och stötta föreningslivet i 
framtagandet av aktiviteter som kan erbjudas till barn och ungdomar.  
 
Vi vill se en satsning på tjejidrott för ökad jämställdhet. Ett exempel är att ridsporten kan 
representeras inom Friluftsområdet Lida – Riksten t ex genom ett utbyggt nät av ridvägar i området. 
Den tidigare infrastrukturen som Rikstens gård och Polisens rytteri har använt behöver bevaras och 
inte tillåtas förfalla i väntan på en nysatsning. Botkyrka borde ta fasta på den utredning av 
ridsportens möjligheter som man låtit utföra.  
 
Berikande föreningsliv 
Kommunens främsta kännetecken för kultur och fritid ska vara ett berikande föreningsliv. 
Kommunens idrottsverksamhet är viktig. Idrotten ger ungdomar en meningsfull fritid.  
 
Det måste finnas bra förutsättningar för barn och ungdomar i Tullinge att utöva idrott. Det är viktigt 
att kommunens anläggningar håller en god standard. Kommunen måste även kunna hålla med tider 
så föreningar med bred verksamhet kan erbjuda ungdomar möjligheter att kombinera idrott och 
skola.    
 
Botkyrka behöver bli bättre på att lyssna in önskemål från föreningar. Tullingepartiet vill arbeta 
med att utveckla och underlätta för ideella föreningar inom idrott, kultur och fritid. Konstgräsplanen 
vid Trädgårdsstadsskolan är ett bra projekt, med det finns mycket mer att göra.  
  
Det behövs inte alltid stora och dyra kulturprojekt för att skapa bra fritidssysselsättningar. Många av 
kommunens idrottsanläggningar lider av bristfälligt underhåll och vi står inför stora 
renoveringsbehov som måste prioriteras framför att ständigt bygga nytt.  
 
Förenings- och evenemangsbidrag  
En ordentlig översyn över samtliga evenemang bör göras innan bidrag betalas ut. Vi stödjer inte 
evenemang som ligger utanför ramen för kommunens kärnuppgifter. Likaså stödjer vi inte projekt 
som vänder sig till en mindre grupp av Botkyrkabor.  
 
Bidrag ger föreningar möjlighet att arbeta mer målmedvetet med sin verksamhet. Svagheten är dock 
att verksamheter byggs upp kring ökade bidragsberoenden.   
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Det är viktigt att alla föreningar behandlas lika. Kommunallagen förbjuder kommunen att gynna 
enskilda kommuninvånare, företag eller föreningar. Alla föreningar i kommunen ska följaktligen få 
samma förmåner och kommunen bör inte särbehandla en enskild förening. Vi vill därför se en 
jämlik fördelning av bidrag till föreningar. Det är inte lämpligt att öka bidragen till enbart vissa 
föreningar som t ex Cirkus Cirkör och Tumba tennis.   
  
Bidragen får inte inkräkta på konkurrenssituationen i Botkyrka och bidra till en särbehandling. 
Botkyrka bör iaktta ett affärsmässigt förhållningssätt som minimerar påverkan på 
konkurrensförutsättningarna. Rimligtvis bör bidragen successivt minska när organisationen 
etablerar sig och tillslut kan stå på egna ben.   
 
Kultur och biblioteksverksamhet på äldre- och gruppboenden  
Tullingepartiet vill verka för att verksamheten vid biblioteken utvecklas. Genom att utöka kulturen 
och biblioteksverksamheten på äldreboenden och gruppboenden ökar livskvalitén för de boende. 
Bibliotekspersonalen bör exempelvis få möjlighet att åka ut till boenden för att förmedla sina 
kunskaper. 
 
Det finns många fina profiler som är från Tullinge. Dessa profiler bör uppmärksammas. Vi vill 
särskilt se att det litterära Tullinge lyftas fram eftersom att många kända författare har verkat här, 
som t.ex. Alice Tegnér, Anna-Maria Roos och Ernst Brunner.  

 
Fritidsgårdar   
Vi stödjer ökade satsningar på fritidsgårdarna. Kommunens fritidsgårdar är en viktig plats där det 
exempelvis är möjligt att nå ungdomar som saknar stabila hemmiljöer. På fritidsgårdarna kan alla 
ungdomar vistas utan krav på prestation som annars förekommer inom till exempel 
idrottsföreningar.   
 
Tullingepartiet anser att samtliga fritidsgårdar inom kommunen skall hålla samma nivå och kunna 
erbjuda likvärdiga verksamheter för ungdomar och personal. Därför är det glädjande att kultur- och 
fritidsförvaltningen ställer sig positiva till Tullingepartiets förslag om en bollplan utanför 
Parkhemsgården. Vår förhoppning är att kommunfullmäktige beslutar att utreda frågan och ser över 
behovet av liknande bollplaner i andra delar av kommunen.  

 
Spontanidrott 
Den senaste tiden har en mängd medborgarförslag som handlar om spontanidrott diskuterats i 
Botkyrka kommun. För att tillmötesgå medborgare så bör möjligheten till spontanidrott utökas och 
inte vara kopplad till föreningsverksamhet. Detta kan ske genom spolade grusplaner under vintertid, 
utökad belysning på befintliga anläggningar samt utökande promenadstigar som är 
handikappvänliga. Tullingepartiet anser att kommunen bör eftersträva mer centralt belägna isbanor 
runtom i Tullinge så att även barn, som inte har inte föräldrar med bil, kan spontanidrotta.  
 
Idéhus   
Det finns allvarliga brister med den föreslagna placeringen av idéhuset i Tullinge centrum. Det blir 
trångt, tar bort utsikt och ljus för intilliggande fastigheter och gör det svårt att parkera i centrum. 
Den jättelika byggnaden riskerar dessutom att blockera alla alternativa lösningar för centrum. 
Byggandet av ett idéhus som ett ”landmärke” är helt fel. Förlaget är inte förankrat hos 
Tullingeborna. Vår uppfattning är att inte finns något större intresse för ett idéhus i Tullinge. En 
utredning av alternativa förslag bör genomföras. 
 
Om man bestämt vill bygga idéhuset i Tullinge centrum är ett alternativ att placera idéhuset på den 
östra sidan av centrumbyggnaden. Med tanke på en ny uppgång i norra änden av Tullinge 
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pendeltågsstation blir den placeringen mer naturlig. Och på så sätt slipper de närboende få sin utsikt 
förstörd. Dessutom skulle en byggnad här förmodligen bli betydligt billigare att uppföra eftersom 
terrängen på den västra sidan innebär att huskroppens utformning behöver anpassas efter terräng 
och läge. De parkeringar som försvinner vid placering av huset på den östra sidan, kan med fördel 
kompenseras med ett vidbyggt parkeringshus. Detta förslag bör man titta noggrannare på i den 
utredning som vi föreslår ovan.  
 
Vi vill se en helhetslösning för Tullinge centrum. Vi anser att Tullingeborna bör få mer att säga till 
om och om Tullingeborna tycker att pengarna ska gå till ett uppgraderat centrum istället för ett 
idéhus så måste majoriteten respektera detta.     
  
Tullinges kulturella utbud är beroende av vad som finns i vår omgivning. Närheten till Stockholms 
utbud bör ligga till grund för diskussionen om ett idéhus. Dessutom finns det en kulturstation i 
Tullinge och fritidsgårdarnas verksamhet kan utvecklas med mer kultur. Vi vill att barn, ungdomar 
och vuxna själva ska vara med och skapa kultur utifrån sina förutsättningar. Och vi vill att 
kommunen i första hand utnyttjar befintliga lokaler. 
 
Skidtunnel  
Tullinge har ett av Stockholms bästa spårsystem för längdskidåkning vid Lida-Brantbrink. Vi är 
positiva till att skapa förutsättningar och utveckla skidåkningen vid Lida. Botkyrka kommun bör dra 
mer nytta av varumärket Lida Friluftsgård.   
 
Vi vill förbättra, marknadsföra och utveckla verksamheten mer. Därför stödjer vi en ökad 
information, genom bättre skyltning och information på hemsidan om de utmärkta möjligheter till 
skidåkning som finns vid Lida. Kommunen skulle t ex kunna försöka få fler i norra Botkyrka att bli 
intresserade av den vackra naturen i Lida. Ett konkret förslag är att utreda möjligheten att införa en 
buss som går mellan norra och södra Botkyrka på exempelvis helger. Och varför inte göra som i 
Flottsbro d.v.s. anlägga en lådbilsbana? Det skulle vara något som skulle uppskattas på sommartid, 
inte minst av de unga. Det skulle stärka bilden av Lida som ett familjeparadis. Lida kan även 
utvecklas med konferens- och bröllopshotell med "vildmarkstema".  
 
Vi behöver inte anlägga en skidtunnel för att stärka området. Vi känner inte till någon skidtunnel 
som anlagts i Sverige eller Finland som lyckats klara sig på egna ben utan att kommunen har fått gå 
in med pengar för att förhindra konkurs och nedläggning.  
 
Det finns många frågetecken runt hur en skidtunnel skulle finansieras samt hur det påverkar miljön. 
Ur ett miljöperspektiv är det osäkert om tunnelprojektet påverkar utvecklingen av området på ett för 
kommunen långsiktigt hållbart sätt. Bara den energi med åtföljande utsläpp, som åtgår för att gjuta 
de betongelement som skall utgöra själva tunneln sätter alla vackra ord om miljö och klimat som de 
styrande gödslar med, på skam.  
  
Den rapport som Botkyrka kommun beställt av PWC, styrker det faktum att de vidlyftiga planerna 
på att bygga en skidtunnel vid Lida är helt orealistiska ur ett kommunalekonomiskt perspektiv.  De 
mängder med åkare som kalkylen för skidtunneln bygger på, skulle inte kunna ta sig till Lida, om 
inte omfattande investeringar i vägar och parkeringar görs.  
 
Tullingepartiet stödjer inte en skidtunnel baserat på den information som finns tillgänglig. 
Underhåll av spår bör istället prioriteras. Vi vill även främja att barn och unga från de norra delarna 
av kommunen får ta del av det fantastiska Lida. Inte minst under sportlovet.  Om det är så att någon 
privat investerare vill satsa pengar på en skidtunnel i Lida så är det en annan fråga under 
förutsättningen att inte en krona från skattebetalarnas pengar kommer att användas.  
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8. Samhällsbyggnad  
 
Bevara och utveckla Tullinges karaktär 
För Tullinges identitet är det värdefullt att kulturvärden bevaras. Viktiga värden att ta tillvara på är 
bland annat naturen och kulturen samt de möjligheter till rekreation och friluftsliv som Tullinge 
erbjuder. Vidare vill vi ta tillvara på arkitekturen och skönhetsvärdet i äldre byggnader och 
bebyggelsemiljöer såsom t ex Trädgårdstorp och Elgentorp och därmed behålla känslan av ett äldre 
Tullinge. Dessa vackra anläggningar är mycket uppskattade av både Tullingebor och andra 
besökare. 
 
Tullingepartiet välkomnar kulturmiljöinventeringar. De kvalitéer man vill bevara skall vara 
skyddade i detaljplanen. Områdesbestämmelser bör därför tas fram till utvalda områden som 
skyddar kulturhistoriskt intressanta miljöer i Botkyrka kommun från förvanskning. Vi vill dessutom 
påpeka behovet av en markanvisningspolicy och en policy för avyttring, så att all försäljning av 
kommunens tillgångar sker på ett korrekt och transparent sätt. 
 
Vi vill att Tullinge skall behålla sin karaktär och charm genom ansvarsfull styrning av byggandet. 
Verkligheten är dock en annan. Vi ser oroväckande exploateringar där kommunen förändrar 
Tullinge genom att bebygga flera områden med högre hus. När detta görs försvinner mycket av 
Tullinges mervärden och karaktär.  
 
Vi har vid ett flertal tillfällen blivit kontaktade av Tullingebor angående nybyggnadsprojekt som 
uppförts utan bygglov. Vid ett antal fall har Botkyrka kommun vid lovgivningen inte tagit hänsyn 
till grannarnas påverkan av förändringar i markförhållanden. Problematiken ligger i att 
fastighetsägare fortsätter bygga, utan hänsyn till regler och kommunen utfärdar sedan nödvändiga 
lov i efterhand för att huset redan är byggt. Huset byggs inte som det var ritat från början och detta 
förändrar kraftigt karaktären i Tullinge.  
 
Skönhetsråd för att värna Tullinges karaktär 
För att Tullinges karaktär ska kunna bibehållas vill vi tillsätta ett skönhetsråd. Rådets uppgift ska 
vara reglera byggnationen avseende estetik och miljö, d v s se till att nybyggnation och 
tillbyggnation smälter väl in i den omgivande miljön - utan att unika naturvärden går förlorade. 
Skönhetsrådet ska även se till att byggnader eller mark i kommunens ägo inte förfaller.  
 
Bostäder för alla  
Tullinge präglas till stor del av småhusbebyggelse. Det finns dock en efterfrågan efter olika typer av 
bostäder. Därför är det positivt med en blandad upplåtelseform med villor, bostadsrätter samt 
hyresrätter som unga har råd att bo i. Det möjliggör att vi får en positiv befolkningstillväxt och att 
människor får möjlighet att göra en boendekarriär i Tullinge. Dessutom måste det finnas bostäder 
för äldre som flyttar från villa eller radhus. 
 
Tullingepartiet har föreslagit nya bostäder i samband med en utveckling av Tullinge Centrum. Vi 
anser att nya bostäder bör byggas i centrala lägen med närhet till service, affärer och 
kommunikationer. Annars blir det svårt att resa klimatsmart i enlighet med Botkyrkas miljömål.  
 
De områden som vi föreslår bebygga har valts ut med omsorg och består av tomter som idag är illa 
utnyttjade och som av många upplevs som eftersatta och risiga. Värdet av dessa skulle öka snarare 
än minska om de bebyggdes på ett hänsynsfullt sätt.  
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Ungdomsbostäder på Solskensvägen är god idé eftersom att bristen på ungdomsbostäder i 
Stockholm är större än någonsin. Men byggandet måste ske på ett klokt sätt avseende infrastruktur. 
Det ska byggas bostäder efter det behov som finns men det ska också finnas en balans mellan 
bostadsbebyggelse och utveckling av t ex kollektivtrafik. 
 
Vi vill att samhällsbyggnadsförvaltningen börjar skissa på bebyggelse i Hamra grustag. Genom att 
bygga bostäder i grustaget skapar vi ett spännande och attraktivt boende som också ger underlag för 
bra kollektivtrafik. Grustaget har ett klimatsmartläge som minskar de boendes klimatpåverkan 
genom att det är lätt att åka kollektivt. Byggandet av de nya bostäderna kan med fördel utgå från 
energieffektiva och miljövänliga tekniker. Vi ser framför oss en småskalig bebyggelse inpassad i 
terrängen. Bostäder i de övre delarna av nuvarande grustag får ett attraktivt läge med kvällssol och 
fantastisk utsikt över Tullingesjön Vi ser det som oerhört olyckligt om man anlägger en multiarena 
som omöjliggör bostadsbyggande i grustaget. Politik handlar ytterst om prioriteringar. Vi anser att 
samhällsnyttan av att bygga nya bostäder är oändligt mycket högre jämfört med att prioritera nya 
upplevelsesatsningar.  
 
Infrastruktur och kollektivtrafik 
Dagens infrastruktur är otillräcklig. De centrala genomfartsvägarna och anslutningarna till det 
regionala vägnätet är sedan länge för hårt ansatta liksom pendeltågsstationen, busstrafiken och 
infartsparkeringen. I rusningstrafik är det svårt att hitta en P-plats och trängseln på 
pendeltågsstationen är minst sagt besvärande.  
 
Förtätningen av Tullinge Trädgårdsstad medför ökat tryck på Katrinebergsvägen och ger 
trafikstockningar mot Glömstavägen och Flemingsbergsleden. Nya lösningar behövs. 
Bussnätet behöver byggas ut och turtätheten ökas. 
 
Botkyrka måste arbeta för att utveckla och förbättra de allmänna kommunikationerna inom 
kommunen så att de svarar upp mot invånarnas behov. Exempelvis vill vi ge berörda förvaltningar i 
uppdrag att se över om det finns ett intresse i privat sektor att etablera en busslinje mellan Riksten 
och andra delar av Tullinge.  Om det finns kommersiella möjligheter att komplettera det offentliga 
utbudet så bör det vara förstahandsalternativet. Efterfrågan är antagligen tillräckligt hög både i 
Riksten och i andra delar av kommunen för att sådana bussar ska vara lönsamma att införa.  
 
Vidare vill vi underlätta för våra arbetspendlare med olika åtgärder, som t ex bättre 
infartsparkeringar och en ny uppgång till pendelstationen. Förbättring av tvärförbindelserna till och 
från pendeltåget är också viktigt för Tullingepartiet.  
 
Satsningar som underlättar för resenärer i kollektivtrafiken innebär en positiv effekt för miljön.  
Behovet av infartsparkeringar ökar eftersom många nyinflyttade Tullingebor tågpendlar till 
Stockholm och behöver lämna bilen vid Tullinge station.  
 
Ökat invånarantal kombinerat med färre platser på infartsparkeringarna riskerar leda till att många 
Tullingebor kommer att välja bilen istället för pendeltåget. Med vår nya centrumskiss skapas ett 
antal nya platser för infartsparkeringar.  
 
Lobbyverksamhet bör bedrivas för att få till stånd en ytterligare uppgång till pendeltågstationen i 
Tullinge och rusta upp Tullinges pendeltågstation. Det skulle öppna upp för att man förlägger en 
parkeringsyta i den delen av Tullinge också.  
 
Inför valet lovade Moderaterna att satsa minst 50 miljoner kronor för att sätta igång bygget av en 
pendeluppgång i östra änden av Tullinge station i riktning mot Flemingsberg. Moderaterna i 
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landstinget står fast vid sitt löfte förutsatt att Botkyrka kommun finansierar anslutande gångvägar 
och en gångbro över Huddingevägen. Dagens stora strömmar som sker i båda riktningarna under 
högtrafik är inte hållbar. Stationen är dimensionerad för helt andra volymer. Löften och pengar 
finns. Nu ligger bollen hos kommunledningen i Botkyrka och det är enbart en fråga om 
prioriteringar. För Tullingepartiet är svaret givet, en ny pendeluppgång är viktigare än att ett idéhus 
byggs.  
 
Då landstinget ansvarar för kollektivtrafiken berörs denna inte av en kommundelning. Fördelen är 
dock att Tullinge som egen kommun skulle få möjlighet att själv förhandla om turtäthet och 
linjesträckningar. Här vill vi arbeta för en högre kvalitet och bättre turtäthet på busstrafiken till 
Tullinges ytterdelar. Det måste finna goda förutsättningar att åka kollektivt inom hela Tullinge.  
 
Förbifart Tullinge  
Förbifart Tullinge kommer inte att byggas i närtid. Vi vill höja ett varningens finger för att det 
kommer att ta långt tid att bygga hela förbifarten. Till dess att denna förbifart eventuellt blir 
verklighet måste vi satsa på effektiva förbättringar, förslagsvis med utgångspunkt i den 
centrumskiss som vi har presenterat.   
 
Fastigheter  
Kommunens investeringsverksamhet inom fastighetsområdet har i både interna och externa 
rapporter utsatts för svidande kritik. I många projekt har stora kostnadsöverdrag blivit följden  
av bristfälliga beslutsunderlag, brister i genomförande, styrning, kontroll och uppföljning. Det är 
därför mycket viktigt att alla punkter i den handlingsplan för förbättringar man tagit beslut om 
verkligen genomförs och att man i framtiden beaktar de krav på förändrade arbetssätt som är 
nödvändiga. Ovanstående brister, som påtalats ett flertal år i följd, är exempel på förhållanden som 
lättare kan överblickas och kontrolleras effektivare i en medelstor kommun med färre ärenden. 
 
Kommunen har ett antal äldre mindre fastigheter (hus och villor) i sin ägo där man hyr ut lägenheter 
eller hela fastigheter enligt avtal som i många fall är mycket gamla och som bara löpt på år efter år. 
En genomgång av dessa avtal och anpassning till marknadsmässiga villkor bör göras alternativt att 
man helt enkelt överväger att avyttra dessa fastigheter som bara belastar administrativt och 
underhållsmässigt. 
 
Fastighetsunderhållet i kommunens stora fastighetsbestånd måste systematiseras och ökas väsentligt 
för att inte arbete med akuta räddningsaktioner helt ska ta överhanden. Om inte detta görs riskerar 
man att fastighetsbeståndet blir så nergånget att det inte längre går att åtgärda med rimliga insatser. 
 
Gata/Park 
Det finns ett omfattande underhållsproblem för gator och anläggningar i kommunen. Underhållet av 
Tullinges vägnät är eftersatt sedan många år. Underhållsåtgärder kan alltid skjutas upp till 
kommande år, men när detta sker ständigt blir standarden till sist undermålig.   
 
Vägunderhållet i Tullinge måste ökas väsentligt och genomföras på ett systematiserat sätt över ett 
antal år så att en acceptabel standard erhålls. Hål i vägbanorna måste åtgärdas och nerslitna ytskikt 
måste ersättas. Vi vill prioritera resurser för att svara upp mot medborgarnas förväntningar inom 
underhåll av gator, parker och grönområden. Vi utgår från långsiktiga satsningar. 
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Gatukostnader 
Det är fel när kommunen går emot boendes önskemål och tvingar sig på områden till stora 
förändringar. Planer måste anpassas så att de inte gör våld på områdens karaktär. Dessutom bör det 
vara tydligt vad som gäller kring gatukostnader och hur dessa påvekrar fastighetsägare ekonomiskt. 
 
Enskilda medborgare skall inte bli överkörda och tvingas in i något som de inte är intresserade av. 
De fastighetsägare som inte ber om en förändring skall naturligtvis inte drabbas av en kostnad bara 
för att kommunen ändrar detaljplanen i syfte att öka exploateringen. 
 
Hågelby  
När den tidigare detaljplanen ställdes ut inkom det ett stort antal mycket kompetenta synpunkter 
och kloka invändningar mot att exploatera området. Många upplevde dock att påverkansgraden i 
form av dialoger mellan kommun och medborgare var nästintill obefintlig. Likt 
kommundelningsfrågan finns det en stor lokal opinion som kommunen inte tar tillräcklig hänsyn 
till.  
 
Mot bakgrund av alla turer som varit kring Hågelby den senaste tiden vore det lämpligt att 
undersöka möjligheterna att genom en opinionsundersökning ta reda på vad de boende i kommunen 
verkligen önskar. Istället för att låta exploatörer tycka till i en tävling borde Botkyrkaborna få tycka 
till i en undersökning/omröstning. Vill Botkyrkaborna att Hågelby skall exploateras eller bevaras?  
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9. Ekonomi 
Botkyrkas ekonomi  
Om en kommun blir välmående beror i stor utsträckning på hur man sköter kommunens ekonomi – 
att man hushåller med resurserna. I olika rapporter framgår det att ungefär var femte kommunal 
utgiftskrona går till verksamheter som inte rör social-, handikapp, barn och äldreomsorg, 
ekonomiskt bistånd eller utbildning. Botkyrka har varit en av de kommuner i Sverige som de 
senaste åren satsat mest på kultur och fritid per invånare samtidigt som man har kostnader och 
personaltäthet i skolan som ligger under riksnittet.  
 
Skattekraftsutvecklingen i Botkyrka är problematisk. Det är oroväckande med ett så stort beroende 
av statliga bidrag. Kommunens låneskuld och det kommunala borgensåtagandet måste minska. Med 
tanke på den ekonomiska utvecklingen blir vi oerhört förvånade när vi ser exempel på investeringar 
långt utanför kommunens kärnområden. När Botkyrka dessutom överlåter mycket till 
underleverantörer är det lätt att tappa kontroll över kostnaderna. 
 
Det är orimligt att i svåra tider satsa på verksamhet som ligger utanför kommunens primära 
uppgifter. Skattepengarna ska används där de behövs mest. Vi anser att kommunen i högre grad ska 
prioritera skolorna och äldreomsorgen. Förutom detta ska kommunen ge snabb service och vara 
tillgänglig för allmänheten.  
 
Vad gäller den ekonomiska redovisningen är vi kritiska till att det inte framgår hur de kommunala 
resurserna är fördelade mellan olika delar av Botkyrka. Investeringar per kommundel borde 
redovisas. Även kommunens totala anläggnings- och driftskostnader bör redovisas separat för olika 
kommundelar.  
 
Effektiviseringar  
I en stor och tungrodd kommun som Botkyrka skapas många hierarkier och med det många möten. 
Mejl som vidarebefordras mellan tre-fyra personer för att kunna besvaras tyder verkligen inte på en 
effektiv organisation. En välskött ekonomi handlar snarare om att varje skattekrona ska användas på 
det bästa och det mest effektiva sättet. Samtidigt som vi verkar för en hög kostnadseffektivitet 
måste kommunens verksamheter bibehålla de professionella funktionerna. Vad gäller frågan om en 
låg skattenivå är det inget mål för Tullingepartiet – det är helt upp till vad medborgarna vill. 
 
Det är inte nödvändigt eller ekonomiskt klokt att varje kommun bygger upp en administration för 
att sköta all kommunal verksamhet i egen regi. Det är betydligt klokare att samordna med andra 
kommuner som har en effektiv organisation. Därför är vi positiva till ytterligare mellankommunala 
samarbeten.  
 
Kommuner ska syssla med de frågor som direkt berör den lokala medborgaren t.ex. skola, 
barnomsorg/äldreomsorg, hälso- och miljöskydd, renhållning och avfallshantering, gator och vägar, 
vatten och avlopp, plan- och byggfrågor osv. Med egen personal för skötsel av det gemensamma 
uppnås en god kontinuitet. När man överlåter för mycket till entreprenörer är det lätt att tappa 
kontrollen. Det fungerar inte när kommunen skyller på entreprenören som sedan skyller på 
underentreprenörer och tvärtom. Övrig verksamhet kan med fördel skötas av andra aktörer. Ett antal 
förslag till besparingar är följande:  
 

• Minska antalet nämnder (efter kommundelning).   
 

• Konkurrensutsätt verksamhet i större utsträckning.  
 

• Se över driftsformerna.  
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Med en effektivare verksamhet kan vi minska skulderna. Det är inte rimligt att kommunen bedriver 
verksamhet som ständigt går med förlust, vänder sig till en liten grupp av människor och inte utgör 
kärnverksamhet. I grunden handlar det om att ta ansvar för skattebetalarnas pengar.   
 
Vi ser ständigt ärenden med en likartad problematik där en vårdslös hantering av skattebetalarnas 
pengar snarare är regel än undantag. Mönstret är desamma. Historien visar att underskott ofta är 
vanligt förekommande. Stora underskott vittnar om brister i den ekonomiska hanteringen och då det 
bör ses som ett misslyckande är det inte rimligt att skjuta till pengar. Åtgärder måste vidtas för att 
säkerställa att ytterligare underskott inte uppstår. Vi kräver att en noggrann verksamhetsanalys 
genomförs för att säkerställa kommunens ekonomi. Dessutom vill vi se en granskning av 
kommunens upphandlingsverksamhet. Att skjuta till mer pengar i ett osäkert läge är inte 
ansvarsfullt och nyttan för kommuninnevånarna är tveksam.  
 
Kommunala bolag och stiftelser  
Botkyrka är en bolagstät kommun. Tullingepartiet har ingen principiell åsikt om lämpligheten att 
bedriva kommunal verksamhet i bolagsform. Kommunen ska dock fokusera på kärnverksamhet 
som barn, skola, äldreomsorg och samhällsplanering.  
 
Öppenhet, transparens och valfrihet är viktiga värden för oss. Tyvärr bidrar bolagen till att 
medborgarnas möjlighet till insyn i organisationen försämras. Bolagen agerar i vissa fall på 
tveksamma grunder. Därför är det rimligt att de kommunala bolagens verksamhet granskas 
ingående.  
 
Den nuvarande modellen för styrning av de kommunala bolagen fungerar inte tillfredsställande. 
Många projekt hamnar utanför budget och leder till höga avgifter för invånarna. Beslut i många 
instanser skapar ineffektivitet och tröghet i beslutsfattandet. Framtiden kräver flexibilitet i bolagens 
verksamhet, vilket bara kan nås av tydliga och förenklade besluts- och ansvarsmodeller. 
 
Vi önskar en mer tydlig och öppen styrning av de kommunala bolagen. Ett alternativ är att utreda 
om verksamheten i några av bolagen istället kan hanteras inom ramarna för nämndorganisationen. 
   
Vad gäller stiftelser som Mångkulturellt centrum är vi kritiska till att verksamheten får ett stort 
grundbidrag ur den kommunala budgeten. Migrations-/integrationsforskning är viktigt men inte 
kommunal kärnverksamhet. Det är snarare en statlig angelägenhet 
 
Kommunala handlingsprogram  
Kommunen tar ofta fram olika handlingsprogram. Handlingsprogrammen är i regel välformulerade 
men vi i Tullingepartiet skulle gärna se mer uppskattade tidsplaner samt hur kommunen har tänkt 
att alla dessa visioner ska bli verklighet. Förslagsvis kan vissa punkter i programmen konkretiseras 
genom att man preciserar ekonomiska mål och beräkningar. Programmen bör dessutom regelbundet 
följas upp så att de beräknade siffrorna ligger i linje med de uppsatta målen. 
 
Om dokumenten kompletteras med tidsplan, uppföljningsstrategi samt en konkretisering av de 
åtgärder som krävs för att nå målen blir det enklare att följa upp programmen vilket bidrar till en 
effektivare användning av skattebetalarnas medel.  
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10. Demokrati  
 
Närdemokrati  
Det är oerhört viktigt att politiker lyssnar på vad människor i kommunen tycker. Tullingepartiet 
menar att beslut ska fattas så nära de berörda som möjligt. Många kommuninvånare saknar känslan 
av att vara representerade i politiskt fattade beslut.  
 
Det lokala engagemanget måste bli en viktig del i kommunens utvecklingsarbete. Alla större 
förändringar bör förankras med lokal diskussion. Ett exempel är den fortsatta utbyggnaden av 
Riksten i Tullinge. Både utbyggnadstakt och utformning borde diskuteras. Även andra projekt som 
ombyggnationen av bussterminalen vid Tullinge station måste förankras via samråd.   
 
I Botkyrka kommun satsar man mycket på demokratiprojekt som dialogforum och liknande, och 
kostnaderna är orimligt höga sett till resultaten. Den politiska sammansättningen motsvaras inte av 
röstfördelningen, vilket exempelvis innebär att Tullingepartiet endast har en ledamot i Tullinge 
dialogforum, trots att vi är det största partiet i Tullinge.  
 
Vi anser att medborgarna ska sätta agendan på dialogforum, t ex genom en webbenkät. 
Medborgarna ska i högre utsträckning få möjlighet att påverka vilka frågor som skall tas upp. 
Frågorna på dialogforum måste bli mer öppna samt tas upp i tillräckligt god tid för att de ska vara 
påverkbara. Detta för att stimulera engagerade, informerade och aktiva medborgare.  
 
Fakta indikerar att Tullinge kommun skulle uppnå en fungerande närdemokrati:  
 

• I Tullinge kommun kommer 100 % av kommunfullmäktige att vara bosatta i Tullinge. Som 
medelstor kommun finnas goda möjligheter till kontakt med de lokala politikerna. 
Medborgaren får möjlighet att träffa politiker som befinner sig i ungefär samma läge som 
man själv, med samma intressen och problem, och som rör sig i samma miljöer. Men en 
mindre kommun blir det lättare att nå ut till alla medborgare. 

 
• Som politiker i en medelstor kommun får man en helhetsbild jämfört med vad man får i en 

storkommun. Kontakterna med väljarna blir enklare och naturligare, man vet var behoven 
och problemen finns på både kort och lång sikt.  

 
Andra demokratiska fördelar med en kommundelning som har stöd i forskningen är följande: 
 

• Mindre kommuner ger bättre samspel mellan politiker och medborgare samt mer engagerade 
medborgare.  

 
• Mindre kommuner har styrkor som hör ihop med själva litenheten. De har ofta en väl 

utvecklad förmåga att skapa okonventionella lösningar till fromma för den kommunala 
verksamheten.  

 
• Engagemanget för val är större i mindre kommuner eftersom medborgarna i högre grad har 

kunskap om kandidaterna. Varje medborgare har ett större inflytande rent matematiskt i en 
mindre kommun.  

 
• Det är ett större demokratiskt deltagande i mindre kommuner. Tilltron till politiker är bättre. 
 
• Väljares preferenser har störst möjlighet att få genomslag i den förda politiken i mindre 

kommuner. 
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Lättillgänglig information  
Lättillgänglig information angående processer, beslut och planer är viktigt. Tullingepartiet kommer 
fortsätta arbeta för att Botkyrka kommuns hemsida ska tillgodose kravet på korrekt, saklig, aktuell 
och lättillgänglig information.  
 
Botkyrka skulle med hårt arbete kunna vara ett föredöme i IT och tillgänglighetsfrågor. Den 
enskildes möjlighet att, via kommunens hemsida, delta i processen och komma med förslag till 
utveckling ska säkerställas. En förbättring av kommunens hemsida bör tidsättas och kopplas till en 
ansvarig person. Medborgarflytandet bör dessutom stärkas genom att medborgaren får skriftlig 
information om att synpunkter tagits emot. Ett svar skall alltid komma inom rimlig tid.  
 
11. Alla vinner på en kommundelning  
De flesta som bor eller väljer att bosätta sig i Tullinge värdesätter småskaligheten, tryggheten och 
miljön. I den stora och expansiva kommunen riskerar mycket av detta att gå förlorat.  
 
Närdemokrati, effektivitet och kvalité är nyckelord i den medelstora kommunen. I en mindre 
kommun blir det väsentligt enklare och mer naturligt för politiker och tjänstemän att möta såväl 
brukare som utförare. Förhoppningsvis leder det till att man fortlöpande får indikationer på hur 
verksamheten utvecklas och fångar upp signalerna i tid. En kommundelning skulle frigöra resurser 
som medborgarna kan välja att satsa på t ex lägre skatt och bättre skolor.  
 
Men en kommundelning är inte bara ett sätt att öka närdemokratin i hela kommunen, det är också 
ett motiv för både den nya och den gamla kommunen att se över innehållet i sin verksamhet. Båda 
enheterna kommer att bättre anpassas för framtiden. Med en översyn kommer effektiviteten att öka 
för att positivt påverka den kommunala ekonomin och demokratin utan att kvalitén eller servicen 
försämras. I Tullinge kommun kan de områdesansvariga följa upp och kontrollera all entreprenad. 
 
Den medelstora kommunen är optimal – tillräcklig stort befolkningsunderlag men med närhet till de 
lokala politikerna. Varje Botkyrkabo och Tullingebo skulle helt enkelt få så mycket service som 
möjligt för sina skattepengar. Självbestämmande över skattemedlen, politikernas lokalkännedom, 
närdemokratin och ett ökat folkligt engagemang i politiska frågor är några av fördelarna med 
Tullinge kommun. Vi tror att detta kan åstadkommas med en nystart för Botkyrka och Tullinge 
senast 2019. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Driftsammandrag	  (miljoner	  kronor)	  

	  
	  
	  
	  
	  
	  
	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
1	  Lägre	  bidrag	  till	  icke	  kärnverksamhet	  som	  t	  ex	  MKC	  och	  Cirkus	  Cirkör.	  
Lägre	  driftsstöd	  för	  UBAB	  och	  upplevelsenäringen.	  Effektiviseringar	  och	  minskad	  overhead.	  	  
	  
2	  Ökade	  medel	  till	  samhällsbyggnadsnämnden	  (framkomlighet	  och	  vägar	  mm).	  	  
	  
3	  Ökade	  exploateringsintäkter.	  	  	  
	  
4	  Ökade	  medel	  till	  fastighetsunderhåll.	  	  
	  
5	  Lägre	  stöd	  till	  verksamheter	  som	  ligger	  utanför	  ramen	  för	  kommunens	  kärnuppgifter.	  
Effektivisering.	  	  
	  
6	  	  Ökade	  resurser	  till	  utbildningsnämnden	  för	  bättre	  kvalité	  i	  skolan.	  
	  
7	  Ökade	  resurser	  till	  socialnämnden	  för	  arbete	  med	  utsatta	  människor.	  
	  
8	  Utökat	  revisionsanslag.	  	  
	  
9	  Minskade	  anslag	  för	  nya	  icke	  budgeterade	  poster.	  	  	  

	   S+V+MP	  2016	   TUP	  2016	  
	   	   	  
Kommunstyrelsen	   -280,8	  	  	   -	  264,81	  	  
	   	   	  
Samhällsbyggnadsnämnd	   -157,0	   -160,02	  	  
Exploateringsverksamhet	   17,6	   26,03	  	  
Teknisk	  nämnd	  	   -1,2	   -2,24	  
Miljö-‐	  och	  hälsoskyddsnämnd	   -13,9	   -13,9	  
	   	   	  
Kultur-‐	  och	  fritidsnämnd	  	   -228,7	   -2185	  	  
Arbetsmarknads-‐	  och	  
vuxenutbildningsnämnd	  

	  
-229,2	  

	  
	  -229,2	  

Utbildningsnämnd	  	   -2	  283,4	   -2	  287,06	  
	   	   	  
Socialnämnd	  	   -562,2	   -564,	  97	  
Vård-‐	  och	  omsorgsnämnd	  	   -982,4	   -987	  
Revision	  	   -4,0	   -4,28	  	  
	   	   	  
Volymreserv	  	   	   	  
Effektiviseringar	  	   9,7	   9,7	  
KS/KF	  förfogande	   -14,0	   -5,09	  	  
Särskilda	  ändamål,	  lokaler	  	   -15,0	   -15,0	  
Summa	  totalt	  	   -4	  749,4	   -	  4	  715,5	  



Investeringssammandrag	  (miljoner	  kronor)	  	  
	  

	  
	  
	  
	  
	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  
10	  Minskat	  anslag.	  Bättre	  upphandlingar.	  	  
	  
11	  Mer	  effektiva	  budgetuppföljningar	  mm.	  	  
12	  Inget	  idéhus	  mm.	  
	  	  
13	  Ökade	  resurser	  i	  investeringsbudgeten	  för	  att	  projektera	  nytt	  äldreboende	  i	  Tullinge.	  
	  
14	  Markförsäljning.	  

	   S+V+MP	  
2016	  

TUP	  2016	   	   	  

	   	   	   	   	  
Kommunstyrelsen	  	   	  -35,2	   -33,910	  	   	   	  
Samhällsbyggnadsnämnd	  	   -31,0	   	  -2911	  	   	   	  
Teknisk	  nämnd	  	   -202,7	   -202,7	   	   	  
	   	   	   	   	  
Kultur-‐	  och	  fritidsnämnd	  	   -31,2	   	  -2012	   	   	  
Arbetsmarknads-‐	  och	  
vuxenutbildningsnämnd	  

	  
-32,7	  

	  
-32,7	  

	  
	  

	  

Utbildningsnämnd	  	   -329,5	   -331,0	   	   	  
	   	   	   	   	  
Socialnämnd	  	   -28,0	   -28,0	   	   	  
Vård-‐	  och	  omsorgsnämnd	   -44,4	   -46,413	   	   	  
	   	   	   	   	  
Avsatt	  till	  KF:s	  förfogande	   	  

-10,0	  
	  
-5,0	  	  

	  
	  

	  
	  

Upprustning	  av	  skolor	  och	  
förskolor	  

	  
-200,0	  

	  
-200,0	  	  

	  
	  

	  
	  

Försäljning	  	   0	   4,014	  	   	   	  
Summa	  totalt	   -944,7	   -924,7	  	   	   	  
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Yrkande 
 
Sverigedemokraternas förslag till beslut: 
 
att Kommunfullmäktige fastställer Sverigedemokraternas förslag till 
ettårsplan för 2016. 
 
att Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 20 kronor och 15 öre. 
 
att Kommunen skall ha god ekonomisk hushållning i sin verksamhet, och i sådan verksamhet 
som bedrivs av andra juridiska personer. 
 
att nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom den egna 
budgetramen. 
 
att avveckla av stödet till Mångkulturellt centrum. 
 
att minska bidraget till Cirkus Cirkör 
 
att få fler i arbete - egenförsörjning. 
 
att fler vuxna finns i skolan, förskolan och fritidshem. 
 
att minska utanförskapet genom att invånare med utländsk härkomst snabbt lär sig det 
svenska språket, följer de lagar vi har samt står till arbetsmarknadens förfogande.  
 
att öka kameraövervakningen vid förskolor, skolor och fritidshem. 
 
att projektet ”Prästviken” inte genomförs 
 
att göra en ökad satsning inom äldreomsorgen i kommunen 
 
att kommunens egen upplåning minskar med 58,9 miljoner kronor. 
 
att Kommunfullmäktige beslutar om att en plan för att långsiktigt minska kommunens 
låneskuld. 
 

Sverigedemokraterna yrkar bifall till Sverigedemokraternas budgetförslag 
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1 Inledning 
 

Vår vision av Botkyrka är en kommun som präglas av kvalité snarare än kvantitet. Vi vill också 
se ett Botkyrka där människor känner sig trygga och där det finns möjligheter till både arbete 
och rekreation. Vi vill bevara grönområdena, vårt historiska arv och det unika värde Botkyrka 
har idag. Det är vad som i framtiden kan locka hit företag och människor med kompetens.  

Sverigedemokraterna i Botkyrka vill vitalisera demokratin med fler inslag av direktdemokrati. 
Vi anser att det bör bli enklare att anordna folkomröstningar både lokalt och regionalt. 
Sverigedemokraternas övergripande mål är att skapa ett modernt folkhem som präglas av 
trygghet, välstånd, demokrati och en stark inre solidaritet. 

Vi vill öka tryggheten på gator och torg. Alla ska kunna känna sig säkra när man vistas 
utomhus på offentliga platser.  Vittnen till brott måste få ett bättre skydd än vad som ges idag 
för att rättssäkerheten ska bevaras.  

Vi vill också höja kvaliteten inom välfärdssektorn. Ett sådant exempel är att för äldre över 85 
år bör biståndsbedömningen slopas för att erhålla plats på särskilt boende.  

En väl fungerande barnomsorg ligger i alla kommuninvånares intresse. Ingen ska behöva 
tacka nej till ett arbete för att barnomsorgen inte fungerar tillfredsställande. Vidare vill 
Sverigedemokraterna ha en barnomsorg fri från genuspedagogik. Låt barn vara just barn. 

Skolan står inför en rad utmaningar. Från att en gång varit en skola i världsklass har resultaten 
försämrats avsevärt de senaste tjugo åren. Detta gäller särskilt i områden med stort 
utanförskap. För att förbättra resultaten i skolorna skall läxläsning erbjudas på fritids och 
erbjudandet skall vara obligatoriskt i Botkyrka på fritidshem. Vi satsar också en rejäl summa 
på denna reform. 

Kulturen har en central plats i Sverigedemokraternas politik. Vi vill fokusera på bevarandet 
och levandegörandet av det stora kulturarv som Botkyrka har. Vi vill också göra kulturen mer 
tillgänglig för alla Botkyrkas invånare. 

För att uppnå vår målsättning krävs att vi antar en ansvarig immigrationspolitik i Sverige och 
Botkyrka. Vi måste få en invandringspolitik som är hanterbar annars ökar segregationen och 
utanförskapet. Integrationen av invandrarna har misslyckats, och det beror på att vi tagit 
emot alldeles för många människor på för kort tid. Att bli samhällsmedborgare i vårt land 
innebär enligt Sverigedemokraterna att man också har både skyldigheter, och rättigheter.   

Botkyrka kommun har en mångkulturell befolkning, över hälften av invånare har 
invandrarbakgrund. Inflyttningen förväntas vara fortsatt hög. Den etniska och 
socioekonomiska segregationen mellan norra och södra kommundelar skapar en 
otillfredsställande situation. Sverigedemokraterna vill motverka det utanförskap som uppstår 
genom denna segregering. Vi vill arbeta för en gemensam sammanhållen värdegemenskap. 
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Vi vill både erbjuda möjligheter samt ställa större krav på att nya medborgare att de skall lära 
sig svenska, följa lagar och regler samt stå till arbetsmarknadens förfogande, och i 
förekommande fall, skaffa sig en adekvat utbildning.  

Vidare vill vi att Hågelby utvecklas. Vi vill gärna se att Hågelby förvandlas till ett fornnordiskt 
turistcentrum. Sverigedemokraterna ser gärna att ridsporten utvecklas med en 
ombyggnation av Hågelbyområdet. 

Projektet ”Prästviken” är vi motståndare till. Detta gamla och viktiga kulturområde får inte 
förstöras med bostadsbyggande. 

Det statsfinansiella läget för Sverige ser fortfarande relativt gott ut men har också det 
försämrats under året. Arbetslösheten stiger i hela landet och i Botkyrka är den dubbelt så 
hög som genomsnittet i Stockholms län. 

När det gäller kommunens lånebehov vill vi utrycka vår stora oro över utvecklingen om en 
allt mer ökad upplåning och vill påminna om en känd devis ”att den som är satt i skuld är inte 
fri”. 

För Sverigedemokraterna Botkyrka 

Östen Granberg, Gruppledare 
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2 Besparingar och prioriteringar för nämnder samt 
kommunstyrelsen. 

 

2.1 Kommunstyrelsen/Kommunledningsförvaltningen 

Sverigedemokraterna föreslår att 15 miljoner kronor avsätts till oförutsedda utgifter samt att 
4 miljoner kronor avsätts till volymreserv på grund av den osäkerhet som finns gällande 
utvecklingen av antalet barn och elever inom utbildningsnämndens ansvarsområde.  Detta 
innebär en besparing på 1 miljon kronor. 

Kommunstyrelsens bidrag till mångkulturellt centrum utökas med 0,7 miljoner kronor. 
Sverigedemokraterna anser att mångkulturellt centrum inte tillhör kommunens 
kärnverksamhet och avslår därför att mångkulturellt centrums bidrag utökas med 0,7 
miljoner kronor. 

Sverigedemokraterna sparar genom dessa förändringar 1,7 miljoner kronor. 

 

2.2 Vård- och omsorgsnämnden 

Nämndens ansvarsområde är bland annat att fullgöra kommunens åtagande inom vård och 
omsorg för äldre och funktionsnedsatta vilket framgår av förslaget. Sverigedemokraterna 
delar majoritetens uppfattning och tycker också att det är glädjande med satsningen på 
äldreboende. Sverigedemokraterna vill satsa ytterligare 20 miljoner kronor på äldreomsorgen 
i kommunen, dels för att för att få fler heltidsanställda men även förbättrad trygghet och 
kvalitetskultur inom verksamheten. Samt erhålla en förbättrad mathållning. 

2.3 Socialnämnden 

 

Sverigedemokraterna anser att Socialnämndens ekonomiska mål sammanfaller med 
Sverigedemokraternas mål. 

Nämndens ansvarsområde är bland annat att fullgöra kommunens skyldigheter inom individ 
och familjeomsorg samt ansvara för öppna förskolorna. Sverigedemokraterna delar i stort 
majoritetens uppfattning och vill särskilt tillstyrka mål 2. Botkyrkaborna har jämställda och 
jämlika förutsättningar och möjligheter. 

Bland annat följande grundläggande inriktningar: 

– Män och kvinnors lika rätt att vid behov få stöd till att kunna försörja sig själva. 

–lika rätt att vid behov att få stöd att  klara skolan med godkända resultat och att ha goda 
uppväxtvillkor. 
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– Mäns och kvinnors, flickors och pojkars lika rätt att få ett bra och likvärdigt bemötande när 
de är aktuella i socialtjänsten. 

– Arbetet med hedersrelaterat våld och våld i nära relationer. 

Sverigedemokraterna anser inget utökat flyktingmottagande skall ske. Det råder inga som 
helst tvivel att Botkyrka som kommun har tagit sitt ansvar när det gäller Sveriges 
flyktingmottagande. I dagsläget tar det 5-7 år för Botkyrkas medborgare att få en hyresrätt, 
att då frigöra fler lägenheter för mottagandet ser vi som oacceptabelt. 

Trycket gällande arbetslösheten i Botkyrka kommer att fortsätta öka, trots att den redan är på 
en alldeles för hög nivå i kommunen. Vi måste förenkla företagarnas etablering i kommunen 
samt råda bot på de byråkratiska problemen som ställer till dessa problem. 

2.4 Arbetsmarknad- och vuxenutbildningsnämnden 

 

Sverigedemokraterna anser att förslaget angående budgeten för arbetsmarknad- och 
vuxenutbildningsnämnden sammanfaller för nämnden i stora drag.  Vi vill dock se en ökning 
med 2 miljoner kronor för att rekrytera arbetslösa ungdomar till yrkesutbildningarna i 
Botkyrka. 

Den stora invandringen till Botkyrka måste minska för att resurserna till 
introduktionsutbildning, arbetsmarknadsåtgärder och vuxenundervisning skall räcka till. 

Botkyrka kommun har en mycket låg skattekraft beroende på mer än dubbelt så hög 
arbetslöshet som övriga kommuner i Stockholms län har i genomsnitt. I vissa delar av 
kommunen är arbetslösheten upp till 13 % och då finns inte medräknat de människor som 
inte anser det vara av vikt att man anmäler sig till arbetsförmedlingen. Detta kan innebära att 
arbetslösheten faktiskt är ännu högre i dessa områden. 

Botkyrkas stora problem är att vi inte klarar av matchningen på arbetsmarknaden, mycket 
beroende på den stora invandring av människor som inte har rätt utbildning och i många fall 
otillräckliga språkkunskaper för att kunna ta de arbeten som erbjuds. Vi Sverigedemokrater 
förespråkar därför en till på sikt begränsad invandring med 95 % av det vi idag tar emot i 
Sverige.  

Vi Sverigedemokrater vill satsa på yrkesutbildning både på gymnasial nivå och på 
högskolenivå. Det är där vi har de bästa förutsättningarna att se arbetsmarknadens behov av 
den arbetskraft vi behöver i vårt samhälle. Yrkesskolorna känner av marknadens behov av 
arbetskraft har därför stora möjligheter att förse marknaden med den utbildning som 
efterfrågas. 
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Botkyrka har tappat 11 placeringar när det gäller företagarvänlighet. Vi måste arbeta för att 
den krångliga byråkratin skall rättas till, gärna via en dialog med kommunens företagare. Vi 
måste vara en företagarvänlig kommun då detta är nyckeln till fler arbetstillfällen. 

 

2.5 Utbildningsnämnden 
 

Majoriteten har budgeterat 20 miljoner till köksombyggnad. Sverigedemokraterna anslår 18 
miljoner till köksombyggnad och sparar därmed 2 miljoner.  
Istället vill vi satsa 2 miljoner på kameraövervakning av skolor fritidshem och förskolor. 

Partier från både det röd-gröna och Alliansblocket har i valrörelsen tävlat om att lova 
obligatorisk läxläsning. Inget parti har dock talat om hur detta skulle gå till. En del orealistiska 
förslag som att ”anställa fler lärare” har förts fram. Hur detta praktiskt skulle gå till är dock 
höljt i dunkel. Vi har i stället hittat en annan framkomlig väg för att erbjuda alla elever inom 
grundskolans verksamhet läxhjälp. Vi satsar 10 miljoner kronor för upp till 20 nya tjänster 
inom fritidsverksamheten, som därmed skall ta på sig att erbjuda läxhjälp åt alla elever som 
vill ha en sådan hjälp. Även elever som inte har en plats på fritids skall erbjudas läxläsning 
minst en gång i veckan, om de så vill. 

Vi vill även satsa mer pengar för fler specialpedagoger i Botkyrka. Vi satsar 8 miljoner kronor 
för 16 nya tjänster för specialpedagoger. Det behövs fler specialpedagoger och andra 
specialistlärare inom svenska skolan, snarare än bara fler lärare. Vi vill öka antalet 
specialpedagoger i Botkyrkas skolor. Vår målsättning är att Botkyrkas skolor skall nå upp till 
riksgenomsnittet vad gäller meritpoäng och antalet elever med godkända betyg 

Sverigedemokraterna ser med stor oro på att sådan liten andel av Botkyrkas(29 %) 
förskollärare är behöriga jämfört med riksgenomsnittet (56 %). Därför anser vi att kommunen 
måste göra en satsning för att rekrytera fler behöriga förskollärare. 

 

 

2.6 Samhällsbyggnadsnämnden 
 

Sverigedemokraterna föreslår en minskad drift och investeringar med 5 miljoner.  Detta kan 
uppnås med senareläggning av investeringar och effektiviseringar av verksamheter. 

Botkyrka är en kommun som präglas av tätbebyggda områden som ren landsbygd. 
Sverigedemokraterna anser därför att Botkyrka bör bygga fler infartsparkeringar i 
kommunen. Detta för att göra det möjligt för invånare att ta sig till knutpunkterna för 
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kollektivtrafiken. Vi måste även höja kvalitén på det kommunala vägnätet där det idag råder 
stora brister. Av ovanstående som grund så tillskjuter 10 miljoner kronor för en förbättring av 
gatunät i områden där de största bristerna finns. 

Bostadsbyggandet i kommunen skall vara en varierad upplåtelseform i alla delar av 
kommunen. Fler aktörer än Botkyrkabyggen måste finnas på hyresmarknaden inom 
kommunen. Vidare anser Sverigedemokraterna att den höga utbyggnadstakten av bostäder 
riskerar att få negativa konsekvenser för Botkyrka och att vi på nytt drabbas av växtvärk som 
under miljonprogrammets dagar, något vi fortfarande lider av. 

Projektet ”Prästviken” är något vi inte kan tillstyrka. Området innehåller tusenårig historia 
som skulle förstöras om vi byggde bostäder över fältet. Norra Botkyrka förtjänar att behålla 
detta kulturminne. Länsstyrelsens utlåtande säger att kommunen inte bör bygga på detta 
område. Åkrarna runt kyrkan är klassade som riksintresse. Båda dessa punkter bör tas i 
beaktande av kommunfullmäktige. 

Medborgarna är oroliga över det ingrepp som kommer att ske i nuvarande kultur- och 
jordbruksmiljö. Stor hänsyn bör tas när det gäller ingrepp i fornlämningar. Sankt Botvids väg 
har i århundraden varit en viktig pilgrimsled. Nu kommer den döljas av husen och siktlinjen 
genom dalgången bryts helt. 

Vid nybyggnation anser vi att en större del av bostäderna bör öronmärkas som 
ungdomsbostäder. 

 

2.7 Kultur – och fritidsnämnden 
 

Upplev Botkyrka/ Mångkulturellt centrum  

Sverigedemokraterna anser att MKC inte tillhör kommunens kärnverksamhet utan är av en 
mer nationell angelägenhet. Vi Sverigedemokrater anser att kommunen ska avveckla sitt 
engagemang i mångkulturellt centrum. Detta innebär en besparing på 9 miljoner kronor. 
(Fast bidrag 5940 och 2925 kr för el, värme och lokalhyror. Sammanlagt blev bidraget 9010 
tkr för år 2014). 

Sverigedemokraterna motsätter sig att Cirkus Cirkör erhåller enlig vår mening ett för stort 
grundbidrag. Det är inte försvarbart att med ett så stort grundbidrag i förhållande till vad 
andra föreningar får i grundbidrag. Sverigedemokraterna vidhåller att minska grundbidraget 
med 1,2 miljoner kronor. 

Idéhuset i Tullinge 
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Beträffande anslaget om projektering och uppföljande för idéhuset anser 
Sverigedemokraterna att idéhuset inte skall projekteras och byggas, detta p.g.a det stora 
motståndet från invånare i Tullinge. Vi anser att kommunen fortfarande kan dra sig ur detta 
projekt samt använda de pengar som skulle användas vid byggandet av idéhuset. 

 

2.8 Miljö – och hälsoskyddsnämnden 

 

Miljö och hälsoskyddsnämnden mål och åtagande sammanfaller i stort med 
sverigedemokraternas mål. 

I en tid med tilltagande livsmedels- och märkningsfusk anser vi att Miljö- och 
Hälsoskyddsnämnden bör utöka antal och omfattning av sina livsmedelskontroller samt 
skärpa konsekvenserna vid konstaterade avvikelser gällande dessa. Särskilt fokus bör ägnas 
paketerade livsmedel som saknar svensk innehållsförteckning, då det är relativt vanligt 
förekommande inom kommunens tillsynsområde. Vi föreslår också att resultat av 
förvaltningens livsmedelsinspektioner offentliggörs på kommunens hemsida i likhet med vad  
andra kommuner och länder gjort med gott resultat. Publicering i sig utgör ett incitament för 
respektive företagare att följa gällande lagar och föreskrifter på ett bättre sätt.  
 
Samordnade och även så kallade flygande kontroller med polis och skatteförvaltning är 
också något som vi i Sverigedemokraterna gärna ser att det utreds förutsättningar för, då 
det exempelvis i Danmark visat sig vara ett mycket effektivt medel mot otillåten 
livsmedelsimport, märkning samt hantering. På detta sätt effektiviserar man 
myndighetsutövningen samtidigt som man minskar påverkan för de olika 
verksamhetsutövare som kontrolleras, då sådan bara sker vid ett gemensamt tillfälle istället 
för vid tre. 

 

2.9 Tekniska nämnden 
 

Tekniska nämndens mål och åtagande för år 2016 sammanfaller i stort med 
Sverigedemokraternas mål. 

 

2.10 Kommunfullmäktige 
Majoriteten har föreslagit att avsätta till Kommunfullmäktiges förfogande 14 miljoner. 
Sverigedemokraterna anser att 10 miljoner får anses vara rimligt. Det innebär en besparing 
på 4 miljoner. 
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Hågelby är av stort samhällsintresse och vi vill bevara de värdefulla fornminnen som finns. 
Sverigedemokraterna ser positivt på att kommunen väljer att satsa på en renovering av 
Hågelby. 

Vidare anser Sverigedemokraterna att Hågelby bör utvecklas till ett historiskt och 
fornnordiskt turistcentrum. 

Däremot anser Sverigedemokraterna att en ny satsning på tivoli eller nöjespark i Hågelby inte 
kan komma på fråga.  Vi skulle gärna se att Hågelby blev ett turistcentrum med fokus på 
fornnordisk historik. Vi vill även se att vikingabyn renoveras då den är kraftigt nedgången och 
förstörd. 

 

 

 

 

 

 

 

3 Sverigedemokraternas förändringar gentemot majoritetens 
årsbudget 2016. 

 

Ettårsplan 2016 
                                        Miljoner kronor 

                                   Förändringar 

 
 
 
Kommunstyrelsen       
Samhällsbyggnadsnämnden 
Teknisk nämnd          
Kultur- och fritidsnämnd     
Arbetsmarknads- och  
Vuxenutbildning                 
Utbildningsnämnd               
Socialnämnd            
Vård- och omsorgsnämnd 
Kommunfullmäktige                

 
 
 
                                          – 1,7 
                                             5,0 
                                             0,0 
                                          -98,2 
 
                                              2,0 
                                            18,0 
                                              0,0 
                                            20,0 
                                         – 4 
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Summa totalt   Besparing – 58,9                                                

 

 

Sverigedemokraternas förslag till budget innebär en besparing på 58,9 miljoner kronor. Vi 
föreslår att kommunens egen upplåning minskar med samma summa.  
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Förslag till ettårsplan 2016 
 
 

 
Botkyrka den boattraktiva kommunen 

med trygghet 
valfrihet 

och välfungerande näringsliv 
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Sammanfattning av kristdemokraternas ettårsplan 2016 

Vi kristdemokrater presenterar en ettårsplan för 2016 i balans och vi föreslår att skattesatsen  
fastställs till 20,15 öre per skattekrona.  
 
Av Stockholms läns kommuner har Solna med sina 17,12 procent den lägsta skattesatsen medan den högsta 
kommunala skattesatsen finns i Botkyrka. Samtidigt har Botkyrka under de 19 senaste åren redovisat positivt 
resultat på tiotals miljoner varje år. Det tycker vi i och för sig är glädjande, men samtidigt anser vi att det ger 
oss utrymme att arbeta för en skattesänkning. För de allra flesta människor har skatten stor betydelse för var-
dagsekonomin. En lägre kommunalskatt är särskilt viktig för låginkomsttagare. Dessutom gör en lägre skatte-
sats att kommunen blir mer attraktiv för både nya invånare och företagare att leva och verka i. 
 
Beträffande investeringar omfördelar vi 9,5 miljoner kronor totalt som var budgeterade för upprust-
ning/förnyelse av Blåklintsparken i Norsborg och Solparken i Tumba från Samhällsbyggnadsnämndens inve-
steringar. Dessa 9,5 miljoner kronor vill vi istället använda till att förstärka underhållsarbetet i kommunens 
lokaler som ska ligga till grund för de investeringar/underhållsinsatser och renoveringar som behövs. 
Av det som kallas eftersläpande underhåll är till en del reinvestering då byggnadsdelar måste bytas istället för 
att underhållas, men funktionen ska finnas kvar. Vi måste möta de stora och växande underhållsbehoven för 
fastigheter inom framför allt miljonprogramen som har ökat. 
 
När det gäller kommunens totala drift så omfördelar vi 24 miljoner kronor. Vi minskar 10 miljoner från pos-
ten KS/KF förfogande och minskar också 14 miljoner kronor från KS drift – motsvarande ca 5 % av den 
totala driften för posten KLF. 12 miljoner kronor omfördelar vi genom en ökning i drift till Socialnämnden 
för att stärka upp det underskott som finns samt för de kommande utmaningarna bl.a. i och med flyktingkri-
sen. Ytterligare 12 miljoner kronor ökar vi i drift till Vård- och omsorgsnämnden vilket i huvudsak avser de 
underbudgeterade posterna för hemtjänsten, personlig assistans och externa placeringar (som beror på plats-
brist på våra boenden och försenade byggplaner). Förutom dessa satsningar vill vi också se en resursförstärk-
ning och stödfunktioner för personalen. I synnerhet kompetenshöjande insatser såsom kompetensutveckling, 
handledning och fortbildning för att minska den höga personalomsättningen av handläggare och chefer inom 
myndighetsverksamheten som inneburit komptensflykt, varierande kvalitet på utredningar och brister i rutiner. 
 
Kristdemokraternas förslag för nämndernas sammanlagda nettoramar uppgår totalt till 4 749,4 
MSEK.  
 
Vår Vision 
Vår vision är att Botkyrka ska vara en kommun där den enskildes kraft och kreativitet tas tillvara.  
En kommun som hela tiden förbättrar förutsättningarna för att var och en ska kunna göra sin röst hörd. 
En kommun där de enskilda individernas förmågor används på ett positivt sätt för att utveckla Botkyrka  
till en spetskommun vad det gäller sysselsättning, företagande, nyttjande av medborgarnas unika kunskaper 
om andra kulturer och språk och vad det gäller att vara med och påverka kommunens beslut till medborgarnas 
nytta. Botkyrka skall vara en kommun som ser individens möjligheter. 
 
Kristdemokraterna vill föra en politik som har människovärdet och de etiska grundvärdena i centrum. 
Varje människa är unik och född in i ett sammanhang av andra personer med ett ömsesidigt beroende. 
Vi vill värna alla människors liv, frihet och värdighet. Solidaritet med svaga och förtryckta och ansvarigt 
förvaltande av växter, djur och natur är grundläggande när vi kristdemokrater formar vår kommunpolitik. 
 
Medborgarperspektivet ska alltid vara utgångspunkten för politiken i Botkyrka. Vid all kommunal planering 
ska medborgaren sättas i centrum. Den kommunala verksamheten är till för medborgarna. Inte tvärtom! 
Medborgarna ska också garanteras insyn i den kommunala verksamheten. 
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Även om den kommunala verksamheten finansieras genom skatter och avgifter är det inte självklart att  
kommunen alltid ska vara utförare av verksamheten. Att finansiera och garantera kvaliteten är kommunala 
huvuduppgifter. Stor öppenhet ska råda för initiativ från medborgare, personal, föreningar, församlingar och 
andra som vill starta förskolor, äldreboenden med mera. 
 
För att ta Sverige ur den ekonomiska situation som präglat landet och världen de senaste åren, krävs ett  
politiskt ledarskap som präglas av handlingskraft och ansvarstagande. Ett ledarskap som lyssnar, som inte 
drivs av maktbegär, utan som brinner för att ge enskilda människor bättre möjligheter. Ett ledarskap som står 
för långsiktighet och som är ödmjukt inför uppgiften. 

 
Omvärlden påverkar Botkyrkabornas förutsättningar 
Botkyrka kommun och dess utveckling är dels beroende av de beslut som ligger inom den lokala  
självbestämmanderätten och dels av vad som händer i omvärlden.  
 
På lokal nivå påverkas besluten bl.a. efter vilka riktlinjer och principer den styrande majoriteten arbetar. Här 
finns på många områden samsyn i att ta beslut som gör Botkyrka boattraktivt. Vi kristdemokrater driver som 
bekant tesen att vi har valts för att jobba för Botkyrka och dess bästa. Vi vill utveckla – inte avveckla  
Botkyrka! Det är ofta inte målet utan medlen som skiljer partipolitiken åt. I barnomsorgsfrågan förespråkar 
kristdemokraterna t.ex. ökad rättvisa och ökad valfrihet (föräldrarna skall kunna välja mellan olika omsorgs-
former inklusive egenomsorg och alla barnfamiljer skall få del av offentligt stöd oavsett omsorgsform – inte 
bara kommunalt finansierade omsorgsformer).  
 
Sverige och Europa står mitt i en enorm uppgift att ge människor som flyr från krig, förföljelse och förtryck 
en trygg tillvaro. Mot bakgrund av att antalet personer som sökt asyl i Sverige ökat kraftigt är utmaningarna 
för det svenska asylsystemet mycket stora. 
  
Situationen förändras dag för dag, vecka för vecka. Insatserna som presenteras idag är ett steg för att vi ska 
klara situationen både idag och imorgon. Kristdemokraterna har drivit på för en migrationspolitik med både 
hjärta och hjärna. Det krävs ett medmänskligt och hållbart flyktingmottagande. Därför behöver vi åtgärder 
som minskar trycket på flyktingmottagningen och som får fler nyanlända i jobb snabbare.  
 

Vidare påverkas Botkyrkabornas och Botkyrka kommuns ekonomi av ställningstaganden som görs av riksdag 
och regering. Regeringen driver nu igenom ett skifte i politiken där utrymmet för enskilda, familjer, civilsam-
hälle och företag ersätts av en övertro på att staten kan kommendera fram jobb och styra över enskildas liv. 
Det skadar både frihet och ekonomi. 
 
Den nya regeringen, som består av företrädare för Socialdemokraterna och Miljöpartiet, föreslår bland annat i 
statsbudgeten för 2016 följande: 

 
Nytt försök att avskaffa LOV inom primärvården 
Den rödgröna regeringen har i tidigare budget avsett att avskaffa LOV inom primärvården. Då man stötte på 
stort motstånd till detta så försöker man nu hitta andra vägar att stoppa valfrihet inom vården. 
Riksdagen gick som bekant i mars på socialutskottets linje om att inte lämna ett nytt lagförslag om att ta bort 
landstingens skyldighet att ha vårdval. 
 
När valfriheten minskar påverkas i sin tur kvaliteten. Regeringens kraftiga motstånd mot människors möjlighet 
att själv välja vårdcentral är mycket olycklig. Idag har alla svenskar den möjligheten, men i och med den röd-
gröna regeringens nya utredning som ämnar inskränka vinster och etableringsfriheten för primärvårdens vård-
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givare riskeras denna valfrihet. Den troliga följden av detta kommer att bli nedlagda vårdcentraler, försämrad 
kvalitet och minskad tillgänglighet.  
 
Kristdemokraterna anser att konkurrens och valfrihet i välfärden också skapar drivkrafter för effektivisering 
och förbättrad kvalitet. Dessutom innebär regeringsförslaget ett hårt slag mot välfärdsföretag och därmed mot 
jobb. Många välfärdsbolag drivs av entreprenörer som satsat eget kapital, möda och slit i att få verksamheterna 
att fungera bra. Vi tycker det är rimligt med en avkastning, förutsatt att kvalitén håller måttet. 
 
Rödgröna regeringen återinför löneskatt för de som väljer att arbeta efter 65 
När Alliansen tog över regeringsmakten 2006 var en av våra första skatteförändringar att ta bort den särskilda 
löneskatten för äldre. Det minskade kostnaden för att anställa personer över 65 år med en åttondel. Samtidigt 
infördes också ett förhöjt jobbskatteavdrag för personer över 65 år. Tillsammans gjorde förslagen att det både 
blev billigare att behålla eller nyanställa äldre personer och mer lönsamt för den äldre själv att arbeta något 
eller några år ytterligare. 
 
Fler som arbetar längre har många positiva effekter. Det gör att ekonomin förbättras, både för den enskilde 
och för samhället i stort. Pensionerna förstärks också både för den enskilde och för pensionärskollektivet i 
stort då inbetalningarna till pensionssystemet blir större. Men inte minst lika viktigt är känslan av samhörighet 
och tillhörighet som ett arbete ger många människor. 
 
Denna politiska inriktning har också gett mycket goda resultat. 2006 var det 78 000 personer i åldern 65-74 
som var sysselsatta, 2014 var det hela 177 000 personer. Sysselsättningsgraden ökade från 10 till 15 procent. 
Sysselsättningsgraden ökade i denna åldersgrupp även under finanskrisen när den minskade i övriga ålders-
grupper. Många äldre har också tagit möjligheten att trappa ner och inte jobba heltid ända tills man tar pens-
ion på heltid. Över 70 procent av de sysselsatta i åldern 65-74 år arbetar deltid. Möjligheten att kunna trappa 
ner de sista åren på arbetsmarknaden uppskattas av många. 
 
En invändning mot att uppmuntra fler äldre att stanna kvar i arbetslivet är att de skulle stå i vägen för ungdo-
mar som vill in på arbetsmarknaden. Det finns dock ingenting som tyder på att arbetsmarknaden fungerar så. 
Olika jämförelser mellan både OECD-länder och amerikanska delstater visar att med en hög sysselsättnings-
grad bland äldre följer också en hög sysselsättningsgrad bland yngre. Antalet arbeten är inte fast utan ökar när 
fler vill arbeta. ”Många äldre i arbetskraften hjälper till att hålla hjulen igång. 67-åringen som fortsätter är 22-
åringens bäste vän på arbetsmarknaden” som Gunnar Wetterberg skriver i boken Kurvans kraft. 
 
Nu väljer regeringen att återinföra den särskilda löneskatten för äldre. Detta i en tid då vi behöver fler som 
arbetar längre, inte färre. Kristdemokraterna och övriga allianspartier föreslår istället att fler äldre ska upp-
muntras att fortsätta arbeta lite längre. Detta genom att tidigarelägga det förhöjda jobbskatteavdraget med ett 
år. Det innebär att man redan som 64-åring får ta del av det vilket både har en positiv inkomsteffekt och gör 
att fler får upp ögonen för den möjlighet som faktiskt finns att fortsätta arbeta något efter 65-årsdagen. För 
denna satsning avsätter vi 300 miljoner per år. Samtidigt avvisar vi regeringens införande av särskild löneskatt 
för äldre. 
 
Rödgröna regeringen halverar skatteavdraget för RUT-tjänster 
RUT- och ROT-avdragen har öppnat nya marknader och skapat förutsättningar för nya företag och jobb. Det 
är en succé som har skapat omkring 21 000 nya vita heltidsjobb i branscher som tidigare haft stora problem 
med svartjobb. 
 
Regeringens budgetförslag att försämra RUT innebär dock ett märkbart bakslag för jobben och tillväxten har 
som ett resultat av detta redan stannat av. Regeringen säger sig vilja arbeta för den lägsta arbetslösheten i 
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Europa, men att försämra förhållandena för RUT i en tid av stora samhällsutmaningar, inte minst när det gäl-
ler arbetslöshet, är rent kontraproduktivt. Avdragen ökar efterfrågan på arbetskraft inom en expanderande 
tjänstesektor och minskar därmed arbetslösheten. Många RUT-företag leds av kvinnor och ger kvinnor jobb. 
Nu hotas många av dessa jobb. Kristdemokraterna vill utveckla reformen och göra reglerna för avdragen mer 
enhetliga och konsekventa samt utvidga RUT till att omfatta bland annat flytthjälp och data/teknikstöd i 
hemmet. RUT-reformen har enligt Skatteverkets rapport, som kom i december 2014, lett till minskat skatte-
fusk och svarta jobb har blivit vita. Acceptansen för skattefusk har också minskat.  
 
Fördubblade arbetsgivaravgifter för unga 
Kristdemokraterna tycker att det är fortsatt viktigt att hålla nere kostnaderna för att anställa yngre personer. 
Regeringen väljer att helt ta bort den nedsatta arbetsgivaravgiften för unga. Detta utan att lägga dessa resurser 
på jobbskapande reformer. Vi väljer istället att behålla den nedsatta arbetsgivaravgiften för ungdomar upp till 
22 år eftersom den jobbskapande effekten är större ju lägre ålder det handlar om. Och istället för att låta höjda 
arbetsgivaravgifter finansiera utbyggda arbetsmarknadsprogram och skadliga byggsubventioner väljer Krist-
demokraterna att satsa på en riktad skattesänkning för ungdomar för att sänka trösklar till arbete. 
 
Regeringens bostadssatsningar slår fel 
Det byggs för lite i Sverige just nu och under en lång period bakåt har Sveriges bostadsinvesteringar befunnit 
sig långt under EU-genomsnittet. Under hela tidsperioden 1995-2014 har Sverige i jämförelse med våra nor-
diska grannar haft lägst bostadsinvesteringar i förhållande till BNP. Kristdemokraterna har under snart två 
mandatperioder i regeringsställning aktivt kunnat påverka bostadspolitikens utformning. Genom ett flertal 
åtgärder har vi tagit steg mot en fungerande bostadsmarknad där långsiktiga spelregler är ledstjärna. Befolk-
ningstillväxten gör dock kravet på en ännu högre nybyggnadstakt akut. Nuvarande regering har på flera sätt 
stannat av reformtakten samtidigt som de lägger stora belopp på kontraproduktiva subventioner. 
 
I år uppger 63 procent av landets kommuner att de har ett underskott på bostäder. Så gott som alla kommu-
ner vilka uppger att de har balans på bostadsmarknaden har färre än 75 000 invånare och saknar högskola. De 
kommuner som inte anser sig behöva nya bostäder har oftast negativ befolkningsutveckling (SCB). 
 
Sverige behöver höja sin bostadsproduktion, av såväl hyresrätter, bostadsrätter, ägarlägenheter som villor. 
Grundläggande strukturproblem på den svenska bostadsmarknaden gör att byggandet släpar efter efterfrågan. 
Den mest framträdande åtgärden består i att målmedvetet angripa hindren för bostadsbyggande hinderbana i 
form av krångliga och tidskrävande planprocesser, svårtydbara bullerregler, byggregler med mera. Tiden från 
idé till att en nyckel sätts i en ny dörr måste göras kortare, mindre kostsam och lättare än vad den är nu. 
 
Familjepolitiska åtgärder 
Som småbarnsförälder behöver man få ökat handlingsutrymme för att få ihop sitt livspussel, inte tvärtom. 
Kristdemokraterna vill, liksom en klar majoritet av det svenska folket, att familjerna själva ska få lägga detta 
pussel efter det som passar dem bäst. Ju mer fyrkantiga system som skapas desto sämre passar de in i olika 
familjers vardag. Stressade småbarnsföräldrar gynnar knappast barnen. Barnen riskerar att få mindre tid med 
sina föräldrar. Genom de olika förslagen på familjepolitikområdet visar regeringen att man inte tror att föräld-
rar vet vem som bäst tar hand om sina barn. Familjer ser olika ut och har olika behov därför fungerar inte en 
modell för alla familjer. 
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Vårdnadsbidraget avskaffas 
Den lilla valfrihet som vårdnadsbidraget och en flexibel föräldraförsäkring utgör, tar nu Socialdemokraterna 
och Miljöpartiet bort och människors möjlighet att välja ett alternativ som passar just dem bäst försvinner. Att 
få människor använder vårdnadsbidraget är inget argument för att avskaffa det. Det är viktigt för dem som 
använder det. 
 
Småbarnsåren varar under en kort period av ett långt förvärvsliv. Då måste småbarnsföräldrar kunna välja att 
vara hemma lite längre med sina barn. Syftet med föräldraförsäkringen och vårdnadsbidraget är att föräldrarna 
ska få tid med barnet, inte för att tvångsstyra kvinnors och mäns grad av förvärvsarbete. För att ytterligare 
underlätta för familjer vill kristdemokraterna i stället stärka småbarnsföräldrars rätt till tjänstledighet och in-
föra en barnomsorgspeng. Men så länge vi har en regering som bedriver familjefientlig politik kommer det inte 
bli av. 
 
Kvoteringen ökar – tredje pappamånad införs 
En tredje pappamånad införs och barnens tid med föräldrarna riskerar att minska. Socialdemokraternas parti-
styrelse har dessutom ställt sig bakom en helkvoterad föräldraförsäkring vilket det svenska folket i en rad olika 
opinionsundersökningar visat sig vara emot.  Regeringen (socialförsäkringsministern) motiverar förslagen med 
att det är bra för kvinnorna, föräldrarna, Sverige och svensk ekonomi. Inte ett ord om barnen. Små barn be-
höver tid för anknytning till sina föräldrar. Familjer ser olika ut och har olika behov.  
Föräldraförsäkringen är till för barnen inte för föräldrarna. Den är inte ett jämställdhetsinstrument. Det finns 
andra åtgärder för att uppnå jämställdhet. Båda föräldrar är viktiga för barnen, men familjer ser olika ut och 
måste få bestämma själva hur de ska göra med sin föräldraförsäkring. I de fall där det är praktiskt omöjligt att 
lämna över dagar till den andra föräldern riskerar dagarna att ”brinna inne” och barnet få mindre tid med sina 
föräldrar än andra barn. Detta är givetvis inte rätt väg att gå. Vi måste istället se till att göra det lättare att 
kombinera familjeliv och arbetsliv, att kvinnodominerade branscher ges samma förutsättningar som mansdo-
minerade och att det inte ska straffa sig i lönekuverten att vara hemma med sina barn.  
 
Avdragsrätt för gåvor till ideella organisationer slopas när det behövs som mest 
Det är vår moraliska skyldighet att göra vad vi kan för människor i nöd. I det arbetet behövs alla. Tack vare 
gåvoskatteavdraget är det fler som ger och fler ger mer till ideella organisationer, vilket givit hundratals miljo-
ner till hjälpbehövande. Just nu ser vi ett stort och växande engagemang för människor som flyr undan krig, 
förtryck och förföljelse. Många vill hjälpa i den svåra situation som världen befinner sig i. Det är oerhört gläd-
jande! Enskildas och civilsamhällets engagemang kompletterar det som det offentliga Sverige och EU-länderna 
nu måste göra, och behöver därför uppmuntras och stärkas, inte försvagas. Detta gåvoskatteavdrag vill nu 
Socialdemokraterna och Miljöpartiet riva upp. Istället för att uppmuntra människors förmåga att stödja drar 
regeringen in skattereduktionen för gåvor till ideella organisationer. Detta samtidigt som regeringen uppmanar 
att ge pengar till organisationer som hjälper människor på plats i bl.a. Rumänien och Bulgarien. 
 
Alliansregeringen införde 1 januari 2012 en avdragsrätt för privatpersoners gåvor till ideell verksamhet med 
social inriktning eller som främjar forskning. Skattereduktion medges med 25 procent av gåvobeloppet och 
uppgår till högst 1 500 kronor per person och år. Under 2013 gjorde 761 000 personer avdrag för gåvor varav 
drygt 255 000 personer uppnådde minimibeloppet för skattereduktion. I maj 2015 var 75 organisationer regi-
strerade som godkända gåvomottagare hos Skatteverket. 
 
Regeringen föreslår nu att skattereduktionen för gåvor slopas vilket beräknas öka skatteintäkterna med 250 
miljoner kronor 2016. Regeringen anför i lagrådsremissen den 21 maj 2015 ”att stöd till de verksamheter ideell 
sektor bedriver bör fördelas utifrån en prioritering av hur dessa bidrar till samhällsnyttan, snarare än utifrån 
vilken förmåga de berörda organisationerna har att hitta sponsorer som har råd att genom gåvor stödja verk-
samheten. Offentligt stöd bör snarare utgå från tydliga prioriteringar än via privatpersoners val av och för-
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måga till stöd via skattereduktion.” Regeringen anser därmed att det offentliga bör vara de enda som stöder 
ideell verksamhet. Om privatpersoner gör det finns, enligt regeringen, risk att de stöder ”fel” verksamhet. 
 
Regeringens bedömning leder till slutsatsen att social hjälpverksamhet inte ger samhällsnytta om den enbart 
stöds av enskilda. Först när det offentliga dirigerar blir verksamheten samhällsnyttig. Sammantaget tydliggör 
lagrådsremissen att regeringen motsätter sig att enskilda ger ekonomiskt stöd till social hjälpverksamhet. Det 
bör, enligt regeringen, vara förbehållet det offentliga som klarar av att bedöma samhällsnyttan. 
 
Stödet till trossamfunden bör öka  
Sedan lång tid tillbaka ges ett offentligt stöd till trossamfunden. De är en viktig del av det civila samhället. 
Trossamfunden utgör ett unikt bidrag i integrationsprocessen och gör ofta stora samhällsinsatser till exempel 
genom stöd till utsatta grupper och barn- och ungdomsverksamhet. De fyller också en viktig funktion genom 
sitt arbete med andlig vård inom sjukvården, där många trossamfund finns närvarande för människor i svåra 
stunder. 
 
Sverige är ett mångreligiöst land där religionen spelar en viktig roll för många, inte minst många nya svenskar. 
Här har trossamfunden en viktig roll att spela genom att i sin verksamhet bidra till större förståelse, kunskap 
och respekt för olika trosinriktningar i vårt land. Därför är det viktigt att staten stödjer deras arbete. Regering-
en har hittills gett dubbla besked avseende stödet till trossamfunden. I regeringens förslag till budget för inne-
varande föreslogs att stödet skulle minska för att på sikt halveras. I budgetpropositionen för 2016 har anslags-
nivån höjts jämfört med regeringens tidigare förslag. Vi är glada att regeringen besinnat sig och återfört peng-
arna till trossamfunden. Samtidigt menar vi att det behövs en nivåhöjning och vi föreslår därför att samfunden 
får ett ökat stöd om fem miljoner kronor årligen. För samfund med svag ekonomi kan höjningen bli ett viktigt 
tillskott som höjer kvaliteten på verksamheten 
 

Kömiljarden avskaffas från 2016 
Regeringen anser att den vårdgaranti som finns räcker och avvecklar samordnings- och tillgänglighetsmiljarden 
för att ersätta med en professionsmiljard. Det är dock höljt i dunkel vad denna reform innebär mer konkret då 
besked kommer först i december. Men mot bakgrund av att tillgänglighetssatsningen under 2015 ändrat in-
riktning och numera inte ges efter prestation ligger i farans riktning att regeringens kommande professionsmil-
jard inte heller kommer att ges efter prestation. Regeringen har slutit avtal med SKL om att årets pengar ges 
till de landsting som sänder in handlingsplaner och rapporter. Kopplingen till utförd prestation är helt bortta-
gen. Vi menar att det är en återgång till den politik som fördes före Alliansen. En politik som premierade 
handlingsplaner istället för utförda prestationer. Vi anslår medel för en samordnings- och tillgänglighetsmiljard 
årligen och den görs effektiv genom kopplingen till utförd prestation. 
 
Kristdemokraterna vill göra den nationella vårdgarantin vassare genom att nuvarande tidsgränser 0-7-90-90 i 
ett första steg ersätts av en yttre tidsgräns på 120 dagar som omfattar hela vårdkedjan, alltså tiden från första 
kontakt, specialistbedömning, diagnos, provtagning, röntgen, etc. till genomförd åtgärd. Om den individuella 
vårdplanen innefattar återbesök vill vi att det ska finnas en återbesöksgaranti i form av ett skriftligt åtagande i 
vårdplanen, där tidpunkt och form för återbesöket anges. 
 
För att ytterligare korta köerna till vården vill Kristdemokraterna att den tidigare så kallade kömiljarden – nu-
mera kallad tillgänglighetssatsningen – utvecklas till en effektiv samordnings- och tillgänglighetsmiljard. Kö-
miljarden var en prestationsrelaterad ersättning till de landsting som kortade vårdköerna ännu mer än vårdga-
rantin krävde. Den bidrog till ökat fokus på tillgänglighet ute i landstingen. Men det finns mer att göra. Fortfa-
rande upplever alltför många att det kan vara svårt att komma in till sjukvården. Vissa landsting klarar heller 
inte att hålla vårdgarantin. En samordnings- och tillgänglighetsmiljard är central för att fortsätta att korta kö-
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erna och öka huvudmännens förutsättningar och drivkrafter att skapa mer sammanhållna vårdkedjor och öka 
vårdgivarnas helhetsansvar för patienten. 
 
Förslaget från Socialdemokraterna ska ses i ljuset av vad Kristdemokraterna och Alliansen åstadkommit. Re-
surserna till hälso-och sjukvård har ökat från 183 miljarder kronor 2006 till 234 miljarder kronor 2012, vilket 
motsvarar en ökning på mer än 27 procent. Sedan 2006 har tillgången till vård förbättrats. Köerna har kortats 
och kvaliteten i sjukvården har också blivit bättre över tid och patienterna är mer nöjda med vården. 
Alliansregeringen har gjort särskilda satsningar där det behövts och skulle behöva fortsätta göra det. Till ex-
empel kommer en satsning på att förkorta väntetiderna inom cancervården och på en ökad kvalitet och mins-
kade skillnader mellan olika regioner. 
 
Regeringen lägger ned viktiga satsningar för äldre 
Det är också bekymmersamt att regeringen väljer att dra tillbaka flera satsningar som gjorts för att förbättra 
omsorgen om landets äldre. Den satsning som nuvarande regeringen föreslår inom äldreomsorgen handlar i 
stort sett om att öka antalet personal. Det är bra med mer personal, men man glömmer att det finns många 
andra faktorer som påverkar kvalitet, valfrihet och värdighet inom äldreomsorgen. Omvårdnadslyftet som 
stärker personalens kompetens avskaffas liksom ledarskapsutbildningen för äldreomsorgens chefer. Det görs 
inte heller någon fortsatt satsning på att utveckla samverkan mellan olika aktörer och fortsatt utvecklingsar-
bete av kvalitetsregister och öppna jämförelser är mycket begränsat. 
 
Kristdemokraterna har under många år kämpat för att sänka skatten för pensionärer och alliansregeringen 
sänkte skatten för pensionärer vid fem tillfällen med totalt 16 miljarder. Regeringens skattesänkning landar på 
två miljarder. Det är bra att ha en ambition att sänka skatten, men problemet är att regeringen samtidigt plane-
rar att höja skatten för äldre som vill vara kvar lite längre på arbetsmarknaden. 
 

Sammanfattning 
Sammanfattningsvis kan man säga att den rödgröna budgeten är en våt filt över familjernas möjlighet att välja. 
Regeringens vilja att styra och ställa i människors vardagsliv märks tydligast just på familjeområdet. Att man 
nu ökar kvoteringen av föräldraförsäkringen och tar bort det kommunala vårdnadsbidraget visar att regeringen 
vill att alla familjer ska lösa barnomsorgen och sin tid med barnen på samma sätt – helt i strid med såväl insik-
ten om barns olika behov som familjernas önskemål. 
 
Vi står inför extremt stora samhällsutmaningar – både i Sverige och internationellt – och civilsamhällets orga-
nisationer behövs mer än någonsin. Det är verkligen djupt olyckligt att man väljer att slopa skattereduktionen 
för gåvor och inskränker civilsamhällets möjligheter att hjälpa till. Vi behöver stimulera enskilda individers 
engagemang, inte kväva det! 
 
80 procent av regeringens skattehöjningar slår direkt mot jobb och företagande. Detta leder till en sämre ut-
veckling på arbetsmarknaden men också till att människor får mindre pengar kvar att röra sig med. Det är 
företagen som skapar arbetstillfällen och regeringen kan inte med åtgärdsprogram kommendera fram jobb på 
konstgjord väg. 
 
En kompott av svikna vallöften och bromsklossar mot tillväxt och utveckling. Det saknas en tydlig linje och 
viljeinriktning – är det någon tråd man kan urskilja är det att regeringen och vänsterpartiet sätter systemet 
framför den enskilda människan.  
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Kristdemokraternas förslag till ekonomiska ramar uppdelad per nämnd 

Övergripande 
Mål och riktlinjer för god ekonomisk hushållning  
Vi kristdemokrater anser det viktigt att i alla sammanhang arbeta för att genomföra åtgärder som gör  
kommunen även ekonomiskt boattraktiv. Samtidigt anser vi det viktigt att sträva efter att uppfylla målet om 
ett ekonomiskt resultat på minst 2 procent av skatteintäkterna. 
 
I vårt förslag till budget finns också angivet förslag på förändringar och dylikt. För vissa av dessa kommer vi 
att återkomma med ageranden i andra sammanhang bl.a. motioner.  
  
Effektivare organisation 
Vi kristdemokrater menar generellt sett att kommunens verksamhet måste effektiviseras så att kostnads-
ramarna kan minskas för att klara framtida satsningar i syfte att uppnå den boattraktiva kommunen. Det finns 
enligt vår uppfattning inom så gott som samtliga verksamhetsområden möjligheter till effektiviseringar 
och/eller rationaliseringar. Det är en nödvändighet för att få medel för framtida nödvändiga investeringar 
och/eller för att minska skatteuttaget från medborgarna.  
 
Vi noterar t.ex. att de administrativa tjänsterna är många och att det i stort sett finns specialistfunktioner på 
varje förvaltning. Det kan vara informatörer, personalsamordnare, lokalsamordnare för att nämna några. 
Dessa funktioner borde finnas centralt och ”inköpas” då behoven uppstår. Information skulle t.ex. kunna 
resultera i en rationalisering och minskning av medborgartidningar eller andra trycksaker. 
 
Vi anser att kommunens strävan skall vara att driva verksamheten så effektivt att en skattesänkning, för att öka 
människors valfrihet och makt över sin egen plånbok, kan göras inom de närmsta åren Detta är genomförbart 
bl.a. genom framgångsrika upphandlingar, decentralisering och en mindre och effektivare central administrat-
ion.  
 
Här och var finns uttrycket ”i övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning.”  Detta skall tolkas som att vi gör 
det men med beaktande av den effektivare organisation vi beskrivit ovan.  
 
Övergripande kommentarer till Driftbudget 
I förslaget till ettårsplan redovisas som framgår av de ekonomiska sammanställningarna, nämndvis budget för 
verksamheter.   
 
Beträffande pris- och löneökningar baseras våra antaganden, precis som majoritetens, på löneökningar inkl. 
lönerelaterade tjänster på 2,5 procent. Prisökningarna på inköp av material, uppräkningen av kommunens av-
gifter och vissa andra typer av intäkter har beräknats till 1,4 procent. 
 
Beträffande åtaganden av olika slag som presenteras i majoritetens förslag under målbeskrivningarna, är dessa 
förhållandevis detaljerade om vad som skall göras för att uppfylla målen. Här gäller generellt för oss  
kristdemokrater att vi principiellt instämmer i målen men inte alltid om medlen på vägen dit. 
   
Övergripande kommentarer till Investeringar 
Beträffande investeringsutrymmet generellt sett, delar vi uppfattningen att det långsiktiga målet är att det bör 
ligga på en nivå som gör att de kan finansieras utan ökad upplåning. Utrymmet för hur mycket som kan  
finansieras inom ramen för respektive års budget, bestäms av storleken på de årliga avskrivningarna och  
årsresultatet.  
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För att långsiktigt klara målet kring finansiering av investeringarna bör kommunens årliga resultat motsvara ca 
två procent av skatteintäkterna. Kommunen måste amortera av lånen i större utsträckning än idag samtidigt 
som upplåningen måste minska. Det är inte ekonomiskt hållbart för kommunen när upplåningen i alltför stor 
utsträckning ökar.  
 
Kommunstyrelsen/Kommunledningsförvaltningen 
Driftsbudget - verksamhetsnivå  
Vi kristdemokrater menar att kommunen ska ta fram tjänstegarantier med tydliga konsekvensbeskrivningar så 
att det vid bristande uppfyllelse ges klara spelregler för vad som gäller för både kommun, medborgare och 
företagare. Tjänstegarantierna kan t.ex. handla om tillgång till barn- och äldreomsorgsplatser och behandling 
av bygglovsärenden.  
 
Kommunens tillgänglighet och bemötande är mycket viktigt. Kommunen ska ge tydlig information och ge ett 
bra bemötande, vara tillgänglig, de offentliga handlingarna ska finnas lätt åtkomliga, myndighetsbeslut ska vara 
tydliga och begripliga och alla ska snabb kunna få kontakt och ges korrekt information. 
 
Vi vill verka för en lönepolicy, som grundar sig på lika lön för lika och likvärdigt arbete med hänsyn tagen till 
individuell prestation. Det ska vara en självklarhet för Botkyrka kommun. 
En lönepolicy ska stimulera till goda arbetsprestationer och ska fokusera på uppnådda resultat genom att be-
löna måluppfyllelse och arbetsinsatser som förbättrar den kommunala verksamheten och servicen. 
 
Vi kristdemokrater anser att kommunen skall införa kommunal utmaningsrätt vilket innebär att den som vill 
överta driften av en kommunal verksamhet kan utmana kommunen genom att lämna in en begäran om detta. 
Den nämnd eller styrelse som är ansvarig för verksamheten som utmanas, är skyldig att pröva utmaningen. 
All kommunal verksamhet får utmanas med undantag av myndighetsutövning som enligt lag eller förordning 
måste utföras av kommunens egna medarbetare samt strategiska ledningsfunktioner. 
 
När det gäller kommunens totala drift så omfördelar vi sammanlagt 24 miljoner kronor. 14 miljoner kronor 
minskar vi från KS drift – motsvarande ca 5 % av den totala driften för posten KLF. Dessa miljoner omförde-
lar vi genom en ökning i drift till Socialnämnden för att stärka upp det underskott som finns samt för de 
kommande utmaningarna bl.a. i och med flyktingkrisen samt en ökning i drift till Vård- och omsorgsnämnden 
gällande bl.a. de underbudgeterade posterna för hemtjänsten, personlig assistans och externa placeringar. 
 

I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning.  
 
Investeringar:  
Kommunens inre och yttre IT-stöd fungerar inte tillfredställande. Vi anser att detta borde fungera på ett bättre 
sätt med redan gjorda investeringar inom IT-driften och kommunens IT-stöd. Det behövs en ordentlig upp-
följning av större investeringar för att se om investeringarna ger avsedd effekt gällande den interna effektivite-
ten och att nå ut till medborgarna. Vi anser att det är av stor vikt att göra förhandskalkyler inför återkom-
mande IT-investeringar och noggranna uppföljningar av dessa. Vi hoppas att det kommer att ske en förbätt-
ring inom detta område i och med den nya omorganisationen av KLF.  
 
Utöver vad som angivits ovan vill vi kristdemokrater: att upphandlingar möjliggörs för kommunala företagare 
genom att dels medverka till utbildning av dessa i kommunala upphandlingsregler dels ha villkor som ger små-
företagaren reell chans att ”vinna” uppdraget; har aktuell policy och riktlinjer i syfte att undvika att kommunal 
uppdragsverksamhet konkurrerar med sin kommunala ”överkapacitet” med  
näringslivet. 
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Vi anser att kommunal verksamhet, som inte tillhör kommunens kärnverksamhet och som kan bedrivas  
privat, konkurrensutsätts på lika villkor som den privata eller avknoppas. Avgörande för valet skall vara bättre 
eller lika kvalitet till lägre eller lika kostnad jämfört med egenregi samt att det finns tydliga regler för hur  
negativa avvikelser skall hanteras resp. vad som gäller för att avtalet upphävs innan avtalstidens utgång. 
 
Vi kan konstatera att kommunen inte klättrat i ranking och uppnår målet att tillhöra de 120 främsta kommu-
nerna när det gäller företagsklimat, utan istället får ett försämrat resultat. Utgångspunkten för kommunens 
engagemang måste vara att utforma sitt näringslivsarbete så det bidrar till ett bra företagsklimat för alla. Fyra 
av fem nya jobb skapas av småföretagen. Det privata näringslivet är grunden för all välfärd och de skatte-
pengar som genereras från det privata näringslivet är grundförutsättningen för den kommunala välfärden. 
Kommunen måste t.ex. arbeta för att ge bra service till företagen, inte konkurrera ut företag som satsar i 
kommunen, se till att infrastruktur fungerar både -när det gäller IT- och vägnät, se till att den kommunala by-
råkratin inte är för krånglig och tillgodose att industrimarkreserven hålls på en hög nivå. Vi hoppas att det 
kommer att ske en förbättring inom detta område i och med den nya omorganisationen av KLF.  
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning. 
 
Södertörns överförmyndarnämnd 
Inom verksamhetsområdet för Södertörns överförmyndarnämnd menar vi kristdemokrater att kommunen; 
ska se till att omyndigas tillgångar förvaltas enligt föräldrabalkens bestämmelser; ska göra lämpliga val och 
rekryteringar av gode män/förvaltare/särskilt förordnade förmyndare; ska utöva tillsyn över gode män och 
förvaltares åtgärder. 
 
Medborgarkontoren 
Vi har tidigare påpekat att det behövs en analys av verksamheten och behovet av denna i framtiden. Måhända 
finns det andra och effektivare kontaktsätt för medborgarna? Skall verksamheten rentav i sin helhet koncentre-
ras till kommunhuset? Vi hoppas att det kommer att ske en förbättring inom detta område i och med den nya 
omorganisationen av KLF. 
 
Områdesgrupperna 
Generellt sett noterar vi att det finns mycket bra verksamheter/aktiviteter som bedrivs inom  
områdesgrupperna.  
 
Kontaktcenter 
Vi kristdemokrater betonar vikten av medborgarnas möjlighet att kunna kontakta kommunen gällande frågor 
som rör kommunens verksamheter och felanmälan. Det är angeläget att medborgarna får den hjälp de  
behöver på ett snabbt och enkelt sätt. Den nya ”Botkyrka-appen” där medborgare kan lämna en synpunkt, ett 
medborgarförslag eller anmäla ett fel är ett mycket positivt tillskott inom detta område och gör det lättare för 
medborgare att kommunicera med kommunen i frågor som berör dem i vardagen. Det tekniska systemet 
kring kontakt med politiker och tjänstemän, speciellt när det gäller telefonkontakt, måste däremot förbättras.  
 
Samhällsbyggnadsnämnden 
Driftsbudget - verksamhetsnivå 
Vi vill:  
 tillse att arbetet med att ha mer planlagd industrimark, t.ex. i områdena kring E4/E20, 
      intensifieras. 
 bygga ut gång- och cykelvägnätet ytterligare för att bl.a. förbättra folkhälsan.  
 se till att gator och vägar- inklusive de för gångare och cyklister- kännetecknas av säker trafikmiljö. 
 rusta upp befintliga lekplatser och utreda möjligheter till nya. 
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 kartlägga och planera för "tysta zoner”.  
 planera för ungdomslägenheter. 
 verka för anpassade äldreboenden i varje kommundel. 
 verka för förnyelse av detaljplaner som är inaktuella inte minst i norra kommundelarna.  
 verka för att det ska finnas ett brett utbud av upplåtelseformer för det egna boendet i varje kommundel. 
 utreda etablering av spårbunden trafik mellan norra kommundelen och Tumba järnvägsstation. 
 utföra fortlöpande inventeringar och åtgärda farliga trafikkorsningar. 

 
Kommunen har ansvar för att det finns tillgång till industrimark. Kommunen ska genom att vara förutseende 
underlätta för näringslivets utveckling. Industrimarksreserven ska hållas på en hög nivå och är en långsiktig 
investering som är en förutsättning för kommunens utveckling. Kommunen ska därför snarast initiera en 
översikt av t.ex. Lindhovsområdet och industrimarken längs E4/E20. Samtidigt måste de miljöproblem som 
en etablering medför beaktas. 
 
Vi vill att kommunen ger respons på bygglovsansökan inom 7 arbetsdagar och då enligt Plan- och bygglagens 
bestämmelser bl.a. med avseende på om ansökan är komplett eller vad som saknas. Detta kräver en radikal 
omläggning av hittillsvarande arbetsrutiner. Idag kan bygglov för enkla ärenden ta uppemot 5 månader. Detta 
är helt oacceptabelt! 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning.  
 
Investeringar:  
Beträffande investeringar omfördelar vi 9,5 miljoner kronor totalt som var budgeterade medel för upprust-
ning/förnyelse av Blåklintsparken i Norsborg och Solparken i Tumba. Dessa 9,5 miljoner kronor vill vi istället 
använda inom Tekniska nämnden till att förstärka underhållsarbetet i kommunens lokaler som ska ligga till 
grund för de investeringar/underhållsinsatser och renoveringar som behövs. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning. 
 
Tekniska nämnden 
Driftsbudget - verksamhetsnivå  
Vi vill: 

 att löpande analyser av underhållsåtgärder görs. 

 se till att kommunens lokaler nyttjas på ett effektivt sätt. 

 lösa problemen med hantering av dagvatten i södra Botkyrka. 

 utreda och ta fram förslag till minskad el-, vatten och värmeförbrukningen i kommunens lokaler. 

 ha återkommande kontroll av kvalitén på innemiljön i skolor, förskolor och äldre- och gruppboende som 
ska resultera i åtgärdsprogram för uppdagade brister. 

 ha en plan för hur olika fritidsområden, speciellt där det börjat bli permanentboende, ska få tillgång till 
kommunalt, eller av kommunen kontrollerat, vatten och avlopp för de anläggningar som inte är anslutna 
till det kommunala nätet. 

 ha resurser för att föra register över samtliga avloppsanläggningar för att kunna kontrollera deras funktion. 

 förvalta och underhålla kommunens anläggningar och vägar så att värdet bibehålls. 
 
  
Det behöver göras en analys för ställningstagande om avyttring av de fastigheter som inte bedöms behövas 
inom överskådlig tid.  
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Vi kristdemokrater har tidigare efterlyst en analys av vilka underhållsåtgärder som behöver  
genomföras för att återställa fastighetsvärdet till en ”normalförslitningsnivå”. Vi välkomnar det nya  
internhyressystemet och hoppas att det kan bidra till en konstant höjning av fastighetsunderhållet.  
 
Det är bra att problematiken med dagvatten i Norra Botkyrka ska byggas bort, men vi vill fortsatt uppmärk-
samma att det i södra Botkyrka, och specifikt i Tullingeområdet, råder en bristfällig hantering av dagvatten i 
de äldre villaområdena. Planer för tillgång på vatten och avlopp i fritidsområden där det blir allt fler perma-
nentboenden måste påskyndas.  
 
Vi befinner oss i ett läge där vi inte har tillräcklig fakta om vilka lokaler som finns till förfogande i kommunen 
vilket skapar problem både i akuta lägen såsom med bl.a. flyktingsituationen och långsiktigt när det gäller 
budgetering av underhåll. En inventering av kommunens lokaler är något vi bett om att få genomfört länge 
och fastighetsenheten måste arbeta mycket bättre med detta löpande och långsiktigt. 
 
Vi kristdemokrater vill verka för en hållbar utveckling och att kommunen ger medborgarna en god kommunal 
service med en hög kvalitet och kostnadseffektivt. Vi kan konstatera att kommunen inte klarat planerat un-
derhåll under flera år pga. akuta underhållsbehov, som i sin tur har resulterat i eftersatt planerat underhåll och 
därmed ökade akutinsatser. Beträffande investeringar samt underhållsinsatser omfördelar vi 9,5 miljoner kro-
nor totalt till Tekniska nämnden. Dessa 9,5 miljoner kronor vill vi använda till att förstärka underhållsarbetet i 
kommunens lokaler och ska ligga till grund för både investeringar/underhållsinsatser och renoveringar som 
behövs. Dessa medel omdisponerar vi från Samhällsbyggnadsnämndens budgeterade investeringar för upp-
rustning/förnyelse av Blåklintsparken i Norsborg och Solparken i Tumba.   
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning.  
 
Investeringar:  
Beträffande investeringar samt underhållsinsatser omfördelar vi 9,5 miljoner kronor totalt till Tekniska nämn-
den. Dessa 9,5 miljoner kronor vill vi använda till att förstärka underhållsarbetet i kommunens lokaler och ska 
ligga till grund för både investeringar/underhållsinsatser och renoveringar som behövs. Dessa medel omdis-
ponerar vi från Samhällsbyggnadsnämndens budgeterade investeringar för upprustning/förnyelse av Blåklint-
sparken i Norsborg och Solparken i Tumba. 
 
Beträffande övriga föreslagna investeringar menar vi att förnyad genomgång bör göras i syfte att fastställa vilka 
projekt som måste genomföras med stor skyndsamhet och vilka som kan senareläggas. I en ekonomiskt kärv 
situation måste man kreativt pröva alternativa lösningar. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Driftbudget - verksamhetsnivå  
Vi vill: 

 säkerställa att Botkyrka har giftfria förskolor. 

 tillse att ventilationen uppnår tillräckligt goda mätvärden gällande frisk luft. 

 verka för en rökfri kommun och ett rökfritt samhälle. 

 tillse att den förorenade marken i Tullinge Riksten saneras. 
 
Kommunen måste aktivt arbeta för giftfria förskolor utifrån de handlingsplaner som finns och kontinuerligt 
uppdatera informationen enligt den senaste forskningen. Barn i förhållande till sin hormonella utveckling och 
sin vikt riskerar att få i sig högre halter skadliga kemikalier än vad vuxna får, framförallt mindre barn som leker 
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mycket på golv och ska utforska sin omgivning. Det krävs direktiv och kunskap för att ställa krav på giftfria 
varor när man gör en upphandling samt ändring av vissa vanor på förskolorna som minskar risken för att barn 
utsätts för farliga kemikalier. Upphandlingsinstrumentet kan vara mycket kraftfullt i strävan efter att uppnå 
hållbara verksamheter. 

 
Det är mycket viktigt att tillse att ventilationen uppnår tillräckligt goda mätvärden gällande frisk luft i förskola 
och skola för att främja god hälsa och prestationsförmåga hos elever.  
 
Kommunen bör verka för ett rökfritt samhälle och kommun genom att främja arbetet med en rökfri arbetstid 
inom kommunens alla verksamheter. Kommunen ska vara en attraktiv och hälsofrämjande arbetsgivare som 
stödjer medarbetare i att skapa den goda arbetsplatsen. 

 
Inom miljö- och hälsoskyddsnämndens område menar vi kristdemokrater att kommunen ska ta sitt ansvar för 
sanering av förorenad mark (samt att de som i första hand förorenat marken bekostar saneringen). Kommu-
nen ska tillse att den förorenade marken i Tullinge Riksten, med kringliggande berörda områden, ska saneras 
enligt riktvärdet "känslig mark" (KM) för att säkra markmiljön och minska de hälsofaror som miljögiftet med-
för genom spridning i mark och vattendrag. 
 
Vi anser att vattenförsörjningssystemet ska genomgå en miljögranskning i syfte att säkerställa att vårt  
viktigaste livsmedel har en hög kvalitet och att vattenanläggningarna håller en hög skyddsklass och att bara 
behörig personal sköter anläggningarna. 
 
Vi vill för övrigt att kommunen ska arbeta mer aktivt för minskning av utsläpp till luft, mark och vatten; kart-
lägga och planera för "tysta zoner"; återkommande ha revision av kvalitén på innemiljön i skolor, förskolor 
och äldre- och gruppboende och att denna revision resulterar i åtgärdsprogram för uppdagade brister; verka 
för ett gott skydd för Botkyrkas naturresurser i form av mark och vatten och för en bevarad biologisk mång-
fald; tillse att naturvårdsprogrammet Botkyrkas Gröna Värden efterlevs.  
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning. 
 
Investeringar: Vi instämmer i majoritetens bedömning. 

 
Kultur- och Fritidsnämnden 
Driftsbudget – verksamhetsnivå 
Vi vill: 

 etablera en mötesplats för unga vuxna i Hallunda/Norsborg. 

 arbeta för att pojkar och flickor kan delta i olika kultur- och fritidsaktiviteter på lika villkor. 

 se till att möjligheterna till spontanidrott ökar. 

 verka för olika läsfrämjande insatser för alla barn och bidra till att förbättra läsförmågan samt öka läsin-
tresse. 

 verka för att erbjuda ett rikt och varierande utbud av olika kulturaktiviteter. 

 verka för att stödja föreningslivet på olika sätt och vid bedömning av bidrag till  
föreningar respektera dessa i sin roll som fristående från den offentliga sektorn och att de i första hand är 
till för att uppfylla organisationens mål för verksamheten.  
 

Ett rikt, varierat och kvalitativt kultur- och fritidsliv med tillgänglighet för alla bidrar till god livskvalité och är 
viktig för utvecklingen av stimulerande livsmiljöer i kommun och region. 
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Kommuner har en viktig roll i arbetet med att skapa goda förutsättningar för ett rikt kulturliv, ett livslångt 
lärande samt meningsfulla idrotts- och fritidsaktiviteter för barn- och unga. 
 
Idag bedriver Botkyrka mötesplatsverksamhet för unga vuxna i Fittja och Alby. Efter Alby och Fittja har 
Hallunda/Norsborg högst ungdomsarbetslöshet, högst andel ungdomar som varken arbetar eller studerar, 
lägst förvärvsfrekvens bland unga vuxna, lägst behörighet till nationella program och högst ohälsotal för unga 
vuxna i hela kommunen. Till det är medelinkomsten för samtliga åldrar lägst i Hallunda/Norsborg efter Alby 
och Fittja. Områdesgruppens delårsrapport för Hallunda/Norsborg framhåller också att det i nuläget saknas 
möjligheter att engagera och aktivera gruppen unga vuxna och behovet är stort av arbetsmarknads- samt poli-
siära åtgärder för att komma till rätta med problemen i området. Etableringen av en mötesplats i Hall-
unda/Norsborg kan vara ett viktigt steg i arbetet med att nå unga vuxna i området för att kunna arbeta med 
dessa frågor. Vi hoppas att nämnden kommer att hitta vägar för att omfördela medel till denna mötesplats då 
behovet är mycket stort. 
 
Att utöka öppettiderna på fritidsgårdar menar vi kan vara ett viktigt sätt att ge våra ungdomar möjlighet till 
positiv fritid. En mångfald av fritidsutbud, fritidsgårdar, musikforum, idrottsverksamhet och andra menings-
fulla verksamheter är en förutsättning för att ungdomarna ska vilja vara aktiva och delta. Det handlar också 
om att lokaler och utbud måste vara åldersanpassade så att inte någon åldersgrupp hamnar utanför och speci-
ellt viktigt att flickor och pojkar kan delta på lika villkor. 
 
Syftet med den organiserade spontanidrotten är att erbjuda meningsfull fritid och fysisk aktivitet till målgrup-
per som står utanför föreningslivet. Genom att öppna idrottshallarna på tider de normalt är stängda och er-
bjuda gratis verksamhet i trygga former utan krav på föranmälan, finns också tydliga brottsförebyggande ef-
fekter och positiv inverkan på rekrytering för föreningslivet. Den organiserade spontanidrotten är ett viktigt 
verktyg för att kommunen ska kunna erbjuda idrott för alla unga Botkyrkabor, oavsett ekonomisk och social 
bakgrund, som komplement till den traditionella föreningsidrotten.  
 
E- böcker är ett viktigt verktyg i Botkyrkas läslyft och satsningen på läslust och läskunnighet. Genom utlåning 
av e-böcker når biblioteken nya målgrupper och lockar fler till läsning. För att kunna dra nytta av e-bokens 
fulla potential som läsfrämjande verktyg och för att skapa en jämlik tillgång till e-böcker i hela kommunen 
behöver dels utbudet av e-böcker breddas, till exempel på fler språk än svenska, och dels metoder utvecklas 
för att främja e-boksläsande hos fler. Idag lånas enbart cirka 10 % av e-böckerna i de norra kommundelarna. 
Därför är det särskilt viktigt att göra en satsning i de norra kommundelarna. 
 
Vi vill prioritera fritidsverksamhet för åldersgruppen 10-12 år för att uppmuntra till en meningsfull tid efter 
skoldagens slut. Det är också viktigt att verksamheten på kommunens fritidsgårdar håller en bra nivå med  
t.ex. utbildade ledare. Vi bedömer att kostnaden på konsthallen är orimligt hög, man bör effektivisera  
verksamheten och dra ner på kostnaderna. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömning.  
 
Investeringar: 
Kristdemokraterna anser att kultur- och fritidsnämnden ska fortsätta med uppdraget att utveckla området 
kring Brunna IP vilket vi anser vara nödvändigt för att uppfylla kraven för fotboll i de högre divisionerna och 
skapa bra förutsättningar för andra idrotter. Det är viktigt att vi skapar möjligheterna för elitidrott i Botkyrka 
och för de olika idrottsklubbarna att utvecklas. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden  
Driftbudget - verksamhetsnivå: 
Utbildningsplatser är en av de allra billigaste åtgärderna i kampen mot arbetslösheten. Förutom att antalet 
arbetslösa sjunker, då de i stället utbildar sig, så gör deras ökade kompetens dem mer attraktiva på arbets-
marknaden. Dessutom ökar Sveriges konkurrenskraft med välutbildade människor. 
 
Vi vill: 

 att habiliteringsersättningarna inom ramen för daglig verksamhet ska höjas till samma nivå som Stockholm 
stad. 

 att kommunen ska fortsätta att utveckla Jobbcenter Botkyrka. 

 att fler lärlings- och praktiska utbildningar prioriteras. 

 att kommunen fortsätter att utveckla företagsklimatet för att ge bra service till företag och öka möjligheter 
till etablering i kommunen. 

 
Jobbcenter Botkyrka (tidigare Vägledning Kompetens Botkyrka) har en nyckelroll i att medborgarnas framtid 
när det gäller studier och arbete. Det är viktigt att man arbetar serviceinriktat och engagerat för att bistå med-
borgarna med en överblick, helhetsperspektiv och en klar målinriktning för studier och arbetssökande. 
 
Det är oerhört viktigt med praktik och lärlingsplatser då utbildningsväsendet måste hitta vägar för att över-
brygga gapet mellan lärandet och det hantverksbaserade arbetslivet. Kraven på ett adekvat yrkeskunnande är 
ofta väldigt höga och det är av stor vikt att öka det verklighetsbaserade lärandet.  
 
Utgångspunkten måste vara för kommunen att utforma sitt näringslivsarbete så det bidrar till ett bra företags-
klimat för alla. Fyra av fem nya jobb skapas av småföretagen. Det privata näringslivet är grunden för all väl-
färd och de skattepengar som genereras från det privata näringslivet är grundförutsättningen för den kommu-
nala välfärden. Kommunen måste t.ex. arbeta för att ge bra service till företagen, inte konkurrera ut företag 
som satsar i kommunen, se till att infrastruktur fungerar både -när det gäller IT- och vägnät, se till att den 
kommunala byråkratin inte är för krånglig och tillgodose att industrimarkreserven hålls på en hög nivå. Vi 
hoppas att det kommer att ske en förbättring inom detta område i och med den nya omorganisationen av 
KLF där nämnden kunskaps- och kompetensmässigt ska stödja kommunstyrelsen i frågor gällande bl.a. syssel-
sättning, näringsliv och entreprenörskap.   
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
 
Investeringar: Vi instämmer i majoritetens bedömning. 
 
Utbildningsnämnden 
Driftbudget-verksamhet 
Förskola 
Målet för varje pedagogisk verksamhet, oavsett om det är familjedaghem eller förskola, bör vara att möta varje 
barns behov av trygg omsorg, stimulans, lek, gemenskap och utveckling.  
Förskolans roll som det första steget i det livslånga lärandet har blivit allt viktigare och många barn går i för-
skolan under en relativt lång tid. Det är följaktligen mycket viktigt att verksamhetens kvalitet är hög och att 
barnen ges möjlighet att utveckla sina unika förmågor. 
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Botkyrka måste bli bättre på att erbjuda valfrihet inom banromsorgen så att alla föräldrar kan hitta det om-
sorgsalternativ som passar just deras barn bäst. När det gäller behöriga förskolepedagoger så har kommunen 
också en stor utmaning att hantera inför framtiden. 
 
Vi vill:  

 omdisponera inom föreslagen ram genom att tilldela mer resurser för anskaffande och drift av fler familje-
daghem.  

 samordna utbildning för familjedaghemsvårdare med utbildning för förskolepersonal.  

 ge möjlighet till offentligt finansierad barnomsorg för familjer som önskar genom införande av  
kommunalt vårdnadsbidrag.  

 erbjuda öppen förskola som en viktig träffpunkt med pedagogiskt utbildad personal som ett viktigt led i 
föräldrastödet.  

 införa en kvalitetssäkring som tar hänsyn till bl.a. lokalerna, utemiljön, barngruppernas storlek och  
personalens utbildningsnivå.  

 att ambitionen med att servera ekologiska livsmedel i möjligaste mån i våra förskolor bör befästas med en 
kvalitetssäkring. Barnen bör få kunskap och medvetenhet om hur mat produceras i ett kretsloppstän-
kande. 

 i möjligaste mån gynna lokal produktion genom närodlade livsmedel. 

 öka andelen behöriga förskolepedagoger för att skapa de bästa förutsättningarna för lärande. 
 
Grundskola/gymnasium 
Skolväsendet syftar till att elever ska inhämta och utveckla kunskaper och värden. Skolan ska främja alla ele-
vers utveckling och lärande samt stimulera lusten till att lära. Man ska förmedla grundläggande demokratiska 
värden såsom alla människors lika värde, individens frihet, solidaritet med de svaga och utsatta och jämställd-
het för att nämna några. Skolan ska vara en plats där elever och lärare känner sig trygga i en god arbetsmiljö 
med studiero där kränkningar inte förekommer vilket är förutsättning för lärande. 
 
Enligt en ny rapport från Lärarnas Riksförbund där samtliga av landets skolkommuner rankas så får Botkyrka 
ett relativt lågt resultat gällande flera undersökta punkter, bl.a. när det gäller behöriga lärare och lärarlöner. Vi 
har en rad utmaningar framöver som handlar om t.ex. elevers behörighet till gymnasiet och hur vi ska attra-
hera och få duktiga lärare att vilja stanna i kommunen. 
 
Vi vill:  

 erbjuda flexibel skolgång för att inom 8 – 10 år kunna nåkunskapsmålen i grundskolan, då inte alla elever 
studerar i samma takt. 

 att varje elev ska ha en egen utvecklingsplan där även föräldrarna involveras med regelbunden uppföljning 
från skolstart. 

 öka andelen behöriga till gymnasiestudier, i första hand med en skola som tar tillvara barnets lust att lära.  

 ge möjlighet till studiestöd utanför skoltid med frivilliga ungdomar/organisationer, sprida kunskapen till 
skolorna om läxhjälpsstöd genom att undanröja byråkrati med krångliga regler. 

 uppgradera betydelsen till skolornas hälsoteam för att ge stöd till barn och unga som är i riskzon. 

 utöka föräldrastödet till barn med neuropsykiatrisk problematik. 

 erbjuda sommarkollo för behövande familjers barn, för att tillgodose varje barns rättighet att få uppleva 
vår underbara natur utanför ”sin egen port”. 

 att mobbning och kränkande handlingar inte förekommer är alla vuxnas ansvar, en skyldighet är att varje 
skola redovisar hur upprättade antimobbningsplaner följts. 
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 att man aktivt arbetar mot våld i skolan för att unga och personal har rätt till en trygg miljö att arbeta, stu-
dera och vistas i. 

 att våra särskoleelever i möjligaste mån erbjuds skolgång enligt familjens önskemål. 

 att kommunen erbjuder kontinuerlig kompetensutveckling och goda arbetsvillkor för lärare där arbetsbe-
lastningen är rimlig.  

 
Skolan måste ge eleverna goda förutsättningar att äta rätt. Det som serveras i skolans cafeteria, kiosk eller  
fritidsgård kan ha stor betydelse för elevens hälsa. Eleverna ska kunna köpa bra livsmedel såsom frukt,  
grönsaker, smörgås, mjölk, yoghurt och juice. En viktig aspekt här är att sortimentet inte ska ersätta  
lunchmåltiden.  

 I hälsofrämjande syfte, vill Kristdemokraterna att försäljning av godis, snacks, läsk och s.k. energidrycker i 
skolans cafeteria, kiosk eller fritidsgårdar upphör. 

 
Nya gymnasieskolans utmaning ligger bl.a. i att utöka andelen elever att välja praktiskt inriktade yrkeslinjer. 
Vi vill:  

 Utöka samarbetet med näringslivet samt öka attraktionen för unga att vilja arbeta med vård och  
omsorg och även inom andra praktiska yrkesområden. Ett sätt skulle vara att låta människor från olika  
praktiska yrken som brinner för sitt yrkesval, komma till skolan och dela med sig av sina erfarenheter med 
en positiv beskrivning. 

 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
 
Investeringar: Vi instämmer i majoritetens bedömning.  
 
Socialnämnden 
Driftbudget - verksamhetsnivå  
För oss kristdemokrater motiverar solidaritetsprincipen att ta gemensamt ansvar för alla människor, i synner-
het de utsatta. Vi anser att socialpolitiska insatser måste präglas av respekt för den personliga integriteten och 
ge förutsättningar för inflytande och delaktighet från den enskilde både när det gäller vuxna och barn. Allians-
regeringens proposition ”stärkt skydd för barn och unga” föreslår ändringar i socialtjänstlagen i syfte att stärka 
stödet och skyddet för barn och ungdomar som far illa eller som riskerar att fara illa. Tillsynsärenden inom 
hälso- och sjukvård ökar således då den statliga tillsynen förstärkts. Socialnämnden står inför en rad utmaning-
ar de kommande åren som kommer att kräva både resurser och nyskapande idéer.  
 
Vi vill: 

 förstärka ramen för att bättre kunna identifiera och stödja ”glömda barn”, d.v.s. barn till alkoholister,  
psykiskt sjuka m.m.  

 utveckla föräldrastödsprogrammen och att de ska erbjudas varje år. 

 att det skall finnas en kommunal garanti för personer som beviljats insatser för boende enligt Socialtjänst-
lagen, SOL, att få sin bostad inom tre månader från det att beslut tagits och att det finns regler för vilka 
skyldigheter kommunen har om löftet inte hålls. 

 att de ideella organisationerna ska släppas in i missbruksvården. Det finns många organisationer inom till 
exempel kyrkor och samfund som har ett dokumenterat gott utfall i sin verksamhet. 

 att kommunen arbetar aktivt för att förhindra och motarbeta drog- och alkoholanvändning hos Botkyrkas 
ungdomar.  

 att kommunen också bygger upp kompetens för att upptäcka andra former av missbruk, exempelvis  
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spelmissbruk. Många ungdomar, inte minst skolkande skolelever eller arbetslösa, riskerar att tidigt fastna i 
detta missbruk. 
 

Att tillförsäkra att barn och unga inte far illa är ett ansvarsfullt och många gånger komplicerat uppdrag. 
En lagstadgad verksamhet måste uppfylla de krav gällande utredningar och åtgärder som lagen kräver och kan 
inte gå med underskott år efter år. Dessa brister på resurser kan potentiellt skada barn och unga då man inte 
kan garantera kvalitén i socialtjänstens verksamhet och öka kostnaderna i allt för hög grad. En mycket viktig 
del av arbetet handlar om kontinuitet och uppföljning. Sverige och Europa står mitt i en enorm uppgift att ge 
människor som flyr från krig, förföljelse och förtryck en trygg tillvaro. Mot bakgrund av att antalet personer 
som sökt asyl i Sverige ökat kraftigt är utmaningarna för det svenska asylsystemet och följaktligen för kom-
munerna mycket stora. Situationen förändras dag för dag, vecka för vecka och då socialnämnden har det stra-
tegiska samordningsansvaret för kommunens flyktingmottagande så kommer det att innebära ytterligare ut-
maningar de kommande åren.  Kostnaderna för det ekonomiska biståndet uppskattas också fortsättningsvis 
stadigt att öka och vi kristdemokrater ökar därför driftramen för nämnden med motsvarande 12 miljoner kro-
nor för 2016 som omfördelas från posten KS/KF förfogande och KS drift, från posten KLF. 
 
Hög arbetsbelastning och hög personalomsättning kan leda till att barn och unga faller mellan stolarna när inte 
tillräcklig erfarenhet finns samt att antalet ärenden per person inom socialtjänstens är högt. Detta kan också 
leda till sämre uppföljning vid placeringar och längre placeringar vilket i sin tur leder till högre kostnader. Ris-
ken finns för att barn, unga och vuxna far illa då anmälningar och utredningar går för långsamt samt att upp-
följningarna av insatserna blir lidande. Åtgärder behöver genomföras för att kommunen ska få behålla perso-
nalen långsiktigt. Man behöver en strukturerad och individuellt utformad introduktion för nyanställd personal 
inom socialtjänsten för att man ska klara av de utmaningar som arbetet långsiktigt innebär. Sedan kan man 
succesivt övergå till svårare ärenden. Lönerna måste ligga i linje med det ansvar och den kompetens som per-
sonalen har annars är det svårt att motivera personer att stanna. Det behövs också personal med speciell 
kompetens som kan hantera ärenden gällande brukare med mer komplexa behov. Men även om man kommer 
till rätta med personalbristen och kompetensutvecklingen så behövs en strukturerad organisation uppifrån 
som är utrustad med den övergripande kunskapen för ett samhälle i allt större behov av sociala tjänster. 
 
Bostadsbristen leder till höga kostnader för hotell och vandrarhem då placeringarna där blir många. Om en 
familj inte har någonstans att ta vägen och alla lägenheter som kommunen hyr är upptagna, blir nödlösningen 
t.ex. ett rum i ett lägenhetshotell eller vandrarhem vilket ofta blir långvarigt och innebär höga kostnader som 
enligt prognosen inte ser ut att minska någon gång de kommande åren. Bostadsbrist och arbetslöshet i landet 
påverkar alla och innebär att en allt större grupp dessutom söker sig till socialtjänsten som annars inte har en 
social problematik, vilket ytterligare ökar belastningen. Det behöver byggas mer generellt, både när det gäller 
lägenheter för unga, arbetslösa och människor med sociala problem. Kommunen borde också se över möjlig-
heten att i framtiden bygga modulbostäder med tidsbegränsade bygglov. Detta skulle kunna lindra en del av 
bostadsbristen för nyanlända, men också de som är i behov av ekonomiskt bistånd av andra orsaker och blir 
kvar länge på vandrarhem eller hotell. 
 
Barn och ungdomars psykiska hälsa och föräldrars möjligheter och förmåga att på ett fullgott sätt kunna ta 
hand om sina barn och lösa de problem som kan uppstå i ungdomsåren påverkar hela samhället i stort. Det är 
mycket viktigt med insatser såsom föräldrastöd vilket samhället tjänar på i längden. Mår familjen bra så mår 
samhället bra. Ett utvecklat föräldrastöd bör prioriteras så att alla föräldrar som önskar kan delta och att in-
formationen om föräldrastödsprogrammen når ut till alla och erbjuds varje år. 
 
Det är viktigt att den nya resursfördelningsmodellen tar med fler faktorer än befolkningsutvecklingen i beräk-
ningen av framtida volymförändringar. Ett system som i allt för stor utsträckning tar hänsyn till parametern – 
volymökning – kan slå hårt mot vissa förvaltningar såsom bl.a. socialförvaltningen. Detta då en eller ett fåtal 
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brukare kan komma att kosta väldigt mycket mer än beräknat. Det måste i systemet finnas tillräckligt utrymme 
för större variationer i behov. 
 
Det är positivt att kommunen jobbar aktivt för att hitta platser för tillfälligt jourboende vilket kan skapa  
trygghet för de medborgare som p.g.a. olika sociala problem är i behov av försörjningsstöd och en plats att bo. 
Kommunen måste också fortsätta att aktivt arbeta med Botkyrkabyggen för att säkra tillgången av boende för 
berörda målgrupper.  
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
 
Investeringar: Vi instämmer i majoritetens bedömning.  
 
Vård- och omsorgsnämnden  
Driftbudget - verksamhetsnivå  
 
Vi vill: 
• satsa på kompetensutveckling för personalen. 
• ta fram och erbjuda ett Trygghetskontrakt med medborgarna, som tydligt visar vad kommunen ska göra 

för att säkerställa en likvärdig vård. 
• erbjuda fler offentligfinansierade utföraralternativ inom äldreomsorgen t.ex. seniorboende och trygghets-

boende, som både kan ta hänsyn till integritet, hög servicenivå, larm, bostadsrätt eller hyresrätt och närhet 
till personal, utan att vara ett institutionsboende. 

• utveckla samverkan med ideella föreningar och idéburna organisationer; för bl.a. språkanpassat äldrebo-
ende. 

• garantera att personer som beviljats insatser för boende enligt lagen om särskilt stöd och service till funkt-
ionshindrade, LSS och Socialtjänstlagen, SOL får sin bostad inom tre månader från beslut och att det finns 
regler för vilka skyldigheter kommunen har om löftet inte hålls. 

• planera för anpassat småskaligt boende i varje kommundel med en prioritering där behovet är mest akut. 
• inrätta en akutbedömnings/verkställighetsfunktion som har mandat att dygnet runt agera om behov av 

akut insats behövs för att t.ex. avlasta anhörigvårdare (Vi anser att föreslagen äldrelots inte i tillräcklig grad 
löser vad som egentligen efterfrågas). 

• bevaka att processen med ombyggnation av Allégårdens vård- och omsorgsboende och omvandlingen av 
Tumba vård- och omsorgsboende, som omfattar försäljning av fastigheten Samariten, sker både skynd-
samt och kostnadseffektivt. 

 
Vård- och omsorgsnämnden står inför stora utmaningar under 2016 och de kommande åren. Förvaltningens 
delårsrapport per augusti 2015 visade ett prognostiserat underskott på 20,5 miljoner kronor. I första hand 
handlar det om volym- och kostnadsökningar inom hemtjänst, externa placeringar och personlig assistans.  
 
Befolkningsprognosen visar ett ökat antal äldre och en tydlig trend är att personer 65 år och äldre kommer att 
utgöra en allt större andel av kommunens befolkning. Volymökningen i kommunen motsvarar behov av ett 
nytt vård- och omsorgsboende var femte år. Inom funktionshinderområdet är behovet ett nytt service- eller 
gruppboende per år. Dessutom är underhållet av en stor del lägenheter och lokaler eftersatt och måste åtgär-
das för att uppfylla Arbetsmiljöverkets krav. I första hand handlar det om Tumba vård- och omsorgsboendet 
och Allégården med totalt cirka 200 brukare. Det är beklagligt att ombyggnationen av det gamla barn- och 
ungdomsboendet i Tullinge samt färdigställandet av Lövkojan försenats p.g.a. bristande planering. Det är sär-
skilt viktigt med en väl fungerande strategi för att säkerställa en trygg boendesituation för äldre och personer 
med funktionsnedsättning inklusive bostäder med särskild service enligt LSS som vård- och omsorgsboenden 
enligt SoL. 
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Kompetensutveckling för personalen som arbetar inom vården och omsorgen om äldre har i några avseenden 
varit eftersatt. Samtidigt har den höga personalomsättningen av handläggare såväl som chefer inom myndig-
hetsverksamheten i samspel med det ogynnsamma arbetsmarknadsläget inneburit kompetensflykt, varierande 
kvalitet på utredningar och brister i rutinerna vilket i sin tur påverkat både handläggningstiden och kvaliteten 
negativt. Dessutom är arbetet med förebyggande HR-stöd och systematiskt arbetsmiljöarbete inom förvalt-
ningsorganisationen eftersatt. Här eftersträvar vi mer stabilitet och resursförstärkning med avseende på perso-
nal såväl som handledning och utbildningsinsatser. Kristdemokraterna ser inte kompetenshöjande insatser 
som en kostnad, utan en investering som på längre sikt ger stimulans, effektivitet och bättre resultat samt en 
kvalitetshöjning för de som får del av den här delen av kommunal service. Förvaltningen måste bli en mer 
attraktiv arbetsgivare som behåller, förvaltar och utvecklar redan anställda medarbetare men också attraherar 
ny kompetent och kvalificerad personal. Här är det nödvändigt med resursförstärkningar och stödfunktioner. 
Därför vill Kristdemokraterna göra en särskild satsning i syfte att åstadkomma kvalitetsutveckling inom verk-
samheten. Utöver ren kunskapsutveckling, handledning och fortbildning, vill vi satsa på IT-användning, ledar-
skapsutveckling, erbjuda stöd och kompetensutveckling till verksamhets- och enhetschefer, synliggöra karriär-
vägar, utveckla nya utbildningsmoment och inte minst att stärka personalens möjligheter till inflytande och 
delaktighet. Ett annat viktigt satsningsområde är att få fler män att välja vården och omsorgen om äldre som 
yrke. 
 
Kristdemokraterna vill införa valfrihetssystem, LOV, för omvårdnadstjänster snarast möjligt för att stärka den 
enskildes möjligheter till inflytande över den egna vardagen. Dessutom kommer det att uppmuntra enskilt 
företagande eller kooperativ verksamhet inom äldreomsorg, för att utöka valmöjligheterna för kunden att välja 
mellan olika utförare. Tanken är att kundernas val av utförare ska påverka kvaliteten i positiv riktning gällande 
de tjänster som erbjuds, men också att det på sikt ska bidra till att göra yrkena inom detta område mer pro-
fessionella och attraktiva. 
 
De 17 lokala värdighetsgarantier som på initiativ från Kristdemokraterna gäller från 1 januari 2014 inom Bot-
kyrkas äldreomsorg är ett viktigt steg i rätt riktning eftersom förutom en ökad tydlighet om vilken service man 
kan förvänta sig, även bidrar till kvalitetsutveckling genom att äldreomsorgens medarbetare får en tydligare 
bild av sina arbetsuppgifter. De lokala värdighetsgarantierna måste dock kontinuerligt utvärderas och utvecklas 
genom att granska och utveckla rutiner och lokala riktlinjer för att identifiera vad som kan riskera att bli gene-
raliserande samt för att bättre kunna anpassas efter enskildas viljor, vanor och preferenser. Värdighetsgaranti-
erna måste bli en naturlig del i det dagliga arbetet genom att vara vägledande för personalens arbetssätt och 
bemötande, samt även genomsyra hela verksamheten. 
 
Åldrandeprocessen kan innebära förutom sämre aptit att smak och doft upplevelse förändras. Viktminskning 
och undernäring av äldre är ett betydande problem både för patienter, anhöriga, och hela vårdsystemet. Den 
sociala aspekten på vad en måltid innebär bör inte förringas. En positiv måltidsupplevelse är betydelsefullt för 
aptiten och är kopplad till bl.a. social situation och sällskap under måltiden, rummets och dukningens utform-
ning och matens smak, doft, färg, form och konsistens. Det är viktigt att äldre personer får chans att uppleva 
måltiderna som något positivt. Därför behöver maten och måltidssituationerna i större utsträckning anpassas 
efter varje individs hälsa, smak och förutsättningar. 
 
Det är nödvändigt med effektiviseringar inom flera av nämndens verksamhetsområden. Vi bedömer att det 
finns en möjlighet till att effektivisera genom bl. a. lägre timpris och införande av digitala (nyckelfria) låssystem 
inom hemtjänsten, omvandling av några gruppbostäder (med krav på bemanning dygnet runt) till servicebo-
städer och sänkta ersättningsnivåer på serviceboenden inom verksamheten för omsorg om personer med 
funktionsnedsättning. Kristdemokraterna vill även se över och ta fram rutiner för att kvalitetssäkra att bi-
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ståndsbedömningarna sker på likartat sätt och i nivå med andra kommuner med motsvarande förutsättningar 
och därmed få en positiv effekt för det ekonomiska utfallet. 
 
Vi anser dock att alltför stora effektiviseringsåtgärder riskerar att påverka kvaliteten av servicen negativt och 
ökar därför driftramen för nämnden med motsvarande 12 miljoner kronor under 2016 från posten KS/KF 
förfogande och KS drift, från posten KLF. Tillskottet avser i huvudsak de underbudgeterade posterna för 
hemtjänsten, personlig assistans och externa placeringar (som beror på platsbrist på våra boenden och förse-
nade byggplaner). Förutom dessa satsningar vill vi också se en resursförstärkning och stödfunktioner för per-
sonalen. I synnerhet kompetenshöjande insatser såsom kompetensutveckling, handledning och fortbildning 
för att minska den höga personalomsättningen av handläggare och chefer inom myndighetsverksamheten som 
inneburit komptensflykt, varierande kvalitet på utredningar och brister i rutiner.  
 
Män och kvinnor med funktionsnedsättning är en av de fyra grupper som löper störst risk för ohälsa enligt 
Botkyrka kommuns egen omvärldsanalys för 2016-2019. Funktionsnedsättningar kan te sig på många olika 
sätt vilket gör att kommunen behöver arbeta än mer individanpassat för att hjälpen ska nå fram. Personer med 
neuropsykiatriska diagnoser är en särskilt utsatt grupp där många på grund av funktionsnedsättningen har 
svårt att tala för sig själv. Kristdemokraterna vill därför verka för en ökad kompetens om dolda handikapp 
inom kommunen, men främst hos de utredande tjänstemännen. Insatserna skall vara utformade med indivi-
dens behov i centrum - inte utifrån hur kommunen är organiserad. Ett led i detta är bland annat ett förbättrat 
samarbete mellan olika instanser inom kommunen exempelvis socialtjänst och vård och omsorg med dess 
utförande instanser. 
 
Vi anser att kommunen ska införa möjligheten för dem som vill och är 85 år eller äldre att tillgå ett tryggt ge-
menskapsboende oavsett friskhetstillstånd inom tre månader från det att sådan begäran gjorts. Det är, menar 
vi, i sig en förebyggande åtgärd eftersom de personer som tillhör denna grupp kan känna ökad trygghet i be-
fintligt boende och att därmed möjligtvis senarelägga tunga vårdinsatser. 
 
Det är en grundläggande rättighet att brukare av välfärdstjänster inte ska behöva utsättas för andrahands- eller 
tredjehandsrök från kommunens personal. Vi anser därför att alla medarbetare inom vård och äldreomsorg 
inte tillåts att röka under arbetstid och ser till att man byter kläder om man röker på sin lunchrast. Det är här 
brukarens rättighet att slippa röklukt som måste gå före rökarens rättigheter att röka. Personalen ska informe-
ras tydligt om detta och erbjudas rökavvänjning. Detta är en arbetsledarfråga som ska ingå i medarbetarsamta-
let och följas upp kontinuerligt. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
 
Investeringar: Vi instämmer i majoritetens förslag. 

 
Revision 
Driftbudget - verksamhetsnivå  
Inom revisionens verksamhetsområde menar vi kristdemokrater att revisorerna: ska verka för att det ska  
finnas garantier för kommunala tjänster (tjänstegarantier) som ger klara spelregler för både kommun,  
näringsliv och kommunmedborgare; verka för att öka mångfalden av utförare i offentlig sektor; tillse att det  
regelbundet görs en översyn av förvaltningsorganisationen och annan förvaltningsindelning för att få mesta 
möjliga till lägsta kostnader. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
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KS och KF förfogande 
I likhet med tidigare år görs avsättning för oförutsedda kostnader som föreslås avsättas till kommunstyrelsens 
och kommunfullmäktiges förfogande.  
 
När det gäller kommunens totala drift så omfördelar vi sammanlagt 24 miljoner kronor. Vi minskar 10 miljo-
ner från posten KS/KF förfogande. Dessa miljoner omfördelar vi genom en ökning i drift till Socialnämnden 
för att stärka upp det underskott som finns samt för de kommande utmaningarna bl.a. i och med flyktingkri-
sen samt en ökning i drift till Vård- och omsorgsnämnden gällande bl.a. de underbudgeterade posterna för 
hemtjänsten, personlig assistans och externa placeringar. 
 
I övrigt instämmer vi i majoritetens bedömningar. 
 

Kristdemokraternas ekonomi 2016 i sammanfattning 

 
Resultaträkning 2016 

Miljoner kronor 
Budget 
2015 

Fl.plan 
2016 

Budget. 
S+V+MP 
2016 

Budget  
Kristdemokraterna 
2016 

Nämndernas verksamhet -4 591,9 -4 794,6 -4 749,4 -4 749,4 

Interna och gemensamma poster 300,1 315,2 320,2 320,2 

Avskrivningar -239,0 -249,0 -249,0 -249,0 

      

S:a verksamhetens nettokostnad -4 530,8 -4 728,4 -4 678,2 -4 678,2 

      

Skattenetto  4 552,6 4 742,4 4 681,6 4 681,6 

Finansiella kostnader -68,5 -76,0 -76,0 -76,0 

Finansiella intäkter 80,0 81,0 81,0 81,0 

      

Resultat efter skatt och finansnetto 33,3 19,0 8,4 8,4 

Pensionskostnader från avsättning 25,0 26,0 26,0 26,0 

Balanskravsresultat 58,3 45,0 34,4 34,4 

      

Utrymme för investeringar 297,3 294,0 283,4 283,4 
Resultat i % av skatteintäkter 0,7 0,4 0,2 0,2 
Balanskravsresultat i % 1,3 0,9 0,7 0,7 
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        Investeringar 2016       
 

Miljoner kronor 
Budget 
2015 

Fl.plan 
2016 

Budget. 
S+V+MP 
2016 

Budget  
Kristdemokraterna 
2016 

     

Kommunstyrelsen -43,2 -35,2 -35,2 -35,2 

Samhällsbyggnadsnämnden -35,0 -31,0 -31,0 -21,5 

Tekniska nämnden -120,5 -189,5 -202,7 -212,2 

      

Kultur- och fritidsnämnden -115,1 -31,9 -31,2 -31,2 
Arbetsmarknads- och vuxenutbild-
ningsnämnden -5,0 -32,7 -32,7 -32,7 

Utbildningsnämnden -334,5 -428,5 -329,5 -329,5 

     

Socialnämnden -4,0 -28,0 -28,0 -28,0 

Vård- och omsorgsnämnden -52,2 -44,0 -44,4 -44,4 

      

Avsatt till KF:s förfogande -140,0  -10,0 -10,0 

Upprustning av skolor och förskolor -100,0 -200,0 -200,0 -200,0 

     

Summa totalt -949,5 -1 020,8 -944,7 -944,7 
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Driftsammandrag 2016         

Miljoner kronor 
Budget  

2015 

Budget. 
S+V+MP 

2016 

Budget  
Kristdemokraterna 

2016 

    

kommunstyrelsen -286,9 -280,8 -266,8 

exploateringsverksamhet 10,0 17,6 17,6 

    

Samhällsbyggnadsnämnd -147,7 -157,0 -157,0 

Teknisk nämnd -1,7 -1,2 -1,2 

Miljö- och hälsoskyddsnämnd -11,6 -13,9 -13,9 

     

Kultur- och fritidsnämnd -218,6 -228,7 -228,7 

Arbetsmarknads- och vuxenutbild. -218,3 -229,2 -229,2 

Utbildningsnämnd -2 223,5 -2 283,4 -2 283,4 

     

Socialnämnd -534,6 -562,2 -574,2 

Vård- och omsorgsnämnd -939,8 -982,4 -994,4 

Revision -3,9 -4,0 -4,0 

    

Volymreserv -5,0 -5,0 -5,0 

Effektiviseringar 9,7 9,7 9,7 

KS/KF förfogande -20,0 -14,0 -4,0 

Särskilda ändamål, Lokaler  -15,0 -15,0 

    

Summa -4 591,9 -4 749,4 -4 749,4 
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Förslag till beslut 

 
Med anledning av ovanstående yrkar vi att kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige beslutar 
 

1) att fastställa det kristdemokratiska förslaget till ettårsplan för år 2016. 
 

2) att fastställa skattesatsen för år 2016 till 20 kronor och15 öre 
 

3) att nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom den egna budgetramen. 
 

4) att beloppsramen för upplåning under 2016 fastställs till  3 804 miljoner kronor, inklusive den  
upplåning för Botkyrkabyggen, Söderenergi, Upplev Botkyrka AB, Hågelbyparken AB och Botkyrka 
stadsnät AB  inom ramen för kommunens internbank. 

 
5) att den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen som 

ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
1. Botkyrkabyggen 1 400 miljoner kronor. 
2. Söderenergi 899 miljoner kronor. 
3. Upplev Botkyrka AB 15 miljoner kronor. 
4. Hågelbyparken AB 10 miljoner kronor. 
5. Botkyrka stadsnät AB 230 miljoner kronor. 

 
 

6) att kommunfullmäktige beslutar om att upprätta en plan för att långsiktigt minska kommu-
nens låneskuld. 
 

7) att kommunfullmäktige uppdrar till kommunstyrelsen att initiera en utvärdering av intern-
banken 

 
 

 
Botkyrka 2015-11-02 
 
 
Stefan Dayne (kd)           
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Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
1. Kommunfullmäktige fastställer Folkpartiets förslag till ettårsplan 
för 2016. 
2. Kommunfullmäktige fastställer skattesatsen för 2016 till 20 kronor och 
15 öre. 
3. Kommunfullmäktige uppmanar berörda nämnder att utifrån ändringar i 
nämndernas reglementen ta fram och arbeta in mål och åtaganden för de 
verksamheter som överförs från kommunstyrelsen. Detta ska återrapporteras 
i samband med delårsrapport 1 2016. 
Nämnderna har möjlighet att själva fatta beslut om omfördelningar inom 
den egna budgetramen. 
4. Kommunstyrelsen får under 2016 inom en total låneram på 3 804 miljoner 
kronor ta upp nya och omsätta befintliga lån. Detta inkluderar upplåning 
för AB Botkyrkabyggen, Söderenergi AB, Upplev Botkyrka AB, 
Hågelbyparken AB och Botkyrka Stadsnät AB inom ramen för kommunens 
internbank. 
5. Den totala kreditramen inklusive både borgen och upplåning för bolagen 
som ingår i kommunens internbank ska under 2016 vara: 
• AB Botkyrkabyggen; 1 400 miljoner kronor. 
• Söderenergi AB; 899 miljoner kronor. 
• Upplev Botkyrka AB; 15 miljoner kronor. 
• Hågelbyparken AB; 10 miljoner kronor. 
• Botkyrka Stadsnät AB; 230 miljoner kronor. 
• Låneramen för kommunens eget upplåningsbehov (exklusive upplåningen 
till kommunens bolag) föreslås uppgå till 1 250 miljoner kronor. 
6. För Södertörns Energi AB föreslås en borgensram på brutto 1 250 miljoner 
kronor (netto 625 miljoner). För Syvab föreslås att borgensramen 
sätts till 90 miljoner kronor, för Södertörns Fjärrvärme AB till 40 miljoner 
kronor och för SRV Återvinning AB till 85 miljoner kronor.  
För bostadsrättsföreningar  och ideella föreningar föreslås en borgensram på 23 
miljoner respektive 45 miljoner kronor för 2016. 
7. Samhällsbyggnadsnämnden och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
får i uppdrag att öka kommunens ambitioner för exploatering 
och företagsetablering så att fler jobb skapas i Botkyrka. 
8. Samhällsbyggnadsnämnden får i uppdrag att öka exploateringstakten för 
att nå 20 miljoner kronor i exploateringsintäkter. 

9. Kommunfullmäktige uppdrar till kommunstyrelsen att initiera en 
utvärdering av internbanken. 

10.Kommunfullmäktige beslutar om att upprätta en plan för att långsiktigt 
minska kommunens låneskuld. 
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Inledning 
Folkpartiet I Botkyrka lägger i detta dokument fram vårt förslag till ettårsplan för 
2016. Den har rubriken Realism och Relevans. Med detta menas att Folkpartiet som 
oppositionsparti lägger fram förslag som är möjliga att genomföra om vi får makten 
och som också berör medborgarna i Botkyrka. 

Våra kommentarer till majoritetens budgetförslag 2016 har fokuserats kring 
konsekvenserna av följande omvärldshändelser och förhållanden: 

• En oväntad och oplanerad ökning av invandringen till Sverige främst pga. av 
krigen i Mellanöstern. Invandringen av flyktingar kommer med sannolikhet 
att påverka Botkyrka kommuns ekonomi och invånare. Behovet av 
grundläggande utbildning för vuxna och resurser för att introducera dem i 
arbetslivet kommer kraftigt att öka. 

• En kraftig och fortsatt strukturell förändring av lokala köpcentra orsakade av 
befintliga och planerade externa handelscentra typ Eriksberg/ Södra Porten 
eller IKEAs och Huddinge kommuns miljardsatsning på Nya Kungens Kurva 

• Botkyrka kommuns befolkningstillväxt och intäktsutveckling (skatter och 
avgifter) är fortfarande helt beroende av inflyttningen från andra länder. Utan 
den och statens utjämningsbidrag skulle Botkyrkas befolkningstillväxt och 
nettoresultat vara negativa beroende på utflyttningen till andra kommuner. 
Botkyrka kommun måste därför bli en attraktiv kommun att flytta till för 
familjer och företag i Sverige och Stockholms län. Detta är ett långsiktigt 
arbete som redan måste påverka budgeten för 2016. En insats för att öka 
attraktiviteten är att skapa ett diversifierat bostadsbyggnadsprogram vilket 
tillfredsställer breda grupper av boende med olika socioekonomiska 
förhållande samt öka undervisningskvaliten i skolorna. 

• Den svaga skattekraften i kommunen kommer att bestå över planerbar tid och 
kräver därför en kraftig ekonomisk effektivisering av kommunförvaltningarna 
i kombination med åtgärder som syftar till att öka skattekraften. 

• Livslängden ökar hos befolkningen och antalet pensionärer ökar i kommunen 
vilket kräver ökade resurser för omvårdnad och välfärd. 

• Norra delen av Botkyrka kommun präglas av närheten till storstaden med en 
ökande genomfartstrafik som följd. En annan påtaglig förändring är 
biltätheten per invånare i kommunen vilken också ökar i hela kommunen. 
Detta ställer ökande krav på effektiva trafiklösningar vilka tar hänsyn till alla 
typer av persontransporter såväl som andra typer av transporter. 
Kollektivtrafiksatsningarna kommer sannolikt inte över överskådlig tid att 
ersätta tillväxten och behovet av privata fordon 

• Botkyrkas arbetstillfällen präglas av Botkyrka kommun som arbetsgivare. 
Antalet anställda i kommunförvaltningarna är nästan tio gånger större än hos 
de näst största arbetsgivarna ca 700 DeLaval/ Tumba, ca 400 Alfa Laval/ 
Tumba (totalt 17.000 anst.) vilka är tillverkande företag. Näringslivet i övrigt 
domineras av företag i servicebranschen där småföretagen till antalet 
dominerar. De flesta med låg lönsamhet, ofta drivna av företagare med 
utländsk bakgrund. Totalt är den förvärvsarbetande dagbefolkningen ca 
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23.800. Haninge kommun har ungefär samma situation medan Huddinge har 
ca 44.000 förvärvsarbetande i övrigt lika Botkyrka. Huddinge och Södertälje 
liknar varandra i dessa avseenden. 

Kommentarer till Botkyrka kommun som arbetsgivare och 
tjänsteproducent 

För Folkpartiet är det viktigt att vi kan bidrag till en positiv utveckling för hela 
Botkyrka. Folkpartiet anser att Botkyrka kommun med sina begränsade resurser 
måste fokusera på några verksamhetsområden som särskilt bidrar till kommunens 
utveckling och med hänsyn till de skilda socioekonomiska och geografiska 
förutsättningar som gäller i kommunen.  
 
Detta innebär att storstadsförorten, vilken karakteriserar bland annat norra Botkyrka 
samt Storvreten, har andra behov och kräver delvis andra insatser av kommunen än 
typiska villaområden som Tulllinge och Tumba eller landsbygdsområden som 
Grödinge. Sistnämndas behov av kommunens insatser skiljer sig som känt avsevärt 
från de norra delarnas.  
 
De verksamhetsområden som då är av strategisk betydelse för Botkyrka är 
utbildning, vård och omsorg, samhällsbyggnad, näringsliv samt trafik. 
 

Utbildning 

Den viktigaste frågan inom utbildningsområdet är att elever i alla skolformer ska 
lämna dessa med godkända betyg. Vi är medvetna om svårigheterna inom området 
men det är politikens huvuduppgift är att se till så att förutsättningar för det uppnås. 

Då handlar det konkret om att det måste vara ordning och reda i skolan. Det måste 
satsas på hjälp och stöd för elever med särskilda behov. Men också elever som har 
det lätt måste uppmuntras med lämpliga resursinsatser. 

Inom vuxenutbildningen måste det framöver finnas tillräckliga resurser för att kunna 
ge grundskolekompetens till de som saknar sådan t ex bland nyanlända med tanke på 
den relativt låga sysselsättningsgraden bristen på sådan ger upphov till. Dessutom att 
alla som är i behov av det kan genomgå en gymnasial vuxenutbildning. Detta öppnar 
möjligheten till ett jobb eller vidare utbildning. 

Vidare ska satsningar göras på lärarna. Kompetensutveckling och lönemässig 
premiering av duktiga lärare är ett måste. Rektorer ska få stöd i sitt ledarskap. 

Den fysiska arbetsmiljön i skolan måste bli bättre för såväl elever som alla personal. 
Folkpartiet har länge pekat på det eftersatta underhållsbehovet i skolan. Detta gäller 
främst skolorna i Tullinge men situationen är likartad på andra håll. Vi står fast vid 
kravet att mer medel måste satsas på reinvesteringar i skolans lokaler.  

Vård och omsorg 

Huvuduppgiften inom vård och omsorg är att se till så att det finns boende för alla, 
äldre och de som är i behov av omsorg p.g.a. funktionshinder, av god kvalitet. Tyvärr 
är det inte så i dagens Botkyrka. Det behöver byggas fler boende för såväl äldre som 
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funktionshindrade. I dagsläget är kommunen hänvisad till dyra externa placeringar. 

Aktiviteter på boendet är av största vikt. Maten ska vara god och det ska finnas 
stimulerande fritidsaktiviteter. Funktionshindrade ska erbjudas sysselsättning inom 
daglig verksamhet. 

Det ska finnas valfrihet inom hemtjänsten. Andra än kommunen måste ges 
möjligheten att utföra hemtjänst. 

Precis som inom skolan är det viktigt med kompetensutveckling av den personal som 
jobbar inom vård och omsorg. Resurser måste avsättas till detta ändamål. 

Samhällsbyggnad 

Begreppet samhällsbyggnad innefattar många delar som alla, enligt vårt sätt att se 
det, syftar till att öka Botkyrkas attraktivitet och därmed i längden leda till ökade 
skatteintäkter. 

A och O är att det byggs fler bostäder. Bostäder måste tillkomma i alla kommundelar 
och vara av varierad upplåtelseform. Här är det viktigt att det byggs fler bostäder 
med eget ägande i t ex norra Botkyrka medan det behövs fler hyresrätter i Tullinge. 
Det måste vara möjligt att göra bostadskarriär i kommunen och även att kunna bo 
kvar i kommunen om man som äldre vill sälja sin villa. 

Nya områden för bostadsbyggnation måste tillkomma. Folkpartiet har tidigare pekat 
på Lilltumba i Tumba och Aspberget i Eriksberg som tänkbara områden. Vi kan 
också tänka oss att upp för bostadsbyggande vid Hågelby som ett alternativ till andra 
etableringar. I Norra Botkyrka anser vi att möjligheten till överdäckning av E4/E20 
bör prövas, med bostadsproduktion som en följd av detta. 

Fler byggföretag måste bli aktörer på byggmarknaden i Botkyrka! Det tjänar vi alla 
på. Med fler aktörer blir det billigare att bygga. Enklare regelverk kring byggnation 
är också nödvändigt. Det gäller även kommunala regler som måste bli färre och 
enklare. 

Näringsliv 

Folkpartiet vill också se ett lyft för näringslivspolitiken i Botkyrka. Botkyrka 
kommun bör stödja och utveckla existerande kluster av näringslivsverksamhet som 
sedan länge är etablerade i kommunen där kompetens finns såväl inom management 
som på utförandesidan. Vi kan se sådana kluster inom handel, livsmedel, logistik och 
transportnäring. En fortsatt stimulans och utveckling av dessa borde ge näringsliv 
och kommunen goda förutsättningar för att skapa fler arbetstillfällen. 

Mycket av villkoren för företagande styrs av statliga beslut, men Botkyrka kommun 
kan göra en del för att påverka företagsklimatet i positiv riktning. Det gäller för 
kommunen att ha flexibilitet och framförhållning när det gäller planläggning av mark 
och lokaler för företag och deras verksamhet i kommunen.  

Kommunens näringslivskontor har därför en nyckelroll för företagsamheten i 
kommunen. Bristen på kunskap om näringslivets regler och villkor liksom bristande 
språkkunskaper är ett hot för många småföretag vilka bör åtgärdas med stöd av 
kommunen.  



 6 

Trafik 

Ett väl fungerande trafiksystem är Botkyrkas blodomlopp och ryggrad. Utan det kan 
inte Botkyrkas utvecklas och gå framåt. Ansvaret för trafiksystemet i Botkyrka delas 
av stat, landsting och kommunen. 

Staten ansvarar för det statliga vägnätet. Här finns flera investeringar som måste 
komma till stånd. Det handlar främst om förbifart Tullinge och en ny dragning av 
Hågelbyleden mellan Tumba och Alby. Dessutom borde staten tillsammans med 
kommunen ta ett ansvar för att genomföra en överdäckning av E4/E20 med syftet att 
sammanbinda västra delen av Botkyrkastaden med den östra som idag klyvs av 
motorvägen.  

Landstinget ansvarar för kollektivtrafiken. Det är viktigt att kollektivtrafiken är 
pålitlig, alltså går när den ska gå, och är tillgänglig för så många som möjligt av 
Botkyrkas invånare. Det är också landstinget som är ansvarigt för att det finns 
infartsparkeringar. Kommunen anvisar dock mark i denna fråga. Folkpartiet vill se 
fler infartsparkeringar i hela kommunen och vi är öppna för andra lösningar än de 
traditionella genom att t ex gräva ner parkeringar eller bygga parkeringshus. 

Slutligen har kommunen ett ansvar för det kommunala vägnätet samt för gång- och 
cykelvägar. Detta ansvar innebär, enligt Folkpartiet, att medel måste sättas av för 
underhåll av vägnätet. Tjälskott, gropar och potthål måste åtgärdas så snart som 
möjligt efter att de uppstått. Alternativ till bilåkande måste också finnas. Därför ska 
Botkyrkas nät av gång- och cykelvägar fortsätta att växa. 

 

Budgetkommentarer till kommunförvaltningarnas tjänsteutbud och 
kvalitet 

Vård- och omsorgsnämnden 

Nämnden och förvaltningen ansvarar för det kommunala stödet till äldre och 
personer med funktionsnedsättning. 
 
Folkpartiet anser att Botkyrka kommun måste utföra genomgripande en 
förändringsprocess av förvaltningen inför förväntat ökade volymer av kunder och 
behov. Tyvärr detta inom ramen för en snäv ekonomi med bibehållna mål avseende 
en till högkvalitativ vård, omsorg och service. 
 
Vi anser att nämnden är underfinansierad. Därför anser Folkpartiet att 
nämnden/förvaltningen måste tillföras mer pengar. Vi avsätter 10 miljoner kronor 
extra för år 2016. För att säkra kvaliteten för brukaren. 
 
Det finns stora behov av nya boendeformer och renovering av de befintliga. 
Planerade tillagningskök till alla boendeformer kan diskuteras utifrån, att för det 
första kostar de mycket mer, än att ha central tillagning och mottagningskök på 
boendena. Centralt sker även specialkosthantering smidigare. För det andra får inte 
de boende inträde till tillagningskök, vilket de skulle få till mottagningskök, och på 
det sättet kunde få möjlighet att bli delaktiga i matlagningsprocessen. 
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Externa boendeplatser kostar mycket och trenden borde vara den att kommunen kan 
erbjuda högkvalitativ service på alla vårdformerna. Därför är det viktigt att fler 
boendeplatser inrättas i kommunen 
 
Om valfrihet inom vård- och omsorg skulle råda, kunde brukarna få stöd fortare och 
bli mer nöjda på vården, samtidigt som det skulle bidra till mer balanserad ekonomi 
för kommunen. 
 
Personalomsättningen måste minskas och kompetensen höjas. Samarbete med 
vårdutbildningarna på alla nivåer är viktigt.  Även intern kompetenshöjande 
utbildning av medarbetare och chefer måste ske kontinuerligt. Ge de som vill 
möjlighet att arbeta heltid i stället för deltid, vilket kan leda till att medarbetare 
stannar på sitt arbete. 
 

Kultur- och fritidsnämnden 

Kultur- och fritidsnämnden och dess förvaltning i Botkyrka kommun ska uppmuntra 
och stödja valfrihet. Kulturlivet ska vara variationsrikt och kommunens 
mångkulturella sammansättning ska tas till vara och utnyttjas.  Likabehandlings-
principen är viktigt för oss i Folkpartiet. Den politiska majoriteten prioriterar idag 
vissa aktörer framför andra. Bidragen till föreningarna måste ses över för att 
säkerställa att de är inkluderande och inte exkluderande och att de tydligt går i linje 
med kommunens interkulturella policy. Folkpartiet vill därför minska anslagen till 
vuxenföreningar som inte har en omfattande utåtriktad verksamhet. 
 
Satsningar ska ske på såväl elit- som bredd inom idrotten. Det är även viktigt att 
fritidsverksamheter som inte handlar om idrott också får stöd. Att ge goda 
förutsättningar för kultur- och föreningslivet är därför en viktig kommunal uppgift.  
 
Vi vill att en nolltaxa för barn- och ungdomsaktiviteter införs. Verksamheter riktade 
mot barn- och ungdomar ska alltid komma i första hand.   
 
Detta innebär sammantaget att vi på kultur- och fritidsnämndens område vill minska 
anslaget med 6 miljoner kronor. 

Socialnämnden 

Socialförvaltningen och Socialnämnden ska vara det yttersta skyddsnätet för 
kommuninvånarna och skapa förutsättningar för att dessa har en acceptabel social 
situation enligt gällande lagstiftning. 
 
Nämnden fattar de politiska besluten inom individ- och familjeomsorgen, det vill 
säga barn- och ungdomar, ekonomiskt bistånd (socialbidrag), vuxna med beroende 
och missbruk, och vuxna med psykiska funktionshinder. Dessutom ansvarar 
Socialnämnden och förvaltningen för det strategiska ansvaret för kommunens 
flyktingmottagande. 
 
För Folkpartiet är dessa frågor extra viktiga att lyfta fram i det som berör 
Socialnämnden. 
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Folkpartiet vill att kommunen ordnar boende för utsatta människor inom kommunen 
och inte som idag betalar dyrt för externa boenden utanför kommunen. 
Socialnämndens budget äts alltmer upp av ökade kostnader för boenden på hotell, 
vandrarhem och härbärge. Denna utveckling måste bromsas och för att det ska ske 
måste alla förvaltningar samarbeta bättre och frågan prioriteras. 
 
Dessutom att Socialnämnden utökar samverkan med organisationer/föreningar och 
sociala företag eftersom dessa är ett viktigt komplement som kan tillföra kunskap och 
personliga nätverk. Dessa verksamheter som kan ge stöd till Botkyrkabor och öka 
deras möjligheter att delta i arbets- och samhällsliv får inte det ekonomiska bidrag de 
behöver idag. 
 
Förvaltningen bör arbeta uppsökande med de “glömda barnen” för att sedan ge dem 
strukturerade stödsamtal och möjlighet att gå i stödgrupp. På det sättet förebyggs 
kommande svårigheter. De “glömda barnen” är barn som växer upp i dysfunktionella 
familjer. Orsaken till detta kan vara alkohol, psykisk ohälsa, förståndshandikapp, 
fängelsevistelse, arbete m.m. Den främsta orsaken är alkoholen. Det beräknas finnas 
mer är 3000 “glömda barn” i Botkyrka.  
 
Folkpartiet vill genom sin ettårsplan avsätta mer pengar till att inrätta boenden än 
majoriteten samt öka bidragen till de sociala föreningarna. Dessutom vill Folkpartiet 
satsa på åtgärder för att kunna behålla och vidareutbilda personalen. 5 miljoner extra 
anslår vi till nämnden/förvaltningen på driftsbudgeten. 
 

Utbildningsnämnden 

Utbildning-från förskola, via grundskola och gymnasium till högskola och 
vuxenutbildning- är en mänsklig rättighet och en förutsättning för 
samhällsutvecklingen.  
 
Folkpartiet anser att utbildningsförvaltningen är underfinansierad. En lösning vore att 
slå ihop utbildningsförvaltningen med kultur- och fritidsförvaltningen. Detta skulle 
ge större effekt inom kulturen som då verkligen skulle få en plats i skolan för att inte 
tala om idrottsföreningarna som då kunde samverka med skolidrotten. Förutom mer 
verksamhet borde vi kunna rationalisera avsevärt och spara en hel del pengar som 
kan täcka brister i skolan. Vi anser att en studie för en eventuell sammanslagning 
snarast genomförs. För år 2016 anslår vi 10 miljoner kronor mer än majoriteten till 
nämnden och förvaltningen. 
 
Folkpartiet vill satsa på mönsterarbetsplatser i kommunen. Detta innebär inom 
utbildningsområdet att vi måste få ner personalomsättningen inom både förvaltning 
och skola. Som exempel har många rektorer slutat senaste året. Botkyrkas 
utbildningsförvaltning måste bli en attraktiv arbetsplats genom att kompetens och 
excellenta prestationer leder till höjda löner men också genom att förvaltnings- och 
skolledningar skapar en stimulerande miljö att arbeta i. Detta sker genom olika typer 
av utbildningar av personal på alla nivåer.   
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Arbetsmarknads- o Vuxenutbildningsnämnden 

Nämndens och förvaltningens främsta uppgifter är att genom vuxenutbildning och 
svenska för invandrare (SFI) vara med och bidra till att skapa förutsättningar för 
individer att få ett jobb eller gå vidare till högre utbildning. En annan huvuduppgift 
är att ordna sysselsättning för funktionshindrade inom daglig verksamhet. 
 
Folkpartiet ställer upp bakom dessa grundmål. Att ge de som behöver det ”en andra 
chans” genom gymnasial vuxenutbildning eller svenska kunskaper genom SFI är 
grundläggande uppgifter för förvaltningen. Liksom att skapa daglig sysselsättning åt 
de med funktionshinder. 
 
Däremot bör det inte vara en huvuduppgift för nämnden att erbjuda feriepraktik till 
gymnasieungdomar i det omfång som görs idag utan att kvalitetssäkring av 
praktikplatserna görs. De platser som anordnas måste kännas meningsfulla. Detta kan 
ske genom förbättrad uppföljning. 
 
Folkpartiet har samma anslag som majoriteten till arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsförvaltningen för år 2016. Tidigare har vi haft ett budgetpåslag till 
den gymnasiala vuxenutbildningen, men nu säger förvaltningen att man får ihop 
tillräckligt med medel för att uppnå kvantitetsmålet. Det är bra. 
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen 

Förvaltningen med tillhörande Samhällsbyggnadsnämnd ansvarar för detaljplaner, 
bygg- samt gata/parkverksamheten. 
 
För Folkpartiet är det viktigt att planeringstakten när det gäller bostäder ökas så att 
fler bostäder byggs i hela Botkyrka. Det ska vara attraktiva bostäder med blandade 
upprättelseformer som förbättrar möjligheterna att öka kommunens skatteintäkter och 
därmed skattekraft. Satsningar måste göras på att behålla bygglovhandläggare d.v.s. 
minska personalomsättningen. Vi räknar därför att våra intäkter för 
exploateringsverksamheten ökar med 7,4 miljoner kronor för år 2016. 
 
När det gäller gata/park så vill Folkpartiet anslå mer pengar till drift och underhåll av 
vägar samt gång- och cykelvägar. 3 miljoner kronor avsätter extra för år 2016. Detta 
behövs bland annat för att se till så att gropar och potthål försvinner. 
 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 

I de undersökningar som presenteras inom Södertörnsnyckeltal får miljöarbetet i 
Botkyrka höga betyg av medborgarna. Folkpartiet delar därför till allra största del 
majoritetens prioriteringar inom detta område. 
 
Dock anser vi att enheten ska öka sin ambition när det gäller att se till så att 
materialbolagen eller underentreprenörer som SRV håller rent runt 
återvinningsstationerna och att en regelbunden hämtning av grovsopor ska 
återinföras. Resultatet blir annars att för mycket dumpas på ställen i naturen där det 
inte hör hemma. 
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Vi anslår 0,5 miljoner mindre än majoriteten till nämndens verksamhet 
 

Tekniska nämnden 

Tekniska nämnden ansvarar för Botkyrka kommuns VA-anläggningar, den allmänna 
marken och förvaltning av kommunens ägda fastigheter och inhyrda lokaler.  
Till sin hjälp har Nämnden den Tekniska förvaltningen som har ansvaret för att 
förvalta vårt fysiska samhälle, d.v.s. bl a drift och underhåll av vägar, parker och 
grönområden i kommunen samt se till att medborgarna får rent vatten och att detta 
tas om hand efter användning för att renas och återföras till kretsloppet. 
 
Skötseln av vatten och avlopp har fungerat bra och mycket goda utvecklingsplaner 
föreligger, bl a för kommunens södra delar. Detsamma kan sägas beträffande yttre 
underhåll, tomtmark och städning. 
 
Tyvärr kan inte detsamma sägas beträffande ny-, till- och ombyggnationer av 
fastigheter, den ekonomiskt sett mest påtagliga uppgiften. Nämnden är genom sin 
förvaltning satt att leda och styra ett stort antal byggnationer. För detta ändamål har 
man i Förvaltningen en fastighetschef och ett antal projektledare. Kompetensen bland 
dessa förefaller vara otillräcklig med påtagliga brister i regelverk och processrutiner. 
Som en följd redovisas ständiga överdrag av de ekonomiskt tilldelade ramarna. De 
mest förskräckande exemplen gäller Falkbergsskolan och Storvretsskolan. En konsult 
är satt som fastighetschef vilket kortsiktigt kan lösa en del problem men måste 
långsiktigt lösas med en permanent chef. Här måste fokus riktas på en förbättrad 
ledningsfunktion för förvaltningen vars arbete leder till att de ekonomiska ramarna 
som nämnden fastställer hålls.  
 
I siktskåran kan skönjas nybyggnation av det omtalade Idéhuset i Tullinge som få 
invånare i området önskar sig. Dessutom har en utredning om ett nytt kommunalhus 
startat, liksom nybyggnation av en biogasanläggning. Alla mycket dyra och 
omfattande projekt.  
 
Folkpartiet har från första början ställt sig avvisande till Idéhuset. Att i egen regi 
bygga en biogasanläggning, i stället för att låta marknaden ta hand om saken, är 
också något som vi ställer oss tveksamma till. 
 
I stället föreslår Folkpartiet att satsa medel som kan frigöras från onödiga och 
svulstiga projekt, såsom Idéhuset, till att satsa på att förbättra skolmiljöerna där 
många gamla fastigheter har ett stort behov av upprustning. 

Kommunens ekonomi och finansiering  
Kommunens ekonomi ska vara stabil och i ordning. Kommunen ska vara en 
föredömlig arbetsgivare som erbjuder goda villkor och tar tillvara personalens 
kunskaper och kreativitet. Organisation och metoder, grundade på vetenskap och 
beprövad erfarenhet, ska kontinuerligt kunna anpassas till samhällsutvecklingen och 
förändrade uppgifter. Kommunen ska satsa på att kompetensutveckla sin personal.  
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Botkyrka kommuns ekonomi hyser en hel del oro. För det första är sjukfrånvaron 
bland de anställda alldeles för hög. I juli var den 7,14 procent. Det är mer än 1 
procent högre än vid samma tillfälle 2014. Hög sjukfrånvaro är ett stort slöseri med 
såväl mänskliga som ekonomiska resurser. Åtgärder måste sättas in snarast för att 
sjukfrånvaron för kommunens anställda ska sjunka. 
 
Ett annat bekymmer är den ständigt sjunkande skattekraften. Denna har sjunkit under 
en rad av år och är nu långt under länssnittet. Med låg skattekraft minskar 
skatteintäkterna och därmed hotas välfärden. Folkpartiet står bakom förslaget om 
oförändrad skatt, med den justering på två öre som uppkommit pga. skatteväxling 
med landstinget. Men vårt mål är att skatten på sikt måste sänkas till snittet i 
Stockholms län. 
 
Viktigt också är att den kommunala ekonomin uppnår ett överskott om 2 procent 
uppnås årligen och att högst 95 procent av skatteintäkterna ska gå till driften för att 
skapa utrymme för investeringar. 
 
Den kommunala upplåningen och kommunens skuldsättning måste minska och 
internbankens roll måste klargöras och utredas. Låneskulden ligger idag på knappt 
två miljarder kronor. Det är förvisso en minskning sedan 1 januari 2015, men 
minskningen beror på att en amortering gjorts på kraftvärmeverket i Igelsta i 
Södertälje. I övrigt har låneskulden ökat under året. En strategi för att minska 
kommunens låneskuld bör därför tas fram. När det gäller internbanken så är dess roll 
fortfarande oklar och den politiska insynen i den är mycket liten. Därför bör bankens 
roll utvärderas. 
 
När det gäller anslaget till Kommunstyrelsen och kommunledningsförvaltningen så 
lägger vi 20 miljoner kronor mindre än majoriteten. Denna besparing lägger vi ut på 
att minska diverseprojekt och på satsningar inom den s.k. Upplevelsenäringen. 
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Tabeller 
Driftssammandrag: Avvikelser i förhållande till majoritetens förslag. Där + är 
en satsning och – är ökade intäkter. 

Mnkr Majoriteten FP FP förändring 
2016 

Kommunstyrelse/ -280,8 -260,8 -20,0 
    
Samhällsbyggnadsnämnd -157,0 -160,0 +3,0 
Exploateringsverksamheten 17,6 25,0 -7,4 
Teknisk Nämnd -1,2 -1,2 0 
Miljö- och hälsoskyddsn. -13,9 -13,4 -0,5 
    
Kultur- och fritidsnämnd -228,7 -222,7 -6,0 
Arbetsmarknads- o vuxutb. -229,2 -229,2 0 
Utbildningsnämnd -2283,4 -2293,4 +10,0 
    
Socialnämnd -562,2 -567.2 +5,0 
Vård- och omsorgsnämnd -982,4 -992,4 +10,0 
Revision -4,0 -4,0 0 
    
Effektiviseringar 9,7 20,0 -10,3 
KS/KF förfogande -14,0 -14,0 0 
Särskilda ändamål, lokaler -15,0 -15,0 0 
Summa totalt -4749,4 -4733,2 -16,2 
Överskott/Balanskrav 34,4  (0,7%) 50,6 (1,1%) ------------------ 
 
Investeringssammandrag 
Mnkr Majoriteten FP FP förändring 

2016 
    
Kommunstyrelsen -35,2 -35,2 0 
Samhällsbyggnadsnämnd -31,0 -31,0 0 
Teknisk nämnd -202,7 -202,7 0 
    
Kultur- och fritidsnämnd -31,2 -25,0 -6,2 
Arbetsmarknads- o 
vuxenutbildningsnämnd 

-32,7 -32,7 0 

Utbildningsnämnd -329,5 -329,5 0 
Socialnämnd -28,0 -30,0 +2,0 
Vård- och omsorgsnämnd -44,4 -46,4 +2,0 
    
Avsatt till KF:s förfogande -10,0 -7,0 -3,0 
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Upprustning av skolor och 
förskolor 

-200,0 -200,0 0 

Summa totalt -944,7 -939,5 -5,2 
    
 
Kommentarer till investeringssammandraget 
Folkpartiet vill inte se att idéhuset byggs och det har inte börjat byggas ännu. 
Därmed säger vi nej till de 6,2 miljoner kronor som är avsatta för inventarier för 
huset på kultur- och fritidsnämndens investeringsbudget för år 2016. 

När det gäller socialnämndens investeringsbudget anslår vi ytterligare 2 miljoner 
kronor för att kunna ordna boenden åt utsatta personer. Inom vård- och omsorg 
lägger vi på 2 miljoner kronor för projektering av nya äldreboenden i kommunen. 

 

 

 



 

Interpellation 
Kommunfullmäktige 

Till kommunstyrelsens ordförande, Katarina Berggren. 

Om företagsklimatet 

Botkyrka fortsätter att tappa placeringar i Svenskt Näringslivs 
kommunranking av företagsklimat. 

Som vi vet så är det 4 av 5 jobb som skapas av små företag, därför är 
det viktigt att kommunen håller ett bra företagsklimat. Det största 
tappet gör Botkyrka på punkten ”Konkurrens med företag” där vi 
faller 86 platser, från 173 till 259. Vi backar också på punkterna: 
”Tillämpning av lagar och regler”, ”Vägnät, tåg- och flyg”, ”Tele- och 
IT-nät”, ”Kommunpolitikernas attityder till företagande”, ”Skolans 
attityder till företagande” och ”Sammanfattande omdöme”. 

Vi kan också se att Botkyrka ligger långt under Sverigesnittet när det 
gäller både ungt och kvinnligt företagande, vilket är mycket tråkigt.   

Med anledning av detta frågar jag: 

Hur ska den styrande majoriteten lyckas häva denna nedåtgående 
trend? 

Planerar den styrande majoriteten att vidta några åtgärder för att 
kommunen ska minska sin konkurrens med företagen? 

Planerar den styrande majoriteten att vidta några åtgärder för att få 
fler kvinnliga företagare i kommunen? 

Ser kommunstyrelsens ordförande något samband mellan att ungt 
företagande faller och att ”Skolans attityder till företagande” 
försämras? 

Robert Steffens (C) 
Tisdagen den 15 september 2015 



2015-09-15 

Svar på interpellation från Robert Steffens (C) om Botkyrka kommuns 
företagsklimat. 
 
Robert Steffens (C) har skrivit en interpellation angående Botkyrka kommuns 
företagsklimat och näringslivsarbete. 
 
Den politiska ledningen i Botkyrka har höga ambitioner för Botkyrkas 
näringslivsarbete. VI har en målsättning att vara i topp 30 på Svenskt 
näringslivsranking. Denna målsättning tummar vi inte på.  
 
Under de senaste åren har flera viktiga aktörer valt att etablera sig i kommunen och 
vi har sett lokala företag framgångsrikt expandera sin verksamhet.  
 
Botkyrka har sedan 2013 ett särskilt näringslivscenter som jobbar för att främja 
företagsklimatet i kommunen. 2014 såg vi till att utöka näringslivsenhetens budget för 
att förstärka arbetet ytterligare.  
 
Näringslivscenter genomför ett 60-tal företagsbesök om året. De arrangerar flera 
frukostseminarier för att förse kommunens entreprenörer med ett forum för att träffas 
och stärka nätverksbyggandet. De arrangerar även en näringslivsgala och mässa för 
att ytterligare sätta fokus på och utveckla Botkyrkas näringslivsklimat.  
 
Den 9 oktober arrangerades Botkyrka Näringslivsdag och ett 40-tal företag ställde ut 
sina montrar i Xenters ljushall i Tumba.   
 
 
Hur ska den styrande majoriteten lyckas häva denna nedåtgående 
trend? 
Ett viktigt arbete är att genom ytterligare fokus på dialog med näringslivet via 
mötesplatser och företagsbesök skapa en god relation till kommunens näringsliv. Här 
bär vi också ett politiskt ansvar att i så stor utsträckning som möjligt vara närvarande 
i dessa dialoger.   
 
Ett annat viktigt utvecklingsområde är att säkerställa en ökad kapacitet och 
servicegrad när det kommer till kommunens bygglovhantering.   
 
Vi måste också se över hur kommunen kan utveckla sitt exploateringsarbete, så att 
fler företag kan förlägga sin verksamhet i vår kommun och så att befintliga företag 
ges förutsättningar att växa.  
 
Planerar den styrande majoriteten att vidta några åtgärder för att kommunen 
ska minska sin konkurrens med företagen? 
Kommunen har ingen ambition om att konkurrera med företag. Tvärt om, vår 
ambition är att i så stor utsträckning som möjligt stärka det lokala näringslivet genom 
att erbjuda plattformar och nätverk, men även genom att vid upphandling och 
liknande använda det lokala näringslivet.   



2015-09-15 

Planerar den styrande majoriteten att vidta några åtgärder för att få fler 
kvinnliga företagare i kommunen? 
Idag arrangeras nätverksträffar för kvinnor som driver företag i Botkyrka. 
Nätverksträffarna syftar dels till att öka kompetensen informera om aktuella frågor i 
kommunen och skapa tillfälle för nätverkande.  
En workshop kommer äga rum i november och kommer hållas av Sisters in Business 
som har drivit projekt för att inspirera utlandsfödda kvinnor att starta eget.  
 
Ser kommunstyrelsens ordförande något samband mellan att ungt företagande 
faller och att ”Skolans attityder till företagande” försämras? 
Det är svårt att se samband efter endast ett år av nedåtgående resultat, ser vi att 
trenden håller i sig är det värt att gå djupare i detta och göra en analys tillsammans 
med företagen. Under näringslivsforum i november kommer det att hållas en 
workshop med fokus på de områden i Svenskt näringslivs enkät där Botkyrka 
tappade placeringar. I Svenskt näringslivs rapport Företagssamheten 2015 minskar 
ungt företagande i 1/3 av stockholmskommunerna under 2015.   
 
   
Katarina Berggren (S) 
Kommunstyrelsens ordförande 



 

 
 
 
 
 
     Interpellation 
     15-10-15 
 
Interpellation till Kultur- och fritidsnämndens ordförande angående jämställdhet inom 
fritidsverksamheten 
 
I de nyckeltal som Södertörnskommunerna tagit fram i sitt 
samarbete http://sodertornskommunerna.se/ kan man utläsa att i alla kommuner på Södertörn 
(och i stort sett hela Sverige) så råder det en obalans mellan könen när det gäller deltagande i 
bidragsberättigade föreningsaktiviteter och besök på fritidsgårdar.  Pojkar är i en majoritet i 
deltagandet i dessa aktiviteter. 
 
Förhållandena gäller också i Botkyrka. När det gäller fördelning av föreningsbidragen så har 
det både är 2013 och 2014 fördelats med ungefär två tredjedelar till pojkar och en tredjedel 
för flickor. Det är den snedaste könsfördelningen på Södertörn. Och då ska man ha i 
beräkningen att kommunen stödjer flickors aktiviteter med en extra krona i bidrag. Besöken 
på fritidsgårdar ser bättre ut. Där har könsfördelningen blivit något bättre om man jämför 
2014 med 2013. Men fakta är ändå att könsfördelningen ligger utanför det önskade intervallet 
60%-40%. 
 
Dessa siffor pekar på att mer behöver göras för att få en någorlunda jämställdhet bland 
deltagarna i verksamheten på fritidsområdet, 
 
Mot denna bakgrund skulle jag vilja ställa följande fråga till ordföranden i Kultur- och 
fritidsnämnden: 
 
Vilka ytterligare åtgärder är Kultur- och fritidsnämnden och Kultur- och fritidsförvaltningen 
beredd att vidta för att könsfördelningen bland deltagarna inom föreningslivet och på 
fritidsgårdarna ska bli mer jämn? 
 
Lars Johansson (FP) 
    

http://sodertornskommunerna.se/
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§ 206 
Förslag till ny organisation av kommunledning 
(KS/2015:694) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige godkänner föreslagen inriktning till ny process-
styrd kommunledning. 
 

2. Kommunfullmäktige antar reglemente för kommunstyrelsen enligt bi-
laga 1 i ärendet.  

 
3. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för ar-

betsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden i enlighet med kommun-
ledningsförvaltningens tjänsteskrivelse 2015-10-22.  
 

4. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för kul-
tur- och fritidsnämnden i enlighet med kommunledningsförvaltningens 
tjänsteskrivelse 2015-10-22. 
 

5. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för 
miljö- och hälsoskyddsnämnden i enlighet med kommunledningsför-
valtningens tjänsteskrivelse 2015-10-22. 
 

6. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för 
samhällsbyggnadsnämnden i enlighet med kommunledningsförvalt-
ningens tjänsteskrivelse 2015-10-22. 

 
7. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för so-

cialnämnden i enlighet med kommunledningsförvaltningens tjänste-
skrivelse 2015-10-22. 
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8. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för tek-
niska nämnden i enlighet med kommunledningsförvaltningens tjänste-
skrivelse 2015-10-22. 
 

9. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för ut-
bildningsnämnden i enlighet med kommunledningsförvaltningens 
tjänsteskrivelse 2015-10-22.  
 

10. Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för 
vård- och omsorgsnämnden i enlighet med kommunledningsförvalt-
ningens tjänsteskrivelse 2015-10-22. 
 

11. Kommunfullmäktige uppdrar åt respektive nämnd att senast 16 decem-
ber 2015 anta reglemente med revideringar enligt ovan för fastställande 
av kommunfullmäktige 17 december 2015.  
 

12. Kommunfullmäktige uppdrar åt arbetsmarknads- och vuxenutbild-
ningsnämnden, socialnämnden, tekniska nämnden och utbildnings-
nämnden att senast 16 december 2015 ha genomfört nya riskbedöm-
ningar inför att reviderade reglementen beslutas i respektive nämnd. 
 

13. Utvärdering av omorganisationen av kommunledningen ska genomfö-
ras om 24 månader.  

 
Konsekvenser av ovanstående förslag för nämndernas ekonomi och mål be-
handlas i ärendet om förslag till ettårsplan för Botkyrka kommun 2016, 
(KS/2015:705).  

Kommunstyrelsen beslutar under förutsättning av kommunfullmäktiges be-
slut:  

14. Kommunstyrelsen godkänner föreslagen inriktning till ny processtyrd 
organisation för kommunledningsförvaltningen med tillhörande orga-
nisatoriska förändringar. 
 

15. Kommunstyrelsen uppdrar till kommunledningsförvaltningen att senast 
30 juni 2016 utreda frågan om möjligheten för Botkyrka kommun att 
från och med 2017 ingå i en med andra kommuner gemensam orga-
nisa-tion för samordning av upphandling, samt en intäktsfinansiering 
av upphandlingsverksamheten baserad på volymer. 
 

16. Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunledningsförvaltningen att i sam-
band med avtalstecknande med Mångkulturellt centrum för 2016 utöka 
samarbetet med kommunledningen och särskilt se över ansvarsfördel-
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ningen avseende det interkulturella arbetet på nationell och internation-
ell nivå. 
 

17. Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunledningsförvaltningen att senast 
31 december 2015 återkomma med förslag på justerade riktlinjer för 
markanvisningar och exploateringsavtal som en konsekvens av nya 
reglementen för kommunstyrelsen och samhällsbyggnadsnämnden.  

 
Yrkande 
Katarina Berggren (S) avger följande ändringsyrkande av ordförandeförsla-
gets beslutspunkt nummer (12): kultur- och fritidsnämnden lyfts bort, då ge-
nomförande av en ny riskbedömning inte längre föreligger.  

Särskilt yttrande  
Jimmy Baker (M), Anders Thorén (TUP), Lars Johansson (FP) och Robert 
Steffens (C) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Östen Granberg (SD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer reviderat ordförandeförslag under proposition och finner  
att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med reviderat ordförandeförslag.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
 
 

 
 



 
Sid 1 (2) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2015-11-02 
 
Ärende 206 Förslag till ny organisation av kommunledning (KS/2015:694) 
 
Vi i Alliansen och i Tullingepartiet är i grunden positiva till en processorienterad 
organisation som tar sitt ursprung ur medborgarnas behov. Det är viktigt at säkerställa i 
leverans och uppnå en god kvalitetssäkring. Även vi är övertygade om att den 
kommunala organisationen kan hitta mer effektiva arbetssätt, sett till såväl 
arbetsmetoder som till användandet av kommunala skattemedel.  
 
Vi är vidare nöjda med att majoriteten gick med på att ändra ordförandeförslaget så att 
en utvärdering av förändringen ska göras om 24 månader. 
 
Vi kan ändock, i detta inledningsskede, se några orosmoln som vi särskilt vill lyfta 
fram.  
  
Anställningsförfarandena av förvaltningscheferna föreslås nu övergå i delegation till 
kommundirektören. För oss är det viktigt, inte minst ur ett demokratiskt perspektiv, att 
de folkvalda, genom kommunstyrelsens presidium, är fortsatt högst delaktiga i de 
kommande rekryteringsprocesserna. 
 
Vi är vidare lite oroliga över att säkerhetsenheten och det strategiska säkerhetsarbetet 
föreslås fördelas ut över förvaltningarna, itsället för att kvarstå i en egen enhet. Här 
hoppas vi resultatet bli minst lika bra som det arbete som utförs idag, men det är en sak 
som vi anser att ska kunna återställas om en kommande utvärdering visar på detta 
behov. 
 
Flytten av näringslivsenheten så att den sorterar under AVUX kan bli bra. Men det är 
viktigt att enheten behåller sitt fokus på att agera som möjliggörare för näringslivet och 
för fortsatta etableringar. Vi vill flagga för risken att enheten kan komma att påverkas 
av det som är AVUX huvudfokus; att hjälpa individer att bli anställningsbara. En 
fungerande näringslivsenhet och näringslivspolitik leder att fler företag kommer hit och 
att de befintliga kan växa. Det i sig leder till en ökad tillväxt och fler riktiga jobb. En 
utveckling där företagen exempelvis tvingas ta in ännu fler trainees är, enligt vårt sett att 
se det och tidigare förd politik, fel väg att gå. 
 
Slutligen kan vi konstatera att den styrande majoriteten måste få ha möjligheten att 
rigga sin organisation efter sina prioriteringar, varvid vi nöjer oss med att göra dessa 
medskick. 
 
 
Jimmy Baker (M) 
 
Anders Thorén (TUP) 



 
Sid 2 (2) 

 
Instämmer i yrkandet såsom ett yttrande 
 
 
Lars Johansson (FP) 
 
Robert Steffens (C) 



   
 
 
 
 
Särskilt yttrande 
 
Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige 2015-11-02 
 
Ärende 206 Förslag till ny organisation av kommunledning 
 
Sverigedemokraterna ser positivt på förslaget till ny organisation av kommunledning. Vi 
förstår att detta kommer ta tid och att den tidigare organisationen kommer sätta sina spår. 
Organisationer är produkten av sin egen historia. Att kommunens olika avdelningar 
effektiviseras och i sin tur innebär bättre hushållande med kommunens ekonomiska 
resurser. Grunderna för den här typen av styrning bygger på idén om att man kan identifiera 
arbetsflöden som kan kvantifieras, förändras och därmed effektiviseras. Vi är därmed oroade 
över vad som kommer hända med säkerhetsavdelningen. Vi hoppas att denna typ av 
verksamhet kan effektiviseras via denna modell då en stor del av verksamheten organiseras 
av ideella krafter. För att organisera människor ideellt så är det av stor vikt att placera rätt 
personer i toppen. 
 
 
 
För Sverigedemokraterna Botkyrka 
 
Östen Granberg 
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Förslag till ny organisation av kommunledning  
fr.o.m.1 januari 2016  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige: 
 
Kommunfullmäktige godkänner föreslagen inriktning till ny processtyrd 
kommunledning 
 
Kommunfullmäktige antar reglemente för kommunstyrelsen enligt bilaga 1 i 
ärendet  
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för arbets-
marknads- och vuxenutbildningsnämnden i enlighet med denna tjänsteskri-
velse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för kultur- 
och fritidsnämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för miljö- 
och hälsoskyddsnämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för sam-
hällsbyggnadsnämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för social-
nämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för tekniska 
nämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för utbild-
ningsnämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 
Kommunfullmäktige fastställer föreslagna tillägg i reglementet för vård-och 
omsorgsnämnden i enlighet med denna tjänsteskrivelse 
 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[15] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2015-10-22 Dnr KS/2015:694 
 

Kommunfullmäktige uppdrar åt respektive nämnd att senast 16 december 
2015 anta reglemente med revideringar enligt ovan för fastställande av 
kommunfullmäktige 17 december 2015. 
 
Kommunfullmäktige uppdrar åt arbetsmarknads- och vuxenutbildnings-
nämnden, kultur- och fritidsnämnden, socialnämnden, tekniska nämnden 
och utbildningsnämnden att senast 16 december 2015 ha genomfört nya 
riskbedömningar inför att reviderade reglementen beslutas i respektive 
nämnd. 
 
Konsekvenser av ovanstående förslag för nämndernas ekonomi och mål be-
handlas i ärendet om förslag till ettårsplan för Botkyrka kommun 2015: KS 
2015:705.  
 
Kommunstyrelsen beslutar under förutsättning av kommunfullmäktiges 
beslut: 
 
Godkänner föreslagen inriktning till ny processtyrd organisation för kom-
munledningsförvaltningen med tillhörande organisatoriska förändringar 
 
Uppdra till kommunledningsförvaltningen att senast 30 juni 2016 utreda 
frågan om möjligheten för Botkyrka kommun att från och med 2017 ingå i 
en med andra kommuner gemensam organisation för samordning av upp-
handling, samt en intäktsfinansiering av upphandlingsverksamheten baserad 
på volymer 
 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunledningsförvaltningen att i samband 
med avtalstecknande med Mångkulturellt centrum för 2016 utöka samar-
betet med kommunledningen och särskilt se över ansvarsfördelningen avse-
ende det interkulturella arbetet på nationell och internationell nivå. 
 
Kommunstyrelsen uppdrar åt kommunledningsförvaltningen att senast 31 
december 2015 återkomma med förslag på justerade riktlinjer för markan-
visningar och exploateringsavtal som en konsekvens av nya reglementen för 
kommunstyrelsen och samhällsbyggnadsnämnden. 
 
Sammanfattning 
Utgångspunkten för detta förslag är behovet av en mer sammanhållen kom-
munledning byggd på processtyrning. Syftet med processtyrning är att se till 
helheten och att samordna verksamheten i kommunen från politik till för-
valtning, i effektiva och fungerande värdekedjor. Med processtyrning som 
utgångspunkt är det kommunala uppdraget inte att förvalta utan att hela ti-
den jobba med att förbättra processen. Målet är att det ska bli så bra som 
möjligt för medborgare och brukare. Styrningen sker i tre olika typer av  
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processer; styr- och ledningsprocesser, stödprocesser och huvudprocesser. 
Kommunledningsförvaltningen ska ha fokus på de två förstnämnda slags 
processer för att mer effektivt kunna stödja övriga förvaltningar i genomfö-
randet av huvudprocesserna. Arbetet med att fullt ut genomföra processtyr-
ningen kommer att ske successivt i flera steg de närmaste åren, men bedöms  
ge positiv effekt allteftersom arbetet fortskrider. Här utgör den föreslagna 
förändringen av organisationen en viktig grund.  

Förslag till ny organisation för kommunledningsförvaltningen 
En viktig pusselbit för att uppnå en mer sammanhållen kommunledning är 
den förändring som föreslås av kommunledningsförvaltningens organisat-
ion, se nedanstående bild.  

Förslaget innebär i korthet att kommunledningsförvaltningens 12 nuvarande 
verksamhetsområden ersätts av sex avdelningar med totalt 14 enheter.  
 
Avdelningarna är: 

• Samhällsutvecklingsavdelning 
• Samordnings- och stödavdelning 
• Planerings- och uppföljningsavdelning 
• Demokrati- och kansliavdelning 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  4[15] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2015-10-22 Dnr KS/2015:694 
 

• HR-avdelning 
• Kommunikationsavdelning 

 
Avdelningarna kommer att ledas av varsin avdelningschef, varav samord-
nings- och stödavdelningens chef tillika föreslås vara biträdande förvalt-
ningschef. Avdelningscheferna utgör tillsammans med förvaltningschefen 
förvaltningens ledningsgrupp. Enhetscheferna rapporterar till respektive av-
delningschef. I några fall är avdelningschefen tillika enhetschef.  
 
Förslaget innebär också att ett antal ansvarsområden i enlighet med nedan 
föreslagna ändringar i nämndernas reglementen inklusive berörda tjänster 
och till uppgiften direkt härförliga resurser överförs från kommunstyrelsen 
till andra nämnder.  
 
Det innebär att förvaltningen kommer att ha cirka 190 medarbetare, vilka 
kommer att vara lokaliserade i kommunalhuset (plan 1,3, 4, 9 och 10), på 
Munkhättevägen 49 samt vid medborgarkontoren. Sannolikt blir främst 
verksamheterna i kommunalhuset på plan 4, 9 och 10 berörda av omflytt-
ningar med anledning av förändringen. 

Processansvar för de föreslagna avdelningarna på kommunledningsförvaltningen 
Fyra av avdelningarna kommer i enlighet med nedanstående beskrivningar 
att ha ansvar för övergripande styr- och lednings- respektive stödprocesser. 
 
Samhällsutvecklingsavdelningen 
 
Styr- och ledningsprocessen ”Strategisk utveckling av Botkyrka som 
plats” 
Processen ska med utgångspunkt från en samlad kunskap om Botkyrka ska-
pa klarhet i målsättningen för hur Botkyrka kommun ska vara som plats, uti-
från kommunens ansvar och påverkansområde. Processen ska vidare tydlig-
göra kommunens ambitioner för samhällsutveckling, hur Botkyrkabornas 
livsvillkor ska utvecklas samt hur medborgare, näringsliv, besökare med fle-
ra både uppfattar och upplever Botkyrka som plats. Allt detta ska ske med 
medborgarens fokus för att säkerställa målsättningens relevans. Resultatet 
av processen ska ange riktning för den utveckling som bedrivs i kommun-
koncernens regi och för kommunkoncernens agerande i olika former av 
samverkan med externa aktörer på lokal, regional, nationell och internat-
ionell nivå. Processen ska övergripande ge svar på vad kommunen ska upp-
nå samt hur kommunen bör eller ska göra för att komma dit.  
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Stöd- och samordningsavdelningen 
 
Styr- och ledningsprocess ”Strategisk utveckling av Botkyrka som organi-
sation”  
Processen ska skapa klarhet i målsättningen för hur Botkyrka kommun ska 
fungera som organisation för att utföra sina tjänster och service på ett ef-
fektivt sätt och samtidigt ha medborgarens fokus. Processen ska således tyd-
liggöra kommunens ambitioner för hur medborgare, näringsliv, besökare 
och medarbetare både uppfattar och upplever Botkyrka kommun som bland 
annat tjänsteleverantör, serviceutförare, samverkanspart och arbetsgivare. 
Resultatet av processen ska ange riktning för den organisations- och verk-
samhetsutveckling som krävs för att med medborgarens fokus uppnå mål-
sättningen för den strategiska utvecklingen av Botkyrka som plats. Proces-
sen ska därmed övergripande ge svar på vad kommunen ska uppnå som or-
ganisation samt hur kommunen bör eller ska göra för att komma dit.  
 
Styr- och ledningsprocess ”Intern samordning” 
Processen ska samordna förvaltningens interna funktioner och processer, 
dels för att säkerställa att verksamheten bedrivs i linje med fastställda mål 
och prioriteringar, dels för att säkerställa att förvaltningen agerar – och 
uppfattas agera – som en förvaltning på ett samlat sätt i förhållande till så-
väl koncerninterna som externa intressenter. Samordningen förutsätter, för 
det första, att rätt delar av förvaltningen involveras på rätt sätt och i rätt tid 
i de ärenden och beslut som hanteras inom ramen för dess verksamhet och, 
för det andra, att förvaltningens olika delar styr, leder, utför och stödjer på 
ett enhetligt sätt. Den interna samordningen ska således bidra till att övriga 
styr- och ledningsprocesser, huvudprocesser samt stödprocesser kan utföras 
som beslutat. 
 
Stödprocesser (på övergripande nivå)  
Stödprocesser syftar i första hand till att med grund i kommunens aktiveran-
de styrning leverera en tjänst som underlättar för huvudprocesserna men 
också styr- och ledningsprocesserna så att de leder till önskade resultat. 
Stödprocesserna ska bidra till att förvaltningar/bolag/stiftelse lyckas 
(bättre) med sitt huvuduppdrag. Deras huvudsakliga fokus är, till skillnad 
från huvudprocessernas, kommunens interna organisation. De står för stöd 
och styrning på sina områden inom samtliga processer och bidrar därige-
nom indirekt till att organisationen levererar det den ska till medborgarna.  
 
Planerings- och uppföljningsavdelningen 
 
Styr- och ledningsprocessen ”Planering och uppföljning” 
Den övergripande utgångspunkten för processen är kommunallagens (och 
medborgarnas) krav på god ekonomisk hushållning. Det innebär största 
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möjliga medborgarnytta i förhållande till kommunens resurser och en lång-
siktigt hållbar ekonomisk utveckling. Processen syftar till att säkerställa att 
den verksamhet som bedrivs inom ramen för koncernen ligger i linje med de 
intentioner och de mål som fastställts avseende såväl verksamhet som eko-
nomi. Planering och uppföljning är den process som leder till beslut om mål 
och medel för kommunens verksamheter samt till uppföljning av måluppfyl-
lelse och medelsanvändning. En viktig del av processen är att samordna 
framtagandet av planeringsförutsättningar, såväl ekonomiska förutsättningar 
som förändringar som påverkar kommunens verksamheter. Processen an-
svarar för kommunens styrsystem som bygger på mål- och resultatstyrning. 
 
Demokrati- och kansliavdelningen 
 
Styr- och ledningsprocessen ”Koncernsamordning- och ärendeberedning” 
Processen ska skapa förutsättningar för, utveckla och stödja kommunens 
representativa demokratiska funktioner. Den ska säkerställa att berörda in-
tressenter involveras på rätt sätt och i rätt tid i de ärenden och beslut som 
hanteras inom ramen för kommunkoncernen. Inom koncernsamordning och 
ärendeberedning utvecklas och förvaltas processer för besluts- och ärende-
hantering samt ägarstyrning i syfte att säkerställa att handläggning, bered-
ning och beslut genomförs ändamålsenligt och effektivt utifrån medborga-
rens fokus och verksamheternas behov, likväl som i enlighet med gällande 
lagar och interna regler. Samordningen ska bidra till att säkerställa att de 
beslut som fattas håller ändamålsenlig kvalitet och förankras på ett sätt som 
underlättar beredningsprocessen och genomförandet av de demokratiskt fat-
tade besluten. 

Vägledande principer  
Förslaget till ny organisation för kommunledningsförvaltningen bedöms i 
stor utsträckning svara upp emot följande vägledande principer: 

• Tydlig ansvarsfördelning inom kommunledningsförvaltningen 
• Tydlig ansvarsfördelning mellan kommunledningsförvaltningen och 

övriga kommunen 
• Tydligt gränssnitt mot kommunstyrelsen och dess beredningar. 
• En verksamhets- och organisationsstruktur som följer processindel-

ningen 
• God intern samordning av och i kommunledningsförvaltningens pro-

cesser så att vi uppfattas som ”ett klf” 
• God förmåga till följsamhet mot interna och externa behov när det 

gäller utveckling. 

Förslag till ändringar av nämndernas reglementen 
Genomförande av förslaget till ny organisering av kommunledning I Botkyr-
ka kommun innebär att ansvaret för vissa processer flyttas från kommunsty-
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relsen till andra nämnder. Kommunstyrelsens och övriga nämnders regle-
menten behöver därför revideras.  
 
I samband med revideringen föreslår kommunledningsförvaltningen också 
att kommunstyrelsens styrande och ledande roll förstärks och tydliggörs i 
reglementet. Detta arbete har gjorts med stöd av Sveriges Kommuner och 
Landstings underlag för reglementen för styrelsen och övriga nämnder. Sam-
tidigt föreslår kommunledningsförvaltningen att det i syfte att tydliggöra 
kommunledningsförvaltningens uppdrag även förs in uppgifter i form av 
stödfunktioner till hela kommunen som kommunstyrelsen ansvarar för. Där-
utöver så vill kommunledningsförvaltningen att övriga nämnders ansvar för 
att stödja kommunstyrelsen i sin styrande och ledande funktion ska tydliggö-
ras och föreslår därför att detta ansvar ska fastställas i respektive nämnds reg-
lemente.  
 
Kommunstyrelsen har också i beslut xx § (KS/2015:xx) gett kommunled-
ningsförvaltningen i uppdrag att i kommunstyrelsens reglemente tydliggöra 
kommunstyrelsens befogenhet att lämna föreningsbidrag. Förslag på sådant 
förtydligande lämnas i förslaget till revidering av kommunstyrelsens regle-
mente. 
 
Revidering av kommunstyrelsens reglemente 
 
Övergripande  
Kommunstyrelsen har en ledande och styrande funktion. Kommunlednings-
förvaltningen föreslår att denna roll tydliggörs i reglementet. Kommunstyrel-
sen har ett helhetsansvar för kommunens verksamheter. Styrelsen ska leda 
och samordna kommunens angelägenheter och ha uppsikt över kommunala 
företag och stiftelser. Styrelsen ska också utöva en samordnad styrning ge-
nom att ta fram styrdokument för kommunen. Styrelsen ska vidare följa de 
frågor som kan inverka på kommunens utveckling och ekonomiska ställning 
och fortlöpande i samråd nämnderna följa upp de fastställda målen och åter-
rapportera till fullmäktige. 
 
Förslaget till revidering av reglementet innefattar en uppdelning på olika om-
råden. Styrfunktionen reglerar styrelsens ansvar för att utforma styrdokument 
samt att övervaka och följa upp kommunens verksamhet i nämnder, bolag 
och stiftelser. Under ledningsfunktionen återfinns områden inom vilka styrel-
sen ansvarar för att leda och samordna kommunens angelägenheter. Styrelsen 
har vidare ett särskilt ansvar för att ta hand om den ekonomiska förvaltning-
en. Styrelsen har också hand om en samlad personalfunktion, d.v.s. personal-
politiken. Vidare ansvarar styrelsen för stödfunktioner till hela organisation-
en. I reglementet har det även lagts till ett avsnitt om styrelsens ansvar och 
rapporteringsskyldighet.  
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Kommunledningsförvaltningen föreslår också enligt uppdrag från kommun-
styrelsen att det i detta reglemente förs in att kommunstyrelsen ska hand-
lägga de ansökningar om föreningsbidrag som inte ska handläggas av kultur- 
och fritidsnämnden eller av socialnämnden. På detta vis ges kommunstyrel-
sen ett tydligt mandat för att lämna föreningsbidrag och det tydliggörs i vilka 
fall styrelsen har detta mandat. 
 
Närmare om revideringarna 
Nedan återfinns förslaget till reviderat reglemente i sin helhet. Här följer en 
sammanfattning av förslagen till ändringar. För ytterligare överblick av för-
slagen till ändringar, hänvisas till bilaga.   
 
Inledning  
Reglementet inleds med en beskrivning av styrelsens övergripande ansvar i 
form av en styr- och ledningsfunktion. Här anges att styrelsen har det över-
gripande ansvaret för kommunens verksamhet och ekonomi samt att plane-
ringen och uppföljningen av verksamheterna och ekonomin bl.a. görs ge-
nom att ta fram styrdokument i syfte att främja en hållbar samhällsutveckl-
ing och en verksamhet som utgår från kommunmedlemmarnas rättigheter 
och behov. Vidare anges att styrelsen ska följa de frågor som kan inverka på 
kommunens utveckling och ekonomiska ställning och fortlöpande i samråd 
med nämnderna följa upp fastställda mål och återrapportera till fullmäktige. 
 
Inledningen i sig är ny och ny är också skrivningen kring kommunmedlem-
marnas rättigheter och behov. Att styrelsen ska följa upp frågor som kan in-
verka på kommunens utveckling och ekonomiska ställning samt uppfölj-
ningen i samråd med nämnderna till fullmäktige är också nytt. 
 
Styrfunktionen  
Under styrfunktionen har det tillkommit uppgifter för styrelsen som inte 
finns i nuvarande reglemente:  
 

leda arbetet med och samordna utformningen av övergripande mål, 
riktlinjer och ramar för styrningen av hela den kommunala verk-
samheten, 

 
göra framställningar i målfrågor som inte i lag är förbehållna annan 
nämnd,  

 
övervaka att de av fullmäktige fastställda målen och planerna för 
verksamheten och ekonomin efterlevs och att kommunens löpande 
förvaltning handhas rationellt och ekonomiskt (delar av detta finns i 
nuvarande reglemte),  
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tillse att uppföljning sker till fullmäktige från samtliga nämnder om 
hur verksamheten utvecklas och hur den ekonomiska ställningen är 
under budgetåret (liknande skrivning finns i nuvarande reglemente),  

 
ha fortlöpande uppsikt över verksamheten i de företag som kommu-
nen helt eller delvis äger, eller annars har intresse i, och gemen-
samma nämnder, främst vad gäller ändamål, ekonomi och efterlev-
nad av uppställda direktiv men även avseende på övriga förhållan-
den av betydelse för kommunen,  

 
löpande vidta åtgärder för att säkerställa att de krav som anges i 3 
kap. 17-18 b §§ KL är uppfyllda beträffande de företag och stiftel-
ser som kommunen äger aktier i eller har intresse i,  

 
årligen i beslut pröva om den verksamhet som bedrivs i de aktiebo-
lag som kommunen helt eller delvis äger, under föregående kalen-
derår, har varit förenlig med det fastställda kommunala ändamålet 
och utförts inom ramen för de kommunala befogenheterna. Om sty-
relsen finner att så inte är fallet, ska den lämna förslag till fullmäk-
tige om nödvändiga åtgärder. 

 
Ledningsfunktionen  
Under kommunens ledningsfunktion anges att det i styrelsens lednings-
funktion ligger att leda och samordna kommunens strategiska utveckling 
som plats och organisation inom nedan angivna områden samt att detta även 
omfattar att samordna kompetens som övriga nämnder bistår inom områ-
dena. Den inledande skrivelsen är ny men under denna anges de flesta om-
råden som finns i § 1 i nuvarande reglemente. Dock föreslås ändringar enligt 
följande: 
 

lokal utvecklingsplanering tillkommer (inkluderas till hållbar ut-
veckling),  
 
klimatarbete tillkommer,  

 
 gott företagsklimat tillkommer (inkluderas till näringsliv),  
 
 kommunens varumärke och attraktivitet tillkommer,  
 
 kvalitéts- och verksamhetsutveckling tillkommer,  
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mänskliga rättigheter, jämlikhet, rättigheter för personer med funkt-
ionsnedsättning och nationella minoriteter tillkommer (icke diskri-
minering utgår i stället då det innefattas i diskrimineringslagen). 

Förslag till tillägg i arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom följande områden: 

• Sysselsättning och näringsliv 
• Entreprenörskap 
• Social ekonomi 

 
Nämnden ska ansvara för och samordna kommunens operativa verksamhet 
med: 

• näringslivsservice och etablering av nya företag i kommunen,  
• entreprenörskap och social ekonomi,  

 

Förslag till tillägg i kultur- och fritidsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom följande område: 

• Kreativitet och idéutveckling 
 
Det åligger nämnden att ansvara för och samordna kommunens operativa 
arbete med att främja: 

• kreativa näringar och filmsamordning 
• kreativitet och idéutveckling 

 

Förslag till tillägg i miljö- och hälsoskyddsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom följande område: 

• klimatarbete 
 
Nämnden ska ansvara för och samordna kommunens: 

• operativa klimatarbete, 
• arbete med fair trade. 
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Nämnden ska tillhandahålla rådgivningsresurser inom sitt verksamhetsom-
råde på kommunens näringslivscenter. 
 
Vidare ska i nämnden behandlade ärenden avseende kommunens klimatar-
bete föras upp som informationsärenden till klimat- och planeringsbered-
ningen.  

 

Förslag till tillägg i samhällsbyggnadsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom:  

• fysisk planering 
• exploatering 
• platsutveckling 

 
 Ska:  

ansvara för och samordna kommunens exploateringsverksamhet samt köp och försälj-
ning av mark till ett värde av högst 10 miljoner kronor (denna punkt ersätter § 1 punkt 
2 i nuvarande reglemente) 

 
ansvara för och samordna övergripande platsutveckling samt detaljplanering i den om-
fattning som kommunens utveckling kräver (ny punkt under § 1 punkt 2, det vill säga ny 
punkt 3) 

 
Nämnden ska tillhandahålla rådgivningsresurser inom sitt verksamhetsområde på kommu-
nens näringslivscenter. 

 
Vidare ska i nämnden behandlade ärenden avseende platsutveckling samt exploatering fö-
ras upp som informationsärenden till klimat- och planeringsberedningen. 
 

Förslag till tillägg i socialnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom följande områden: 

• Arbetet mot hedersrelaterade begränsningar, förtryck och våld, 
• Trygghetsfrämjande arbete 
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Nämnden ska: 
• ansvara för och samordna kommunens insatser för att förebygga och 

motverka hedersrelaterade begränsningar, förtryck och våld, 
• ansvara för och samordna kommunens operativa trygghetsfräm-

jande arbete, 
• ansvara för kommunens verksamhet med personliga ombud. 
 

Förslag till tillägg i tekniska nämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen i kommunen. 
 
Det åligger nämnden att ansvara för och samordna det operativa säker-
hetsarbetet i kommunen, vilket omfattar att säkra skyddet för organisation-
ens egendom och personal samt att bidra till att tillgodose kommunens be-
hov av försäkringsskydd.  
 
Det åligger nämnden att tillhandahålla kommunens internservice omfat-
tande: 

• Passerkort till anställda i kommunen 
• Skyltning gemensamma utrymmen i kommunhuset 
• Posthantering 
• Skötsel av bilpoolspark 
• Vaktmästartjänster i kommunhuset  
• Tryckeri 
• Paket – och varumottagning 
• Flaggning 

Förslag till tillägg i utbildningsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen, särskilt inom följande område: 

• Barnets rättigheter 
 
Utbildningsnämnden ansvarar för kommunens barnombudsmannafunktion. 

Förslag till tillägg i vård- och omsorgsnämndens reglemente 
Nedan följer i kursivt förslag till tillägg till nämndens reglemente. 
 
Nämnden ska kunskaps- och kompetensmässigt stödja kommunstyrelsen i 
den strategiska utvecklingen i kommunen. 
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Andra konsekvenser av förslaget 
Förslaget till ny organisation får konsekvenser för kommunstyrelsens och 
övriga nämnders reglementen.  
 
Förslaget genomförs inom kommunstyrelsens ekonomiska ram.  
 
Vidare berörs konsekvenser av den föreslagna omorganisationen i ärendet 
om förslag till ettårsplan för Botkyrka kommun 2016. Det innefattar föränd-
ringar av de ekonomiska ramarna för berörda nämnder samt ett förslag från 
kommunstyrelsen till kommunfullmäktige att ge de nämnder som får nya 
ansvarsområden i uppdrag att i enlighet med det besluta om målen gällande 
dessa.  
 
Ärendet 
Den 1 januari 2013 slogs kommunens serviceförvaltning samman med kom-
munledningsförvaltningen. Sammanslagningen syftade till att öka förmågan 
att fullfölja uppdraget från kommunstyrelsen och kommunfullmäktige på ett 
effektivt och ändamålsenligt sätt. Som en del av beslutet om en gemensam 
förvaltning gav kommunstyrelsen (KS/2012: 504) kommundirektören i upp-
drag att 2014 genomföra en uppföljning av den nya kommunledningsför-
valtningen. 
 
I september 2014 initierade kommundirektören en förstudie som genomför-
des av PWC. Dess främsta syfte var att identifiera och föreslå förbättrings-
områden inom förvaltningens processer och organisation med bäring på ef-
fektiv styrning och ledning. Förstudiens slutsats var att kommunlednings-
förvaltningens styrning och ledning av samt stöd till övriga förvaltningar 
inte var ändamålsenligt. Mot denna bakgrund rekommenderade PWC att 
komplettera nuvarande förvaltningsorganisation med en tydlig processtyr-
ning i syfte att skapa en effektivare ledning och styrning av Botkyrka kom-
mun. 
 
Under 2015 har en organisationsöversyn baserad på processtyrning genom-
förts i flera steg där kommunledningsförvaltningens ledningsgrupp och 
medarbetare, kommunledningsgruppen samt bolags- och stiftelsechefer i 
olika utsträckning varit delaktiga i processen och haft möjlighet att bidra till 
förslaget. Sedan maj 2015 har arbetet bedrivits i projektform, vilket sträcker 
sig till den 31 mars 2016.  
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Genomförandet av arbetet, dess bakgrund, samt utgångspunkter för och in-
nehållet i förslaget till ny organisation beskrivs närmare i bilagan till denna 
tjänsteskrivelse.    
 
Enligt arbetsmiljölagen samt Botkyrka kommuns samverkansavtal har risk-
bedömningar (se bilagor) och samverkan om förändringarna genomförts un-
der september-oktober 2015. Alla förvaltningar med undantag av kommun-
ledningsförvaltningens och samhällsbyggnadsförvaltningens ska senast 16 
december 2015 ha genomfört nya riskbedömningar inför att reviderade reg-
lementen beslutas i respektive nämnd. Förändringarna planeras att träda i 
kraft från årsskiftet 2015/2016. 
 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör   
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Bilagor: 
1. Reglemente för kommunstyrelsen 

a) Sammanställning av förslag till revidering av kommunstyrelsens 
reglemente 

2. Ny organisation och införande av ett processorienterat arbetssätt på 
kommunledningsförvaltningen – delrapport 1 inklusive följande bi-
lagor: 
a) Riskbedömning av förslag till ny organisation och införande av ett 
processorienterat arbetssätt på kommunledningsförvaltningen 
b) Synpunkter på idé till ny verksamhetsmodell och organisation av 
kommunledningsförvaltningen  

3. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till kultur- 
och fritidsnämnden 

4. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till sam-
hällsbyggnads-, respektive miljö- och hälsoskyddsnämnden 

5.  Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till social-
nämnden trygghetssamordning 1 

6. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till social-
nämnden trygghetssamordning 2 

7. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till social-
nämnden personliga ombud och utvecklingsledare 

8. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till tekniska 
nämnden 

9. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till utbild-
ningsnämnden 

10. Riskbedömning av förslag på överföring av verksamhet till arbets-
marknads- och utbildningsnämnden 
 

_________ 
Expedieras till 
- Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
- Kommunstyrelsen 
- Kultur- och fritidsnämnden 
- Miljö- och hälsoskyddsnämnden 
- Samhällsbyggnadsnämnden 
- Tekniska nämnden 
- Utbildningsnämnden 
- Vård- och omsorgsnämnden 
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REGLEMENTE FÖR KOMMUNSTYRELSEN 
 
Utöver det som sägs om kommunstyrelsen och dess verksamhet i kommunal-
lagen och i vissa andra författningar ska följande gälla för kommunstyrelsen.  
 
Kommunstyrelsens övergripande uppgifter 
 
Styr- och ledningsfunktionen 
 
§ 1 
 
Styrelsen är kommunens ledande politiska förvaltningsorgan. Den har ett an-
svar för hela kommunens utveckling och ekonomiska ställning.  
 
Styrelsen leder och samordnar planeringen och uppföljningen av kommunens 
ekonomi och verksamheter, bland annat genom aktiverande och normerande 
styrdokument, i syfte att främja en hållbar samhällsutveckling och en verksam-
het som utgår från kommunmedlemmarnas rättigheter och behov.    
 
Styrelsen ska följa de frågor som kan inverka på kommunens utveckling och  
ekonomiska ställning och fortlöpande i samråd med nämnderna följa upp de  
fastställda målen och återrapportera till fullmäktige. 
 
Styrfunktionen  
 
§ 2 
 
I kommunstyrelsens styrfunktion ingår att:  
 
1 leda arbetet med och samordna utformningen av övergripande 

mål, riktlinjer och ramar för styrningen av hela den kommunala 
verksamheten, 

 
2 göra framställningar i målfrågor som inte i lag är förbehållna an-

nan nämnd, 
 
3 övervaka att de av fullmäktige fastställda målen och planerna 

för verksamheten och ekonomin efterlevs och att kommunens 
löpande förvaltning handhas rationellt och eknomiskt, 

 
4 tillse att uppföljning sker till fullmäktige från samtliga nämnder 

om hur verksamheten utvecklas och hur den ekonomiska ställ-
ningen är under budgetåret, 
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5 ha fortlöpande uppsikt över verksamheten i de företag som 
kommunen helt eller delvis äger, eller annars har intresse i, och 
gemensamma nämnder, främst vad gäller ändamål, ekonomi 
och efterlevnad av uppställda direktiv men även avseende på 
övriga förhållanden av betydelse för kommunen, 

 
6 löpande vidta åtgärder för att säkerställa att de krav som anges 

i 3 kap. 17-18 b §§ KL är uppfyllda beträffande de företag och 
stiftelser som kommunen äger aktier i eller har intresse i,   

 
7 årligen i beslut pröva om den verksamhet som bedrivs i de ak-

tiebolag som kommunen helt eller delvis äger, under föregå-
ende kalenderår, har varit förenlig med det fastställda kommu-
nala ändamålet och utförts inom ramen för de kommunala be-
fogenheterna. Om styrelsen finner att så inte är fallet, ska den 
lämna förslag till fullmäktige om nödvändiga åtgärder, 

 
8  tillvarata kommunens intressen vid bolags- och föreningsstäm-

mor och andra likartade sammanträden i de företag som kom-
munen helt eller delvis äger eller annars har intresse i. 

 
Ledningsfunktionen  
 
§ 3 
 
I kommunstyrelsens ledningsfunktion ligger att leda och samordna kommunens 
strategiska utveckling som plats och organisation bland annat inom följande 
områden. Det omfattar även att samordna kompetens som övriga nämnder bi-
står med inom dessa områden.  
 
1 hållbar utveckling inklusive lokal utvecklingsplanering samt om-

rådesarbete,  
  
2 översiktlig planering av mark och vatten, inklusive översiktsplan 

och stadsdelsvisa strukturplaner samt riktlinjer för bostadsför-
sörjning,  

 
4 regional utvecklingsplanering, 
 
5 klimatarbete, 
 
6 sysselsättning och näringsliv inklusive gott företagsklimat, 
 
7 kommunens varumärke och attraktivitet, 
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8 kvalitets- och verksamhetsutveckling, 
 
9 mänskliga rättigheter med särskilt fokus på jämlikhet, jämställd-

het, interkulturalitet, barnets rättigheter, rättigheter för personer 
med funktionsnedsättning och nationella minoriteter, samt folk-
hälsoarbete, 

 
10 demokratiutveckling,  
  
11 kreativitet och idéutveckling, 
 
12 trygghets- och säkerhetsarbete, 
 
13 internationellt samarbete, 
 
14 högskolesamverkan. 
 
 
Kommunstyrelsens övriga verksamhet 
 
 
Ekonomisk förvaltning 
 
§ 4 
 
Kommunstyrelsen ska:  
 
1 ha hand om kommunens medelsförvaltning enligt de 
 föreskrifter fullmäktige meddelat, 
 
2  svara för kommunens upplåning inom den beloppsram som 

fullmäktige fastställer varje år, 
 
3 i mål och ärenden där det ankommer på styrelsen att  

  föra kommunens talan träffa överenskommelse om betalning av 
  fordran, anta ackord, ingå förlikning och sluta annat avtal, 

 
4 bevaka att kommunens inkomster inflyter, att betalningar görs i  

tid och att de åtgärder som behövs för indrivning av förfallna 
fordringar vidtas, 

 
5 se till att värdehandlingar som finns under kommunstyrelsens 

  vård förvaras på ett betryggande sätt, 
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6 se till att de medel som tillhör donationsfonder som står under 

  kommunens vård placeras på ett betryggande och förmånligt 
  sätt samt att medel i fonder som förvaltas av styrelsen används 
  enligt givna föreskrifter, 

 
7 Se till att kommunen har ett fullgott försäkringsskydd. 
 
Personalpolitiken 
 
§ 5  
 
Kommunstyrelsen är kommunens centrala organ för den personaladministrativa 
verksamheten (personalorgan) och dessutom kommunens löne- och pensions-
myndighet.  
 
Kommunstyrelsen ska: 
 
1 ansvara för kompetensförsörjningsprocessen omfattande föl-

jande delar: attrahera, rekrytera, utveckla, behålla och avsluta 
rätt kompetens, 

 
2 genom kollektivavtal reglera frågor om förhållandet mellan 

kommunen som arbetsgivare och dess arbetstagare, 
 
3 förhandla på kommunens vägnar enligt gällande lagstiftning om 

förhandlingsrätt utom vad gäller 11 - 14 och 38 §§ lagen om 
medbestämmande i arbetslivet inom andra nämnders verksam-
hetsområden, 

 
4 utöva kommunens beslutanderätt i frågor om stridsåtgärd, 
 
5 avgöra frågor om tolkning och tillämpning av lag, avtal och 

andra bestämmelser rörande förhållandet mellan kommunen 
som arbetsgivare och dess arbetstagare, 

 
6 lämna uppdrag som avses i den kommunala delegationslagen 

(1954:130), 
 
7 anställa kommundirektör och förvaltningschefer, 
 
8 verka och svara för utveckling och samordning av personal-

administrationen, 
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9 besluta om förvaltningskontorens tider för öppethållande, 
 

10 utöva arbetsgivarens befogenheter enligt Allmänna Bestämmel-
ser (AB) bilaga C rörande flexibel arbetstid, 

 
11 besluta om utbetalning av avlöningsförmåner enligt AB § 5 samt 

genomföra förhandlingar enligt mom 4 anm. 3, 
 

12 fullgöra arbetsgivarens skyldigheter enligt AB § 37 rörande av-
talsförsäkringar. 

 
Kommunstyrelsen ska dessutom i egenskap av personalmyndighet för kom-
munledningsförvaltningen besluta i personalärenden inom ramen för lag och av-
tal samt av kommunstyrelsen angivna riktlinjer/policy.  
 
Vidaredelegation från styrelsen till tjänsteman ska framgå av en delegationsför-
teckning. Styrelsen ansvarar för att förteckningen hålls aktuell.  
 
Arbetsuppgifter inom arbetsmiljöområdet enligt Arbetsmiljölag och tillämpliga  
föreskrifter delegeras till förvaltningschef. 
 
Styrelsen beslutar om förändringar av sin förvaltningsorganisation och föränd-
ringar som berör flera förvaltningar. 
 
Stödfunktioner 
 
§ 6 
 
Styrelsen ansvarar för att utifrån verksamheternas behov tillhandahålla ett ef-
fektivt stöd för kommunorganisationen inom nedanstående områden. Stödet 
omfattar normerande styrning, samordning, konsultativt stöd samt definierade 
intäktsfinansierade tjänster.  
 
1 politisk administration, 

 
2 juridik, 
 
3 ekonomiadministration, 
 
4 löneadministration, inklusive tillhandahållande av intäktsfinansi-

erade tjänster, 
 
5 informationsförvaltning, 
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6 informationssäkerhet, 
 
7 e-förvaltning, 
 
8 kommunikation, 
 
9 IT, inklusive tillhandahållande av intäktsfinanserirade IT- och te-

lefonitjänster, 
 
10 upphandling, 
 
11 krishantering, 
 
12 medborgarservice i form av kontaktcenter och medborgarkon-

tor. 
 
Övrig förvaltning 
 
§ 7 
 
Kommunstyrelsen ska: 
 
1 förvalta kommunala angelägenheter i övrigt som inte någon an-

nan nämnd svarar för,  
  
2 avge yttranden som ankommer på kommunen och inte avges av 

annan nämnd, dock med den begränsningen att yttrande i frågor 
som är av principiell betydelse för den kommunala självstyrelsen 
får avges av styrelsen endast om remisstiden hindrar att ärendet 
behandlas på ordinarie sammanträde med fullmäktige,  

 
3 handlägga ansökningar om föreningsbidrag som inte ska hand-

läggas av kultur- och fritidsnämnden eller socialnämnden. 
 
 
4 vara personuppgiftsansvarig för de behandlingar av personupp-

gifter som sker inom ramen för kommunstyrelsens verksamhets-
område, 

 
5 vara huvudman för kommunledningsförvaltningen.  
 

  
Ansvar och rapporteringsskyldighet 
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§ 8 
 
Styrelsen ska se till att verksamheten bedrivs i enlighet med de mål och riktlinjer 
som fullmäktige bestämt, de förskrifter som kan finnas i lag eller förordning 
samt bestämmelser i detta reglemente. 
 
Styrelsen ska regelmässigt till fullmäktige rapportera hur verksamheten utveck-
las och hur den totala ekonomiska ställningen är under budgetåret.  
 
Sammansättning 
 
§ 9 
 
Kommunstyrelsen består av tretton ledamöter och tretton ersättare. Styrelsens 
mandattid räknas fr.o.m det sammanträde då ledamöter och ersättare väljs till 
det sammanträde då val sker nästa gång. 
 
Kommunfullmäktige utser ordförande, 1:e vice ordförande och 2:e vice ord-
förande som tjänstgör under den löpande mandatperioden. 
 
Inom styrelsen ska finnas ett utskott för personalpolitiska frågor – personalut-
skottet. Styrelsen ska dessutom utse tre beredningar, en klimat - och plane-
ringsberedning, en arbets - och näringslivsberedning och en demokratibered-
ning. Beredningarnas uppgift är att inom sina respektive ansvarsområden be-
reda ärenden till kommunstyrelsen. 
 
Ärenden som faller inom klimat- och planeringsberedningens ansvarsområde, 
men som beslutas av annan nämnd, förs av beredningen upp som informat-
ionsärenden till kommunstyrelsen. Beredningen får därmed ett särskilt ansvar 
att agera inom ramen för kommunstyrelsens uppsiktsplikt och vid behov upp-
märksamma om att berörd nämnds hantering av ärendet inte överensstämmer 
med kommunstyrelsens/kommunfullmäktiges inriktning.   
 
Vidare ska styrelsen utse en folkhälsokommitté och ett brottsförebyggande råd.  
 
Kallelse till sammanträdena 
 
§ 10 
 
Ordföranden ansvarar för att kallelse utfärdas till sammanträdena. 
 
Kallelsen ska vara skriftlig och innehålla uppgift om tid och plats för samman-
trädet samt en föredragningslista. 
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Kallelsen ska på lämpligt sätt tillställas varje ledamot och ersättare senast tio 
dagar före sammanträdesdagen. 
 
Kallelsen bör åtföljas av förslag till beslut och handlingar som ger information 
om ärendena på föredragningslistan. Tillägg till föredragningslistan ska tillställas 
ledamöter och ersättare senast tre dagar före sammanträdet. Ett ärende som 
inte tagits med på föredragningslistan får tas upp till avgörande på samman-
träde endast om alla ledamöter är överens om det. I undantagsfall får kallelse 
ske på annat sätt. 
 
När varken ordföranden eller vice ordföranden kan kalla till sammanträde ska 
den till åldern äldste ledamoten göra det. 
 
Förhinder att delta i sammanträde 
 
§ 11 
 
En ledamot som inte kan delta i ett sammanträde eller i en del av ett samman-
träde, ska snarast anmäla det till styrelsens sekreterare. 
  
Ersättarnas tjänstgöring 
 
§ 12 
 
Om en ledamot inte kan delta i ett sammanträde ska en ersättare tjänstgöra i 
ledamotens ställe. 
En ledamot som kommer under ett pågående sammanträde har rätt att tjänst-
göra även om en ersättare har trätt in i ledamotens ställe. 
 
Om inte ersättarna väljs proportionellt ska ersättarna tjänstgöra i den turordning 
som fullmäktige fastställer. 
 
En ersättare som har börjat tjänstgöra har dock alltid företräde oberoende av 
turordningen. Om styrkebalansen mellan partierna skulle påverkas av detta får 
en ersättare som kommer under pågående sammanträde träda in i stället för en 
ersättare längre ner i turordningen. En ersättare som inte tjänstgör har rätt att 
delta i överläggningarna. 
 
§ 13 
 
En ledamot eller en ersättare som har avbrutit sin tjänstgöring p.g.a jäv i ett 
ärende får åter tjänstgöra, sedan ärendet har handlagts. 
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En ledamot som har avbrutit tjänstgöringen en gång under ett sammanträde  
p.g.a annat hinder än jäv, får åter tjänstgöra bara om ersättarens inträde har 
påverkat styrkebalansen mellan partierna. 
 
Ersättare för ordföranden 
 
§ 14 
 
Om varken ordföranden eller en vice ordförande kan delta i ett helt samman-
träde eller i en del av ett sammanträde utser styrelsen en annan ledamot att 
leda sammanträdet. Fram till dess fullgör den till åldern äldste ledamoten ord-
förandens uppgifter. 
 
Om ordföranden p.g.a sjukdom eller av annat skäl är hindrad att fullgöra upp-
draget för en längre tid får styrelsen utse en annan ledamot att vara ersättare 
för ordföranden. Ersättaren fullgör ordförandens samtliga uppgifter. 
 
Justering av protokoll 
 
§ 15 
 
Protokollet justeras av ordföranden och minst en ledamot. 
 
Styrelsen kan besluta att en paragraf i protokollet ska justeras omedelbart.  
Paragrafen bör redovisas skriftligt innan styrelsen justerar den. 
 
Reservation, särskilt yttrande, protokollsanteckning 
 
§ 16 
 
Om en ledamot har reserverat sig mot ett beslut och ledamoten vill motivera re-
servationen ska ledamoten göra det i form av en skriftlig reservation. Reservat-
ionen ska lämnas till styrelsens sekreterare före justeringen av protokollet. 
En ledamot och en ersättare har rätt att lämna ett särskilt yttrande. Ledamo-
ten/ersättaren ska innan sammanträdet avslutas anmäla att ett yttrande kom-
mer att avges och yttrandet ska lämnas till sekreteraren före protokollsjuste-
ringen. Dessutom har en ledamot och en ersättare rätt att i protokollet få intaget 
en kort meningsyttring (protokollsanteckning). 
Ordförandens uppgifter 
 
§ 17 
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Utöver det som föreskrivs i kommunallagen och i övriga delar av detta regle-
mente om ordförandens uppgifter ska kommunstyrelsens ordförande 
 
1 uppmärksamt följa frågor av betydelse för kommunens utveckling och 

ekonomiska intressen samt ta de initiativ som erfordras i dessa frågor, 
 
2 närmast under kommunstyrelsen ha uppsikt över övriga nämnders och 

de kommunala bolagens verksamhet och bevaka att erforderlig sam-
ordning av verksamhetsgrenarna sker, 

 
3 representera styrelsen vid uppvaktningar hos myndigheter och vid 

andra liknande tillfällen, 
 
4 ansvara för beredningen av de ärenden som styrelsen ska behandla 

och lägga fram förslag till beslut, 
 
5 vara tillgänglig för allmänheten i rimlig omfattning, 
 
6 i övrigt se till att styrelsens uppgifter fullgörs. 
 
Kommunstyrelsens förvaltning 
 
§ 18 
 
Kommunstyrelsen biträds närmast av kommunledningsförvaltningen som lyder 
under styrelsen. 
 
Styrelsen har rätt att på begäran få biträde även av övriga förvaltningar. 
 
§ 19 
 
Skrivelser från styrelsen och andra handlingar som ska skrivas under av före-
trädare för styrelsen undertecknas på det sätt som styrelsen bestämmer. 
 
Delgivning med styrelsen sker med ordföranden eller den eller de som styrelsen 
utser. 
_____  
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Kommunfullmäktige 
 

Revidering av kommunstyrelsens reglemente 
Nedan presenteras förslaget till revidering i de delar där ändringar föreslås. 
Nuvarande reglemente återges till vänster och det nya förslaget till höger.  
 
Kommunstyrelsens verksamhetsområde 
 
 
 
 
 
 
 
 
§ 1  
 
1    leda och samordna planeringen och        

uppföljningen av kommunens verksam-
het och ekonomi samt främja en god 
samhällsutveckling,  

 
 

Kommunstyrelsens övergripande uppgifter 
 

Styr- och ledningsfunktionen 
 

§ 1 
 

Styrelsen är kommunens ledande politiska 
förvaltningsorgan. Den har ett ansvar för hela 
kommunens utveckling och ekonomiska ställ-
ning.  

 
Styrelsen leder och samordnar planeringen och 
uppföljningen av kommunens ekonomi och 
verksamheter, bland annat genom aktive-
rande och normerande styrdokument, i syfte 
att främja en hållbar samhällsutveckling och en 
verksamhet som utgår från kommunmed-
lemmarnas rättigheter och behov.    

 
Styrelsen ska följa de frågor som kan inverka 
på kommunens utveckling och ekonomiska 
ställning och fortlöpande i samråd med nämn-
derna följa upp de fastställda målen och åter-
rapportera till fullmäktige. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Styrfunktionen  
 

§ 2 
 

I kommunstyrelsens styrfunktion ingår att:  
 

1 leda arbetet med och samordna utform-
ningen av övergripande mål, riktlinjer och 
ramar för styrningen av hela den kommu-
nala verksamheten, 

 
2 göra framställningar i målfrågor som inte i 

lag är förbehållna annan nämnd, 
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§ 1  
 
2    bevaka att de mål, riktlinjer och planer 

för verksamheten och ekonomin som 
fullmäktige fastställt efterlevs 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
12 tillvarata kommunens rätt vid bolags-

stämmor och andra liknande samman-
träden i de företag som kommunen äger 
eller annars har intressen i,  

 

 
 

3 övervaka att de av fullmäktige fastställda 
målen och planerna för verksamheten och 
ekonomin efterlevs och att kommunens 
löpande förvaltning handhas rationellt 
och ekonomiskt, 

 
4 tillse att uppföljning sker till fullmäktige 

från samtliga nämnder om hur verksam-
heten utvecklas och hur den ekonomiska 
ställningen är under budgetåret, 

 
5 ha fortlöpande uppsikt över verksamheten 

i de företag som kommunen helt eller del-
vis äger, eller annars har intresse i, och 
gemensamma nämnder, främst vad gäller 
ändamål, ekonomi och efterlevnad av 
uppställda direktiv men även avseende på 
övriga förhållanden av betydelse för 
kommunen, 

 
6 löpande vidta åtgärder för att säkerställa 

att de krav som anges i 3 kap. 17-18 b §§ 
KL är uppfyllda beträffande de företag och 
stiftelser som kommunen äger aktier i el-
ler har intresse i,   

 
7 årligen i beslut pröva om den verksamhet 

som bedrivs i de aktiebolag som kommu-
nen helt eller delvis äger, under föregå-
ende kalenderår, har varit förenlig med 
det fastställda kommunala ändamålet och 
utförts inom ramen för de kommunala be-
fogenheterna. Om styrelsen finner att så 
inte är fallet, ska den lämna förslag till 
fullmäktige om nödvändiga åtgärder, 

 
8  tillvarata kommunens intressen vid bo-

lags- och föreningsstämmor och andra 
likartade sammanträden i de företag som 
kommunen helt eller delvis äger eller 
annars har intresse i. 

 
 

 
§ 1 

 
I första hand har kommunstyrelsen till uppgift 
att med utgångspunkt från de övergripande 
beslut kommunfullmäktige fattat 

 

Ledningsfunktionen  
 

§ 3 
 

I kommunstyrelsens ledningsfunktion 
ligger att leda och samordna kommunens 
strategiska utveckling som plats och or-
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1   leda och samordna planeringen och upp-
följningen av kommunens verksamhet och 
ekonomi samt främja en god samhällsut-
veckling,  
 

2   bevaka att de mål, riktlinjer och planer för 
verksamheten och ekonomin som fullmäk-
tige fastställt efterlevs, 

 
3   leda och samordna arbetet med hållbar 

utveckling, 
 

4   ange förutsättningar och riktlinjer för den 
     fysiska planeringen, se till att en tillfreds-

ställande markberedskap upprätthålls, ini-
tiera övergripande planering och se till att 
planläggning och plangenomförande sker i 
den omfattning som kommunens utveckl-
ing kräver samt främja samhällsbyggandet 
och bostadsförsörjningen, 

 
5   ansvara för frågor om regional  
     utveckling och internationellt samarbete, 

 
6   ansvara för arbetsmarknadspolitiska  
     frågor och frågor om högre utbildning,  
     främja utvecklingen av näringsliv och  
     sysselsättning samt leda och samordna 
     arbetet med kreativitet och entreprenör-

skap, 
 

7   leda och samordna arbetet med  
demokratiutveckling - interkulturell ut-   

     veckling - jämställdhet  - ickediskriminering 
samt bevaka barnperspektivet i kommu-
nens verksamheter, 

 
8   leda och samordna folkhälsoarbetet, 

                         
9   leda och samordna områdesarbetet,  
 
10 leda och samordna arbetet inom sektorn 

trygghet-säkerhet, 
 
11 leda och samordna kommunens informat-

ions/kommunikationsverksamhet. 
 

ganisation bland annat inom följande om-
råden. Det omfattar även att samordna 
kompetens som övriga nämnder bistår 
med inom dessa områden.  

 
1 hållbar utveckling inklusive lokal utveckl-

ingsplanering samt områdesarbete,  
  

2 översiktlig planering av mark och vat-
ten, inklusive översiktsplan och stads-
delsvisa strukturplaner samt riktlinjer 
för bostadsförsörjning,  

 
4 regional utvecklingsplanering, 

 
5 klimatarbete, 

 
6 sysselsättning och näringsliv inklusive gott 

företagsklimat, 
 

7 kommunens varumärke och attraktivi-
tet, 

 
8 kvalitéts- och verksamhetsutveckling, 

 
9 mänskliga rättigheter med särskilt 

fokus på jämlikhet, jämställdhet, interkul-
turalitet, barnets rättigheter, rättigheter 
för personer med funktionsnedsättning 
och nationella minoriteter, samt folkhäl-
soarbete, 

 
10 demokratiutveckling,  

  
11 kreativitet och idéutveckling, 

 
12 trygghets- och säkerhetsarbete, 

 
13 internationellt samarbete, 

 
14 högskolesamverkan. 
 

 
Flera av uppgifterna i nuvarande § 1 ligger under ”Ledningsfunktionen” § 3 i 
förslaget.  
 



BOTKYRKA KOMMUN 
Kommunledningsförvaltningen 
Kansli och juridik 

 
 
2015-10-20 

4 [9] 
 
 

 

 

Det som är helt nytt i förslaget är fetstilt (högerkolumnen).  
 
Det som utgår/flyttas är understruket (vänsterkolumnen).  
 
Punkt 1 flyttas till § 1 och punkt 2 till § 2 i förslaget (se ovan).  
 
Punkt 4 i nuvarande reglemente ska jämföras med punkt 2 i förslaget. Från 
punkt 4 lyfts uppgifter över till samhällsbyggnadsnämnden. Dessa uppgifter är 
exploateringsverksamhet samt köp och försäljning av mark, kommunens plats-
utveckling och detaljplanering i den omfattning som kommunens utveckling 
kräver. Det som kvarstår hos styrelsen framgår av punkt 2 i förslaget. 
 
Entreprenörskap (nuvarande § 1 punkt 6) förs över till arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsnämnden.  
 
Informations/kommunikationsverksamheten (nuvarande § 1 punkt 11) delas 
upp på flera specifika uppgifter och läggs under ”Stödfunktioner” i förslaget 
(se nedan).   
 
§ 2 

 
Kommunstyrelsen ska vidare 
 
1 vara huvudman för kommunledningsför-

valtningen, 
 

2 leda och samordna arbetet med att effekti-
visera kommunens verksamheter och ha 
ett övergripande ansvar för utvecklingen 
inom IT- och telefoni, 

 
3 ha hand om medelsförvaltningen enligt de 

föreskrifter fullmäktige meddelat, 
 

4 svara för kommunens upplåning inom den 
beloppsram som fullmäktige fastställer 
varje år, 
 

5 i mål och ärenden där det ankommer på 
styrelsen att föra kommunens talan träffa 
överenskommelse om betalning av ford-
ran, anta ackord, ingå förlikning och sluta 
annat avtal, 

   
6 bevaka att kommunens inkomster inflyter, 

att betalningar görs i tid och att de åtgärder 

Kommunstyrelsens övriga verksamhet 
 

Ekonomisk förvaltning 
 

§ 4 
 

Kommunstyrelsen ska:  
 

1 ha hand om kommunens medelsförvalt-
ning enligt de föreskrifter fullmäktige 
meddelat,  

  
2  svara för kommunens upplåning inom den 

beloppsram som fullmäktige fastställer 
varje år, 

 
3 i mål och ärenden där det ankommer på  
     styrelsen att föra kommunens talan 
  träffa överenskommelse om betalning av 
  fordran, anta ackord, ingå förlikning och  
     sluta annat avtal, 
 
4   bevaka att kommunens inkomster inflyter, 

att betalningar görs i tid och att de åtgär-
der som behövs för indrivning av förfallna 
fordringar vidtas, 
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som behövs för indrivning av förfallna ford-
ringar vidtas, 

 
7 se till att kommunen har ett fullgott försäk-

ringsskydd, 
 

8 se till att värdehandlingar som finns under 
kommunstyrelsens vård förvaras på ett be-
tryggande sätt,  
 

9 se till att de medel som tillhör donations-
fonder som står under kommunens vård 
placeras på ett betryggande och förmånligt 
sätt samt att medel i fonder som förvaltas 
av styrelsen används enligt givna föreskrif-
ter, 
 

10 ansvara för kommungemensamma admi-
nistrativa funktioner, 
 

11 ansvara för kommungemensamma upp-
handlingar, 
 

12 tillvarata kommunens rätt vid bolagsstäm-
mor och andra liknande sammanträden i 
de företag som kommunen äger eller  

      annars har intressen i,  
 

13 avge yttrande som ankommer på kommu-
nen och inte avges av annan nämnd, dock 
med den begränsningen att yttrande i frå- 
gor som är av principiell betydelse för den 
kommunala självstyrelsen får avges av sty-
relsen endast om remisstiden hindrar att 
ärendet behandlas på ordinarie samman-
träde med fullmäktige, 
 

14 ha hand om förvaltningen av kommunala 
angelägenheter i övrigt som inte någon 
annan nämnd svarar för.   

     
Kommunstyrelsen ska informera kommunfull-
mäktige om hur kommunens verksamhet och 
ekonomi utvecklas under året.    
 

5 se till att värdehandlingar som finns under 
kommunstyrelsens vård förvaras på ett 
betryggande sätt, 

 
6   se till att de medel som tillhör donations-

fonder som står under kommunens vård 
placeras på ett betryggande och förmån-
ligt sätt samt att medel i fonder som för-
valtas av styrelsen används enligt givna 
föreskrifter, 

 
7    Se till att kommunen har ett fullgott försäk-

ringsskydd. 
 

 

 
I förslagets § 5 har skrivningar om styrelsens särskilda ansvar för ekonomin 
samlats. Flera av dessa finns i under § 2 i nuvarande reglemente. Inga skriv-
ningar har tagits bort. Det som är understruket (i vänsterkolumnen) har dock 
flyttats. Punkten 1, 13 och 14 återfinns under ”Övrig förvaltning”  i förslaget 
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(se nedan). Punkten 2, 10, 11 finns under ”Stödfunktioner” i förslaget (se ne-
dan). Punkten 12 finns under ”Styrfunktioner” i förslaget (se ovan). Sista 
stycket finns under ”Ansvar och rapporteringsskyldighet” i förslaget (se ne-
dan). 
 
§ 3 Personalpolitiken 

 
§ 5  

 
 
§ 3 i nuvarande reglemente blir § 5 i förslaget och får rubriken ”Personalpoliti-
ken”. Inga ändringar föreslås förutom att regleringen om kommunstyrelsen är 
personuppgiftsansvarig för personuppgiftsbehandling i sin verksamhet flyttas 
till ”Övrig förvalting” i förslaget (se nedan).  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
§ 2  
 
10  ansvara för kommungemensamma ad-

ministrativa funktioner 
” 
 
” 

 
” 

 
 

” 
 
 
 
” 

§ 1 
 
11  leda och samordna kommunens inform-

ations/kommunikationsverksamhet 
 
 
 
 

Stödfunktioner 
 

§ 6 
 

Styrelsen ansvarar för att utifrån verksamhet-
ernas behov tillhandahålla ett effektivt stöd för 
kommunorganisationen inom nedanstående 
områden. Stödet omfattar normerande styrning, 
samordning, konsultativt stöd samt definierade 
intäktsfinansierade tjänster.  

 
1 politisk administration, 

 
2 juridik, 

 
3 ekonomiadministration, 

 
4 löneadministration, inklusive tillhandahål-

lande av intäktsfinansierade tjänster, 
 

5 informationsförvaltning, 
 

6 informationssäkerhet, 
 

7 e-förvaltning, 
 
 

8 kommunikation, 
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§ 2 
 
2    leda och samordna arbetet med att ef-

fektivisera kommunens verksamheter 
och ha ett övergripande ansvar för ut-
vecklingen inom IT- och telefoni, 

 
11  ansvara för kommungemensamma upp-

handlingar, 
 
 
 
 
 

 
 

9 IT, inklusive tillhandahållande av intäktsfi-
nansierade IT- och telefonitjänster, 

 
 
 

10 upphandling, 
 
 

11 krishantering, 
 

12 medborgarservice i form av kontaktcenter 
och medborgarkontor. 

 
 
 
 
 
§ 2 
 
14  ha hand om förvaltningen av kommunala 

angelägenheter i övrigt som inte någon 
annan nämnd svarar för,  

 
Samma lydelse som i § 2 punkt 13 i nuva-
rande reglemente 
 
 
 
 
 
 
 
Enligt uppdrag av kommunstyrelsen 
(KS/2015:532) 
 
 
§ 3 sista stycket 
 
Kommunstyrelsen är personuppgiftsansvarig 
för de behandlingar av personuppgifter som 
sker inom ramen för kommunstyrelsens 
verksamhetsområde.  
 
Samma lydelse som i § 2 punkt 1 i nuva-
rande reglemente 
 
 

Övrig förvaltning 
 

§ 7 
 

Kommunstyrelsen ska: 
 

1 förvalta kommunala angelägenheter i övrigt 
som inte någon annan nämnd svarar för,  

 
  

2 avge yttranden som ankommer på kommu-
nen och inte avges av annan nämnd, dock 
med den begränsningen att yttrande i frågor 
som är av principiell betydelse för den 
kommunala självstyrelsen får avges av sty-
relsen endast om remisstiden hindrar att 
ärendet behandlas på ordinarie samman-
träde med fullmäktige,  

 
3 handlägga ansökningar om föreningsbi-

drag som inte ska handläggas av kultur- 
och fritidsnämnden eller socialnämnden. 

 
 
 

4 vara personuppgiftsansvarig för de behand-
lingar av personuppgifter som sker inom 
ramen för kommunstyrelsens verksamhets-
område, 

 
5 vara huvudman för kommunledningsförvalt-

ningen.  
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§ 1  
 
2    bevaka att de mål, riktlinjer och planer 

för verksamheten och ekonomin som 
fullmäktige fastställt efterlevs, 

 
 
§ 2 sista stycket 
 
Kommunstyrelsen ska informera kommun-
fullmäktige om hur kommunens verksamhet 
och ekonomi utvecklas under året.    
 

Ansvar och rapporteringsskyldighet 
 

§ 8 
 

Styrelsen ska se till att verksamheten bedrivs i 
enlighet med de mål och riktlinjer som fullmäk-
tige bestämt, de förskrifter som kan finnas i 
lag eller förordning samt bestämmelser i 
detta reglemente. 
 

 
Styrelsen ska regelmässigt till fullmäktige 
rapportera hur verksamheten utvecklas och 
hur den totala ekonomiska ställningen är un-
der budgetåret.  
 

 
Sammansättning 

 
§ 4 

 
Kommunstyrelsen består av tretton ledamö-
ter och tretton ersättare. Styrelsens mandat-
tid räknas fr.o.m det sammanträde då leda-
möter och ersättare väljs till det samman-
träde då val sker nästa gång. 

 
Kommunfullmäktige utser ordförande, 1:e 
vice ordförande och 2:e vice ord-förande 
som tjänstgör under den löpande mandat-
perioden. 

 
Inom styrelsen ska finnas ett utskott för 
personalpolitiska frågor – personalutskottet. 
Styrelsen ska dessutom utse tre beredning-
ar, en klimat - och planeringsberedning, en 
arbets - och näringslivsberedning och en 
demokratiberedning. Beredningarnas uppgift 
är att inom sina respektive ansvarsområden 
bereda ärenden till kommunstyrelsen. Vidare 
ska styrelsen utse en folkhälsokommitté, ett 
brottsförebyggande råd och ett klimatråd. 
 

Sammansättning 
 

§ 9 
 

Kommunstyrelsen består av tretton ledamöter 
och tretton ersättare. Styrelsens mandattid 
räknas fr.o.m det sammanträde då ledamöter 
och ersättare väljs till det sammanträde då val 
sker nästa gång. 

 
Kommunfullmäktige utser ordförande, 1:e vice 
ordförande och 2:e vice ord-förande som 
tjänstgör under den löpande mandatperioden. 

 
Inom styrelsen ska finnas ett utskott för perso-
nalpolitiska frågor – personalutskottet. Styrel-
sen ska dessutom utse tre beredningar, en 
klimat - och planeringsberedning, en arbets - 
och näringslivsberedning och en demokratibe-
redning. Beredningarnas uppgift är att inom 
sina respektive ansvarsområden bereda ären-
den till kommunstyrelsen. 

 
Ärenden som faller inom en berednings 
ansvarsområde, men som beslutas av an-
nan nämnd, förs av beredningen upp som 
informationsärenden till kommunstyrelsen. 
Beredningarna får därmed ett särskilt an-
svar att agera inom ramen för kommunsty-
relsens uppsiktsplikt och vid behov upp-
märksamma om att berörd nämnds hante-
ring av ärendet inte överensstämmer med 
kommunstyrelsens/kommunfullmäktiges 
inriktning.   
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Vidare ska styrelsen utse en folkhälsokommitté 
och ett brottsförebyggande råd.  
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1. Sammanfattning 
Den 1 januari 2013 slogs kommunens serviceförvaltning samman med kommunledningsförvalt-
ningen. Sammanslagningen syftade till att öka förmågan att fullfölja uppdraget från kommunstyrel-
sen och kommunfullmäktige på ett effektivt och ändamålsenligt sätt. Som en del av beslutet om en 
gemensam förvaltning gav kommunstyrelsen (KS/2012: 504) kommundirektören i uppdrag att 2014 
genomföra en uppföljning av den nya kommunledningsförvaltningen. 

 
I september 2014 initierade kommundirektören en förstudie som genomfördes av PWC. Dess främsta 
syfte var att identifiera och föreslå förbättringsområden inom förvaltningens processer och organisa-
tion med bäring på effektiv styrning och ledning. Förstudiens slutsats var att kommunledningsför-
valtningens styrning och ledning av samt stöd till övriga förvaltningar inte var ändamålsenligt. Mot 
denna bakgrund rekommenderade PWC att komplettera nuvarande förvaltningsorganisation med en 
tydlig processtyrning i syfte att skapa en effektivare ledning och styrning av Botkyrka kommun. 

 
Under 2015 har en organisationsöversyn baserad på processtyrning genomförts i flera steg där 
kommunledningsförvaltningens ledningsgrupp och medarbetare, kommunledningsgruppen samt 
bolags- och stiftelsechefer i olika utsträckning varit delaktiga i processen och haft möjlighet att bidra 
till förslaget. Sedan maj 2015 har arbetet bedrivits i projektform, vilket sträcker sig till den 31 mars 
2016.  

 
Genomförandet av arbetet, dess bakgrund, samt utgångspunkter för och innehållet i förslaget till ny 
organisation beskrivs närmare i denna delrapport.   De föreslagna förändringarna planeras att träda i 
kraft från årsskiftet 2015/2016. 
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2. Inledning 
Detta underlag är en bilaga till kommunledningsförvaltningens förslag till beslut om en ny organisering 
av kommunledning i Botkyrka kommun. Det omfattar en beskrivning av bakgrunden till och framtagan-
det av förslaget, samt utgångspunkter för det och en detaljerad beskrivning av den tänkta nya organisa-
tionen.    
 
2.1 Bakgrund 
Den 1 januari 2013 slogs kommunens serviceförvaltning samman med kommunledningsförvaltningen. 
Sammanfattningsvis syftade sammanslagningen till att öka förmågan att fullfölja uppdraget från kom-
munstyrelsen och kommunfullmäktige på ett effektivt och ändamålsenligt sätt. Som en del av beslutet 
om en gemensam förvaltning gav kommunstyrelsen (KS/2012:504) kommundirektören i uppdrag att 
2014 genomföra en uppföljning av den nya kommunledningsförvaltningen. I september 2013 tillträdde 
Mattias Jansson som kommundirektör. Mot bakgrund av att kommunledningsförvaltningen och dess 
medarbetare de senaste åren berörts av flera omorganisationer och större förändringar, inledde den nya 
kommundirektören med att under ett knappt år orientera sig om förvaltningens möjligheter och ut-
maningar. Därefter inleddes den organisationsöversyn som resulterat i detta förslag. 
 
2.2. Genomförandet av organisationsöversynen 
 
2.2.1 Förstudie 
I september 2014 initierade kommundirektören en förstudie som genomfördes av PWC. Förstudien 
främsta syfte var att identifiera och föreslå förbättringsområden inom förvaltningens processer och 
organisation med bäring på effektiv styrning och ledning. Den omfattade en kartläggning och analys av 
kommunledningsförvaltningens processer. Kartläggningen byggde på ett underlag där kommunled-
ningsförvaltningens verksamhetsområdeschefer beskrev sin verksamhet genom att identifiera dess 
processer. Den samlade bilden diskuterades sedan på en workshop med kommunledningsförvaltningens 
ledningsgrupp, medarbetare från alla förvaltningens verksamhetsområden samt kommunlednings-
gruppen och bolagscheferna. Samstämmigheten kring den bild som framkom var mycket stor och låg till 
grund för förstudiens slutsats: att kommunledningsförvaltningens styrning och ledning av samt stöd till 
övriga förvaltningar inte var ändamålsenligt. Flera problemområden identifierades, t.ex. att förvaltningen 
inte upplevdes agera på ett samlat sätt, att förvaltningen hade ett starkt utvecklingsdriv men att idéerna 
inte alltid motsvarade de aktuella behoven, att ansvars- och rollfördelningen inom de olika processerna 
var otydlig samt att flera processer upplevdes saknas eller vara kraftigt underutvecklade. Mot bakgrund 
av detta rekommenderade PWC att komplettera nuvarande förvaltningsorganisation med en tydlig 
processtyrning i syfte att skapa en effektivare ledning och styrning av Botkyrka kommun. 
 
2.2.2 Upplägg våren 2015 
Under våren 2015 genomfördes sex workshops med kommunledningsförvaltningens ledningsgrupp i 
syfte att definiera målbilden för förvaltningens verksamhetsmodell samt dess styr- och lednings- samt 
stödprocesser. Då ledningsgruppen inte ansåg att den aktuella organisationsstrukturen ligger i linje med 
målbilden för processindelningen arbetade den fram ett förslag till verksamhetsmodell och övergripande 
organisationsstruktur. Ledningsgruppen fattade därefter beslut om att gå vidare med att skapa en 
processtyrd arbetssätt och genomföra en omorganisation. Inför det fortsatta arbetet presenterades arbetet 
på ett informationsmöte för alla medarbetare. 
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2.2.3 Projekt för ”Ny organisation och införande av ett processorienterat arbetssätt på klf” 
I april inleddes projektet ”Ny organisation och införande av ett processorienterat arbetssätt på klf”. Pro-
jektet ska avslutas den 30 mars 2016 eller vid det tillfälle som beställaren beslutar att projektorganisa-
tionen kan avvecklas och ansvaret för återstående aktiviteter överföras till linjeorganisationen. 
 
2.2.3.1. Mål för projektresultatet 
Projektet ska resultera i en omorganisation av kommunledningsförvaltningen där den nya organisationen 
träder i kraft den 1 januari 2016. Inom ramen för projektet ska grunden läggas för ett processtyrt arbets-
sätt utifrån medborgarens fokus. Det kan komma att innebära utvecklingsinsatser, t.ex. i form av piloter 
inom några kommunövergripande processer i slutet av projektet. 
 
I projektet ingår att: 

• Identifiera arbetsuppgifter som inte ska göras på kommunledningsförvaltningen framöver utan 
utföras på andra förvaltningar (eller inte alls) 

• Eventuellt komplettera KLF med nya arbetsuppgifter och processer i syfte att säkerställa att 
förvaltningen fullgör sitt uppdrag 
 

Omorganisationen ska genomföras så att de berörda verksamheterna och medarbetarna kan ha mesta 
möjliga fokus på såväl sitt dagliga som långsiktiga arbete. En förutsättning för projektet är att det ska 
bidra till den besparing om 2,4 miljoner kronor 2016 som åligger kommunledningsförvaltningens verk-
samhet. 
 
2.2.3.2. Sju vägledande principer för projektet 
Målbilden för verksamhetsmodellen, som var ett resultat av vårens arbete, sammanfattades i följande sju 
punkter: 

• Tydlig ansvarsfördelning inom KLF 
• Tydlig ansvarsfördelning mellan KLF och övriga kommunen 
• Tydligt gränssnitt mot kommunstyrelsen och dess beredningar 
• God intern samordning av och i våra processer så att vi kan uppfattas som ”ett KLF” 
• Verksamhets- och organisationsstrukturen följer processindelningen 
• Fokus på styrning och ledning av samt strategiskt stöd till övriga kommunen 
• God förmåga till följsamhet mot interna och externa behov när det gäller utveckling 

 
2.2.3.3. Nyttomål  
Nyttomål för omorganisationen och införande av en tydlig processtyrning har varit: 

• En mer ändamålsenlig styrning och ledning av kommunledningsförvaltningen 
• Bättre samordning av kommunledningsförvaltningens verksamhet  
• Bättre koppling mellan utvecklingsinitiativ och det behov av utveckling som finns inom 

kommunen 
• Tydliggörande av roll- och ansvarsfördelning  
• Kommunledningsförvaltningen utför arbetsuppgifter som säkerställer att KLS fullgör sitt 

uppdrag och som inte ska utföras av andra förvaltningar 
 
2.2.3.4 Projektorganisation 
Beställare av projektet är kommundirektör Mattias Jansson. 
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Under tiden maj till 14 september har följande personer ingått i styrgruppen: 
• Mattias Jansson, kommundirektör 
• Oscar Arnell, kanslichef 
• Niclas Johansson, ekonomichef 
• Anna Giotas Sandquist, chef för kommunledningsförvaltningens stab 

 
Från och med 15 september har styrgruppen utökats med följande personer: 

• Marica Nordwall, kommunikationschef 
• Sara Wrethed, chef för verksamhetsområdet samhällsutveckling 
• Ingrid Wibom, HR-chef 

 
Projektarbetet har bedrivits i en övergripande projektgrupp samt i de fyra delprojekten:  

• Strategisk utveckling 
• Styra verksamhet och ekonomi 
• Koncern- och kommunsamordning 
• Intern samordning 

 
Den övergripande projektgruppen har bestått av: 

• Anders Christensson, uppdragsansvarig, PwC (5-10 % t.o.m. 25 september 
• Zakarias Challis, projektledare, PwC, (60 % t.o.m. 25 september) 
• Njal Roomans, metodstöd, PwC, (10 % t.o.m. 25 september) 
• Sara Lundblad, projektsamordnare, klf (40 %), samt fr.o.m. 1 november projektledare (50 %) 
• Amanda Nystedt, projektkommunikatör, klf, (50 %) 
• Ulrika Halling, HR-specialist, klf (50 %) 
• Frida Enocksson Wikström, controller, klf (fr o m augusti) 
• Jannica Ifström, kommunjurist, klf (fr o m september) 
• Niclas Johansson, delprojektledare ”Styra verksamhet och ekonomi” (t.om. 30 september, men 

fr.o.m.15 september inte längre som delprojektledare ) 
• Oscar Arnell, delprojektledare ”Koncern- och kommunsamordning” (t.o.m. 31 augusti) 
• Anna Giotas Sandquist, delprojektledare ”Intern samordning” och ”Strategisk utveckling” (t.o.m. 

31 oktober, men fr.o.m.15 september inte längre som delprojektledare) 
 
Den övergripande projektgruppen ansvarar för den löpande styrningen och uppföljningen av delprojek-
ten liksom för att uppsatta projektmål nås. Projektgruppen rapporterar kontinuerligt projektets framdrift 
till styrgruppen och flaggar för exempelvis projektrisker och/eller förslag på justerad resursinsats.  
 
2.2.3.5 Genomförandet av projektet 
Sammanfattningsvis omfattar projektet mot denna bakgrund en omorganisation av kommunledningsför-
valtningen och grundläggande arbete för att införa ett processtyrt arbetssätt på förvaltningen. I projektet 
ingår inte ansvaret för processer kring eventuella organisationsförändringar på andra förvaltningar som 
kan bli en följd av projektet. Detta ansvarar respektive förvaltningschef eller motsvarande för. 
 
Kommunikation är en viktig del av projektet och i juni skapades en särskild sida på botwebb om projek-
tet. Där återfinns bland annat dokumentation från arbetet liksom filmer från förvaltningsfrukostar och 
informationsmöten. Projektet har också en särskild ”brevlåda” med egen mejladress dit medarbetarna 
uppmanats att skicka in frågor och synpunkter under projektets gång.  
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Under försommaren hade kommunledningsförvaltningens verksamhetschefer möjlighet att se över den 
tidigare kartläggningen av de processer som respektive verksamhetsområde ansvarar för. I samband med 
det gjorde respektive verksamhetschef en uppskattning av avsatta tidsresurser på medarbetarnivå för 
varje process. Den har i nästa steg legat till grund för en beräkning av personalkostnaden per process. 
 
Utifrån projektmålen och de vägledande principerna för den nya organisationen som ledningsgruppen 
beslutat om arbetade projektets styrgrupp under sommaren 2015 fram en idé till ny organisering av 
kommunledning. Styr- och projektgruppen presenterade den närmare på workshops med flertalet av 
kommunledningsförvaltningens verksamhetsområden i augusti/september. Syftet var att fånga in de 
styrkor och svagheter som personalgrupperna såg med idén utifrån ett verksamhetsperspektiv. Det har 
också funnits möjlighet för medarbetarna att skicka in synpunkter direkt till styr- och projektgruppen. 
Styrgruppen har också parallellt också informerat och fört dialog med förvaltningens verksamhetsområ-
deschefer och särskilt berörda medarbetare. Styrgruppen har därefter tagit med sig dessa synpunkter i 
arbetet med att ta fram det slutliga förslaget till verksamhetsmodell och organisering. I detta dokument 
finns de synpunkter med som är fortsatt aktuella, i sammanfattad form och omarbetade till möjligheter 
och risker. I nästa steg kommer projektgruppen tillsammans med respektive verksamhetsområdes medar-
betare och chefer samt skyddsombud göra riskbedömningar kring förslagets inverkan på arbetsmiljön 
innan kommunstyrelsen respektive kommunfullmäktige tar beslut.  
 
Tiden mellan den 1 januari och den 30 mars 2016 ansvarar projektet för att stabilisera den nya organisa-
tionen, bl.a. genom att hantera återstående aktiviteter och problem som uppstår i samband med att den 
nya organisationen träder ikraft.  
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3. En sammanhållen kommunledning 
Förstudien visade att förvaltningarna upplevde KLF som spretigt och inte sammanhållet i sitt agerande. 
Verksamhetsområdena inom KLF agerar ibland utan vetskap om vad som pågår i andra delar av KLF, 
något som skapar förvirring hos förvaltningarna som ska servas. Genom utveckling av den interna sam-
ordningen av kommunledningsförvaltningen ska denna spretighet minimeras och förvaltningen upplevas 
som en tydlig enhet. Tanken med att att kommunledningsförvaltningen ska vara processtyrd bygger 
bland annat på ett skifte i synen på KLF:s uppdrag. KLF ska inte leda allt arbete ute i förvaltningarna, 
men KLF ska tillse att ledning sker. Ett problem med den nuvarande organisationen är den föreställning 
om att ledning och styrning måste komma från KLF för att övriga förvaltningar ska svara på den. En av 
tankarna med ett processtyrt arbetssätt är att ledning och styrning sker genom processerna, och detta 
oberoende av vilken förvaltning eller avdelning som jobbar i processen. Medarbetare ute i förvaltningar-
na ska därför kunna styra arbete genom kommunorganisationen utan för den skull sitta på KLF rent 
organisatoriskt.  
 
För att kunna skapa en tydlig ansvarsfördelning inom KLF måste arbetsuppgifterna som utförs på KLF 
renodlas. KLF ska primärt arbeta med styr- och ledningsprocesser samt stödprocesser gentemot övriga 
förvaltningar. Övriga förvaltningar ska i sin tur fokusera på kommunens huvudprocesser.  Med huvud-
processer avses i Botkyrka kommuns fall verksamhet riktad direkt till medborgarna, andra kommuninvå-
nare och intressenter, som bidrar till kommunens hållbarhetsutmaningar: 
 

• ”Botkyrkaborna har arbete”  
• ”Botkyrkaborna känner sig hemma”  
• ”Botkyrkaborna har de bästa skolorna”  
• ”Botkyrkaborna bidrar inte till klimatförändringarna” 
• ”Botkyrkaborna är friska och mår bra”  
• ”Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin” 

 
Idag finns ett relativt stort inslag av huvudprocesser i kommunledningsförvaltningens verksamhet. En 
vägledande princip inför arbetet med processtyrning av KLF är att organisationen ska följa process-
indelningen. För att bättre kunna fokusera på styrning och ledning av, samt strategiskt stöd till övriga 
kommunen, föreslås några processer flytta från KLF till andra förvaltningar.  
 
Det finns ett mycket starkt utvecklingsdriv inom KLF, men ett problem är att utvecklingsdrivet inte 
alltid triggas av behov från övriga kommunorganisationen eller medborgarna i kommunen inom ramen 
för politiska beslut, vilket måste vara fallet. Istället kommer utvecklingsdrivet ofta inifrån KLF med 
ibland tveksam effekt. Målsättningen med den nya organisationen är att all utveckling ska utgå från 
medborgarens fokus och att den ska triggas av externa behov från medborgarna eller interna behov – 
utifrån medborgarens fokus - från övriga förvaltningar. Kommunledningsförvaltningens verksamhet ska 
på så sätt ytterst vara en spegling av medborgarnas behov i enlighet med politiska beslut. 
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3.1 Strategiska grupper och samordningsgrupper 
Till stöd för strategiska val, kommungemensamma prioriteringar och samordning på tjänstemannanivå 
föreslås en samordning byggd på tre nivåer: 

• Kommunledningsgruppen (KLG)  
• Strategiska grupper 
• Samordningsgrupper 

 
Detta innebär att nuvarande strategiska grupper och motsvarande läggs ner och ersätts av två över-
gripande strategiska grupper och ett antal samordningsgrupper. Uppdragen och sammansättningen av 
dem beslutas av kommunledningsgruppen.    
 
I korthet ska dessa grupper bereda förslag och följa upp genomförandet i kommunorganisationen i en 
”kedja” från samordningsgrupp till kommundirektör.   
 
Utgångspunkten är de två styr- och ledningsprocesserna strategisk utveckling av Botkyrka som plats 
respektive organisation. 
 
 

 
 
 
3.1.1 Strategisk platsutvecklingsgrupp 
Knutet till processen strategisk utveckling av kommunen som plats bildas en strategisk platsutvecklings-
grupp om leds av chefen för kommunledningsförvaltningens samhällsutvecklingsavdelning. Utöver hen 
förslås den omfatta kommunikationschefen, förvaltningarnas utvecklingschefer eller motsvarande, samt 
forskningsledaren på Mångkulturellt centrum.  
 
Underliggande samordningsgrupper föreslås av avdelningschefen och beslutas av kommundirektören 
efter samråd med kommunens förvaltningschefer.  
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Områdesgrupperna i de olika kommundelarna fungerar som samordningsgrupper för utvecklingen på 
platsen Botkyrka och rapporterar till den strategiska områdesgruppen. Områdesgrupperna tar bland annat 
fram underlag till den strategiska områdesgruppen och samordnar genomförandet av kommunens 
insatser på stadsdelsnivå.  
 
3.1.2 Strategisk organisationsutvecklingsgrupp 
Knutet till processen strategisk utveckling av kommunen som organisation bildas en strategisk organisa-
tionsutvecklingsgrupp som leds av den biträdande förvaltningschefen. Den består utöver hen av process-
ansvariga för kommunens styr- och ledningsprocesser ”planering och uppföljning” och ”koncernsamord-
ning och ärendeberedning” samt stödprocesser, kvalitetschefen samt förvaltningarnas administrativa 
chefer eller motsvarande och ekonomichefer. Samordningsgrupper kopplade till styr- och ledningspro-
cesserna ”planering och uppföljning” och ”koncernsamordning och ärendeberedning” samt de olika 
stödprocesserna tar fram underlag för detta och samordnar sedan genomförandet av kommungemen-
samma insatser utifrån ettårsplanen. Samordningsgrupperna leds av respektive processansvarig och be-
står av en representant för ”professionen” från respektive förvaltning, till exempel kommunikatör res-
pektive HR-specialist. 
 
3.2  Kommundirektörens roll  
Kommundirektören är kommunens ledande tjänsteman, kommunledningsförvaltningens förvaltningschef 
och förvaltningschefernas chef och svarar ytterst inför kommunstyrelsen att organisationen som helhet 
levererar enligt de förtroendevaldas beslut.  
 
Kommundirektören svarar för ledning, samordning och fördelning av förvaltningsövergripande uppdrag 
och stödjer i övrigt förvaltningscheferna i deras specifika verksamhetsuppdrag.  
 
Kommundirektören har sitt uppdrag från och anställs av kommunstyrelsen och biträder kommunstyrel-
sen i dess uppsiktsplikt över nämnder, bolag och stiftelser och ska ta de initiativ som krävs med anled-
ning av uppsiktsplikten. Kommundirektören har det yttersta ansvaret för att lägga förslag till och verk-
ställa kommunstyrelsens och därmed också kommunfullmäktiges beslut och ska därvid arbeta med stor 
integritet med avseende på information och underlag för beslut. 
 
Kommundirektören ansvarar på uppdrag av kommunstyrelsen för den samlade verkställighetsorganisa-
tionen. Uppdraget syftar till att samarbetet ökar mellan olika kommunala instanser, så att personal och 
ekonomiska resurser används på bästa sätt i förhållande till politiska beslut och medborgarens fokus. 
 
Uppdraget innebär att utveckla och effektivisera kommunen som organisation genom att svara för att 
principer för styrning, ledning, uppföljning, utvärdering, kontroll och samordning finns och används, 
samt att skapa helhetssyn och driva och leda de kommunövergripande och koncerngemensamma stra-
tegiska frågorna. 
 
Kommundirektören har arbetsgivaransvar för kommunens förvaltningschefer och kommunlednings-
förvaltningens avdelningschefer. Vidare svarar kommundirektören för att såväl förvaltningscheferna 
som avdelningscheferna i sina uppdrag beaktar kommunövergripande frågor och anlägger ett koncern-
perspektiv. 
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För samordning och stöd i koncernövergripande ledningsfrågor har kommundirektören en ledningsgrupp 
med samtliga förvaltningschefer. I denna organisation är det naturligt att kommunledningsförvaltningens 
avdelningschefer ingår i gruppen, men att vissa beslut sker efter hörande av just förvaltningscheferna. 
 
Beträffande nämndernas verksamhetsområden i övrigt ansvarar förvaltningscheferna gentemot sina 
nämnder. Vid ev. oenighet i frågor av verkställighetskaraktär mellan olika förvaltningar skall kommun-
direktören avgöra frågan.  
 
Det är naturligt att kommundirektören ansvarar på kommunstyrelsens uppdrag för anställning och/eller 
avveckling av förvaltningschefer i enlighet med av kommunstyrelsen fastställda anställningsvillkor vil-
ket är en fråga som kommer att prövas i ett separat ärende. 
 
3.2.1 Kommundirektören som förvaltningschef 
Kommunledningsförvaltningens löpande arbete leds och samordnas av den biträdande förvaltnings-
chefen med stöd av förvaltningens övriga avdelningschefer. Frågor av inriktningskaraktär eller av annan 
större vikt avseende förvaltningens interna samordning beslutas av kommundirektören som förvaltnings-
chef.  
 
3.2.2 Kommundirektörens processtyrning  
Den i detta underlag beskrivna verksamhetsmodellen pekar ut processansvariga för kommunens centrala 
styr och ledningsprocesser samt stödprocesser. Kommundirektören är processägare för dessa processer. 
Kommundirektören beslutar om förvaltningsorganisationens inriktning. Det ska ske efter samråd, med 
eftersträvande av konsensus, från kommunens förvaltningschefer där kommunledningsförvaltningens 
biträdande förvaltningschef är en.  
 
Utöver detta stödjer kommundirektören förvaltningscheferna i förhållande till kommunens huvudpro-
cesser. 
 
3.3 Ärendegång  
3.3.1 Tjänstemannaorganisationen 
De strategiska grupperna rapporterar till processansvarig. Hen rapporterar till processägaren kommun-
direktören som beslutar om strategisk inriktning för förvaltningsorganisationen. Det ska ske efter sam-
råd, med eftersträvande av konsensus, från kommunens förvaltningschefer.  
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Exempel: Aktiverande styrdokument ”strategiskt utveckla Botkyrka som plats” 

 
Information kan i processen lämnas direkt till överliggande instanser, inkl. kommunstyrelseberedningen, 
med vetskap från linjeorganisationen. 
 
3.3.2 Den politiska organisationen 
För att underlätta för den politiska samordningen i kommunen ska i första hand processen strategiskt 
utveckla Botkyrka som plats via processansvarig kontinuerligt informera KS-beredningen om kommu-
nens samlade arbete i hela organisationen samt vad som är på väg upp till beslut via beredningarna. Det 
innebär att beredningarnas ärenden inte ska passera kommunstyrelseberedningen separat. 
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4. Utgångspunkter för förslaget till ny organisation för 
kommunledningsförvaltningen  

 
4.1 Processtyrning – vad innebär det?1 
Alla verksamheter innehåller processer där aktivitet läggs till aktivitet och bildar kedjor och arbetsflö-
den. Ett vanligt sätt att definiera en process är: ”En aktivitet eller grupp av aktiviteter som använder 
resurser för att omvandla insatser till utfall.”  En process ska alltid ha en väl definierad början (input/-
behov) och ett väl definierat slut (output/resultat). Processtyrning innebär att verksamhetens olika 
arbetsflöden identifieras och dokumenteras. En bild av hur olika aktiviteter ska hänga samman träder 
fram. Den ligger sedan till grund för ledning och förbättring av verksamheten. 

Genom att kartlägga kommunledningsförvaltningens processer får vi en bild av hur förvaltningen produ-
cerar sina tjänster. Detta underlättar arbetet med att se var kvaliteten brister eller var vi utför något som 
inte skapar något värde. Genom förståelse och styrning av våra processer kan vi i större utsträckning 
undvika dubbelarbete och fel och nå en ökad effektivitet. Processtyrningen bidrar till att skapa överblick 
och minska stuprörstänket, fokus ligger på att leverera en tjänst, oavsett vilken förvaltning, avdelningen 
eller enhet som levererar den. Målsättningen är att varje process ska ha en tydlig och namngiven ägare 
för att på så sätt skapa tydlighet i var det behövs stöd om något i processen brister.  

Syftet med processtyrning är att se till helheten och att samordna verksamheten i kommunen från politik 
till förvaltning, i effektiva och fungerande värdekedjor. Med processtyrning som utgångspunkt är det 
kommunala uppdraget inte att förvalta utan att hela tiden jobba med att förbättra processen. Målet är att 
det ska bli så bra som möjligt för medborgare och brukare. Styrningen sker i tre olika typer av processer; 
styr- och ledningsprocesser, huvudprocesser och stödprocesser. 
 
Det är viktigt att skilja på vad som är en process för att "styra och leda", d.v.s. en ledningsprocess, och 
vad som är en strategisk process. Alla processer kan vara strategiska eller innehålla strategiska inslag 
men det betyder inte att de är styr- och ledningsprocesser. Huvudprocesserna är till sin natur externa – 
dvs riktar sig utåt från organisationen, medan lednings- och stödprocesserna i huvudsak riktar sig inåt i 
organisationen. Ledningsprocesserna innehåller typiskt sett en hög grad av strategiskt arbete, medan 
huvudprocesser och stödprocesser ofta har lika delar strategiska som operativa dimensioner. 
 
Inom ramen för organisationens struktur hanteras den operativa arbetsledningen och resursfördelningen 
inom det ansvarsområde som respektive organisatorisk enhet har mandat och befogenheter för. Så har 
det varit i den tidigare organisationen och så kommer det också att vara i den nya organisationen. De 
flesta har relativt enkelt att förhålla sig till detta, då det är den operativa delen av verksamheten som de 
flesta arbetar med och behärskar i sin vardag. Det är naturligt att vilja arbeta med det man upplever att 
man kan och förstår. På samma sätt är det för de flesta naturligt att relatera till sin chef och överordnad i 
den linjestruktur som organisationen beskriver.  
 
Operativ arbetsledning och resursfördelning kommer att finnas kvar på motsvarande sätt också framöver. 
Det som är nytt är processtyrningen som utgår från ett ”kundperspektiv” och en helhetssyn som går på 
tvärs genom organisationens indelning i avdelningar och enheter. Uppgiften är att definiera, följa upp 
och föreslå förändringar i arbetssätt, ansvarsområden och resursfördelning mellan olika organisatoriska 

                                                 
1 För den som vill läsa mer rekommenderas följande handbok: 
https://lu.box.com/shared/static/05fc3jt7a6hbawt5ih213kq5khy2dwmu.pdf 
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enheter. Det är ett delvis nytt perspektiv som läggs till de dimensioner som redan finns i organisationen 
sedan tidigare. I vilken utsträckning processansvariga också har beslutmandat återstår att fastställa.  
 
4.1.1 Huvudprocesser 
Botkyrka kommuns huvudprocesser har i första hand ett externt perspektiv. De syftar till att leverera 
någonting till medborgarna. De kan definieras som ”en värdekedja av nyttigheter/sakområden som är till 
för kommuninvånare och de som verkar på platsen”. För att huvudprocesserna ska fungera optimalt och 
samspela behöver det emellertid finnas såväl lednings- som stödprocesser som kompletterar genom att 
ge vägledning och stöd. 
 
4.1.2 Styr- och ledningsprocesser 
Styr- och ledningsprocesser syftar i första hand till att styra, leda och följa upp prestation och funktions-
sätt i huvudprocesserna i förhållande till politiska ambitioner och viljeriktningar. Processerna syftar till 
att styra och leda hela organisationen så att den utvecklas i linje med kommunfullmäktiges intentioner i 
vision, grundläggande värdering och övergripande mål, vilket innebär att de, till skillnad från huvudpro-
cesserna, främst har ett internt fokus mot organisationen. Styr- och ledningsprocesser bidrar därigenom 
indirekt till att organisationen levererar det den ska till medborgarna. 
 
4.1.3 Stödprocesser 
Stödprocesser syftar i första hand till att leverera en tjänst som underlättar för och bidrar till att huvud-
processerna men också styr- och ledningsprocesserna uppnår önskat resultat i sina uppdrag. Stödpro-
cessernas huvudsakliga fokus är, till skillnad från huvudprocessernas, kommunens interna organisation. 
De står för stöd och styrning på sina områden inom samtliga processer och bidrar därigenom indirekt till 
att organisationen levererar det den ska till medborgarna. 
 
4.1.4 Processnivåer 
Processerna delas in i olika nivåer för att skapa ökad tydlighet och förståelse. Den översta kategorin är 
organisationen.  
 
4.1.4.1 Organisationen som den översta processnivån 
För kommunen som organisation är det just kommunen som är den översta processnivån.  
 
Ordet kommun kommer av latinets communis, som betyder gemensam. Det som samlar en kommun är 
ett givet geografiskt område. En kommun är också en administrativ enhet för lokalt självstyrelse. Det är 
det som är den kommunala organisationen. 
 
Den kommunala organisationen bildades ursprungligen för att ta hand om den service som marknaden 
inte tog hand om, det vi idag ofta kallar ”vård- skola- omsorg – kommunal service”. En kommun finns 
också för myndighetsutövning som lagstiftaren i form av riksdagen beslutar om. En kommun styrs av 
över 500 lagar. Den tredje funktionen som vår organisation har är att verka för att utveckla samhället i 
det geografiska området, det vill säga ortsutveckling. Det handlar till exempel om att verka för företags-
etableringar, nya bostadsområden och ett aktivt föreningsliv. 
 
Kommunen är till för sina medlemmar, det vill säga de som är folkbokförda och/eller äger fast egendom 
(mark) i kommunen. Kommunen erbjuder en anpassad blandning av tjänster, kombinerat med 
kompetens, som löser mottagarens problem. Hur medborgarens fokus ska tillgodoses i en kommunal 
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organisation definieras ytterst av de förtroendevaldas beslut på såväl nationell, som regional och 
kommunal nivå. 
 
4.1.4.2 Övriga processnivåer 
Under organisationen kommer grupperna av processer som nämnts ovan: styr- och ledningsprocesser, 
huvudprocesser samt stödprocesser. Nedan ses de grupper av processer som utifrån detta förslag riktar 
sig till hela kommunorganisationen. Under vardera processgruppen finns verksamhetsprocesserna, där 
HR kan nämnas som en typisk stödprocess. I denna finns en rad delprocesser, exempelvis attrahera och 
rekrytera. Delprocesserna består i sin tur av en rad aktiviteter, exempelvis urval. Under aktiviteterna 
ligger sedan handfasta arbetsmoment, exempelvis skriva rekryteringsannonser och ringa referenser.  
 
 

 
 
 
 
4.1.5 Framtagande av processflöde 
Ett stort arbete har lagts ner för att definiera och kartlägga KLF:s samtliga processer. Detta arbete är inte 
färdigt och ytterligare processer på lägre nivåer kommer under de kommande åren successivt att tas fram 
och definieras. Första steget i detta arbete är att tydliggöra varje process syfte, start, slut och viktiga 
gränssnitt mot andra aktörer/ processer. I steg två ritas det logiska processflödet upp, med objekt in och 
ut, aktiviteter och eventuella beslut. Rollansvaret måste därefter förtydligas samt ansvar för specifika 
aktiviteter. Steg tre går ut på att etablera processen: säkerställa att alla medarbetare som är involverade i 
processen förstår den och arbetar så som den är beskriven, vilket ska vara på ett begripligt och använd-
bart sätt. Sista steget går ut på att kontinuerligt förbättra och effektivisera utifrån löpande uppföljning. 
Det senare sker framförallt genom att enskilda medarbetare som har direkt insyn i det dagliga arbetet 
bidrar med sina erfarenheter. På så sätt kan vi öka effektiviteten, till exempel genom att minska admini-
strativa aktiviteter. 
 
4.1.6 Roller i en processtyrd organisation 
Ett tydligt definierat processansvar är en förutsättning för att uppnå effektiva processer både på kort och 
lång sikt. Det är därmed en utgångspunkt för att kunna säkra kontinuerliga förbättringar i kärnverksam-
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heten. Alla processer behöver ha en definierad processägare, processansvarig och processledare som 
ansvarar för och bidrar till implementeringen och utvecklingen av innehållet i processerna. Processutfö-
rarna och övriga medarbetare är användare av processerna och lyfter utvecklingsbehov. Alla processer 
ska också ha en tydligt definierad mottagare av processresultatet. Mottagaren kan både vara extern och 
intern. 
 
Processägaren har ansvar och mandat för att kunna implementera, underhålla och förbättra de processer 
som hen är ansvarig för. Hen ansvarar också för att processen som helhet är effektiv och ändamålsenlig. 
Processägaren delegerar till processansvarig att identifiera mål och mått för processen, följa upp resul-
tatet samt initiera och prioritera i behovet av utveckling och förbättring av processen. Detta görs inom 
ramarna för den ”samordningskedja” som beskrivs i avsnitt 3.1. Processägaren allokerar ytterst resurser 
till eventuella processteam, medan processansvarig bedömer kompetensbehov i samråd med process-
ledaren.  
  
Processledarskapet delas in i en strategisk roll och en operativ. Den strategiska processledaren driver 
och samordnar förbättringsarbetet inom den aktuella processen. Hen står för metodkunskapen och ansva-
rar för processteamets arbete (där sådant team finns), samordnar processens gränssnitt mot verksamhet 
och externa aktörer samt lyfter vid behov problem och frågor. Den strategiska processledaren delar med 
sig och inhämtar kunskaper i verksamheten och ansvarar för att ta fram kompetenshöjande initiativ inom 
dessa områden. Hen ansvarar också för genomförandet av behovsanalyser samt framtagande och uppda-
tering av processdokumentation. Den operativa processledaren ansvarar för operationellt ledarskap av 
processer och för att samordna resurser och kompetens inom respektive ansvarsområde.  
 
För att exemplifiera skillnaden mellan den operativa och strategiska processledarens roller kan processen 
för säkerhetsarbete nämnas. I den föreslagna organisationen sitter trygghets- och säkerhetschefen på 
kommunkansliet på demokrati- och kansliavdelningen. Trygghets- och säkerhetschefen är processansva-
rig för säkerhetsprocessen. Han är också strategisk processledare för säkerhetsprocessen, medan säker-
hetssamordnaren enligt förslaget ska arbeta på den tekniska förvaltningen. Säkerhetssamordnaren är ope-
rativ processledare och ansvarar således för det operationella ledarskapet av säkerhetsarbetet medan 
trygghets- och säkerhetschefen som processansvarig och strategisk processledare driver och samordnar 
förbättringsarbetet i processen. Denna uppdelning mellan strategisk ledning och operativ ledning är ty-
pisk för processtyrda organisationer. På så sätt frigörs tid till framåtseende och långsiktig ledning av ar-
betet i processerna, samtidigt som det viktiga och mer verksamhetsnära arbetet kan utvecklas parallellt. 
De två processledarna förväntas kunna samarbeta väl genom processen trots att de inte sitter på samma 
organisatoriska enhet.   
 
Utöver processansvarig och processledarna finns en mängd processutförare. Hit räknas alla de som 
utför aktiviteter i processen. Dessa ansvarar för att lyfta utvecklingsbehov till processledarna och/eller 
processansvarig. Ovan nämnda roller inom processägarskap och processledning tillämpas primärt på 
processnivåerna 1-3. På nivå fyra och fem, alltså aktiviteter och arbetsmoment, finns det sällan tillräck-
ligt många processutförare för att det ska vara hållbart med både processansvarig och processledare. På 
framförallt nivå fem, arbetsmoment, är det många gånger endast en person som jobbar i processen och 
då blir processutföraren också ansvarig för utveckling av processen/arbetsmomentet, i samråd med pro-
cessledaren för aktiviteten ovanför på nivå fyra. Omvänt förhållande gäller exempelvis för styr- och led-
ningsprocessen Strategiskt utveckla Botkyrka som plats som har väldigt många processutförare. Här får 
processägaren och processledarna ett stort ansvar att samordna och styra alla verksamhetsprocesser och 
delprocesser som ingår i processen.  
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Att börja tydliggöra och definiera bl.a. gränssnitt mellan strategiskt och operativt processledarskap för de 
olika processerna är en del av det fortsatta arbete för att införa ett processtyrt arbetssätt på kommun-
ledningsförvaltningen. Det inleds under den senare delen av hösten, men kommer att komma i gång på 
bred front först våren 2016  
 
4.2 Verksamhetsmodell för kommunledningsförvaltningen 
Bilden nedan beskriver kommunledningsförvaltningens verksamhetsmodell. På det horisontella planet 
syns tre fält mellan politikerna och övriga förvaltningar och bolag. Dessa är de två styr- och lednings-
processerna koncernsamordning och ärendeberedning samt planering och uppföljning. Utöver dem finns 
även stödprocesserna. På det vertikala planet syns styr- och ledningsprocessen strategisk utveckling som 
verkar för att utveckla samhälle, näringsliv och demokrati. Processen strategisk utveckling ska fungera 
som trigger för utveckling av både kommunen som plats och kommunen som organisation. Mellan fälten 
finns den fjärde styr- och ledningsprocessen, intern samordning, som ska se till att arbetet på KLF 
fungerar och att förvaltningen uppträder enhetligt gentemot intressenter.    
 
 

 
 
4.3 Bedömning av organisationsförslaget som helhet i förhållande till vägledande principer 
 
4.3.1 Tydlig ansvarsfördelning inom KLF 
En viktig utgångspunkt är att förslaget till ny organisation ska innebära en tydlig ansvarsfördelning inom 
förvaltningen. Vår bedömning är att förslaget till stor del uppfyller det, men att några frågor kring 
ansvarsfördelningen behöver förtydligas ytterligare i den nya ledningsgruppen och tillsammans med 
berörda medarbetare. Det gäller bland annat gränssnittet mellan samordnings- och stödavdelningen, samt 
den biträdande förvaltningschefen, i förhållande till övriga avdelningars processer och roller. 
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Grundläggande i förslaget är att det utgår från de fyra identifierade styr- och ledningsprocesserna, samt 
centrala stödprocesser där varje avdelningschef har ett tydligt processansvar. Detta bidrar till en tydlig 
ansvarsfördelning. Det kommer också de kommande processansvars-, uppdrags- och rollbeskrivningar 
för respektive avdelning och enhet att göra. Dessa kommer i sin tur att avspegla kommunstyrelsens 
reglemente på ett tydligare sätt än idag. 
 
4.3.2 Tydlig ansvarsfördelning mellan KLF och övriga kommunen 
En vägledande princip har varit att kommunledningsförvaltningen ska ha fokus på styr- och lednings- 
samt stödprocesser, medan ansvaret för huvudprocesser så långt möjligt ska ligga på övriga förvalt-
ningar. Detta uppfylls inte helt med förslaget, men det innebär att processer som har bedömts vara 
huvudprocesser, det vill säga i huvudsak riktar sig direkt till medborgarna och de som verkar i 
kommunen, flyttas till andra förvaltningar om de har en verksamhet med tydliga beröringspunkter.  
 
För några huvudprocesser såsom medborgarkontoren och kontaktcenter saknas en annan ”naturlig” 
hemvist inom övriga förvaltningar och de har därför knutits till annan näraliggande verksamhet på 
kommunikationsavdelningen. 
 
4.3.3 Tydligt gränssnitt mot kommunstyrelsen och dess beredningar 
Utgångspunkten för förslaget är att ansvaret för de processer som föreslås flytta till andra nämnder 
ändras i kommunstyrelsens och mottagande nämnders reglementen. På så sätt läggs grunden för ett 
tydligt gränssnitt.  
 
Detta får också betydelse för gränssnittet till kommunstyrelsens beredningar och motsvarande.  
 
I underlaget till beslut om de nuvarande beredningarna slås fast att ”kommunstyrelsens ansvar ska vara 
strategiskt och omfatta näringslivspolitik, arbetsmarknads-/demokratiutveckling och MR-frågor, högre 
utbildning, etableringsfrågor, marknadsföring, ”regional utveckling” (dvs. samverkan utanför 
kommungränsen), påverkan och lobbying – dvs. uppgifter som inte riktar sig direkt till medborgarna.”2 
 
Vidare sägs att beredningen till kommunstyrelsen kan ske i tre organ;  
1. Klimat- och planeringsberedning som ska skapa möjligheter för hållbart byggande, genom att till exempel 
hantera översiktsplanering, programarbete och stadsdelsutveckling. Beredningen ska särskilt samverka med 
samhällsbyggnadsnämnden, tekniska nämnden och miljö- och hälsoskyddsnämnden.  
  
2. Arbets- och näringslivsberedningen ska skapa ett välfungerande lokalsamhälle för tillväxt genom samord-
ning mellan näringsliv, utbildning och arbetsmarknad. Där ska exempelvis näringslivs- och arbetsmarknads-
politiska frågor, etableringsfrågor och frågor om högre utbildning. hanteras Beredningen ska särskilt samver-
ka med arbetsmarknads- och vuxen-utbildningsnämnden.  
  
3. Demokratiberedningen ska hantera frågor som rör kommunens arbete med demokratiutveckling, medbor-
gardialog, jämställdhet, icke-diskriminering och mänskliga rättigheter.  
 
Klimat- och planeringsberedningen påverkas av organisationsförslaget genom att ansvaret för explo-
atering, tematiska tillägg enligt PBL samt plats- och fastighetsutveckling förs över till samhällsbygg-
nadsnämnden och klimatarbetet till miljö- och hälsoskyddsnämnden. Det innebär i praktiken att ärenden 

                                                 
2 KS/2009:98 PM  inför kommunstyrelsens och kommunfullmäktiges be-slut om översyn av nämndorganisationen m.m. 
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kopplade till dessa processer kommer att hanteras i dessa nämnder. Dessa ärenden går istället som infor-
mationsärenden till beredningen och kommunstyrelsens beredning koordinerat utifrån rapportering av 
processen strategiskt utveckla Botkyrka som plats. Här kan beredningen vid dessa informationer och 
med sin övriga kunskap få ett särskilt ansvar att agera inom ramen för KS uppsiktsplikt. Det innebär att 
om beredningen ser att nämnderna hanterar ärendet på ett sätt som inte överensstämmer med KS/KF:s 
inriktning ska uppmärksamma nämnden på detta och således tillse att ledning sker. Därigenom får 
klimat- och planeringsberedningen och kommunstyrelsen större fokus på strategiska inriktningsbeslut. 
 
När det gäller arbetsmarknads- och näringslivsberedningen (ANB) blir den faktiska skillnaden marginell 
jämfört med idag. På motsvarande sätt som ansvaret bland annat för översiktsplanering, så föreslås ansv-
aret för strategisk arbetsmarknads- respektive näringslivsutveckling ligga kvar på kommunstyrelsen, 
medan ansvaret för huvudprocessen ”främja näringsverksamhet” läggs på arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden. Skillnaden blir att arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen kommer att 
bidra med ansvarig tjänsteman för beredningen. Även ANB kan om politiken så önskar få ett utökat an-
svar inom ramen för uppsiktsplikten.  
 
För demokratiberedningen blir det ingen skillnad jämfört med idag ett större fokus på strategiska vägval 
och och förslagsvis ett bredare uppföljningsansvar kring frågornas hantering i hela organisationen. An-
svarig tjänsteman för beredningen föreslås komma från samhällsutvecklingsavdelningen.  
 
Beredningen kan få ett särskilt ansvar att agera inom ramen för kommunstyrelsens uppsiktsplikt om de 
förtroendevalda önskar ett tydligare grepp om den frågan. Vidare skulle Mångkulturellt centrum kunna 
vara ett tydligare strategiskt stöd när det gäller underlag vidareutveckling av såväl styrning och ledning 
som operativt stöd till kommunens huvudprocesser. Inför 2016 kan kommunledningsförvaltningen att 
undersöka möjligheten att göra ett sådant förtydligande i avtalet mellan kommunen och stiftelsen.  
 
Förslaget innebär ingen skillnad för folkhälsokommittén, vars ansvarige tjänsteman också fortsättnings-
vis föreslås komma från samhällsutvecklingsavdelningen. 
 
Det innebär heller ingen skillnad för det brottsförebyggande rådet, vars ansvarige tjänsteman också fort-
sättningsvis föreslås vara säkerhetschefen.  
 
Detsamma gäller personalutskottet, vars ansvarige tjänsteman också fortsättningsvis föreslås vara HR-
chefen.  
 
Slutligen bidrar inrättandet av en gemensam kommunsekreterare för samtliga beredningar och motsva-
rande till ett tydligare gränssnitt gentemot dem. 
 
4.3.4 Verksamhets- och organisationsstrukturen följer processindelningen 
Förslaget tar som tidigare berörts sin utgångspunkt i att: 

• Kommunledningsförvaltningen ska ha fokus på styrning, ledning och strategiskt stöd, medan 
övriga förvaltningar har fokus på huvudprocesser. 

• De fyra styr- och ledningsprocesserna samt stödprocesser ligger till grund för 
organisationsförslagets indelning i avdelningar. 

 
Det innebär att förslaget i stort följer processindelningen. Att fullt ut följa processindelningen skulle 
dock innebära att en ny ”serviceförvaltning” skulle behöva inrättas. Eftersom kommunledningsförvalt-
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ningens ledningsgrupp inte bedömde det som vare sig önskvärt eller möjligt, så har det inte varit ett 
alternativ i projektet.   
 
4.3.5 God intern samordning av och i våra processer så att vi kan uppfattas som ”ett KLF” 
Indelningen i sex större avdelningar på kommunledningsförvaltningen, varav en särskild samordnings- 
och stödavdelning med ett uttalat samordningsansvar för den biträdande förvaltningschefen och en 
mindre ledningsgrupp, skapar förutsättningar för en god intern samordning. Det stärks av förslaget med 
två strategiska grupper och samordningsgrupper som tillsammans bidrar med underlag till 
kommunledningsgruppen.   
 
4.3.6 God förmåga till följsamhet mot interna och externa behov när det gäller utveckling 
Utgångspunkten för styr- och ledningsprocesserna strategisk utveckling av Botkyrka som plats och 
organisation är förmågan att fånga medborgarens fokus och utvecklingsbehov på platsen så att de blir 
styrande för hela kommunledningsförvaltningens och den övriga kommunkoncernens verksamhet. För-
slaget bedöms därmed medföra en god förmåga till följsamhet mot externa och interna utvecklings-
behov.   
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5. Förslag till ny organisation för kommunledningsförvaltningen 
 
 

 
 
 
En av de vägledande principerna för förändringen är att organisationen ska vara bättre anpassad till 
processindelningen. I detta förslag kommer samhällsutvecklingsavdelningen att primärt arbeta i pro-
cessen strategiskt utveckla Botkyrka som plats. Det är också där som utvecklingsarbete i övriga orga-
nisationen triggas, därför pilen bakom boxen. Denna avdelning tillsammans med medborgarkontoren 
och kontaktcenter är de delarna av KLF som har närmast kontakt med kommunens medborgare. Det är 
därför naturligt att det är från dessa delar som KLF kan fånga upp medborgarens fokus och utifrån det 
sätta igång utvecklingsarbete och projekt i övriga förvaltningen. Övriga fem avdelningar jobbar bland 
annat och i olika utsträckning med strategisk utveckling av Botkyrka som organisation. Samordnings- 
och stödavdelningen jobbar primärt med processen strategisk utveckling av kommunen som organisation 
och intern samordning av KLF, stödprocesser samt koordinering mellan processerna strategisk utveck-
ling av platsen och organisationen. Planerings- & uppföljningsavdelningen jobbar primärt i processen 
planering och uppföljning. Demokrati- & kansliavdelningens utgångspunkt är styrning, ledning och stöd 
kopplat till den representativa demokratin såsom processen koncernsamordning och ärendeberedning. 
Kommunikations- och HR-avdelningarna bidrar till processen ”strategisk utveckling av kommunen som 
organisation” och arbetar i övrigt inom respektive stödprocess.  
 
5.1. Samhällsutvecklingsavdelningen 
Avdelningen för samhällsutveckling ansvarar för styr- och ledningsprocessen ”strategisk utveckling av 
Botkyrka som plats” i enlighet med nedanstående processbeskrivning. Avdelningen leds av en avdel-
ningschef. 
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5.1.1 Processansvar  
Processansvar nivå 1: Strategisk utveckling av Botkyrka som plats 
Processen ska med utgångspunkt från en samlad kunskap om Botkyrka skapa klarhet i målsättningen för 
hur Botkyrka kommun ska vara som plats, utifrån kommunens ansvar och påverkansområde. Processen 
ska vidare tydliggöra kommunens ambitioner för samhällsutveckling, hur Botkyrkabornas livsvillkor ska 
utvecklas samt hur medborgare, näringsliv, besökare med flera både uppfattar och upplever Botkyrka 
som plats. Allt detta ska ske med medborgarens fokus för att säkerställa målsättningens relevans. Resu-
ltatet av processen ska ange riktning för den utveckling som bedrivs i kommunkoncernens regi och för 
kommunkoncernens agerande i olika former av samverkan med externa aktörer på lokal, regional, 
nationell och internationell nivå. Processen ska övergripande ge svar på vad kommunen ska uppnå samt 
hur kommunen bör eller ska göra för att komma dit.  
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut”.  
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
5.1.2 Verksamhetslogik 
Styr- och ledningsprocesser kopplade till platsen Botkyrka inom områden som är politiskt prioriterade 
under flerårsplaneperioden.. .  
 
5.2 Samhällsutvecklingsenhet 
Enheten leds av avdelningschefen. I korthet är enhetens uppdrag att med medborgarens fokus identifiera 
utvecklingsbehov som grund för att ta fram och följa upp aktiverande styrning för den strategiska 
utvecklingen av kommunen som plats.   
 
5.2.1 Ansvarsområden  
Enheten leder nedanstående ansvarsområden med egna resurser (kompetens från andra förvaltningar 
bidrar i många uppdrag): 

• Hållbar utveckling inkl. lokal utvecklingsplanering 
• Översiktlig fysisk planering (Översiktsplan, fördjupande översiktsplaner, strukturplaner och 

motsvarande samt strategisk bostadsförsörjning) 
• Regional utvecklingsplanering   
• Områdesutveckling 
• Strategisk utveckling för Botkyrka som plats: 

 Mänskliga rättigheter med fokus på barnets rättigheter, rättigheter för personer 
med funktionsnedsättning och nationella minoriteter  

 Jämlikhet, jämställdhet och interkulturalitet 

Objekt in 
Exempel: 

• Uppdrag från 
politisk nivå om 
önskad strategisk 
inriktning. 

• Beslut med direkt 
effekt från statliga 
och överstatliga 
organ. 

• Ny arbetslöshets-
statistik. 

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Genomföra plats- och omvärldsanalyser 
2. Formulera övergripande strategisk inriktning 
3. Konkretisera strategi med mått och mål 
4. Ta fram övergripande program för aktiverande 

styrning 
5. Löpande följa upp efterlevnad och resultat 
6. Utvärdera kausalitet och effekter av strategi 
7. Verka för att korrigerande åtgärder vidtas 
8. Genomföra dialog med kommunmedborgarna. 

Objekt ut 
Exempel: 

• Omvärlds-
analys 

• Aktiverande 
styrdokument 

• Fakta och 
kunskapsunderl
ag 

• Hållbarhets-
utmaningar 
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 Folkhälsa  
 Internationellt samarbete  
 Högskolesamverkan  

• Statistik, analys och utredning  
 
I processansvaret ”strategisk utveckling av Botkyrka som plats” ingår också strategisk utveckling inom 
ansvarsområden som andra nämnder eller avdelningar inom klf har operativt ansvar för. Samhällsutveck-
lingsavdelningen beställer och följer upp aktiverande styrning inom till exempel nedanstående ansvars-
områden. Respektive nämnd eller avdelning inom kommunledningsförvaltningen bidrar med kunskap 
och kompetens. 

 sysselsättning och näringsliv, entreprenörskap och social ekonomi 
(arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden) 

 klimatarbete (miljö- och hälsoskyddsnämnden) 
 fysisk planering, exploatering och platsutveckling (samhällsbyggnadsnämnden) 
 kreativitet och idéutveckling (kultur- och fritidsnämnden) 
 barnets rättigheter (utbildningsnämnden) 
 arbetet mot hedersrelaterade begränsningar, förtryck och våld (socialnämnden) 
 folkhälsa och minskade hälsoskillnader  
 trygghetsfrämjande arbete (socialnämnden, samt demokrati- och 

kansliavdelningen) 
 strategiskt varumärkesarbete (kommunikationsavdelningen) 
 demokrati (demokrati- och kansliavdelningen) 

 
5.2.2 Personalresurser 
På enheten finns följande personalresurser: 

• Avdelningschef 100 %  
• Planeringschef 100 % 
• Utvecklingschef 100 % 
• Områdesutvecklare 500 % 
• Utredare 200 % 
• Utvecklingsledare inom:  
- Jämlikhet och folkhälsa 200 %  
- Funktionsvariationer och barnrättsperspektivet 100 %  
- Nationella minoriteter inkl. finsk förvaltning 80 %  
- Samhällsplanering 200 % 
- Statistik 100 % 
 

5.2.3 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms bidra till en bättre förståelse för medborgarnas behov och platsen Botkyrka som 
utgångspunkt för kommunens arbete. Genom att flytta frågor till andra förvaltningar gör vi bedömningen 
att vissa frågor ges bättre förutsättningar för mer effektiva arbetssätt genom att samtliga resurser finns 
inom samma verksamhet. Det är också bra att skapa en närmare samordning mellan folkhälso- 
jämställdhets- och det interkulturella arbetet.  
 
Tänkbara risker med förslaget är att vissa ansvarområden hamnar långt ifrån varandra organisations-
mässigt. Det kan leda till kompetenstapp och bristande samordning. Andra risker är förlorad legitimitet, 
genomslag och effektivitet genom att flytta ansvarsområden från kommunledningsförvaltningen.  
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Det är också en risk att uppdragen kring högskolesamverkan och internationell samverkan fortsatt har 
oklar uttalad ambitionsnivå och resurssättning. Att avdelningschefen får ett allt för omfattande uppdrag 
är också en identifierad risk.  
 
Vi kan hantera riskerna genom att skapa robusta strukturer för samordning. Att frågor riskerar att förlora 
i legitimitet när de flyttar från kommunledningsförvaltningen är en kulturfråga och en fråga om förhåll-
ningssätt, som vi som kommunal organisation behöver jobba med långsiktigt. Genom att justera de mot-
tagnade nämndernas reglemente hanterar vi det rent formellt. Ambitionsnivåerna och resurssättning för 
högskolesamverkan och internationell samverkan återstår att hitta. Vi ska också hitta former för att av-
lasta avdelningschefen och delegera ansvar.  
 
5.3 Samordnings- och stödavdelningen 
Kommunledningsförvaltningens verksamhet ska utgå från medborgarens fokus, vilket i första hand 
fångas genom processen strategisk utveckling av Botkyrka som plats. Utgångspunkten för utvecklingen 
av kommunen som organisation ska därmed vara behoven hos medborgarna och andra aktörer på plat-
sen”. Med det som utgångspunkt ska styr- och ledningsprocesserna ”planering och uppföljning” och 
”koncernsamordning och ärendeberedning” samt samtliga stödprocesser i förvaltningens avdelningar 
bidra till styr- och ledningsprocessen ”strategisk utveckling – Botkyrka som organisation”. 
Samordnings- och stödavdelningen ansvarar för att samordna detta. Den leds av den biträdande förvalt-
ningschefen som därmed ansvarar för den övergripande samordningen av förvaltningens verksamhet. 
 
Avdelningen leds av den biträdande förvaltningschefen och består av 4 enheter: 

• Samordningsenhet 
• Förvaltningsstab 
• IT-chef med IT-utvecklingsenhet och IT- och telefonistöd  
• Upphandlingsenhet 

 
5.3.1 Processansvar 
Stöd- och samordningsavdelningen ansvarar för följande processer i enlighet med nedanstående 
processbeskrivningar: 

• Strategisk utveckling av Botkyrka som organisation 
• Intern samordning  
• Stödprocesser  
• Definierade stödprocesser: IT och upphandling 

 
Samordnings- och stödavdelningen ansvarar också för koordineringen mellan styr- och ledningspro-
cessen strategisk utveckling av Botkyrka som plats respektive organisation.  
 
Processansvar nivå 1: Styr- och ledningsprocess strategisk utveckling av Botkyrka som 
organisation  
Processen ska skapa klarhet i målsättningen för hur Botkyrka kommun ska fungera som organisation för 
att utföra sina tjänster och service på ett effektivt sätt och samtidigt ha medborgarens fokus. Processen 
ska således tydliggöra kommunens ambitioner för hur medborgare, näringsliv, besökare och medarbe-
tare både uppfattar och upplever Botkyrka kommun som bland annat tjänsteleverantör, serviceutförare, 
samverkanspart och arbetsgivare. Resultatet av processen ska ange riktning för den organisations- och 
verksamhetsutveckling som krävs för att med medborgarens fokus uppnå målsättningen för den strate-
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giska utvecklingen av Botkyrka som plats. Processen ska därmed övergripande ge svar på vad 
kommunen ska uppnå som organisation samt hur kommunen bör eller ska göra för att komma dit.  
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut”.  
 

 
 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
Processansvar nivå 1: Styr- och ledningsprocess intern samordning 
Processen ska samordna förvaltningens interna funktioner och processer, dels för att säkerställa att 
verksamheten bedrivs i linje med fastställda mål och prioriteringar, dels för att säkerställa att förvalt-
ningen agerar – och uppfattas agera – som en förvaltning på ett samlat sätt i förhållande till såväl kon-
cerninterna som externa intressenter. Samordningen förutsätter, för det första, att rätt delar av förvalt-
ningen involveras på rätt sätt och i rätt tid i de ärenden och beslut som hanteras inom ramen för dess 
verksamhet och, för det andra, att förvaltningens olika delar styr, leder, utför och stödjer på ett enhetligt 
sätt. Den interna samordningen ska således bidra till att övriga styr- och ledningsprocesser, huvudpro-
cesser samt stödprocesser kan utföras som beslutat. 
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut”.  
 
 
 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
Processansvar nivå 1: Stödprocesser  

Objekt in 
Exempel: 

• Beslut om ny 
eller 
förändrad 
verksamhet 

• Politiska 
beslut 

• Aktiverande 
styrdokument 

• Omvärlds-
analys 

• Invärlds-
analys 

• Resultat-
uppföljning  

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Genomföra in- och omvärldsanalyser 
2. Omvärldsbevakning 
3. Bedöma nuläge för verksamhets- och 

organisationsutveckling 
4. Designa börläge för 

organisationsutveckling 
5. Ta fram och förankra plan för 

implementering 
6. Löpande följa upp progress och resultat 
7. Utvärdera kausalitet och effekte4r 
8. Verka för att korrigerande åtgärder 

vidtas 

Objekt ut 
Exempel: 

• Koncern-
struktur 

• UNO-
beslut 

• Normeran
de styr-
dokumen 
t ex värde-
grund 

Objekt in 
Exempel: 

• Uppdrag att 
samordna KLF:s 
ansvar enligt 
förvaltningens 
verksamhetsplan 
och kommunens 
arbetsordning. 

• Ärenden under 
beredning 

• Fattade beslut i 
form av 
aktiverande och 
normerande 
styrning. 

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Dialog med interna och externa 
intressenter. 

2. Förbereda ledningsgruppsmöten 
3. Genomföra ledningsgruppsmöten 
4. Framtagande av förslag till beslut i 

KLF:s ledningsgrupp 
5. Samordna och stödja genomförande 

av beslut 

Objekt ut 
Exempel: 

• Förslag på 
förvaltnings-
interna 
samordnings-
möjligheter 

• Förslag till 
ettårsplan  

• Stöd till KLF:s 
avdelningar 
inom ekonomi- 
och verksam-
hetsstyrning, HR, 
kommunikation, 
verksamhetsut-
veckling och 
beställningar 

• VP och intern-
budget för KLF 

• Arbetsmiljöplan 
för KLF 

• Sammanträdes-
kalender 

• Koordinerade 
beslut 
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Stödprocesser syftar i första hand till att med grund i kommunens aktiverande styrning leverera en tjänst 
som underlättar för huvudprocesserna men också styr- och ledningsprocesserna så att de leder till ön-
skade resultat. Stödprocesserna ska bidra till att förvaltningar/bolag/stiftelse lyckas (bättre) med sitt 
huvuduppdrag. Deras huvudsakliga fokus är, till skillnad från huvudprocessernas, kommunens interna 
organisation. De står för stöd och styrning på sina områden inom samtliga processer och bidrar däri-
genom indirekt till att organisationen levererar det den ska till medborgarna.  
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut”.  
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

5.3.2 Verksamhetslogik 
Avdelningen har fokus på övergripande samordning av förvaltningens verksamhet genom koordine-
ringen av processerna strategisk utveckling av Botkyrka som plats respektive organissation, samt styr- 
och ledningsprocesserna strategisk utveckling av kommunen som organisation och intern samordning. 
Därutöver ansvarar avdelningen övergripande för stödprocesser samt två definierade stödprocesser som 
är centrala för den strategiska utvecklingen av kommunen som organisation: IT och upphandling. När 
det gäller det senare föreslår kommunledningsförvaltningen att förvaltningen får i uppdrag att utreda 
möjligheten för Botkyrka kommun att från och med 2017 tillsammans med andra kommuner ingå i en 
gemensam organisation för samordning av upphandlingen, samt en intäktsfinansiering baserad på voly-
mer.   
 
5.3.3 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms bidra till en god samordning av förvaltningens verksamhet. Samtidigt finns risk för 
oklara roller och ansvarsfördelning mellan den biträdande förvaltningschefen med samordnings- och 
stödavdelningen, och övriga avdelningar. Det finns också en risk för ineffektivitet i flöden och processer 
då ett stort ansvar läggs på biträdande förvaltningschef.  Senast den 31 mars 2016 kommer därför avdel-
ningens och den biträdande förvaltningschefens uppdrag att förtydligas ytterligare, och former för dialog och 
samverkan mellan avdelningarna att slås fast. Det är också viktigt att så snart som möjligt få resurserna på 
den samordningsenhet som föreslås nedan på plats.  
 
5.3.4 Samordningsenheten 
Enheten ska bistå den biträdande förvaltningschefen inom nedanstående ansvarsområden:  

• Koordinering strategisk utveckling av Botkyrka som plats respektive organisation 
• Organisationsutveckling, bland annat omfattande processtyrning av Botkyrka som kommun 

(innehåll) 
• Utredning av kommunövergripande frågor  

Objekt in 
Exempel: 

• Av huvud-
processerna 
uttryckta 
behov 

• Lagkrav 
• Politiska beslut 

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Framtagande av normerande dokument 
2. Behovsanalysering 
3. Tjänsteutveckling 
4. Skapande av stödsystem 

Objekt ut 
Exempel: 

• Normerande 
dokument 

• Tjänster till huvud-
processe 
omfattande bl a: 
- Systemstöd 
- Råd 
- Service  
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• Kvalitets- och verksamhetsutveckling med fokus på jämlikhet, jämställdhet och interkulturalitet 
 

Personella resurser 
• Enhetschef/koordinator (”strategisk utveckling av Botkyrka som plats respektive organisation”) 

100 % 
• Utredare 100 % 
• Verksamhetsutvecklare (med fokus på jämlikhet, jämställdhet och interkulturalitet) 100 % 

 
5.3.5. Förvaltningsstab 
Förvaltningsstaben leds av en enhetschef. Den ska bistå den biträdande förvaltningschefen med 
processen att samordna förvaltningen med fokus på följande ansvarsområden: 

• Ekonomi- och verksamhetsstyrning,  
• HR 
• Verksamhetsutveckling 
• Verksamhetsstöd.  

 
Personella resurser 

- Enhetschef/HR-specialist 100 %  
- Administratör 100 % 
- Administrativ samordnare 100 % 
- Controller 100 % 
- IT-controller 100 % 
- Förvaltningsekonom 100 %  
- Verksamhetsutvecklare 100 %  

 
Därutöver finns resurser på andra avdelningar som helt eller delvis är gemensamma för kommunled-
ningsförvaltningen och ska stötta förvaltningens avdelningar på motsvarande sätt som de funktioner som 
finns på förvaltningsstaben. Det handlar primärt om: 

• Kommunikationsstöd (i form av kommunledningsförvaltningens förvaltningskommunikatörer, 
200 %  på kommunikationsavdelningen) 

• Stöd vid ärendeberedning och dokumenthantering (demokrati- och kansliavdelningen) 
• Statistik och kvantitativt metodstöd (samhällsutvecklingsavdelningen) 

 
Prioriteringen av dessa resurser i förhållande till olika avdelningars behov görs av förvaltningens led-
ningsgrupp.   
 
5.3.6 IT-verksamheten 
En driftsäker IT- och telefoniverksamhet som svarar mot verksamheternas behov är grundläggande för 
en effektiv kommunal organisation. Processen knyts därför till ansvaret för styr- och ledningsprocessen 
”strategiskt utveckla kommunen som organisation”. Kommunens IT-verksamhet ska med fokus på 
verksamhetsutveckling utifrån förvaltningarnas uttalade behov, tekniska förutsättningar, drift och 
förvaltning, ansvara för IT- och telefoniutveckling, samt IT- och telefonistöd.  
 
IT-verksamheten leds av IT-chefen, som rapporterar till avdelningschefen. IT-chefen ansvarar för 
stödprocessen IT och telefoni i enlighet med nedanstående beskrivning:  
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Stödprocessen IT och telefoni 
Stödprocessen IT och telefoni syftar till att samla in och möta förvaltningarnas IT- och telefonibehov 
genom att på uppdrag av verksamheterna utveckla och leverera adekvat IT- och telefonistöd inklusive 
förvaltning av befintlig IT och telefoni. 
 
Under IT-chefen finns två enheter: en IT-utvecklingsenhet och IT- och telefonistöd. De leds av varsin 
enhetschef som rapporterar till IT-chefen. 
 
Organisationen kommer under 2016 att utvärderas, vilket bland annat kommer att omfatta en översyn av 
chefsbehovet för IT- och telefonistöds olika delar.   
 
5.3.6.1 IT- utvecklingsenheten 
Enheten ansvarar för: 

• Verksamhetsutveckling med stöd av IT 
 

Personella resurser: 
• IT-chef 100 % 
• Gruppchef 100 % 
• Verksamhetsutvecklare/förvaltningsledare IT 400 % 

 
5.3.6.2 IT- och telefonistöd 
IT- och telefonistöd ansvarar för nedanstående områden:  

• Livscykelhantering av tjänstekatalogen 
• Drift 
• Support 
• Service 

 
Personella resurser 

• Chef IT- och telefonistöd 100 % 
• Support: IT-tekniker 1200 % 
• Drift: IT-tekniker 800 % samt systemutvecklare 100 % 
• Service management: IT-tekniker 300 %, handläggare IT 200 %, administratör 250 %, teknisk 

arkitekt 100 %, systemutvecklare IT 100 %  
 
5.3.6.2  Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till ett tydligare fokus på den tekniska utvecklingen och leveransen av de tekniska 
förutsättningarna samt driftsäkerhet. Samtidigt är bristande enhetlighet och långsiktighet kring IT-
utveckling tänkbara risker att vara uppmärksam på.  

 
5.3.7 Upphandlingsenhet 
Enheten ansvarar för upphandlingsprocessen i enlighet med nedanstående beskrivning. Den leds av en 
enhetschef som rapporterar till avdelningschefen.  
 
Som en del av detta organisationsförslag föreslås en utredning för att se över möjligheterna för Botkyrka 
kommun att från och med 2017 ingå i ett samarbete med andra kommuner kring upphandling, samt att 
intäktsfinansiera verksamheten utifrån volymer.      
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Stödprocessen upphandling 
Processen ska säkerställa att kommunens verksamheter får tillgång till de varor och tjänster de behöver 
genom en korrekt och effektiv anskaffning.  

Personella resurser 
• Upphandlingschef 100 % 
• Entreprenadupphandlare 200 % 
• Upphandlare 400 % 
• Operativ inköpare 100 % 
• Verksamhetsutvecklare 100 % 
• IT-upphandlare 100 % 

 
5.3.7.1  Möjligheter och risker 
Processtyrningen bedöms leda till ett förtydligande av ansvaret för inköpsprocessen och dess koppling 
till övriga relevanta processer, särskilt ekonomiadministrativa. Det handlar bland annat om ansvar och 
roller rörande e-handelssystem och samordnade varutransporter.  
 
5.4  Kommunikationsavdelningen 
Avdelningen leds av kommunikationschefen och omfattar enheterna kommunikations- och e-enhet, 
medborgarkontoren och kontaktcenter, inklusive reception. 
 
5.4.1 Processansvar 
Processansvar nivå 2: Stödprocessen kommunikation  
Processen syftar till att samordna och stödja kommunens interna och externa arbete med samhälls-
kommunikation, internkommunikation, kriskommunikation och marknadsföring i kommunens officiella 
kommunövergripande kommunikationskanaler, med gemensamma metoder och verktyg, för att uppnå en 
förenklad och förbättrad samhällsservice till medborgare och företag samt underlätta för medborgarna 
att få tillgång till information och aktivt delta i beslutsprocesser i den offentliga förvaltningen. 
 
Processansvar nivå 2: Stödprocessen e-förvaltning  
Processen syftar till att bidra till organisationens verksamhetsutveckling och effektivitet genom att dra 
nytta att de möjligheter som digitaliseringen medför, för att uppnå en förenklad och förbättrad samhälls-
service till medborgare och företag samt underlätta för medborgarna att få tillgång till information och 
aktivt delta i beslutsprocesser i den offentliga förvaltningen. 
 
5.4.2 Verksamhetslogik 
Avdelningen ansvarar för stödprocesser inom kommunikation och e-förvaltning, samt huvudprocesser 
inom ramarna för medborgarservice. De senare utgör på flera sätt också både en samhällskommunika-
tionskanal samt marknadsföringskanal för sådant som händer på platsen. Detta innebär sammantaget att 
ansvaret för definierade kommunikationskanaler, analoga såväl som digitala, samlas i en process för 
bättre samordning, kvalitet och resursutnyttjande. 
 
Då gränsen mellan kommunövergripande kommunikation och kommunledningsförvaltningens kommu-
nikation är flytande, läggs ansvaret för den senare också på kommunikationsavdelningen, som därmed 
bidrar till förvaltningens interna samordning med dessa resurser. Dialogforumskommunikatören bistår 
på motsvarande sätt Demokrati- och kansliavdelningen med resurser motsvarande 50 %. 
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5.4.3 Kommunikations- och e-enhet 
Enheten består av både centrala kommunikatörer som arbetar med samordning och utveckling av kom-
munövergripande kommunikationskanaler, metoder, verktyg och grafisk profil och klf:s förvaltnings-
kommunikatörer som arbetar med stöd och utveckling av klf:s kommunikation. Enheten leds av en 
enhetschef som ska bistå avdelningschefen i arbetet med nedanstående ansvarsområden.  

• Samhällsinformation  
• Marknadsföring och information om utbud på platsen Botkyrka 
• Internkommunikation 
• Kriskommunikation 
• E-förvaltning, e-tjänsteutveckling och e-demokrati. 
• Ägarskap av de officiella kommunövergripandekommunikationskanaler, såväl analoga som 

digitala 
 
Personella resurser 

• Enhetschef 100% 
• Strategiska kommunikatörer/ kommunikatörer/ informatörer 400 % 
• Grafisk formgivare 100 % 
• Webbkoordinator/webbredaktör 200 % 
• Verksamhetsutvecklare e-förvaltning och digital kommunikation 100 %  
• Klf:s förvaltningskommunikatörer 200 % 

 
5.4.4.1  Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till tydligare ansvar för och bättre samordning av både analoga och digitala 
kanaler och kommunövergripande budskap till kommunorganisationen, medborgarna, övriga externa 
intressenter. Förslaget innebär dock en risk för otydlig roll- och mandatfördelning mellan avdelningschef 
och enhetschef. Det hanteras genom att roller och ansvar tydliggörs för både avdelningschef/ kommuni-
kationschef och enhetschef.   
 
5.4.4. Medborgarkontoren 
Medborgarkontorsenheten består av samhällsvägledare på fem medborgarkontor i Alby, Fittja, Hallunda, 
Tullinge och Tumba. Enheten leds av enhetschef och uppdraget är att genom personligt möte med med-
borgarna ge samhällsinformation, samhällsvägledning och medborgarnära handläggning. 
 
Personella resurser 

• Enhetschef 100 %  
• Samhällsvägledare 1600% 

 
5.4.5.1.  Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till tydligare ansvar för och bättre samordning av både analoga och digitala 
kanaler och kommunövergripande budskap till kommunorganisationen, medborgarna, övriga externa 
intressenter. Förslaget riskerar att medföra att medborgarkontorens mandat att driva medborgarservice- 
och bemötandefrågor mm. blir otydligt då den roll som funnits tidigare i form av verksamhetsområdes-
chef för medborgarservice försvinner. Det hanteras genom att avdelningschefens ansvarsområden 
tydliggörs för att säkra att dess frågor inte tappas bort.  
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5.4.5 Kontaktcenter 
Enheten består av kommunvägledare samt konsumentrådgivare med uppdrag att ge samhällsinformation 
och medborgarservice via telefon och e-post samt besöksmottagning i kommunhusets reception. Enheten 
leds av enhetschef och uppdraget är att ge samhällsinformation och kommunvägledning via telefoni, e-
post och facebook, konsumentrådgivning, enklare ärendehandläggning, besöksmottagning i kommunhu-
set samt administration av vigslar. 
 
Personella resurser 

• Enhetschef 100 % 
• Gruppledare/kommunvägledare 100 % 
• Kommunvägledare 1200 % 
• Konsumentvägledare 100 % 
• Receptionister 200 % 

 
5.4.6.1.  Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till tydligare ansvar för och bättre samordning av både analoga och digitala kana-
ler och kommunövergripande budskap till kommunorganisationen, medborgarna, övriga externa intre-
ssenter. Förslaget riskerar att medföra att medborgarkontorens mandat att driva medborgarservicefrågor, 
bemötande och telefoni mm. blir otydligt då den roll som funnits tidigare i form av verksamhetsområ-
deschef för medborgarservice försvinner. Det hanteras genom att avdelningschefens ansvarsområden 
tydliggörs för att säkra att dess frågor inte tappas bort.  
 
5.5  HR-avdelningen 
HR-avdelningen leds av HR-chefen och omfattar en HR-enhet och en löneenhet. HR-avdelningen 
ansvarar för nedanstående processer. 
 
5.5.1 Stödprocessen HR 
HR-processen syftar till att säkra tillgången till den kompetens som krävs för att kunna genomföra det 
kommunala uppdraget.  
 
5.5.2 Verksamhetslogik 
Avdelningen ansvarar för stödprocessen HR och dess delprocesser. 
  
5.5.3. HR-enhet 
HR-enheten leds av HR-chefen, som är både avdelnings- och enhetschef. 
 
Processansvar  
Enheten ansvarar för den övergripande kompetensförsörjningsprocessen samt dess delprocesser.  
 
Den utgår från målsättningen att Botkyrka kommun ska ha rätt kompetens, på rätt plats och i rätt tid. På 
så sätt skapas förutsättningar att kunna bedriva kommunens olika verksamheter på bästa sätt i förhållan-
de till nuvarande och framtida behov. Kompetensförsörjningsprocessen kan sammanfattas i fem steg; 
attrahera, rekrytera, utveckla, behålla och avsluta rätt kompetens. 
 
Attrahera 

- identifiera och nå potentiella målgrupper för framtida anställning 
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- marknadsföra Botkyrka kommun som arbetsgivare 
 
Rekrytera 

- rekryteringsprocessen från behovsanalys till att ny medarbetare är anställd och introducerad 
 
Utveckla 

- Kompetensutveckling 
- Karriärutveckling 
- Organisationsutveckling 

 
Behålla 

- Systematiskt arbetsmiljöarbete 
- Rehabprocessen 
- Lönebildningsprocessen 
- Kränkande särbehandling 
- Samverkan 

 
Avsluta 

- Pensionsprocessen 
- Andra typer av avslutsprocesser; egen uppsägning, uppsägning, avsked 

 
Inom samtliga ovan processer finns kompetensområden som genomsyrar processerna i olika omfattning; 
till exempel mångfald och arbetsrätt.  
 
Personella resurser 

• HR-chef 100 % 
• HR-utvecklare 620 % • 
• Föreningskonsulent/HR-koordinator 180 % 

 
Möjligheter och risker 
Inga förändringar jämfört med nuvarande organisation. 
 
5.5.4 Löneenhet 
Löneenheten ansvarar för nedanstående områden. Den leds av en enhetschef. 
 
Ansvarsområden 
Enheten ansvarar bland annat för att administrera löner och pension. 
 
Personella resurser 

• Enhetschef  lön 100 % 
• Lönekonsult 1250 % •  
• Löneekonom 100 % •  
• Systemsamordnare/förvaltare 300 % 

 
5.5.4.1  Möjligheter och risker 
Inga förändringar i jämförelse med nuvarande organisering inom hr och löneenhet. 
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5.6 Demokrati- och kansliavdelningen  
Avdelningens verksamhetsmässiga utgångspunkt ligger i uppdraget att utveckla och stödja kommunens 
representativa funktioner och då särskilt i styr- och ledningsprocessen koncernsamordning- och ärende-
beredning. Förslaget bygger på en organisatorisk avdelning för hantering av styr- och ledningsprocessen, 
delprocessen demokratiutveckling, samt stödprocesser för administration av politisk organisation, juri-
dik, informationsförvaltning, informationssäkerhet, samt strategiskt säkerhetsarbete och krishantering.  
 
5.6.1 Processansvar  
 
Processansvar nivå 1: Styr- och ledningsprocessen koncernsamordning- och ärendeberedning 
Processen ska skapa förutsättningar för, utveckla och stödja kommunens representativa demokratiska 
funktioner. Den ska säkerställa att berörda intressenter involveras på rätt sätt och i rätt tid i de ärenden 
och beslut som hanteras inom ramen för kommunkoncernen. Inom koncernsamordning och ärende-
beredning utvecklas och förvaltas processer för besluts- och ärendehantering samt ägarstyrning i syfte 
att säkerställa att handläggning, beredning och beslut genomförs ändamålsenligt och effektivt utifrån 
medborgarens fokus och verksamheternas behov, likväl som i enlighet med gällande lagar och interna 
regler. Samordningen ska bidra till att säkerställa att de beslut som fattas håller ändamålsenlig kvalitet 
och förankras på ett sätt som underlättar beredningsprocessen och genomförandet av de demokratiskt 
fattade besluten. 
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut”.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Stödprocessen administration av politisk organisation 
Stödprocessen administration av politisk organisation syftar till att utföra den administration som krävs 
för att den politiska verksamheten ska fungera och ha förutsättningar för att handlägga de ärenden och 
att fatta de beslut som krävs i förhållande till interna och externa behov. Processen syftar till att den 
politiska besluts- och ärendehanteringen ska vara ändamålsenlig, effektiv, enkel och rättsäker. Bland 
annat genom stöd innan, under och efter politiska möten.  
 
Stödprocessen juridik 
Stödprocessen juridik syftar till att kommunens efterlevnad och tillämpning av de regelverk som styr den 
kommunala verksamheten ska vara ändamålsenlig, effektiv, enkel och rättssäker. 
 
Stödprocessen informationsförvaltning  

Objekt in 
Exempel: 

• Verksamhetsplan 
för Botkyrka 
kommun 

• Bolagsordning  

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Dialog med interna och externa 
intressenter 

2. Sammanställa ärenden 
3. Förbereda sammanträden 
4. Genomföra sammanträden 

Objekt ut 
Exempel: 

• Förslag på kommun- och 
koncernövergripande 
samordningsmöjligheter 

• Sammanträdes-
/beslutsprotokoll 

• Tjänsteutlåtande 
• Sammanträdeskalender 
• Minnesanteckningar 
• Ägardirektiv 
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Processen för informationsförvaltning syftar till att hålla ordning och reda på pågående och avslutade 
ärenden samt allmänna handlingar. Processen ska säkerställa en ändamålsenlig, effektiv, enkel och 
rättssäker informationsförvaltning samt dokumenthantering. 
 
Avdelningen har också strategiskt ansvar för följande stödprocesser för vilka processbeskrivningar 
kommer att utarbetas i samband med verksamhetsplaneringen inför 2016: 

• Demokratiutveckling 
• Säkerhetsarbete  

 
5.6.2 Verksamhetslogik 
Avdelningen har fokus på styrning och ledning samt stöd för i första hand styr- och ledningsprocessen 
koncernsamordning och ärendeberedning, samt ett antal stödprocesser kopplade till den representativa 
politiska organisationen, juridik, dokumenthantering och säkerhet.  
 
5.6.3. Kommunkansli 
Inom demokrati- och kansliavdelningen finns enheten kommunkansli vars uppdrag framgår av nedanstå-
ende processbeskrivning. Den leds av avdelningschefen, som tillika är kanslichef. 
 
Kommunkansliet ansvarar för följande områden: 

• Besluts- och ärendehantering 
• Koncernsamordning 
• Ägarstyrning 
• Demokratiutveckling 
• Strategiskt säkerhetsarbete 
• Krishantering 

 
Personella resurser 

• Kanslichef 100 %  
• Kommunsekreterare 300 %  
• Administratör 100 % 
• Controller/kommunjurist 100 % 
• Kommunjurist 200 %  
• Demokratiutvecklare 200 %  
• Säkerhetschef 100 % 

 
Till ovanstående resurser ska tilläggas de politiska stödresurser som ryms inom ramen för de politiska 
sekreterarna och som organisatoriskt tillhör kommunkansliet.   

 
5.6.3.1. Möjligheter och risker 
Ett samlat sekreterarskap för beredningarna och motsvarande bedöms leda till högre kvalitet i 
beredningshanteringen och minskad sårbarhet. Genom att även inrymma demokratiutveckling skapas 
förutsättningar för att integrera demokratifrågorna i utvecklingsarbetet kopplat till enhetens övergripande 
uppdrag och vice versa. Det bör leda till en bättre samordning och göra demokratifrågorna mer synliga i 
utvecklingen av kommunens beredningsrutiner samt processer för beslut- och ärendehantering. Vidare 
får ungdomsfullmäktige och rådet för unga med funktionsnedsättning samt dess stödresurs en tydlig 
tillhörighet till och ”inslussning” i kommunens politiska processer. När det gäller säkerhetsarbetet så ger 
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förslaget och den organisatoriska tillhörigheten till demokrati- och kansliavdelningen bättre 
förutsättningar för ett strategiskt och systematiskt säkerhetsarbete.   
 
När det gäller juristfunktionen kommer fokus att ligga på proaktiv hantering och verksamhetsutveckling 
för att förbättra kommunens juridiska grundstomme, med styrdokument och verksamhetsstödjande nor-
merande dokument samt vägledningar. Det riskerar att leda till ett sämre upplevt stöd i juridiska frågor 
då funktionen som internkonsult åt kommunens förvaltningar att minska i omfattning. En annan tänkbar 
risk är ett ökat avstånd mellan beredningssekreteraren och sakområdesexperterna inom respektive 
berednings ansvarsområde. Motsvarande gäller också för det strategiska och operativa säkerhetsarbetet. I 
båda fallen är lösningen ett tydligt processtyrt arbetssätt på alla nivåer.  
 
5.6.4 Kommunarkiv och registratur 
Enheten ”Kommunarkiv och registratur” ansvarar för informationsförvaltning, informationssäkerhet och 
kommunarkivet, vars uppdrag framgår av nedanstående processbeskrivning. Den leds av en enhetschef, 
som rapporterar till avdelningschefen. 
 
Ansvarsområden: 

• Informationsförvaltning 
• Dokumenthantering 
• Informationssäkerhet 
• Arkiv 

 
Personella resurser  

• Kommunarkivarie/enhetschef 100 %  
• Arkivarie 100 %  
• Arkivassistent 75 % 
• Kommunregistrator 100 %  
• Registrator 100 %  
• Utvecklingsledare dokumenthantering 100 % 
• Förvaltningsledare ärende- och dokumenthanteringssystem100 %  
• Informationssäkerhetssamordnare 100 %  

 
5.6.4.1. Möjligheter och risker 
Genom att skapa en egen enhet med fokus på informationsförvaltning och –säkerhet bedöms styrning 
och ledning inom området förbättras och medarbetarna få en tydligare ledningsstruktur och fokus på 
sakområdet. Vidare bedöms ett samlat arkiv och registratur bedöms minska sårbarheten. En risk är dock 
att den uppdelade tjänsten för kommunarkivarie/enhetschef går ut över arkivarbetet på såväl lång som 
kort sikt. Detta kommer att följas upp under 2016.   
 
5.7 Planerings- och uppföljningsavdelningen 
Avdelningen består av två enheter: Enheten för ekonomi- och verksamhetsstyrning och redovisnings-
enheten. Avdelningschef är ekonomichefen. Enheten för ekonomi- och verksamhetsstyrning leds direkt 
av avdelningschefen och enhetschef för redovisningsenheten är redovisningschefen. 
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5.7.1 Processansvar 
Organisationsförslaget för avdelningen omfattar två huvudsakliga processer. Styr- och ledningspro-
cessen ”Planering och uppföljning” samt stödprocessen ”Redovisning”. Stödprocessen ”Redovisning” 
har precis som andra stödprocesser både stödjande och styrande inslag.  
 
Utgångspunkten för organisationsförslaget är nedanstående beskrivningar av processerna.  
 
Processansvar nivå 1: Planering och uppföljning 
Den övergripande utgångspunkten för processen är kommunallagens (och medborgarnas) krav på god 
ekonomisk hushållning. Det innebär största möjliga medborgarnytta i förhållande till kommunens 
resurser och en långsiktigt hållbar ekonomisk utveckling. Processen syftar till att säkerställa att den 
verksamhet som bedrivs inom ramen för koncernen ligger i linje med de intentioner och de mål som 
fastställts avseende såväl verksamhet som ekonomi. Planering och uppföljning är den process som leder 
till beslut om mål och medel för kommunens verksamheter samt till uppföljning av måluppfyllelse och 
medelsanvändning. En viktig del av processen är att samordna framtagandet av 
planeringsförutsättningar, såväl ekonomiska förutsättningar som förändringar som påverkar 
kommunens verksamheter. Processen ansvarar för kommunens styrsystem som bygger på mål- och 
resultatstyrning. 
 
I modellen nedan ses exempel på ”objekt in”, ”processteg” och ”objekt ut” för processen Planering och 
uppföljning.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ansvarsområden omfattar bland annat: 

• Flerårsplan och ettårsplan 
• Delårsrapporter och årsredovisning 
• Intern kontroll 
• Projektmodell och projektstyrning 
• Kvalitet- och verksamhetsutveckling 
• Styra processer 
• Ägarstyrning (samordnas och leds av koncernsamordnings- och ärendeberedningsavdelningen) 

 

Objekt in 
Exempel: 

• Politiska 
uppdrag 

• Lagar och 
rekommendati
oner 

• Styrdokument 
• Samordningsbe

hov i 
organisationen 

• Utvecklingsbeh
ov 

• Finansieringsbe
hov  

Processteg 
Exempel på steg i processen kan vara: 

1. Uppsiktsansvaret 
2. Mål- och budgetprocess 
3. Uppföljningsprocess 
4. Internkontrollprocess 
5. Samordning och utveckling av 

processerna 
6. Likviditets- och 

upplåningsplanering 

Objekt ut 
Exempel: 

• Mål- och 
budgetdokument 

• Uppföljningar 
• Normerande 

styrdokument 
• Intern kontroll – planer 

och uppföljningar 
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Processansvar nivå 2: Redovisningsprocess 
Syftet med redovisningsprocessen är att ge en korrekt och rättvisande redovisning av hur kommunens 
medel används. Detta följer av lag, men är också väsentligt ur medborgarnas perspektiv. Processen 
innebär såväl en normerande som en stödjande roll i förhållande till den kommunala organisationen.  
  
Ansvarsområden omfattar bland annat: 

• Löpande redovisning 
• Bokslut 

 
5.7.2 Verksamhetslogik 
Avdelningen har ett grundläggande ansvar för strukturen kring planering och uppföljning samt kvalitets- 
och verksamhetsutveckling i kommunen. Det innebär ett tydligt fokus på att styra och leda dessa 
processer. Avdelningen har också ansvaret för en korrekt och rättvisande redovisning av hur kommunens 
medel används. Det innebär att ansvaret för uppföljningen och den ekonomiska redovisningen knyts 
ihop samt att avdelningen har det normerande ansvaret för hantering av medel och redovisning av dessa. 
 
5.7.3 Enheten för ekonomi- och verksamhetsstyrning 
Enheten leds direkt av avdelningschefen. Uppdraget är i huvudsak styrning och ledning enligt 
processbeskrivning för ”Planering och uppföljning”, inklusive kvalitet- och verksamhetsutveckling samt 
projekt- och processtyrning. Enheten samarbetar också med redovisningsenheten (se nedan) i de 
styrande/normerande delarna av stödprocessen ”Redovisning”.    
 
Personella resurser 

• Ekonomichef  
• 3 controllers som arbetar med budget och uppföljning, uppsikt över nämnder, internkontroll, viss 

normering kring ekonomiprocesserna mm 
• Controller med ansvar för kommunens beslutsstödssystem 
• Finansansvarig som hanterar kommunens upplåning och arbetar med den gemensamma 

internbanken 
• Kvalitetschef 
• Ansvarig projektmodellen (även viss del pm3 på begäran av it) 

 
5.7.4 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till en förstärkning av det kommunövergripande arbetet med kvalitets- och 
verksamhetsutveckling samt projektarbetet. Dessutom tydliggörs i och med processtyrningens ansvar 
och roller i kommunens styrsystem och i ägarstyrningen. De risker som lyfts fram handlar t.ex. om att 
det blir en större och mer heterogen enhet, samt otydlighet kring ägarskapet av pm3. Otydlighet i ansvar 
hanteras i det fortsatta arbetet med processbeskrivningar.  
 
5.7.5 Redovisningsenheten  
Inom avdelningen finns en redovisningsenhet. Den leds av en enhetschef (redovisningschefen) som 
rapporterar till avdelningschef. Uppdraget utgår från stödprocessen redovisning. 
 
Personella resurser 

• Redovisningschef (enhetschef) 100 % 
• Ekonomer 600 % 
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• Ekonomiassistenter 800 % 
 
Möjligheter och risker  
Förslaget innebär ingen förändring jämfört med nuvarande organisation. Att olika stödprocesser inte 
organiseras tillsammans kan innebära en risk för att klf inte upplevs som en förvaltning i förhållande till 
övriga förvaltningar. Det hanteras genom att större fokus på samordning och samarbete mellan 
stödprocesserna.  
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6. Överföring av processer till andra förvaltningar 
Kommunledningsförvaltningen ska ha fokus på styra- och lednings- samt stödprocesser.  Vidare ska  
kommunledningsförvaltningen utföra de arbetsuppgifter som säkerställer att förvaltningen fullgör sitt 
uppdrag och som inte utförs av andra förvaltningar. Det innebär att översynen av förvaltningens proce-
sser och organisation också har omfattat att identifiera arbetsuppgifter som inte ska göras på kommun-
ledningsförvaltningen framöver utan utföras på andra förvaltningar (eller inte alls).  
 
En grundprincip är att huvudprocesser inte ska utföras på KLF utan ska utföras av annan mer lämplig 
förvaltning. De arbetsuppgifter inom KLF som bedöms vara en del av kommunens huvudprocesser har 
därför prövats för flytt till andra förvaltningar. Mot denna bakgrund föreslås att ett antal processer 
överförs till andra förvaltningar enligt nedan. Bedömningen är att dessa på ett tydligare sätt därmed 
integreras med den huvudprocess de är en del av och på ett mer direkt sätt kan påverka/utveckla den 
operativa verksamheten.  
 
Kommunstyrelsens och övriga berörda nämnders reglementen föreslås justeras i enlighet med det nya 
ansvaret. Det föreslås också omfatta ett förtydligande av övriga nämnders ansvar att stödja kommunsty-
relsen i ledning och styrning av strategiska frågor. 
 
6.1 Överföring av ansvarsområden till samhällsbyggnadsnämnden 
Kommunens exploateringsverksamhet och arbetet med platsutveckling (det vill säga projektledningen av 
till exempel utvecklingen av Hågelby och Botkyrka- Södra porten till Stockholm) förs över från 
kommunstyrelsen till samhällsbyggnadsnämnden.  
 
6.1.1 Personella resurser 

• Exploateringschef 100 %  
• Projektchef 100 %  

 
Under utredning: 
• Projektledare 40 %  

 
6.1.2 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till effektivare arbetssätt då många huvudprocesser kopplade till platsens fysiska 
utveckling finns inom samma förvaltning.   
 
Bland de identifierade riskerna finns sämre samordning mellan å ena sidan översiktlig planering och å 
andra sidan exploatering och platsutveckling. En annan risk är otydlig ansvarsfördelning mellan sam-
hällsbyggnadsnämnden och kommunstyrelsens klimat- och planeringsberedning. Det bedöms också 
finnas risker kopplat till att exploateringschefens utrymme för strategiskt arbete minskar om hen ges 
personalansvar för mark- och exploateringsingenjörerna samt att exploateringschefen inflytande minskar 
då hens strategiska uppdrage organisatoriskt likställs med driftsfrågor. 
 
Det finns också risker med att flytta arbetet med strategisk platsutveckling till sbf. Bland de risker som 
är identifierade kan nämnas till exempel lägre legitimitet för projektchef som kravställare på samhälls-
byggnadsförvaltningens olika funktioner och försämrad kunskapsmiljö.  
 
Vi kan hantera riskerna genom att skapa robusta strukturer för samordning och genom att rigga rätt stöd 
för exploateringschefen och projektchefen på sbf.  
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6.2 Överföring av ansvarsområden till miljö- och hälsoskyddsnämnden 
Kommunens operativa klimatarbete och arbetet med fair trade förs över från kommunstyrelsen till miljö- 
och hälsoskyddsnämnden. 
 
6.2.1 Personella resurser 
I praktiken innebär det inte någon organisationsförändring eller flytt av funktioner för de berörda 
förvaltningarna, utan endast en justering av nämndansvar och budget.  Drifts- och lönekostnaderna för 
dessa funktioner flyttas från kommunstyrelsen till miljö- och hälsoskyddsnämnden.  

  
6.2.2 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms inte medföra några större förändringar. Det är bra att samla det operativa arbetet med 
miljö- och klimatfrågor på en och samma enhet. En risk som är identifierad är att fair trade arbetet kan 
förlora i legitimitet och felaktigt kopplas samman med miljöperspektiv. Den risken kan avhjälpas genom 
att upphandlingschef på klf ingår i styrgruppen samt att arbetet riktas mer mot kommunens 
näringslivsarbete.  
 
6.3 Överföring av ansvarsområden till kultur- och fritidsnämnden 
Kommunens operativa arbete med kreativa näringar inklusive filmsamordning samt kreativitet och 
idéutveckling förs över från kommunstyrelsen till kultur- och fritidsnämnden. 
 
6.3.1 Personella resurser 
I praktiken innebär inte förslaget någon flytt av funktioner mellan de berörda förvaltningarna, utan 
endast en justering av nämndansvar och budget.  Drifts- och lönekostnaderna för en och en halv 
heltidsresurs flyttas från kommunstyrelsen till kultur- och fritidsnämnden. Den utvecklingsledare som 
har jobbat med kreativa näringar och med Kreativa Botkyrka inom klf föreslås få andra uppgifter inom 
avdelningen samhällsutveckling. 
 
6.3.2 Möjligheter och risker 
Förslaget samlar det operativa arbetet med kreativa näringar, film samt kreativitet och idéutveckling på 
en och samma förvaltning. Det bedöms ge samordningsvinster och effektivare arbetssätt. En identifierad 
risk med förslaget är att kommunens arbete med kreativitet och idéutveckling skiljs från arbetet med 
entreprenörskap, som enligt förslaget flyttas till avux. Det är två ansvarsområden som ligger nära 
varandra och genom att sära på frågorna organisatoriskt är risken att kommunen inte jobbar tillräckligt 
samordnat gentemot samma målgrupp. Den risken kan avhjälpas genom strukturer för samordning över 
förvaltningsgränserna.  
 
6.4 Överföring av processer till arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden 
Till arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden överförs ansvaret för huvudprocesser kopplade till 
näringslivsutveckling. Ambitionen är att inom nämnden så långt möjligt hålla samman huvudprocesser 
som syftar till att öka sysselsättningen i kommunen. Vidare överförs stödprocesser för social ekonomi 
och entreprenörskap vilka har tydliga kopplingar till nämndens verksamhet. 
 
6.4.1 Ansvarsområden 
Till arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden överförs det operativa ansvaret för kommunens 
näringslivsutveckling. Det omfattar insatser för etablering av nya företag, näringslivssamordning och 
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företagslots. Uppdraget omfattar också att lokalmässigt samordna alla funktioner till stöd för näringslivet 
såsom företagslotsar och rådgivningsresurser för miljö och bygglov på kommunens näringslivscenter. 
 
Vidare överförs det operativa ansvaret för social ekonomi och entreprenörskap.  
 
Till arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden överförs också ansvaret för den jobbcoachverk-
samhet som bedrivs inom ramarna för nuvarande medborgarservice. 
  
6.4.2 Personella resurser 

• Näringslivschef 100 %  
• Näringslivssamordnare 100 % 
• Företagslots 100 % 
• Jobbcoach 100 %  
• Utvecklingsledare social ekonomi och entreprenörskap 60 %  

 
6.4.3 Möjligheter och risker 
Att flertalet huvudprocesser med fokus på ökad sysselsättning samlas på en förvaltning bedöms leda till 
bättre samordning och en tydligare ansvarsfördelning. Det gör också arbetsmarknads- och vuxenutbild-
ningsnämndens förtydligade uppdrag att bidra till den strategiska utvecklingen av kommunen när det 
gäller arbetsmarknads- och näringslivsfrågor. Detta är också viktigt för att motverka risken med uppdel-
ningen mellan kommunstyrelsen och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens när det gäller det 
strategiska respektive det operativa ansvaret för dessa frågor.      
 
Det finns också en risk för att social ekonomi får en alltför snäv inriktning på arbetsmarknadsfrågor, 
istället för att stärka civilsamhället ideella aktörer i stort. Det motverkas genom ett tydligt processtänk 
med samarbete över förvaltningsgränserna. 
 
6.5. Överföring av processer till utbildningsnämnden 
Till utbildningsnämnden överförs ansvaret för barnombudsmannafunktionen. Utgångspunkten är att 
funktionen huvudsakligen bedöms vara en huvudprocess som riktar sig direkt till kommuninvånare – 
barn, unga och vuxna. 
 
Ansvaret omfattar att säkerställa barnets rättigheter i kommunorganisationen (barnombudsmannafunk-
tionen)3 
 
6.5.1 Personella resurser 

• Barnombudsmannen 100 % 
 
6.5.2 Möjligheter och risker 
Utbildningsförvaltningen har tyngd och legitimitet i kommunorganisationen när det gäller barns och 
ungas villkor, vilket bedöms ha positiv betydelse för genomslaget i barnombudsmannafunktionen. Det 
handlar bland annat om möjligheten att fånga brister i både denna och andra förvaltningars verksamhet 
som grund för ordinarie verksamhets- och kvalitetsutveckling. Samtidigt finns risk för bristande 
förtroende då medborgarna kan ha farhågor när det gäller funktionens opartiskhet då den placeras i den 

                                                 
3 Bidrar till följande i ks reglemente:  ”Bevaka  barnperspektivet i kommunens verksamheter”. Detta fångas i detta förslag också av ”utvecklingsfunktionen”. 
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förvaltning som många av funktionen ärenden gäller. Detta motverkas genom en central placering i 
utbildningsförvaltningen. 
 
 6.6 Överföring av processer till socialnämnden 
Till socialnämnden överförs: 
 

• ansvaret för och samordning av kommunens insatser för att förebygga 
och motverka hedersrelaterade begränsningar, förtryck och våld, 

• ansvaret för och samordningen av kommunens operativa 
trygghetsfrämjande arbete, 

• ansvaret för kommunens verksamhet med personliga ombud. 
 
Utgångspunkten är att samtliga huvudsakligen bedöms vara huvudprocesser som riktar sig direkt till 
enskilda medborgare och civilsamhället.  
 
6.6.1 Hedersrelaterat förtryck och våld 
Ansvaret omfattar att stödja genomförandet av aktiva insatser för att förebygga och motverka 
hedersrelaterade begränsningar, förtryck och våld. 
 
Personella resurser 

• Utvecklingsledare 50 %  
 
Möjligheter och risker 
Uppdraget låg tidigare på socialförvaltningen. Ett återförande av uppdraget innebär en samordning med 
övrig stöd- respektive huvudprocess kring ”våld i nära relationer”, där det redan finns upparbetad 
kunskap och nätverk. För att inte tappa kopplingen till det övriga arbetet för ett jämställt, interkulturellt 
Botkyrka, är det viktigt med en tydlig processtyrning över förvaltningsgränserna.  

 
6.6.2 Trygghetsfrämjande arbete 
Ansvaret omfattar att i samverkan och samarbete med medborgare och civilsamhället skapa en tryggare 
miljö i kommunen. 
 
Personella resurser 

• Trygghetssamordnare 100 %  
 

Möjligheter och risker 
Med ett tydligt uppdrag att samordna arbetet inom hela kommunen samt regelbunden uppföljning inom 
kommunens styrsystem, bedöms närmare samordning och samarbete med socialförvaltningens 
förebyggande arbete, ge bättre förutsättningar för mer effektiva arbetssätt. Socialförvaltningens 
förebyggande arbete kan förstärkas genom närmare koppling till det trygghetsfrämjande arbetet och vice 
versa.  Samtidigt finns risk för otydlighet, försämrad kvalitet och ineffektiva processer vid delat 
nämndansvar mellan kommunstyrelsen och socialnämnden. Det motverkas genom en tydlig 
processtyrning över förvaltningsgränserna.  

 
6.6.3 Personliga ombud  
Verksamheten syftar till att de personliga ombuden tillsammans med den enskilde brukaren får 
myndigheter, kommuner och landsting att samverka utifrån den enskildes önskemål och behov och ger 
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underlag till åtgärder som kan förebygga brister ifråga om att den enskilde kan få tillgång till samhällets 
utbud av vård, stöd och service. 
 
 
Personella resurser 

• Personliga ombud 200 %  
 
Möjligheter och risker 

Placeringen innebär att kommunen uppfyller kraven i förordning och meddelandeblad som reglerar 
personliga ombudens verksamhet och möjliggör statsbidrag. Placeringen centralt inom 
socialförvaltningen i enhet utan ”utförar”-uppdrag innebär av jävsituationer undviks och möjliggör 
förtroendebyggande mellan klienter och personliga ombud. 

 
 
6.7 Överföring av processer till tekniska nämnden 
 
Till tekniska nämnden överförs intäktsfinansierade huvudprocesser med kommunens verksamheter som 
kunder. Det handlar om:  

• ansvaret för att samordna det operativa säkerhetsarbetet i kommunen, vilket omfattar att säkra 
skyddet för organisationens egendom och personal samt att bidra till att tillgodose kommunens 
behov av försäkringsskydd.  

• ansvaret för att tillhandahålla kommunens internservice omfattande: 
- Passerkort till alla anställda i kommunen 
- Skyltning gemensamma utrymmen i kommunhuset 
- Posthantering 
- Skötsel av bilpoolspark 
- Vaktmästartjänster i kommunhuset 
- Tryckeri 
- Paket- och varumottagning 
- Flaggning 

 
6.7.1 Personella resurser 

• Säkerhetssamordnare 100 %  
• Försäkringssamordnare 100 %  
• Tryckerimedarbetare 100 % 
• Kontorsserviceassistent 300 % 

 
6.7.2 Möjligheter och risker 
Förslaget bedöms leda till bättre samordning med fastighetsprocessen och övriga relevanta processer på 
tekniska förvaltningen. Vidare ger samlat ansvar för all ”service” som rör kommunens lokaler bättre 
”output”. Samtidigt finns risk för otydlighet, försämrad kvalitet och ineffektiva processer vid delat 
nämndansvar mellan kommunstyrelsen och socialnämnden. Det motverkas genom en tydlig 
processtyrning över förvaltningsgränserna.  
 
 
6.8 Överföring till Mångkulturellt centrum 
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I samband med avtalstecknande med Mångkulturellt centrum för 2016 föreslås ett utökat samarbete med 
kommunledningen och en särskild översyn av ansvarsfördelningen avseende det interkulturella arbetet 
på nationell och internationell nivå. 
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Vad består ändringen 
av?  
 

Förslaget innebär att kommunledningsförvaltningen ska arbeta enligt en ny verksamhetsmodell och 
organisation from 1 januari 2016. Beslut tas av kommunstyrelsen 2 november 2015 och 
kommunfullmäktige 26 november 2015. Förslaget innebär också att kommunledningsförvaltningen ska 
vara en processorienterad organisation. 
 
Organisationsförändringen är ett steg i att kommunledningsförvaltningen föreslås börja arbeta på ett 
processorienterat sätt. Organisationsförändringen ses här som ett möjliggörande av ett sådant arbetssätt. 
 
Den nya kommunledningsförvaltningen kommer bestå av en kommundirektör tillika förvaltningschef, 
samt sex avdelningar med varsin avdelningschef. En av dessa kommer tillika att vara biträdande 
förvaltningschef.  Avdelningarna rymmer 14 enheter med varsin enhetschef. I vissa fall är 
avdelningschef också enhetschef.  
 
Förvaltningens ledningsgrupp kommer att bestå av förvaltningschefen och de sex avdelningscheferna. 
 
Sammanfattningsvis innebär förslaget att nya avdelningar och enheter etableras, att nya chefstjänster 
för dessa skapas samtidigt som de nuvarande verksamhetsområdena med tillhörande verksamhetsområ-
deschefer försvinner. Ett antal processer och funktioner kommer att flyttas till andra förvaltningar. 
Sammanslagningen innebär att följande chefstjänster tillkommer: 6 avdelningschefer, varav en tillika är 
biträdande förvaltningschef, samt 9 enhetschefer. Av dessa är fyra tillika avdelningschefer. En roll som 
enhetschef ersätts av roll som verksamhetsutvecklare IT. Därutöver tillkommer följande nya funktioner 
som tidigare inte funnits: koordinator strategisk utveckling plats/organisation, utredare/ projektledare, 
kvalitets- och verksamhetsutvecklare med fokus på jämlikhet, jämställdhet och interkulturalitet, 
kvalitetschef, utvecklingsledare projektstyrning, controller/kommunjurist, kommunregistrator, samt 
utvecklingsledare dokumenthantering.  
 
För upphandlingsenheten föreslås att en utredning genomförs av möjligheten att inför 2017 ingå i en gemensam 
organisation för samordning av upphandlingen i Södertörnskommunerna. 
 
Organisationsförändringen görs inom ramen för kommunledningsförvaltningens budget.  
 

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

Förändringarna omfattar organisatoriska förändringar vilka också kommer att medföra fysiska 
omflyttningar i kommunhuset. De senare kommer att riskbedömas när ett förslag har tagits fram. 
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Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Samtliga medarbetare på kommunledningsförvaltningen berörs av förändringen. Nedanstående grupper 
har identifieras. Samtliga medarbetare kommer att påverkas av införandet av det processorienterade 
arbetssättet. 
 
Medarbetare i ny verksamhet med ny chef med personalansvar 
(Nuvarande och tillkommande medarbetare i avdelningen för samhällsutveckling inklusive 
samhällsutvecklingsenheten) 
Påverkas av att deras verksamhet kommer rymmas i ett nytt sammanhang, i en ny och förändrad 
organisation och med ett delvis förändrat uppdrag. 
Delvis osäkert, då tillsättning av avdelnings-/enhetschef inte är genomförd. 
 
Medarbetare som går från verksamhetsområdeschefsroll till enhetschefsroll 
(Nuvarande chef för medborgarservice, IT-chef, upphandlingschef) 
 
Medarbetare i verksamhet med samma avdelningschef och samma personalansvariga chefer 
(Avdelningen för HR, inklusive hr-enheten och löneenheten, avdelningen för planering och uppföljning 
inklusive ekonomi- och styrningsenheten samt redovisningsenheten, nuvarande vo samhällsutveckling, 
nuvarande medarbetare som kommer att ingå i kanslienheten) 
Påverkas av att deras verksamhet kommer rymmas i ett nytt sammanhang, i en ny och förändrad 
organisation.  
 
Medarbetare i verksamhet med samma personalansvariga chef, men ny avdelningschef 
(Medborgarkontor, kontaktcenter, IT, upphandling) 
Påverkas av att deras verksamhet kommer rymmas i ett nytt sammanhang, i en ny och förändrad 
organisation med ett delvis förändrat uppdrag.  
 
Medarbetare i verksamhet med ny personalansvarig chef 
(Kommunikations- och e-enheten, reception) 
Delvis osäkert, då tillsättning av avdelnings-, respektive enhetschef för kommunikations- och e-enheten 
inte är genomförd. 
 
Medarbetare med chefs- och specialisttjänst 
(Enhetschef förvaltningsstab, enhetschef samordningsenhet, enhetschef arkiv och registratur) 
 
Medarbetare i ny enhet och med ny personalansvarig chef 
(Säkerhetschef, informationssäkerhetssamordnare, verksamhetsutvecklare/förvaltningsledare, samt 
demokratiutvecklare till demokrati- och kansliavdelningen, verksamhetsutvecklare e-förvaltning till 
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kommunikations- och e-enheten, nya medarbetare på demokrati- och kansliavdelningen, samt alla på 
ny enhet för registratur och kommunarkiv)  
Påverkas av att deras funktioner kommer att inrymmas i ett nytt sammanhang, i en ny och förändrad 
organisation. Osäkert också då tillsättning av avdelnings-/enhetschefer inte är genomförd. 
 
Medarbetare som går från chefsroll med personalansvar till chefsroll utan personalansvar 
(Säkerhetschef, chef för interkulturell och jämställd utveckling) 
Chefer som idag har ett strategiskt processägarskap och strategisk chefsroll med personalansvar men 
som efter organisationsförändringen kommer att vara chef över processer men utan personalansvar. 
 
Medarbetare som går från chefsroll med personalansvar till annan roll 
(Enhetschef IT/-e) 
Chefer som idag har chefsroll med personalansvar men som efter organisationsförändringen kommer 
att ha en samordnande utan chefstitel.  
 
Medarbetare vars funktion flyttas till annan förvaltning 
(Medarbetare och chef på näringsliv, projektchef, exploateringschef, trygghetssamordnare, 
säkerhetssamordnare, försäkringssamordnare, personliga ombud, barnombudsman, jobbcoach, 
kontorsserviceassistent, tryckerimedarbetare, utvecklingsledare social ekonomi och entreprenörskap, 
folkhälsostrateg, samordnare hedersrelaterat våld och förtryck) 
Medarbetare som börjar arbeta på en ny förvaltning i en ny verksamhet men med fortsatt ansvar för 
kommunövergripande processer. 
 
Medarbetare på förvaltning som tar emot processer och funktioner från klf 
(kultur-och fritidsförvaltningen, samhällsbyggnadsförvaltningen, socialförvaltningen, tekniska 
förvaltningen, arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, utbildningsförvaltningen) 
Även medarbetare på mottagande förvaltningar berörs. Där kommer separata riskbedömningar 
genomföras. 
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Risk Konsekvens 1 2 3 Åtgärder Risk har tagits 

upp av 
Ansvar Klart 

senast 
Uppföljning, klart 

Konsekvenser av omorganisationen 
i sig 

         

1. Kort tid innan den nya 
organisationen träder i kraft – risk för 
att väsentliga rutiner och processer 
inte hunnit gås igenom och att ansvar 
faller mellan stolarna, ordinarie arbete 
ska bedrivas samtidigt 

Ökad arbetsbelastning, 
negativ stress, 
otydlighet, 
dubbelarbete. 

    3 Planera och resurssätt 
genomförandet.  
Tydlig prioritering av frågor 
relaterade till omorganisationen 
hos KLF:s ledningsgrupp och 
stödfunktioner på klf-stab och VO 
kansli & juridik.  
Tydliggör det som inte hinns med 
innan 1/1 och hantera frågan. 
 
Stående punkt på APT. 
Minnesanteckningar från varje 
APT skickas till hr-specialist på klf 
för vidarebefordran till KLF:s 
samverkan i samband med 
kallelse. 

Flertalet  Vo-chefer 
Ständig punkt 
på samverkan 
from oktober. 

31 dec  Klf-samverkan fr.o.m. oktober 
 

2. Avsaknad av ledarstöd under 
omorganisationen. 

Bristande ledarskap, 
oro, osäkerhet, stress. 

 2  Tydliga förväntningar på chefer 
vad som gäller inför, under och 
efter omorganisationsperioden och 
under tiden då ett processorienterat 
arbetssätt ska implementeras 
 
Tydlig informationsöverföring från 
styrgrupp till vo-chefer 

Flertalet Första 
punkten: 
Förvaltnings-
chef i för-
hållande till 
VO-chefer, 
 
Vo-chefer i 
förhållande 
till enhets-
chefer fram 
till 31/12 
 
Avdelnings-
chef i för-

31/3  Klf-samverkan fr.o.m. oktober 
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hållande till 
enhetschefer 
from 1/1  
 
2:a punkten: 
Styrgruppen 
för organisa-
tionsprojektet 

3. Högt tempo i omorganisationen gör 
att medarbetarna har svårt att hänga 
med. 

Frustration, stress, 
sjukskrivning, 
rehabiliteringsärenden. 

 2  Tydlig information om när, var 
och hur och vem som gör vad 
under perioden för omorganisa-
tion. 

Flertalet Vo-chefer 
fram till 
31/12 
 
Avdelnings-
chef fr. o m 
1/1 

31/3 
 

Klf-samverkan fr.o.m. oktober 

4. Administrativt merarbete till följd 
av omorganisationen. 

Stress, ökad 
arbetsbelastning. 

 2  Tydlig plan håller på att tas i fram 
i samarbete med berörda 
funktioner. 

Kansli & juridik, 
Löneenheten, 
Kontorsservice  
It 
Klf stab  

Styrgruppen 
för projektet 

15 
oktober 

Klf-samverkan fr.o.m. oktober 

5. Flytt av arbetsplatser  Ökad arbetsbelastning, 
stress 

     Tydlig information i god tid om 
tidpunkt för flytt samt 
rumsfördelning 
 
Flytt innan jul eller efter jul, så att 
medarbetare kommer tillbaka till 
samma arbetsplats som hen 
lämnade innan julledigheten. 
 
Plan via samverkan som 
riskbedöms. 

Arbetsgivaren. Styrgruppen 
för projektet 
 
 

 31/1 
2016 

Klf-samverkan fr.o.m. oktober 

6. Risk arbetet med 
processorienteringen sker utan 
tillgänglighetsperspektiv vilket ger 
dåliga förutsättningar för samtlig 
personal att kunna delta i arbetet.  

Stress, grundläggande 
rättigheter tillgodoses 
inte. 

   I planering av arbetet med 
processorienteringen ska 
tillgänglighetsperspektiv beaktas. 
Projektet för omorganisation 
använder det metodstöd som finns. 

Enskilda 
medarbetare. 

Styrgruppen 
för projektet 

2016 Klf-samverkan fr.o.m. oktober 

Rekrytering & introduktion av ny 
personal 

         

7. Bristande förtroende för ledning på 
grund av hanteringen av tilltänkt 

Känsla av illabehand-
ling, stress, ohälsa. 

  3 Rollfördelningen och nya organi-
satoriska tillhörigheter samt MBL 

Flertalet Förvaltnings-
chefen. 

30/11 
2015 

 Klf-samverkan fr.o.m. oktober 
 



BOTKYRKA KOMMUN   2015-11-02 
Kommunledningsförvaltningen 
 

   7 [16] 

tillsättning av tjänster och 
chefstjänster. 

Maktlöshet och till viss 
del rättslöshet.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

klara inom så snar framtid som 
möjligt efter 
kommunstyrelsebeslut.  
 
Tillsättning av chefstjänster i den 
nya organisationen inleds 3/11 
2015 med förbehåll om att 
organisationen beslutas i enlighet 
med förslaget.  
 
För övriga tjänster, se nedan. 
 

 
 
 

 
 

8. Resurser i form av personal till 
vakanta och nya tjänster inte finns på 
plats när ett antal nya uppdrag läggs på 
enheten. 

Stress, ökad 
arbetsbelastning 
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

  3 Rekrytering till vakanta tjänster 
inom samtliga verksamhetsområ-
den genomförs så snart som 
möjligt. Nya tjänster rekryteras till 
1/1 med förbehåll om att 
organisationen beslutas i enlighet 
med förslaget.  

Kansli och juridik Kanslichef, 
ekonomichef, 
HR-chef, chef 
samhällsut-
veckling 
 
I övriga fall 
utser förvalt-
ningschef 
rekryterande 
chef. 

Så långt 
möjligt till 
1/1 2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. oktober 
 

9. Mycket tid kommer att behöva 
läggas på introduktion av nyanställda, 
samtidigt som ordinarie arbete samt 
merarbete pga. omorganisationen ska 
bedrivas. Efter introduktionen även en 
inkörningsperiod.  

Stress, ökad arbetsbe-
lastning.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Rekrytering inleds så snart det är 
möjligt. 
 
Se över verksamhetens pågående 
arbete, prioriterar vad som ska 
göras under perioden för omorga-
nisation.   
 
Skapa på längre sikt en enhetlig 
introduktionsprocess för nya med-
arbetare där alla avdelningar får 
bidra. 

Kansli och juridik Nuvarande 
chef t o m 
årsskiftet, 
därefter ny 
personalan-
svarig chef. 
 
 
HR-chef. 

31/1 2016 
 
 
 
 
 
 
 
2017 

 Klf-samverkan fr.o.m. oktober 
 

Processorientering och roller          

10. Processorienteringen av klf 
kommer att ta lång tid med långa 
omställningsperioder gör att 
förvaltningsledningen och chefer 

Bristande ledarskap, 
stress, känsla av 
otillräcklighet.  
 

  2  Framtagande och implementering 
av plan för genomförande inklu-
sive för att tydliggöra förväntnin-
gar på processorientering av klf på 

 Förvaltnings-
chef t o m 
årsskiftet. 
 

31/1  Klf-samverkan fr.o.m. februari 
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ockuperas av inre arbete. Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

lång sikt och på när organisationen 
beräknas arbeta genomgående på 
ett processorienterat sätt. 
 

Efter årsskif-
tet biträdande 
förvaltningsc
hef  

11. Otydliga processer, otydliga mål 
och otydliga roller och mandat från 
processägarnivå till processutförarnivå 
skapar svårigheter att genomföra sitt 
uppdrag. 
 
 
 

Frustration, stress, ökad 
arbetsbelastning, känsla 
av otillräcklighet.  
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Arbete med precisering av 
processer. 
 
Konkretisera rollbeskrivningarna 
ner på individnivå och koppla dem 
till aktuella processer. 
 
I rollbeskrivningar för funktioner i 
stödprocesser behöver ansvaret för 
”stödet” respektive ”huvudpro-
cessen” tydliggöras. 
 
 

Flertalet Biträdande 
förvaltningsc
hef 
 
Genomförand
e enligt plan 
för genomfö-
rande av pro-
cessorienterin
g, se ovan. 
Successivt 
infört fr.  
o m halvårs-
skiftet 2016 
 
31/12 2016 
 

30/6 2016 
samt 
31/12 
2016 

Klf-samverkan fr.o.m. oktober,  
skild uppföljning på samverkan   

12. Otydlighet kring roll, uppdrag och 
mandat för avdelningen för 
samordning och stöd och hur relation 
till andra avdelningar ser ut ger 
ineffektiva arbetsmetoder, stopp i 
arbetsflöden och sämre förutsättningar 
för en kreativ arbetskultur.  

Stress, frustration.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Tydliggör avdelningens och den 
biträdande förvaltningschefens 
uppdrag.  
 
Tydliggör skillnader i uppdrag för 
biträdande förvaltningschef och 
avdelningschef för samordning och 
stöd. 
 
Slå fast gränssnitt, samt former för 
dialog och samverkan mellan 
avdelningarna. 

Många  Förvaltnings-
chefen 

31/3 2016  Klf-samverkan fr.o.m. april 
 

13. Samarbetspartners i form av andra 
förvaltningar och ideella organisa-
tioner ingår inte i processorienteringen 
i detta stadium. Risk för svårigheter att 
axla ansvaret som ligger i processernas 
roller. 

Stress, frustration, 
känsla av otillräcklighet, 
hög arbetsbelastning.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

   Förtydligande av övriga nämnders 
reglementen 
 
Utbildning i processtyrning för 
KLG som grund för förslag till 
beslut kring processtyrning också 
av övriga förvaltningar.  
 

Många Kommun-
direktören 

26/11 
2015 
 
 
31/3 2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. novemb  
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14. Otydlig styrning, otydliga roller 
och ansvarsfördelning mellan 
processorganisation och 
linjeorganisation. Hög 
arbetsbelastning när uppdrag kommer 
från både process- och 
linjeorganisation. Svårigheter att 
genomföra korrekta medarbetarsamtal 
och korrekt lönesättning. 
 
 

Dubbelarbete, stress, 
ökad arbetsbelastning, 
missnöje, känsla av att 
inte bli sedd.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Ta fram generella rollbeskriv-
ningar där mandat och ansvars-
område tydliggörs.  
 
Tydligt definiera innehållet i 
processutförarrollen kopplat till en 
helhet för respektive medarbetare 
 
 
Modell för hur medarbetarsamtal, 
kompetensutveckling ska göras på 
ett korrekt sätt i samverkan mellan 
linje- och processorganisation 
enligt Botkyrka kommuns 
styrdokument. 

Många Kommun-
direktör 
 
 
 
 
Biträdande 
förvaltningsc
hef 
 
 
 
 
Biträdande 
förvaltningsc
hef 
 

31/12 
2015 
 
 
 
 
 
30/6 2016 
 
 
 
 
 
 
30/6 2016 

Särskild uppföljning på samverk   
2016 

15. Låg förståelse och insikt i vad 
processorientering innebär. Dålig 
förankring bland medarbetarna kring 
processorientering. Känsla av låg 
delaktighet. 
 
 
 
 
 
 

Ökad arbetsbelastning, 
dubbelarbete, känslan av 
maktlöshet. 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Utbildning och workshops med 
syfte att göra modellen mer 
konkret och accepterad genom 
medarbetarnas medskapande. 
 
Ge exempel i klf-sammanhang. 
Knyt exempel och utbildning till 
arbetsvardagen här. Lära sig om 
processorientering i nya klf. 

 Förvaltnings-
chef 
 

Start med 
temadag 
4/12 2015 

 Klf-samverkan fr.o.m. novemb  
 

16. Att vi ändrar den organisatoriska 
strukturen men inte arbetssätt och 
arbetsplatskultur: 

• Hierarkisk arbetsplatskultur 
lever kvar som signalerar att 
bara de processer/funktioner 
som finns på klf får 
genomslagskraft i 
organisationen. 
 
 

Stress, arbetsbelastning, 
uppgivenhet, sjukskriv-
ning. Rehabiliterings-
ärenden, omsättning av 
personal. 

 2  Tydliggörande i nämndernas 
reglementen 
 
Utvecklingsdagar klf/politiska 
ledningsgruppen i november. 
 
Lyfta och följa upp frågan på 
övriga förvaltningars samverkan. 
 
 
Fånga detta som mål i 

 
Flertalet 

Kommun 
direktör 
 
 
 
 
Kommun-
direktör 
 
 
Kommunika-

26/11 
2015 
 
6/11 
2015 
 
November 
2015 
 
 
 

 Klf-samverkan fr.o.m. novemb  
 
 
 
 
 
Central samverkan fr.o.m. 2016  
 



BOTKYRKA KOMMUN   2015-11-02 
Kommunledningsförvaltningen 
 

   10 [16] 

 
 
 

• Arbetsplatskultur som lett till 
KLF:s nuvarande 
arbetsmiljöproblem lever 
kvar. 

beredningsuppdrag för 
värdegrundsarbete 
 
 
Plan för genomförande av 
processtyrning av klf (omfattande 
både struktur och kultur) 
 
Systematiskt arbetsmiljöarbete 
bl.a. med utgångspunkt från 
medarbetarundersökningen 
 
 

tionschef 
 
 
 
Bitr. 
förvaltningsc
hef 
 
Enhetschef 
förvaltnings-
stab  
 
 

31/3 2016 
 
 
Kontinuer
ligt utifrån 
KLF:s 
arbetsmi-
ljöplan 

17. Att en processorienterad 
organisation innebär att mycket 
arbetstid går åt till samordning och 
koordinering. 

Stress, ökad 
arbetsbelastning. 

 2  Stående punkt på APT. Flertalet Enhetschef 
förvaltnings-
stab 

Kontinuer
ligt utifrån 
KLF:s 
arbets-
miljöplan, 
vilken 
fastställs i 
maj 2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. juni 201  
 

18. Funktioner som tillförs nya 
uppdrag riskerar för hög 
arbetsbelastning då arbetsuppgifter 
tillkommer. 

Oro stress, ny 
sjukskrivning 

  3 Innan förändring genomförs ska 
innehåll i tjänsten ha tydliggjorts 
och en kompetensutvecklingsplan 
vid behov ha fastställts och  

Enskilda 
medarbetare 

 Berörda 
chefer  

31/12 
2015 

 Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  
 

19. Att vissa arbetsuppgifter inte 
passar in i någon process vilket leder 
till att de osynliggörs även om de ändå 
måste utföras. 

Ökad arbetsbelastning, 
stress. 

 2  Tydliggöra hur kopplingen mellan 
processer på övergripande nivå 
och de arbetsuppgifter vi utför 
idag. 
 
Ta fram generella rollbeskrivnin-
gar där mandat och ansvarsområde 
tydliggörs.  
 
Tydligt definiera innehållet i pro-
cessutförarrollen kopplat till en 
helhet för respektive medarbetare 
 
Modell för hur medarbetarsamtal, 
lönesättning och kompetensut-
veckling ska göras på ett korrekt 

Hr Kommun-
direktör 
 
 
 
Biträdande 
förvaltnings-
chef 
 

31/12 
2015 
 
 
 
30/6 2016 
 
 
 
 
 
 
30/6 2016 

Särskild uppföljning på KLF:s s  
juni 2016 
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sätt i processorganisationen. 

Chefskap/ledarskap          

20. Avdelningschef för samhällsut-
veckling respektive biträdande förvalt-
ningschef har ett mycket stort och 
otydligt ansvar för både processer och 
personal. Ineffektiva arbetssätt, flask-
halseffekt och svårigheter att hantera 
mängden av strategiskt ansvar på flera 
olika områden. Konkurrens mellan 
avdelningarnas eventuella enheter. 
Medarbetarna inte får tillräckligt stöd.  
 

Stress. 
Tidsbrist, känsla av 
otillräcklighet.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 
 

  3 Bygga upp avlastning och stöd för 
de berörda avdelningscheferna, 
bl.a. genom koordinerande funk-
tioner inom respektive avdelning. 
 
Tydliggöra respektive linje och 
processansvar i förhållande till 
varandra. 
 
 
 
 
Väl fungerande interna stöd-
processer, inkl. stöd till 
processorientering av klf  
 
Stående punkt på APT. 

Många  Förvaltnings-
chef i sam-
verkan med 
biträdande 
förvaltnings-
chefen och 
avdelnings-
chefen  
 
 
 
 
 
Enhetschef 
förvaltnings-
stab,  
 
Enhetschef 
 

31/3 2016 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
31/12 
2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. april 201  
 

21. Risk att resurserna i förslaget på ny 
organisation och politiska signaler om 
ökad ambitionsgrad inte är jämkade. 

Hög arbetsbelastning, 
stress  

 2  Kommundirektören deltar på 
demokratiberedningens möten 
under 2016 

Tillgänglighet 
Ungdomsrådet för 
unga med 
funktionsnedsättni
ng 
 

  31/12 
2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  
 

22. Enhetschefer får större ansvar för 
utveckling av verksamheten då avdel-
ningschef har ansvar för andra frågor.  

Ökad arbetsbelastning, 
negativ stress. Risk för 
sämre chefstöd för 
medarbetare och ett 
större slitage på chef 
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  För att undvika negativa konsek-
venser behövs regelbunden upp-
följning och dialog kring arbets-
belastning.  
Tydliggöra rollbeskrivningar och 
mandat. 
 

Medborgarkontor
en 
 

Avdelnings-
chef 

Löpande 
avstäm-
ning i 
ordinarie 
forum. 

 Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  
 

23. Oklar roll- och mandatfördelning 
mellan chefsleden: 

• enhetschef/avdelningschef  

Oro, stress. Risk för 
medarbetare att få beslut 
och besked att förhålla 

 2  Tydliggörande på varje avdelning 
kring ansvarsfördelning utifrån 
rollbeskrivningarna och aktuella 

Kommunikation  
It 

Aktuell av-
delningschef. 

 
 
 

 Klf-samverkan fr.o.m. novemb   
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• it-enhetschef och chef för it 
och telefoni. 

sig till.  
 
Otydliga, dubbla besked 
och eventuella beslut 
faller mellan stolarna. 

processer. 
 
Tydliggörande av relationen 
mellan inom IT-enheten och IT- 
och telefonistöd. 

 
 
13/10 
2016 

24. Stort ansvar för nya 
organisationens chefer för både 
omorganisationens konsekvenser och 
det nya arbetssättet. Risk att det inte 
kan hanteras pga. tidsbrist, 
kompetensfrågor etc. 

Ökad arbetsbelastning, 
negativ stress. Risk för 
sämre chefstöd för 
medarbetare och ett 
större slitage på chef. 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Kontinuerlig utbildning av 
ledningsgrupp och chefer i 
processorientering inklusive 
delegerat ledarskap. 
 
Kompetenshöjningsinsatser vid 
behov, t.ex. i sakfrågor för de 
chefer som får nya 
ansvarsområden, arbetsrätt, 
systematiskt arbetsmiljöarbete, 
medarbetarsamtal och lönesamtal. 
 
Tydlig prioritering av utvecklings-
arbete och satsningar. 

Enskilda 
medarbetare. 

Förvaltningsc
hef  

31/12 
2016 

 Klf-samverkan fr.o.m. april 201  
 

25. Medarbetare med kombinerat 
chefs- och specialistuppdrag får 
svårigheter att genomföra sina uppdrag 
pga. uppdragens verkliga omfattning i 
vardagen. Risk att dessa delade 
tjänster innebär mindre resurser till 
specialistuppdragen. 

Stress, ständigt hög 
arbetsbelastning.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Individuell kartläggning. Tillskott 
av resurser alternativt bortpriorite-
ring av arbetsuppgifter.  
 
Tydliggör ambitionsnivån för ar-
kivarbetet och hr-arbetet. 
 
Enhetschef förvaltningsstab/hr-
specialist tar stöd av hr centralt när 
chefs- och hr-roll krockar. 
 

Kansli och juridik 
Klf stab 
Samordningsenhet
en. 

Avdelnings-
chef 

Löpande 
avstäm-
ning i 
ordinarie 
forum. 

Klf-samverkan fr.o.m. april 201  

26. Risk för ökad arbetsbelastning då 
färre avsatta resurser finns i förslaget 
än idag. 

Stress, ökad 
arbetsbelastning, 
otillfredsställelse.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

 2  Tydlig prioritering kring vad 
uppdragen inom jämställdhet och 
interkultur samt arkiv ska vara. 
 
Stående punkt på APT. 

Jämställdhet och 
interkultur 
arkiv  

Enhetschef Löpande 
avstäm-
ning 

Klf-samverkan fr.o.m. april 201  

Kompetensutveckling          

27. Möjligheterna att genomföra kom-
petensutveckling för funktioner med 

Stress, ohälsa, ökad 
arbetsbelastning.  

 2  Individuell kartläggning. Tydlig 
prioritering när nya uppdrag ska 

Enskilda 
medarbetare. 

Närmaste 
chef 

Löpande 
avstäm-

Klf-samverkan fr.o.m. april 201  
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ändrat uppdrag är små då ordinarie 
arbete ska bedrivas samtidigt. 

 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

börja fungera. ning i 
ordinarie 
forum. 

28. Dåliga förutsättningar ur tillgäng-
lighetsperspektiv för att kunna genom-
föra nödvändig kompetensutveckling 
och i förlängningen risk för olika för-
utsättningar för att göra sina uppdrag 

Stress, grundläggande 
rättigheter tillgodoses 
inte. 

 2  Individuell kartläggning. 
 
 
 
 
 
För kompetensutveckling anord-
nad av klf själva ska tillgänglig-
hetsperspektivet ingå i plane-
ringen. Projektet för ny organisa-
tion och arbetssätt använder det 
metodstöd som finns exempelvis 
checklistor för tillgängliga möten. 
 

Enskilda 
medarbetare. 

Närmaste 
chef 
 
 
 
 
Styrgrupp 

Löpande 
avstäm-
ning i 
ordinarie 
forum. 
 
Kontinu-
erligt i 
ordinarie 
forum. 

Klf-samverkan fr.o.m. april 201  

Ändrat nämndansvar/dubbelt 
nämndansvar/ny 
förvaltning/avdelning/enhet/chef 

         

29. Osäkerhet kring organisatorisk 
tillhörighet from 1/1 2016. 
 
 

Oro, stress.  
 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal. 

  33 Rollfördelningen och nya organi-
satoriska tillhörigheter samt MBL 
klara inom så snar framtid som 
möjligt efter 
kommunstyrelsebeslut. 
 
Individuella samtal och 
kontinuerlig information.  
 
Tydlighet kring när besked 
kommer att ges. 

Kontorsservice 
Samordnare 
hederrelaterat våld 
och förtryck 
Trygghet och 
säkerhet 
Barnombudsman  
Personliga ombud  

Förvaltnings-
chefen. 
 
 
 
Närmaste 
chef 

30/11 Klf-samverkan fr.o.m. oktober 2  
 
 

30. Otydliga roller och styrning för de 
uppdrag/funktioner som kommer 
finnas på flera nämnder/förvaltningar. 
Ökad tid för administration och för-
arbete, rapportering och avstämningar. 

Ökad arbetsbelastning, 
negativ stress, 
frustration, 
dubbelarbete. 
Sjukskrivningar, 
rehabiliteringsärenden, 
omsättning av personal 

 2  Tydliggöra berörda nämnders 
reglementen 
 
Tydliggöra struktur, roller och 
ansvar mellan 
nämnderna/förvaltningarna. 
 
Tänk på beslutsgången för 
respektive ärende. 

Näringsliv 
Barnrättsperspekti
vet 
Folkhälsa 
Hedersrelaterat 
våld och förtryck. 
 
 
 

Förvaltnings-
chefen 
 
Bitr. 
förvaltnings-
chefen 
 
 
 

26/11 
2015 
 
 
31/3 2016 

Klf-samverkan fr.o.m. novembe   
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Lyfta och följa upp frågan på 
mottagande förvaltningars 
samverkan. 

 
. 

 
Kommundire
ktören 
 
 

 
Central samverkan from 1/1 201  
 

31. Oklarhet kring vad ny avdelnings-
/förvaltningstillhörighet och därmed 
ny ledning innebär i form av:  

• inriktning för verksamheten 
• nya arbetsuppgifter 
• möjlighet att fortsätta utöva 

sitt nuvarande uppdrag  
• möjlighet att bidra till 

processer ledda av klf  
• osäkerhet kring nya 

ledningens kunskap om 
uppdragen de tar emot. 

Oro, missnöje, otrygghet 
stress, ökad arbets-
belastning, personal 
slutar. 

  3 Successivt arbete inom nya 
avdelningen kring att definiera 
verksamhetens uppdrag. Möten för 
ledning och medarbetare för att 
tillsammans skapa en gemensam 
bild av verksamheten inåt och utåt. 
 
Fördjupa arbetet med att process-
orienterat arbetssätt. Börja i fak-
tiskt pågående processer. 
 
 

Medborgarkontor
en 
Trygghet och 
säkerhet 
Upphandling 
Personliga ombud 
Säkerhetssamordn
are  
Demokratiutveckl
arna 
Näringsliv 
Reception 

Avdelnings-
chef 

31/12 
2016 

Klf-samverkan fr.o.m. februari 2  

32. Splittrad kompetens och 
kompetens som inte används effektivt 
pga. funktioner sprids i 
kommunorganisationen.  
 
Etablerade och fungerande arbetssätt, 
kontaktnät, erfarenheter går förlorade. 
 
Pågående och nödvändiga satsningar 
försvinner i överlämningen till 
organisation. 
 
 

Duktiga medarbetare 
försvinner från organi-
sationen. 
 
Frustration, stress. Sorg. 

 2  Diskutera på medarbetarsamtal hur 
medarbetarnas kompetens kan an-
vändas på bästa sätt i nya organi-
sationen och en processorienterad 
organisation.  
 
Ordentlig överlämning mellan ny 
och gammal chef samt medarbeta-
re där nuvarande uppdrag, arbets-
sätt och pågående satsningar 
kommuniceras tydligt. 
 
Inrättande av samordningsgrupper 
 

Trygghet och 
säkerhet 
Demokrati och 
mänskliga 
rättigheter 
Kontorservice 

Närmaste 
chef 
 
 
 
 
Nuvarande 
och blivande 
chef 
 
 
 
Bitr. förvalt-
ningschef 

Löpande 
avstäm-
ning 
 
 
 
15/12 
2015 
 
 
 
 
31/3 2016 

Klf-samverkan fr.o.m. novembe   

33. Oro kring den nya personal- 
konstellationen med ny 
sammansättning av personal utan att 
finna bra samarbetsformer, 
ansvarsfördelning, samarbete och god 
arbetsmiljö.  

Oro, personal slutar, 
missnöje, stress, mer-
arbete. 

   Bra överlämning samt introduktion 
i nya gruppen. 
Arbeta ihop nya arbetsgrupper. 
Hitta samarbetsformer.  
Arbete inom varje avdelning kring 
gemensamma uppdrag, respektive 
enhets samt individuella uppdrag. 

Kommunikation 
Säkerhetssamordn
are  
Försäkringssamor
dnare 

Nuvarande 
och blivande 
chef 
 
Ny enhets-
chef, respek-
tive avdel-
ningschef 
 

15/12 
2015 
 
 
31/3 2016 

Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  
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34. Osäkerhet kring tjänster med 
extern finansiering samt för intäkts-
finansierad verksamhet som förs över 
till ny förvaltning. 

Oro, stress, rädsla för 
övertalighet. 

1   Säkerställande att finansiering av 
tjänster är korrekt i nya organisa-
tionen.  
Individuella samtal med berörda. 
 
 

Säkerhetssamordn
are 
Personliga ombud 
Kontorsservice 

Nuvarande 
chef 

15/11 
2015 

Klf-samverkan fr.o.m. novembe   

35. Funktioner med granskande 
uppdrag, b.la. gentemot sin nya 
förvaltning, känner tryck på att ”bli en 
i gänget”. 

Jäv, osämja i 
arbetsgrupp. 

 2  Fysisk placering samt organisato-
risk tillhörighet avgörande. 
 
Tydlig överlämning av uppdraget. 
 
 
 
Personliga ombud sitter kvar på 
medborgarkontoren. 
 
Förvaltningsövergripande avstäm-
ning i central samverkan. 

Personliga ombud 
Barnombudsmann
en  

Ny chef 
 
 
Nuvarande 
och blivande 
chef 

31/1 2016 
 
 
15/12 
2015 
 
 
 
 
 
Kommun
direktör. 

Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Central samverkan dec 2016. 

36. Svårigheter att genomföra sitt 
uppdrag som procesansvarig, -ledare 
och - utförare om man inte får tillgång 
till rätt forum. 

Stress, ökad 
arbetsbelastning, 
frustration 

   Förtydligande i nämndernas 
reglementen 
 
Inrättande av samordningsgrupper 

 Kommun-
direktör 
 
Kommun-
direktör 

26/11 
2015 
 
31/3 2016 

Klf-samverkan fr.o.m. decembe   

37. Risk att processer och uppdrag 
faller mellan stolarna då de idag drivs 
av visstidsanställd personal. Svårt att 
planera överlämning när man inte vet 
vem som bör vara mottagare. 

Stress, oro.    Säkerställa överlämning alternativt 
dokumentation så att god 
överlämning kan ske.  

Demokrati och 
mänskliga 
rättigheter 

Nuvarande 
chef 

31/12 
2015 

Klf-samverkan fr.o.m. januari 2  

38. Stödfunktioner följer inte med till 
ny förvaltning. 

Ökad arbetsbelastning, 
stress.  

1   Genomförande av riskbedömning 
och handlingsplan på ny 
förvaltning 

Näringsliv  Berörd 
förvaltning 

12/10 
2015 

Uppföljning på berörd förvaltnin  

Lokaler          

39. Att arbetet hindras av var och hur 
enheter, avdelningar och chefer 
placeras.  

Stress, ökad arbets-
belastning, frustration 

  2  Ta in önskemål från verksamheter-
na kring placering. I största möjli-
ga mål tillgodose dessa. Personliga 
ombud sitter kvar på 
medborgarkontoren. 

Kansli och juridik 
Ekonomi och 
uppföljning  
Personliga ombud 
It/e 

Styrgrupp 
organisations
översynen 
 
 

15/12 
2015 

 Klf-samverkan fr.o.m. novemb   

40. Riskbedömningen, uppföljning          
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Att riskbedömningen är undermålig 
p.g.a. att den görs i ett tidigt stadium 
då många detaljer inte är utarbetade 
eller kända.  

Oro, bristande förtroen-
de för ledningen, hopp-
löshet.  
 
Omsättning av personal, 
sjukskrivning, 
rehabiliteringsärenden. 

  3 Förstärka det systematiska 
arbetsmiljöarbetet och göra 
uppföljningar utifrån det. 
Planera uppföljningstillfällen, 
exempelvis stående punkt på APT. 
 

Flertalet  Enhetschef 
förvaltnings-
stab. 

31/3 2016  Klf-samverkan fr.o.m. april 201  

41. Att riskbedömningen inte följs 
upp. 
 
 

Misstro för ledningen, 
hopplöshet, frustration.  
 
Omsättning av personal, 
sjukskrivning, 
rehabiliteringsärenden. 

  3 Modell för uppföljning av 
riskbedömning på APT, där med-
arbetare uppmuntras att lyfta 
frågor om arbetsmiljö och bidra till 
att hålla arbetet aktivt. Detta 
utifrån Botkyrka kommuns 
styrdokument såsom 
arbetsmiljöpolicy. 
 
Användande av modell för 
uppföljning på APT. 
 
Tydligt kommunicerat arbetsgivar-
ansvar för uppföljning. 
 
Uppföljningen av åtgärderna (akti-
vitetsplan) som stående punkt på 
KLF: s lokala samverkansmöten 
 

Flertalet Enhetschef 
klf stab tom 
31/12 2015  
 
 
 
 
Verksamhets
områdeschef/
enhetschef 
 

15/10  
2015 

Klf-samverkan fr.o.m. oktober 2  
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Synpunkter på idén till ny verksamhetsmodell och organisering på 
kommunledningsförvaltningen 
Under sommaren 2015 arbetade projektets styrgrupp fram en idé till ny verksamhetsmodell och 
organisering för kommunledningsförvaltningen. Under en rad workshops med 
kommunledningsförvaltningens verksamhetsområden i augusti/september presenterade projektgruppen 
denna idé för medarbetarna. Syftet var att fånga in de styrkor och svagheter som personalgrupperna såg 
med idén utifrån ett verksamhetsperspektiv. Styrgruppen tog sedan med sig dessa synpunkter i arbetet 
med att ta fram det förslag till verksamhetsmodell och organisering av kommunledning som 
kommundirektören presenterade för förvaltningens medarbetare den 14 september.  
 
Nedan finns en samlad redovisning av alla de synpunkter som kom in. Synpunkterna har sorterats under 
det förslag till avdelning/enhet som de rör under rubrikerna styrkor, svagheter respektive 
medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen. En redovisning av de synpunkter som respektive 
verksamhetsområde framförde finns i separat dokument. I de fall synpunkter kommenterar enskilda 
medarbetare har personnamn tagits bort alternativt tagits med som en mer allmän synpunkt. De 
synpunkter som kommenterar enskilda medarbetare finns inte med här. Samtliga verksamhetsområden 
och enheter deltog i arbetet. De frågor som rör arbetsmiljörisker har tagits med i den riskbedömning som 
genomförts med utgångspunkt från det slutliga förslaget till kommunledning från och med 2016.  
 

1. Den övergripande idén om ny organisering och arbetssätt 
 
Styrkor 
Tydligare struktur. 
Tydligare arbetsuppgifter. 
Samlat kompetensområde – bryter stuprör. 
Mer renodlad kommunledningsförvaltning. 
Bra ambition att skapa En kommunledningsförvaltning med medborgarens fokus. 
Vilja att effektivisera organisationen för att nå politiska mål. 
Bra ingång med tydligare gränsdragningar mellan olika förvaltningar. 
Kommer närmare andra typer av kompetenser för de som byter förvaltning. 
Rensar ur kommunledningsförvaltningen (lite mer streamline). 
Ökad tydlighet kring vissa sakers hemhörighet. 
Bra idé att förvaltningschefer ska ligga under kommundirektör. 
Förvaltningschefer för andra förvaltningar får mer ledningsansvar (kommunledningsförvaltningen tillser 
att ledning sker) bidrar förhoppningsvis till att även andra förvaltningar får helhetsperspektiv. 
Bra med nyrekryteringar. 
Mindre ledningsgrupp. 
Rätt roll på rätt plats. 
Bättre koll på helheten och processer utifrån medborgarens perspektiv. 
Vettiga övergripande principer. 
Hela kommunledningsförvaltningens uppdrag tydligare. 
Tydligare och effektivare organisation. 
Renodlar kommunledningsförvaltningens uppdrag. 
Tydligare kommunledningsförvaltningen för verksamheterna. 
Nyttigt ifrågasättande av kommunledningsförvaltningen, genomlysning av processerna. 
Tydligare processer för hela kommunledningsförvaltningen. 
Färre avdelningar. 
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Bra att en omorganisation görs och utvecklas vidare. 
Mindre spretig kommunledningsförvaltning. 
Logiska förändringar. 
Kommunledningsförvaltningen behöver landa i ny organisation som leder till att förvaltningen 
stabiliseras efter stora förändringar. 
Bra idé att göra om organisationen för kommunledningsförvaltningen, för en bättre struktur. 
Kortsiktiga vinster för den förvaltning som får resurser i form av överflyttade uppdrag. 
Omorganisation behövs. 
Lyckas vi skapa ”en kommunledningsförvaltning” är det en enorm vinst. 
Vi är överens om att kommunledningsförvaltningen måste göras om och revideras. Vi är en väldigt 
spretig förvaltning och vi har angripit de andra förvaltningarna på olika sätt. Vi håller med om 
problembilden och bakgrunden. 
Inrättande av kvalitetschef. 
Bra med mindre ledningsgrupp, färre chefer direkt under kommundirektören. Även avlastning för 
kommundirektören med biträdande förvaltningschef. Mindre fragmentiserad förvaltning med färre 
vo/funktioner. 
Bra att otydliga operativa flyttas (fast inte 100 % stringent, exempelvis är säkerhetsfrågor med 
krishantering kvar). 
Bra att grundtanken om att sådant som genomförs av förvaltningarna i huvudprocesserna förs ut till 
respektive förvaltning genomsyrar organisationsförslaget. 
 
Svagheter  
Ökade ansvarsområden för de nya avdelningscheferna. 
Processorientering på lägre nivå inte klar, och personer redan satta på plats. 
Oro att få omställningstid till det nya. 
Fler chefsled – osäkerhet kring respektive chefs mandat och samverkan dem emellan. 
Otydligt vem som är operativ förvaltningschef. 
Mycket att göra för operativ förvaltningschef. 
Otydlig högsta operativa ledning. 
Precis lärt känna sin grupp på kommunledningsförvaltningen, nu flytt. Kultur? Organisation? 
Chefer som funnits ett tag flyttas upp – har de rätt kompetens? Vad innebär det för den nya 
arbetskulturen? 
Finns rätt kompetens hos chefer? 
Kan vi tvätta rent väggarna och få en ny arbetskultur? 
Färre avdelningar – mindre specialisering. 
Namnge personer på uppdrag trots att det inte är klart. 
Är det dessa förändringar som leder till nöjdare medborgare? 
Förvaltningar tappar sin kunskap om de får för mycket ledning från kommunledningsförvaltningen (ex. 
rektorer tappar sina huvuduppdrag när de ska jobba med fastighet, ekonomi etc.) 
Vid flytt till annan förvaltning – svårt att göra bedömningar av styrkor/svagheter då vi inte vet var vi 
hamnar mer specifikt, chef, ledning mm. 
Oro över inflexibilitet när olika chefers ”godkännande” att delta i olika processer behövs – hur ska vi se 
till att alla chefer är med på att deras anställda behöver jobba i processer som inte ägs av denna chefs 
enhet? 
Förslaget säger inte något om processerna, bara om organisationen. Framgår inte hur processerna ska se 
ut, fungera, styras. Forcerat förslag? 
Blir det bättre ledning, styrning och samordning med förslaget? 
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Ska vi ha kvar nuvarande köp- och sälj samt utöka med upphandling? Är det bra för det övergripande 
uppdraget? 
Risk att det skapas parallella styrmedel och ledning. Från verksamhetsansvariga, tas man ifrån 
verksamhetsutvecklingsansvaret till processansvarig blir verksamhetschefens roll och processägarens 
roll otydliga. Risk för dubbla ledarskap. Processer och verksamhetsutveckling. 
Inte bra att sära på förvaltning och nämndsansvar kommunstyrelsen – kommunledningsförvaltningen där 
det är aktuellt. 
Förlora kommunledningsförvaltningen som signalgivare utåt och inåt. 
Genom nya organisationen förflyttas samordningen delvis till politiken, ex näringslivsfrågor hos 
arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen och kultur- och fritidsförvaltningen. 
Dåliga utgångspunkter för att genomföra ny verksamhetsmodell om den är mer komplex och 
oöverskådlig. 
Verkar behövas mycket koordinering: risk för fler samordningsmöten – ineffektivt. 
Nya arbetsuppgifter utan hänsyn till kompetens. Personer tillskrivna nya uppdrag. 
Oroande att det är så svårt att förklara omorganisationens syfte och mål + perspektiv/förhållningssätt. 
Har man utgått från reglementet innan eller kommer man ändra reglementet utifrån den nya 
organisationen? 
Ökade ansvarsområden för de nya avdelningscheferna. 
Mycket att göra för operativ förvaltningschef. 
Basera handling på verklig forskning, inte på påhittade teorier från varje chef som dessutom bara 
fungerar i dennes tanke men inte i praktiken. Kommunledningsförvaltningen ska göra, inte olika på varje 
enhet – hur blir det här i framöver? 
Se till att arbetsmängden baseras på verklighet, inte drömscenarion. Hur blir det här framöver? 
Rekrytera ledare, inte chefer. 
Se till att dåliga chefer fråntas chefskapet. Dålig chef = arbetsmiljöproblem 
Vem har yttersta ansvaret för personalfrågor om arbetsmiljö, arbetskultur etc. i nya organisationen? Det 
ska vara tydlighet här.  
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Försök till demokratisk process. 
Snabb förändring ställer stora krav på implementeringen – att medarbetarna får känna ägarskap. 
Varför just dessa tre stödprocesser, flera finns i linjen, exempelvis ekonomi. 
Resursstyrning inom upphandling – konsensus krävs interkommunalt. 
Varför inte näringsliv till samhällsbyggnadsförvaltningen? 
Många frågor kring hur detta ska gå till? 
Risk att chefer slutar. 
Strategiska grupperna en resurs för att hålla ihop processerna på hela kommunledningsförvaltningen. 
Vilket mandat har processägarna när titeln ”chef” försvinner? 
Hur ska vi säkerställa att både kortsiktiga och långsiktiga behov finns med i planeringen när vi utgår från 
medborgarens fokus? 
Tydligare i processbeskrivningarna: beskriva/fokusera på effekterna som output ska ha. Viktigt för att 
förstå hela kedjan och avsikten med hela processorienteringen. 
Utifrån hr-perspektiv ha pratat med medarbetare tidigare. Skapat mer gemenskap kring förändringen gå 
ner mer på individnivå för berörda medarbetare/enheter tidigare – hur reparera framåt? Dialog med 
respektive berörd medarbetare. Kontinuerliga möten för att tycka till kring. Viktigt att känna av sin 
kompetens, att man har rätt kompetens. 
Fokus ska vara att kommunledningsförvaltningen ska tillse att ledning sker, inte leda praktiskt. 
Namn på enheter/avdelningar behöver reflektera innehållet i dem. 
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Hur kommer detta arbete (omorganisation och processorientering) följas upp gentemot andra 
förvaltningar? 
Hur säkerställer vi kontaktytor/samarbete inom förvaltningen förutom chefsmöten? 
Se över hela budgetpåsen för kommunledningsförvaltningen. Börja från början! 
Måste finnas resurser, tid och ork för att jobba vidare med processerna! 
Har inte förstått processen/uppdraget. Oro och svårt att förstå motiven/övergripande mål. 
Har inte medarbetarna använts i processen? 
Otydlig problembild och inte konkret. 
Svårt att följa hur organisationen ska svara upp mot kommande prioriterade utmaningar för kommunen. 
Vad betyder medborgarens fokus/perspektiv/behov? Vi använder många olika begrepp – finns samsyn? 
Dåligt skött genomgång av presentationen. Inget skriftligt material i handen att titta på.  
Ingen tid för frågor. Det här har flera medarbetare som jag har pratat med kommenterat. Alla från olika 
enheter och områden. Genomgående alltså. Inte ok.  
Det är heller inte ok att skylla på tidsbrist. Det gäller ju varenda projektplanering – även en 
omorganisation. Börja i tid. Planera in mötena så att det finns tid för frågor. Det är grundläggande.  
Dålig ledning. Bör inte ni föregå med gott exempel? Varför ska medarbetare göra det när cheferna inte 
föregår med gott exempel själv? Snacka går ju. Visa själv. Först! 
Måste inte alla nya tjänster utlysas? Och ska det inte vara den person med störst kompetens på varje ny 
chefsruta. Det är inte säkert att kompetensen finns i föreslagen chef per ruta.  
Här bör man (måste man inte enligt lag?) utlysa tjänsten externt. 
Kulturen ”sitter inte i väggarna” – det är ledningen som är urusel. Det är ledningen som inte är tydlig 
inåt över vad som gäller. Sluta med lullet att det är något som kommer av sig själv. 
Det tar inte år om inte ledningen låter det ta år. Botkyrka låter det ta år för här verkar man inte anse att 
det är viktigt. Allt fokus ligger bara externt. Det klingar rätt falskt att kommundirektören enbart 
fokuserar på det externa. Det ska vara både och.  
Vad tänker ni göra åt det här rent konkret? 
Varför finns det inga rollbeskrivningar i kommunen? Hur kan man låta en HR-chef anse att det inte är 
viktigt? Har ledningen inte haft någon som helst koll i alla dessa år? 
Hur kan kommunen rekrytera? Hur kan kommunens sätta rätt lön? Hur kan kommunen kolla att 
arbetsmängden är rätt? Vad gäller framöver? 
Vad är egentligen kommundirrens roll i Botkyrka? Vad har han exakt ansvar över? 
 

2. Avdelningen för samhällsutveckling 
Styrkor 
Bra med egen avdelning för samhällsutveckling. 
Vissa relevanta processer ”sätts ihop”. 
Närmare politiken. 
Kommer in tidigare i processen. 
Lättare att stödja i arbetet. 
Icke-hierarkisk organisation. 
Samhällsutveckling som trigger. 
Samhällsutveckling som trigger även in i organisationen. 
Uppdelningen mellan internt och externt interkulturellt och jämställdhetsarbete.  
Att jämställt, interkulturellt perspektiv kopplas direkt till strategisk utveckling av organisation och 
kommun. 
Starkare samarbete med mkc (osäker på formerna dock). 
Förhoppningsvis annat resultat av processerna. 
Ordning och reda i organisationen, dessvärre på bekostnad av medborgarens fokus. 
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Bra helhetstanke med ”Platsen Botkyrka”. 
Fler som kan ta ansvar för och ser sin roll i förhållande till utmaningarna. 
Ambitionen att öka effekten kring att möta medborgarens fokus och rättigheter. 
Det är ett mycket bra förslag med en utvecklingsledare för Hållbar utveckling, så att någon håller ihop, 
vidareutvecklar och följer upp ett Hållbart Botkyrka.  
– Saknar dock processen och uppdraget kring OVA - kommunens omvärldsanalys kring ett Hållbart 
Botkyrka - men utgår från att den även framöver ligger under samhällsutveckling.  
 
Svagheter  
Ordning och reda i organisationen, dessvärre på bekostnad av medborgarens fokus. 
Uppdragsförändring, innehållsförändring för mänskliga rättigheter. 
Risk för centralisering av processerna till ett antal chefer – skapar distans till medborgarna. 
Tappa det gemensamma ledarskapet för programmet (delat ledarskap interkultur, jämställdhet, 
hedersrelaterat våld och folkhälsa) – finns risk för implementeringen i att hedersfrågorna flyttas till 
socialförvaltningen. 
Dumt att sära på interkultur, folkhälsa, jämlikhet, uppdraget alkohol, narkotika, droger, tobak (ANDT) 
och mänskliga rättigheter. 
Dumt med social ekonomi på arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen.  
Dumt dela på samhällsutveckling, områdesutvecklarna. 
Dumt med delat nämndansvar. 
Dumt sära på projektet exploatering, tydliga skeden, översiktsplaneprocessen. 
För lite fokus på Botkyrka som plats – för mycket teoretisk modell. 
Oklarheter i hur urvalet av ”politiska prioriteringar” har skett under enhet samhällsutveckling. 
Exempelvis kreativitet kontra högskolesamverkan. 
Saknas stringens i hur förflyttning av ”operativa” funktioner har skett, ex säkerhetschef. 
Stadsdelsutveckling får mindre fokus - längre väg från praktik till strategi. 
Sämre samordning mellan lokal och central utveckling då områdesutvecklarna inte ingår i 
samhällsutveckling. 
 
Folkhälsa 
Folkhälsoarbetet är inte operativt, feltolkat. Det stödjer det operativa arbetet. 
”Strategiska utvecklingsfunktionen” inom klf ska även fortsättningsvis: - ha det övergripande ansvaret 
kring analys, utveckling och uppföljning av folkhälsoarbetet och hälsoläget i hela befolkningen:  

• inklusive hälsoläget och levnadsvanor bland barn och unga (ANDT, fysisk aktivitet, matvanor)  
• inklusive strukturella faktorer inom fysisk planering som främjar god fysisk, psykisk och social 

hälsa i befolkningen.  
Folkhälsoarbetet på två nämnder? Oklarhet i för processen för ”makten” över t.ex. folkhälsa då frågan 
hamnar under annan nämnd och förvaltning. 
Inget sammanhängande folkhälsoarbete/-process. 
Övergripande samhällsutvecklingsfrågor försvinner ur folkhälsoarbetet. Tappar det 
kommunövergripande tänket. Försvårar kommunövergripande arbete. 
Tappar det kommunövergripande perspektivet och samverkan vid flytt av frågor till andra förvaltningar 
– vissa mänskliga rättigheter-områden riskerar att mista styrka. 
Urholkat mandat. 
Kvalitets- och ambitionssänkning ur mänskliga rättigheter -perspektiv då man tar bort en halv tjänst för 
interkultur/jämställdhet 
Bristfällig analys bakom förändringarna/ingen representant från platsen Botkyrka med i 
styrgruppen/brister i kunskap om funktionerna – lett till att funktioner felplaceras. 
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Vissa får stärkt ställning och stärkta resurser, de finns inom en snäv (vän-)krets 
Centralisering av makt och fel profiler. Övertro på vissa individer, underskattning av andra. 
För lite betydelse läggs vid nödvändigheten av nya perspektiv. 
Kommunens sammansättning borde spegla sig i representation på högre poster. Det påverkar beslut och 
styrning. 
 
Trygghet och säkerhet  
Trygghet och säkerhet bör hållas ihop för krishantering. Fokus hot och våld ur medarbetar- och 
politikerperspektiv. Närmre samarbete. 
Historielöshet: vi har provat en mängd organisationer (dialog och service-förvaltningen, 
serviceförvaltningen) och detta förslag ser ut som det gjorde för sju år sedan. Blir ökat stuprörstänk då 
resurserna ligger ute i förvaltningarna. Det krävs något centralt som drar i de olika förvaltningarna, det 
finns inte med i detta förslag. 
Förslaget grundas på oklar bild av vad vo trygghet och säkerhet gör. Om man utgår från problembilden 
som vi har. Våra processer är väldigt komplicerade då vi jobbar med nästan känslor av otrygghet mm. 
Många av de processer vi har idag hade vi inte haft om vi inte suttit tight ihop. Exempelvis illegala 
bosättningar där vi nu är föredöme i hela länet. 
Möjligheterna till det extraordinära säkerhetsarbetet försämras kraftigt i detta förslag med mer 
decentralisering. 
Den här organisationen riskerar att tappa medborgarens fokus – svårare att hålla ihop säkerhetsarbetet. 
Vi har historiskt fått kritik för att vara spretig organisation. Flera revisionsrapporter säger att vi är 
otydliga och spretiga. Den senaste är positiv till det arbete som hittills skett. Varför backa tillbaka till 
kritiserat utgångsläge? 
Ska säkerhetschefen vara endast rådgivande förlorar hen mandatet. Om säkerhetschefen äger resurserna 
men sitter på kommunledningsförvaltningen blir det rörigt att styra arbetet ner på förvaltningarna där 
övriga säkerhetssamordnarna sitter.  
Långsamma processer. 
Skevare omvärldsbevakning. 
Sämre måluppfyllelse. 
Sämre bäring och förtroende hos medborgaren. Avståndet till medborgaren, negativt för varumärket – 
trygghet och säkerhet är idag positivt laddat internt och externt. 
Samordningsvinster försvinner, ingen totalentreprenad trygghet och säkerhet. Stuprör. 
Otydlig rollfördelning. 
Tillgänglighet. 
Vad som ligger i de olika uppdragen inte har funnits vilket gjort de tänkta placeringarna inte rimmar 
meduppdragen som de ser ut i dag och som ingår i arbetsbeskrivningen till tjänsten.  
Mattias har sagt tidigare att övriga förvaltningar tappar sin kunskap om de får för mycket ledning från 
kommunledningsförvaltningen. Exempel, rektorer tappar sina sitt huvuduppdrag när de ska jobba 
fastighet, ekonomi osv.” Här menade jag att om man lägger ut allt trygghets/säkerhetsarbete utan det 
stöd som finns i dag mäktar inte verksamhetscheferna med det, de äventyrar säkerheten. De har i dag 
fortfarande ansvaret för frågan men får det samlade stöd de behöver i trygghet/säkerhet/krisledning att 
frågan hålls levande och fungerar bra. De kan sin verksamhet- vi kan vårt expertisområde och det blir en 
lyckad samverkan 
  
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Hur ska samhällsutveckling få en styrande funktion? 
Hur ska samhällsutveckling fånga medborgarnas behov? Nya arbetssätt behövs! Hittills gjort mest som 
politiken vill. 
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Kanal mellan medborgarkontoren och samhällsutveckling behövs för att säkerställa att info om 
medborgarnas behov tas om hand. 
Vart tar det politiska ansvaret för barnrättsperspektivet vägen? 
Oklar beskrivning av verksamheterna. 
Måste se till att funktion som arbetar med hedersfrågor får möjlighet att vara med i implementeringen av 
programmet. 
Stor oklarhet kring perspektivet – vadå medborgarens fokus? 
Ligger finskt förvaltningsområde rätt? 
Otydligt att samhällsutveckling ska vara triggern – förtydliga! 
Vem ansvarar för lokala utvecklingsprogrammen? 
Rädd att inte avdelningen samhällsutveckling blir rätt resurssatt. 
Varför ej fler enheter/chefer under avdelning samhällsutveckling? 
Modellen för samhällsutveckling bör kompletteras med samverkan med enheten för ekonomi och 
verksamhetsutveckling vad gäller flerårsplan, ettårsplan, delårsrapporter och årsredovisning och då 
kopplat till Hållbart Bortkyrka. 
 
Trygghet och säkerhet 
Har arbetsgruppen gjort en omvärldsanalys kring uppdelningen av tjänsterna inom vo trygghet och 
säkerhet? Istället för en uppdelning bör vi istället göra en ännu tajtare grupp som kan arbeta fram en plan 
för hur vi agerar sammansatt och fokuserat vid oroligheter. Framväxten av olika våldsbejakande aktörer 
breder ut sig och en eskalering kan hända. Den sociala oron har ökat markant på senare tid (ex polisen 
får granater kastade på sig). Många invånare påverkas direkt av krig i världen. Andra direkt. Vi bör 
arbeta förebyggande och effektivt. Kommunen behöver en gedigen ”action plan” som kan sättas i verket 
snabbt. Arbetsgruppen behöver ha god lokalkunskap, ha förtroende inom olika grupper i kommunen och 
bra kontakter/nätverk. Kommunens olika delar har helt olika verklighet. Botkyrka är extremt heterogent 
och varje kommundel måste arbetas olika med, det finns inte en modell som funkar för alla delar. Frågan 
måste arbetas med både strategiskt och operativt. Många viktiga samtal händer i farten, i korridoren t.ex. 
när något extraordinärt har hänt. Snabba oplanerade möten får inte förringas, de kan ibland vara mer 
effektiva än planerade möten. 
 
Folkhälsa 
Varför finns inte ”jämlikhet och folkhälsa” med som ett eget område inom uppdraget för 
samhällsutveckling?: 

• Styr- och ledningsprocess finns även inom folkhälsoarbetet. Botkyrka fick också utmärkelsen 
”Årets folkhälsokommun”  

• år2009 för kommunens struktur, organisation och integrering av folkhälsoarbetet i styr- och 
ledningssystem.  

• Kommunens folkhälsoarbete har under mycket lång tid varit ett politikområde med en egen 
kommitté  

• Jämlik hälsa finns på den nationella agendan genom den nationella Kommissionen för en jämlik 
hälsa.  

Om inte ”Jämlikhet och folkhälsa” är ett eget område:  
– Ska det då inte vara en strategisk styr- och ledningsprocess?  
– Vilket område tillhör det i så fall? Var ligger processansvaret? 
 
Kommentar på powerpoint kring tjänsterna på samhällsutveckling 
Vad innebär indelningen av de personella resurserna d.v.s. vad är skillnaderna ansvarsmässigt?  
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– i vänsterkolumnen finns chefer samt utredare/statistiker och samhällsplanerare och i högerkolumnen 
finns utvecklingsledare  
Vad är förklaringen till att ”mänskliga rättigheter” tas upp som ett eget område för styr- och 
ledningsprocesser? 
 

3. Avdelningen för förvaltningssamordning 
Styrkor 
Nya rollen som ska arbeta med kvalitet. 
Bra med kvalitetschef. 
 
Svagheter 
Många anser att roll/ansvar för biträdande förvaltningschef och avdelning för samordning är oklart. 
Gäller både hur hela förvaltningen påverkas och hur det påverkar planering och uppföljning. Ett väldigt 
stort ansvar kan också innebära bromskloss. Denna tjänst bör utlysas. 
Oklart med rollen för kvalitetschef: borde inte den tillhöra planering och uppföljning? Flera tar upp 
frågan om internkontroll som de tycker hör ihop med en kvalitetschefs uppdrag. Dagens arbete kring 
kommuners kvalitet i korthet? Oklara gränsdragningar mot planering och uppföljning. 
Oklar gränsdragning kring målarbetet: hur ska samarbetet mellan samhällsutveckling, planering och 
uppföljning och kvalitetschef se ut? 
 
Program för jämlikt Botkyrka 
Hur är det tänkt att processen/arbetet för ett jämlikt Botkyrka ska fungera effektivt och produktivt vad 
gäller samordning, ansvar och rollfördelning kring processtöd, verksamhetsutveckling, framtagning och 
uppföljning av Program för Jämlikt Botkyrka?  
Följande sex funktioner är berörda:  
– Inom Avdelningen för förvaltningssamordning finns: - en kvalitets- och verksamhetsutvecklare med 
fokus på integrering av jämställdhet och interkulturalitet  
– Inom Avdelningen för samhällsutveckling finns: - en chef för jämställd och interkulturell 
samhällsutveckling - en utvecklingsledare för jämlikhet och folkhälsa - en utvecklingsledare för Hållbart 
Botkyrka inkl. de lokala utvecklingsprogrammen  
– Till Socialnämnden flyttas samtidigt:  
– samordningen av bl.a. ANDT (d.v.s. en del av folkhälsoarbetet) - uppdraget kring hedersrelaterat våld 
och förtryck (del av programmet för ett jämlikt Botkyrka)  
Vilken funktion bland ovanstående har det övergripande ansvaret för att utveckla, leda och följa upp 
Programmet för ett Jämlikt Botkyrka?  
Stort ansvar läggs på biträdande förvaltningschef för att strategiskt utveckla Botkyrka som organisation, 
intern samordning, stödprocesser med mycket samordning över klf:s organisation. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Kommer kvalitetschef få jobba med uppföljning i alla processer? 
 
Förvaltningsstaben  
Svagheter 
Att en kollega är chef över sina kollegor. 
Vilket gränssnitt kommer vara mellan avdelningschef och enhetschef? Vem har ansvar för vad? 
Att leda och fördela arbetet för sex personer (inklusive sig själv) på 25 % verkar som ett stort uppdrag. 
Stabens ekonomiska uppdrag är felformulerat. 
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Måste vi muta in resurser, ex statistiker? 
 
IT-enheten 
Styrkor 
Snabbare beslutsvägar/kortare ledtider vid arbete med informationssäkerhet. 
Processen består men organisationer kommer och går. 
Informationssäkerhet hamnar på rätt ställe. 
Effektivisering s&s integration till it-stöd 
Inte så stora förändringar för it. 
It hålls samman. 
 
Svagheter 
Informationssäkerhetssamordnare ska granska även it. Jäv kan komma att förekomma när man granskar 
sin egen organisation. 
Informationssäkerhet är en kravställare, revisionsverksamhet. Blir svårt att revidera och kontrollera sin 
egen verksamhet. Det är kardinalfel att lägga infosäkerhet på it-enheten. 
Bristande enhetlighet kring it-utveckling. 
Fokus för it-enheten ska vara teknik – oklart vad det betyder och innebär 
Vad händer med verksamhetsutveckling med hjälp av it? 
Otydligt var utvecklingsdelar ska finnas (förutom kommunikation och lex) 
It-säkerhet nämns inte. 
Ekonomicontroller. 
Hur säkrar vi långsiktigheten? 
It:s möjligheter riskerar att inte utnyttjas 
Otydligt uppdrag 
Vem äger pm3? Systemförvaltning är krångligt idag och ansvaret behöver tydliggöras. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Vem är tänkt som enhetschef på it-enheten?  
Vem händer med den chef ”som blir över”? 
Service och support borde döpas om. 
Använd SKL:s AID-koder till befattningar. 
Vill ta del av kostnader för drift och personal (från enkäten) 
Förvaltningen av olika delar blir mindre strukturerad – olika delar av förvaltning ligger på olika delar 
(all förvaltning av it-system borde ske på samma förvaltning). 
Tidig information och bra med medverkan. 
Detaljfrågor saknar svar. 
Rätt benämning på olika enheter är viktigt: it- och telefonistöd. 
Pm3 borde hanteras på samma sätt som projektmodellen – påverkar hela organisationen. 
Omvärldens, våra medborgares och vårt eget privata beteende och ”umgänge” har under de senaste åren 
förändrats radikalt genom den digitala utvecklingen och dess nya möjligheter oavsett tid och rum. 
Botkyrka kommun halkar idag efter i denna utveckling på väldigt många fronter. 
Jag anser inte – och har heller aldrig gjort – att detta är en teknik-fråga; detta är en fråga som måste 
baseras på ständig förändring av vårt sätt att arbeta för medborgaren (och ur effektivitetssynpunkt även 
internt), låt vara baserat på den tekniska utvecklingen. Det är därför också tillfredsställande att arbetet 
med frågan hittills varit förankrat i verksamheterna, bland annat genom e-strategigruppen. Inriktningen 
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är att på olika sätt dra nytta av det den digitala utvecklingen medger, och att svara upp på den förväntan 
som finns hos våra medborgare i alla sina olika roller och hos våra medaktörer. 
Det handlar alltså inte om att enbart producera/leverera ett antal e-tjänster, det handlar till exempel också 
om att förändra de interna processerna så att de möter medborgarens förväntan på vårt tjänsteutbud. 
Omvärlden (inkl. andra kommuner) ger otaliga exempel på hur ett förändrat internt synsätt och arbetssätt 
leder till en kraftigt höjd medborgar- (eller kund-)nytta.  
I den politiska omvärlden är digitaliseringen ett uttalat utvecklings-/insatsområde, såväl från EU-nivån 
som från regeringen. Kommunvärlden driver också på kraftfullt i frågan, från SKL och i olika 
grupperingar. 
I kommunstyrelsens ettårsplan finns dessutom sedan några år ett mätbart mål i att följa utvecklingen av 
Botkyrka kommun till en e-förvaltning, detta med hjälp av SKLs instrument e-Blomlådan. 
Instrumentet illustrerar mycket tydligt att tekniken är en mindre del i denna utveckling, som främst 
baseras på ett samspel mellan en aktiv verksamhetsutveckling (i hela organisationen) och en tydlig 
styrning av och ett utvecklat stöd för förflyttningen. 
Min erfarenhet är att detta, precis som andra utvecklingsområden, inte är ett ”självspelande piano” utan 
behöver stöd och styrning för att åstadkommas. 
För att säkerställa att vi fortsätter vår samlade utveckling till en e-förvaltning behöver klf ta en ledarroll 
för att styra, stödja, samordna och följa upp alla verksamheters fortsatta utveckling inom området. I 
idéförslaget saknar jag dessvärre en tydlig markering av detta. I min värld är detta en naturlig och 
angelägen del av den strategiska utvecklingen av Botkyrka som organisation. 
 
Upphandlingsenheten 
Styrkor 
Att upphandling samordnas. 
Bättre med anslagsfinansierad verksamhet. 
 
Svagheter 
Försvåras återkoppling kring upphandling ekonomi? 
Väldigt oklart idag kring ansvaret för inköpsprocessen. Har stark koppling till ekonomiska frågor. 
Överhuvudtaget finns stort antal frågor där ansvar och roller mellan upphandling och ekonomienhet är 
oklart, exempelvis e-handelssystem och samordnade varutransporter. 
Verksamhetsområdet upphandling får ytterligare ett led mellan förvaltningsledning och 
kommunledningsgruppen, vilket är en försämring mot nuvarande organsation. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Om intäktsfinansiering: viktigt att behålla anslagsfinansiering för förvaltningsövergripande ramavtal och 
återkommande förvaltningsspecifika avtal. Upphandlingsresurser för projekt och större investeringar kan 
hanteras via intäktsfinansiering baserad på volymer. 
Viktigt vid samverkan inom Södertörn att verksamheterna har nära till upphandlingskompetens. 
Samverkan kan hanteras i avtal och behöver inte innebära att hela verksamheten flyttas till 
samordningsförbund. 
 

4. Avdelningen för kommunikation 
Kommunikationsenheten 
Styrkor  
Samordning, struktur, ordning, tydlighet i organsation och roller (många liknande synpunker). 
Förstärkning av klf-kommunikation och kommunikation. 
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Samordning med kontaktcenter, medborgarkontor, områdesutveckling och annan breddning av 
avdelningen. 
It-resurser till kommunikation (flera). 
Ny chef som avlastar avdelningschef. 
Att förvaltningskommunikations flyttar till kommunikationsavdelningen. 
Bra att samla extern och interna resurser inom kommunikation. 
Nuvarande kommunikationschef får endast personalansvar för tre personer. 
Tydligare kommunikation, lättare informationsflöde och förståelse mellan kommunikation som 
underlättar för medborgarna.  
Avdelning för kommunikation är en bra sammansatt avdelning för att vara fokus för medborgarna. 
 
Svagheter 
Risk att det vi åstadkommit hittills i form av rutiner, arbetssätt osv går förlorade. 
Går vi tillbaka till beställare-utförarorganisation? Dåliga erfarenheter av detta med otydlig gränsdragning 
mellan avdelningschef/enhetschef gällande planering, strategiskt arbete, budget osv. 
För stor och splittrad kommunikationsavdelning med utmaningar som dålig överblick, otydliga roller 
splittrat uppdrag och svårigheter att arbeta mot samma mål. 
Medborgarkontoren och områdesutvecklarna är inte kommunikatörer. 
Längre avstånd, fler chefsled mellan den chef som ansvarar för strategiskt arbete och kommunikatörerna. 
Ärende- och dokumenthantering hör inte hemma på kommunikation. 
Stor risk att vo kommunikation tappar tempo med en mellanchefsnivå. 
Viktigt med ett närmande mellan kommunikation och samhällsutveckling. 
Med det här upplägget är det rörigt med hur mandatet ser ut mellan chef för avdelningen kommunikation 
och chefen för kommunikationsenheten. 
 
Enheten för medborgar- och områdeskommunikation 
Styrkor 
Närmare samarbete med områdesutvecklarna – mer samarbete, möjlighet att jobba mer för Botkyrka 
som plats. 
Medborgarkontoren har tydligare plats organisatoriskt. 
Kan göra medborgarkontorens uppdrag tydligare. 
Vissa funktioner närmare varandra ger bättre flöde – särskilt kommunikation m kontaktcenter och 
medborgarkontoren. 
Bra att medborgarkontoren kommer till kommunikation, deras roll behöver bli tydligare. 
Närmare mellan kommunikationschef och chef för kontaktcenter/medborgarkontoren. 
Möjlighet att få ordning på områdesutvecklingens kommunikation. 
 
Svagheter  
Ny chef som inte kan vår verksamhet! Har varit kommunikationschef – fortsatt fokus på det? 
Hjälp till självhjälp-metoden: hur påverkas den om det blir större fokus på kommunikation? 
Risk att vi hamnar i skymundan då de andra enheterna har mer fokus på kommunikation. 
Vad händer med handläggningen – om den minskar riskerar vi personalnedskärningar? 
Kommunikation har kanske andra intressen än vår form av medborgarfokus – vår verksamhet kan 
förändras negativt. Blir vi snarare en turistbyrå med viss samhällsvägledning t.ex.? 
Vi har ingen resurs eller kanal för att ta vara på den information medborgarkontoren kan ge om 
medborgarbehov- hur ska den tas tillvara? 
Större ansvar för närmsta chef – mindre fokus på medborgarkontorens verksamhet 
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Mandatet att driva medborgarservice-frågor, bemötande, synpunktshantering och telefoni mm. blir 
otydligt då den roll som funnits för detta försvinner. Ingen förvaltning har kraften att driva 
medborgarens fokus. Medborgarservice har här fyllt en viktig funktion på klf.  
Möjligheten för chef för medborgarkontor och områdesutveckling att jobba strategiskt och med 
utveckling blir mycket små. 
Ologiskt att områdesutvecklarna ligger på kommunikationsavdelningen: inget självklart sammanhang, 
forum eller samarbetspartners. 
Finansieringsmodell kan vara knepig att få till då medborgarkontoren alltid varit anslagsbekostade. 
Historiskt sett har tjänster överförts utan finansiering via intäkt från förvaltning. 
Anna tycker att medborgarkontoren ska ligga under arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen. 
Mer naturligt än att näringsliv ska ligga under arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen.  
 
Personliga ombud 
Ledningsgrupp ska enligt Socialstyrelsen vara avdelningschef inte enhetschef. Går mot Socialstyrelsens 
regelverk, ska egentligen ligga under socialchef. Vår fristående roll är i fara, risk för försämrad integritet 
och sekretess. Risk för jäv. Vi kommer att betraktas som samhällsvägledare i slutändan och få andra 
arbetsuppgifter. Vi kommer att vara kollegor med de som våra klienter ev. har synpunkter på och vi ev. 
ska göra avvikelseanmälan på. Hela placeringen i organisationen utifrån vår roll och de regler som styr 
verksamheten av Socialstyrelsen är en svaghet.  Vi får varje år ett statsbidrag på drygt 600 000 kronor 
för vår verksamhet. 
För att vi skall kunna får dessa medel behöver vissa kriterier vara uppfyllda. Enligt förordningen skall vi 
lyda under kommunens socialtjänst för att uppfylla villkoren för statsbidrag. När vi nu gör en 
omorganisation vill vi att ni i ledningen placerar oss i rätt förvaltning för att säkerställa att vi även i 
fortsättningen får möjlighet att ansöka och få statsbidrag. Socialstyrelsen kommer att granska underlaget 
för statsbidraget hårdare i framtiden och för att säkerställa vår verksamhet vill vi att kommunen följer 
gällande förordningen och omplacerar oss under socialtjänsten.  
 
Områdesutveckling 
Är områdesutvecklarna rätt personer i rollen att få ordning på områdesutvecklingens kommunikation?  
Områdesutvecklarna arbetar kommunikativt men deras uppdrag är områdesutveckling. 
Mindre fokus på underlag för områdesutveckling, kommunikation istället för strategisk planering. 
Varför är områdesutvecklarna inte del av den avdelning som ska vara trigger utifrån medborgarnas 
behov? 
Områdesutvecklarna behöver sitta nära samhällsutveckling, bl.a. för att vara med i dialogarbetet. Oro för 
försämrad tillgänglighet och samverkan då de hamnar under andra linjen.  
Områdesutvecklarna har varit organiserade med medborgarkontoren tidigare med syftet att vi skulle 
samverka, samordna osv. Erfarenheterna av detta gav att vi vid senaste omorganisationen hamnade i vo 
samhällsutveckling. Vi skulle sitta på medborgarkontoren och det skulle bli bättre samordning mm. Men 
under resans gång har områdesarbetet blivit tydligare. Allt det här sammantaget gjorde att vi passade 
bäst inom vo samhällsutveckling. Botkyrka består av stadsdelar med olika förutsättningar osv. vi måste 
utgå från stadsdelen och de funktionerna finns inom samhällsutveckling. 
Förstår idén men är rädd för att man inte riktigt har förstått vad vi jobbar med mest. Vi jobbar med 
kommunikation o dialog men inte mest. Eller jobbar vi med att få in medborgarnas faktiska förslag och 
att få in dem i den i den politiska organisationen? 
Vi ska stärka medborgarens fokus. Det skulle vara lätt att följa en sådan här diskussion. Vi förändrar 
något innan vi riktigt vet vad vi vill. Jag vet inte riktigt vart vi är på väg. 
Det är mer logiskt att lägga områdesutvecklarna i samhällsutveckling. Vi hör inte hemma under avd. 
kommunikation.  
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Önsketänkande och redan beprövat (misslyckat) att områdesutvecklare och samhällsvägledare ska 
interagera mer. Historik med serviceförvaltning etc. Handlar inte om prestige utan om våra faktiska 
arbetsuppgifter och arbetsförhållanden 
Man har inte förstått områdesutvecklarnas funktion om man anser att den kommunikativa biten är det 
huvudsakliga. Vad vi gör grovt förenklat: 1 Kommunicera kommunens vision, ambition, avsikt och mål 
till medborgare och andra aktörer, 2 Kommunicera medborgare och aktörers önskemål, förslag, farhågor 
”in till” kommunen, 3. Med bakgrund i medborgarnas konkreta och faktiska behov i respektive 
kommundel initiera (trigga) åtgärder från kommunorganisation. Områdesutvecklarna ser nummer 3 som 
det huvudsakliga. Allting kan vara kommunikation, det som talar för att områdesutvecklarna bör ligga 
under samhällsutveckling är att vår funktion agerar bärare och underhåll av det konkreta i 
stadsdelsutvecklingen. 
Medborgarkontoren sysslar inte med samma frågor som vi gör. Självklart ska vi samarbeta och utbyta 
erfarenheter, men detta skulle kräva utökade resurser till MBK då de inte hinner träffa oss i större 
utsträckning idag. De sysslar med handläggning (barnomsorg, färdtjänst, dödsboutredningar, visst 
ekonomiskt bistånd) samt hjälper medborgaren med en mängd andra frågor. För min egen del, som har 
haft en något svårstyrd områdesgrupp, har det varit väldigt värdefullt med nuvarande chefs ledning och 
stöd och att få tillhöra hennes enhet. Jag fruktar att områdesarbetet i Tumba kommer bli lidande av detta.  
Som områdesutvecklare sysslar vi med strategisk samhällsutveckling. Det var först med vårt inträde i vo 
samhällsutveckling som detta tog fart. Vi ser en fara i att det blir en ändring till det sämre med nya 
förslaget. 
Större ansvar för närmsta chef – mindre fokus på medborgarkontorens verksamhet. För stor belastning 
för en enhetschef att ansvara för både medborgarkontor och områdesutveckling (om detta ska kunna 
inkludera strategiskt arbete och utvecklingsarbete). 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Om vårt uppdrag blir att fånga medborgarnas behov måste man också lyssna på oss. 
Hur påverkas vårt uppdrag? 
Medborgarkontoren svarar idag på fakturafrågor. Fortsatt kompetens behöver säkerställas. 
Medborgarkontoren borde ligga under avux, mer naturligt än att näringsliv ska ligga under avux. 
Har ni tittat på områdesgruppernas syn på detta förslag också? 
 
Kontaktcenter 
Styrkor 
Att dela kontaktcenter med kontorsservice ger mindre spretighet. 
Kan ge bättre och snabbare samarbete med kommunikation – från information till handling. 
Tydligare funktioner och uppdrag. 
Externa behov ska styra utvecklingen. 
Kommunikation får mer resurser och därför bättre förutsättningar att skapa bra och tydlig 
kommunikation. 
Närmare mellan kommunikationschef och chef för kontaktcenter/medborgarkontoren. 
Logiskt att kontaktcenter tillhör avdelning kommunikation. Bra med närmare samhörighet med 
kommunikatörerna. 
 
Svagheter 
Mandatet att driva medborgarservice-frågor, bemötande, synpunktshantering och telefoni mm. blir 
otydligt då den roll som funnits för detta försvinner. Ingen förvaltning har kraften att driva 
medborgarens fokus. Medborgarservice har här fyllt en viktig funktion på klf.  
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Problematiskt att dela på post och reception då de samarbetar nära och inte enbart operativt utan även 
med t.ex. avtalsuppföljning mm. 
Reception: varför hamnar reception under kontaktcenter. Varför inte under kommunikationsenheten? Vi 
behöver alltid vara informerade. 
Vi förlorar en chef som lyft och lyssnat på oss. Tidigare har vi legat under kontakcenter och då försvann 
vi och vår verksamhet i det stora sammanhanget. 
Apt+verksamhetsmöten i nuvarande konstellation försvinner, vilket betyder att receptionen inte blir 
hörda. Det blir som det var innan vår nuvarande chef kom. 
Risk för medborgarservice att vi får en avdelningschef som inte är insatt i verksamheten. Dagens chef är 
fullt insatt på alla plan och ger oss trygghet och stabilitet. 
Vilken kompetens har tilltänkt avdelningschef kring telefonisystem mm? 
Varför ska inte chef med stark medborgarservicekompetens vara avdelningschef, istället för chef med 
stark kommunikationskompetens? 
Varför är nuvarande kommunikationschef tänkt som övergripande chef? När vår nuvarande chef har mer 
koll på alla tre enheter. 
Botkyrkas medborgare i fokus: om det ska vara tänket kan man inte tillsätta en avdelningschef som inte 
har någon koll, aning om medborgarservice. Avdelningschefen måste vara stöd för enhetscheferna och 
man har man ingen koll på medborgarservice kan man inte vara stöd. 
Osäkert hur ny avdelningschef kommer förhålla sig till kontaktcenter. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Medborgarkontoren till samhällsutveckling istället (i så fall kontaktcenter också)? 
Mycket information att ta in och ge en direkt reaktion på. 
Dags att investera i ett system (arbetssystem) som receptionen kan jobba med dagligen o få en kanal som 
uppdaterar och ger möjlighet att ge ännu bättre service till medborgarna. 
 
5. HR-avdelningen 
- 
 
6. Avdelningen för koncern- och kommunsamordning 
Kommunkansli 
Styrkor 
Samla beredningssekreterare. 
Demokrati under samma enhet. 
Demokratiberedningssekreterare: mycket behöver göras – bra med samordnat sekreterarskap. 
Finns behov av att få till ett mer strategiskt arbete gällande ungdomsfullmäktige/ungdomsfrågor. 
Förstärkning av ägarstyrning med koncerncontroller. 
Bra grundtanke att renodla tjänsterna (kommunsekreterarnas roll samt arkiv och registratur som egen 
enhet). 
 
Svagheter 
Placering av demokratiutvecklingsfunktion här kan göra att fokus flyttas från strategisk utveckling till ett 
arbete med intern organisation. 
En framgångsfaktor är att den som leder ungdomsfullmäktige har fått coachning av en person som kan 
lotsa in vederbörande i organisationen. I detta fall är bo en bra kombination. I den nya organisationen 
minskar möjligheterna till detta. Enligt områdesutvecklaren som var med och startade 
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ungdomsfullmäktige hade det inte varit så lyckat som det är idag om inte bo haft ett så tydligt uppdrag 
att coacha och stötta ungdomsfullmäktige. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Utgår från att sakkunniga fortfarande är med i beredningarna med ordföranden för respektive kommitté, 
råd, beredning etc. 
Vilken koppling demokratiutvecklaren och ansvarig för ungdomsfullmäktige kommer ha i våra 
processer? Den rollen är diffus för samtliga inblandade. 
Vad gäller sekreterarskapet för beredningarna så blir den tredje tjänsten vakant men uppdraget faller på 
vår enhet redan från årsskiftet, hur hanterar vi det? Gäller det här från januari? Här krävs planering vad 
avser sammanträdesdatum och förberedelser i ett tidigt skede. 
 
Kommunarkiv  
Styrkor 
Modellen som helhet verkar bra och det är bra att lyfta kommunarkivet som en egen enhet. 
Kombinationen arkiv och registratur verkar logisk. 
Arkivets oro består främst i att i och med inrättandet av en chefstjänst förlora motsvarande praktiska 
resurser vad avser arkivarbetet.  I förslaget finns även tjänster med som skickar signaler om att arkivet 
har mer resurser än vad som är fallet i praktiken. Arkivet är trots det nya förslaget med tre tjänster i 
praktiken i stort behov av förstärkning. 
 
Svagheter 
Har varit väldigt svårt att få intressanta profiler i rekryteringen av en arkivarie. Blir inte den här nya 
rekryteringen ännu svårare ur kravperspektivet? Och är en duktig arkivarie även en bra chef för en 
avdelning som inte bara handlar om arkivfrågor? 
Arkivet tappar en arkivarie när kommunarkivarien sugs upp i chefsarbete. Om inte en till arkivarie 
tillsätts kommer det att gå ut över det dagliga arbetet som förfrågningar, stötta verksamheterna i 
arkivfrågor, depåarbete, ordna och förteckna. En arkivassistent kan här inte räknas som en resurs som 
täcker upp detta. Arkivassistenten kan alltså inte användas istället för en arkivarie. 
En arkivarie är på tok för lite för en kommun som Botkyrka och trots goda intentioner kommer arbetet 
ha svårt att utvecklas. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Placera posthantering och tillhörande processer hos kansli/arkiv är ett förslag. 
Behövs verkligen en mellanchef på en relativt liten enhet där vi skulle kunna jobba i team? Alternativ: 
Skulle man kunna tänka sig att kommunarkivarie och kommunregistrator ansvarar för verksamheten för 
sina respektive team och samverkar i att leda och utveckla avdelningen arkiv och registratur (eller vad 
den nu ska heta) på det sätt som är bäst för klf och Botkyrka, ungefär som två språkrör men vi har 
kanslichefen som gemensam chef. Det innebär förstås att kanslichefen har kvar personalfrågorna. 
Den nya mellanchefen för arkivet och registraturen känns lite överflödig men det finns säkert en tanke 
bakom varför man väljer att lägga in en ny mellanchef. Tänker annars spontant att det kanske vore bättre 
med en extra arkivarie istället för en extra mellanchef.  
Den nya avdelningen finns ännu inte, trots att på papper så ska vi implementera det nya arbetssättet från 
och med årsskiftet.  När kommer alla rekryteringarna igång och vem ska genomföra dem? Hur berörs 
våra tjänster i praktiken?  
Den nya avdelningen om den ska bildas borde heta registratur och arkiv så att namnet speglar dess 
innehåll.  
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Enheten för arkiv borde heta ”Enheten för arkiv och registratur” så att det blir tydligare vad enheten 
arbetar med. Arkiv och registratur är ju ganska olika verksamheter och det är inte självklart att man 
förstår att enheten som heter arkiv också omfattar registratur. 
 
7. Avdelningen för planering och uppföljning 
Enheten för ekonomi- och verksamhetsstyrning 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Vad försvinner och vad läggs till vår enhet? 
 
Redovisningsenheten 
Styrkor 
Bra med renodlad redovisningsenhet. 
Att ekonomienheten byter namn till redovisningsenheten. 
 
8. Överföring av processer till andra förvaltningar 
Överföring av processer till sbf 
Svagheter 
Exploateringsenhet flyttar längre från politiken. 
Ingen i styrgruppen för stora projekt är från samhällsbyggnadsförvaltningen. Beslutsordning 
samhällsbyggnadsnämnden – kommunstyrelsen. 
Projektchef försvinner från plan fyra och därmed svårare med daglig kontakt med berörda personer. 
Kan projektchefens nya chef ge nya projekt och prioritera om min arbetsbörda? 
Riskerar att tappa i auktoritet kommunledningsförvaltningen vs samhällsbyggnadsförvaltningen. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Blir alla handlingar mellan projektchef och styrgruppen offentliga i och med denna organisation? 
 
Överföring av processer till kof 
- 
 
Överföring av processer till avux 
Svagheter  
Näringsliv 
Näringsliv känner ingen samhörighet, delas upp mellan kommunledningsförvaltningen och 
arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen.  
Målet är att Botkyrkaborna kommer ut i arbete. Uppdraget är att etablera företag, och att få etablerade 
företag att växa. Näringsliv kommer nu ännu längre ifrån samhällsbyggnadsförvaltningen.  
Största hindren för företag att växa är att det saknas fastighetsregister, och det har ingenting med avux 
att göra. Ett annat problem är att det saknas mark, och det ligger också på 
samhällsbyggnadsförvaltningen. 
Vad gäller kompetensförsörjning så är det inte ett lika stort problem.  
Problemen stannar och ligger hos samhällsbyggnadsförvaltningen, för att få samhörigheten.  
Vad blir näringslivschefens nya arbetsuppgifter under arbetsmarknads- och 
vuxenutbildningsförvaltningen? Näringslivschefen känner inte att hon är rätt person att sköta det 
kommande uppdraget. Hon är anställd på premissen att etablera och utveckla företag, inte samordna 
utbildning osv.  
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Varför ska näringsliv ligga på kommunledningsförvaltningen över huvud taget, om de ändå ska jobba 
mer operativt?  
Varför tar man bort exploateringschefen från kommunledningsförvaltningen? Vill gärna jobba nära 
exploateringschefen då de har gemensamma intressen.  
Näringslivschefen vill inte ha två chefer. 
Ledningsgruppen är så stor och det är bara rapportering. Hon har inget emot att inte vara med i 
ledningsgruppen.  
Vad händer med arbets- och näringslivsberedningen? Vi riskerar vårt arbetssätt. Det kommer bli rörigt 
och svårt att driva frågor. Man vill ha en chef som förstår vad jag säger. Det blir svårt på 
arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen. 
 
Jobbcoach 
Olika chefsansvar för jobbcoach och medborgarkontor kan ge svårigheter att lösa problem som uppstår 
om jobbcoach sitter kvar i Fittja. 
Jobbcoach jobbar med utanförskap idag, öppen verksamhet med grupper som är uteslutna – detta fokus 
och arbetssätt raderas av att sätta resursen inom avux. 
Jobbcoachens önskan är att verksamheten ska bevara sin unika karaktär och arbetsmodellen vilket 
jobbcoach har gjort i snart 16 år. 
Tillsammans med medborgarkontoren och områdes utveklarna har ett antal integrerade kalibrerade 
tjänster utförts med medborgen i centrum under alla dessa år. 
Verksamheten är områdesförankrad och den har dess betydelse för befolkning i området även om den 
jobbar med folk från Botkyrkas alla möjliga håll.  
Verksamheten har tagit hand även om de, som är till den största delen, varit utanför systemet och är 
oftast uteslutna från olika åtgärder via socialtjänsten och arbetsförmedlingen. Just den gruppen kommer 
att drabbas av den flytten över till avux som har en annan arbetsmodell och ramar som utesluter den 
gruppen. 
Verksamheten arbetar den vägen med integration, bekämpar utanförskap med arbetet som instrument 
med beaktande av den omsesidiga nyttan för individen och samhället i en helhetstänkande och i 
okonventionell modell som sträcker sig utanför ramarna för att maximera resurser. 
Att verksamheten slussas in i arbetsmarknads- och vuxenutbildningsförvaltningen, då man har gått efter 
benämningen Jobbcoach och därmed kopplingen till vad avux sysslar med gör inte någon någon tjänst. 
Den hade även annan benämning som inte har med det att göra.  
Det är därför jobbcoachen önskar att verksamheten ska förbli en del av medborgarkontoren och 
samarbete med områdesutvecklarna för att kunna fortsätta arbetet med medborgarna i fokus 
inkluderande även de som är utanför systemet som den alltid har gjort under 16 år och enligt den 
bedömningen som gjorts efter kommunens utvärdering av den; se utvärdering av verksamheten som 
finns i kommunen arkiv.  
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Näringsliv 
Idé om att gata-park och bygglov från samhällsbyggnad ska sitta ihop med näringsliv delar av tiden. Det 
är där de största flaskhalsarna sitter.  
Man skulle haft en utvecklingsgrupp (etableringsgrupp), projektchef, näringslivschef, exploateringschef 
och någon från översiktsplanering. En grupp för att jobba framåtseende, kreativt och processorienterat 
(näringslivsutveckling) tvärs över organisationen. I så fall kan näringslivschefens 20 procent ligga under 
avdelning för samhällsutveckling. 
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Det upplevs som bakvänt, nu kommer ett förslag som inte stämmer med de synpunkter som 
näringslivschefen angav i intervjun med PwC.  
Viktigt att näringslivschef, exploateringschef och samhällsutvecklingschef blir inbjudna till 
översiktsplaneringsprocessen. De som sitter där kan inte det kommersiella tänket.  
 
Överföring av processer till utbildningsnämnden 
Svagheter 
Placering på utbildningsförvaltningen negativt då bo behöver vara frikopplad från förvaltningar för att 
kunna få medborgarnas förtroende. Måste signalera opartiskhet och oberoende så att 
barnombudsmannens roll inte undermineras.  
Barnrättsperspektivet blir en utbildningsförvaltningsfråga, ger svårigheter att komma in i andra 
förvaltningar. 
En framgångsfaktor är att den som leder ungdomsfullmäktige har fått coachning av en person som kan 
lotsa in vederbörande i organisationen. I detta fall är bo en bra kombination. I den nya organisationen 
minskar möjligheterna till detta. Enligt områdesutvecklaren som var med och startade buuf hade det inte 
varit så lyckat som det är idag om inte bo haft ett så tydligt uppdrag att coacha och stötta buuf. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Om barnombudsmannen måste ligga på utbildningsförvaltningen behöver den ligga under 
förvaltningschef. 
 
Överföring av processer till socialnämnden 
Hedersrelaterat våld och förtryck 
Svagheter 
Måste se till att funktion som arbetar med hedersfrågor får möjlighet att vara med i implementeringen av 
Programmet för ett Jämlikt Botkyrka. 
Tappa det gemensamma ledarskapet för programmet (delat ledarskap interkultur, jämställdhet, 
hedersrelaterat våld och folkhälsa) – finns risk för implementeringen i att hedersfrågorna flyttas till 
socialförvaltningen. 
Arbetet mot hedersrelaterat våld och förtryck är: - kommunövergripande - involverar flera 
nämnder/förvaltningar d.v.s. det är inte specifikt en soc-fråga - bygger på samverkan med civilsamhället 
- är också en del av programmet för ett Jämlikt Botkyrka.  
Varför ska det flyttas från kommunledningsförvaltningen och varför just till socialförvaltningen?  
 
ANDT-arbetet 
Styrkor 
Närmare den operativa verksamheten för folkhälsa. 
På ytterligare ett sätt ta del av det som händer/är viktigt ”på plats” i verkligheten. 
 
Svagheter 
Se tidigare svagheter framförda under avd. samhällsutveckling. 
Strategiska funktionen kring god och jämlik folkhälsa bör inte splittras mellan nämnder. Del av arbetet 
kommer att försvåra det strategiska uppdraget kring utveckling och uppföljning av kommunens 
folkhälsoarbete, samordningen av stöd till nämnder/förvaltningar för en jämlik folkhälsa. Ytterst drabbar 
detta förutsättningarna för en god hälsa för medborgarna. 
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Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Rekommenderar att folkhälsouppdraget även framöver drivs av kommunledningsförvaltningen. 
Om flytt måste folkhälsosamordnaren med fokus på bl.a. ANDT, även fortsättningsvis:  
– ha mandat att driva kommunövergripande processer - ha fokus på barn och ungas hälsa och 
levnadsförhållanden inkl. psykisk hälsa och samtliga levnadsvanor d.v.s. inte bara ANDT utan även 
fysisk aktivitet och matvanor - har kompetens inom folkhälsovetenskap: folkhälsoarbetet har 
befolknings- perspektiv och inte individ- och grupperspektiv - ha ett nära systematiskt samarbete med 
utvecklingsledaren för jämlikhet och folkhälsa. – då uppdraget är kommunövergripande, är länken till 
kommunledningsgruppen via socialchefen viktigt - socialnämnden/förvaltning ska inte själv kunna 
prioritera ner eller förändra uppdraget - uppdraget ska även rapporteras till klf, så att uppföljning förblir 
kommunövergripande 
 
Trygghetsfrämjande arbete 
Se även synpunkter om trygghet och säkerhet redovisade under avdelningen för samhällsutveckling. 
 
Styrkor 
Kortsiktig vinst till mottagande förvaltning som får kompetensförstärkning. 
 
Svagheter 
Trygghetssamordning känns omodern, så som vi jobbar i Botkyrka kommun idag är vi ledande i Sverige. 
Och nu går vi tillbaka. 
 
Överföring av processer till tekniska nämnden 
Se även synpunkter om trygghet och säkerhet redovisade under Avdelningen för samhällsutveckling. 
 
Säkerhetsprocessen 
Svagheter 
Försäkringssamordnaren: varför flytt just hit? Försäkringar berör fler förvaltningar än tekniska 
förvaltningen. Risk för stuprörstänk. Funktionen kommer behöva gå andra vägar. 
 
Internserviceprocessen  
Svagheter 
Konsulterna har inte gjort sitt jobb då hälften av kontorsservices arbetsuppgifter ramlat bort i 
powerpoint-presentationen. Hälften av kontorsservice arbetsuppgifter består av administrativt jobb som 
inte synliggjorts trots inlämnat underlag: fakturering, ekonomin, budgetsättning, bilpoolsfakturor, 
portofakturor, tryckerifakturor, övrig administration. Nu har vi hamnat under någon slags 
vaktmästarinriktning. 
 
Medskick/frågor/förslag/kritik till projektet/processen 
Viktigt för nya chefen att veta om kontorsservices uppgifter kring administration (se ovan). 
 
Överföring till MKC 
- 
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Riskbedömning omorganisation klf – MEX 
 
  

 
Riskbedömningen gjordes 2015-10-06 av Emma Rolfsson, Sofia Hofstedt, Åsa Hansson och Anette Rosdahl, samtliga mark- och 

exploateringsenheten, samt Annika Wiklund, skyddsombud Vision. Närvarade gjorde även Linda Dahl, HR, samt Mikael Nyberg, administrativ 

chef. 
 
 

Vad består ändringen 
av?  
 

Två medarbetare (projektchefen och exploateringschefen) förs över från klf till sbf – mark och exploateringsenheten. 
Detta innebär samtidigt att exploateringschefen blir ny enhetschef för MEX-enheten, medan nuvarande enhetschef får 
rollen markchef (utan personalansvar). 

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

Mark- och exploateringsenheten. 

Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 

Medarbetare på mark- och exploateringsenheten. 
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Värderingar:   
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, åtgärdas omgående   

Risk  Konsekvens 1 2 3 Åtgärd Ansvar, klart 
senast 

Klart 

Tre chefer på samma enhet. Otydlighet i rollfördelningen.  X  Roller och ansvarsområden 
ska vara tydliga för alla 
medarbetare. 

Magnus, 
31/12-15. 

 

Exploateringschefen tillhör 
inte klf (nära politiken). 

Långsammare processer om 
direkt kanal till politiken saknas. 

 X  Behöver utredas på vilket sätt 
ärenden kan lyftas direkt till 
ks från exploateringschefen. 

Magnus och 
Antonio. 
31/12-15. 

 

Finns inte arbetsplatser på plan 
7 för nya medarbetare. 

Kan inte sitta tillsammans med 
övriga MEX-enheten. 

  X En översyn av arbetsplatser 
måste göras i kommunhuset. 

Magnus 
31/12-15. 

 

Exploateringschefen får för 
många åtaganden i den nya 
organisationen. 

Arbetsbördan blir för stor och 
personalansvaret eller annat 
ansvarsområde kan få stryka på 
foten. 

 X  Genomtänkt och tydlig 
arbetsbeskrivning med höjd 
för personalansvaret.  

Magnus 
31/12-15 
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 Mall för riskbedömning med handlingsplan i anslutning till:  
 
 Årliga kartläggningar1 och andra händelser: 

olycka, allvarligt tillbud och annan undersökning 
 
1. Precisera riskerna /Förbättringsområdena– 
dokumentera  
 
Vilka är riskerna/förbättringsområdena?  
Lista och dokumentera alla risker/förbättringsområden som identifierats 
genom kartläggningen alternativt olyckshändelsen eller tillbudet i mallen på 
nästa sida. Mallen fungerar både som dokumentation för själva 
riskbedömningen och utgör handlingsplanen. 
 
Exempel på risker kan vara: våld och hot, lågt inflytande över arbetet, 
stress, kompetensbrist, dålig stämning, dåligt samarbete, otydliga mål, 
otydliga arbetsuppgifter, bullrig miljö, passerande trafik.  
 
Tänk på riskens konsekvenser ur helhetsperspektiv – hur medarbetare eller 
grupper kan påverkas fysiskt, psykiskt och socialt.   
  
Var finns riskerna och vilka berörs?  
Tänk på vilka som kan beröras - hela enheten, delar av enheten, vissa 
medarbetare eller grupper av medarbetare.  
 
2. Gör riskbedömningen – dokumentera  
 
Hur allvarliga är riskerna?  
Gör en bedömning för varje risk som dokumenterats genom att sätta ett 
kryss för varje risk enligt värderingsskalan: 
 
 
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, måste åtgärdas omgående  
 

 
3. Åtgärda och dokumentera  
 
Vilka åtgärder ska genomföras?  
Skriv in planerade åtgärder i handlingsplanen.  
 
Vem ska ansvara och när ska åtgärderna vara genomförda?  
Dokumentera vem som ansvarar för att åtgärden genomförs, och datum när 
åtgärden senast ska vara klart. Er bedömning enligt värderingsskalan avgör 
hur snabbt risken ska åtgärdas, 3:orna måste ni alltid åtgärda utan dröjsmål. 
 
Uppföljning av åtgärder  
När åtgärden är klar skriv OK på kolumnen klart. Följ upp 
åtgärdsarbetet kontinuerligt, förslagsvis varje tertial. Gå igenom vad 
som är gjort och vad som är planerat att göras framöver. 

                                                 
1 Se sida 4 i ”Anvisning för det systematiska arbetsmiljöarbetet”  



Reviderat 2015-02-01 

Används i anslutning till årliga kartläggningar och andra händelser: 
olyckor, allvarliga tillbud och andra undersökningar  
Förebyggaresektionen: sektionschef Pernilla Vera 
Värderingar:  
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   

Källa Risk /Förbättringsområde Konsekvens 1 2 3 Åtgärd – Hur förbättra Ansvar, 
klart senast 

Klart 

 Risk att det inte håller samma 
kvalitet i befintligt arbete.  

Upparbetade samarbeten 
med andra aktörer (Uf, 
landsting, etc) kan stanna av 
för att vi inte kan ha 
möjlighet att lägga tid till att 
upprätthålla samarbets-
kanalerna. Det gäller på fler 
nivåer eftersom vi arbetar 
mycket med förankring. 

  3 Bli en enhet (ej sektion som nu). Där det tillsätts 
roller med rätt kompetens 

Socialchef Hösten 
2015 

 Att arbetssituationen och 
arbetsmiljön för att utföra sitt 
arbete påverkas. 

Kompetens och personal 
väljer att byta arbetesplats. 

  3 Bli en enhet med roller med rätt befogenheter. Socialchef Hösten 
2015 

 Arbetsbelastningen för alla 
medarbetare ökar vilket är en 
risk för ohälsa.  

Varje ansvarsområde måste 
ta ännu mer ansvar för sitt 
eget arbete. 

  3 Bli en enhet med roller med rätt befogenheter.  Socialchef Hösten 
2015 

 Sektionen får utökade 
arbetsuppgifter inom respektive 
område. 

Arbetsuppgifter kommer att 
behöva integreras med nya 
verksamhetsområden som 
tillkommer. 

  3 Bli en enhet som tillsätts med roller med rätt 
befogenheter 

Socialchef Hösten 
2015 

 Att de nya områdena och deras 
övergripande perspektiv 
försvinner. 

De nya områdena slukas 
upp av det pågående 
förebyggande arbete 

  3 Bli en enhet som tillsätts med roller med rätt 
befogenheter 

Socialchef Hösten 
2015 

 Budget  -( har inte fått klarhet i 
hur det ser ut med ekonomin). 

Bla behövs pengar till 
Lugna gatan, natt-
grannsamverkan,  

  3
  

Öronmärka pengar för de nya verksamhetområdena 
och organisationsintegrering, bla finansieras av nya 
chefled 

Klf Hösten 
2015 

Vanliga källor: Skyddsronder (SR), Medarbetarenkät (ME), arbetsskador och tillbud 
(AoT), arbetsplatsträffar (APT), andra möten (M), medarbetarsamtal (MS), 
sjukfrånvarostatistik (SFS).  
 

Var tydlig med vem som är ansvarig för att åtgärden utförs och när uppföljning ska ske.  
När det är klart noteras det med OK i spalten lägst ut till höger.  



Reviderat 2015-02-01 

 

         

  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

       
Källa Risk /Förbättringsområde Konsekvens 1 2 3 Åtgärd – Hur förbättra Ansvar, 

klart senast 
Klart 

 Risk för trygghetsarbetet om inte 
BRÅ följer med 
Trygghetssamordnaren. 
(Trygghetsarbetet har en tydlig 
koppling till det lokala BRÅ). 

Kopplingen med ett viktigt 
forum för att driva och 
upplysa om 
förvaltningsövergripande 
arbete kan försämras.  

  3 Låta uppdraget följa med trygghetssamordnaren Klf Hösten 
2015 

 Otydliga uppdrag mellan de 
överflyttade ”samordnarna” och 
de som är kvar på Klf.  
 

Otydligt samarbete mellan 
Klf och nya förvaltningen. 

  3 Bli en enhet med roller med rätt befogenheter. 
 
 
 

Klf och Hösten 
2015 
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Sektionschef har inte rätt mandat 
att driva så många 
förvaltningsövergripande frågor 

   3 Bli en enhet med med roller med rätt befogenhet 
(istället för sektion) 

Klf Hösten 
2015 

 Får inte plats i befintliga lokaler   2  Samarbeta med lokalansvarig för att se över 
lokalbehoven 

Sektionschef 
och chef för 
SUE 

Hösten 
2015 

 Risk att två breda 
verksamhetsområden som är på 
strukturell nivå ska in i vår 
sektion där vi redan har ett brett 
uppdrag 

Resurskrävande att chefen 
ska få två så stora områden 
till att leda 

  3  Istället för en sektion bli en enhet där det tillsätts 
roller med rätt befogenhet  

Socialchef  

 Möten och utrymmen på möten Tiden räcker inte till att 
boka in fler möten och de 
möten som är har redan en 
fulltecknad agenda 

  3 Se ovan   

 Risk vi att vi tappar den 
upparbetade kompetens som 
finns hos nuvarande 
trygghetssamordnare 

Det upparbetade området 
tappar fart 

  3 Samtal med nuvarande trygghetssamordnare att gå in 
som konsult efter årsskiftet 

sektionschef  

 Jobbar mycket med att få in 
Öppna förskolan i röda tråden 
dvs socialt förebyggande 
arbete. Risken finns att detta 
arbete stannar av. 

   3 Istället för sektion blir vi en enhet där det tillsätts 
roller med rätt befogenheter 

socialchef  

         

         



Risk: Två så breda verksamhetsområden som är på strukturell nivå ska in i vår sektion där vi redan 

har ett så brett uppdrag. Det är också verksamhetsområden som är inarbetade med andra funktioner 

som kommer att finnas inom andra förvaltningar som t ex trygghet och säkerhet.  

Konsekvens: Resurskrävande att chefen ska få två så stora områden till, att leda inom. 

Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef och KLF 

 

Risk: Möten och brist på utrymmen på möten som är. 

Konsekvens: Tiden räcker inte till att boka in fler möten och de möten som är har redan en 

fulltecknad agenda.  

Högst risk: 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

 

Risk: Vi tappar den upparbetade kompetensen som finns hos nuvarande trygghetssamordnare. 

Konsekvens: Det upparbetade området tappar fart. 

Högst risk 3  

Åtgärd: Samtal med nuvarande trygghetssamordnare att gå in som konsult efter årsskiftet.  

 

Risk: Att det inte hålls samma kvalitet i sektionens befintliga arbete. Exempelvis det upparbetade 

samarbetat med andra aktörer som uf, landsting och andra kanaler kan stanna av för att vi inte har 

möjlighet att lägga tid till att upprätthålla samarbetskanalerna. Det påverkar vår målgrupp. Det här 

gäller på fler nivåer eftersom vi arbetar mycket med förankring och långsiktighet.  



Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte utrymme att i nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med rätt roll. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att bevaka frågorna och 

att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar.  

Ansvar: förvaltningschef 

 

Risk: Arbetssituationen, arbetsmiljö möjligheten att utföra sitt arbete påverkas så till den grad att 

inget område blir fungerande  

Konsekvens: Att kompetens och personal väljer att byta arbetsplats.  

Högst risk 3  

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef och KLF 

 

 

Risk: Arbetsbelastningen på gemene man ökar utanför uppdragets gräns vilket är en risk för ohälsa.  

Konsekvens: Det blir svårt med någon måluppfyllelse och skapar en arbetsmiljö som inte blir effektiv 

eller hälsosam.  

Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: förvaltningschef 

 



Risk: Sektionen får utökade arbetsuppgifter utan att få utökade resurser inom respektive område 

eftersom det kommer att behöva integreras med de nya verksamhetsområdena som kommer.  

Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef 

 

Risk: Svårt att fullfölja det arbetet med att få in Öppna förskolan i den röda tråden av sektionen dvs 

socialt förebyggande arbete.  

Konsekvens: De har från start varit något på sidan av och arbetet med deras integrering kommer 

stanna av eftersom vi behöver ta emot nya verksamhetsområden.  

Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef 

 

Risk: Det är en risk för de nya områdena att deras övergripande perspektiv försvinner för att de 

slukas av det pågående förebyggande arbetet. Likaså är det en risk att det förebyggande arbetet 

slukas av verksamhetsområdena. 

Konsekvens: för folkhälsoarbetet och trygghetsarbetet så blir konsekvensen att det arbetet blir allt 

för fokuserat på endast en förvaltnings uppdrag och om de nya verksamhetsområdena tar överhand 

så används resurserna för det socialt förebyggande arbetet till att ta ansvar för utförande som ska 

bedrivas av fler förvaltningar.  

Högst risk 3 

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 



med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef 

 

Risk: Ekonomin – vi har inte fått klartecken hur det ser ut med ekonomin. Bland annat så behöver 

trygghetsarbetet bekostas och även stimulera civilsamhälle dvs bland annat pengar till lugna gatan, 

grannsamverkan/grannstöd och nattvandring. Det behöver finnas budget för det. 

Högst risk 3 

 Åtgärd: Öronmärkta pengar för de nya verksamhetsområdena och organisationsintegrering dvs 

bland annat finansiering av nya chefsled som förs över av KLF.  

Ansvar: KLF 

 

Risk: Risk är om man inte låter lokal BRÅ följa med trygghetssamordnaren. Trygghetsarbete i 

kommunen har en tydlig koppling till det lokala BRÅ. Den kopplingen är ett viktigt forum för att driva 

upplysa om förvaltningsövergripande arbete och trygghetsskapande arbete, risker för trygghet. 

Samtidigt som det ger nationella kontakter och viktigt input till trygghetsarbetet. 

Högst risk3  

Åtgärd: Låta uppdraget följa med trygghetssamordnaren. 

Ansvar: KLF 

 

Risk: Samarbetet med säkerhetschef och säkerhetssamordnare. Hur ska det se ut?  Vem har mandat 

att använda resurser när det blir social oro i kommunen? En risk är när det är oroligt i områdena, 

vilket det är med regelbundenhet. Vad händer när säkerhetschef eller säkerhetssamordnare gör 

bedömning att de behöver använda sig av trygghetssamordnarens arbete?  

Konsekvens: Om vi har byggt ihop trygghet med våra områdessekreterare så är det en risk att 

säkerhetschef eller säkerhetssamordnare börjar använda sig av fler resurser än bara 

trygghetsamordnare. Vem styr resursen? Samma sak gäller folkhälsosamordnaren och kopplingen till 

KLF. Det är en stor risk att det inte har gjorts ordentliga rollbeskrivningar och rollfördelningar med 

dem som är kvar på KLF.  

Högst risk 3  

Åtgärd: Tydliga roller som förmedlas innan överflytt. Rollbeskrivningarna behöver säkerställa att 

socialtjänsten styr resursen.  



Ansvar: KLF 

 

Risk: Risk är att man i sin uppdragsfördelning mellan samordnarna och de som stannar kvar på KLF 

inte tar hänsyn till det som finns i mottagande organisationer. Inte heller hur man fördelar befintliga 

uppdrag hos samordnarna mellan de som är kvar på KLF och de som går in i ny förvaltning.   

Konsekvens: otydlighet  

 Högst 3 

Åtgärd: gör tydlig rollfördelning tillsammans med mottagande organisation.  

Ansvar: KLF 

 

Risk: som sektionschef har du inte rätt mandat att driva så många förvaltningsövergripande frågor. Vi 

befinner oss i ett sammanhang dvs hur kommunen är strukturerat i övrigt. Även om mandatet ges till 

en sektionschef inom den egna förvaltningen så kommer det ändå bli otydligt, långa beslutsvägar och 

kommunikationsmissar då andra förvaltningar förhåller sig till kommunens gängse hierarkiska 

struktur.  

Konsekvens: otydlighet  

Högst 3  

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: KLF och Förvaltningschef 

 

Risk: Risk att vi inte får plats i befintliga lokaler. 

Hög 2 

Åtgärd: Samarbeta med lokalansvarig för att se över lokalbehoven 

Ansvar: Sektionschef och chef SUE 

 

Risk: att en av e välfungerande verksamheterna inom sektionen behöver flytta på sig.  



Konsekvens: Vi förlorar den röda tråden vi har arbetat fram i det långsiktiga förebyggande arbetet  

Högst 3  

Åtgärd: Istället för en sektion blir vi en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt befogenheter. 

Det finns inte möjlighet att nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på för få personer 

med fel roll utan rätt mandat. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att 

bevaka frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar. Till det behövs en 

verksamhetschef och ytterligare en sektionschef. Det handlar då inte om att det är två tjänster som 

ska arbetsledas utan det är de verksamhetsområden som arbetar områdesbaserat och med socialt 

förebyggande frågor.  

Ansvar: Förvaltningschef 

 

Risk: Om verksamhetsområdena placerar i en annan verksamhet inom socialtjänsten kommer de 

ändå vara beroende av sektionen för förebyggande arbete. Då behöver vi bygga nya interna 

strukturer som kommer att kräva sin alldeles egen riskanalys.  

Högst: 3 

Åtgärd: Inom i stort sett samtliga av sektionens frågor går vi in i andras förvaltningars system och 

verkar där. Vi är dessutom den sektion som har till uppdrag att ta in områdeskunskap. Det finns en 

likhet med de nya verksamhetsområdena vilket gör att de på något sätt behöver integreras med 

sektionen för förebyggande arbete. Samtidigt som sektionen har en mycket hög belastning, vilket gör 

att det inte går att bara lägga till två stora verksamhetsområden in i det befintliga arbetet. Istället för 

en sektion ser vi därför återigen att det behöver till en enhet där det tillsätts roller efter det med rätt 

befogenheter. Det finns inte utrymme att i nå resultat om det är orimligt många arbetsuppgifter på 

för få personer med rätt roll. Verksamhetsområdena kräver att man är proaktiv och aktiv i att bevaka 

frågorna och att jobba in dem i flera av kommunens förvaltningar.  
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 Mall för riskbedömning med handlingsplan i anslutning till:  
 
 Årliga kartläggningar1 och andra händelser: 

olycka, allvarligt tillbud och annan undersökning 
 
1. Precisera riskerna /Förbättringsområdena– 
dokumentera  
 
Vilka är riskerna/förbättringsområdena?  
Lista och dokumentera alla risker/förbättringsområden som identifierats 
genom kartläggningen alternativt olyckshändelsen eller tillbudet i mallen på 
nästa sida. Mallen fungerar både som dokumentation för själva 
riskbedömningen och utgör handlingsplanen. 
 
Exempel på risker kan vara: våld och hot, lågt inflytande över arbetet, 
stress, kompetensbrist, dålig stämning, dåligt samarbete, otydliga mål, 
otydliga arbetsuppgifter, bullrig miljö, passerande trafik.  
 
Tänk på riskens konsekvenser ur helhetsperspektiv – hur medarbetare eller 
grupper kan påverkas fysiskt, psykiskt och socialt.   
  
Var finns riskerna och vilka berörs?  
Tänk på vilka som kan beröras - hela enheten, delar av enheten, vissa 
medarbetare eller grupper av medarbetare.  
 
2. Gör riskbedömningen – dokumentera  
 
Hur allvarliga är riskerna?  
Gör en bedömning för varje risk som dokumenterats genom att sätta ett 
kryss för varje risk enligt värderingsskalan: 
 
 
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, måste åtgärdas omgående  
 

 
3. Åtgärda och dokumentera  
 
Vilka åtgärder ska genomföras?  
Skriv in planerade åtgärder i handlingsplanen.  
 
Vem ska ansvara och när ska åtgärderna vara genomförda?  
Dokumentera vem som ansvarar för att åtgärden genomförs, och datum när 
åtgärden senast ska vara klart. Er bedömning enligt värderingsskalan avgör 
hur snabbt risken ska åtgärdas, 3:orna måste ni alltid åtgärda utan dröjsmål. 
 
Uppföljning av åtgärder  
När åtgärden är klar skriv OK på kolumnen klart. Följ upp 
åtgärdsarbetet kontinuerligt, förslagsvis varje tertial. Gå igenom vad 
som är gjort och vad som är planerat att göras framöver. 

                                                 
1 Se sida 4 i ”Anvisning för det systematiska arbetsmiljöarbetet”  
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Används i anslutning till årliga kartläggningar och andra händelser: 
olyckor, allvarliga tillbud och andra undersökningar  
Personliga ombud Anders Björk och Jukka-Pekka Peltoniemi 
Värderingar: Chef: Sara Hellblom-Gustavsson, SUE 
 Göran Törnblom UE 
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   

Källa Risk /Förbättringsområde Konsekvens 1 2 3 Åtgärd – Hur förbättra Ansvar, 
klart senast 

Klart 

 Platsbrist på plan 8 Trångt på plan 8   x Sitta kvar på Medborgarkontoret,  
göras tillsammans med Klf 

Socialchef Hösten 
2015 

 Förlora sin oberoende ställning 
till motparten 

  x  Sitta separat från plan 8 
Göras tillsammans med Klf 

Socialchef Hösten 
2015 

 Tillgänglighet till brukare     sitta kvar på Medborgarkontoret Socialchef Hösten 
2015 

 Arbetsgruppen blir för stor för 
verksamhetschef  SUE 
 

   x Krävs utökade resurser för arbetsledning 
Tillsammans med förvaltningschef 

Socialchef Hösten 
2015 

 Otydlig process och tidplan för 
att ta emot  
Nya medarbetare både för chef 
och de nya  medarbetarna. 

Oro hos de nya 
medarbetarna. 

  x Tydliggöra roller och ansvar för alla 
Tillsammans med Klf 

Socialchef Hösten 
2015 

 Ekonomiska förutsättningarna är 
oklara 

Ökat underskott för 
mottagande förvaltning 

 x  Klargöra de ekonomiska förutsättningarna Klf Hösten 
2015 

         

         

Vanliga källor: Skyddsronder (SR), Medarbetarenkät (ME), arbetsskador och tillbud 
(AoT), arbetsplatsträffar (APT), andra möten (M), medarbetarsamtal (MS), 
sjukfrånvarostatistik (SFS).  
 

Var tydlig med vem som är ansvarig för att åtgärden utförs och när uppföljning ska ske.  
När det är klart noteras det med OK i spalten lägst ut till höger.  
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Utvecklingsledare: Sari Römpötti 
 

 

Källa Risk /Förbättringsområde Konsekvens 1 2 3 Åtgärd – Hur förbättra Ansvar, 
klart senast 

Klart 

 Oklarhet med gränsdragning 
mellan två tjänster och två chefer 

Osäkerhet kring 
arbetsuppgifterna 

  x Information från respektive verksamhetschef Verksamhetsc
hef 

Vid 
introduk
tion  

 Svårt möta Saris önskemål om 
strategiskt arbete 

Se ovan   x  Verksamhetsc
hef 

Vid 
introduk
tion 

 Finns risk för förändrade arbets-
uppgifter på 50 % 

Se ovan   x Se ovan Se ovan Se ovan 

 Platsbrist på plan 8 Trångt på plan 8   x Sitta kvar i befintliga lokaler.   
Tillsammans med Klf. 

socialchef Hösten 
2015 

 Arbetsgruppen blir för stor för 
verksamhetschef  SUE 

   x Krävs utökade resurser för arbetsledning  
Tillsammans med Klf   

socialchef Hösten 
2016 

 Otydlig process och tidplan för 
att ta emot nya medarbetare både 
för chef och medarbetare 

Oro hos nya medarbetare   x Tydliggöra roller och ansvar för alla, både 
avlämnande och mottagande förvaltning 

Klf och 
Socialchef 

Hösten 
2015 

 Ekonomiska förutsättningarna  
oklara 

Ökat underskott för 
mottagande förvaltning 

  x Klargöra de ekonomiska förutsättningarna Klf Hösten 
2015 

 Oklarheter inom övriga 
förvaltningen och nya 
medarbetare 

Stress och osäkerhet inför 
flytten 

x   HR finnas tillgänglig Socialchef Vid 
övergån
gen 
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Riskbedömning omorganisation klf - Städservice 
 
  

 
Riskbedömningen gjordes 2015-10-05 av Ingela Berg-Magnusson, enhetschef Städservice och Åsa Forslund, verksamhetschef 

Städservice. Närvarade gjorde även Linda Dahl, HR, samt Mikael Nyberg, administrativ chef. Kommunal var inbjuden till 

riskbedömningen men hade inte möjlighet att delta. 

Vad består ändringen 
av?  
 

Enheten för internservice på klf flyttas till Städservice på tekniska förvaltningen. Internservice organiseras som en ny 
femte enhet under verksamhetsområde Städservice. En ny chef ska rekryteras när organisationen är beslutad. 

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

Städservice. 

Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 

Chefsgruppen utökas med en till chef. Internservice är en ny verksamhet för verksamhetsområdet, vilket 
innebär att samtliga chefer behöver bredda sin kompetens. I förlängningen kan medarbetare få en annan 
organisatorisk tillhörighet (dvs ny chef) men med samma arbetsuppgifter och samma arbetsplats. 
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Värderingar:   
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, åtgärdas omgående   

  

Risk  Konsekvens 1 2 3 Åtgärd Ansvar, klart 
senast 

Klart 

Medarbetare får en ny chef Oro bland medarbetarna  X  Information till alla 
medarbetare, samt bra 
överlämning mellan 
nuvarande och ny chef. 

Alla 
enhetschefer, 
31/12-15. 

 

Chefer får nya medarbetare 
och/eller uppdrag 

Oro bland chefer  X  Bra överlämning mellan 
nuvarande och ny chef, samt 
stöd inom chefsgruppen. 

Åsa F,  
31/12-15. 

 

Rekrytering av ny chef blir inte 
klar till 1/1 2016. 

Högre arbetsbelastning inom 
chefsgruppen. 

  X En strategi tas fram för vilka 
åtgärder som behöver vidtas. 

Åsa F,  
31/12-15. 

 

Verksamhetsområdet får ett 
utökat uppdrag. 

Kompetens för att leda den nya 
verksamheten saknas i nuvarande 
organisation. 

 X  Bra överlämning mellan 
nuvarande och ny chef. Stöd 
från övriga stödfunktioner 
(HR, ekonomi etc). 

Åsa F,  
31/12-15. 
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Riskbedömning omorganisation klf – Lokalförsörjning och fastighet 

 
  

 
Riskbedömningen gjordes 2015-10-05 av Frank Martinsen och Anette Stolpe, båda fastighetsenheten, Tomas Eriksson tf 

fastighetschef, samt Birgitta Persson, skyddsombud Sveriges Ingenjörer. Närvarade gjorde även Linda Dahl, HR, samt Mikael 

Nyberg, administrativ chef. 

Vad består ändringen 
av?  
 

Två medarbetare (säkerhetssamordnaren och försäkringssamordnaren) flyttas från klf till Lokalförsörjning och 
fastighet på tef. 

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

Lokalförsörjning och fastighet 

Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 

Tjänstemän på Lokalförsörjning och fastighet. 
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Värderingar:   
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, åtgärdas omgående   

Risk  Konsekvens 1 2 3 Åtgärd Ansvar, klart 
senast 

Klart 

Brist på arbetsplatser på plan 6 
(där övriga enheten sitter) 

Kan inte arbeta nära sina nya 
kollegor. 

  X Ta fram en plan tillsammans 
med klf över arbetsplatser i 
kommunhuset. 

Jörgen,  
31/12-15. 

 

Otydligt ledarskap mellan 
fastighetschef, 
förvaltningschef och 
säkerhetschef. 

Frågor kan falla mellan stolarna, 
otydliga prioriteringar. 

 X  Bra överlämning mellan 
säkerhetschef och 
fastighetschef, tydlig 
kommunikation mellan 
berörda chefer. 

Jörgen,  
31/12-15. 

 

Övertalighet säkerhets-
samordnare/säkerhetscontroller 

Oro bland berörda medarbetare. X   Tydliggöra rollerna för 
berörda medarbetare. 

Tomas  
31/12-15. 

 

Överflyttade medarbetare 
slutar. 

Tappar kompetens inom 
försäkringsfrågor. 

X   Bra mottagande av nya 
medarbetare. 

Tomas  
31/12-15. 

 

Överflyttade medarbetare inte 
nöjda med omorganisationen. 

Oro och stress bland nuvarande 
medarbetare, och merarbete för 
att få en bra arbetsmiljö. 

X   Bra mottagande av nya 
medarbetare. 

Tomas  
31/3-16. 

 

Fastighetschefen får ett bredare 
uppdrag. 

Mindre tid för nuvarande 
medarbetare och för att få arbeta 
med organisationsfrågor. 

X   Tydlig kommunikation på  
bl a APT om ny verksamhet. 

Tomas  
31/3-16. 
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 Riskbedömning – Barnombudsmannen flyttar från klf till Utbildningsförvaltningen 2015-09-17  
 
Delaktiga i riskbedömningen är: Solveig Lundgren (Huvudskyddsombud Vision), Sofie Hedborg (HR-specialist) 

  

 
 
Dokumentera på nästa sida de risker som identifierats, konsekvensen, bedömning av allvaret om risken/skadan inträffar, vilken 
åtgärd som planeras, vem som är ansvarig och när åtgärden ska vara utförd. Efter att åtgärden är utförd noteras det med ett OK. 
 

Vad består ändringen 
av?  
 

Barnombudsmannen (BO) ska flyttas från kommunledningsförvaltningen till Utbildningsförvaltningen. Flytten 
beräknas vara klar 1 januari 2016. 
 

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

UF plan 5 

Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 

BO 
Mottagande enhet 
Mottagande förvaltning 
?? 



 

Risk  Konsekvens 1 2 3 Åtgärd Ansvar, 
klart 
senast 

Klart 

Oklarhet hos BO om syftet/nyttan 
med organisationsförändringen. 

Osäkerhet om organisation och styrning. Negativ 
stress och minskad trivsel   3 

Informationsmöten med 
möjlighet till frågor planeras 
in  

Nuv. chef 
och Ny 
chef 

Sept-Nov 
2015 

Ovilja hos BO till förändringen Negativ stress och minskad trivsel 
  3 

Informationsmöten med 
möjlighet till frågor planeras 
in 

Nuv. chef 
och Ny 
chef 

Sept-Nov 
2015 

Skillnad i arbetskultur  Ineffektivitet, konflikter, låsningar, 
förändringsovilja, otydliga förväntningar 

 2  

Ett introduktionsprogram 
görs där en åtgärd är att BO 
bjuds in till de olika 
enhetsmötena. 

Ny chef   

Oklarheter inom övriga på 
mottagande förvaltning 

Osäkerhet om organisation och styrning 

 2  

Kommunicera tydlig 
organisation samt BOs roll 
och ansvar (se bilaga 1) 
Gränssnitt/samarbetsvägar 

  

Ekonomiska förutsättningar oklara Kan påverka övriga verksamheter 
1   

Klargöra de ekonomiska 
förutsättningarna 

Förvaltnin
gschef 

 

Ny organisation i HRM och 
Beslutsstöd 

Budget, prognos och resultatuppföljning blir 
felaktig 

1   
Ekonomi säkrar upp Ekonomi  

Flytt av medarbetare i HRM Budget, prognos och resultatuppföljning blir 
felaktig 

1   
Lön säkrar upp att det blir rätt 
HR meddelar lön 

Lön/HR  

Flytt av budget tillhörande Klf Budget, prognos och resultatuppföljning blir 
felaktig 

1   

Ekonomi + förvaltningschef 
säkrar upp 

Ekonomi 
+ 
Förvaltnin
gschef 

 

BO kan behöva granska och 

utvärdera kollegors arbeten kring 

barnrättsfrågor. 

 

Jäv kan uppstå och opartiskhet åsidosättas 

1   

Tjänsten placeras 
inledningsvis under 
förvaltningschefen 

Förvaltnin
gschef/HR 

 

Minskat förtroende hos 

kommunmedborgarna om BO är 

Minskat förtroende för BO vilket ger sämre stöd till 

kommunmedborgarna/barnen. 1   
Se ovan samt att 
förvaltningen idag gör 
kvalitetsuppföljningar på 

Förvaltnin
gschef/HR 

 



 

 
Värderingar:   
1. Försumbar alt. acceptabel risk, eventuell åtgärd behövs. 
2. Viss risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen.  
3. Allvarligt, åtgärdas omgående 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

placerad hos UF 

(som BO bl.a. har att granska i sitt 

uppdrag).  

verksamheten. 

        



 

Bilaga 1: Barnombudsmannens roll och uppgift 
 
Vid kommunfullmäktiges sammansträde 2002-06-08 behandlades en motion om att kommunen inrättar en tjänst som 
barnombudsman. Enligt motionen skulle barnombudsmannen ha till uppgift att 

 
 

Samma punkter som ovan beskrev arbetet i den annons inför rekryteringen av BO.  



 Mall för riskbedömning med handlingsplan i anslutning till:  
 
 Årliga kartläggningar1 och andra händelser: 

olycka, allvarligt tillbud och annan undersökning 
 
1. Precisera riskerna /Förbättringsområdena– 
dokumentera  
 
Vilka är riskerna/förbättringsområdena?  
Lista och dokumentera alla risker/förbättringsområden som identifierats 
genom kartläggningen alternativt olyckshändelsen eller tillbudet i mallen på 
nästa sida. Mallen fungerar både som dokumentation för själva 
riskbedömningen och utgör handlingsplanen. 
 
Exempel på risker kan vara: våld och hot, lågt inflytande över arbetet, 
stress, kompetensbrist, dålig stämning, dåligt samarbete, otydliga mål, 
otydliga arbetsuppgifter, bullrig miljö, passerande trafik.  
 
Tänk på riskens konsekvenser ur helhetsperspektiv – hur medarbetare eller 
grupper kan påverkas fysiskt, psykiskt och socialt.   
  
Var finns riskerna och vilka berörs?  
Tänk på vilka som kan beröras - hela enheten, delar av enheten, vissa 
medarbetare eller grupper av medarbetare.  
 
2. Gör riskbedömningen – dokumentera  
 
Hur allvarliga är riskerna?  
Gör en bedömning för varje risk som dokumenterats genom att sätta ett 
kryss för varje risk enligt värderingsskalan: 
 
 
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   
3. Hög/prio risk, måste åtgärdas omgående  
 

 
3. Åtgärda och dokumentera  
 
Vilka åtgärder ska genomföras?  
Skriv in planerade åtgärder i handlingsplanen.  
 
Vem ska ansvara och när ska åtgärderna vara genomförda?  
Dokumentera vem som ansvarar för att åtgärden genomförs, och datum när 
åtgärden senast ska vara klart. Er bedömning enligt värderingsskalan avgör 
hur snabbt risken ska åtgärdas, 3:orna måste ni alltid åtgärda utan dröjsmål. 
 
Uppföljning av åtgärder  
När åtgärden är klar skriv OK på kolumnen klart. Följ upp 
åtgärdsarbetet kontinuerligt, förslagsvis varje tertial. Gå igenom vad 
som är gjort och vad som är planerat att göras framöver. 

                                                 
1 Se sida 4 i ”Anvisning för det systematiska arbetsmiljöarbetet”  



Används i anslutning till årliga kartläggningar och andra händelser: 
olyckor, allvarliga tillbud och andra undersökningar  
 
Värderingar:  
1. Låg risk, eventuell åtgärd behövs  
2. Medel risk, åtgärd planeras in i handlingsplanen   

Risk /Förbättringsområde Konsekvens 1 2 3 Åtgärd – Hur förbättra Ansvar, 
klart senast 

Klart 

Ekonomiska förutsättningar 
oklara. 

Påverkan på övriga 
verksamheter inom Avux. 

   Klargöra ekonomin innan övertagandet. (Bl a prata 
med ekonom på KLF). 

Förvaltnings-
chef, Adm 
chef. 

 

Verksamhetsutvecklare 
entreprenörskap & socialt 
företagande på hel-eller deltid – 
oklart uppdrag 

Oklarheter i rollen och 
negativ stress för personen.  

   Samtal förs med aktuell person (föräldraledig t o m 
höst 2016). 

Förvaltnings-
chef 

 

Medborgarkontoret – en person 
ska flyttas över till Avux och 
Jobbcenter Botkyrka. 

Negativ stress, minskad 
trivsel, oro hos personen. 

   Samtal förs med berörd person.  Förvaltnings-
chef, HR-spec, 
V-chef JCB 

 

Anpassad inriktning på 
verksamheten Näringsliv när de 
kommer till en förvaltning. 

Otydlighet hos medarbetare 
och näringslivet. 

   Samtal med samtliga på näringslivsenheten.  Förvaltnings-
chef 

 

Glapp i politisk styrning – ex 
social ekonomi mm. Förväntan 
på detta område 

Oklarheter i uppdraget     Tydliggörande i uppdraget, start nov/dec.   

Resurstäckning i stödet från 
förvaltningskontoret (t ex 
kommunikation, HR, 
administration, ekonomi, IT).  
Befintlig personal ska ta sig an 
en verksamhet till. 

Osäkerhet i hur mycket 
merjobb detta innebär för 
förvaltningskontorets 
medarbetare. 
Kommunikationsinsatser 
kommer att behövas i 
mycket större utsträckning. 
Stress inför detta. 

   Kontinuerliga diskussioner med berörda.    

Vanliga källor: Skyddsronder (SR), Medarbetarenkät (ME), arbetsskador och tillbud 
(AoT), arbetsplatsträffar (APT), andra möten (M), medarbetarsamtal (MS), 
sjukfrånvarostatistik (SFS).  
 

Var tydlig med vem som är ansvarig för att åtgärden utförs och när uppföljning ska ske.  
När det är klart noteras det med OK i spalten lägst ut till höger.  



/prio risk, åtgärdas omgående   
 

 
 

En resurs som företagslots avses 
bli överförd.  

Resursen går fn vakant.    Fortsatt dialog med verksamhetschef  Näringsliv hur 
ersättningsrekrytering skall göras. 

Förvaltningsch
ef 

 

Vad består ändringen 
av?  
 

1. En medarbetare (Medborgarkontor Fittja) förs organisatoriskt över från klf till Avux– Jobbcenter Botkyrka.  
 

2. Näringslivsenheten (4 + en 60% tjänst) förs över till Avux.  

Var ska ändringen 
genomföras?  
 

1. Jobbcenter Botkyrka.  
 

2. Enheten sitter kvar i nuvarande lokaler på plan ett i Kommunalhuset. Ev kommer en av 
medarbetarna (föräldraledig t o m höst 2016) att sitta på förvaltningskontoret på plan nio.  

Vilka medarbetare eller 
grupper av medarbetare 
berörs? 
 

1. Medarbetaren på Medborgarkontoret samt blivande kollegor på Jobbcenter Botkyrka.  
 

2. Hela Näringslivsenheten samt förvaltningskontoret på Avux.  
 



 PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Kommunstyrelsen 
 2015-11-02 Dnr KS/2015:383 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 207 
Ändring av renhållningstaxa 2016 (KS/2015:383) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige godkänner förslag till ändringar i renhållnings-
taxan för år 2016 så som de framgår av skrivelsen daterad 2015-06-04 
från SRV återvinning AB. 

 

Sammanfattning 
SRV återvinning AB (SRV) har lagt fram ett förslag till ändringar i renhåll-
ningstaxan för 2016. Den generella höjningen av avgifterna föreslås bli 1 % 
med höjningar och sänkningar som växlar mellan olika slags tjänster, bland 
annat för att öka återvinningen av matavfall. Förslaget innehåller också mer 
detaljerade förändringar för att förtydliga taxan för SRV:s kunder.  

Kommunen behandlade renhållningstaxan förra året och konstaterade då att 
taxa och avgifter ska styra i riktning mot uppsatta mål för avfallshanteringen 
och då behöver taxestrukturen också vara begriplig och lätt att sätta sig in i 
som medborgare. Kommunens uppfattning har sedan några år varit att hela 
strukturen i renhållningstaxan behöver bli förändrad.  

SRV:s fem ägarkommuner har en gemensam avfallsplan. Visionen är att: 
Det ska vara lätt att göra rätt – alla invånare och verksamheter bidrar till ett 
långsiktigt hållbart samhälle. Avfallsplanen innehåller 22 mål, uppdelade på 
två tidshorisonter. De första delmålen sträcker sig fram till och med 2015 
och de övriga till och med 2020. I det förberedande arbetet inför uppfölj-
ningen av delmålen för 2015 i avfallsplanen är det lämpligt att SRV till-
sammans med sina ägarkommuner ser över om taxestrukturen effektivt styr 
mot de uppsatta målen i avfallsplanen. 

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-30.  
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Klimat- och planeringsberedningen har behandlat ärendet 2015-10-14, § 37.   
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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§ 37 
Ändring av renhållningstaxan för SRV (KS/2015:383)  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att godkänna förslag till 
ändringar i renhållningstaxan för år 2016 så som de framgår av skrivelsen 
daterad 2015-06-04 från SRV återvinning AB. 
 
Sammanfattning 
SRV återvinning AB (SRV) har lagt fram ett förslag till ändringar i renhåll-
ningstaxan för 2016. Den generella höjningen av avgifterna föreslås bli 1 % 
med höjningar och sänkningar som växlar mellan olika slags tjänster, bland 
annat för att öka återvinningen av matavfall. Förslaget innehåller också mer 
detaljerade förändringar för att förtydliga taxan för SRV:s kunder.  
 
Kommunen behandlade renhållningstaxan förra året och konstaterade då att 
taxa och avgifter ska styra i riktning mot uppsatta mål för avfallshanteringen 
och då behöver taxestrukturen också vara begriplig och lätt att sätta sig in i 
som medborgare. Kommunens uppfattning har sedan några år varit att hela 
strukturen i renhållningstaxan behöver bli förändrad.  
 
SRV:s fem ägarkommuner har en gemensam avfallsplan. Visionen är att: 
Det ska vara lätt att göra rätt – alla invånare och verksamheter bidrar till ett 
långsiktigt hållbart samhälle. Avfallsplanen innehåller 22 mål, uppdelade på 
två tidshorisonter. De första delmålen sträcker sig fram till och med 2015 
och de övriga till och med 2020. I det förberedande arbetet inför uppfölj-
ningen av delmålen för 2015 i avfallsplanen är det lämpligt att SRV till-
sammans med sina ägarkommuner ser över om taxestrukturen effektivt styr 
mot de uppsatta målen i avfallsplanen. 
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Referens Mottagare 
Lars Olson  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Ändring av renhållningstaxa 2016  
 
Förslag till beslut 
Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige att godkänna förslag till 
ändringar i renhållningstaxan för år 2016 så som de framgår av skrivelsen 
daterad 2015-06-04 från SRV återvinning AB. 
 
Sammanfattning 
SRV återvinning AB (SRV) har lagt fram ett förslag till ändringar i renhåll-
ningstaxan för 2016. Den generella höjningen av avgifterna föreslås bli 1 % 
med höjningar och sänkningar som växlar mellan olika slags tjänster, bland 
annat för att öka återvinningen av matavfall. Förslaget innehåller också mer 
detaljerade förändringar för att förtydliga taxan för SRV:s kunder.  
 
Kommunen behandlade renhållningstaxan förra året och konstaterade då att 
taxa och avgifter ska styra i riktning mot uppsatta mål för avfallshanteringen 
och då behöver taxestrukturen också vara begriplig och lätt att sätta sig in i 
som medborgare. Kommunens uppfattning har sedan några år varit att hela 
strukturen i renhållningstaxan behöver bli förändrad.  
 
SRV:s fem ägarkommuner har en gemensam avfallsplan. Visionen är att: 
Det ska vara lätt att göra rätt – alla invånare och verksamheter bidrar till ett 
långsiktigt hållbart samhälle. Avfallsplanen innehåller 22 mål, uppdelade på 
två tidshorisonter. De första delmålen sträcker sig fram till och med 2015 
och de övriga till och med 2020. I det förberedande arbetet inför uppfölj-
ningen av delmålen för 2015 i avfallsplanen är det lämpligt att SRV till-
sammans med sina ägarkommuner ser över om taxestrukturen effektivt styr 
mot de uppsatta målen i avfallsplanen. 
 
Bakgrund 
Kommunfullmäktige fattade beslut om en ny avfallsplan och nya renhåll-
ningsföreskrifter i september 2011. 
 
Avfallsplanen är inriktad på att minska avfallsmängderna, sortera ut och 
återvinna olika material och matavfall, få bort farligt avfall, ha nöjda kunder 
och utveckla klimatsmarta transporter. 
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Renhållningsföreskrifterna reglerar ansvar och skyldigheter mellan den an-
svarige för avfallsverksamheten (kommunen genom SRV) och abonnenter-
na, det vill säga medborgare och andra verksamma i Botkyrka. 
 
Renhållningstaxan reglerar kostnaderna för abonnenterna, med olika inslag 
av ”prissättning”. Beslut om renhållningstaxan ska inte påverka ansvar och 
skyldigheter, men vad olika tjänster faktiskt kostar för ett hushåll påverkar 
förstås intresset för till exempel olika inslag av avfallssortering.   
 
 
 
Mattias Jansson 
Kommundirektör Lars Olson 
 Planeringschef 
 
 
_________ 
Expedieras till 
SRV 
Samhällbyggnadsförvaltningen, miljöenheten 
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§ 208 
Anställningsvillkor för förvaltningschefer  (KS/2015:741) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Samtliga förvaltningschefer anställs från och med 2016-01-01 av  
kommunstyrelsen. 
 

2. Kostnader för respektive förvaltningschef med gällande lön plus 
15 procent i overheadkostnader löpande överförs från verksamhets-
nämnd till kommunstyrelsen. 

Kommunstyrelsen beslutar under förutsättning av kommunfullmäktiges be-
slut för egen del att:  

3. Fastställa anställningsvillkor för förvaltningschefer. 
 

4. Delegera till kommundirektören att anställa förvaltningschefer efter 
samråd med kommunstyrelsens presidium och verksamhetsnämndens 
ordförande. 

 
5. Uppdra till kommunledningsförvaltningen att följa upp kostnadsför-

delningsmodellen i samband med årsredovisning 2016. 
 

Ärendet  
Kommunstyrelsens ordförande har genom beredningsuppdrag gett kom-
mundirektören i uppdrag att se över bestämmelserna kring anställning, an-
ställnings- och avgångsförmåner för förvaltningschefer i syfte att Botkyrka 
kommun agerar som en bra och tydlig arbetsgivare.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-06.  
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Personalutskottet har behandlat ärendet 2015-11-02, § 18.  
 
Yrkande 
Jimmy Baker (M) och Anders Thorén (TUP) lämnar ett tilläggsyrkande,  
bilaga. 
 
Särskilt yttrande  
Lars Johansson (FP) och Robert Steffens (C) lämnar ett särskilt yttrande, 
bilaga.  
 
Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner att 
kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförandeförslaget.  
 
Ordföranden ställer därefter avslag mot bifall på tilläggsyrkandet och finner 
att kommunstyrelsen avslår tilläggsyrkandet.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 



 
Sid 1 (1) 

YRKANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2015-11-02 
 
Ärende 208 Anställningsvillkor för förvaltningschefer (KS/2015:741) 
 
Anställningsförfarandena av förvaltningscheferna föreslås nu övergå i delegation till 
kommundirektören. För oss är det viktigt, inte minst ur ett demokratiskt perspektiv, att 
de folkvalda, genom kommunstyrelsens presidium, är fortsatt högst delaktiga i de 
kommande rekryteringsprocesserna. 
 
Som vi anförde i ärendet rörande ny kommunorganisation så måste den styrande 
majoritet få ha rådighet över hur deras organisation ska se ut.  
 
Detta är dock i grunden ingen ideologisk/politisk fråga, utan mer en praktisk 
organisationsfråga. Vi vill ända att den här föreslagna förändringen utvärderas efter en 
tid, för att se om den har lett till önskade förbättringar. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att en återkoppling till kommunstyrelsen avseende förändringen av 

anställningsvillkoren ska ske inom 24 månader. 
 
 
Jimmy Baker (M) 
 
Anders Thorén (TUP) 
 
Instämmer i yrkandet såsom ett yttrande: 
 
Lars Johansson (FP) 
 
Robert Steffens (C) 
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Referens Mottagare 

Mattias Jansson Kommunstyrelsens ordförande 

Anställningsvillkor för förvaltningschefer 

Förslag till beslut 

Kommunstyrelsen föreslår kommunfullmäktige besluta att: 

 Samtliga förvaltningschefer anställs från 2016-01-01 av kommun-
styrelsen 

 Att kostnader för respektive förvaltningschef med gällande lön plus
15 procent i overheadkostnader löpande överförs från verksamhets- 

 nämnd till kommunstyrelsen 

Kommunstyrelsen beslutar under förutsättning av kommunfullmäktiges be-
slut för egen del att: 

 Fastställa anställningsvillkor för förvaltningschefer

 Delegera till kommundirektören att anställa förvaltningschefer efter
samråd med kommunstyrelsens presidium och verksamhetsnämndens
ordförande

 Uppdra till kommunledningsförvaltningen att följa upp kostnadsför
delningsmodellen i samband med årsredovisning 2016

Bakgrund 

Kommunstyrelsens ordförande har genom beredningsuppdrag gett kom-
mundirektören i uppdrag att se över bestämmelserna kring anställning, an-
ställnings- och avgångsförmåner för förvaltningschefer i syfte att Botkyrka 
kommun agerar som en bra och tydlig arbetsgivare. Uppdraget ska redovisas 
till personalutskottet senast 2015-09-30.  

Ärendet 

I Botkyrka kommun anställs för närvarande kommundirektör och förvalt-
ningschefer på delegation av kommunstyrelsens presidium. Kommundirek-
törens chef är kommunstyrelsens ordförande. Förvaltningschefernas chef är 
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kommundirektören. Med det chefsansvaret kommer arbetsledning, arbets-
miljöansvar, lönesättning och med därtill hörande uppgifter. Förvaltnings-
chefernas lön budgeteras hos respektive nämnd. Kommundirektören atteste-
rar chefernas personliga kostnader.  

Såväl kommundirektör som förvaltningschefer hanteras som tillsvidarean-
ställda, dock undantas de från anställningsskydd då de räknas in i LAS un-
dantag om företagsledande ställning. Såväl förvaltningschefer som kom-
mundirektör saknar således anställningsskydd. Kutym på arbetsmarknaden 
då arbetsgivaren tar initiativ till avslut av person i arbetsledande ställning är 
att ett avgångsvederlag utges. Kommunstyrelsen har delegerat till kommun-
direktör, med vidaredelegation till HR-chef att ”Träffa överenskommelse 
med anställd medarbetare på annan förvaltning än kommunledningsförvalt-
ningen om avgångsvederlag upp till ett belopp motsvarande två (2) årslö-
ner”. 

I ärendet föreslås att förvaltningscheferna anställs av kommundirektören på 
kommunledningsförvaltningen, med verksamhetsuppdrag från nämnd och 
att avgångsförmåner regleras. 

Mattias Jansson 
Kommundirektör 



Anställningsvillkor för 
förvaltningschefer  

Strategi 
Program 

Plan 
Policy 

Riktlinjer 

Regler 

Diarienummer: KS/2015:741 
Dokumentet är beslutat av: Kommunstyrelsen 
Dokumentet beslutades den: 2015-11-02
Dokumentet gäller för: Alla nämnder 
Dokumentet gäller till den: 2019-12-31 – eller så långt det är bilagt gällande anställningsavtal 



Anställningsvillkor för förvaltningschefer 

Dessa bestämmelser syftar till en att reglera formerna för anställning av personer utan anställnings-

skydd enligt lagen om anställningsskydd så att Botkyrka kommun agerar som en bra och tydlig ar-

betsgivare. Dessa bestämmelser kan således användas även för andra anställningar utan anställnings-

skydd i Botkyrka kommun. 

Anställningsform 

Anställningsformen för förvaltningschefer hanteras som tillsvidareanställning. Anställningsmyndig-

het är kommunstyrelsen (KS). Kommundirektören delegeras av KS rätten att anställa och avsluta 

förvaltningschefs anställning efter samråd med kommunstyrelsens presidium och verksamhetsnämn-

dens ordförande som ansvarar för samråd med nämndens presidium. Förvaltningschefen ska arbeta 

för hela kommunens bästa, och har ett specifikt verksamhetsuppdrag från sin nämnd.  

Avslutning  

Vid ett avslut av tjänst som arbetsgivaren initierat har förvaltningschefen rätt till en av följande två 

specifika avslutsvägar;  

1) Anställning som tjänsteman
Förvaltningschefen får en anställning som tjänsteman, i första hand inom KS ansvarsområde. Alter-

nativt kan en annan till organisationen och kompetensen passande roll bli aktuell. Lönegarantin är 80 

procent av lönen vid avslutet för förvaltningschefsanställningen. Den mottagande förvaltningen ska 

kompenseras för eventuella merkostnader.  

2) Avtal om avslutad anställning
Förvaltningschefen får ett avgångsvederlag med den då gällande kostnaden för månadslönen för 15 

månader utbetald. En annan lösning med motsvarande kostnad kan prövas.  

För det fallet att förvaltningschefen grovt åsidosätter sina åligganden mot arbetsgivaren ska 18 § i 

lagen om anställningsskydd (LAS) om avsked tillämpas analogt som en del av dessa anställnings-

villkor. 

Finansiering 

Förvaltningschefens kostnader budgeteras hos respektive nämnd och internöverförs till 

KS/kommunledningsförvaltningen, med i normfallet lön (inkl personalomkostnader) plus overhead-

kostnader om 15 procent.  

För att säkerställa en god hantering ur ekonomiska aspekter vid avslut så ska merkostnader för för-

valtningschefers avslutande hanteras inom ramen för kommunstyrelsens medel till förfogande.  

Avvikelser  

Avvikelse från dessa bestämmelser beslutas endera enligt separat delegation eller om sådan avslut-

väg inte finns eller regleras av dessa riktlinjer av personalutskottet.  

Dokumentet ersätter: Nytt dokument 
Dokumentansvarig är: Kommundirektör 
För revidering av dokumentet ansvarar: Kommunstyrelsens personalutskott 
För uppföljning av dokumentet ansvarar: HR-chef 
Relaterade dokument: Riktlinjer för omställning 
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§ 209 
Lokalförsörjningsprocess för Botkyrka kommun  
(KS/2015:515) 
 
Beslut  
1. Kommunstyrelsen beslutar anta en ny lokalförsörjningsprocess i enlighet 

med tekniska förvaltningens tjänsteskrivelse daterad 2015-05-20 och bi-
fogad bilaga. 

 
Sammanfattning 
Ett förslag till en mer detaljerad lokalförsörjningsprocess framgår av bifo-
gad bilaga. Här följer en sammanfattande beskrivning:  
 

o Verksamhetsdrivande förvaltning initierar behov så tidigt som 
möjligt och kontaktar kommunens enhet för lokalförsörjning och 
fastighet.  
 

o Verksamhetsdrivande förvaltning och lokalförsörjning och 
fastighet håller löpande dialog om lokalbehov, behov av förstudier 
och underlag för förslag i framåtsikten.    
 

o Varje nämnd ska inför sin framåtsikt göra en prognos över 
utvecklingen inom sina verksamhetsområden för de närmaste tio 
åren baserad på den befolkningsprognos som tagits fram av 
kommunledningsförvaltningen.  
 

o Resultatet av förvaltningens lokalbehovsbedömning ska redovisas i 
de träffar som genomförs under september månad mellan berörda 
nämnder och kommunens lokalberedning. 
 

o Lokalförsörjning och fastighet gör i lokalförsörjningsplanen en 
sammanställning över förvaltningarnas redovisade lokalbehov och 
gör utifrån de uppgifter som förvaltningarna lämnat en preliminär 
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kostnadsuppskattning och en hyreskalkyl baserat på dessa 
preliminärt uppskattade kostnader för varje enskilt lokalbehov.   
 

o Verksamhetsförvaltningen tar upp objektet (investeringen) 
inklusive preliminär hyreskostnad i förslag till 
framåtsikt/flerårsplan.  
 

o Lokalförsörjning och fastighet lämnar i samband med sin 
framåtsikt ett förslag till lokalförsörjningsplan som sträcker sig 
över minst sex år för den kommande flerårsplaneperioden.  

 
Tekniska förvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 2015-05-20.  

Tekniska nämnden har behandlat ärendet 2015-06-08, § 42. 
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige  
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§ 42 
Lokalförsörjningsprocess för Botkyrka kommun 
(TEF/2015:38) 

 
Beslut 
Tekniska nämnden föreslår kommunstyrelsen att anta en ny lokalförsörj-
ningsprocess i enlighet med tekniska förvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 
2015-05-20 och till ärendet hörande bilaga.  
 
Sammanfattning 
Tekniska förvaltningen föreslår ett stegvis införande av en ny lokalförsörj-
ningsprocess. I ett första steg föreslås rutiner för framtagning och årlig re-
videring av lokalresursplanen, dess organisation och ansvarsfördelning 
samt ingående resursbehov och roller. Parallellt förbereds och genomförs 
en utvecklad variant av Botkyrka kommuns projektmodell med fokus på 
ansvar och roller i tidiga skeden i byggprojekt samt utbildningsinsatser med 
målet att nå samsyn om projektförlopp och styrning av projekt. 
 
Ekonomiska konsekvenser av förslaget är en årlig kostnadsökning motsva-
rande en årsarbetare, beräknat till 1 mnkr, inklusive kostnad för drift och 
underhåll av systemstöd för lokalresursplanering. 
 
Ärendet 
Tekniska förvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse daterad 
2015-05-20. 
 
__________ 
 
 
 
Expedieras till 
Kommunstyrelsen 
Jörgen Skagerdahl 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Tekniska nämnden 
 
 
 
 
 

Lokalförsörjningsprocess för Botkyrka kommun  
 
Förslag till beslut 
Tekniska nämnden beslutar att föreslå kommunstyrelsen att anta en ny 
lokalförsörjningsprocess i enlighet med tjänsteskrivelse, daterad 2015-05-20 
och bifogad bilaga.  
 
Bakgrund 
Regler för lokalanskaffning antogs av kommunstyrelsen år 2008 men ut-
vecklades sedan år 2010 då ett reviderat förslag på utveckling av lokalan-
skaffningsprocessen togs fram. Utöver detta har kommunen utvecklat ruti-
nerna för avstämning av nämndernas lokalbehov kopplat till framtagandet 
av verksamheternas framåtsikter. Kommunledningsförvaltningen har i sam-
verkan med Tekniska förvaltningen tagit fram detta förslag till en mer de-
taljerad beskrivning av planeringsarbetet i lokalförsörjningsprocessen. Lo-
kalresursplanen utgör navet i planeringsarbetet. 
 
Stegvis införande 
Tekniska förvaltningen föreslår ett stegvis införande av en ny lokalförsörj-
ningsprocess. I ett första steg föreslås rutiner för framtagning och årlig re-
videring av lokalresursplanen, dess organisation och ansvarsfördelning 
samt ingående resursbehov och roller. Parallellt förbereds och genomförs 
en utvecklad variant av Botkyrka kommuns projektmodell med fokus på 
ansvar och roller i tidiga skeden i byggprojekt samt utbildningsinsatser med 
målet att nå samsyn om projektförlopp och styrning av projekt. 
 
Sammanfattning 
Ett förslag till en mer detaljerad lokalförsörjningsprocess framgår av bifo-
gad bilaga. Här följer en sammanfattande beskrivning:  

  
• Verksamhetsdrivande förvaltning initierar behov så tidigt som 

möjligt och kontaktar kommunens enhet för lokalförsörjning och 
fastighet.  
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• Verksamhetsdrivande förvaltning och lokalförsörjning och 
fastighet håller löpande dialog om lokalbehov, behov av 
förstudier och underlag för förslag i framåtsikten.    

 
• Varje nämnd skall inför sin framåtsikt göra en prognos över 

utvecklingen inom sina verksamhetsområden för de närmaste tio 
åren baserad på den befolkningsprognos som tagits fram av 
kommunledningsförvaltningen.  

 
• Resultatet av förvaltningens lokalbehovsbedömning skall 

redovisas i de träffar som genomförs under september månad 
mellan berörda nämnder och kommunens lokalberedning. 

 
• Lokalförsörjning och fastighet gör i lokalförsörjningsplanen en 

sammanställning över förvaltningarnas redovisade lokalbehov 
och gör utifrån de uppgifter som förvaltningarna lämnat en 
preliminär kostnadsuppskattning och en hyreskalkyl baserat på 
dessa preliminärt uppskattade kostnader för varje enskilt 
lokalbehov.   

 
• Verksamhetsförvaltningen tar upp objektet (investeringen) 

inklusive preliminär hyreskostnad i förslag till 
framåtsikt/flerårsplan.  

 
• Lokalförsörjning och fastighet lämnar i samband med sin 

framåtsikt ett förslag till lokalförsörjningsplan som sträcker sig 
över minst sex år för den kommande flerårsplaneperioden.  

 
Ekonomiska konsekvenser av förslaget är en årlig kostnadsökning motsva-
rande en årsarbetare, beräknat till 1 mnkr, inklusive kostnad för drift och 
underhåll av systemstöd för lokalresursplanering. 
 
 
 
Jörgen Skagerdahl  
Förvaltningschef       



Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA | Besök Munkhättevägen 45 | Tel 08-530 610 00 | www.botkyrka.se | Org.nr 212000-2882 | Bankgiro 624-1061 
 

 
 

 
 
  

Botkyrka Kommun  
Lokalresursplanering 
Jörgen Skagerdahl 



Sida 2 av 12 
 

    

Innehåll 
1 Inledning .............................................................................................................................................. 3 

1.1 Lokalförsörjningsprocessen i korthet ........................................................................................... 3 

2 Sammanfattning .................................................................................................................................. 3 

3 Organisation och ansvarsfördelning .................................................................................................... 5 

3.1 Styrmodell .................................................................................................................................... 5 

 ................................................................................................................................................................. 5 

3.1.1 Kommunstyrelsen .................................................................................................................. 5 

3.1.2 Lokalstyrgrupp ...................................................................................................................... 6 

3.1.3 Lokalberedning ...................................................................................................................... 6 

3.1.4 Operativ lokalsamverkan ....................................................................................................... 7 

3.2 Uppdragen .................................................................................................................................... 7 

3.2.1 Fastighetsenhetens uppdrag ................................................................................................... 7 

3.2.2 Den nyttjande verksamhetens uppdrag ................................................................................. 8 

4 Arbetsprocess för upprättande av lokalresursplan .............................................................................. 9 

4.1 Faktainsamling.............................................................................................................................. 9 

4.2 Analys och förslag till åtgärder .................................................................................................... 9 

4.3 Lokalrevidering ............................................................................................................................ 9 

4.4 Dialog och samplanering i lokalberedningen ............................................................................... 9 

4.5 Dialog och samplanering i lokalstyrgruppen och med nämnderna ............................................ 10 

4.6 Förslag till lokalresursplan ......................................................................................................... 10 

4.7 Fastställande av lokalresursplan ................................................................................................. 10 

4.8 Beslut om lokalresursplan .......................................................................................................... 10 

4.9 Beslut om åtgärder ...................................................................................................................... 10 

5 Resurser ............................................................................................................................................. 11 

5.1 Lokalcontroller ........................................................................................................................... 11 

5.2 Bostadssamordnare ..................................................................................................................... 11 

5.3 Lokalresursplanerare .................................................................................................................. 11 

5.4 Projekthantering.......................................................................................................................... 12 

 
Bilaga: Arbetsprocess för årlig revidering av lokalresursplan.pptx 
     



Sida 3 av 12 
 

    

1 Inledning 
 
Regler för lokalanskaffning antogs av kommunstyrelsen år 2008 men utvecklades sedan år 
2010 då ett reviderat förslag på utveckling av lokalanskaffningsprocessen togs fram. Utöver 
detta har kommunen utvecklat rutinerna för avstämning av nämndernas lokalbehov kopplat 
till framtagandet av verksamheternas framåtsikter. Kommunledningsförvaltningen har i 
samverkan med Tekniska förvaltningen tagit fram detta förslag till en mer detaljerad 
beskrivning av planeringsarbetet i lokalförsörjningsprocessen. Lokalresursplanen utgör navet 
i planeringsarbetet. I lokalresursplanen finns prognoser för framtida lokalbehov samt 
planerade och beslutade förändringar i lokalbeståndet. Processbeskrivningen visar översiktligt 
hur planeringsarbetet går till, från uppföljningen av föregående års lokalresursplan till beslut 
om ny lokalresursplan.  
 

 

1.1 Lokalförsörjningsprocessen i korthet 
Lokalförsörjningsprocessen utgörs i huvudsak av tre delprocesser; 
 

1. Processen att utarbeta och årligen revidera lokalresursplanen samt 
2. Genomförande av åtgärder baserat på beslutad lokalresursplan 
3. Förvaltning 

 
Denna beskrivning utgörs av delprocess 1, framtagning och årlig revidering av 
lokalresursplanen, dess organisation och ansvarsfördelning samt ingående resursbehov och 
roller. Lokalresursplanen omfattar befintliga lokalresurser, inhyrningar och 
bostadsrättsförvärv samt även en plan över hur redovisade och godkända lokalbehov ska 
tillgodoses. Delprocess 2 handlar om hur Botkyrka kommun driver genomförande av 
beslutade lokalbehov, vilket i allt väsentligt utgörs av den projektmodell Botkyrka kommun 
beslutat tillämpa. Projektmodellen beskrivs inte i detta dokument. Delprocess 3 omfattar de 
aktiviteter som är kopplade till förvaltning av fastigheterna under fastighetens livslängd. 
 

 

2 Sammanfattning 
 
Nedan följer en punktvis sammanfattning och beskrivning av planeringsarbetet i 
lokalresursplanearbetet.  
 

• Verksamhetsdrivande förvaltning initierar behov så tidigt som möjligt och kontaktar 
kommunens enhet för lokalförsörjning för bedömning av de alternativ som kan 
övervägas exempelvis omdisponering inom beståndet, förhyrning i stället för 
nybyggnad eller utnyttjande av andra lokallösningar. 

 
• Verksamhetsdrivande förvaltning och fastighetsenheten håller löpande dialog om 

lokalbehov, behov av förstudier och underlag för förslag i framåtsikten. Förstudie 
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utarbetas av fastighetsenheten och ska innehålla analys av alternativa lösningar, 
planförutsättningar, en första kalkyl över investeringskostnad, hyreskalkyl och tidplan.   

 
• Varje nämnd skall inför sin framåtsikt göra en prognos över utvecklingen inom sina 

verksamhetsområden för de närmaste 10 åren baserad på den befolkningsprognos som 
tagits fram av kommunledningsförvaltningen. Utifrån den prognostiserade utveck-
lingen görs en beskrivning kring hur detta kommer att påverka behovet av 
verksamhetslokaler under den aktuella perioden. 

 
• Resultatet av förvaltningens lokalbehovsbedömning skall redovisas i de träffar som 

genomförs under september månad mellan berörda nämnder och kommunens 
lokalberedning. 
 

• Fastighetsenheten gör i lokalförsörjningsplanen en sammanställning över 
förvaltningarnas redovisade lokalbehov och gör utifrån de uppgifter som 
förvaltningarna lämnat en preliminär kostnadsuppskattning och en hyreskalkyl baserat 
på dessa preliminärt uppskattade kostnader för varje enskilt lokalbehov. Detta 
underlag skall sedan ligga till grund för arbetet med kommunens 
lokalförsörjningsplan.  
 

• Verksamhetsförvaltningen tar upp objektet (investeringen) inklusive preliminär 
hyreskostnad i förslag till framåtsikt/flerårsplan. Under beredningen av lokal-
försörjningsplanen görs en prioritering av samtliga lokalbehov som initierats av 
kommunens olika förvaltningar. 
 

• Fastighetsenheten lämnar i samband med sin framåtsikt ett förslag till lokalför-
sörjningsplan som sträcker sig över minst 6 år för den kommande flerårsplane-
perioden. Av planen ska för varje enskilt objekt redovisas en tidplan där det även 
framgår när den aktuella verksamhetsförvaltningen senast måste lämna en beställing 
till fastighetsenheten för att projektet ska kunna genomföras enligt tidplanen.  

 
• Beslut: Verksamhetsämnden redovisar sina lokalbehov inklusive hyreskostnader och 

investeringsbehov (inventarier och utrustning redovisas för sig och ska inte ingå i 
lokalinvesteringen) i sin framåtsikt. 
 

• Beslut: KF och KS tar inom ramen för kommunens flerårsplan ställning till 
lokalförsörjningsplanen som sträcker sig över en längre tidsperiod än själva 
flerårsplanen. 

 
• Beslut: tekniska nämnden – anmälan av den i KF beslutade lokalförsörjningsplanen 

som ingår flerårsplanen. Utgör dels nämndens åtagande i flerårsplanen, dels underlag 
för riktlinjer ibland annat energi-, miljö- och standardfrågor samt begäran om 
projekteringsmedel i kommande ettårsplan. 

  



Sida 5 av 12 
 

    

3 Organisation och ansvarsfördelning 
I avsnittet redovisas hur kommunens styrning, samordning och planering av 
lokalresursplanearbetet är organiserad. Här beskrivs även inblandade parters olika roller samt 
vilket ansvar respektive har för lokalförsörjning samt lokalanvändning.   

3.1 Styrmodell 
Styrningen av lokalförsörjningen utgår från kommunstyrelsen. Nämnderna är beställare av 
resurser och lokaler till nyttjande verksamheter och kommunfullmäktige är beslutande organ.  
Samordningen och samplaneringen mellan kommunledningen, nyttjande verksamheter och 
fastighetsenheten sker i lokalstyrgruppen som stöds av en lokalberedning. Operativ lokal 
samverkan i lokalfrågor sker i grupper på operativ nivå mellan fastighetsenheten och 
nyttjande verksamhetens lokalsamordnare. Lokalförsörjningen samordnas av 
fastighetsenheten som upplåter lokaler samt tillhandahåller fastighetsanknutna tjänster åt 
nyttjande verksamhet. 
 

 

 

3.1.1 Kommunstyrelsen 
Kommunstyrelsen beslutar om mål och riktlinjer för lokalförsörjning, lokalanvändning samt 
större investeringar och avtal enligt kommunfullmäktiges beslut. Nämnder för de olika 
verksamheterna beslutar om inriktning för verksamheten och verksamhetens lokalbehov 
tillsammans med kommunstyrelsen. Nämnden beslutar även om de resurser som ställs till 
verksamhetens förfogande genom den årliga budgeten. 
  

OPERATIV 
LOKALSAMVERKAN 
Lokalresursplanerare 

Lokalsamordnare 
Fastighetsförvaltare 

LOKALBEREDNING 
Lokalresursplanerare 

Fastighetschef 
Exploateringschef 

Samhällsutvecklingsc
hef 

Lokalsamordnare 
Lokalcontroller 

LOKALSTYRGRUPP 
Lokalcontroller 

Kommunledningsgrup
pen 

Kommunfullmäktige 
Kommunstyrelsen 

Nämnder 
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3.1.2 Lokalstyrgrupp 
Lokalstyrgruppen arbetar på uppdrag av kommunstyrelsen och ansvarar för den strategiska 
samordningen, planeringen och uppföljningen av lokalförsörjningen.  
 

Lokalstyrgruppens sammansättning 

Lokalstyrgruppen utgörs av kommunledningsgruppen. Föredragande i lokalstyrgruppen är 
chefen för tekniska förvaltningen. 
 

Lokalstyrgruppens arbetsområden 

Nedan följer exempel på frågor som lokalstyrgruppen ansvarar för. 

• Styrning och samordning av kommunens lokalresurser inklusive koordinering av 
kommunens fysiska planering, verksamhetsplanering, bostadsförsörjning, 
investeringsplanering, ekonomiska planering samt miljö- och energiplanering. (Allt 
som ingår i lokalförsörjningsplanen). 

• Fastställning av förslag till lokalförsörjningsplan. 
• Ge förslag samt bidra med strategiska överväganden i större lokalförsörjningsärenden 

som kräver investeringar, stora förhyrningar eller på annat sätt stora ekonomiska 
insatser. 

• Ge förslag samt bidra med strategiska överväganden i ärenden som berör flera 
verksamheter och som kräver samordning inom kommunen. 

3.1.3 Lokalberedning 

Lokalberedningen ansvarar för samordning, planering, uppföljning och beredning av ärenden 
inför beslut i lokalstyrgruppen. I de fall där ärenden enbart berör en enskild verksamhet kan 
kommunen ha en eller flera lokalberedningsgrupper. Det kan till exempelvis vara en för 
skolan, en för socialtjänsten och en för övriga verksamheter.  
 

Lokalberedningsgruppens sammansättning 

Lokalberedningsgruppen består av fastighetschef, exploateringschef, chef för 
samhällsutveckling, lokalresursplanerare, lokalcontroller samt lokalsamordnare. Det är 
lokalresursplanerare som leder arbetet framåt.  
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Lokalberedningsgruppens arbetsområden 

Nedan följer exempel på frågor som lokalberedningsgruppen hanterar.  

• Förslag till mål för att styra och följa upp kommunens lokalanvändning. 

• Förslag till mål för att styra och följa upp kvaliteten och effektiviteten i kommunens 
lokalförsörjning. 

• Upprättande av förslag till lokalresursplan. 

• Genomförande av lokalrevisioner och andra utredningar för att förbättra samt effektivisera 
lokalförsörjningen och lokalanvändningen. 

• Förslag till prioritering mellan olika behov och önskemål om lokaler. 

• Förslag till åtgärder för att effektivisera lokalanvändningen. 

• Förslag till förändringar i lokalbeståndet. 

• Förslag till åtgärder som kräver stora resursinsatser, organisatoriska förändringar, berör 
flera divisioner eller påverkar medarbetarnas arbetsmiljö. 

• Förslag som minskar energianvändningen. 

• Förslag som minskar klimatpåverkan från fastigheter och lokalanvändning. 

3.1.4 Operativ lokalsamverkan 
Samverkan mellan fastighetsenheten och nyttjande verksamhetspersonal som sker lokalt ute i 
verksamheten, organiseras med respektive verksamhet.  
 
Syftet med det är att fånga upp behov och önskemål från verksamheterna som sedan kan tas 
upp i lokalberedningsgruppen. Det kan finnas en eller flera lokalsamverkansgruppen för varje 
verksamhet. Exempelvis kan det finnas en grupp för vård och omsorg, men fler grupper för 
skolans verksamhet. Hur många lokalsamverkansgrupper det finns beror på volym samt 
geografiskt område.  
 
Rutiner för hur lokalsamverkan bör samordnas samt utvecklas tillsammans med 
lokalresursplaneringen samt lokalberedningen. Det ingår alltid en lokalsamordnare från 
nyttjarens verksamhet samt en lokalresursplanerare och förvaltare från fastighetsenheten.  

3.2 Uppdragen 

3.2.1 Fastighetsenhetens uppdrag 
Fastighetsenhetens uppdrag innebär att förvalta kommunens fastighetsbestånd, upplåta lokaler 
till kommunens verksamheter och i förekommande fall externa hyresgäster. 
Fastighetsenhetens uppdrag innebär även att svara för kommunens operativa 
lokalresursplanering i nära samarbete med kommunens olika verksamheter. Fastighetsenheten 
ansvarar för förvaltning av kommunens verksamhetsfastigheter genom ett proaktivt 
förhållningssätt där koncernnytta samt maximal kostnadseffektivitet är vägledande. Det är 
även fastighetsenhetens ansvar att föreslå förändringar och rationaliseringar.  
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Fastighetsenhetens arbetsområden 

Fastighetsenheten ansvar omfattar arbetsområdena lokalresursplanering och lokalförsörjning. 
 

I arbetsområdet lokalresursplanering ingår att: 

• Samordna kommunens lokalresursplanering. 

• Hålla kommunens lokalresursplan aktuell 

• Genomföra lokalrevisioner och andra lokalutredningar för att undersöka lokalbehov, 
lokalanvändning och lokalkostnader. 

• Genomföra behovsutredningar, förstudier och lokalplaneringsprojekt. 
 

Lokalresursplaneringsarbetet samordnas av lokalresursplaneraren som även är 
sammankallande i lokalberedningen samt leder arbetet med kommunens lokalresursplan.  
 

I arbetsområdet lokalförsörjning ingår att: 

• Upplåta lokaler och bostäder inom kommunen till kommunens verksamheter. 

• Ansvara för kommunens externa in- och uthyrning av lokaler samt bostäder. 

• Följa upp lokaler och bostäders ändamålsenlighet. 

• Följa upp kvaliteten i lokaler- och bostadsförsörjningen. 

• Följa upp kostnaderna för lokaler och bostäder för verksamheten. 

• Ansvara för anskaffning, anpassning, underhåll, vård och avveckling av fastigheter, 
lokaler och bostäder för verksamheten. 

• Ansvara för säkerhet, larm och skalskydd i kommunens fastigheter. (Gäller dock ej 
verksamhetslarm). 

 
Verksamheten skall bedrivas på ett sådant vis att kommunens kapitalbevarande krav 
tillgodoses. Den skall även bedrivas så att myndigheters krav uppfylls. Det gäller kraven 
gällande säkerhet, kvalitet, kostnadseffektivitet, energihushållning samt miljöpåverkan. 

3.2.2 Den nyttjande verksamhetens uppdrag 
Den verksamhet som nyttjar lokalen skall redovisa till behov av lokaler och tjänster samt även 
bära kostnaderna för de lokaler som används. Vilken omfattning det handlar om regleras i ett 
internhyresavtal som tecknas mellan verksamhet och fastighetsenhet.  
 
Den nyttjande verksamheten skall aktivt medverka i kommunens lokalresursplanering genom 
att utse en lokalsamordnare. Denne skall sedan samordna verksamhetens lokalärenden och 
behov av olika typer av bostäder som hyrs in. Lokalsamordnaren deltar både i 
lokalberedningsgruppen samt i de operativa lokalsamverkansgrupperna.  
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Lokalsamordnarens roll är att samordna verksamheternas: 

• volymberäkningar utifrån befolkningsprognoser, 

• planerade förändringar i verksamhetens behov av lokalfunktioner, till exempel lokaler 
för undervisning, vård, kontor och service,  

• kvalitetskrav, krav på tillgänglighet och läge etcetera,  

• nyttjandegrad av lokaler, 

• lokalkostnader och 

• miljökrav. 
 

4 Arbetsprocess för upprättande av lokalresursplan 
Lokalresursplanen utgör navet i planeringsarbetet. I lokalresursplanen finns prognoser för 
framtida lokalbehov samt planerade och beslutade förändringar i lokalbeståndet. 
Processbeskrivningen nedan visar översiktligt hur planeringsarbetet går till, från 
uppföljningen av föregående års lokalresursplan till beslut om ny lokalresursplan.  

4.1 Faktainsamling 
Planeringsarbetet inleds med att lokalresursplaneraren gör en faktainsamling. Det innebär att 
uppgifter och underlag för revidering av lokalresursplanen samlas in (År 1 av upprättande av 
lokalresursplan). Den nyttjande verksamheten och fastighetsenheten medverkar i denna 
faktainsamling. Verksamhetsnämnderna har en dialog med verksamheterna om deras önskade 
resurser. Dialogen utmynnar sedan i ett förslag som blir ett uppdrag till förvaltningarna. 
 

4.2 Analys och förslag till åtgärder 
Med hjälp av faktainsamlingen analyseras bland annat följande: 

• Målen för lokalförsörjningen. 
• Nya och förändrade lokalbehov. 
• Förväntat över- och underskott på lokaler. 
• Behov av lokalförändringar. 
• Behov av åtgärder för att öka effektiviteten och minska kostnaderna. 
• Lokalkostnadernas utveckling. 

4.3 Lokalrevidering 
Vid behov genomförs fördjupade analyser i form av lokalrevidering. 

4.4 Dialog och samplanering i lokalberedningen 
Lokalberedningen gör en samlad analys och värderar de redovisade behoven och förslagen till 
åtgärder och prövar om det finns flera behov som kan samordnas i en gemensam lokallösning. 
Samplanering omfattar ett antal planeringsmöten med mellanliggande utredningsarbete. 
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För att få mer underlag för samplaneringen kan lokalberedningsgruppen besluta om 
lokalrevisioner, behovsutredningar, förstudier och andra lokalprojekt förutsatt att 
finansieringen är ordnad. Andra underlag för samplaneringen är delredovisningar från 
pågående lokalprojekt. 

4.5 Dialog och samplanering i lokalstyrgruppen och med 
nämnderna 

Större frågor redovisas för lokalstyrgruppen som gör en samlad analys och värdering av 
föreslagna åtgärder. Nämnderna lämnar förslag till verksamheterna och lokalstyrgruppen. En 
dialog förs om konsekvenser och prioriteringar. Nämnderna lämnar i september varje år ett 
förslag och verksamheterna lämnar sedan en konsekvensbeskrivning på det inlämnade 
förslaget.  

4.6 Förslag till lokalresursplan 
Resultatet av samplaneringen och genomförda utredningen dokumenteras i ett förslag till 
lokalresursplan. 

4.7 Fastställande av lokalresursplan 
Förslaget till lokalresursplan fastställs av lokalstyrgruppen och lämnas till budgetberedningen. 

4.8 Beslut om lokalresursplan 
Beslut om lokalresursplanen fattas av kommunstyrelsen och kommunfullmäktige.  

4.9 Beslut om åtgärder 
Beslut om åtgärder som följer av lokalresursplaneringen beror på kommunens 
delegationsordning. Exempelvis när det gäller vem som har rätt att besluta om 
verksamhetsförändringar, omflyttningar, in- och uthyrning eller investeringar. 
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5 Resurser 
 

5.1 Lokalcontroller 
Det krävs en tydlig strategisk funktion för att stärka kommunens aspekter på lokalförsörjning, 
fastighetsutveckling, investeringar och prioriteringar mellan olika ändamål.  
 
Fastighetschefens roll, tillika lokalcontroller, är att vara kommunens resurs för strategisk 
utveckling och för samordning av lokalförsörjning och fastighetsutveckling ur ett 
helhetsperspektiv. Det är också viktigt att få en stark koppling till kommunens 
investeringsplanering i såväl flerårsplan som ettårsplan.  
 
Nedan ges exempel på lokalcontrollerns ansvarsområden. 

• Initiera och samordna lokalförsörjningsplaneringen  

• Bedöma rimligheten i det föreslagna lokalprogrammet 

• Ansvara för investeringsfrågor kopplade till kommunens ekonomiska planering 

• Medverka (leda) i fastighetsstrategiska utredningar om behov och lösningar i tidiga 
skeden kopplat till kommunens översiktliga planering 

• Ta fram underlag för prioritering och styrning av lokal- och fastighetsinvesteringar 
såväl egna som externa lösningar 

 

5.2 Bostadssamordnare 
Det finns idag ingen uttalad funktion med det formella ansvaret för kommunens planering och 
uppföljning av bostäder. Med detta innebär det att det inte finns en samlad bild av behov och 
tillgång på bostäder.  
 
Bostadssamordnarens placering kan vara på fastighet eller på de förvaltningar som har behov 
av samlad planering av bostadsbehovet. Arbetet kan bedrivas likt lokalresursplaneraren och 
planeringen ska vara en del av kommunens planeringsdokument för framåtsikt och 
planeringsverktyg. 
 

5.3 Lokalresursplanerare 
Idag finns ingen funktion som har det formella ansvaret för kommunens planering och 
uppföljning av lokalresurser. Det innebär att det inte finns en samlad bild av behov och 
tillgång på lokalresurser samt att det är svårt att effektivisera lokalanvändningen. 
En funktion med uppdrag att arbeta med lokalresursplanering tillsätts. Funktionen föreslås 
placerad på fastighetsenheten för att ha nära kontakt med fastighetsförvaltare och nyttjande 
verksamhet.  
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5.4 Projekthantering 
Botkyrkas projektmodell skall användas och alla som på något sätt är inblandade i 
projektgenomförandet bör ha kunskap och utbildning i arbetssättet. 
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§ 210 
Tilläggsäskande - Förskolan Tranan  (KS/2015:708) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige beviljar utbildningsnämnden 6 miljoner kronor i 
investeringsmedel, att överföras till tekniska nämnden 2015.  
Anslaget finansieras genom ökad upplåning. 

  

Sammanfattning  
I flerårsplanen 2014-2017 beviljades 92 miljoner kronor i investeringsmedel 
och 6 miljoner kronor i inventariemedel till att bygga 12-avdelningsförskolan 
Tranan i Albydalen. Vid kompletterande markundersökning upptäcktes att 
marken är mycket sättningsbenägen. Detta medför 6 miljoner kronor i ökade 
kostnader för projektet, vilket ger en totalsumma på 98 miljoner kronor för pro-
jektet. Bygget av förskolan är en volyminvestering vilket innebär att utbild-
ningsnämnden har kompenserats för driftskostnader. 

Utbildningsnämnden har behandlat ärendet 2015-09-29, § 83.  

Särskilt yttrande  
Jimmy Baker (M), Kia Hjelte (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK Jönsson 
(M) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 
 
 

 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen 

2015-11-02 
 
Ärende 210 Tilläggsäskande – Förskolan Tranan (UF/2015:123) 

 
Det börjar snart blir mer regel än undantag att det kommer tilläggsäskanden gällande 
kommunens olika byggprojekt. Denna gång rör det en förskola som vi t.o.m. inte ens 
börjat bygga ännu!  
 
Förskolan Tranan planeras stå klar under 2017, det är ett par år kvar till dess och redan 
nu vill majoriteten lägga ett tilläggsäskande på sex miljoner kronor. Detta efter att en 
kompletterande markundersökning har utförts. Vid denna upptäcktes det att marken är 
mycket sättningsbenägen.  
 
Varför ser inte den styrande majoriteten S+V+MP till att förvaltningen utför en grundlig 
förundersökning från början av tomt, mark, byggnader o.s.v. vid ny- och 
ombyggnationer? Om det är så att förvaltningen inte har den kapaciteten eller 
kompetensen så föreslår vi att externa kompetenser på området används så att 
kommunen kan få en korrekt bedömning från början. 
 
Vi måste nå sätt att bygga billigare, göra bättre förarbeten och bättre projekteringar om 
det ska vara hållbart för framtiden.  
 
Kommunen och den styrande majoriteten måste värna bättre om skattebetalarnas pengar 
än vad som är fallet idag! 
 

 
Jimmy Baker  Kia Hjelte 
 
 
Stina Lundgren  Yngve RK Jönsson 





 

                                                                                                                  
 
 
 
 
 

 
 

 
Utbildningsnämnden                      SÄRSKILT YTTRANDE 

 
2015-09-29 

 
Ärende 7 Tilläggsäskande – Förskolan Tranan. (UF/2015:123) 
 
Ytterligare ett tilläggsäskande, denna gång för en förskola som vi inte ens börjat bygga 
ännu. Förskolan Tranan planeras stå klar under 2017, det är ett par år kvar till dess och 
redan nu vill ni lägga ett tilläggsäskande på sex miljoner kronor. Detta efter en 
kompletterande markundersökning har utförts av entreprenören. Vid denna upptäcktes 
det att marken är mycket sättningsbenägen. Varför gör man inte en grundlig 
förundersökning från början av tomt, mark, byggnader o.s.v. vid ny- och 
ombyggnationer?  Använd istället konsulter som är experter på området och få en 
korrekt bedömning från början. 
 
När ska dessa kraftiga tilläggsäskanden ta slut? 
 
Vi måste nå sätt att bygga billigare, göra bättre förarbeten och projekteringar om det ska 
vara hållbart för framtiden, samt att vi måste värna bättre om skattebetalarnas pengar! 
 
 
Stina Lundgren  Gül Alci  
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Utbildningsförvaltningen 
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Utbildningsförvaltningen   
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45 · Kontaktcenter 08-530 610 00 
E-post Mikael.caiman.larsson@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Dejan Smiljanic 
 
 
 
 

Utbildningsnämnden 

 
 7. Tilläggsäskande – Förskolan Tranan (UF/2015:123)  

 
Förslag till beslut  
Utbildningsnämnden äskar av kommunfullmäktige 6 mkr i investeringsmedel att överföras till tek-
niska nämnden 2015.  

 
Sammanfattning  
I flerårsplanen 2014-2017 beviljades 92 mkr i investeringsmedel och 6 mkr i inventariemedel till att 
bygga 12-avdelningsförskolan Tranan i Albydalen. Vid kompletterande markundersökning upptäcktes 
att marken är mycket sättningsbenägen. Detta medför 6 mkr i ökade kostnader för projektet, vilket ger 
en totalsumma på 98 mkr för projektet. Bygget av förskolan är en volyminvestering vilket innebär att 
utbildningsnämnden har kompenserats för driftskostnader.  

 
Bakgrund  
I flerårsplanen 2014-2017 beviljades 92 mkr i investeringsmedel och 6 mkr i inventariemedel till att 
bygga 12-avdelningsförskolan Tranan i Albydalen. Investeringsmedlen lades till 2015.  
Samhällsbyggnadsförvaltningen och därefter tekniska förvaltningen, projekterade Tranan under 2013 
och 2014 och därefter söktes bygglov. När bygglovshanteringen var färdig upphandlades en samver-
kansentreprenad.  

 
Behov utöver budget  
Den upphandlade entreprenören NCC gjorde under våren 2015 en omprojektering av förskolan Tra-
nan och tog fram en ny kalkyl. När kompletterande markundersökning utfördes upptäcktes att marken 
är mycket sättningsbenägen. Beräknade pålningslängder kommer inte att räcka och omgivningen 
måste där-för förstärkas med kalkpelare.  

 
Ekonomiska konsekvenser  
Utifrån den nya kalkylen uppskattar tekniska förvaltningen kostnaden för förskolan Tranan till 98 
mkr. Utbildningsnämnden äskar 6 mkr i investeringsmedel, att 2015 överföras till tekniska nämnden. 

 
 
Mikael Caiman Larsson   Dejan Smiljanic  
Förvaltningschef    Chef för ekonomistöd 
 
 
_________ 
Expedieras till  
KF 
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§ 211 
Projekteringsmedel för underlag till ramavtalsupphandling 
av förskolor (KS/2015:733) 
 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige beviljar utbildningsnämnden 14,2 miljoner kronor i 
projekteringsmedel, att överföras till tekniska nämnden.  

 
Anslaget finansieras genom ökad upplåning. Driftkostnader till följd av  
ramavtalsupphandlingen hanteras inom respektive nämnds ettårsplaner.  

Sammanfattning 
Då behovet av nyproduktion av förskolor kommer att vara stort under kom-
mande år, finns det starka arbetsmiljömässiga, tidsmässiga och ekonomiska 
argument för att upphandla en entreprenör som i samarbete med kommunen 
planerar, projekterar och producerar nya förskolelokaler. Projektet innebär 
en upphandling av en ramavtalsentreprenör med en avtalstid upp till 5 år i 
syfte att helt eller delvis genomföra om- och nybyggnation av 13 förskolor. 
Målet för projektet är att reducera produktionskostnaderna baserat på för-
skolor med enhetlig standard, erfarenhetsöverföring från projekt till projekt 
och som styrs med en samordnad organisation för samtliga objekt med 
kompetenser från berörda förvaltningar. 

Utbildningsnämnden har behandlat ärendet 2015-10-20, § 92.  

Yrkanden 
Jimmy Baker (M) och Kia Hjelte (M) lämnar ett tilläggsyrkande, bilaga.  

Ebba Östlin (S) yrkar avslag på Jimmy Bakers (M) och Kia Hjeltes (M) till-
läggsyrkande.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer först ordförandeförslaget under proposition och finner 
att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförandeförslaget.  
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Ordföranden ställer därefter avslag mot bifall på tilläggsyrkandet och finner 
att kommunstyrelsen avslår tilläggsyrkandet.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

  
 
 



 
Sid 1 (1) 

YRKANDE 
Kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 

2015-11-02 
 
Ärende 211 Projekteringsmedel för underlag till ramavtalsupphandling av 

förskolor (KS/2015/733) 
 

Vi står bakom förslaget som sådant men vill att det ska läggas till en aspekt i förslaget 
till beslut.  
 
Vi moderater anser det viktigt att vi, inom ramen för ramavtalsupphandlingen, har med 
tanken att göra det möjligt för mindre aktörer att kunna vara med och lägga anbud på 
delar av det kommande förskoleprojektet.  
 
Vi har ett lokalt näringsliv i Botkyrka som borde kunna komma att få vara en del av 
detta och liknande projekt. Vi skulle därför vilja att upphandlingen delas upp i vissa 
utvalda mindre delar, så att lokala företag kan kunna få vara med att lägga anbud på 
sådant som exempelvis elarbeten, takplattor, byggande av ett kök eller iordningställande 
av en utemiljö. 
 
Vi föreslår kommunstyrelsen/kommunfullmäktige besluta 
 
att det, i ordförandeförslaget, lyfts in att delar av det kommande projektet ska 

kunna delas upp, så att det lokala näringslivet får möjlighet att kunna lägga 
anbud på vissa delmoment. 

 
 
Jimmy Baker  Kia Hjelte 
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Referens Mottagare 
Dejan Smiljanic 
 
 
 

Utbildningsnämnden 
 
 
 
 
 

 
Projekteringsmedel för underlag till ramavtalsupphandling 
av förskolor, projektledning under genomförandet samt 
nödvändiga akutåtgärder utöver budgeterat PU 
 
Förslag till beslut 
Utbildningsnämnden föreslår kommunstyrelsen att äska projekteringsmedel 
om 14,2 miljoner kronor. Utbildningsnämnden föreslår att kommunfullmäk-
tige överför pengarna till tekniska nämnden.  
 
Besluten fattas under förutsättning att finansiering sker genom ökad upplå-
ning. Driftkostnader till följd av ramavtalsupphandlingen hanteras inom re-
spektive nämnds ettårsplaner.  
 
Sammanfattning 
Då behovet av nyproduktion av förskolor kommer att vara stort under kom-
mande år, finns det starka arbetsmiljömässiga, tidsmässiga och ekonomiska 
argument för att upphandla en entreprenör som i samarbete med kommunen 
planerar, projekterar och producerar nya förskolelokaler. Projektet innebär 
en upphandling av en ramavtalsentreprenör med en avtalstid upp till 5 år i 
syfte att helt eller delvis genomföra om- och nybyggnation av 13 förskolor. 
Målet för projektet är att reducera produktionskostnaderna baserat på för-
skolor med enhetlig standard, erfarenhetsöverföring från projekt till projekt 
och som styrs med en samordnad organisation för samtliga objekt med 
kompetenser från berörda förvaltningar. 
  
Bakgrund 
Mot bakgrund av den miljöinventering som tekniska nämnden haft i 
uppdrag att genomföra1, har tekniska förvaltningen, utbildnings-
förvaltningen och kommunledningsförvaltningen tagit fram ett förslag till 
hur insatser och prioriteringar gällande 13 förskoleenheter 2 kan 

                                                           
 

1 ”Kommunstyrelsen beslutar att tilldela tekniska nämnden 1 280 000 kronor för inventering 
av förskolor avseende fukt- och fuktrelaterade skador. Det finansieras från anslaget med me-
del till kommunstyrelsens förfogande.” (KS/2014:218) 
2)”Ametisten, Opalen, Kungstäppan, Myran, Tallen, Måsen, Staren, Svalan, Anemonen, 
Aspen, Gullvivan, Vallmon, Örtagården” 
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genomföras. Miljöinventeringen visar på att omfattande åtgärder måste 
genomföras och att det med stor sannolikhet innebär att flera av de 
inventerade byggnaderna behöver rivas och byggas upp på nytt. 
 
Åtgärder 
Det finns starka arbetsmiljömässiga, tidsmässiga och ekonomiska argument, 
för att genomföra upphandling av en entreprenör som i samverkan med 
kommunen genomför projektet för att effektivisera produktion av kommu-
nens behov av listade förskolelokaler. Efter genomförd upphandling tecknas 
ett upphandlingskontrakt på 5 år avseende samverkan där kommunens roll i 
projektering och produktion stärks. Projektet ska ha som styrande delar att 
planering, projektering och produktion ska genomföras gemensamt för att 
parterna tillsammans ska lära av genomförd process och över tid justera ar-
betsmetodik. På så sätt skapas möjlighet för såväl beställaren som entrepre-
nören att gemensamt hitta sätt att effektivisera produktionen. Sådana effek-
tiviseringar kan t ex handla om samordning av tidplaner för produktion, pro-
jektering, materialval, lokalfunktionsprogram etc. 
 
För att arbeta nära och i samverkan med entreprenören behöver kommunen 
säkra att rätt resurser och kompetenser finns dedikerade till avtalet och pro-
jektet. Förvaltningarna har gjort bedömning att det för att genomföra pro-
jektet kommer att krävas utökade personalresurser på tekniska förvaltning-
en, 2åa byggprojektledare, på kommunledningsförvaltningen VO upphand-
ling, 0,5 åa upphandlare samt på utbildningsförvaltningen, 0,5 åa lokalsam-
ordnare. 
 
Efter genomförd upphandling av entreprenör påbörjas projekteringen i form 
av ritningar, tekniska beskrivningar etc av förskolelokaler tillsammans med 
entereprenören. Projekteringen kommer att ske utifrån det lokalprogram för 
förskolor, som utbildningsförvaltningen tagit fram. Projekteringskostnaden 
uppskattar tekniska förvaltningen till 7 mkr. Kostnaden förutsätter att pro-
jekteringen i stora delar kan återanvändas i kommande produktion. I annat 
fall kan kostnader tillkomma för att projektera en förskola som har annan 
planlösning/utformning. 
 
Ekonomiska konsekvenser 
 
Tekniska förvaltningen bedömer att projektet sammantaget kostar 20,2 mil-
joner kronor att genomföra enligt föreslagen modell. Utbildningsnämnden 
äskar således 14,2 miljoner kronor i investeringsmedel, att överföras till 
tekniska nämnden, av kommunfullmäktige. Kostnader för upphandlare och 
lokalsamordnare som ska enligt nuvarande regelverk inte belasta investe-
ringsmedel. Drift-kostnader för projektet i form av personalförstärkning för 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  3[3] 
Utbildningsförvaltningen 

 2015-09-15 Dnr  UF/2015:196 
 

upphandlare och lokalsamordnare får hanteras i kommunens respektive 
nämnds ettårsplan.  

 
Extra ordinära åtgärder i form av akuta åtgärder utöver budgeterade PU 
åtgärder i berörda förskolor är beräknad till 2,0 miljoner kronor och behöver 
genomföras för att utbildningsförvaltningen ska kunna fortsätta bedriva 
verksamhet i befintliga lokaler i avvaktan på att nyproduktion sker enligt 
den tidplan som tas fram av kommunen och upphandlad entreprenör.  
Frågan om tekniska nämndens behov av underhållsmedel får hanteras i 
kommunens ettårsplan.  

 
Investeringsmedel om 14,2 miljoner kronor äskas av utbildningsnämnden 
för projektledning och projektering. 

 
Projektkostnader 
 

Åtgärd Inv kost år  
(Mkr) 

Driftkost år 
(Mkr) 

Projektledning TF (2 åa i 5 år) 7,2  
Upphandlare KLF (0,5 åa i 5 år)  0,4 
Lokalsamordning UF (0,5 åa i 5 år)  0,4 
Projektering 7,0  
Extra ordinära åtgärder  2.0 
   
Summa kostnad per år 14,2 1,2 

 
 
 
Förvaltningschef Ekonomichef 
Mikael Caiman Larsson Dejan Smiljanic 

 
 
 
Expedieras till: 
KS 
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§ 212 
Upphävande av detaljplan för Vårsta centrum (KS/2015:750)  
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  
 
1. Kommunfullmäktige antar samhällsbyggnadsnämndens förslag till  

detaljplan med kompletterande planbestämmelser för Vårsta centrum  
(dp 71-06x).  

 
Kommunstyrelsen beslutar för egen del:  
 
2. Kommunstyrelsen godkänner att Länsstyrelsen upphäver detaljplan för 

Vårsta centrum (dp 71-06x) antagen i kommunfullmäktige 2015-06-16, 
§ 107.  

 
Sammanfattning  
Kommunfullmäktige har den 16 juni 2015, § 107, antagit detaljplan för 
Vårsta centrum (dp 71-06x).  
 
Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 § första stycket, 5 pkt. plan- och 
bygglagen beslutat att prövning skall ske av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
Planområdet ligger intill Dalvägen som är primär transportled för farligt 
gods. Structor Riskbyrån har fått i uppdrag av kommunen att beskriva och 
bedöma storleken på aktuella olycksrisker i samband med den nya detalj-
planen för Vårsta centrum. Kommunen har följt Structors rekommendation-
er vad gäller de nya bostädernas avstånd till Dalvägen. 
 
Länsstyrelsen har under hand framfört att även den gamla bebyggelsen som 
delvis ligger inom 30 meter från Dalvägen behöver skyddas av på plankar-
tan reglerande riskreducerande åtgärder. Kommunen har endast delvis till-

 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Kommunstyrelsen  

 2015-11-02  Dnr   KS/2015:750  
 

godosett Länsstyrelsens önskemål och redovisat vissa åtgärder på plankar-
tan. 
 
Länsstyrelsens ytterligare krav, som riskutredningen ej kan motivera, är  
följande: 
-glas ska utföras i lägst brandteknisk klass EW30 
-friskluftsintag ska riktas bort från vägen 
-det ska vara möjligt att utrymma bort från vägen på ett säkert sätt inom 
hela planområdet. 
 
Då kommunen inte beaktat samtliga synpunkter kan den antagna planen in-
nebära att den befintliga bebyggelsen blir olämplig med hänsyn till männi-
skors hälsa och säkerhet. 
 
Då endast en fastighetsägare är berörd gör Länsstyrelsen bedömningen att 
planen ej behöver bli föremål för ny granskning. Ägaren till Vårsta Centrum 
har skriftligen godkänt att redovisade kompletteringar görs på plankartan. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet 2015-10-20, § 350 re-
spektive § 351.  
 
Särskilt yttrande  
Östen Granberg (SD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  
_____   
 
Expedieras till: 
Länsstyrelsen 
Kommunfullmäktige 
 
 
  



   
 
 
 
 
Särskilt yttrande 
 
Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige 2015-11-02 
 
Ärende 212 Upphävande av detaljplan för Vårsta centrum och antagande av 
reviderad detaljplan för Vårsta centrum 
 
Vårsta centrum har under en tid varit i behov av upprustning och renovering. Därför ser 
Sverigedemokraterna positivt på att Vårsta centrum får ett välbehövligt lyft. Att centrumet 
nu får en stor möjlighet att utvecklas och att medborgarnas vardag förenklas med ett ökat 
butiksutbud är även det något vi Sverigedemokrater ser positivt på. Vi kan dock konstatera 
att landmärket och bostadshuset som skall byggas inte estetiskt matchar det övriga 
bostadsbestånd som redan finns i Vårsta. Vi hoppas på en snabb företagsetablering i de nya 
lokalerna som byggs så att centrumet inte hamnar i ekonomiskt trångmål. Att alla Botkyrkas 
stadsdelar utvecklas i lagom takt samt att fler företag kan etableras i kommunen är något 
Sverigedemokraterna ser som mycket positivt, nyckelordet är lagom. 
 
 
 
 
För Sverigedemokraterna Botkyrka 
 
Östen Granberg 
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§ 351 
Godkännande av detaljplan med kompletterande planbe-
stämmelser för Vårsta centrum (sbf/2015:385) 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden godkänner detaljplan med kompletterande plan-
bestämmelser för Vårsta centrum och överlämnar detaljplanen till kommun-
fullmäktige för antagande. 
 
Sammanfattning 
Planområdet ligger intill Dalvägen som är primär transportled för farligt 
gods. Structor Riskbyrån har fått i uppdrag av kommunen att beskriva och 
bedöma storleken på aktuella olycksrisker i samband med den nya detaljpla-
nen för Vårsta centrum. Kommunen har följt Structors rekommendationer 
vad gäller de nya bostädernas avstånd till Dalvägen. 
 
Länsstyrelsen har under hand framfört att även den gamla bebyggelsen som 
delvis ligger inom 30 meter från Dalvägen behöver skyddas av på plankartan 
reglerande riskreducerande åtgärder. Kommunen har endast delvis tillgodo-
sett Länsstyrelsens önskemål och redovisat vissa åtgärder på plankartan. 
 
Länsstyrelsens ytterligare krav, som riskutredningen ej kan motivera, är föl-
jande: 
-glas ska utföras i lägst brandteknisk klass EW30 
-friskluftsintag ska riktas bort från vägen 
-det ska vara möjligt att utrymma bort från vägen på ett säkert sätt inom hela 
planområdet. 
 
Då kommunen inte beaktat samtliga synpunkter kan den antagna planen in-
nebära att den befintliga bebyggelsen blir olämplig med hänsyn till männi-
skors hälsa och säkerhet. 
 
Ärendet 
Kommunfullmäktige har den 16 juni 2015,§ 107, antagit detaljplan för 
Vårsta Centrum (dp 71-06x). 
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 2015-10-20 Dnr   sbf/2015:385 
 

Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 § första stycket, 5 pkt. plan- och 
bygglagen beslutat att prövning skall ske av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
Då endast en fastighetsägare är berörd gör Länsstyrelsen bedömningen att 
planen ej behöver bli föremål för ny granskning. Ägaren till Vårsta Centrum 
har skriftligen godkänt att redovisade kompletteringar görs på plankartan. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-10-19, utgör 
underlag för beslutet. 
 
 
Expedieras till 
Planadministratör 
Kommunfullmäktige 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-10-19  Dnr  sbf/2015:385  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-530 613 98 / Sms·· E-post marina.pavlova@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Sigvard Andersson  
Marina Pavlova 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 
 
 
 
 

Godkännande av detaljplan med kompletterande planbestäm-
melser för Vårsta centrum (plannr: 71-06x), Botkyrka kommun 
  
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden godkänner detaljplan med kompletterande 
planbestämmelser för Vårsta centrum och överlämnar detaljplanen till 
kommunstyrelsen för antagande. 

 
Sammanfattning 
Kommunfullmäktige har den 16 juni 2015,§ 107, antagit detaljplan för 
Vårsta Centrum (dp 71-06x). 
Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 § första stycket, 5 pkt. plan- och 
bygglagen beslutat att prövning skall ske av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
 
Bakgrund 
 
Planområdet ligger intill Dalvägen som är primär transportled för farligt 
gods. Structor Riskbyrån har fått i uppdrag av kommunen att beskriva och 
bedöma storleken på aktuella olycksrisker i samband med den nya detalj-
planen för Vårsta centrum. Kommunen har följt Structors rekommendation-
er vad gäller de nya bostädernas avstånd till Dalvägen. 
Länsstyrelsen har under hand framfört att även den gamla bebyggelsen som 
delvis ligger inom 30 meter från Dalvägen behöver skyddas av på plankar-
tan reglerande riskreducerande åtgärder. Kommunen har endast delvis till-
godosett Länsstyrelsens önskemål och redovisat vissa åtgärder på plankar-
tan. 
 
Länsstyrelsens ytterligare krav, som riskutredningen ej kan motivera, är föl-
jande: 
-glas ska utföras i lägst brandteknisk klass EW30 
-friskluftsintag ska riktas bort från vägen 
-det ska vara möjligt att utrymma bort från vägen på ett säkert sätt inom 
hela planområdet. 
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Då kommunen inte beaktat samtliga synpunkter kan den antagna planen in-
nebära att den befintliga bebyggelsen blir olämplig med hänsyn till männi-
skors hälsa och säkerhet. 
 
Då endast en fastighetsägare är berörd gör Länsstyrelsen bedömningen att 
planen ej behöver bli föremål för ny granskning. Ägaren till Vårsta Centrum 
har skriftligen godkänt att redovisade kompletteringar görs på plankartan. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                     Vy från korsningen Södertäljevägen/Dalvägen. Söder om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 
SAMHÄLLSBYGGNADSFÖRVALTNINGEN 
 
 
 
 
 
Magnus Andersson Marina Pavlova  
samhällsbyggnadschef planarkitekt 
 
 
Bilagor: 
• Plankarta med bestämmelser 
• Plan- och genomförandebeskrivning 
• Länsstyrelsens delbeslut 2015-07-04 
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Utredningar: 
Nedanstående utredning biläggs inte, men kan rekvireras genom mail till 
plan@botkyrka.se. 
 

 
• En riskbedömning (Structor Riskbyrå AB, 2015-03-20) 
 
 
_________ 
Expedieras till 
planadministratör  
kommunfullmäktige via kommunstyrelsen  
 
Kommunfullmäktiges beslut expedieras till: 
planadministratör på samhällsbyggnadsförvaltningen 
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Inledning 

Detaljplanearbetet för Vårsta centrum 
genomförs med normalt 
planförfarande. Arbetet med att ta fram 
en detaljplan regleras i plan- och 
bygglagen, PBL och kan delas in i 
olika skeden. 

Detaljplanen ska ge en samlad bild av 
markanvändningen och hur miljön är 
tänkt att förändras och bevaras. Under 
samrådsskedet tas ett förslag till 
detaljplan fram och berörda ges 
möjlighet att lämna synpunkter på 
förslaget. Därefter sker en bearbetning 
av planförslaget som sedan blir 
föremål för granskning. I 
antagandeskedet godkänns detaljplanen 
av samhällsbyggnadsnämnden innan 
den antas av kommunfullmäktige. Efter antagande vinner detaljplanen laga 
kraft, under förutsättning att den inte överklagas.  

 

 

 

 

 
 
MEDVERKANDE TJÄNSTEMÄN 
Lisa Bodinger, projektledare                                   Stadsbyggnadsenheten 
Sigvard Andersson, projektledare Stadsbyggnadsenheten 
Olof Karlsson, planarkitekt Stadsbyggnadsenheten 
Marina Pavlova, planarkitekt Stadsbyggnadsenheten 
Anders Forsberg, miljöutredare Miljöenheten 
Serop Bidros, trafikplanerare                                  Gata- och parkenheten 
Natalia Kotik, VA-ingenjör VA-enheten 
 
E-post: marina.pavlova@botkyrka.se 
Telefon: 08-530 613 98 
  

Plan- och bygglagen 1987:10 ersattes i maj 2011 av Plan- och bygglagen 
2010:900. Arbetet med föreliggande detaljplan inleddes efter maj 2011 och 
har därför utformats och handlagts med stöd av den nya lagen. 

Uppdrag Plan- Plan-  Antagande   Laga kraft   Genomförande
 samråd     granskning      
 
 
    

mailto:marina.pavlova@botkyrka.se
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           PLANBESKRIVNING 

 

INLEDNING 

Handlingar 

• Plankarta med grundkarta och bestämmelser 
• Denna plan- och genomförandebeskrivning 
• Behovsbedömning av miljöpåverkan 
• Samrådsredogörelse 
• Granskningsutlåtande  
• Illustrationsplan, perspektiv och planlösningar 

 
Övriga handlingar  

• Fastighetsförteckning  
• Översiktlig naturinventering över Vårstaravinen (Botkyrka kommun, 2012) 
• Geoteknisk utredning (Geotekniska byrån AB, 2013 (reviderad 2014)) 
• Geotekniskt PM (Geotekniska byrån AB 2014-04-14) 
• Geoteknisk utredning (Geotekniska kontoret, 1981) 
• Markundersökning (D-miljö AB, 2005) 
• En trafikbullerutredning (Structor Akustik AB, 2014-10-16) 
• En solstudie (Wijgård & Hjorth Arkitekter AB, 2014-10-15) 
• En flyghinderanalys (LFV, Teknik & Projekt, 2014-11-14)  
• PM Dagvatten (Norconsult AB, 2014-11-17) 
• En riskbedömning (Structor Riskbyrån AB, 2015-03-20) 
 
Planens syfte 

Syftet med detaljplanen är att utveckla Vårsta centrum med bostäder och 
handel så att platsen kan leva dygnet runt och få ett ökat utbud. Utbyggnaden 
ska stärka centrumets identitet och bli en väl fungerande mötespalts för 
Vårstaborna. Planförslaget möjliggör uppförande av ett högre bostadshus i 
den norra delen av centrumfastigheten där det idag finns en handelslokal. 
Bostadshuset varierar mellan 11 och 12 våningar och innefattar upp till 53 
lägenheter, där de två nedersta våningsplanen nyttjas för centrumändamål. 
Nya bostäder i Vårsta centrum bidrar till mer varierade funktioner samt ökad 
trygghet under olika delar av dygnet. En högre byggnad blir ett landmärke i 
området. 

 

Bakgrund 

Billackeringsbolaget i Tumba AB, tidigare ägaren till Vårsta C, kom år 2008 
med en ansökan om planändring som ger möjlighet att utveckla Vårsta 
centrum med nya bostäder och handel. Kommunstyrelsen beslöt att ge 
samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram en detaljplan för Värsta 
Centrum den 6 oktober 2008. Samhällsbyggnadsnämnden beslöt att ge 
samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att ta fram en detaljplan för Vårsta 
Centrum i december 2008. Då gällde Plan- och bygglagen 1987. 2010 kom 
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en ny lagstiftning. För att detaljplanen ska kunna upprättas enligt aktuell 
lagstiftning så behövdes ett förnyat uppdrag ges. 
 
Den nya ägaren till Vårsta 1:58 AB som omfattar Vårsta Centrum har 
framfört önskemål om att återuppta arbetet med den planändring som 
inleddes genom beslut i kommunstyrelsen den 6 oktober 2008. 
Kommunstyrelsen lämnade i januari 2012 uppdrag till samhällsbyggnads- 
nämnden att ta fram förslag till detaljplan. I samma beslut fick 
kommunledningsförvaltningen i uppdrag att ta fram erforderliga avtal. I 
januari 2012 godkände KS ett förslag till ramavtal med exploatören och gav 
samhällsbyggnadsnämnden förnyat uppdrag att ta fram en detaljplan för 
Vårsta centrum. Samhällsbyggnadsnämnden godkände 2014-05-20 § 135 att 
förslaget till detaljplan för Vårsta centrum går ut på samråd. Planförslaget  
har varit på samråd under tiden 2014-06-02 till 2014-06-23. Annons var 
införd i lokaltidningen Mitt i Botkyrka-Salem den 27 maj 2014. 
Samrådsmöte om en ny detaljplan för Vårsta centrum ägde rum i 
Malmsjöskolan 11 juni 2014. Samrådsmöte var en del av ett Grödinge 
dialogforum för Vårsta centrum. Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2014-
12-09, § 350 om granskning av planförslaget. Detaljplanen har varit på 
granskning under tiden 22 december 2014 till 30 januari 2015. Kungörelse 
har varit införd i Dagens nyheter 2014-12-21. Samhällsbyggnadsnämnden har 
efter genomförd planprocess godkänt detaljplanen 2014-04-14 §106 och 
överlämnat planen till kommunstyrelsen för antagande. Kommunstyrelsen 
föreslog till Kommunfullmäktige att anta Samhällsbyggnadsnämndens 
förslag till detaljplan för Vårsta centrum samt godkände exploateringsavtalet 
2015-06-08 § 122. Kommunfullmäktige beslutade att anta detaljplan för 
Vårsta Centrum 2015-06-16 § 107. Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 
§ första stycket, 5 pkt. plan- och bygglagen beslutat att prövning skall ske av 
kommunfullmäktiges beslut att anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
Planens läge, areal och markägoförhållanden 

Planområdet är beläget i Vårsta centrum och avgränsas i söder av 
Södertäljevägen och i öster av Dalvägen. Väster om planområdet finns en 
kommunal grundskola, Malmsjö skola, och i norr en gång- och cykelbana.  

 
Fastigheten Vårsta 1:58 är en bebyggd fastighet som huvudsakligen nyttjas 
för butik-, restaurang- och vårdändamål. Fastigheten omfattar 5 714 kvm och 
ägs av Vårsta 1:58 AB. Fastigheterna Vårsta 1:118 och 1:187 som berörs av 
förslaget ägs av Botkyrka kommun. 
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                Illustrationen visar planområdets läge i Vårsta 

             

             

            TIDIGARE STÄLLNINGSTAGANDEN 

 
Översiktliga planer 

Planområdet ligger inom tätorten Vårsta. Botkyrka kommun har tagit fram en 
ny översiktsplan, som antogs av Kommunfullmäktige 2014-05-22 och laga 
kraft i juni 2014. Enligt den nya översiktsplanen föreslås Vårsta centrum 
stärkas som en tyngdpunkt för bostadsbebyggelse, kollektivtrafik, handel och 
service.  

 

Detaljplaner 

För planområdet gäller detaljplan Stadsplan för Centrala Vårsta Pl 70-26, 
fastställd 1980-11-03. Större delen av planområdet är avsatt för centrum och 
parkering. I väster finns en mindre del som är avsedd som parkmark. Väster 
om planområdet gäller detaljplan för Malmsjö skola mm, Dp 70-38, laga 
kraft 2009-05-21 och medger skoländamål.  
 
Riksintressen 

Det finns inga riksintressen i området.  
 
Strandskydd 

Planområdet ligger cirka 80 meter från Malmsjön. För den del av 
planområdet som ligger inom 100 meter från Malmsjön är strandskyddet 
upphävt. 
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Illustrationen visar 100 meters strandskydd från Malmsjön (blått fält). 

 
 

KOMMUNALA BESLUT I ÖVRIGT  

 
Behovsbedömning/Miljöbedömning 

För detaljplaner ska kommunen göra en behovsbedömning, för att avgöra om 
en miljöbedömning ska göras eller inte. Resultatet av behovsbedömningen 
blir ett ställningstagande till om detaljplanens genomförande kan antas 
medföra en betydande miljöpåverkan eller inte. Behovsbedömningen görs 
utifrån de kriterier som finns i bilaga 4 och, i förekommande fall, bilaga 2 till 
MKB-förordningen och enligt PBL 5:18. Kriterierna handlar bland annat om 
riskerna för människors hälsa eller för miljön, det berörda områdets sårbarhet 
på grund av till exempel överskridna miljökvalitetsnormer eller kulturarvet 
och påverkan på skyddad natur.  
 

Sammanfattning av behovsbedömningen 

Detaljplanen bedöms sammantaget inte ge upphov till betydande 
miljöpåverkan. De miljöaspekter som detaljplanen främst bedöms påverka 
och påverkas av är dagvatten, natur, buller och skredrisk.  
Planförslaget innebär att de trafikerade ytorna inom planområdet kommer att 
öka och därmed också mängden förorenat dagvatten. En dagvattenutredning 
behöver visa hur det förorenade dagvattnet ska tas omhand innan det når 
Malmsjön. Risken för framtida översvämningar bör också beaktas i 
dagvattenutredningen. Förutsättningarna för att rena dagvattnet bedöms vara 
goda inom planområdet och påverkan på Malmsjön bedöms därmed bli liten. 
En dagvattenutredning ska tas fram. Hur dagvattnet skall hanteras bör 
redovisas inför antagande av planen. 
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I planområdets västra kant löper en bäckravin i nord-sydlig riktning. På 
denna sträcka är bäcken kulverterad vilket medför att naturvärdena är lägre 
än de annars skulle vara. Bäckravinen har sannolikt betydelse som lokal 
ekologisk spridningslänk mellan Vinterskogens naturreservat ca 800 m norrut 
och naturen vid Malmsjön söder om planområdet. En stor del av vegetationen 
i ravinen kommer att tas bort för att ge plats för parkeringsplatser. Omsorg 
behöver läggas på att bevara värdefulla träd och buskar och att behålla ett 
smalare grönt stråk i planområdets västra kant.  
 
Med utgångspunkt från Botkyrkas bullerkartläggning bedöms riktvärdena för 
buller vid bostäder klaras vid det planerade höghuset. Inlastningsområdet på 
höghusets västra sida behöver utformas så att utomhusriktvärdena för 
industribuller klaras vid lägenheterna. Planområdet ligger inom ett s.k. 
aktsamhetsområde vad gäller skredrisk enligt kommunens översiktsplan. Det 
innebär att en noggrann geoteknisk bedömning/utredning behöver göras av 
platsen för det nya höghuset innan höghuset uppförs. 

 
Klimatstrategi för Botkyrka 

Botkyrka kommun har arbetat fram en klimatstrategi med målsättningen att 
bland annat minska utsläppen av växthusgaser. Klimatstrategin pekar främst 
på fyra områden: 
 
a. Fossilbränslefri kommunal organisation senast år 2015 
b. Fossilbränslefritt Botkyrka senast år 2030 
c. Klimatneutral kommunal organisation senast år 2020 
d. Klimatneutralt Botkyrka senast år 2040 
 

De sex hållbarhetsutmaningarna  

 
År 2004 skrev Botkyrka kommun under en europeisk deklaration om hållbar 
utveckling, Ålborg+10-deklarationen. För att öppna hållbarutveckling har 
Botkyrka kommun tagit fram sex hållbarhetsutmaningar som ska vara 
vägledande i arbetet med planläggning av nya områden. Planarbetet kommer 
att ske med utgångspunkt från dessa sex utmaningar. 
 
Botkyrkaborna har arbete 

Botkyrkaborna känner sig hemma 

Botkyrka har de bästa skolorna 

Botkyrkaborna är friska och mår bra 

Botkyrkaborna bidrar inte till klimatförändringar 

Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin 

 
Detaljplanen medger cirka 53 nya lägenheter och nya arbetsplatser genom att 
centrumet expanderar med ny lokalyta och bostäder. Utbyggnaden av 
centrumet innebär därmed både utökade möjligheter till lokal boendekarriär 
och en förstärkning av centrumbildningen. Boende i Vårsta får tillgång till 
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nya bostäder samt utökad service. Centrumet blir mer varierat med flera 
funktioner och mötesplatser. De nya bostäderna ligger centralt i Vårsta med 
tillgång till god service och kollektivtrafik samt närhet till natur och gång- 
och cykelstråk. Detta skapar bättre hälsa och tillgänglighet. Närheten innebär 
även en minskning av beroendet av bil för de som bor i Vårsta. Detta kan på 
sikt minska bidraget till klimatförändringarna.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 

                          Figur 1. Värderosen 
 

 
 

FÖRUTSÄTTNINGAR 

 

Geotekniska förhållanden 

I norra planområdet, vid det planerade bostadshuset består jordlagren av 
morän, troligen med inblandning av sten eller block. Den befintliga 
byggnaden är delvis grundad direkt på berg. (Pantzar, 2014) 
 
Vid den planerade vändplanen, i nordvästra delen av planområdet, finns ett 
tunt humuslager ovanpå en finkorning friktionsjord med hög silthalt. Jorden 
är relativt tät och vatten infiltreras långsamt. Ingen grundvattenyta har 
uppmätts. (Pantzar, 2013) 
 
Planområdet ligger inom Vårsta grundvattenförekomst.  
 
Radon  

Planområdet ligger inom högriskområde för radon. Ingen radonmätning har 
gjorts inom planområdet.  
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Markföroreningar 

Inom planområdet har det tidigare funnits en bensinstation. Det har inte varit 
några andra verksamheter på platsen. Platsen är idag en asfalterad parkering. 
När bensinstationen avvecklades gjordes en markundersökning (D-miljö, 
2005). Sammanlagt 25 jordprov togs på åtta provtagningspunkter. Fyra 
stycken jordprover från fyra olika provtagningspunkter skickades iväg för 
analys av BTEX (bensen, toluen, etylbensen, xylen) samt fraktionering av 
alifatiska och aromatiska kolväten i enlighet med Naturvårdsverkets rapport 
4889 på ackrediterat laboratorium (AnalyCen Nordic AB). 
 
Vid analys på ackrediterat laboratorium av de fyra jordproverna kunde inga 
halter över analysmetodens detektionsgräns noteras. Inga synliga eller 
misstänkt förorenade områden har i samband med undersökningen 
observerats på fastigheten. Av den utförda undersökningen och de analyser 
som utförts bedöms det inte föreligga någon risk för att petroleum- 
föroreningar förekommer i marken på fastigheten. Den nedlagda 
bensinstationen bedöms därmed inte påverka den planerade 
markanvändningen negativt.  
 
Risk för skred och eller höga vattenstånd 

Planområdet ligger inom aktsamhetsområde för skred och ras. En geoteknisk 
undersökning är utförd i samband med uppförande av befintlig 
centrumbyggnad (Geotekniska kontoret, 1981). Jorden består i stort av ett 0 - 
ca 10 m mäktigt lager av sediment som vilar på morän och/eller berg. 
 

Fornlämningar 

Inga kända fornlämningar finns inom planområdet. Om fornlämningar 
påträffas under byggtiden ska arbetet omedelbart avbrytas och fyndet 
rapporteras till Länsstyrelsen, i enlighet med Kulturminneslagen. 
 

Natur 

 
Mark och vegetation 

Öster och söder om centrumbyggnaden finns en stor parkeringsplats för 
verksamheternas besökare och personal. I väster finns ett naturmarksparti 
som ansluter till Vårstaravinen. En översiktlig inventering av skogen i 
Vårstaravinen har gjorts vilken visar att det lilla naturområdet har samma 
växtlighet som ravinens huvudfåra. Även om bäcken är kulverterad tyder 
vegetationen på en förhållandevis hög vattennivå med fuktighet året om, 
något som förstärks av att beskuggningen från träd- och växtskiktet är hög. 
Fullvuxna alar och aspar dominerar i trädskiktet. Träden längs kanterna är 
grövre och har mest välutvecklade kronor. I mellanskiktet finns mestadels 
hägg i olika storlekar, men även flerstämmig sälg samt lönn och lind. Hassel 
och skogskornell dominerar i buskskiktet.  
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Det finns ett flertal krokiga och lutande växtformer, främst bland häggarna 
som lätt får en slokande form i skuggan av andra träd. Det finns även döda 
stammar, både på marken och stående. 
 
Lövträdsblandningen i kombination med det täta buskaget och förekomsten 
av lämpliga häckningsplatser tyder på att detta troligen är en bra fågelbiotop 
som tillför upplevelsevärden till området. Läget mellan blandlövskogen vid 
Malmsjöns strand och den stora ravinen i norr tyder på att området kan ha 
betydelse som ekologisk spridningslänk i lokal skala. 

 

               Landskapsbild 

I Vårsta sluttar marken mot söder vilket gör att Vårsta centrum ligger i en 
lågpunkt. I närområdet finns flera höjdryggar vilka förstärker 
landskapsbilden.  
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 
Ravinen 
 
 
Lek och rekreation 

Närmaste lekplats ligger 200 meter sydost om planområdet. För att ta sig dit måste 
Dalvägen passeras. Skolgårdens lekplats direkt väster om planområdet kan nyttjas 
till lek under kvällar och helger, då skolan är stängd. Söder om planområdet intill 
Malmsjön finns en nyanlagd park, Strandparken.  
 

Naturmiljö 

Ungefär 900 meter norr om planområdet finns ett naturområde med höga 
naturvärden och utgörs av ett Natura 2000 område. Ett Natura 2000 område 
är ett nätverk av värdefulla naturområden och skyddas inom EU. Nätverket 
har skapats för att motverka utrotningen av djur och växter och för att 
förhindra att deras livsmiljöer försvinner. Sörmlandsleden går genom skogen 
med möjlighet för vandring.  
 
 

 
 
 
 



BOTKYRKA KOMMUN  Antagandehandling 14 [41] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen rev. 2015-10-15 
Planenheten SBN: 2015-11-10 
  
 

71-06x 

Bebyggelseområden 

 
Bostäder 

Inom planområdet finns idag en centrumanläggning från 1960-talet. I norr 
avgränsas planområdet av villabebyggelse från 1950- och 60- talet och i 
sydväst av en villa uppförd på 1930-talet. Väster om planområdet ligger 
Malmsjö skola som uppfördes på 1950-talet med en tillbyggnad från 2011. 
Öster om planområdet finns flerbostadshus och villor uppförda under 1950- 
och 60-talet. 
 
  
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

De två översta bilderna visar centrumbyggnaden. De två nedersta bilderna visar Malmsjö skola.  
 
 

               Service 

Två förskolor finns i närheten av planområdet. Älvan förskola, ca 200 meter 
nordväst om planområdet och Trollgården förskola ca 650 meter nordöst om 
planområdet. Malmsjöskola, åk F-9, ligger direkt väster om planområdet. 
Närmaste gymnasium finns i Tumba. Inom planområdet finns en större 
livsmedelsbutik, post, restaurang, frisör- och skönhetssalong samt veterinär. 
Större kommersiellt utbud finns i Tumba centrum. 
 

Tillgänglighet och trygghet 

Planområdet sluttar mot söder och nivåskillnaden i området är ca 3 meter.  
               
               Byggnadskultur och gestaltning 

I anslutning till planområdet finns inga kulturmiljöer som är skyddade enligt 
kulturmiljölagen. Skolbyggnaden väster om planområdet är dock av 
kulturhistoriskt värde och är i gällande detaljplan skyddad med litet q, vilket 
innebär att byggnadens yttre karaktär ska bevaras.  
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Teknisk försörjning 

 

Gatunät, gång- cykel- och mopedtrafik 

Planområdet nås via en angöringsgata från Dalvägen (väg 226). Söder om 
planområdet finns Södertäljevägen (väg 225) med ett körfält i vardera 
riktningen. Dalvägen/Södertäljevägen möts i en cirkulationsplats sydöst om 
planområdet.  
 
För uppskattning av trafikflödet har uppgifter från Trafikverket använts. 
Uppgifterna gör gällande att 2013 trafikerades sträckan av Dalvägen i 
anslutning till planområdet i genomsnitt av runt 9600 fordon per dag varav 
omkring 780 stycken var lastbilar. Södertäljevägen (väg 225) trafikeras i 
genomsnitt av runt 7950 fordon per dag varav omkring 850 stycken var 
lastbilar. De trafikmängder som uppmättes 2013 bedöms kunna representera 
de trafikmängder som trafikerar vägen i dagsläget. Trafikflödet på Dalvägen 
uppskattas till 12 365 fordon/dygn år 2030 enligt genomförd 
bullerutredningen. 
 
Längs Dalvägen och Södertäljevägen finns cykelstråk, varav det senare i 
blandad trafik. I norr finns en gång- och cykelväg som förbinder östra Vårsta 
med Malmsjö skola. Den ansluts också till huvudcykelstråket längs 
Dalvägen, som leder till Tumba centrum. Väster om planområdet finns en 
gångväg som leder gående från parkeringen i söder till gång- och cykelvägen 
i norr.  
 
Kollektivtrafik 

Dalvägen trafikeras av busslinje 716, 717, 727, 729, 783 och 795. Linje 716 
trafikerar sträckan Tumba station – Bremora som under rusningstrafik avgår 
var 15:e minut, övriga tider ca en gång i halvtimmen. Busslinje 727 trafikerar 
sträckan Tumba station – Skanssundet och avgår några gånger om dagen. 
 

Bil- och cykelparkering, varumottagning, utfarter  

Inom centrumfastigheten finns två besöksparkeringar samt parkering till 
personalen, en i söder och en i öster med sammanlagt ca 50 parkeringsplatser. 
Idag finns ett överskott av parkeringsplatser. Inom centrumfastigheten finns 
ca 15 cykelparkeringsplatser. 
  
För att leverera varor till centrumets butiker backar lastbilar från 
förlängningen av Ringvägen i norr mot lastkajen i den nordvästra delen av 
centrumbyggnaden.  
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Bilden visar gång- och cykelvägen mellan Dalvägen och  
Malmsjö skolan samt Ringvägens förlängning och 

                    inlastningszonen för Vårsta centrum 
 

Vatten, avlopp och dagvatten 

Vatten och avlopp finns utbyggt i området och planområdet kan anslutas till 
befintligt nät. Idag finns en anslutningspunkt söder om centrumfastigheten. 
Regnvatten som faller inom området rinner till den närbelägna Malmsjön, där 
kommunen och VA-kollektivet satsat stora resurser för att nå den goda 
vattenkvalitet sjön har idag. Dagvatten leds från området ned i de två små 
dagvattendammar som finns i parken vid Malmsjöns strand. Dagvattnet 
avleds direkt till dagvattennätet utan fördröjnings eller reningsåtgärder. 
Avrinningsområdet utgör ca 8000 m2 och följer ganska väl planområdets 
utbredning. Regnintensiteten har beräknats till 229,96 l/s, ha vid ett 10-års 
regn (PM dagvatten Vårsta C, Norconsult AB, 2014, sid 8). 
 
Flödet från ravinen nordväst om planområdet leds ner i en större 
dagvattenledning som är förlagd i västra delen av planområdet. 
Centrumbyggnadens takvatten ansluter till ledningen vid den södra 
parkeringsplatsen. I sydöstra hörnet av parkeringen finns en avvattningsbrunn 
som ansluter till ledningsnätet. Ledningen forsätter söderut, under 
cirkulationsplatsen till utloppet i Malmsjön. 
 
Längs med Dalvägen går en dagvattenledning som tar emot dagvattnet från 
planområdets parkeringsytor på östra sidan om centrumbyggnaden. Till 
denna ledning avleds även dagvatten från områden norr och nordöst om 
planområdet. Ledningen fortsätter under cirkulationsplatsen till en 
dagvattendamm som är anlagd innan utloppet i Malmsjön. I sydöstra delen av 
planområdet finns en sammankoppling mellan ledningen från ravinen och 
ledningen från Dalvägen. 
 
Malmsjön är inte klassad enligt Länsstyrelsens klassificeringssystem för att 
bedöma ett vattens kvalité. De allmänna fysikaliska-kemiska förhållandena 
anges som måttliga, bedömt utifrån parametrarna näringsämnen, 
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ljusförhållanden och försurning, där ljusförhållanden anges vara den 
utslagsgivande parametern för bedömningen. Enligt länsstyrelsens 
databas VISS finns det inga problem med övergödning eller försurning. 
(Länsstyrelsen, 2014) Enligt kommunens dagvattenstrategi ska dagvatten från 
trafikerade ytor (förorenat dagvatten) fördröjas och renas innan det släpps 
vidare till dagvattennätet.  

 
Vårsta centrum ligger på en höjd i förhållande till sin omgivning och 
förväntas inte drabbas av stora översvämningar vid extrema regn. I området 
precis söder om centrumområdet kan en viss översvämning ske, 0,25 m över 
markytan, vid ett 100-årsregn. 
 
Värme 

Södertörns Fjärrvärme AB har fjärrvärme i området efter Ringvägen och 
centrumfastigheten Vårsta 1:58 är ansluten till fjärrvärmenätet.  
  
El 

Vattenfall har elanläggningar inom och i närheten av planområdet vilket visas 
av bifogad karta, turkos linje = 20 kV högspänningsledning, blå linje = 0,4 
kV lågspänningsledning, lila linje = 0,1 kV signalkabel. Heldragna linjer är 
luftledningar och streckade linjer är markförlagda kablar. Ledningarnas läge i 
kartan är ungefärligt. Nätstationer visas som svart blixtförsedd kvadrat. I den 
sydöstra delen av planområdet finns ett kabelmätarskåp, som ägs av 
Trafikverket.  
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Tele 

TeliaSonera Skanova Access AB (Skanova) försörjer befintlig byggnation 
inom fastigheten Vårsta 1:58. Utanför fastighetsgräns finns markförlagda 
ledningar med tillhörande kanalisation och kabelbrunnar. 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Avfall 

Inom planområdet finns idag ett invändigt soprum samt grovsoprum i 
centrumbyggnadens östra del. 
 

Rättigheter 

Vårsta 1:58 belastas idag av en ledningsrätt för vatten och avlopp samt 
ledningsrätt för tele till förmån för AB Stokab, vilket uttrycks som ett u-
område i befintlig detaljplan. Vårsta 1:58 belastas av avtalsservitut för 
fjärrvärmeledningar till förmån för Södertörns Fjärrvärme AB och av  
servitut för väg till förmån för Vårsta 1:118.  
 
Störningar 

 
Buller 

Enligt kommunens bullerkartering från 2006 har planområdet en ekvivalent 
ljudnivå på mellan 40 och 55 dB(A) samt en maximal ljudnivå mellan 55 och 
65 dB(A). 
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 Ekvivalent ljudnivå inom planområdet  
 

Risk, transporter av farligt gods 

Vårsta Centrum är lokaliserat intill Dalvägen (väg 225) och 
Södertäljevägen/Nynäsvägen (Väg 226). Dalvägen är en primär transportled 
för farligt gods, vilket innebär att det är en del av det rekommenderade 
vägnät som finns för transporter med farligt gods.  
 

 

FÖRÄNDRINGAR  

 
Fastighetsbildning 

Planen möjliggör att en ny bostadsfastighet kan bildas inom den norra delen 
av planområdet genom avstyckning av centrumfastigheten Vårsta 1:58. För 
att bilda flerbostadsfastigheten och centrumfastigheten enligt upprättat 
förslag skall ägaren till Vårsta 1:58 förvärva mark av fastigheterna Vårsta 
1:118 och 1:187 vilka ägs av Botkyrka kommun. Markområdena kommer 
efter erforderlig fastighetsreglering att överföras till flerbostadsfastigheten 
och centrumfastigheten. Det finns även möjlighet för bostäderna att bilda en 
egen fastighet genom tredimensionell fastighetsbildning. En mindre del i 
östra kanten av Vårsta 1:58, som idag innehåller en busshållplats, överförs till 
allmän platsmark på Vårsta 1:187. En mindre del av Vårsta 1:187 överförs till 
Vårsta 1:118 (skolfastigheten) i planområdets västra del.  
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Rättigheter 

Vårsta 1:58 belastas idag av en ledningsrätt för vatten och avlopp samt 
ledningsrätt för tele till förmån för AB Stokab, vilket uttrycks som ett u-
område i befintlig detaljplan. Vårsta 1:58 belastas av avtalsservitut för 
fjärrvärmeledningar till förmån för Södertörns Fjärrvärme AB, som 
säkerställs med u-området på plankartan, och av servitut för väg till förmån 
för Vårsta 1:118.  
 
Inom kommunens fastigheter, Vårsta 1:118 och 1:187, är en dagvattenledning 
belägen. För kommunens räkning skall den säkras genom ett servitut samt ett 
u-område på plankartan. Ett servitut för angöringsväg bildas över fastigheten 
Vårsta 1:58 till förmån för Vårsta 1:118 (skolfastighet). Ett servitut för 
bostadsparkering belastas Vårsta 1:58 vilket möjliggör för föreslagen 
bostadsparkering.  

 
 
Geotekniska förhållanden, risk för skred och/eller höga vattenstånd 

Planområdet ligger inom aktsamhetsområde för skredrisk. En geoteknisk 
undersökning är utförd i samband med uppförande av befintlig 
centrumbyggnad (Geotekniska kontoret, 1981). Jordlagren vid platsen för 
planerat höghus består av morän, med sten och block. Enligt geoteknisk PM 
(Geotekniska byrån AB 2014-04-14) är befintlig byggnad grundlagd på berg. 
Med utgångspunkt i den utförda geotekniska undersökningen kan således 
även det planerade höghuset grundläggas på berg. Bergets exakta nivå är 
dock ej känt. Grundläggningen kommer att preciseras i samband med 
projektering. Kompletterande geotekniska undersökningar ska göras när den 
befintliga byggnaden rivs.  
 
I förslag till detaljplan tas delar av befintlig ravin i planområdets västra del i 
anspråk för bostadsparkering. Enligt geoteknisk utredning (Geotekniska 
byggnadsbyrån AB, 2013 (reviderad 2014)) finns ingen anledning att anta 
grundläggningsförhållandena motsäger anordnande av bostadsparkering. 
Dessutom kan smärre sättningar accepteras för p-platser. Det troliga är dock 
att det inte kommer att ske några sättningar. Då ravinen dels fungerar som 
avvattning av ytvatten, dels då det finns dagvattenledningar i ravinen skall 
stor omsorg läggas på att det vatten som omhändertas för närvarande även 
kommer att omhändertas i framtiden. 
 
Radon 

Planområdet ligger inom högriskområde för radon. Ingen radonmätning har 
gjorts inom planområdet. Till dess en radonmätning har gjorts ska 
grundkonstruktioner utföras radonsäkert.  

 

Markföroreningar 

Inom planområdet har det tidigare funnits en bensinstation. Det har inte varit 
några andra verksamheter på platsen. När bensinstationen avvecklades 
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gjordes en markundersökning (D-miljö, 2005). Sammanlagt 25 jordprov togs 
på åtta provtagningspunkter. Fyra stycken jordprover från fyra olika 
provtagningspunkter skickades iväg för analys av BTEX (bensen, toluen, 
etylbensen, xylen) samt fraktionering av alifatiska och aromatiska kolväten i 
enlighet med Naturvårdsverkets rapport 4889 på ackrediterat laboratorium 
(AnalyCen Nordic AB). 
 
Vid analys på ackrediterat laboratorium av de fyra jordproverna kunde inga 
halter över analysmetodens detektionsgräns noteras. Inga synliga eller 
misstänkt förorenade områden har i samband med undersökningen 
observerats på fastigheten. Av den utförda undersökningen och de analyser 
som utförts bedöms det inte föreligga någon risk för att petroleum- 
föroreningar förekommer i marken på fastigheten. Platsen är idag en 
asfalterad parkering. Den nedlagda bensinstationen bedöms därmed inte 
påverka den planerade markanvändningen negativt. Kommunens 
tillsynsmyndighets bedömning är att utökad markundersökning inte behöver 
göras, eftersom Naturverkets riskvärde för känslig markanvändning (KM) 
inom planområdet klaras. 
 
 

               Störningar 

               Buller 

Planområdet är utsatt för buller från vägar, framför allt från väg 226 
(Dalvägen). Enligt en trafikbullerutredning, utförd av Structor Akustik AB 
2014-10-08, uppgår de dygnsekvivalenta ljudnivåerna till 57 dBA vid två av 
punkthusets fasader. Detta överstiger riktvärdet 55 dBA ekvivalent ljudnivå 
för trafikbuller.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Ekvivalent ljudnivå 2 meter över mark. Framtida situation 2030. 
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 Ekvivalent ljudnivå vid fasad, vy från sydost. Frifältsvärde. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Lägenhetsplanlösningar 
 
 
Lägenheterna L1 och L2 vid våning 1-2 samt 11-12 innehåller riktvärdet 55 
dB(A) ekvivalent ljudnivå vid samtliga boningsrum. Lägenheterna L2 vid 
våning 3-10 innehåller Avstegsfall A. Med balkongskärmar för lägenhetstyp 
L3 och L4 innehålls minst Avstegsfall B vid samtliga våningsplan om 
balkongtak förses med absorbent. Med absorbenter vid väggar och 
balkongtak innehålls Avstegsfall B vid samtliga våningsplan för lägenhetstyp 
L4. Lägenheterna L 5 innehåller minst Avstegsfall B. För lägenheter på plan 
11 -12 bör planlösningen anpassas så att minst hälften av boningsrummet 
ligger mot norra eller västra sidan så att minst hälften av boningsrummen i 
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varje lägenhet får högst 55 dBA ekvivalent ljudnivå. Vid behov kan lokala 
skärmar placeras på balkong likt våningarna nedan. Detta bör stämmas av 
med akustikkonsult vid fastställd planlösning. Den maximala ljudnivån blir 
upp mot 70 dBA vid samtliga av punkthusets fasader och innehåller därmed 
riktvärdet vid uteplats. 

                

Målet för trafikbuller inomhus kan innehållas med lämpligt val av fönster, 
fasad och uteluftsdon. Fönsterdörrar har i allmänhet betydligt lägre 
ljudreduktion än fönster. Fasadisoleringen måste studeras mer i detalj i 
projekteringen. 
 
Infart och lastning till butik 

Till centrumets affärer kommer 1-2 lastbilar per dag (kl. 07-18). Dessa kör 
längs Ringvägen på centrumets östra och södra för att sedan svänga in och 
lasta av på centrumets västra sida. Vid passage på allmän väg klassas dessa 
som trafikbuller. Efter infarten, där ej längre allmän trafik går, klassas 
lastbilarna som industribuller. Dagtid är riktvärdet för industribuller 50 dBA 
ekvivalent ljudnivå. Dagtid finns inget riktvärde för den maximala ljudnivån. 
Den ekvivalenta ljudnivån från dessa lastbilar samt avlastning innehålls 
dagtid.  
 
Busstrafik längs Dalvägen 

Längs Dalvägen går buss i linjetrafik. En busshållplats är placerad ca 40 
meter från planterat punkthus. Vardagar kl. 05.00-24.00 passerar bussar 5-10 
gånger per timme. På helger passerar även en nattbuss kl. 24.00–05.00. 
Bussarna får stå på tomgång i maximalt 1 minut. Bussar ska hanteras 
som vanligt trafikbuller, men det finns en viss ökad störningsrisk.  
Bussarna finns med i andel tung trafik i trafikbullerberäkningarna. För att 
minska denna störningsrisk måste det vid projekteringen tas hänsyn till den 
närliggande busshållplatsen. 
 
Risk, transporter av farligt gods 

Dalvägen (väg 226) är en primär transportled för farligt gods. I anslutning till 
planområdet har vägen en hastighetsbegränsning på 30 km/h under vardagar 
07-16 och 50 km/h övriga tider. Cirkulationsplatsen gör att det är svårt att 
hålla en högre hastighet. Det planerade höghuset ligger på avstånd ca 30-40m 
från Dalvägen. Dalvägen ligger lägre än marknivån för Vårsta Centrum, och 
lutningen är bort från huset. Spill från en eventuell olycka kommer att rinna i 
riktning från huset. De tänkta bostäderna kommer att vara placerade från 
våning tre och uppåt, ca sju meter över Dalvägens nivå i höjd med Centrum.   
 
En riskbedömning har utfört av Structor Riskbyrå AB år 2015. Vid 
riskidentifieringen identifierades transporter av farligt gods som den primära 
riskkällan med möjlig påverkan på det aktuella planområdet. En kvantitativ 
riskanalys med avseende på transporter med farligt gods har genomförts. Som 
underlag till riskanalysen används en kartläggning av transportflödet med 
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farligt gods från 2006 kompletterat med uppskattningar av transporter till/från 
Norvik hamn och AGAs LNG-terminal. Kartläggningen från 2006 anger ett 
intervall för mängden farligt gods i de olika transporterade klasserna. 
Användandet av den största mängden i det uppmätta intervallet kan anses 
vara konservativt då mängden farligt gods har minskat de senaste åren, men 
används ändå för att säkerställa att riskerna inte underskattas.  
 
Resultaten visar att riskreducerande åtgärder bör övervägas vid 
exploateringen av planområdet. I Känslighetsanalysen visade att modellen är 
robust och att en ökning av mängden transporter kommer att ha relativt liten 
inverkan på risknivåerna. Identifierade möjliga åtgärder att införa i 
detaljplanen är:  
 

− Fasader inom 30 meter från Dalvägen utförs i obrännbart material. 
  

− Området inom 30 meter från Dalvägen utformas så att det ej 
uppmuntrar till stadigvarande vistelse.  

 
− Utrymning från centrumbebyggelse ska möjliggöras i byggnadssida 

som vetter bort från Dalvägen. 
 

− Inritade komplementbyggnader på ett avstånd på omkring 10 meter 
tas bort ur planen då dessa inte finns med i gestaltningsprogrammet 
för planområdet. 
 

− Markanvändningen för den befintliga centrumbebyggelsen ändras till 
enbart C och tillåter därmed inte vårdcentral.  

 
− Ventilationen utformas så att spridning av gaser, från olyckor på 

Dalvägen, inuti planerade byggnader begränsas.  
  
Om dessa åtgärder vidtas bedöms den planerade exploateringen kunna 
genomföras med tillräcklig hänsyn till människors hälsa och säkerhet.  
 
 

Bebyggelseområden 

  

Planen syftar till att komplettera Vårsta centrum med bostäder och handel. 
Planförslaget möjliggör uppförandet av ett nytt bostadshus i form av ett 
punkthus i den norra delen av centrumfastigheten där det idag finns en 
handelslokal.  
 
Bostäder 
En befintlig handelslokal inom planområdets norra del föreslås ersättas med 
en högre bostadsbyggnad med en varierande höjd på 11 till 12 våningar. 
Förslaget innehåller ca 40-53 lägenheter. De två nedersta våningsplanen kan 
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nyttjas för centrumändamål och mindre vårdinrättning. Mot öster och entrén 
till centrumet ska centrumändamål anordnas. Bostadshuset får en indragen 
bottenvåning (arkad) om ca 3,5 meter mot parkeringen och torget vilket 
regleras på plankartan.  
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Byggnadens tak delas in i två volymer som varierar mellan 11 och 12 
våningar. Detta möjliggör en bostadsgemensam takterrass åt söder för 
samvaro och utevistelse för de boende, som komplement till bostadsgården. 
Byggnaden uppförs i puts med utanpåliggande balkonger vilka utformas som 
både frihängande och placerade i hörn med avvikande material och färg.  
Genom att huset är något förskjutet österut skapas en bostadsgård i 
västerläge. Gården uppförs med planteringar, mindre grönytor samt en 
lekplats för mindre barn. Mellan bostadsgården och inlastningen uppförs en 
avskärmande lägre byggnad för cyklar och gemensam sophantering. Lastytan 
byggs delvis över med en pergola alternativt skärmtak vilket ger visuell 
avskärmning och minimerar buller från inlastningen till centrumet. Detta 
regleras genom bestämmelse på plankartan.  
 

  
 
 
 
 
 

                
                    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                    Vy från Dalvägen över centrum och nytt bostadshus (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 
                   
                  
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Vy från busshållplatsen och Dalvägen, nytt bostadshus och torg (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
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                         WIJGÅRD & HJORTH ARKITEKTER AB   

                         2014-10-22 

 

 

UTREDNINGSSKISS  
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Befintliga byggnader inom fastigheten kommer i samband med uppförande 
av bostadshuset renoveras och anpassas i material och utryck. Fasaderna 
anpassas för att stämma överens med det nya huset och ytan framför ICA-
butik och restaurang kommer att uppgraderas med bl a ny markbeläggning. 
Platsen definieras bättre i och med att den nya byggnaden tydligare än 
tidigare ramar in platsen.   
 
Fasaden åt söder ska ges en öppen och välkomnande utformning så att 
byggnaden tydligt vänder sig mot vattnet - åt det håll den kommer att 
annonsera sig tydligast. Med den snedställda väggen åt norr möter byggnaden 
åsens riktning och den nya tillfarten, liksom passagen till skolan, ramas in på 
ett välkomnande sätt. Gång och cykelvägen till skolan får en stringentare 
utformning i samband med markarbetena för den nya byggnaden. Se bild 
nedan på sid.25 
 
Den nya bostadsbyggnaden kommer att synas från flera platser i Vårsta och 
uppfattas som ett landmärke för centrumet. En 12 våningar hög byggnad 
innebär ett ingrepp i den befintliga skalan i Vårsta, som generellt innehåller 
småhusbebyggelse i ca 2 våningar med några 4-våningshus nära centrum. 
Den kuperade omgivningen gör dock att påverkan på stads- och 
landskapsbilden är lägre än om byggnaden hade placerats i flack terräng.  
 
 
 
 
 

SEKTION genom lastintag, cykelförråd och bostadsgård 
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                  Vy från korsningen Södertäljevägen. Söder om centrum.(Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
                    Vy från Dalvägen. Norr om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

 
 
 
 

 
 
 
 
 
                

 

 

 

                     Vy från Ringvägen. Norr om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
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                      Vy från Södertäljevägen. Väster om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB)  
 
 

Risken för att ett 12 våningar hög bostadshus skall ge ett massivt intryck i 
den befintliga skalan i Vårsta motverkas av att huset visuellt delas i mindre 
delar av olika höjd. Byggnadens tak delas in i två volymer som varierar 
mellan 11 och 12 våningar. En stor takterrass, tillgänglig för hela huset, är 
placerad åt söder på det övre våningsplanet. Att markera balkongraderna med 
material och/eller färg som avviker från byggnaden i övrigt samt med helt 
eller delvis transparenta balkongfronter, bidrar också till att ge huset ett 
lättare uttryck. 
 
 

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

                   
                       
                     Vy från Nynäsvägen. Öster om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 

 

Arbetsplatser  

Vårsta centrum sysselsätter idag ca 25 personer. Planen innebär att ca 320 
kvm av den befintliga centrumbyggnaden rivs till förmån för det planerade  
bostadshuset. I förslaget ska bottenvåningen innehålla centrumverksamhet 
och våning 1 möjliggörs för centrumverksamhet, vilket innebär att ca 520 
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kvm handel kan tillskapas inom den nya byggnaden. Totalt skapas ca 200 
kvm ytterligare handel i centrumet.  

 

 

 

                

 

 

 

 

 

 

 

 
   Vy från Malmsjön (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
    
  Vintervy från Malmsjön (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

Service 

Tillkommande behov av skolor, daghem, vård- och fritidslokaler bedöms inte 
vara så stort att en utbyggnad av service i närområdet krävs. Inom 
centrumfastigheten finns dock planer på att inrymma en vårdcentral.   

 

Tillgänglighet 

Angöring till samtliga entréer är möjlig inom 10 meter. Alla entréer ska nås 
via tillgänglighetsanpassade vägar. Handikapparkering kan anordnas i 
anslutning till entréerna. Gångvägen i den västra delen av planområdet är 
tillgänglig för funktionshindrade. Sophus kommer att finnas på 
bostadsgården cirka 20 meter från den västra entrén, vilket följer Boverkets 
byggregler där längsta avstånd är 50 meter.  
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               Solstudier 

Solstudier har tagits fram av Wijgård & Hjorth arkitekter AB. Vid 
sommarsolståndet påverkas omkringliggande bebyggelse inte alls eller i liten 
utsträckning. Villorna norr om Centrum ligger på en höjd, ca 4 m högre än den 
föreslagna byggnadens bottenvåning. Detta, i kombination med att solen vid 
denna tid på året står som högst, gör att skuggan aldrig når fram till dessa 
bostadshus och endast marginellt berör framkanten av den närmast belägna 
tomten. Flerfamiljshuset på Vårsta 1:339 är opåverkat. Till fastigheten längre 
österut (Vårsta 2:136) når skuggan en begränsad del av bebyggelsen vid 
17:30-tiden. När skuggan blir längre förflyttar den sig vidare över fastigheten, 
men redan vid kl. 20:00 står solen så lågt att solljuset ändå inte har fritt 
tillträde hit varför skuggbilden på något avgörande sätt inte förändras.  
 
 
 
 22 juni                                                
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

SOMMARSOLSTÅNDET 
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Under vår- och höstdagsjämning påverkas främst bebyggelsen norr om 
planområdet. Denna dag är det de två närmaste villafastigheterna norr om 
Centrum som berörs av skuggbilden (Vårsta 1:186 och 1:180). Den nya 
byggnaden skuggar själva byggnaden på Vårsta 1:186 under ca 3 timmar.  
Det kommer dock vara möjligt att finna solbelysta platser inom fastigheten 
vid alla tidpunkter enligt solstudien.  

  
Även ett flerbostadshus nordöst om planområdet får en viss skuggpåverkan 
under ett fåtal timmar vid vår-och höstdagsjämning. Som framgår av 
illustrationerna påverkas södra delen av byggnaden på fastigheten Vårsta 
1:339 något. Skuggan når hit vid 15-tiden och efter 3 timmar (kl.18) har den  
med god marginal passerat förbi huset. Till fastigheterna längre österut når inte 
skuggan innan solen står så lågt att skymningens skuggor dominerar.  
 
 
 22 mars                                              
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

  VÅR-OCH HÖSTGADJÄMNING 
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Skuggpåverkan blir som störst under vintersolstånd för fastigheterna norr om 
planområdet, där bebyggelsen påverkas under tre av sex soltimmar. Liksom i 
mars/oktober passerar skuggan själva byggnaden på Vårsta 1:186 under ca 3 
timmar. Detta sker kring lunchtid och det samma gäller Vårsta 1:180. För 
fastigheterna norr om dessa går passagen snabbare. Även med befintliga 
förhållanden ligger de närmsta fastigheterna i skugga större delen av den ljusa 
tiden på dygnet då skuggorna vid denna årstid är så långa. Förutom ovan 
nämnda fastigheter påverkas ytterligare endast en. Det är flerfamiljshuset på 
Vårsta 1:339. Under ett par eftermiddagstimmar passerar skuggan denna 
byggnad, men solen står då så lågt att skillnaden med detta tillskott knappt är 
märkbar.  
 

 

 

22 december 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

   VINTERSOLSTÅND 
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Natur 

 
Mark och vegetation 

Förslaget innebär en ökning av hårdgjord yta. Vid anläggning av ny 
bostadsparkering tas delar av marken mellan skolan och befintlig 
centrumbyggnad i anspråk. Grönområdet som angränsar till skolans mark 
rensas. Den del av den utfyllda bäckravinen som tas i anspråk kommer till 
viss del att utgöras av markparkering. För att minimera mängden hårdgjord 
yta utförs denna i genomsläppligt material såsom exempelvis armerat gräs. 
Träd som enligt naturinventering anses värdefulla sparas och kompletteras 
med nya där det är möjligt. Mellan träden kommer p-platser för de boende att 
anordnas. Ytan planeras att till stor del utföras som armerat gräs för att ge ett 
sammanhängande grönt stråk från husets gård till intilliggande grönområde. 
 
Inom planområdet finns inga träd som har några större ekologiska värden, 
dock estetiska. Planområdets läge mellan blandlövskogen vid Malmsjöns 
strand och den stora ravinen i norr tyder på att området kan ha betydelse som 
ekologisk spridningslänk i lokal skala. Träden inom bäckravinen är av värde 
för landskapsbilden men dessa ligger utanför planområdet. 

 

Lek och rekreation 

Planområdet angränsar till bäckravinen som idag används som lekyta för barn 
samt för rekreation. Mer anordnade lekplatser finns dels på skolgården direkt 
väster om planområdet samt ca 200 meter sydöst om planområdet. På gården 
för nytt bostadshus föreslås lekplats för mindre barn. Som ett komplement till 
bostadsgården föreslås en större gemensam takterrass för de boende. I 
anslutning till centrumfastigheten mot handelsparkeringen och entrén till 
befintliga butiker anläggs en ny plats med torgkaraktär. Torget föreslås bli en 
mötesplats för Vårstas invånare och skapar utrymme för lokala möten vilket 
idag saknas i området. Kring och på platsen föreslås exempelvis uteservering, 
torgförsäljning m.m.   

 

Naturmiljö 

Ca 1 kilometer norr om planområdet finns ett naturområde med högt 
naturvärde innehållande diverse rekreationsmöjligheter med bland annat 
vandringsleden Sörmlandsleden. 
  
Strandskydd  

En mindre del av centrumfastigheten ligger inom 100 meter från Malmsjön 
vilket omfattas av strandsskyddslagen. Strandskyddet återinträder i samband 
med att nytt planarbetet inleds, därför föreslås strandskyddet upphävas på 
nytt inom delar av planområdet (kvartersmark för centrumändamål) i 
samband med att detaljplanen antas. Som särskilt skäl åberopas MB 7kap 
18c§ punkt 1 att området ”redan har tagits i anspråk på ett sätt som gör att det 
saknar betydelse för strandskyddets syften”. 
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Motiveringen är att området idag är i ianspråktaget av parkering för centrum- 
och skolverksamheten. Föreslagen detaljplan innebär att denna del även 
fortsättningsvis föreslås nyttjas för centrumverksamhet. Botkyrka kommun 
anser därmed att marken har tagits i anspråk på ett sådant sätt att det saknar 
betydelse för strandskydd. Detta då det inte sker någon förändring av aktuell 
användning samt att allmänhetens tillgänglighet till Malmsjön inte påverkas. 
På plankartan finns en bestämmelse om att strandskyddet upphävs. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Bilden visar 100 meters strandskydd från Malmsjön.  
 

 
Teknisk försörjning 

 
Gatunät, gång- cykel- och mopedtrafik 

De befintliga kommunikationerna med kollektivtrafiken (buss) söderut till 
Nynäshamn samt till Tumba C och vidare till centrala stadskärnan med 
pendeltåg medför lågt bilinnehav för de nya bostäderna. De planerade 
bostäderna ca 53 lgh kommer att generera ca 150-200 resor i snitt per dag. 
vid Vårsta C. Dalvägen trafikeras i genomsnitt av runt 9600 fordon per dag 
varav 780 stycken är lastbilar, vilket betraktas som låga flöden. I anslutning 
till planområdet har Dalvägen en hastighetsbegränsning på 30 km/h under 
vardagar 07-16 och 50 km/h övriga tider. Den förväntade ökning av 
biltrafiken från planerade bostäderna bedöms inte påverka det befintligt 
trafikflödet på vägen. 
 
Angöring till centrumfastigheten ska likt idag ske via Ringvägen. 
Skolfastigheten angörs genom att köra genom centrumfastigheten. Nyttjande, 
drift- och underhållsfrågor kan säkerställas i en gemensamhetsanläggning  
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alternativt genom servitut. Gångvägen i västra delen av planområdet är idag 
till stor del outnyttjad och kommer därmed att breddas och nyttjas för infart 
till inlastning och bostadsparkering. Det kommer dock fortsättningsvis vara 
möjligt att gå där. Parallellt med den befintliga gång- och cykelvägen inom 
norra delen av planområdet anläggs en ny angöringsgata för infart till ny 
bostadsparkering i Ringvägens förlängning. Befintlig gång- och cykelväg 
rustas upp och förbättras i samband med planens genomförande. Den ansluts 
till huvudcykelstråk längs Dalvägen, som leder till Tumba centrum. 
Exploatören har även avsikten att anordna en angöringsplats vid entrén till 
bostadshuset. I samband med detta kommer även markbeläggningen att 
ändras på platsen. Åtagande och ersättning för dessa åtgärder regleras i 
kommande exploateringsavtal. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Illustrationen visar gatumiljön med gång- och cykelväg mot Malmsjö skola samt angöringsgata för 
bilparkering. Bygganden till vänster är det nya bostadshuset (Wijgård och Hjorth arkitekter AB). 
 

 

Kollektivtrafik 

Planområdet ligger i nära anslutning till kollektivtrafik, den måttliga 
befolkningsökningen som planförslaget innebär bedöms inte medföra ett 
utökat behov av ny kollektivtrafik. I nära anslutning till planområdet ligger 
en busshållplats som angörs av linje 716, 717, 727, 729, 783 och 795 
anslutning till planområdet finns en busshållplats. Väntkuren som delvis 
ligger på Vårsta 1:58 bör genom fastighetsreglering överföras till kommunens 
fastighet. 
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Bil- och cykelparkering, varumottagning, utfarter  

 
Centrum 

Parkering ska anordnas inom kvartersmark. För centrumverksamheten är 
behovet 20 parkeringsplatser per 1 000 kvm, vilket motsvarar cirka 40 
parkeringsplatser. Dessa ska likt idag finnas öster och söder om 
centrumbyggnaden. Parkeringsytan för centrumet föreslås delas med viss 
parkering för de nya bostäderna. För centrumverksamheten föreslås 
cykelparkeringen vara oförändrad, det finns dock möjlighet att anordna 
ytterligare cykelparkeringsplatser i anslutning till entréerna.   
 
Varumottagning och inlastning för centrum är idag beläget i den nordvästra 
delen av planområdet och angörs via Ringvägens förlängning västerut genom 
att leveransbilar backar från Ringvägen upp mot varuinlastningen. I 
planförslaget föreslås Ringvägens förlängning göras om till infart för 
bostadsparkeringen väster om centrumbyggnaden och det nya bostadshuset. 
Framtida inlastningen sker genom att leveransbilar kör öster om 
centrumbyggnaden och upp mot varumottagningen i den sydvästra delen av 
området.  
  
Bostäder 

Parkeringstal för nytt bostadshus motsvarar 1,1 parkeringsplats per lägenhet, 
totalt 58 parkeringsplatser. Drygt hälften av parkeringsplatserna anordnas 
utmed angöringsgatan väster om bostadshuset. Resterande bostadsparkering 
föreslås samnyttjas med centrumfastigheten för att skapa en mer flexibel 
parkeringslösning. För detta upprättas ett servitut för boendeparkering på 
handelsfastigheten. Till förmån för bostadsfastigheten upprättas 
nyttjanderättsavtal för besöksparkeringen som är belägen inom skoltomten. 
 
Kommunens cykelparkeringsnorm för de nya bostäderna ska följas. Dessa 
ska finnas i anslutning till entréer, på gården samt i ett cykelförråd. 

 

Vatten och avlopp, dagvatten 

Vatten och avlopp finns utbyggt i området och planområdet kan anslutas till 
befintligt nät. Idag finns en anslutningspunkt söder om centrumfastigheten. 
 
Förslaget innebär att de trafikerade ytorna och andel av takyta ökar och 
därmed mängden förorenat dagvatten. Det handlar om parkeringsytor och 
andra trafikytor på centrumbyggnadens västra sida. Dagvattnet i området kan 
delas in i takvatten, dagvatten från grönytor samt dagvatten från väg- och 
parkeringsytor. Enligt genomförd dagvattenutredningen (Norconsult AB, 
2014-11-03) kommer dagvattenflödet att öka med ca 4%. Enligt detaljplanen 
planeras dock åtgärder på vissa befintliga hårdgjorda ytor som förses med 
halvgenomsläppliga material, vilket minskar avrinningen.  
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Sammanfattningsvis bedöms byggnationen ha en liten påverkan på det totala 
flödet från området. 
 
Takvattnet och dagvattnet från grönytorna bedöms innehålla låga 
föroreningshalter och ingen rening anses nödvändig före utsläpp till 
kommunalt dagvattennät. I Botkyrka kommuns dagvattenstrategi anges att 
vid ny- eller ombyggnation av parkeringsplatser och vägar ska 
oljeavskiljning, filter i dagvattenbrunnar eller annan rening av dagvattnet 
utföras. Totalt planeras ca 29 nya parkeringsplatser i området. 
Dagvattenföroreningar kopplade till parkeringar kommer främst från 
fordonstrafik. Föroreningarna tillförs vattnet via avgaser, oljespill, korrosion 
och slitage på vägbanor och däck. Reningen föreslås ske genom installation 
av oljeavskiljare alternativt filterbrunn för dagvatten i anslutning till den nya 
parkeringen.  
 
Vid byggnation bör höjdsättning och avledning ske så att avrinningen sker 
bort från huset. Genom en god höjdsättning undviker man att instängda 
områden uppstår.  
 
Dagvatten ska fördröjas innan det kopplas till kommunalt ledningsnät. 
Fördröjningsmagasin/infiltrationsmagasin ska dimensioneras för regn med 10 
års återkomsttid och som är uppräknade med 20 % för att ta hänsyn till ett 
ändrat klimat. Trots åtgärd med armerat gräs på den nya parkeringsplatsen, 
ökar flödet med 4 l/s efter byggnation. För att fördröja denna volym, föreslås 
att ett kassettmagasin med fördröjningsvolym 3 m3 anläggs vid den nya 
parkeringen. Från magasinet avleds dagvattnet till befintlig dagvattenledning 
från ravinen. Dagvattenhanteringen ska säkerställas i exploateringsavtalet.   
 

Värme 

Föreslagen bebyggelse bedöms kunna värmeförsörjas via fjärrvärme som 
finns utbyggt i området. Placering av de befintliga fjärrvärmeledningarna 
inom den östra delen av fastigheten Vårsta 1:58 säkerställs med u-området på 
plankartan. Enligt fastighetsförteckningen är rättigheterna inom planområdet 
säkerställda. Servitutssavtal mellan Södertörns Fjärrvärme AB och 
fastighetsägaren Vårsta 1:58 AB är tecknad. Eventuell flytt och förändring av 
befintliga fjärrvärmeledningar ska utföras av Södertörns Fjärrvärme AB, men 
bekostas av initiativtagaren till flytten. 
 
El 

Tillkommande bebyggelse ska kopplas till befintligt elnät. Det finns ett 
kabelmätarskåp inom den sydvästra delen av planområdet, som ägs av 
Trafikverket. Vattenfall står för matningen till den. Åtkomst till 
kabelmätarskåpet säkras genom servitut till förmån för Vattenfall och genom 
anläggning av E-området. HSP-kabel, som går i den östra delen 
av planområdet, kommer att skarvas på och dras till den nya E-området.    
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Vattenfalls markförlagda kablar får inte byggas över och Vattenfalls 
anläggningar måste uppfylla det säkerhetsavstånd som framgår av 
Elsäkerhetsverkets starkströmsföreskrifter. Inga träd/buskage ska planteras 
ovan/i direkt närhet till markförlagda jordkablar för att minimera risken att 
kablarna skadas av växande rötter.  
 
Befintliga elanläggningar måste hållas tillgängliga under alla skeden av 
plangenomförandet. Vid eventuella schaktningsarbeten skall kabelutsättning 
begäras. Eventuell flytt/förändringar av befintliga elanläggningar ska utföras 
av Vattenfall, men bekostas av exploatören. 
 
Tele 

TeliaSonera Skanova Access AB (Skanova) försörjer befintlig byggnation 
inom fastigheten Vårsta 1:58. Utanför fastighetsgräns finns markförlagda 
ledningar med tillhörande kanalisation och kabelbrunnar. Ledningarna är 
betydande och har viktiga samhällsfunktioner. Eventuell flytt/förändring av 
befintliga teleanläggningar ska utföras av TeliaSonera Skanova, men 
bekostas av initiativtagaren till flytten. 
 
Avfall 

Inom planområdet finns idag ett invändigt soprum samt grovsoprum för 
centrumverksamheten. Via ny lastkaj kan avfallshanteringen för bostäderna 
lösas genom att en komplementbyggnad för sophantering uppförs på 
bostadsgården. Lastkajen anläggs väster om centrumbyggnaden och angörs 
från den nya angöringsgatan från söder. Samråd med SRV återvinning AB 
kommer att ske i bygglovsförfarandet med avseende på utformning och 
dimensionering av transportvägar och utrymmen för avfallshantering.  
 

 

ADMINISTRATIVA FRÅGOR 

 

Preliminär tidplan  

 
Beslut om upphävande av plan SBN november 2015 
Beslut om upphävande av plan KS december 2015 
Beslut om upphävande av plan KF december 2015 
Beslut om godkännande SBN   november 2015  
Beslut om antagande KS december 2015 
Antagande av plan KF  december 2015 
 

Laga kraft ca 4 veckor efter KF beslut om 
antagande om ej överklagande 
sker 
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Avtal 

Gällande plankostnadsavtal mellan kommunen och exploatören utgör 
grunden för pågående detaljplanearbete. 
 
Följande avtal ska träffas innan detaljplanens genomförande: 
 

− Exploateringsavtal ska tecknas mellan kommunen och exploatören 
innan detaljplanen antas. 

 
− Nyttjanderättsavtal ska tecknas mellan kommunen och exploatören 

angående besöksparkering på 1:118 (skolfastigheten). 
 

− Ev. avtal mellan exploatören och ledningsägare kan behöva tecknas 
ifall det skulle bli aktuellt med att flytta övriga ledningar.  

 
 
Genomförandetid 

Genomförandetiden går ut fem (5) år efter det att planen vunnit laga kraft. 
 
Huvudmannaskap  

Botkyrka kommun är huvudman för allmänplats inom planområdet. Allmän 
plats utgörs av gång- och cykelväg samt huvudgata.  
 
 
 

SAMHÄLLSBYGGNADSFÖRVALTNINGEN 
  
 
 
 
 
 
Charlotte Rickardsson                  Marina Pavlova            Sigvard Andersson 
Planchef                                        Planarkitekt                  Projektledare 
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§ 350 
Upphävande av detaljplan för Vårsta centrum 
(sbf/2014:255) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden upphäver detaljplan för Vårsta centrum och 
överlämnar förslaget till kommunfullmäktige för beslut. 
 
Sammanfattning 
Planläggningen syftar till att utveckla Vårsta Centrum med bostäder och 
handel. 
 
Planområdet ligger intill Dalvägen som är primär transportled för farligt 
gods. Structor Riskbyrån har fått i uppdrag av kommunen att beskriva och 
bedöma storleken på aktuella olycksrisker i samband med den nya detalj-
planen för Vårsta centrum. Kommunen har följt Structors rekommendation-
er vad gäller de nya bostädernas avstånd till Dalvägen. 
 
Länsstyrelsen har under hand framfört att även den gamla bebyggelsen som 
delvis ligger inom 30 meter från Dalvägen behöver skyddas av på plankar-
tan reglerande riskreducerande åtgärder. Kommunen har endast delvis till-
godosett Länsstyrelsens önskemål och redovisat vissa åtgärder på plankar-
tan. 
 
Länsstyrelsens ytterligare krav, som riskutredningen ej kan motivera, är föl-
jande: 
-glas ska utföras i lägst brandteknisk klass EW30 
-friskluftsintag ska riktas bort från vägen 
-det ska vara möjligt att utrymma bort från vägen på ett säkert sätt inom 
hela planområdet. 
 
Då kommunen inte beaktat samtliga synpunkter kan den antagna planen in-
nebära att den befintliga bebyggelsen blir olämplig med hänsyn till männi-
skors hälsa och säkerhet. 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2015-10-20 Dnr   sbf/2014:255 
 

 
Ärendet 
Kommunfullmäktige har den 16 juni 2015,§ 107, antagit detaljplan för 
Vårsta Centrum (dp 71-06x). 
 
Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 § första stycket, 5 pkt. plan- och 
bygglagen beslutat att prövning ska ske av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
Länsstyrelsen har under hand framfört att handläggningen går snabbare om 
kommunen självmant upphäver planen. Då endast en fastighetsägare är be-
rörd gör Länsstyrelsen bedömningen att planen ej behöver bli föremål för 
ny granskning. Ägaren till Vårsta Centrum har skriftligen godkänt att redo-
visade kompletteringar görs på plankartan. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-10-19, ut-
gör underlag för beslutet. 
 
 
Expedieras till 
Planadministratören 
Kommunfullmäktige 
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Samhällsbyggnadsnämnden 
 
 
 
 
 

Upphävande av detaljplan för Vårsta centrum (plannr: 71-06x), 
Botkyrka kommun 
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden upphäver detaljplan för Vårsta centrum och 
överlämnar förslaget till kommunstyrelsen för beslut. 
 
Sammanfattning 
Kommunfullmäktige har den 16 juni 2015,§ 107, antagit detaljplan för 
Vårsta Centrum (dp 71-06x). 
Länsstyrelsen har med stöd av 11 kap. 10 § första stycket, 5 pkt. plan- och 
bygglagen beslutat att prövning skall ske av kommunfullmäktiges beslut att 
anta detaljplanen för Vårsta Centrum.  
 
Bakgrund 
 
Planläggningen syftar till att utvecklaVårsta Centrum med bostäder och 
handel. 
Planområdet ligger intill Dalvägen som är primär transportled för farligt 
gods. Structor Riskbyrån har fått i uppdrag av kommunen att beskriva och 
bedöma storleken på aktuella olycksrisker i samband med den nya detalj-
planen för Vårsta centrum. Kommunen har följt Structors rekommendation-
er vad gäller de nya bostädernas avstånd till Dalvägen. 
Länsstyrelsen har under hand framfört att även den gamla bebyggelsen som 
delvis ligger inom 30 meter från Dalvägen behöver skyddas av på plankar-
tan reglerande riskreducerande åtgärder. Kommunen har endast delvis till-
godosett Länsstyrelsens önskemål och redovisat vissa åtgärder på plankar-
tan. 
 
Länsstyrelsens ytterligare krav, som riskutredningen ej kan motivera, är föl-
jande: 
-glas ska utföras i lägst brandteknisk klass EW30 
-friskluftsintag ska riktas bort från vägen 
-det ska vara möjligt att utrymma bort från vägen på ett säkert sätt inom 
hela planområdet. 
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Då kommunen inte beaktat samtliga synpunkter kan den antagna planen in-
nebära att den befintliga bebyggelsen blir olämplig med hänsyn till männi-
skors hälsa och säkerhet. 
 
Länsstyrelsen har under hand framfört att handläggningen går snabbare om 
kommunen självmant upphäver planen. Då endast en fastighetsägare är be-
rörd gör Länsstyrelsen bedömningen att planen ej behöver bli föremål för 
ny granskning. Ägaren till Vårsta Centrum har skriftligen godkänt att redo-
visade kompletteringar görs på plankartan. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                     Vy från korsningen Södertäljevägen/Dalvägen. Söder om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
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Inledning 

Detaljplanearbetet för Vårsta centrum 
genomförs med normalt 
planförfarande. Arbetet med att ta fram 
en detaljplan regleras i plan- och 
bygglagen, PBL och kan delas in i 
olika skeden. 

Detaljplanen ska ge en samlad bild av 
markanvändningen och hur miljön är 
tänkt att förändras och bevaras. Under 
samrådsskedet tas ett förslag till 
detaljplan fram och berörda ges 
möjlighet att lämna synpunkter på 
förslaget. Därefter sker en bearbetning 
av planförslaget som sedan blir 
föremål för granskning. I 
antagandeskedet godkänns detaljplanen 
av samhällsbyggnadsnämnden innan 
den antas av kommunfullmäktige. Efter antagande vinner detaljplanen laga 
kraft, under förutsättning att den inte överklagas.  
Plan- och bygglagen 1987:10 ersattes i maj 2011 av Plan- och bygglagen 
2010:900. Arbetet med föreliggande detaljplan inleddes efter maj 2011 och 
har därför utformats och handlagts med stöd av den nya lagen. 
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               PLANBESKRIVNING 

 
INLEDNING 

Handlingar 

• Plankarta med grundkarta och bestämmelser 
• Denna plan- och genomförandebeskrivning 
• Behovsbedömning av miljöpåverkan 
• Samrådsredogörelse 
• Granskningsutlåtande  
• Illustrationsplan, perspektiv och planlösningar 

 
Övriga handlingar  

• Fastighetsförteckning  
• Översiktlig naturinventering över Vårstaravinen (Botkyrka kommun, 

2012) 
• Geoteknisk utredning (Geotekniska byrån AB, 2013 (reviderad 2014)) 
• Geotekniskt PM (Geotekniska byrån AB 2014-04-14) 
• Geoteknisk utredning (Geotekniska kontoret, 1981) 
• Markundersökning (D-miljö AB, 2005) 
• En trafikbullerutredning (Structor Akustik AB, 2014-10-16) 
• En solstudie (Wijgård & Hjorth Arkitekter AB, 2014-10-15) 
• En flyghinderanalys (LFV, Teknik & Projekt, 2014-11-14)  
• PM Dagvatten (Norconsult AB, 2014-11-17) 
• En riskbedömning (Structor Riskbyrån AB, 2015-03-20) 
 
Planens syfte 

Syftet med detaljplanen är att utveckla Vårsta centrum med bostäder och 
handel så att platsen kan leva dygnet runt och få ett ökat utbud. Utbyggnaden 
ska stärka centrumets identitet och bli en väl fungerande mötespalts för 
Vårstaborna. Planförslaget möjliggör uppförande av ett högre bostadshus i 
den norra delen av centrumfastigheten där det idag finns en handelslokal. 
Bostadshuset varierar mellan 11 och 12 våningar och innefattar upp till 53 
lägenheter, där de två nedersta våningsplanen nyttjas för centrumändamål. 
Nya bostäder i Vårsta centrum bidrar till mer varierade funktioner samt ökad 
trygghet under olika delar av dygnet. En högre byggnad blir ett landmärke i 
området. 

 

Bakgrund 

Billackeringsbolaget i Tumba AB, tidigare ägaren till Vårsta C, kom år 2008 
med en ansökan om planändring som ger möjlighet att utveckla Vårsta 
centrum med nya bostäder och handel. Kommunstyrelsen beslöt att ge 
samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att ta fram en detaljplan för Värsta 
Centrum den 6 oktober 2008. Samhällsbyggnadsnämnden beslöt att ge 
samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att ta fram en detaljplan för Vårsta 
Centrum i december 2008. Då gällde Plan- och bygglagen 1987. 2010 kom 
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en ny lagstiftning. För att detaljplanen ska kunna upprättas enligt aktuell 
lagstiftning så behövdes ett förnyat uppdrag ges. 
 
Den nya ägaren till Vårsta 1:58 AB som omfattar Vårsta Centrum har 
framfört önskemål om att återuppta arbetet med den planändring som 
inleddes genom beslut i kommunstyrelsen den 6 oktober 2008. 
Kommunstyrelsen lämnade i januari 2012 uppdrag till samhällsbyggnads- 
nämnden att ta fram förslag till detaljplan. I samma beslut fick 
kommunledningsförvaltningen i uppdrag att ta fram erforderliga avtal. I 
januari 2012 godkände KS ett förslag till ramavtal med exploatören och gav 
samhällsbyggnadsnämnden förnyat uppdrag att ta fram en detaljplan för 
Vårsta centrum. Samhällsbyggnadsnämnden godkände 2014-05-20 § 135 att 
förslaget till detaljplan för Vårsta centrum går ut på samråd. Planförslaget  
har varit på samråd under tiden 2014-06-02 till 2014-06-23. Annons var 
införd i lokaltidningen Mitt i Botkyrka-Salem den 27 maj 2014. 
Samrådsmöte om en ny detaljplan för Vårsta centrum ägde rum i 
Malmsjöskolan 11 juni 2014. Samrådsmöte var en del av ett Grödinge 
dialogforum för Vårsta centrum. Samhällsbyggnadsnämnden beslutade 2014-
12-09, § 350 om granskning av planförslaget. Detaljplanen har varit på 
granskning under tiden 22 december 2014 till 30 januari 2015. Kungörelse 
har varit införd i Dagens nyheter 2014-12-21.  
 
Planens läge, areal och markägoförhållanden 

Planområdet är beläget i Vårsta centrum och avgränsas i söder av 
Södertäljevägen och i öster av Dalvägen. Väster om planområdet finns en 
kommunal grundskola, Malmsjö skola, och i norr en gång- och cykelbana.  

 
Fastigheten Vårsta 1:58 är en bebyggd fastighet som huvudsakligen nyttjas 
för butik-, restaurang- och vårdändamål. Fastigheten omfattar 5 714 kvm och 
ägs av Vårsta 1:58 AB. Fastigheterna Vårsta 1:118 och 1:187 som berörs av 
förslaget ägs av Botkyrka kommun. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

               Illustrationen visar planområdets läge i Vårsta 
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            TIDIGARE STÄLLNINGSTAGANDEN 

 
Översiktliga planer 

Planområdet ligger inom tätorten Vårsta. Botkyrka kommun har tagit fram en 
ny översiktsplan, som antogs av Kommunfullmäktige 2014-05-22 och laga 
kraft i juni 2014. Enligt den nya översiktsplanen föreslås Vårsta centrum 
stärkas som en tyngdpunkt för bostadsbebyggelse, kollektivtrafik, handel och 
service.  

 

Detaljplaner 

För planområdet gäller detaljplan Stadsplan för Centrala Vårsta Pl 70-26, 
fastställd 1980-11-03. Större delen av planområdet är avsatt för centrum och 
parkering. I väster finns en mindre del som är avsedd som parkmark. Väster 
om planområdet gäller detaljplan för Malmsjö skola mm, Dp 70-38, laga 
kraft 2009-05-21 och medger skoländamål.  
 
Riksintressen 

Det finns inga riksintressen i området.  
 
Strandskydd 

Planområdet ligger cirka 80 meter från Malmsjön. För den del av 
planområdet som ligger inom 100 meter från Malmsjön är strandskyddet 
upphävt. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Illustrationen visar 100 meters strandskydd från Malmsjön (blått fält). 

 
 

KOMMUNALA BESLUT I ÖVRIGT  

 
Behovsbedömning/Miljöbedömning 

För detaljplaner ska kommunen göra en behovsbedömning, för att avgöra om 
en miljöbedömning ska göras eller inte. Resultatet av behovsbedömningen 
blir ett ställningstagande till om detaljplanens genomförande kan antas 
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medföra en betydande miljöpåverkan eller inte. Behovsbedömningen görs 
utifrån de kriterier som finns i bilaga 4 och, i förekommande fall, bilaga 2 till 
MKB-förordningen och enligt PBL 5:18. Kriterierna handlar bland annat om 
riskerna för människors hälsa eller för miljön, det berörda områdets sårbarhet 
på grund av till exempel överskridna miljökvalitetsnormer eller kulturarvet 
och påverkan på skyddad natur.  
 

Sammanfattning av behovsbedömningen 

Detaljplanen bedöms sammantaget inte ge upphov till betydande 
miljöpåverkan. De miljöaspekter som detaljplanen främst bedöms påverka 
och påverkas av är dagvatten, natur, buller och skredrisk.  
Planförslaget innebär att de trafikerade ytorna inom planområdet kommer att 
öka och därmed också mängden förorenat dagvatten. En dagvattenutredning 
behöver visa hur det förorenade dagvattnet ska tas omhand innan det når 
Malmsjön. Risken för framtida översvämningar bör också beaktas i 
dagvattenutredningen. Förutsättningarna för att rena dagvattnet bedöms vara 
goda inom planområdet och påverkan på Malmsjön bedöms därmed bli liten. 
En dagvattenutredning ska tas fram. Hur dagvattnet skall hanteras bör 
redovisas inför antagande av planen. 
 
I planområdets västra kant löper en bäckravin i nord-sydlig riktning. På 
denna sträcka är bäcken kulverterad vilket medför att naturvärdena är lägre 
än de annars skulle vara. Bäckravinen har sannolikt betydelse som lokal 
ekologisk spridningslänk mellan Vinterskogens naturreservat ca 800 m norrut 
och naturen vid Malmsjön söder om planområdet. En stor del av vegetationen 
i ravinen kommer att tas bort för att ge plats för parkeringsplatser. Omsorg 
behöver läggas på att bevara värdefulla träd och buskar och att behålla ett 
smalare grönt stråk i planområdets västra kant.  
 
Med utgångspunkt från Botkyrkas bullerkartläggning bedöms riktvärdena för 
buller vid bostäder klaras vid det planerade höghuset. Inlastningsområdet på 
höghusets västra sida behöver utformas så att utomhusriktvärdena för 
industribuller klaras vid lägenheterna. Planområdet ligger inom ett s.k. 
aktsamhetsområde vad gäller skredrisk enligt kommunens översiktsplan. Det 
innebär att en noggrann geoteknisk bedömning/utredning behöver göras av 
platsen för det nya höghuset innan höghuset uppförs. 

 
Klimatstrategi för Botkyrka 

Botkyrka kommun har arbetat fram en klimatstrategi med målsättningen att 
bland annat minska utsläppen av växthusgaser. Klimatstrategin pekar främst 
på fyra områden: 
 
a. Fossilbränslefri kommunal organisation senast år 2015 
b. Fossilbränslefritt Botkyrka senast år 2030 
c. Klimatneutral kommunal organisation senast år 2020 
d. Klimatneutralt Botkyrka senast år 2040 
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De sex hållbarhetsutmaningarna  

 
År 2004 skrev Botkyrka kommun under en europeisk deklaration om hållbar 
utveckling, Ålborg+10-deklarationen. För att öppna hållbarutveckling har 
Botkyrka kommun tagit fram sex hållbarhetsutmaningar som ska vara 
vägledande i arbetet med planläggning av nya områden. Planarbetet kommer 
att ske med utgångspunkt från dessa sex utmaningar. 
 
Botkyrkaborna har arbete 

Botkyrkaborna känner sig hemma 

Botkyrka har de bästa skolorna 

Botkyrkaborna är friska och mår bra 

Botkyrkaborna bidrar inte till klimatförändringar 

Botkyrkaborna har förtroende för varandra och demokratin 

 
Detaljplanen medger cirka 53 nya lägenheter och nya arbetsplatser genom att 
centrumet expanderar med ny lokalyta och bostäder. Utbyggnaden av 
centrumet innebär därmed både utökade möjligheter till lokal boendekarriär 
och en förstärkning av centrumbildningen. Boende i Vårsta får tillgång till 
nya bostäder samt utökad service. Centrumet blir mer varierat med flera 
funktioner och mötesplatser. De nya bostäderna ligger centralt i Vårsta med 
tillgång till god service och kollektivtrafik samt närhet till natur och gång- 
och cykelstråk. Detta skapar bättre hälsa och tillgänglighet. Närheten innebär 
även en minskning av beroendet av bil för de som bor i Vårsta. Detta kan på 
sikt minska bidraget till klimatförändringarna.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

 

                          Figur 1. Värderosen 
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FÖRUTSÄTTNINGAR 

 

Geotekniska förhållanden 

I norra planområdet, vid det planerade bostadshuset består jordlagren av 
morän, troligen med inblandning av sten eller block. Den befintliga 
byggnaden är delvis grundad direkt på berg. (Pantzar, 2014) 
 
Vid den planerade vändplanen, i nordvästra delen av planområdet, finns ett 
tunt humuslager ovanpå en finkorning friktionsjord med hög silthalt. Jorden 
är relativt tät och vatten infiltreras långsamt. Ingen grundvattenyta har 
uppmätts. (Pantzar, 2013) 
 
Planområdet ligger inom Vårsta grundvattenförekomst.  
 
Radon  

Planområdet ligger inom högriskområde för radon. Ingen radonmätning har 
gjorts inom planområdet.  

 

Markföroreningar 

Inom planområdet har det tidigare funnits en bensinstation. Det har inte varit 
några andra verksamheter på platsen. Platsen är idag en asfalterad parkering. 
När bensinstationen avvecklades gjordes en markundersökning (D-miljö, 
2005). Sammanlagt 25 jordprov togs på åtta provtagningspunkter. Fyra 
stycken jordprover från fyra olika provtagningspunkter skickades iväg för 
analys av BTEX (bensen, toluen, etylbensen, xylen) samt fraktionering av 
alifatiska och aromatiska kolväten i enlighet med Naturvårdsverkets rapport 
4889 på ackrediterat laboratorium (AnalyCen Nordic AB). 
 
Vid analys på ackrediterat laboratorium av de fyra jordproverna kunde inga 
halter över analysmetodens detektionsgräns noteras. Inga synliga eller 
misstänkt förorenade områden har i samband med undersökningen 
observerats på fastigheten. Av den utförda undersökningen och de analyser 
som utförts bedöms det inte föreligga någon risk för att petroleum- 
föroreningar förekommer i marken på fastigheten. Den nedlagda 
bensinstationen bedöms därmed inte påverka den planerade 
markanvändningen negativt.  
 
Risk för skred och eller höga vattenstånd 

Planområdet ligger inom aktsamhetsområde för skred och ras. En geoteknisk 
undersökning är utförd i samband med uppförande av befintlig 
centrumbyggnad (Geotekniska kontoret, 1981). Jorden består i stort av ett 0 - 
ca 10 m mäktigt lager av sediment som vilar på morän och/eller berg. 
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Fornlämningar 

Inga kända fornlämningar finns inom planområdet. Om fornlämningar 
påträffas under byggtiden ska arbetet omedelbart avbrytas och fyndet 
rapporteras till Länsstyrelsen, i enlighet med Kulturminneslagen. 
 

Natur 

Mark och vegetation 

Öster och söder om centrumbyggnaden finns en stor parkeringsplats för 
verksamheternas besökare och personal. I väster finns ett naturmarksparti 
som ansluter till Vårstaravinen. En översiktlig inventering av skogen i 
Vårstaravinen har gjorts vilken visar att det lilla naturområdet har samma 
växtlighet som ravinens huvudfåra. Även om bäcken är kulverterad tyder 
vegetationen på en förhållandevis hög vattennivå med fuktighet året om, 
något som förstärks av att beskuggningen från träd- och växtskiktet är hög. 
Fullvuxna alar och aspar dominerar i trädskiktet. Träden längs kanterna är 
grövre och har mest välutvecklade kronor. I mellanskiktet finns mestadels 
hägg i olika storlekar, men även flerstämmig sälg samt lönn och lind. Hassel 
och skogskornell dominerar i buskskiktet.  
  
Det finns ett flertal krokiga och lutande växtformer, främst bland häggarna 
som lätt får en slokande form i skuggan av andra träd. Det finns även döda 
stammar, både på marken och stående. 
 
Lövträdsblandningen i kombination med det täta buskaget och förekomsten 
av lämpliga häckningsplatser tyder på att detta troligen är en bra fågelbiotop 
som tillför upplevelsevärden till området. Läget mellan blandlövskogen vid 
Malmsjöns strand och den stora ravinen i norr tyder på att området kan ha 
betydelse som ekologisk spridningslänk i lokal skala. 

 

               Landskapsbild 

I Vårsta sluttar marken mot söder vilket gör att Vårsta centrum ligger i en 
lågpunkt. I närområdet finns flera höjdryggar vilka förstärker 
landskapsbilden.  
 
 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
Ravinen 
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Lek och rekreation 

Närmaste lekplats ligger 200 meter sydost om planområdet. För att ta sig dit måste 
Dalvägen passeras. Skolgårdens lekplats direkt väster om planområdet kan nyttjas 
till lek under kvällar och helger, då skolan är stängd. Söder om planområdet intill 
Malmsjön finns en nyanlagd park, Strandparken.  
 

Naturmiljö 

Ungefär 900 meter norr om planområdet finns ett naturområde med höga 
naturvärden och utgörs av ett Natura 2000 område. Ett Natura 2000 område 
är ett nätverk av värdefulla naturområden och skyddas inom EU. Nätverket 
har skapats för att motverka utrotningen av djur och växter och för att 
förhindra att deras livsmiljöer försvinner. Sörmlandsleden går genom skogen 
med möjlighet för vandring.  
 
 

Bebyggelseområden 

 
Bostäder 

Inom planområdet finns idag en centrumanläggning från 1960-talet. I norr 
avgränsas planområdet av villabebyggelse från 1950- och 60- talet och i 
sydväst av en villa uppförd på 1930-talet. Väster om planområdet ligger 
Malmsjö skola som uppfördes på 1950-talet med en tillbyggnad från 2011. 
Öster om planområdet finns flerbostadshus och villor uppförda under 1950- 
och 60-talet. 
 
  
 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

De två översta bilderna visar centrumbyggnaden. De två nedersta bilderna visar Malmsjö skola.  
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               Service 

Två förskolor finns i närheten av planområdet. Älvan förskola, ca 200 meter 
nordväst om planområdet och Trollgården förskola ca 650 meter nordöst om 
planområdet. Malmsjöskola, åk F-9, ligger direkt väster om planområdet. 
Närmaste gymnasium finns i Tumba. Inom planområdet finns en större 
livsmedelsbutik, post, restaurang, frisör- och skönhetssalong samt veterinär. 
Större kommersiellt utbud finns i Tumba centrum. 
 

Tillgänglighet och trygghet 

Planområdet sluttar mot söder och nivåskillnaden i området är ca 3 meter.  
               
               Byggnadskultur och gestaltning 

I anslutning till planområdet finns inga kulturmiljöer som är skyddade enligt 
kulturmiljölagen. Skolbyggnaden väster om planområdet är dock av 
kulturhistoriskt värde och är i gällande detaljplan skyddad med litet q, vilket 
innebär att byggnadens yttre karaktär ska bevaras.  
 
 

Teknisk försörjning 

 

Gatunät, gång- cykel- och mopedtrafik 

Planområdet nås via en angöringsgata från Dalvägen (väg 226). Söder om 
planområdet finns Södertäljevägen (väg 225) med ett körfält i vardera 
riktningen. Dalvägen/Södertäljevägen möts i en cirkulationsplats sydöst om 
planområdet.  
 
För uppskattning av trafikflödet har uppgifter från Trafikverket använts. 
Uppgifterna gör gällande att 2013 trafikerades sträckan av Dalvägen i 
anslutning till planområdet i genomsnitt av runt 9600 fordon per dag varav 
omkring 780 stycken var lastbilar. Södertäljevägen (väg 225) trafikeras i 
genomsnitt av runt 7950 fordon per dag varav omkring 850 stycken var 
lastbilar. De trafikmängder som uppmättes 2013 bedöms kunna representera 
de trafikmängder som trafikerar vägen i dagsläget. Trafikflödet på Dalvägen 
uppskattas till 12 365 fordon/dygn år 2030 enligt genomförd 
bullerutredningen. 
 
Längs Dalvägen och Södertäljevägen finns cykelstråk, varav det senare i 
blandad trafik. I norr finns en gång- och cykelväg som förbinder östra Vårsta 
med Malmsjö skola. Den ansluts också till huvudcykelstråket längs 
Dalvägen, som leder till Tumba centrum. Väster om planområdet finns en 
gångväg som leder gående från parkeringen i söder till gång- och cykelvägen 
i norr.  
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Kollektivtrafik 

Dalvägen trafikeras av busslinje 716, 717, 727, 729, 783 och 795. Linje 716 
trafikerar sträckan Tumba station – Bremora som under rusningstrafik avgår 
var 15:e minut, övriga tider ca en gång i halvtimmen. Busslinje 727 trafikerar 
sträckan Tumba station – Skanssundet och avgår några gånger om dagen. 
 

Bil- och cykelparkering, varumottagning, utfarter  

Inom centrumfastigheten finns två besöksparkeringar samt parkering till 
personalen, en i söder och en i öster med sammanlagt ca 50 parkeringsplatser. 
Idag finns ett överskott av parkeringsplatser. Inom centrumfastigheten finns 
ca 15 cykelparkeringsplatser. 
  
För att leverera varor till centrumets butiker backar lastbilar från 
förlängningen av Ringvägen i norr mot lastkajen i den nordvästra delen av 
centrumbyggnaden.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
  
Bilden visar gång- och cykelvägen mellan Dalvägen och Malmsjö skolan  
samt Ringvägens förlängning och inlastningszonen för Vårsta centrum 

 
Vatten, avlopp och dagvatten 

Vatten och avlopp finns utbyggt i området och planområdet kan anslutas till 
befintligt nät. Idag finns en anslutningspunkt söder om centrumfastigheten. 
Regnvatten som faller inom området rinner till den närbelägna Malmsjön, där 
kommunen och VA-kollektivet satsat stora resurser för att nå den goda 
vattenkvalitet sjön har idag. Dagvatten leds från området ned i de två små 
dagvattendammar som finns i parken vid Malmsjöns strand. Dagvattnet 
avleds direkt till dagvattennätet utan fördröjnings eller reningsåtgärder. 
Avrinningsområdet utgör ca 8000 m2 och följer ganska väl planområdets 
utbredning. Regnintensiteten har beräknats till 229,96 l/s, ha vid ett 10-års 
regn (PM dagvatten Vårsta C, Norconsult AB, 2014, sid 8). 
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Flödet från ravinen nordväst om planområdet leds ner i en större 
dagvattenledning som är förlagd i västra delen av planområdet. 
Centrumbyggnadens takvatten ansluter till ledningen vid den södra 
parkeringsplatsen. I sydöstra hörnet av parkeringen finns en avvattningsbrunn 
som ansluter till ledningsnätet. Ledningen forsätter söderut, under 
cirkulationsplatsen till utloppet i Malmsjön. 
 
Längs med Dalvägen går en dagvattenledning som tar emot dagvattnet från 
planområdets parkeringsytor på östra sidan om centrumbyggnaden. Till 
denna ledning avleds även dagvatten från områden norr och nordöst om 
planområdet. Ledningen fortsätter under cirkulationsplatsen till en 
dagvattendamm som är anlagd innan utloppet i Malmsjön. I sydöstra delen av 
planområdet finns en sammankoppling mellan ledningen från ravinen och 
ledningen från Dalvägen. 
 
Malmsjön är inte klassad enligt Länsstyrelsens klassificeringssystem för att 
bedöma ett vattens kvalité. De allmänna fysikaliska-kemiska förhållandena 
anges som måttliga, bedömt utifrån parametrarna näringsämnen, 
ljusförhållanden och försurning, där ljusförhållanden anges vara den 
utslagsgivande parametern för bedömningen. Enligt länsstyrelsens 
databas VISS finns det inga problem med övergödning eller försurning. 
(Länsstyrelsen, 2014) Enligt kommunens dagvattenstrategi ska dagvatten från 
trafikerade ytor (förorenat dagvatten) fördröjas och renas innan det släpps 
vidare till dagvattennätet.  

 
Vårsta centrum ligger på en höjd i förhållande till sin omgivning och 
förväntas inte drabbas av stora översvämningar vid extrema regn. I området 
precis söder om centrumområdet kan en viss översvämning ske, 0,25 m över 
markytan, vid ett 100-årsregn. 
 
 
Värme 

Södertörns Fjärrvärme AB har fjärrvärme i området efter Ringvägen och 
centrumfastigheten Vårsta 1:58 är ansluten till fjärrvärmenätet.  
  
 
El 

Vattenfall har elanläggningar inom och i närheten av planområdet vilket visas 
av bifogad karta, turkos linje = 20 kV högspänningsledning, blå linje = 0,4 
kV lågspänningsledning, lila linje = 0,1 kV signalkabel. Heldragna linjer är 
luftledningar och streckade linjer är markförlagda kablar. Ledningarnas läge i 
kartan är ungefärligt. Nätstationer visas som svart blixtförsedd kvadrat. I den 
sydöstra delen av planområdet finns ett kabelmätarskåp, som ägs av 
Trafikverket.  
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Tele 

TeliaSonera Skanova Access AB (Skanova) försörjer befintlig byggnation 
inom fastigheten Vårsta 1:58. Utanför fastighetsgräns finns markförlagda 
ledningar med tillhörande kanalisation och kabelbrunnar. 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Avfall 

Inom planområdet finns idag ett invändigt soprum samt grovsoprum i 
centrumbyggnadens östra del. 
 

Rättigheter 

Vårsta 1:58 belastas idag av en ledningsrätt för vatten och avlopp samt 
ledningsrätt för tele till förmån för AB Stokab, vilket uttrycks som ett u-
område i befintlig detaljplan. Vårsta 1:58 belastas av avtalsservitut för 
fjärrvärmeledningar till förmån för Södertörns Fjärrvärme AB och av  
servitut för väg till förmån för Vårsta 1:118.  
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Störningar 

 
Buller 

Enligt kommunens bullerkartering från 2006 har planområdet en ekvivalent 
ljudnivå på mellan 40 och 55 dB(A) samt en maximal ljudnivå mellan 55 och 
65 dB(A). 
 
  

 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                 
 Ekvivalent ljudnivå inom planområdet  
 

 

Risk, transporter av farligt gods 

Vårsta Centrum är lokaliserat intill Dalvägen (väg 225) och 
Södertäljevägen/Nynäsvägen (Väg 226). Dalvägen är en primär transportled 
för farligt gods, vilket innebär att det är en del av det rekommenderade 
vägnät som finns för transporter med farligt gods.  
 

 
FÖRÄNDRINGAR  

 
Fastighetsbildning 

Planen möjliggör att en ny bostadsfastighet kan bildas inom den norra delen 
av planområdet genom avstyckning av centrumfastigheten Vårsta 1:58. För 
att bilda flerbostadsfastigheten och centrumfastigheten enligt upprättat 
förslag skall ägaren till Vårsta 1:58 förvärva mark av fastigheterna Vårsta 
1:118 och 1:187 vilka ägs av Botkyrka kommun. Markområdena kommer 
efter erforderlig fastighetsreglering att överföras till flerbostadsfastigheten 
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och centrumfastigheten. Det finns även möjlighet för bostäderna att bilda en 
egen fastighet genom tredimensionell fastighetsbildning. En mindre del i 
östra kanten av Vårsta 1:58, som idag innehåller en busshållplats, överförs till 
allmän platsmark på Vårsta 1:187. En mindre del av Vårsta 1:187 överförs till 
Vårsta 1:118 (skolfastigheten) i planområdets västra del.  

 
 
Rättigheter 

Vårsta 1:58 belastas idag av en ledningsrätt för vatten och avlopp samt 
ledningsrätt för tele till förmån för AB Stokab, vilket uttrycks som ett u-
område i befintlig detaljplan. Vårsta 1:58 belastas av avtalsservitut för 
fjärrvärmeledningar till förmån för Södertörns Fjärrvärme AB, som 
säkerställs med u-området på plankartan, och av servitut för väg till förmån 
för Vårsta 1:118.  
 
Inom kommunens fastigheter, Vårsta 1:118 och 1:187, är en dagvattenledning 
belägen. För kommunens räkning skall den säkras genom ett servitut samt ett 
u-område på plankartan. Ett servitut för angöringsväg bildas över fastigheten 
Vårsta 1:58 till förmån för Vårsta 1:118 (skolfastighet). Ett servitut för 
bostadsparkering belastas Vårsta 1:58 vilket möjliggör för föreslagen 
bostadsparkering.  

 
 
Geotekniska förhållanden, risk för skred och/eller höga vattenstånd 

Planområdet ligger inom aktsamhetsområde för skredrisk. En geoteknisk 
undersökning är utförd i samband med uppförande av befintlig 
centrumbyggnad (Geotekniska kontoret, 1981). Jordlagren vid platsen för 
planerat höghus består av morän, med sten och block. Enligt geoteknisk PM 
(Geotekniska byrån AB 2014-04-14) är befintlig byggnad grundlagd på berg. 
Med utgångspunkt i den utförda geotekniska undersökningen kan således 
även det planerade höghuset grundläggas på berg. Bergets exakta nivå är 
dock ej känt. Grundläggningen kommer att preciseras i samband med 
projektering. Kompletterande geotekniska undersökningar ska göras när den 
befintliga byggnaden rivs.  
 
I förslag till detaljplan tas delar av befintlig ravin i planområdets västra del i 
anspråk för bostadsparkering. Enligt geoteknisk utredning (Geotekniska 
byggnadsbyrån AB, 2013 (reviderad 2014)) finns ingen anledning att anta att 
grundläggningsförhållandena motsäger anordnande av bostadsparkering. 
Dessutom kan smärre sättningar accepteras för p-platser. Det troliga är dock 
att det inte kommer att ske några sättningar. Då ravinen dels fungerar som 
avvattning av ytvatten, dels då det finns dagvattenledningar i ravinen skall 
stor omsorg läggas på att det vatten som omhändertas för närvarande även 
kommer att omhändertas i framtiden. 
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Radon 

Planområdet ligger inom högriskområde för radon. Ingen radonmätning har 
gjorts inom planområdet. Till dess en radonmätning har gjorts ska 
grundkonstruktioner utföras radonsäkert.  

 

Markföroreningar 

Inom planområdet har det tidigare funnits en bensinstation. Det har inte varit 
några andra verksamheter på platsen. När bensinstationen avvecklades 
gjordes en markundersökning (D-miljö, 2005). Sammanlagt 25 jordprov togs 
på åtta provtagningspunkter. Fyra stycken jordprover från fyra olika 
provtagningspunkter skickades iväg för analys av BTEX (bensen, toluen, 
etylbensen, xylen) samt fraktionering av alifatiska och aromatiska kolväten i 
enlighet med Naturvårdsverkets rapport 4889 på ackrediterat laboratorium 
(AnalyCen Nordic AB). 
 
Vid analys på ackrediterat laboratorium av de fyra jordproverna kunde inga 
halter över analysmetodens detektionsgräns noteras. Inga synliga eller 
misstänkt förorenade områden har i samband med undersökningen 
observerats på fastigheten. Av den utförda undersökningen och de analyser 
som utförts bedöms det inte föreligga någon risk för att petroleum- 
föroreningar förekommer i marken på fastigheten. Platsen är idag en 
asfalterad parkering. Den nedlagda bensinstationen bedöms därmed inte 
påverka den planerade markanvändningen negativt. Kommunens 
tillsynsmyndighets bedömning är att utökad markundersökning inte behöver 
göras, eftersom Naturverkets riskvärde för känslig markanvändning (KM) 
inom planområdet klaras. 
 
 

               Störningar 

 
               Buller 

Planområdet är utsatt för buller från vägar, framför allt från väg 226 
(Dalvägen). Enligt en trafikbullerutredning, utförd av Structor Akustik AB 
2014-10-08, uppgår de dygnsekvivalenta ljudnivåerna till 57 dBA vid två av 
punkthusets fasader. Detta överstiger riktvärdet 55 dBA ekvivalent ljudnivå 
för trafikbuller.  
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Ekvivalent ljudnivå 2 meter över mark. Framtida situation 2030. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ekvivalent ljudnivå vid fasad, vy från sydost. Frifältsvärde. 
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Lägenhetsplanlösningar 
 
Lägenheterna L1 och L2 vid våning 1-2 samt 11-12 innehåller riktvärdet 55 
dB(A) ekvivalent ljudnivå vid samtliga boningsrum. Lägenheterna L2 vid 
våning 3-10 innehåller Avstegsfall A. Med balkongskärmar för lägenhetstyp 
L3 och L4 innehålls minst Avstegsfall B vid samtliga våningsplan om 
balkongtak förses med absorbent. Med absorbenter vid väggar och 
balkongtak innehålls Avstegsfall B vid samtliga våningsplan för lägenhetstyp 
L4. Lägenheterna L 5 innehåller minst Avstegsfall B. 
För lägenheter på plan 11 -12 bör planlösningen anpassas så att minst hälften 
av boningsrummet ligger mot norra eller västra sidan så att minst hälften av 
boningsrummen i varje lägenhet får högst 55 dBA ekvivalent ljudnivå. Vid 
behov kan lokala skärmar placeras på balkong likt våningarna nedan. Detta 
bör stämmas av med akustikkonsult vid fastställd planlösning. Den maximala 
ljudnivån blir upp mot 70 dBA vid samtliga av punkthusets fasader och 
innehåller därmed riktvärdet vid uteplats. 

                

Målet för trafikbuller inomhus kan innehållas med lämpligt val av fönster, 
fasad och uteluftsdon. Fönsterdörrar har i allmänhet betydligt lägre 
ljudreduktion än fönster. Fasadisoleringen måste studeras mer i detalj i 
projekteringen. 
 
Infart och lastning till butik 

Till centrumets affärer kommer 1-2 lastbilar per dag (kl. 07-18). Dessa kör 
längs Ringvägen på centrumets östra och södra för att sedan svänga in och 
lasta av på centrumets västra sida. Vid passage på allmän väg klassas dessa 
som trafikbuller. Efter infarten, där ej längre allmän trafik går, klassas 
lastbilarna som industribuller. Dagtid är riktvärdet för industribuller 50 dBA 
ekvivalent ljudnivå. Dagtid finns inget riktvärde för den maximala ljudnivån. 
Den ekvivalenta ljudnivån från dessa lastbilar samt avlastning innehålls 
dagtid.  
 



BOTKYRKA KOMMUN  Antagandehandling 23 [40] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen rev. 2015-03-11 
Planenheten SBN: 2015-04-14 
  
 

71-06x 

Busstrafik längs Dalvägen 

Längs Dalvägen går buss i linjetrafik. En busshållplats är placerad ca 40 
meter från planterat punkthus. Vardagar kl. 05.00-24.00 passerar bussar 5-10 
gånger per timme. På helger passerar även en nattbuss kl. 24.00–05.00. 
Bussarna får stå på tomgång i maximalt 1 minut. Bussar ska hanteras 
som vanligt trafikbuller, men det finns en viss ökad störningsrisk.  
Bussarna finns med i andel tung trafik i trafikbullerberäkningarna. För att 
minska denna störningsrisk måste det vid projekteringen tas hänsyn till den 
närliggande busshållplatsen. 
 
Risk, transporter av farligt gods 

Dalvägen (väg 226) är en primär transportled för farligt gods. I anslutning till 
planområdet har vägen en hastighetsbegränsning på 30 km/h under vardagar 
07-16 och 50 km/h övriga tider. Cirkulationsplatsen gör att det är svårt att 
hålla en högre hastighet. Det planerade höghuset ligger på avstånd ca 30-40m 
från Dalvägen. Dalvägen ligger lägre än marknivån för Vårsta Centrum, och 
lutningen är bort från huset. Spill från en eventuell olycka kommer att rinna i 
riktning från huset. De tänkta bostäderna kommer att vara placerade från 
våning tre och uppåt, ca sju meter över Dalvägens nivå i höjd med Centrum.   
 
En riskbedömning har utfört av Structor Riskbyrå AB år 2015. Vid 
riskidentifieringen identifierades transporter av farligt gods som den primära 
riskkällan med möjlig påverkan på det aktuella planområdet. En kvantitativ 
riskanalys med avseende på transporter med farligt gods har genomförts. Som 
underlag till riskanalysen används en kartläggning av transportflödet med 
farligt gods från 2006 kompletterat med uppskattningar av transporter till/från 
Norvik hamn och AGAs LNG-terminal. Kartläggningen från 2006 anger ett 
intervall för mängden farligt gods i de olika transporterade klasserna. 
Användandet av den största mängden i det uppmätta intervallet kan anses 
vara konservativt då mängden farligt gods har minskat de senaste åren, men 
används ändå för att säkerställa att riskerna inte underskattas.  
 
Resultaten visar att riskreducerande åtgärder bör övervägas vid 
exploateringen av planområdet. I Känslighetsanalysen visade att modellen är 
robust och att en ökning av mängden transporter kommer att ha relativt liten 
inverkan på risknivåerna. Identifierade möjliga åtgärder att införa i 
detaljplanen är:  
 

− Fasader inom 30 meter från Dalvägen utförs i obrännbart material.  
− Området inom 30 meter från Dalvägen utformas så att det ej 

uppmuntrar till stadigvarande vistelse.  
− Utrymning från centrumbebyggelse ska möjliggöras i byggnadssida 

som vetter bort från Dalvägen.  
− Ventilationen utformas så att spridning av gaser, från olyckor på 

Dalvägen, inuti planerade byggnader begränsas.  
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Om dessa åtgärder vidtas bedöms den planerade exploateringen kunna 
genomföras med tillräcklig hänsyn till människors hälsa och säkerhet.  
 
Bebyggelseområden  

Planen syftar till att komplettera Vårsta centrum med bostäder och handel. 
Planförslaget möjliggör uppförandet av ett nytt bostadshus i form av ett 
punkthus i den norra delen av centrumfastigheten där det idag finns en 
handelslokal.  
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och Hjorth arkitekter AB) 
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Bostäder 
En befintlig handelslokal inom planområdets norra del föreslås ersättas med 
en högre bostadsbyggnad med en varierande höjd på 11 till 12 våningar. 
Förslaget innehåller ca 40-53 lägenheter. De två nedersta våningsplanen kan 
nyttjas för centrumändamål och mindre vårdinrättning. Mot öster och entrén 
till centrumet ska centrumändamål anordnas. Bostadshuset får en indragen 
bottenvåning (arkad) om ca 3,5 meter mot parkeringen och torget vilket 
regleras på plankartan.  

Byggnadens tak delas in i två volymer som varierar mellan 11 och 12 
våningar. Detta möjliggör en bostadsgemensam takterrass åt söder för 
samvaro och utevistelse för de boende, som komplement till bostadsgården. 
Byggnaden uppförs i puts med utanpåliggande balkonger vilka utformas som 
både frihängande och placerade i hörn med avvikande material och färg.  
  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

                
                    
                    Vy från Dalvägen över centrum och nytt bostadshus (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
                       
                  
 Vy från busshållplatsen och Dalvägen, nytt bostadshus och torg (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
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                         WIJGÅRD & HJORTH ARKITEKTER AB   

                         2014-10-22 

 

UTREDNINGSSKISS  
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Genom att huset är något förskjutet österut skapas en bostadsgård i 
västerläge. Gården uppförs med planteringar, mindre grönytor samt en 
lekplats för mindre barn. Mellan bostadsgården och inlastningen uppförs en 
avskärmande lägre byggnad för cyklar och gemensam sophantering. Lastytan 
byggs delvis över med en pergola alternativt skärmtak vilket ger visuell 
avskärmning och minimerar buller från inlastningen till centrumet. Detta 
regleras genom bestämmelse på plankartan.  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Befintliga byggnader inom fastigheten kommer i samband med uppförande 
av bostadshuset renoveras och anpassas i material och utryck. Fasaderna 
anpassas för att stämma överens med det nya huset och ytan framför ICA-
butik och restaurang kommer att uppgraderas med bl a ny markbeläggning. 
Platsen definieras bättre i och med att den nya byggnaden tydligare än 
tidigare ramar in platsen.   
 
Fasaden åt söder ska ges en öppen och välkomnande utformning så att 
byggnaden tydligt vänder sig mot vattnet - åt det håll den kommer att 
annonsera sig tydligast. Med den snedställda väggen åt norr möter byggnaden 
åsens riktning och den nya tillfarten, liksom passagen till skolan, ramas in på 
ett välkomnande sätt. Gång och cykelvägen till skolan får en stringentare 
utformning i samband med markarbetena för den nya byggnaden. Se bild 
nedan på sid.25 
 
 
 
 

SEKTION genom lastintag, cykelförråd och bostadsgård 
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                Vy från korsningen Södertäljevägen. Söder om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
                     
                 Vy från Dalvägen. Norr om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

Den nya bostadsbyggnaden kommer att synas från flera platser i Vårsta och 
uppfattas som ett landmärke för centrumet. En 12 våningar hög byggnad 
innebär ett ingrepp i den befintliga skalan i Vårsta, som generellt innehåller 
småhusbebyggelse i ca 2 våningar med några 4-våningshus nära centrum. 
Den kuperade omgivningen gör dock att påverkan på stads- och 
landskapsbilden är lägre än om byggnaden hade placerats i flack terräng.  
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                    Vy från Ringvägen. Norr om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 
 
 
                    
 
                   
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

                    
 
                     Vy från Södertäljevägen. Väster om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB)  
 

Risken för att ett 12 våningar hög bostadshus skall ge ett massivt intryck i 
den befintliga skalan i Vårsta motverkas av att huset visuellt delas i mindre 
delar av olika höjd. Byggnadens tak delas in i två volymer som varierar 
mellan 11 och 12 våningar. En stor takterrass, tillgänglig för hela huset, är 
placerad åt söder på det övre våningsplanet. Att markera balkongraderna med 
material och/eller färg som avviker från byggnaden i övrigt samt med helt 
eller delvis transparenta balkongfronter, bidrar också till att ge huset ett 
lättare uttryck. 
 



BOTKYRKA KOMMUN  Antagandehandling 30 [40] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen rev. 2015-03-11 
Planenheten SBN: 2015-04-14 
  
 

71-06x 

 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

                   
                   Vy från Nynäsvägen. Öster om centrum. (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 

 

 

                

 

 

 

 

 

 

 

 
  
  Vy från Malmsjön (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    
 
  Vintervy från Malmsjön (Wijgård och Hjorth arkitekter AB) 
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Arbetsplatser  

Vårsta centrum sysselsätter idag ca 25 personer. Planen innebär att ca 320 
kvm av den befintliga centrumbyggnaden rivs till förmån för det planerade 
bostadshuset. I förslaget ska bottenvåningen innehålla centrumverksamhet 
och våning 1 möjliggörs för centrumverksamhet, vilket innebär att ca 520 
kvm handel kan tillskapas inom den nya byggnaden. Totalt skapas ca 200 
kvm ytterligare handel i centrumet.  
 

Service 

Tillkommande behov av skolor, daghem, vård- och fritidslokaler bedöms inte 
vara så stort att en utbyggnad av service i närområdet krävs. Inom 
centrumfastigheten finns dock planer på att inrymma en vårdcentral.   

 

Tillgänglighet 

Angöring till samtliga entréer är möjlig inom 10 meter. Alla entréer ska nås 
via tillgänglighetsanpassade vägar. Handikapparkering kan anordnas i 
anslutning till entréerna. Gångvägen i den västra delen av planområdet är 
tillgänglig för funktionshindrade. Sophus kommer att finnas på 
bostadsgården cirka 20 meter från den västra entrén, vilket följer Boverkets 
byggregler där längsta avstånd är 50 meter.  

 

               Solstudier 

Solstudier har tagits fram av Wijgård & Hjorth arkitekter AB. Vid 
sommarsolståndet påverkas omkringliggande bebyggelse inte alls eller i liten 
utsträckning. Villorna norr om Centrum ligger på en höjd, ca 4 m högre än den 
föreslagna byggnadens bottenvåning. Detta, i kombination med att solen vid 
denna tid på året står som högst, gör att skuggan aldrig når fram till dessa 
bostadshus och endast marginellt berör framkanten av den närmast belägna 
tomten. Flerfamiljshuset på Vårsta 1:339 är opåverkat. Till fastigheten längre 
österut (Vårsta 2:136) når skuggan en begränsad del av bebyggelsen vid 
17:30-tiden. När skuggan blir längre förflyttar den sig vidare över fastigheten, 
men redan vid kl. 20:00 står solen så lågt att solljuset ändå inte har fritt 
tillträde hit varför skuggbilden på något avgörande sätt inte förändras.  
 
 
 
 22 juni                                                
 
 
 
 
 
 
 
 
 

SOMMARSOLSTÅNDET 
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Under vår- och höstdagsjämning påverkas främst bebyggelsen norr om 
planområdet. Denna dag är det de två närmaste villafastigheterna norr om 
Centrum som berörs av skuggbilden (Vårsta 1:186 och 1:180). Den nya 
byggnaden skuggar själva byggnaden på Vårsta 1:186 under ca 3 timmar.  
Det kommer dock vara möjligt att finna solbelysta platser inom fastigheten 
vid alla tidpunkter enligt solstudien.  

  
Även ett flerbostadshus nordöst om planområdet får en viss skuggpåverkan 
under ett fåtal timmar vid vår-och höstdagsjämning. Som framgår av 
illustrationerna påverkas södra delen av byggnaden på fastigheten Vårsta 
1:339 något. Skuggan når hit vid 15-tiden och efter 3 timmar (kl.18) har den  
med god marginal passerat förbi huset. Till fastigheterna längre österut når inte 
skuggan innan solen står så lågt att skymningens skuggor dominerar.  
 
 
 22 mars                                              
 
 
 
 
 
 
 
 

  VÅR-OCH HÖSTGADJÄMNING 
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Skuggpåverkan blir som störst under vintersolstånd för fastigheterna norr om 
planområdet, där bebyggelsen påverkas under tre av sex soltimmar. Liksom i 
mars/oktober passerar skuggan själva byggnaden på Vårsta 1:186 under ca 3 
timmar. Detta sker kring lunchtid och det samma gäller Vårsta 1:180. För 
fastigheterna norr om dessa går passagen snabbare. Även med befintliga 
förhållanden ligger de närmsta fastigheterna i skugga större delen av den ljusa 
tiden på dygnet då skuggorna vid denna årstid är så långa. Förutom ovan 
nämnda fastigheter påverkas ytterligare endast en. Det är flerfamiljshuset på 
Vårsta 1:339. Under ett par eftermiddagstimmar passerar skuggan denna 
byggnad, men solen står då så lågt att skillnaden med detta tillskott knappt är 
märkbar.  
 

 

 

22 december 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

   VINTERSOLSTÅND 
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Natur 

 
Mark och vegetation 

Förslaget innebär en ökning av hårdgjord yta. Vid anläggning av ny 
bostadsparkering tas delar av marken mellan skolan och befintlig 
centrumbyggnad i anspråk. Grönområdet som angränsar till skolans mark 
rensas. Den del av den utfyllda bäckravinen som tas i anspråk kommer till 
viss del att utgöras av markparkering. För att minimera mängden hårdgjord 
yta utförs denna i genomsläppligt material såsom exempelvis armerat gräs. 
Träd som enligt naturinventering anses värdefulla sparas och kompletteras 
med nya där det är möjligt. Mellan träden kommer p-platser för de boende att 
anordnas. Ytan planeras att till stor del utföras som armerat gräs för att ge ett 
sammanhängande grönt stråk från husets gård till intilliggande grönområde. 
 
Inom planområdet finns inga träd som har några större ekologiska värden, 
dock estetiska. Planområdets läge mellan blandlövskogen vid Malmsjöns 
strand och den stora ravinen i norr tyder på att området kan ha betydelse som 
ekologisk spridningslänk i lokal skala. Träden inom bäckravinen är av värde 
för landskapsbilden men dessa ligger utanför planområdet. 

 

Lek och rekreation 

Planområdet angränsar till bäckravinen som idag används som lekyta för barn 
samt för rekreation. Mer anordnade lekplatser finns dels på skolgården direkt 
väster om planområdet samt ca 200 meter sydöst om planområdet. På gården 
för nytt bostadshus föreslås lekplats för mindre barn. Som ett komplement till 
bostadsgården föreslås en större gemensam takterrass för de boende. I 
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anslutning till centrumfastigheten mot handelsparkeringen och entrén till 
befintliga butiker anläggs en ny plats med torgkaraktär. Torget föreslås bli en 
mötesplats för Vårstas invånare och skapar utrymme för lokala möten vilket 
idag saknas i området. Kring och på platsen föreslås exempelvis uteservering, 
torgförsäljning m.m.   

 

Naturmiljö 

Ca 1 kilometer norr om planområdet finns ett naturområde med högt 
naturvärde innehållande diverse rekreationsmöjligheter med bland annat 
vandringsleden Sörmlandsleden. 
  
Strandskydd  

En mindre del av centrumfastigheten ligger inom 100 meter från Malmsjön 
vilket omfattas av strandsskyddslagen. Strandskyddet återinträder i samband 
med att nytt planarbetet inleds, därför föreslås strandskyddet upphävas på 
nytt inom delar av planområdet (kvartersmark för centrumändamål) i 
samband med att detaljplanen antas. Som särskilt skäl åberopas MB 7kap 
18c§ punkt 1 att området ”redan har tagits i anspråk på ett sätt som gör att det 
saknar betydelse för strandskyddets syften”. 
 
Motiveringen är att området idag är i ianspråktaget av parkering för centrum- 
och skolverksamheten. Föreslagen detaljplan innebär att denna del även 
fortsättningsvis föreslås nyttjas för centrumverksamhet. Botkyrka kommun 
anser därmed att marken har tagits i anspråk på ett sådant sätt att det saknar 
betydelse för strandskydd. Detta då det inte sker någon förändring av aktuell 
användning samt att allmänhetens tillgänglighet till Malmsjön inte påverkas. 
På plankartan finns en bestämmelse om att strandskyddet upphävs. 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Bilden visar 100 meters strandskydd från Malmsjön.  
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Teknisk försörjning 

Gatunät, gång- cykel- och mopedtrafik 

De befintliga kommunikationerna med kollektivtrafiken (buss) söderut till 
Nynäshamn samt till Tumba C och vidare till centrala stadskärnan med 
pendeltåg medför lågt bilinnehav för de nya bostäderna. De planerade 
bostäderna ca 53 lgh kommer att generera ca 150-200 resor i snitt per dag. 
vid Vårsta C. Dalvägen trafikeras i genomsnitt av runt 9600 fordon per dag 
varav 780 stycken är lastbilar, vilket betraktas som låga flöden. I anslutning 
till planområdet har Dalvägen en hastighetsbegränsning på 30 km/h under 
vardagar 07-16 och 50 km/h övriga tider. Den förväntade ökning av 
biltrafiken från planerade bostäderna bedöms inte påverka det befintligt 
trafikflödet på vägen. 
 
Angöring till centrumfastigheten ska likt idag ske via Ringvägen. 
Skolfastigheten angörs genom att köra genom centrumfastigheten. Nyttjande, 
drift- och underhållsfrågor kan säkerställas i en gemensamhetsanläggning 
alternativt genom servitut. Gångvägen i västra delen av planområdet är idag 
till stor del outnyttjad och kommer därmed att breddas och nyttjas för infart 
till inlastning och bostadsparkering. Det kommer dock fortsättningsvis vara 
möjligt att gå där. Parallellt med den befintliga gång- och cykelvägen inom 
norra delen av planområdet anläggs en ny angöringsgata för infart till ny 
bostadsparkering i Ringvägens förlängning. Befintlig gång- och cykelväg 
rustas upp och förbättras i samband med planens genomförande. Den ansluts 
till huvudcykelstråk längs Dalvägen, som leder till Tumba centrum. 
Exploatören har även avsikten att anordna en angöringsplats vid entrén till 
bostadshuset. I samband med detta kommer även markbeläggningen att 
ändras på platsen. Åtagande och ersättning för dessa åtgärder regleras i 
kommande exploateringsavtal. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Illustrationen visar gatumiljön med gång- och cykelväg mot Malmsjö skola samt 
angöringsgata för bilparkering. Bygganden till vänster är det nya bostadshuset  
(Wijgård och Hjorth arkitekter AB). 
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Kollektivtrafik 

Planområdet ligger i nära anslutning till kollektivtrafik, den måttliga 
befolkningsökningen som planförslaget innebär bedöms inte medföra ett 
utökat behov av ny kollektivtrafik. I nära anslutning till planområdet ligger 
en busshållplats som angörs av linje 716, 717, 727, 729, 783 och 795 
anslutning till planområdet finns en busshållplats. Väntkuren som delvis 
ligger på Vårsta 1:58 bör genom fastighetsreglering överföras till kommunens 
fastighet. 
 

Bil- och cykelparkering, varumottagning, utfarter  

 
Centrum 

Parkering ska anordnas inom kvartersmark. För centrumverksamheten är 
behovet 20 parkeringsplatser per 1 000 kvm, vilket motsvarar cirka 40 
parkeringsplatser. Dessa ska likt idag finnas öster och söder om 
centrumbyggnaden. Parkeringsytan för centrumet föreslås delas med viss 
parkering för de nya bostäderna. För centrumverksamheten föreslås 
cykelparkeringen vara oförändrad, det finns dock möjlighet att anordna 
ytterligare cykelparkeringsplatser i anslutning till entréerna.   
 
Varumottagning och inlastning för centrum är idag beläget i den nordvästra 
delen av planområdet och angörs via Ringvägens förlängning västerut genom 
att leveransbilar backar från Ringvägen upp mot varuinlastningen. I 
planförslaget föreslås Ringvägens förlängning göras om till infart för 
bostadsparkeringen väster om centrumbyggnaden och det nya bostadshuset. 
Framtida inlastningen sker genom att leveransbilar kör öster om 
centrumbyggnaden och upp mot varumottagningen i den sydvästra delen av 
området.  
  
Bostäder 

Parkeringstal för nytt bostadshus motsvarar 1,1 parkeringsplats per lägenhet, 
totalt 58 parkeringsplatser. Drygt hälften av parkeringsplatserna anordnas 
utmed angöringsgatan väster om bostadshuset. Resterande bostadsparkering 
föreslås samnyttjas med centrumfastigheten för att skapa en mer flexibel 
parkeringslösning. För detta upprättas ett servitut för boendeparkering på 
handelsfastigheten. Till förmån för bostadsfastigheten upprättas 
nyttjanderättsavtal för besöksparkeringen som är belägen inom skoltomten. 
 
Kommunens cykelparkeringsnorm för de nya bostäderna ska följas. Dessa 
ska finnas i anslutning till entréer, på gården samt i ett cykelförråd. 

 

Vatten och avlopp, dagvatten 

Vatten och avlopp finns utbyggt i området och planområdet kan anslutas till 
befintligt nät. Idag finns en anslutningspunkt söder om centrumfastigheten. 
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Förslaget innebär att de trafikerade ytorna och andel av takyta ökar och 
därmed mängden förorenat dagvatten. Det handlar om parkeringsytor och 
andra trafikytor på centrumbyggnadens västra sida. Dagvattnet i området kan 
delas in i takvatten, dagvatten från grönytor samt dagvatten från väg- och 
parkeringsytor. Enligt genomförd dagvattenutredningen (Norconsult AB, 
2014-11-03) kommer dagvattenflödet att öka med ca 4%. Enligt detaljplanen 
planeras dock åtgärder på vissa befintliga hårdgjorda ytor som förses med 
halvgenomsläppliga material, vilket minskar avrinningen.  
Sammanfattningsvis bedöms byggnationen ha en liten påverkan på det totala 
flödet från området. 
 
Takvattnet och dagvattnet från grönytorna bedöms innehålla låga 
föroreningshalter och ingen rening anses nödvändig före utsläpp till 
kommunalt dagvattennät. I Botkyrka kommuns dagvattenstrategi anges att 
vid ny- eller ombyggnation av parkeringsplatser och vägar ska 
oljeavskiljning, filter i dagvattenbrunnar eller annan rening av dagvattnet 
utföras. Totalt planeras ca 29 nya parkeringsplatser i området. 
Dagvattenföroreningar kopplade till parkeringar kommer främst från 
fordonstrafik. Föroreningarna tillförs vattnet via avgaser, oljespill, korrosion 
och slitage på vägbanor och däck. Reningen föreslås ske genom installation 
av oljeavskiljare alternativt filterbrunn för dagvatten i anslutning till den nya 
parkeringen.  
 
Vid byggnation bör höjdsättning och avledning ske så att avrinningen sker 
bort från huset. Genom en god höjdsättning undviker man att instängda 
områden uppstår.  
 
Dagvatten ska fördröjas innan det kopplas till kommunalt ledningsnät. 
Fördröjningsmagasin/infiltrationsmagasin ska dimensioneras för regn med 10 
års återkomsttid och som är uppräknade med 20 % för att ta hänsyn till ett 
ändrat klimat. Trots åtgärd med armerat gräs på den nya parkeringsplatsen, 
ökar flödet med 4 l/s efter byggnation. För att fördröja denna volym, föreslås 
att ett kassettmagasin med fördröjningsvolym 3 m3 anläggs vid den nya 
parkeringen. Från magasinet avleds dagvattnet till befintlig dagvattenledning 
från ravinen. Dagvattenhanteringen ska säkerställas i exploateringsavtalet.   
 

Värme 

Föreslagen bebyggelse bedöms kunna värmeförsörjas via fjärrvärme som 
finns utbyggt i området. Placering av de befintliga fjärrvärmeledningarna 
inom den östra delen av fastigheten Vårsta 1:58 säkerställs med u-området på 
plankartan. Enligt fastighetsförteckningen är rättigheterna inom planområdet 
säkerställda. Servitutssavtal mellan Södertörns Fjärrvärme AB och 
fastighetsägaren Vårsta 1:58 AB är tecknad. Eventuell flytt och förändring av 
befintliga fjärrvärmeledningar ska utföras av Södertörns Fjärrvärme AB, men 
bekostas av initiativtagaren till flytten. 
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El 

Tillkommande bebyggelse ska kopplas till befintligt elnät. Det finns ett 
kabelmätarskåp inom den sydvästra delen av planområdet, som ägs av 
Trafikverket. Vattenfall står för matningen till den. Åtkomst till 
kabelmätarskåpet säkras genom servitut till förmån för Vattenfall och genom 
anläggning av E-området. HSP-kabel, som går i den östra delen 
av planområdet, kommer att skarvas på och dras till den nya E-området.    
 
Vattenfalls markförlagda kablar får inte byggas över och Vattenfalls 
anläggningar måste uppfylla det säkerhetsavstånd som framgår av 
Elsäkerhetsverkets starkströmsföreskrifter. Inga träd/buskage ska planteras 
ovan/i direkt närhet till markförlagda jordkablar för att minimera risken att 
kablarna skadas av växande rötter.  
 
Befintliga elanläggningar måste hållas tillgängliga under alla skeden av 
plangenomförandet. Vid eventuella schaktningsarbeten skall kabelutsättning 
begäras. Eventuell flytt/förändringar av befintliga elanläggningar ska utföras 
av Vattenfall, men bekostas av exploatören. 
 
Tele 

TeliaSonera Skanova Access AB (Skanova) försörjer befintlig byggnation 
inom fastigheten Vårsta 1:58. Utanför fastighetsgräns finns markförlagda 
ledningar med tillhörande kanalisation och kabelbrunnar. Ledningarna är 
betydande och har viktiga samhällsfunktioner. Eventuell flytt/förändring av 
befintliga teleanläggningar ska utföras av TeliaSonera Skanova, men 
bekostas av initiativtagaren till flytten. 
 
Avfall 

Inom planområdet finns idag ett invändigt soprum samt grovsoprum för 
centrumverksamheten. Via ny lastkaj kan avfallshanteringen för bostäderna 
lösas genom att en komplementbyggnad för sophantering uppförs på 
bostadsgården. Lastkajen anläggs väster om centrumbyggnaden och angörs 
från den nya angöringsgatan från söder. Samråd med SRV återvinning AB 
kommer att ske i bygglovsförfarandet med avseende på utformning och 
dimensionering av transportvägar och utrymmen för avfallshantering.  
 

 

ADMINISTRATIVA FRÅGOR 

 

Preliminär tidplan  

 
KS beslut om planuppdrag/ramavtal januari 2012 
Framtagande av handlingar 2012-2014 
Beslut om samråd SBN 2014-05-20 
Beslut om granskning SBN december 2014 
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Laga kraft ca 4 veckor efter KF beslut om 
antagande om ej överklagande 
sker 

 

Avtal 

Gällande plankostnadsavtal mellan kommunen och exploatören utgör 
grunden för pågående detaljplanearbete. 
 
Följande avtal ska träffas innan detaljplanens genomförande: 
 

- Exploateringsavtal ska tecknas mellan kommunen och exploatören 
innan detaljplanen antas. 

 
- Nyttjanderättsavtal ska tecknas mellan kommunen och exploatören 

angående besöksparkering på 1:118 (skolfastigheten). 
 

- Ev. avtal mellan exploatören och ledningsägare kan behöva tecknas 
ifall det skulle bli aktuellt med att flytta övriga ledningar.  

 
 
Genomförandetid 

Genomförandetiden går ut fem (5) år efter det att planen vunnit laga kraft. 
 
Huvudmannaskap  

Botkyrka kommun är huvudman för allmänplats inom planområdet. Allmän 
plats utgörs av gång- och cykelväg samt huvudgata.  
 
 
 

SAMHÄLLSBYGGNADSFÖRVALTNINGEN 
  
 
 
 
 
 
Charlotte Rickardsson                  Marina Pavlova            Sigvard Andersson 
Planchef                                        Planarkitekt                  Projektledare 
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Kommunstyrelsen 
 2015-11-02 Dnr KS/2013:537 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 213 
Nya riktlinjer och handbok för dialogforum (KS/2013:537) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige beslutar om nya riktlinjer för dialogforum.  
 

2. Kommunfullmäktige godkänner handboken som bilaga till riktlinjerna. 
Kommunstyrelsen delegerar ansvaret för uppdatering och uppföljning av 
handboken till kanslichefen på kommunledningsförvaltningen.  

 

Sammanfattning 
Riktlinjerna föreslår följande förändringar: 

• Ett förtydligande av dialogforums uppdrag och av syftet med dialogen. 
• Ett förtydligande om delegering av ansvar och roller i arbetet med dia-

logforum. 
• Ett förtydligande av nämndernas uppdrag och ansvar.  
• En utveckling i genomförandet av dialogens arbetssätt, mötesformer, 

årliga mål, målgrupp och representativitet. 
• En struktur för samarbetet mellan dialogforum och områdesgrupperna. 
• En tydligare process för återkoppling. 
• Ett förtydligande av tjänstemännens stöd i arbetet. 
• Ett förslag om ökad budget. 
• En handbok för dialogforum som komplement och stöd till riktlinjerna. 
 
Handboken ska stödja planering, genomförandet av dialogen och hur resul-
tatet efter dialogen hanteras och återkopplas.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-09-28.  

Demokratiberedningen har behandlat ärendet 2015-10-16, § 36.  
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Särskilda yttranden   
Jimmy Baker (M), Kia Hjelte (M), Stina Lundgren (M) och Yngve RK 
Jönsson (M) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Anders Thorén (TUP) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Stefan Dayne (KD) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Protokollsanteckning  
Lars Johansson (FP) anför till protokollet att han instämmer i (M):s sär-
skilda yttrande.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 
 

 
 



 
Sid 1 (1) 

SÄRSKILT YTTRANDE 
Kommunstyrelsen 

2015-11-02 
 
Ärende 213 Nya riktlinjer och handbok för dialogforum (KS/2013:537) 

 
Dialogforum har svårt att engagera medborgarna. Ungdomar och olika 
minoritetsgrupper lyser med sin frånvaro. Den genomsnittlige dialogforumsbesökaren är 
ofta en återkommande äldre och väletablerad medborgare. Dialogforums 
representativitet är med andra ord låg. Detta framgår när man tar del av 
minnesanteckningarna från dialogforums möten, samt att medborgarnas deltagande i 
dialogforum varierar mellan kommundelarna men generellt sett är lågt.   
 
Vi menar att det finns andra instrument för medborgarna att få kontakt med kommunens 
politiker och tjänstemän. Utöver självklarheter som direkta möten, telefon, e-post, 
bevista öppna nämndsammanträden och dylikt så kan kommunen alltid med fördel 
inhämta synpunkter via till exempel samrådsförfaranden eller enkäter.  
 
Det är dessutom en grundläggande uppgift för de politiska partierna och dess 
företrädare att ha kontakt med, och ta in synpunkter ifrån, medborgarna och att inbjuda 
och engagera medborgarna i sina respektive partier. 
 
Vi är sammanfattningsvis tveksamma till tankarna att lägga ännu mer skattemedel på 
dialogforum, då vi är av uppfattningen att det nog kanske var en god tanke från början 
men som slog fel.  
 

 
Jimmy Baker  Kia Hjelte 
 
 
Stina Lundgren  Yngve RK Jönsson 



	  
	  
	  
Kommunstyrelsen/Kommunfullmäktige	  	   	   	   	   	  	  	  Särskilt	  yttrande	  
	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   2015-11-02	  

	  
Ärende	  213:	  	   Nya	  riktlinjer	  och	  handbok	  för	  dialogforum	  	  	  	  
 
Botkyrka är en stor och spretig kommun med geografiskt avgränsade orter. Dialogforum som 
projekt har inte lyckats uppfylla sitt syfte. Det är få deltagare på dialogforums möten och många 
anser sig inte kunna påverka de frågor som finns på agendan. Många gånger lyser återkopplingen 
med sin frånvaro.  
 
Sammantaget anser vi att kostnaderna för dialogforum är orimligt höga sett till resultaten. Därför 
vill vi inte utöka dialogforums budget. En kommundelning är ett bättre tillvägagångssätt för att öka 
närdemokratin.  
	  
Anders	  Thorén	  (TUP)	  
	   	  	  
	  
	  
	   	   	  
	  
	   	   	  
 
 
 



                                                                                                                                                                                   
  

     Kommunstyrelsen 

 

Särskilt yttrande                                   

 

Ärende 213: Nya riktlinjer och handbok för dialogforum (KS/2013:537) 

Våra kommuninvånare har mycket att tillföra i utvecklingen av vår kommun och det är essentiellt 
att man som invånare får vara med och påverka beslut om sitt närsamhälle och att man kan 
komma med synpunkter tidigt i olika beslutsprocesser för att bättre säkerställa att besluten är väl 
förankrade. Det är viktigt att man känner att man i mellan valen kan få kontakt med kommunens 
politiker för att framföra sina åsikter och få sin röst hörd, speciellt i frågor där man som invånare 
direkt berörs. Hur vi skapar en dialog på bästa sätt och hur når vi ut till medborgare för att få 
dem mer delaktiga i samhällsfrågor är alltid en utmaning. Vi tycker att dessa nya riktlinjer för 
dialogforum är ett steg i rätt riktning för att förbättra arbetet med en medborgardialog.  
 
Det är av stor vikt att löpande utvärdera att forumen håller en hög kvalitativ nivå och att de, 
”resulterar i faktisk påverkan eller ger nya idéer inför politiska beslut”. Man måste vara mycket 
tydlig med vilka valda ämnen/teman som ska diskuteras så att man som kommuninvånare får en 
uppfattning om det är ett forum som är intressant att delta i. Det är mycket viktigt att utröna 
vilka frågor som medborgarna i området anser vara de viktigaste långsiktigt.  
 
Men även om forumen håller en hög kvalitet så är det betydelselöst om endast några få 
medborgare deltar. Det är också mycket viktigt att kvantitativt mäta hur många som deltar på 
dialogforums möten. Då ambitionen med dialogen är att nå dem som inte brukar engagera sig i 
politiska frågor och den demokratiska processen så är det följaktligen väsentligt att kontrollera 
hur många icke politiskt aktiva personer som deltar på varje möte. Om man räknar bort 
förtroendevalda, tjänstemän och medlemmar från de olika politiska partierna, hur många är 
deltagarna då? Risken är annars att forumen blir interna politiska möten som ser bra ut i teorin, 
men som i realiteten blir kontraproduktiva och inte skapar någon reell dialog och 
medborgarinflytande.  
 
Återkopplingen i de ärenden som behandlats på dialogforum är oerhört viktigt då detta skapar 
legitimitet för att politiker faktiskt tar till sig av det som diskuteras på forumen och att dessa 
åsikter som framförs inte faller i glömska. Det handlar bl.a. om att nämnderna får ta del av 
minnesanteckningar från forumen för att vara ordentligt insatta och för att kunna ge återkoppling 
i de olika ärendena ifråga i god tid. 
 
Hur vi använder skattebetalarnas pengar på bästa sätt för att skapa en medborgardialog och ökat 
inflytande och hur dessa pengar kommer till största möjliga nytta är frågor vi alltid måste ställa 
oss i den fortsatta utvecklingen av kommunens dialogforum. Vissa av kommundelarnas forum 
har ett högt deltagande medan andra har ett väldigt lågt och dialogforum måste löpande 
utvärderas för att se hur detta utvecklas och vilka förändringar som behöver göras för att skapa 
ett högre deltagande eller om man måste arbeta fram en helt annan modell för att främja en 
medborgardialog.   



                                                                                                                                                                                   
  

 
 
 
 
 
 
Tumba 2015-11-02 
 
 
Stefan Dayne (kd) 
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§ 36 
Nya riktlinjer och handbok för dialogforum (KS/2013:537) 
 
Beslut 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att föreslå kommunfull-
mäktige att besluta om nya riktlinjer för dialogforum. 

 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att föreslå kommunfull-
mäktige att godkänna handboken som bilaga till riktlinjerna. Kommunsty-
relsen delegerar ansvaret för uppdatering och uppföljning av handboken till 
kanslichefen på kommunledningsförvaltningen. 
 
Sammanfattning 
Ahmad Azizi, demokratiutvecklare, presenterar de nya riktlinjerna och 
handboken för dialogforum. 

 
Riktlinjerna föreslår följande förändringar: 
• Ett förtydligande av dialogforums uppdrag och av syftet med dialogen. 
• Ett förtydligande om delegering av ansvar och roller i arbetet med dia-

logforum. 
• Ett förtydligande av nämndernas uppdrag och ansvar.  
• En utveckling i genomförandet av dialogens arbetssätt, mötesformer, 

årliga mål, målgrupp och representativitet. 
• En struktur för samarbetet mellan dialogforum och områdesgrupperna. 
• En tydligare process för återkoppling. 
• Ett förtydligande av tjänstemännens stöd i arbetet. 
• Ett förslag om ökad budget. 
• En handbok för dialogforum som komplement och stöd till riktlinjerna. 
 
Handboken ska stödja planering, genomförandet av dialogen och hur resul-
tatet efter dialogen hanteras och återkopplas.  
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Protokollsnotering 
Beredningen föreslår att stryka ”Syftet ska inte vara att få så många delta-
gare som möjligt ” s.3 i handboken. Korrigeringen avser säkerställa hand-
bokens kvalitet.  
 
(M), (TUP), och (KD) kommer att lägga egna yttranden till kommunstyrel-
sen avseende ärendet om nya riktlinjer och handbok för dialogforum 
(KS/2013:537).  
 
(M), (TUP), och (KD) ställer sig bakom beslutet med justering. 

 
Ärendet 
Både interna och externa utvärderingar visar att dialogforum fyller sitt syfte 
att vara ett forum där förtroendevalda träffar invånare, men verksamheten 
behöver utvecklas.  
Kommunens strategi för demokrati och delaktighet slår fast att: 
 
”För att förbättra och förenkla för medborgares inflytande i sitt eget om-
råde så behöver dialogformen utvecklas. Dialogforumen ska vara utformade 
så att medborgarnas synpunkter på ett tydligt sätt kan tas tillvara på och 
användas som underlag vid beslutsfattande. De ska dessutom spela en själv-
klar roll i respektive områdes utveckling”.  
 
Verksamheten behöver säkerställa invånarnas faktiska möjligheter för på-
verkan vid deltagande i dialogforum och dess uppdrag behöver förtydligas 
för nämnder, kommunorganisation och kommuninvånare.   
Dialogforum bidrar till politisk legitimitet, men det innebär också ett riskta-
gande eftersom medborgarnas förtroende lätt kan minska om de inte känner 
att de kan påverka.  
 
Bakgrund 
Kommunstyrelsen fattade beslut hösten 2014 (KS/2013:537) om revide-
ring av de befintliga riktlinjerna. Ett förslag till remiss togs upp på demokra-
tiberedningen 20 december 2014. Kommunledningsförvaltningen genom-
förde en remissrunda mellan januari-mars 2015.   
 
Nämnderna, dialogforum och kommunledningsförvaltningen har svarat på 
remissen och varit positiva till dokumentets allmänna inriktning. De ser po-
sitivt på att de befintliga riktlinjerna revideras och att rutinerna för verksam-
heten tydliggörs.  
 
En viktig skillnad mellan dessa uppdaterade riktlinjer och dem i förslaget till 
remiss är att vi, i enlighet med synpunkter från fler remissansatser, har tagit 
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bort de delar av texten som handlar om detaljstyrning. Dessa har istället 
samlats i bifogad handbok för dialogforum.  

 
En annan synpunkt som kommit fram i remissvaren, är att riktlinjerna behö-
ver förtydligas när det gäller hur återkopplingen från förvaltningar och 
nämnder till dialogforum går till. En svårighet i detta är att både nämn-
der/förvaltningar och dialogforum i sina synpunkter på återkoppling uppfat-
tar som självklart att det är den andra parten som ska bära detta ansvar. 
Nämnder och dialogforum har olika syn på rollfördelningen.  
 
Inom detta förslag har rollfördelningen förtydligats för återkoppling med 
hänsyn till det politiska uppdraget för nämnder respektive dialogforum. Det 
har också tagits hänsyn till tidigare erfarenheter i arbetet med dialogforum. 

 
Budget 
För dialogforums genomförande avsätter kommunstyrelsen årligen en bud-
get för arvoden för sammanträden, planeringsmöten samt omkostnader i 
form av bl.a. lokalhyra och kommunikation.  
  
Den årliga sammanlagda budgeten på 90 000 kr för alla dialogforum behö-
ver ökas till 120 000 kr, från 15 000 kronor till 20 000 kronor/dialogforum. 
Det ger möjlighet att använda fler metoder för kommunikation och för att 
hyra mer lämpliga lokaler och utrustning. 
 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att budgethöjningen bedöms och 
hanteras av kommunstyrelsen i samband med ettårsplanen.  
 
Alla dialogforum, nämnder, berörda förvaltningsverksamheter och kommu-
nala bolag omfattas av riktlinjerna och ska följa dem och ta ansvar för att 
riktlinjerna följs. 
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Förslag till beslut om Nya riktlinjer och Handbok för dialog-
forum  
 
Förslag till beslut 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att föreslå kommunfull-
mäktige att besluta om nya riktlinjer för dialogforum. 
 
Demokratiberedningen föreslår kommunstyrelsen att föreslå kommunfull-
mäktige att godkänna handboken som bilaga till riktlinjerna. Kommunsty-
relsen delegerar ansvaret för uppdatering och uppföljning av handboken till 
kanslichefen på kommunledningsförvaltningen.  

 
Sammanfattning 
Riktlinjerna föreslår följande förändringar: 
• Ett förtydligande av dialogforums uppdrag och av syftet med dialogen. 
• Ett förtydligande om delegering av ansvar och roller i arbetet med dia-

logforum. 
• Ett förtydligande av nämndernas uppdrag och ansvar.  
• En utveckling i genomförandet av dialogens arbetssätt, mötesformer, 

årliga mål, målgrupp och representativitet. 
• En struktur för samarbetet mellan dialogforum och områdesgrupperna. 
• En tydligare process för återkoppling. 
• Ett förtydligande av tjänstemännens stöd i arbetet. 
• Ett förslag om ökad budget. 
• En handbok för dialogforum som komplement och stöd till riktlinjerna. 
 
Handboken ska stödja planering, genomförandet av dialogen och hur resul-
tatet efter dialogen hanteras och återkopplas.  
 
Bakgrund 
Både interna och externa utvärderingar visar att dialogforum fyller sitt syfte 
att vara ett forum där förtroendevalda träffar invånare, men verksamheten 
behöver utvecklas. Kommunens strategi för demokrati och delaktighet slår 
fast att: 
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”För att förbättra och förenkla för medborgares inflytande i sitt eget om-
råde så behöver dialogformen utvecklas. Dialogforumen ska vara utformade 
så att medborgarnas synpunkter på ett tydligt sätt kan tas tillvara på och 
användas som underlag vid beslutsfattande. De ska dessutom spela en själv-
klar roll i respektive områdes utveckling”.  
 
Verksamheten behöver säkerställa invånarnas faktiska möjligheter för på-
verkan vid deltagande i dialogforum och dess uppdrag behöver förtydligas 
för nämnder, kommunorganisation och kommuninvånare.   
Dialogforum bidrar till politisk legitimitet, men det innebär också ett riskta-
gande eftersom medborgarnas förtroende lätt kan minska om de inte känner 
att de kan påverka.  
 
Kommunstyrelsen fattade beslut hösten 2014 (KS/2013:537) om revide-
ring av de befintliga riktlinjerna. Ett förslag till remiss togs upp på demokra-
tiberedningen 20 december 2014. Kommunledningsförvaltningen genom-
förde en remissrunda mellan januari-mars 2015.   
 
Nämnderna, dialogforum och kommunledningsförvaltningen har svarat på 
remissen och varit positiva till dokumentets allmänna inriktning. De ser po-
sitivt på att de befintliga riktlinjerna revideras och att rutinerna för verksam-
heten tydliggörs.  
 
En viktig skillnad mellan dessa uppdaterade riktlinjer och dem i förslaget till 
remiss är att vi, i enlighet med synpunkter från fler remissansatser, har tagit 
bort de delar av texten som handlar om detaljstyrning. Dessa har istället 
samlats i bifogad handbok för dialogforum.  
 
En annan synpunkt som kommit fram i remissvaren, är att riktlinjerna behö-
ver förtydligas när det gäller hur återkopplingen från förvaltningar och 
nämnder till dialogforum går till. En svårighet i detta är att både nämn-
der/förvaltningar och dialogforum i sina synpunkter på återkoppling uppfat-
tar som självklart att det är den andra parten som ska bära detta ansvar. 
Nämnder och dialogforum har olika syn på rollfördelningen.  
 
Vi har i detta förslag förtydligat rollfördelningen för återkopplingen med 
hänsyn till det politiska uppdraget för nämnder respektive dialogforum. Vi 
har också tagit hänsyn till tidigare erfarenheter i arbetet med dialogforum. 
 
Budget 
För dialogforums genomförande avsätter kommunstyrelsen årligen en bud-
get för arvoden för sammanträden, för planeringsmöten samt för omkostna-
der, bland annat lokalhyra och kommunikation.  
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Den årliga sammanlagda budgeten på 90 000 kr för alla dialogforum behö-
ver ökas till 120 000 kr, från 15 000 kronor till 20 000 kronor/dialogforum. 
Det ger möjlighet att använda fler metoder för kommunikation och för att 
hyra mer lämpliga lokaler och utrustning. 
 
Kommunledningsförvaltningen föreslår att budgethöjningen bedöms och 
hanteras av kommunstyrelsen i samband med ettårsplanen.  

 
Alla dialogforum, nämnder, berörda förvaltningsverksamheter och kommu-
nala bolag omfattas av riktlinjerna och ska följa dem och ta ansvar för att 
riktlinjerna följs. 
 
Mattias Jansson                                          Helena Rojas 
Kommundirektör                                         Verksamhetschef                                                     
 
 
Bilaga 
Bilaga 1- Riktlinjer för dialogforum 
Bilaga 2- Handbok för dialogforum 
 
_________ 
Expedieras till 
Samtliga nämnder  
Ordförande i alla dialogforum 
Mattias Jansson, kommundirektör 
Oscar Arnell, verksamhetschef, kansli och juridik 
Ahmad Azizi, demokratiutvecklare 
 



 

  

 

Riktlinjer för dialogforum 

Strategi 
Program 

Plan 
Policy 

Riktlinjer 
Regler 

Diarienummer: KS/2015:201 
Dokumentet är beslutat av: Kommunfullmäktige 
Dokumentet beslutades den: 26 november 2015 
Dokumentet gäller för: Kommunens dialogforum, nämnder, förvaltningsledningar och 
 tjänstepersoner som har en roll i dialogforum 
Dokumentet gäller till den: 26 november 2020 



 

  

 

 _______________________________________________________________________________________  
Dokumentet ersätter: Riktlinjer för dialogforum beslutade av kommunfullmäktige 2012-03-30, Dnr 
KS/2011:71 
 Dokumentansvarig är: Kommunfullmäktige 
För revidering av dokumentet ansvarar: Kommunfullmäktige 
För uppföljning av dokumentet ansvarar: Kommunledningsförvaltningen 
Relaterade dokument: Kommunens strategi för demokrati och delaktighet och handbok för dialogfo-
rum  
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Dialogforum i Botkyrka kommun 
Dialogforum i Botkyrka kommun är ett lokalt forum där förtroendevalda möter 
kommuninvånare. Det är ett stöd till den representativa demokratin och ett sätt 
för att förstärka arbetet med den demokratiska utvecklingen i Botkyrka.  
 
Dialogforum är inte en beredning till kommunfullmäktige i kommunallagens 
mening eller ett beslutsorgan som styr verksamheterna. De ärenden som väcks 
på dialogforum och som kräver politiska beslut tas upp i kommunstyrelsen 
eller berörd nämnd efter vanlig beredning. Berörd nämnd eller kommunstyrel-
sen får dialogforums synpunkter genom protokoll.  
 
Ärenden som handlar om dialogforums organisering, arbetssätt och liknande 
bereds av demokratiberedningen för vidare hantering av kommunstyrelsen. 
 
Dialogforum har ett uppdrag 
Genom att på ett metodiskt sätt möta väljarna också mellan valen stärks Bot-
kyrkabornas förtroende för den lokala demokratin, platsen och kommunens 
verksamheter med medborgarnas fokus. Därför är dialogforums huvuduppdrag 
att bjuda in Botkyrkaborna till dialog om kommunala frågor med anknytning 
till området.  
 
Vem vänder sig riktlinjerna till? 
Riktlinjerna vänder sig till dig som är 

- ordförande eller ledamot i kommunens dialogforum 
- ordförande och berörd ledamot i nämnderna 
- tjänsteperson som på uppdrag stöder dialogforums verksamhet 
- representant för berörda förvaltningar och kommunala bolag. 

 
Vad är syftet med riktlinjerna? 
Riktlinjerna är en första vägledning för att du ska förstå ditt uppdrag. Riktlin-
jerna anger den övergripande inriktningen för arbetet och tydliggör och stödjer 
dig i arbetet med dialogforum. Vill du veta mer om hur arbetet ska genomföras 
i detalj finns i en särskild handbok för dialogforum. Med gemensamma riktlin-
jer kan vi få enhetliga arbetssätt och en god kvalitet i kommunens dialog med 
kommuninvånarna. 
 
Vad står i riktlinjerna? 
I första delen av riktlinjerna får du veta mer om vilket ansvar och vilka roller 
kommunfullmäktige, nämnder, ordförande och andra ledamöter i dialogforum 
samt förvaltningarna och berörda tjänstepersoner har i arbetet med dialogfo-
rum. 

I andra delen av riktlinjerna får du praktiska råd om planering, genomförande 
och återkoppling för dialogforum.  
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Tredje delen av riktlinjerna handlar om vilka krav kommunen har på uppfölj-
ning av riktlinjerna för dialogforum.  

 
Ansvar och roller i arbetet med dialogforum 
Kommunfullmäktige 
Ett dialogforum har 11 ledamöter och inga ersättare. Dialogforum ligger under 
kommunfullmäktige.  
 
De politiska partierna 
De politiska partierna nominerar sina representanter som ska vara med i dia-
logforum till kommunfullmäktige.  
 
Kommunfullmäktige utser 

- ordförande 
- vice ordförande  
- andra ledamöter. 

 
-  Kommunfullmäktige rekommenderar att vid nominering och val av le-

damöter tänka på att:   
- de sitter i fullmäktige eller nämnd (cirka hälften av ledamöterna) 
- de har politisk erfarenhet och god förankring i stadsdelen för att ingå i 

dialogforumen. 
 

Ledamöter som inte bor i stadsdelen får möjligheter till utbildning om den 
stadsdel där dialogforumen äger rum. 
 
Ordföranden 

• Ordföranden leder och samordnar det interna och externa arbetet vid 
planering, genomförande och återkoppling.  

• Ordföranden ansvarar för att dialogforum varje år sätter upp mål för 
verksamheten och som en del av ordinarie uppföljning rapporterar re-
sultaten. 
 

Ledamöterna 
• Ledamöterna deltar aktivt i dialogforumen. 
• Ledamöterna informerar om diskussioner, åsikter och förslag i sina par-

tiorganisationer och kommunala grupper. 
 
Nämnderna  

• Nämnderna ansvarar för att besvara, återkoppla och följa upp frågor, 
synpunkter och förslag från dialogforumen inom deras ansvarsområ-
den. 
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• Nämnderna kan välja att sända en fråga till dialogforum på remiss när 
det bedöms vara ett lämpligt sätt att hämta in invånarnas synpunkter.  

 
Förvaltningarna 

• Berörda tjänstepersoner kan kallas till mötena beroende på vilka frågor 
som tas upp. 
 

Kommunledningsförvaltningen har ett särskilt ansvar att stödja arbetet 
Kommunledningsförvaltningen ger dialogforumen administrativt stöd och bi-
drar till att flödet mellan dialogforumen, kommuninvånarna och kommunorga-
nisationen fungerar. I arbetet ansvarar demokratiutvecklaren för att 

- analysera utvecklingen och säkra att återkopplingen fungerar 
- vid behov genomföra internutbildningar för ledamöterna i dialogforu-

men. 
 
I arbetet finns dialogkommunikatören som är 

- ett operativt kommunikationsstöd inför och efter dialogforumens exter-
na möten 

- sekreterare under dialogforumens externa möten och presidieträffar.  
 
I arbetet finns också områdesutvecklarna som 

- stödjer de förtroendevalda politikerna i dialogforumen genom sin om-
rådeskompetens och kunskap 

- ger praktiskt stöd till förtroendevalda i genomförandet av dialogen 
- är sekreterare vid interna möten. 

 
Planering, genomförande och återkoppling för dialogforum 
Det generella upplägget för alla dialogforum är att 

• ledamöter ställer frågor, lyssnar, reflekterar och säger vad de själva 
tycker 

• närvarande invånare får en god möjlighet att framföra sin syn på de 
frågor som tas upp på forumet 

• inga beslut fattas 
• frågor och förslag hanteras i berörda nämnder och resultatet återkopp-

las till deltagarna och allmänheten.  
• inga uppdrag ges till tjänstepersoner vid mötet. 

 
Planera dialogforum  
Ett dialogforum har 4–6 offentliga möten per år. Däremellan kan lika många 
interna planeringsmöten genomföras vid behov. 
 
För att invånare ska ha möjlighet att påverka beslut i kommunen bör dialogfo-
rumen genomföras i ett tidigt skede när det finns möjligheter att påverka. Det 
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ger också förtroendevalda möjlighet att ta politiska initiativ. Samtidigt som 
invånare kan väcka nya frågor, kan man ta upp frågor som är under behandling 
i kommunen.  
 
Planera för ett jämlikt deltagande  
För att alla invånare ska kunna påverka på lika villkor behöver vi planera för 
ett jämlikt deltagande. Vi bör ha en så jämlik representation som möjligt av 
kvinnor och män, olika åldrar, funktionsförmågor, personer med olika förut-
sättningar och erfarenheter. Tänk därför på vilka teman som väcker intresse, 
former för information, metoder för dialog, kontakter med föreningar och 
andra samhällsgrupper.  
 
Samplanering mellan dialogforum och områdesgrupperna  
Dialogforumen och tjänstepersonernas områdesgrupper bör samplanera sina 
verksamheter så långt det är möjligt för att undvika dialoger om samma sak. 
Diskutera gärna utvecklingen av stadsdelen vid planeringen, lär av varandra 
och ta upp aktuella frågor. 
 
Ordföranden i dialogforumet och ordföranden i områdesgruppen ansvarar till-
sammans med områdesutvecklaren i respektive område för samordningen mel-
lan områdesgruppen och dialogforumet.  
 
Ska-krav vid planering av dialogforum 
Planera dialogen vid interna möten. Se till att mötet 

- bestämmer syftet 
- klargör temat 
- definierar målgruppen 
- klargör deltagarnas möjlighet till inflytande genom dialogen 
- klargör hur resultatet av dialogen ska användas. 

 
Genomföra dialog 
Ordföranden och ledamöterna som deltar i dialogen ska se till att dialogen blir 
meningsfull för deltagarna. Det är viktigt att ledamöterna är engagerade.  
 
Ordföranden ska vid varje möte inledningsvis klargöra dialogforumets syfte 
för deltagarna, och beskriva hur resultatet ska användas. Deltagarna måste 
tycka att dialogen är meningsfull. 
 
Antalet deltagare på mötet är viktigt men det som är avgörande är att invånare 
och dialogforums ledamöter upplever att dialogen är meningsfull. Tänk också 
på platsen, formen för mötet, mötestekniken och vilket utrymme deltagarna ska 
ha i dialogen. Allt påverkar kvaliteten på dialogen och resultatet.  
 
Återkoppla resultatet  
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Välfungerande dialogforum bidrar till politisk legitimitet, men innebär också 
ett risktagande eftersom kommuninvånarnas förtroende kan minska om de inte 
upplever att de kan påverka. Se därför till att alla känner att det är värdefullt att 
delta på dialogmöten. 
 
Botkyrkas strategi för demokrati och delaktighet slår fast följande: 
 

Återkoppling ska vara en naturlig del av arbetet med alla typer av delta-
gardemokrati och dialoger. Alla deltagare i kommunens dialoger ska ha 
tillgång till resultaten av dialogen, information om hur det som diskute-
rats hanterats av kommunen och om det påverkat den politiska styrning-
en eller kommunens verksamheter. Det är självklart att deltagarna i dia-
logen ska få veta vilka beslut förtroendevalda eller förvaltningen fattar 
om dialogresultatet. 

 
Nämnden ska återkoppla sina beslut till dialogforumet så att dialogen med in-
vånarna kan fortsätta. I återkopplingen ska nämnden berätta på vilket sätt dia-
logforumet har påverkat beslutsprocessen. 
 
Ordförandens ansvar 

• Ordföranden i dialogforum ansvarar för att identifiera och konkretisera 
dialogmötets huvudsakliga frågor till respektive nämnd och förvaltning. 

• Ordföranden avgör vilka nämnder och förvaltningar som berörs av de 
frågor som konkretiserats i minnesanteckningarna. 

• Ordföranden ansvarar för att följa upp frågorna som anmälts till 
nämnd/förvaltning. 

• Ordföranden ansvarar för att återkoppla svar och yttranden från 
nämnd/förvaltning till deltagarna som var med på dialogmötet och del-
tagarna på kommande möte. 

 
Nämndens ansvar 

• Nämnden ska ta in frågor från dialogforumet som ett vanligt ärende på 
nämndens dagordning.  

• Nämnden återkopplar till dialogforumet vilka beslut som dialogen lett 
fram till. Återkopplingen ska också beskriva hur nämnden hanterat de 
synpunkter och förslag som deltagarna i dialogen kommit med.  

• Vid behov ska nämnden även återkoppla till allmänheten.  
 
Förvaltningens ansvar 

• Alla förvaltningar och kommunala bolag återkopplar till dialogforumet 
de synpunkter och förslag som deltagarna i dialogen kommit med. Vid 
behov ska förvaltningen även återkoppla till allmänheten. 
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Följa upp riktlinjerna 
Kommunledningsförvaltningen följer upp riktlinjerna varje år i en rapport och 
gör en utvärdering i slutet av varje mandatperiod.  
 
I utvärderingen ska följande tas fram: 

• antalet deltagare och vilka som deltagit i dialogen 
• hur väl de årliga målen uppnåtts 
• hur väl dialogresultaten har hanterats inom nämnder och förvaltningar 
• i vilken utsträckning kommuninvånarnas synpunkter och förslag i dia-

logforumen har lämnat avtryck i kommunens beslut 
• hur väl återkopplingen till deltagarna har fungerat enligt riktlinjerna. 
 

Underlag till utvärderingen ska baseras på 
• minnesanteckningar från alla dialogforum 
• deltagarnas upplevelse och bedömning av dialogforum 
• intervjuer med ledamöter och berörda tjänstepersoner.
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Kommunfullmäktige 
 
 
 
 

Handbok för dialogforum – en bilaga till riktlinjerna 
för dialogforum 

 
 

Varför behövs en handbok? 
Med hjälp av handboken blir du bättre på att genomföra dialoger i dialogforum. 
Handboken ger dig kunskap om hur du kan arbeta på ett systematiskt sätt – hur du 
planerar inför dialogen, hur du för meningsfulla diskussioner och hur du hanterar 
resultatet. Det finns flera sätt att genomföra dialog, och här har vi samlat erfaren-
heter och kunskap från alla dialogforum som vi haft sedan starten.  
 
Vem behöver handboken? 
Handboken är till för dig som jobbar med dialogforum i Botkyrka. Du kan vara le-
damot i dialogforum, tjänsteperson som stödjer verksamheten eller någon som 
medverkar i dialogforums verksamhet på något annat sätt. Förtroendevalda i dialog-
forum och tjänstepersoner som arbetar med dialogforum ansvarar för att handboken 
följs i verksamheten. 
 
Vad är dialogforum? 
Botkyrkas dialogforum fungerar som ett politiskt forum där kommuninvånarna träf-
far förtroendevalda. Syftet med dialogforum är att ge invånarna en verklig möjlighet 
att påverka kommunens beslut i ett tidigt skede. På så sätt förstärker vi den repre-
sentativa demokratin i Botkyrka.  
 
Botkyrkas sex dialogforum i kommunens alla stadsdelar startade 2007. Dialogforum 
har 11 ledamöter och inga ersättare. De utses av kommunfullmäktige som också ut-
ser ordförande och vice ordförande. Dialogforumens huvuduppdrag är att bjuda in 
invånarna i respektive område för att diskutera frågor med anknytning till området. 
Dialogforum har 4–6 offentliga möten per år. Däremellan kan man ha interna möten 
för till exempel planering. 
 
Dialogforum har riktlinjer som är ett vägledande dokument som kommunfullmäk-
tige har fattat beslut om. Riktlinjerna anger den övergripande inriktningen för arbe-
tet och har tagits fram för att tydliggöra och stödja arbetet med dialogforum.  
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Dialogforum – vem gör vad? 
Ordföranden  
• Ordföranden och viceordföranden är insatta i vilka processer som är igång i 

området som är viktiga att föra dialog om.  
• Presidiet är väl insatt i dialogforums riktlinjer och ansvar. 
• Ordföranden ansvarar för att följa upp frågorna i de minnesanteckningar som 

anmäls till nämnden och återkoppla vad som hänt sedan sist till kommande 
möte i dialogforum. 

• Ordföranden med administrativt stöd av områdesutvecklaren bereder remisser 
som besvaras av dialogforum  

• Ordföranden bör bjuda in nämndordföranden och förvaltningschefer till ett 
presidiemöte per år. Syftet är att förtydliga och utveckla kontakten dem emel-
lan enligt riktlinjerna för dialogforum. 

• Ordföranden bör delta i områdesgruppernas möten för ömsesidigt informat-
ionsutbyte. 

Ledamöterna  
• Ledamöterna deltar aktivt och informerar om diskussioner, åsikter och förslag 

i sina partiorganisationer och kommunala grupper. 
• Deltagarna har rätt att få veta partiernas ställningstaganden. Ledamöterna re-

dogör för partis ställning i sakfrågor. Men dialogforum är inte ett forum för 
partipolitisk debatt. 

 
Tjänstepersonerna 

 
Demokratiutvecklaren 
Demokratiutvecklaren följer och analyserar utvecklingen på uppdrag av kommun-
ledningsförvaltningen, samt säkerställer kvaliteten som helhet och att flödet för 
återkoppling fungerar. Demokratiutvecklaren ansvarar för att:  
• följa och föreslå utveckling av arbetssätt och rutiner i dialogforums verksam-

het 
• följa hur samspelet mellan områdesgrupperna och dialogforum utvecklas, och 

ge förslag till förbättringar 
• sammanställa en årlig rapport av dialogforums verksamhet med utgångspunkt 

från respektive dialogforums mål, antal besökare och genomförda dialoger (in-
klusive en kvalitativ analys om dialogforums resultat) 

• ge stöd i planering och genomförande av dialogforums presidieträffar 
• genomföra internutbildning för ledamöterna i dialogforum vid behov. 
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Dialogkommunikatören 
Dialogkommunikatören ansvarar för att: 
• vara ett operativt kommunikationsstöd inför och efter dialogforums externa 

möten, i form av annonsering, webb, texter, affischer och flygblad 
• anpassas kommunikationen till respektive stadsdels förutsättningar och be-

folkningsstruktur 
• kommunicera om dialogforum som koncept och om de specifika dialogforu-

men 
• ge stöd vid planering av kommunikationen för dialogforum 
• vara sekreterare under dialogforums externa möten och presidieträffar. 
I rollen ingår inte att vara operativ utförare av ledamöternas arbete i sociala medier.  
 
Områdesutvecklarna  
Områdesutvecklarna ansvarar för att: 
• använda sin områdeskompetens och kunskap som stöd till politikerna när de 

väljer tema, målgrupp och plats för dialogen 
• ger administrativt stöd till ordförandes arbete med dialogforums remissvar. 
• använda sitt nätverk med aktörer och boende i området för att i samarbete med 

dialoginformatören bidra till att fler deltar på dialogforum 
• boka lokal och göra utskick inför möten 
• vara sekreterare vid interna möten 
• ta hand om närvarorapportering för utbetalning av arvoden både vid interna 

och externa möten 
• vara länk mellan områdesgrupperna och dialogforumen.  
 
Förvaltningarna 
Beroende på vilka frågor som tas upp i dialogforum kan berörda tjänstemän behöva 
kallas. 
 
Planera dialogen 
Planera externa möten 
• Ordförande bjuder in ledamöterna till internt möte.  
• Interna möten används framför allt för att planera dialogen med kommuninvå-

narna.  
• Interna möten och avstämningar kan genomföras både fysiskt och via mejl, 

Skype med mera. 
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När du planerar  
• Tänk igenom vad du vill uppnå med dialogen och hur du ska genomföra den.  
• Formulera syftet med dialogen tydligt. Det viktiga är kvaliteten i dialogen, att 

invånare och ledamöter upplever att dialogen är meningsfull.  
• Bestäm i vilken grad deltagarna ska ha möjlighet att påverka kommunala be-

slut.  
Välj tema 
• Anpassa temat efter vad som är politiskt aktuellt för den stadsdel där du ska ha 

dialogen. 
• De förtroendevalda i dialogforum väljer teman för kommande dialog på sina 

ordförandeberedningar eller interna möten. 
• Låt områdesutvecklaren föreslå teman (som har god kontakt med invånarna). 
• Ge representanter för civilsamhället möjlighet att tillsammans med de förtro-

endevalda välja teman, gärna i samråd med områdesgruppen eller särskilda fo-
kusgrupper. 

• Deltagarna i dialogen bör få vara med och påverka valet av tema.  
• Formulera frågorna så att den målgrupp som är inbjuden blir motiverad och 

förstår vikten av att delta. Var tydlig och konkret. Se till att deltagarna verklig-
en kan vara med och påverka. Är frågorna skrivna på klarspråk? Behöver vi 
översätta till andra språk för att engagera målgrupperna? 

• Gäller temat en viss förvaltningsfråga – se till att en ansvarig tjänsteperson 
från berörd förvaltning är med på mötet. 

 
Datum och tid 
• Välj datum och tid som passar så många som möjligt av de inbjudna. 
• Tidpunkten kan variera. Ibland går det bra på dagtid, till exempel på service-

boenden och skolor. 
Platsen  
• Välj rätt plats för dialogen så når du fler deltagare ur olika samhällsgrupper.  
• Välj en plats som är lätt att komma till. 
• Välj en plats som passar frågan som ska diskuteras, till exempel en skola när 

dialogen handlar om skolan.  
• Välj lokaler som passar målgruppens förutsättningar, till exempel invånare 

med funktionsnedsättningar.  
• Välj gärna en lokal som bidrar till att alla kommer till tals.  
• Se till att du har den utrustning som behövs  
• Testa att utrustningen fungerar före mötet. 
Vilka ska bjudas in till dialogen?  
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• Bjud in alla kommuninvånare i området om målgruppen inte är avgränsad.  
• Ibland kan du behöva avgränsa målgruppen till elever i en skola, förenings-

medlemmar eller någon annan specifik grupp. 
• Se över sammansättningen bland deltagarna i dialogforumet. Ju bättre sam-

mansättning, desto mer fler och jämlik deltagande i mötena.  
• Olika kommundelar har olika svårt att nå ut till kommuninvånarna och moti-

vera dem att komma till dialogmöten. Använd lokala nätverk och aktörer för 
att nå fler invånargrupper, t.ex. idrottsföreningar. 

 
Inbjudan  
• Skapa intresse för mötet i god tid om du vill att många ska komma. 
• Anpassa inbjudan till målgruppen. 
• Se till att inbjudan har ett tydligt syfte och att det framgår vilken möjlighet del-

tagarna har att påverka kommunala beslut. 
• Anpassa inbjudan till det som av erfarenhet fungerar bäst i olika stadsdelar.  
• Nätverk och personlig kontakt fungerar bäst i för att nå deltagare i vissa områ-

den medan annonser i lokala tidningar fungerar bra i andra. 
 
Kommunikation 
En löpande marknadsföring behövs för att dialogforum ska bli mer känt. Kommuni-
kation är viktig för att fler ska få möjlighet att vara med och påverka i kommunen. 
Anpassa kommunikationen till det som fungerar bäst i olika stadsdelar. 
 
När du annonserar – välj mellan följande kanaler: 
• kommunens webbplats 
• ”Aktuellt i Botkyrka” i lokaltidningarna Södra sidan och Mitt i Botkyrka-

Salem 
• riktad information till föreningar, grannsamverkan och det lokala näringslivet 
• mejllistor med information till lokala kontaktpersoner 
• affischer i området 
• medborgarkontoren. 
 
Så skriver du en bra annons 
• Det ska tydligt framgå att det är kommunens politiker som bjuder in invånarna 

till dialog. 
• Beskriv kort vad kommuninvånarna får ut av att delta i dialogen. 
• Skriv på ett sätt som skapar intresse för många att delta. 
• Glöm inte att klarspråkgranska. 
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• Skriv så kort som möjligt  
 
Informera i området 
Dialogforum i de olika områdena har egna rutiner för att hålla intresset levande 
mellan varje möte. Några tips:  
• Se till att annonser är klara två veckor före nästkommande dialog. 
• Avsätt pengar och planera in tid för att trycka affischer och informera. 
• Ta hjälp av lokala aktörer med affischeringen. 
• Informera i flera olika kanaler så når du ut till fler samhällsgrupper: webbplat-

sen, lokaltidningen, anslagstavlor, social medier och muntlig information. 
 
Genomför dialogen 
Mötesformer  
Botkyrkas dialogforum har olika lokal karaktär. Anpassa metoder och mötesformer 
efter det lokala sammanhanget. Kombinera gärna olika metoder för dialog. 
Det är viktigt att hitta rätt form för dialogen. Några exempel är: 
• Offentliga möten för alla kommuninvånare i ett helt område, där man talar om 

området i stort eller om en avgränsad fråga som rör många. 
• Offentliga arbetsgrupper som tar upp en avgränsad fråga, där alla invånare 

bjuds in att möta en grupp tjänstepersoner som ansvarar för frågan. 
• Var medveten och undvik härskartekniken 
 
Anpassa rummet efter deltagarna 
• Anpassa möbleringen efter antalet deltagare, akustik och typ av möte.  
• Om du vill ha dialog – undvik biomöblering och panel. Då passar kafémöble-

ring i ring eller runt ett bord bättre. 
• Placera gärna olika funktioner vid olika bord, till exempel politiker mitt fram 

och tjänstepersoner till vänster eller tvärtom beroende på vilka som har kallat 
till mötet. 

• Se till att personer med funktionsnedsättningar kan delta. 
 
Dialogen steg för steg 
• Ordföranden inleder med en kort information om dialogforum och klargör dia-

logforumets syfte. Så långt det är möjligt, berättar hen hur resultaten av dialo-
gen ska användas.  

• Ordföranden styr mötet så det inte används för att diskutera felanmälan eller 
vanlig synpunktshantering. De frågorna får deltagarna ta upp med tjänste-
personer i kommunen på vanligt sätt för felanmälan och synpunkthantering på 
kommunens webbplats.  
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• Diskussioner i smågrupp är ett bra sätt för att få fler deltagare att framföra 
synpunkter. Smågrupperna redovisar sedan synpunkterna i den större gruppen. 

• Dokumentera alla synpunkter och förslag i minnesanteckningar. 
• Ordföranden sammanfattar dialogen mot slutet av mötet.  
• Ordföranden informerar om hur man ska hantera minnesanteckningarna. 
• Ordförande frågar om deltagarna har förslag på tema till nästa dialog.  
 
Efter dialogen 
Så här hanterar du minnesanteckningarna 
• Ordförande och viceordförande går igenom minnesanteckningarna och gör 

eventuella justeringar. Tillsammans med dialoginformatören skriver de under 
och godkänner.  

• Ordförande avgör vilka synpunkter och förslag som ska skickas till berörda 
nämnder eller förvaltningar. Gör det direkt eller senast en vecka efter dialogen. 

• Kommunikatören skickar ordförandeförslagen vidare till respektive nämnd el-
ler förvaltning tillsammans med kontaktuppgifter för återkoppling.  

• Skicka inte frågor om felanmälan som uppstår under dialogforum till nämn-
derna. Områdesutvecklarna skickar dem i stället via webbformuläret direkt ef-
ter mötet. 

• Dialogkommunikatören skickar de godkända minnesanteckningarna som hel-
het till dialogforums ledamöter, områdesutvecklarna och demokratiutvecklaren 
samt medverkande tjänstepersoner. 

• Kommunikatören publicerar minnesanteckningarna på kommunens webbplats. 
• Områdesutvecklaren skickar minnesanteckningarna till deltagarna i dialogen 

och områdesgruppen  
 
Så här hanterar nämnderna och förvaltningarna synpunkter och förslag  
• Nämndordförande har rutiner för hur synpunkterna följs upp i nämnden och 

hur de går vidare och återkopplas. 
• De ärenden som väcks på forumets möten och som kräver politiska beslut tas 

upp i kommunstyrelsen eller i berörd nämnd efter vanlig beredning. Berörd 
nämnd eller kommunstyrelsen får läsa synpunkterna i protokollen. 

• Nämnderna ska ha de förslag och synpunkter som kommer fram i dialogforu-
men som ett vanligt nämndärende på dagordningen.   

• Förvaltningar tar emot synpunkter som gäller förvaltningens arbete. 
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Återkoppling  
• Vad som händer med synpunkter och förslag från dialogforum i nämnder och 

förvaltningar ska återkopplas till dialogforum. 
• Ordförande i dialogforum följer upp frågorna i de minnesanteckningar som 

anmäls till nämnden och berättar vad som händer med frågorna på kommande 
möte i dialogforum. 

• Alla förvaltningar och kommunala bolag ansvarar för att återkoppla det som 
händer med synpunkter och förslag. 

• Återkopplingen måste även innefatta återkoppling till allmänheten, eftersom 
det sällan är samma invånare som går på alla dialoger. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 

Skiss över återkopplingsprocessen 
 
 

 
 
 
 
 
 

 



BOTKYRKA KOMMUN  9[9] 
Kommunledningsförvaltningen 

 2015-09-24 Dnr  KS/2013:537 
 

Formulera årliga mål 
• Alla dialogforum ska formulera mål för varje dialog (enligt riktlinjerna för dia-

logforum). 
• Det är viktigt att ha både kvantitativa och kvalitativa mål. De mål som finns 

idag är oftast kvantitativa, dvs. antal deltagare per dialog, antal nya mötesplat-
ser eller antal ledamöter. Målen behöver kompletteras med kvalitativa mål, 
t.ex. hur mycket dialogen påverkat politiska beslut under året och hur olika 
mötesformer bidragit till en bättre eller sämre dialog. 

• En årlig rapport av alla respektive dialogforum ska skrivas. Rapporten ska in-
nehålla antal deltagare, indelning i kön, ålder och område, tema och en gene-
rell analys av verksamheten.  
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§ 214 
Svar på motion: Inrätta en mötesplats för äldre i Norra Bot-
kyrka (M) (KS/2014:705) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 
Reservation  
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande.  

Ärendet  
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Inrätta en mötesplats för äldre i 
Norra Botkyrka. Motionärerna föreslår att vård- och omsorgsnämnden får i 
uppdrag att inrätta en mötesplats för äldre i Norra Botkyrka. I Tumba liksom 
i Vårsta finns fungerande och välbesökta mötesplatser för äldre, försök 
gjordes även med mötesplats i Hallunda, som av olika anledningar lades ner. 
Motionärerna anser att det finns förutsättningar för en mötesplats även i 
norra kommundelen. En mötesplats med en egen inriktning, med en anställd 
som håller ihop verksamheten samt anlitade volontärer som medhjälpare.  

Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-10, § 19.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-01. 

Motivering 
Mötesplatser är en väldigt viktig del av det sociala livet. Att träffa nya män-
niskor och finnas i sociala sammanhang är viktigt för alla människor. De 
kommunala mötesplatserna som idag finns för äldre syftar till att stärka och 
bidra till social sammanhållning och för att ta till vara på det engagemang 
som finns i civilsamhället. Det har därför varit viktigt att mötesplatserna 
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grundas på föreningars eller frivilliga pensionärers eget initiativ och enga-
gemang. 

En mötesplats med inriktning på kultur finns i Vårsta och en med inriktning 
på friskvård finns i Tumba. Båda är styrda av frivilliga pensionärer. Tidigare 
fanns en mötesplats i Hallunda men där fungerade inte konceptet fullt ut 
med att frivilliga utgjorde en väsentlig grund för upprätthållandet och plane-
ringen av verksamheten. 

Den rödgröna kommunledningen har som mål att det ska finnas fungerande 
mötesplatser för äldre i alla kommundelar. En förutsättning för att få till 
stånd en ny mötesplats är ett gott samarbete mellan kommunen och de en-
gagerade föreningar och frivilliga pensionärer som vill ha en mötesplats. 
Kommunen ska vara möjliggörare och ta tillvara på och främja de initiativ 
från frivilliga pensionärer och/eller pensionärsorganisationer om att få till 
ytterligare mötesplatser för äldre i någon av kommunens kommundelar. 

Yrkande  
Kia Hjelte (M) yrkar bifall till motionen.  

Särskilt yttrande  
Lars Johansson (FP) lämnar ett särskilt yttrande, bilaga.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Kia Hjeltes (M) bifallsyrkande. 
Ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförande-
förslaget.  
_____  
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 

 

 

 

 
 



 
 

 
 

Särskilt 
Yttrande 

              2015-11-02 
 
 

Ärende 214 Svar på motion: Inrätta en mötes plats för äldre i Norra Botkyrka 
 
Moderaternas motion angående mötesplats i N:a Botkyrka har en bra ansats. Det behövs 
onekligen en sådan. 

Efter ett tidigare misslyckat försök i Hallunda tror Folkpartiet att en annan modell är att föredra. 
Meningen med mötesplatserna är att bryta isolering och skapa trivsel och gemenskap samt 
förbättra hälsan. Tumba mötesplats är här en förebild. Vi tror att en idrottsförening i varje 
stadsdel i N:a Botkyrka kan göra en insats mot en ringa ersättning. T ex äldre i Tumba Goif som 
håller till i Botkyrkahallen och tränar äldre i styrkemotion och gymnastik och som är intresserade 
att få igång äldre med olika aktiviteter. Detta är en modell vi skulle kunna pröva, något som 
börjar med träning och sedan utvecklas till en mötesplats. 

Lars Johansson (FP) 
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Motion - Inrätta en mötesplats för äldre i Norra Botkyrka (M)  
 
Ärendet  
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Inrätta en mötesplats för äldre i 
Norra Botkyrka. Motionärerna föreslår att vård- och omsorgsnämnden får i 
uppdrag att inrätta en mötesplats för äldre i Norra Botkyrka. I Tumba liksom 
i Vårsta finns fungerande och välbesökta mötesplatser för äldre, försök 
gjordes även med mötesplats i Hallunda, som av olika anledningar lades ner. 
Motionärerna anser att det finns förutsättningar för en mötesplats även i den 
norra kommundelen. En mötesplats med en egen inriktning, med en anställd 
som håller ihop verksamheten samt anlitade volontärer som medhjälpare.  
 
Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-10, § 19.  
 
Sammanfattning 
Vård- och omsorgsnämnden föreslår att motionen avslås. Kommunala mö-
tesplatser (förutom mötesplats Tumba) syftar till att förse äldre med en lokal 
att använda för de ändamål som gruppen föredrar. Aktiviter drivs av de 
äldre själva utan stöd från kommunen. Tumba mötesplats är ett undantag, då 
den utökade verksamheten inte kan skötas utan personal. Mötesplats Hall-
unda blev inte den träffpunkt den var tänkt att bli, något som möjligt skulle 
kunna ha fungerat bättre med en anställd på plats. Nämnden ser dock en 
vinst i att frivilliga krafter tillsammans utformar och driver verksamheten. 
Nämnden är positiv till att det öppnas fler mötesplatser för äldre i olika 
kommundelar, något som dock förutsätter att initiativet kommer från före-
ningslivet. Föreningarnas engagemang är en förutsättning för att en ny mö-
tesplats öppnas.  
 

 
 

Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 19 
Svar på motion om att inrätta en mötesplats för äldre i 
Norra Botkyrka (von/2014:171) 

 
Beslut 
Vård- och omsorgsnämnden avstyrker motionen. 
 
Carl Baker (M) reserveras sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår kommunfullmäktige att ge vård- och omsorgsnämnden 
i uppdrag att inrätta en mötesplats för äldre i norra Botkyrka. Motionären 
anser att det bör finnas ett underlag för en mötesplats även i norra Botkyrka, 
men ser behov av en anställd som håller ihop verksamheten. Vård- och om-
sorgsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över förslaget. 
 
Tanken med kommunens mötesplatser (med undantag för mötesplats 
Tumba) är att kommunen förser de äldre med en lokal som kan användas för 
de ändamål gruppen föredrar. Alla aktiviteter drivs av de äldre själva utan 
ytterligare stöd från kommunen. Tumba mötesplats är ett undantag i och 
med att den utökade verksamhet som bedrivs där inte kan skötas utan perso-
nal. 
 
Som motionären påpekar har det tidigare funnits en mötesplats i norra Bot-
kyrka. Tyvärr blev mötesplats Hallunda inte den träffpunkt den var tänkt att 
vara och den lades därför ner 2012. Det är möjligt att mötesplatsen skulle ha 
fungerat bättre om en anställd funnits på plats men förvaltningen ser samti-
digt en vinst i att frivilliga krafter tillsammans får utforma och driva verk-
samheten. 
 
Att återinföra en mötesplats i norra Botkyrka utan att göra vissa förändring-
ar ställer sig vård- och omsorgsförvaltningen tveksam till då risken att histo-
rien upprepar sig är överhängande. Om en mötesplats i norra Botkyrka in-
förs ser vi istället möjligheter att få ett bättre utfall om verksamheten får 
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visst stöd av kultur- och fritidsförvaltningen.  På detta sätt tror vi att mötes-
platsen kan levandegöras och locka fler intresserade frivilliga. 
 
Vi i den politiska majoriteten är positiva till att det öppnas fler möteplatser 
för äldre i olika kommundelar. Men det förutsätter att initiativet kommer 
från föreningslivet. Mötesplatskonceptet i Botkyrka bygger på frivilligt åta-
gande från föreningslivet och mötesplatserna är föreningsdrivna till största 
del. Föreningarnas engagemang är därför en förutsättning för att en ny mö-
tesplats kan öppnas. 
 
 
Carl Baker (M) yrkar bifall till motionen. 
 
Ordförande finner två förslag. 
 
 
Propositionsordning 
Nämnden godkänner följande propositionsordning: 
1.Beslutar nämnden enligt ordförandeförslaget 
2. Beslutar nämnden enligt motionen från (M) 
 
Vård- och omsorgsnämnden beslutar enligt ordförandeförslaget. 
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Referens Mottagare 
Emma Åberg  
 
 

Vård- och omsorgsnämnden 
 
 
 
 
 

Svar på motion – Inrätta en mötesplats för äldre i Norra 
Botkyrka  
 
Förslag till beslut 
Vård- och omsorgsnämnden avstyrker motionen. 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår kommunfullmäktige att ge vård- och omsorgsnämnden 
i uppdrag att inrätta en mötesplats för äldre i norra Botkyrka. Motionären 
anser att det bör finnas ett underlag för en mötesplats även i norra Botkyrka, 
men ser behov av en anställd som håller ihop verksamheten. Vård- och om-
sorgsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över förslaget. 
 
Tanken med kommunens mötesplatser (med undantag för mötesplats 
Tumba) är att kommunen förser de äldre med en lokal som kan användas för 
de ändamål gruppen föredrar. Alla aktiviteter drivs av de äldre själva utan 
ytterligare stöd från kommunen. Tumba mötesplats är ett undantag i och 
med att den utökade verksamhet som bedrivs där inte kan skötas utan perso-
nal. 
 
Som motionären påpekar har det tidigare funnits en mötesplats i norra Bot-
kyrka. Tyvärr blev mötesplats Hallunda inte den träffpunkt den var tänkt att 
vara och den lades därför ner 2012. Det är möjligt att mötesplatsen skulle ha 
fungerat bättre om en anställd funnits på plats men förvaltningen ser samti-
digt en vinst i att frivilliga krafter tillsammans får utforma och driva verk-
samheten. 
 
Att återinföra en mötesplats i norra Botkyrka utan att göra vissa förändring-
ar ställer sig vård- och omsorgsförvaltningen tveksam till då risken att histo-
rien upprepar sig är överhängande. Om en mötesplats i norra Botkyrka in-
förs ser vi istället möjligheter att få ett bättre utfall om verksamheten får 
visst stöd av kultur- och fritidsförvaltningen.  På detta sätt tror vi att mötes-
platsen kan levandegöras och locka fler intresserade frivilliga. 
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Ärendet 
Motionären föreslår kommunfullmäktige att ge vård- och omsorgsnämnden 
i uppdrag att inrätta en mötesplats för äldre i norra Botkyrka. Mötesplatsen 
bör även bemannas. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet. 
 
 
Synpunkter på förslaget 
Idag finns mötesplatser i Tumba respektive i Grödinge. Tanken med mötes-
platserna är att kommunen förser de äldre (60+) med en lokal som kan an-
vändas för de ändamål gruppen föredrar. Detta är ett sätt att underlätta för 
och uppmuntra till engagemang bland frivilliga i Botkyrka och verka hälso-
främjande. Kommunen bidrar till verksamheten med en mötesplatslokal, 
men inte med personal. Tumba mötesplats är ett undantag ifrån det tänkta 
konceptet i och med att motionsanläggningen som är knuten till mötesplat-
sen sköts av anställd personal. Övriga aktiviteter initieras och drivs av frivil-
liga precis som på mötesplats Grödinge. 
 
Som motionären påpekar har det tidigare även funnits en mötesplats i norra 
Botkyrka. Tyvärr blev mötesplats Hallunda inte den träffpunkt den var tänkt 
att vara och den lades därför ner 2012. Intresset var till en början stort men 
det visade sig inom kort att engagemang för att anordna aktiviteter på ideell 
basis saknades. Det är möjligt att mötesplatsen skulle ha fungerat bättre med 
en anställd på plats men förvaltningen ser samtidigt en vinst i att frivilliga 
krafter tillsammans får utforma och driva verksamheten. Förhoppningen är 
att även den sociala ekonomin1 i kommunen på detta sätt kan stärkas genom 
att ett utökat samarbete med ideella organisationer och föreningar skapas. 
 
Att återinföra en mötesplats i norra Botkyrka utan att göra vissa förändring-
ar ställer sig vård- och omsorgsförvaltningen tveksam till då risken att histo-
rien upprepar sig är överhängande. Om en mötesplats i norra Botkyrka in-
förs ser vi istället möjligheter att få ett bättre utfall om verksamheten även 
skulle få stöd av kultur- och fritidsförvaltningen.  På detta sätt tror vi att mö-
tesplatsen kan levandegöras och locka fler intresserade frivilliga. 
 
 
Anne Lundkvist 
Vård- och omsorgschef 

                                                           
 
1 Den sociala ekonomin kan beskrivas på följande sätt: Sammanslutningar fristående från den offentliga sektorn, som 
baseras på fritt medlemskap och det frivilliga engagemanget i ett gemensamt projekt utan kommersiell koppling. Det 
ideella föreningslivet utgör den största delen av den sociala ekonomin. 
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§ 215 
Svar på motion: Inför egen upplevd otrygghet och hög ål-
der som parametrar för att få positivt beslut för boende i 
vård- och omsorgsboende (särskilt boende) (M) 
(KS/2014:706) 
 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 
Reservation  
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande.  

Ärendet 
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Inför egen upplevd otrygghet och 
hög ålder som parametrar för att få positivt beslut för boende i vård- och 
omsorgsboende (särskilt boende). Motionärerna anser att kriterierna i ”Rikt-
linjer gällande biståndsbedömning för personer över 65 år”, inte är tillräck-
liga. Kriterierna bör göras skarpare och inkludera egen upplevd otrygghet 
och hög ålder som viktiga parametrar. Motionärerna hänvisar till ett antal 
domar från Förvaltningsrätten där kommunen får bakläxa på vissa kriterier. 
Mot bakgrund av detta föreslås att Botkyrka kommun antar och infogar kri-
terierna: ”Egen upplevd otrygghet”, samt ”Hög ålder” i Riktlinjer för bi-
ståndshandläggning för personer över 65 år, i enlighet med socialtjänstla-
gen.  

Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-10, § 18.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-01.  
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Motivering 
Den rödgröna kommunledningen jobbar aktivt med att öka den upplevda 
tryggheten bland våra äldre såväl som i hela befolkningen. Trygghet är en 
förutsättning för en fungerande vardag. Eftersom detta är en viktig faktor för 
en fungerande vardag har vi redan infört i vår biståndsbedömning att man 
ska ta hänsyn till upplevd trygghet. I biståndsbedömningen finns “egen upp-
levelse av oro”, helt enligt våra riktlinjer om biståndsbedömning.  

Att öka den upplevda tryggheten är ett viktigt mål för den rödgröna kom-
munledningen. Att bemöta den upplevda tryggheten är ett sätt, men vi behö-
ver jobba på fler vis för att öka tryggheten. Ett exempel på andra metoder är 
att vi nu inför trygghetsbostäder i kommunen.  

Yrkande  
Kia Hjelte (M) yrkar bifall till motionen.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Kia Hjeltes (M) bifallsyrkande. 
Ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med ordförande-
förslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 
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Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Motion - Inför egen upplevd otrygghet och hög ålder som 
parametrar för att få positivt beslut för boende i vård- och 
omsorgsboende (särskilt boende) (M)  
 
Ärendet  
Kia Hjelte (M) och Carl Baker (M) har vid kommunfullmäktiges samman-
träde 2014-11-27, § 43, lämnat en motion: Inför egen upplevd otrygghet och 
hög ålder som parametrar för att få positivt beslut för boende i vård- och 
omsorgsboende (särskilt boende). Motionärerna anser att kriterierna i ”Rikt-
linjer gällande biståndsbedömning för personer över 65 år”, inte är tillräck-
liga. Kriterierna bör göras skarpare och inkludera egen upplevd otrygghet 
och hög ålder som viktiga parametrar. Motionärerna hänvisar till ett antal 
domar från Förvaltningsrätten där kommunen får bakläxa på vissa kriterier. 
Mot bakgrund av detta föreslås att Botkyrka kommun antar och infogar kri-
terierna: ”Egen upplevd otrygghet”, samt ”Hög ålder” i Riktlinjer för bi-
ståndshandläggning för personer över 65 år, i enlighet med socialtjänstla-
gen.  
 
Vård- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet 2015-03-10, § 18.  
 
Sammanfattning 
Vård- och omsorgsnämnden anser motionen vara besvarad. Nämnden in-
stämmer med motionärerna om att egen upplev otrygghet är ett viktigt krite-
rium vid biståndsbedömningen. På grund av detta finns egen upplevelse av 
oro med som ett av tre bedömningskriterier vid tilldelning av vård- och om-
sorgsboende. I skrivelsen ”Riktlinjer för biståndshandläggning för personer 
över 65 år enligt socialtjänstlagen” står det att: ”Egna upplevelser av oro or-
sakad av ohälsa (fysisk, psykisk och social) ska påverka den sökandes för-
måga att fungera i ordinärt boende”. Inom detta faller även ”egen upplevd 
otrygghet”, varpå nämnden inte ser någon anledning att utökade rådande 
riktlinjer.  
 
Nämnden instämmer inte med behovet av att införa ålder som ett kriterium, 
då en individs hela livssituation alltid ska vägas in och beslut fattas utifrån 
rådande behov.  
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Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 18 
Svar på motion om upplevd trygghet och hög ålder som 
kriterier för beviljan av särskilt boende (von/2014:170) 

 
Beslut 
Vård- och omsorgsnämnden besvarar motionen. 
 
Reservation 
Carl Baker (M) reserverar sig mot beslutet. 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår kommunfullmäktige att infoga ”egen upplevd otrygg-
het” och ”hög ålder” till de kriterier gällande biståndshandläggning för per-
soner över 65 år som vård- och omsorgsnämnden antog 2013-05-06. Försla-
get bottnar i att kommunen i ett flertal fall fått bakläxa av förvaltningsrätten 
just på dessa punkter. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen anser precis som motionären att egen upp-
levd otrygghet är ett viktigt kriterium vid biståndsbedömningen. Av denna 
anledning finns den egna upplevesen av oro med som ett av tre bedöm-
ningskriterier vid tilldelning av vård- och omsorgsboende. I skrivelsen 
”Riktlinjer för biståndshandläggning för personer över 65 år enligt social-
tjänstlagen”, under bedömningskriterier, står det: 
 
”Egna upplevelser av oro orsakad av ohälsa (fysisk, psykisk och social) ska 
påverka den sökandes förmåga att fungera i ordinärt boende”1.  
 
Inom detta faller vad motionären kallar ”egen upplevd otrygghet”. Förvalt-
ningen ser därmed ingen anledning att utöka rådande riktlinjer. 
 
Motionären föreslår även att ålder bör införas som ett kriterium. Att bistånd 
ska beviljas enbart utifrån den sökandes ålder är något som vård- och om-
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sorgsförvaltningen vänder sig emot. Vid biståndsbedömningen ska alltid 
hela livssituationen vägas in och ett individuellt beslut tas utifrån rådande 
behov. Ålder är en del av den sökandes livssituation men bör inte vara enda 
orsaken till ett bifall. 
 
Yrkande 
Carl Baker (M) yrkar bifall till motionen. 
 
Ordförande finner två förslag: 
1.Ordförandeförslaget 
2.Yrkande från Carl Baker (M) 
 
Propositionsordning 
Ordförande ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden beslutar 
enligt ordförandeförslaget. 
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Referens Mottagare 
Emma Åberg 
 
 
 
 
 
 
 

Vård- och omsorgsnämnden 
 
 
 
 
 

Svar på motion - Inför egen upplevd trygghet och hög ålder 
som parametrar för att få positivt besked för boende i vård- 
och omsorgsboende  
 
Förslag till beslut 
Vård- och omsorgsnämnden besvarar motionen. 
 
 
Sammanfattning 
Motionären föreslår kommunfullmäktige att infoga ”egen upplevd otrygg-
het” och ”hög ålder” till de kriterier gällande biståndshandläggning för per-
soner över 65 år som vård- och omsorgsnämnden antog 2013-05-06. Försla-
get bottnar i att kommunen i ett flertal fall fått bakläxa av förvaltningsrätten 
just på dessa punkter. 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen anser precis som motionären att egen upp-
levd otrygghet är ett viktigt kriterium vid biståndsbedömningen. Av denna 
anledning finns den egna upplevesen av oro med som ett av tre bedöm-
ningskriterier vid tilldelning av vård- och omsorgsboende. I skrivelsen 
”Riktlinjer för biståndshandläggning för personer över 65 år enligt social-
tjänstlagen”, under bedömningskriterier, står det: 
 
”Egna upplevelser av oro orsakad av ohälsa (fysisk, psykisk och social) ska 
påverka den sökandes förmåga att fungera i ordinärt boende”1.  
 
Inom detta faller vad motionären kallar ”egen upplevd otrygghet”. Förvalt-
ningen ser därmed ingen anledning att utöka rådande riktlinjer. 
 
Motionären föreslår även att ålder bör införas som ett kriterium. Att bistånd 
ska beviljas enbart utifrån den sökandes ålder är något som vård- och om-
sorgsförvaltningen vänder sig emot. Vid biståndsbedömningen ska alltid 
hela livssituationen vägas in och ett individuellt beslut tas utifrån rådande 
behov. Ålder är en del av den sökandes livssituation men bör inte vara enda 
orsaken till ett bifall. 
Ärendet 

                                                           
 
1 2.2 Bedömningskriterier vård- och omsorgboende, s. 15. 
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I motionen föreslås att ”upplevd otrygghet” och ”hög ålder” ska läggas till 
som viktiga parametrar vid bedömning av brukarens rätt till vård- och om-
sorgsboende.  
 
Vård- och omsorgsförvaltningen har berett ärendet.  
 
 
Kriterier för biståndsbedömning 
Idag råder följande bedömningskriterier för att beviljas vård- och omsorgs-
boende, beslutade av nämnd 2013-05-062: 
 

• Omvårdnadsbehovet ska vara stort och varaktigt över hela dygnet 
• Om inte behov av hjälp nattetid finns ska det ändå finnas ett stort be-

hov av närhet till personal 
• Egna upplevelser av oro orsakad av ohälsa (fysisk, psykisk och soci-

al) ska påverka den sökandes förmåga att fungera i ordinärt boende. 
 
Motionären föreslår att nämnden till dessa kriterier lägger ”upplevd otrygg-
het” respektive ”ålder”. 

 
Upplevd otrygghet 
I dagens riktlinjer finns den egna upplevelsen av oro orsakad av ohälsa (fy-
sisk, psykisk och social) som ett av tre bedömningskriterier för att bifalla en 
ansökan om vård- och omsorgsboende. Att känna otrygghet i det ordinära 
boendet på ett sätt som inte kan tillgodoses av hemtjänst faller inom detta 
kriterium. Något tillägg med ”upplevd otrygghet” till beslutade kriterier ser 
därför förvaltningen inget behov av. 
 
Ålder 
Vård- och omsorgsnämndens uppgift är att så långt det är möjligt planera 
för ett aktivt åldrande och stödja den äldre personen att bevara sin självstän-
dighet och funktionsförmåga. Ålder är en central förklaringsvariabel när det 
gäller otrygghet eftersom äldre är mer sårbara jämfört med andra grupper – 
såväl fysiskt som socialt och ekonomiskt – vilket gör att en ansökan om 
vård- och omsorgsboende från en person som uppnått hög ålder i många fall 
beviljas utifrån övriga kriterier. Vid biståndsbedömningen ska alltid hela 
livssituationen vägas in och ett individuellt beslut tas utifrån rådande behov. 
Ålder är en del av den sökandes livssituation men säger inte i sig någonting 
om den enskildes behov. 
 

                                                           
 
2 Riktlinjer för biståndshandläggning för personer över 65 år enligt Socialtjänstlagen. 2.2 Bedömningskriterier vård- och 
omsorgboende, s. 15. 
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En person som nått en hög ålder och därför vill flytta till ett vård- och om-
sorgsboende, men som fortfarande är både fysiskt och psykiskt vid god 
hälsa bör först och främst få tydlig information om vad det innebär att bo i 
ett sådant boende. I många fall kan istället det som efterfrågas tillgodoses av 
hemtjänsten, och om så inte är fallet kanske personen trots allt kan anses 
uppfylla rådande kriterier för att beviljas vård- och omsorgsboende. 
 
Ökad kostnad 
Idag bor drygt 40 procent av Botkyrkas befolkning över 90 år på vård- och 
omsorgsboende3. Om samtliga personer som uppnått denna ålder, men som 
idag bor hemma, skulle beviljas vård- och omsorgsboende innebar det en 
ökning med drygt 200 platser. Även om långt ifrån alla över nittio skulle 
välja att söka vård- och omsorgsboende måste vi vara medvetna om att en 
utökning av kriterierna leder till ökade kostnader. En risk med en mer gene-
rös bedömning är även att boendeplatserna ges till relativt friska personer i 
hög ålder istället för till yngre personer med större behov. Utöver att miss-
gynna de som är i störst behov av omsorg skulle en sådan utveckling även 
leda till ökade kostnader för nämnden i och med det ökade behovet av att 
köpa externa platser för att undvika viten. 
 
 
 
Anne Lundkvist 
Vård- och omsorgschef 

                                                           
 
3 Siffran baseras på uppgifter om totalt antal personer som 2015 beräknas vara 90 år eller äldre i kommunen (335 stycken) 
respektive hur många av dessa som i januari 2015 bodde i vård- och omsorgsboende (138 stycken).   
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§ 216 
Svar på motion: Utveckla Lida genom att möjliggöra för 
etablering av en SPA-anläggning (M) (KS/2015:86) 
Beslut 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 
Reservation  
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande.  

Ärendet  
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Ufuk Sen (M) har vid kommun-
fullmäktiges sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Utveckla 
Lida genom att möjliggöra för etablering av en SPA-anläggning.  
Motionärerna anser att välbesökta och sjö- och naturnära Lida skulle kunna 
utvecklas till någonting ännu bättre, med en entreprenör som vill anlägga 
och driva en SPA-anläggning för inomhusbad, samt ett kallbadhus för bruk 
under sommarperioden. Vintertid kan isen skapa ytterligare aktivitets- och 
eventmöjligheter. Motionärerna ser även möjligheten att utveckla en kurs- 
eller konferensverksamhet med övernattningsmöjligheter, där fler hotell-
sängar är ett nödvändigt tillskott i kommunen. Motionärerna föreslår att 
kommunledningsförvaltningen och kultur- och fritidsförvaltningen får i 
uppdrag att utreda förutsättningarna för att kunna komplettera Lidas utbud 
med en SPA-anläggning och övernattningsmöjligheter i privat regi, samt ge 
nämnda förvaltningar i uppdrag att ge Upplev Botkyrka AB en möjlighet att 
vara delaktig i utredningen.  

Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-04-20, § 33.  

Upplev Botkyrka AB har yttrat sig i ärendet 2015-06-22.  
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Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-01.  

Motivering  
Lida är en av Botkyrkas pärlor, vacker miljö, fina vandringsstråk och möj-
lighet till fantastiskt friluftsliv. Lida är en unik plats med stor potential som 
bör beaktas. Upplev Botkyrka AB har sedan 2005 utvecklat platsen Lida 
med diverse verksamheter så som; äventyrsgolf, utegym, skidspår med 
mera. Upplev Botkyrka AB arbetar alltid aktivt med att utveckla Lida som 
plats och besöksmål.  

Den rödgröna kommunledningen är positiv till Lidas utveckling och arbete 
för att bli än mer tillgänglig. Men vill samtidigt framhålla vikten av att Upp-
lev Botkyrka AB själva får hantera hur de vill utveckla sin verksamhet. Det 
måste dessutom tas i beaktande att stora delar av platsen är naturreservat och 
att större investeringar och förändringar i området förutsätter en detaljplan 
liksom en förbättrad infrastruktur.  

Yrkande  
Jimmy Baker (M) yrkar bifall till motionen.  

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M) bifalls-
yrkande. Ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med 
ordförandeförslaget.  
_____   
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige 

 

 

 

 
 

 
 



 

                                                                                                                  
 
 
 
 
 
 

MOTION 
Kommunfullmäktige 

2015-01-29 
 
Utveckla Lida genom att möjliggöra för etableringen av en SPA-anläggning 
 
Lida Friluftsgård är en fantastisk tillgång för Botkyrka kommun med sitt läge i natur- 
och sjönära miljö. Närheten till Stockholm, men kanske framför allt Huddinge, Haninge 
och Södertälje gör att området är välbesökt, året runt. Vi menar dock att Lida 
Friluftsgård skulle kunna utvecklas till någonting ännu bättre. 
 
Vi ser stora möjligheter till att utveckla Lida-området om vi skulle kunna få dit en 
entreprenör som vill anlägga och driva en SPA-anläggning för inomhusbad, med 
tillgång till bastu, bassäng och mindre pooler - men även gärna ett kallhusbad som kan 
användas under sommarperioden. Isen som ligger vintertid erbjuder ju i sig ytterligare 
aktivitets- och eventmöjligheter för en driftig entreprenör. 
 
Till detta kan man även koppla en kursgårds- eller konferensverksamhet med 
övernattningsmöjligheter. Detta ser vi gärna utvecklas tillsammans med en privat aktör 
som utvecklar och investerar i anläggningen. Blir skidtunneln en realitet så kommer en 
SPA-anläggning att kunna bli ett fint komplement och efterfrågan på övernattnings- 
möjligheter kommer att öka ännu mer. 
 
Botkyrka har en tydlig brist på hotellsängar i kommunen. När exempelvis Subtopia 
anordnar större aktiviteter så måste de som kommer inkvarteras i Stockholm City eller 
vid Kungens Kurva. När DeLaval har större konferenser eller besök inträffar samma 
sak. Hågelbyparkens vandrarhem och Slagsta motell räcker helt enkelt inte till. Vi 
kommer med all sannolikhet att behöva hotellplatser vid såväl Lida som i närheten av 
Hågelby. Detta oavsett om skidtunneln blir av eller vad som händer kring 
Hågelbyparken framgent. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att ge Kommunledningsförvaltningen och Kultur- och fritidsförvaltningen i 

uppdrag att utreda förutsättningarna för att kunna komplettera Lida Friluftsgårds 
utbud med en SPA-anläggning och övernattningsmöjligheter i privat regi, samt 

 
att även ge ovannämnda förvaltningar i uppdrag att ge Upplev Botkyrka AB en 

möjlighet att vara delaktiga i utredningen 
 
 
Jimmy Baker Stina Lundgren Ufuk Sen  
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Referens Mottagare 
Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Motion - Utveckla Lida genom att möjliggöra för etablering 
av en SPA-anläggning (M)  
 
Ärendet  
Jimmy Baker (M), Stina Lundgren (M) och Ufuk Sen (M) har vid kommun-
fullmäktiges sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Utveckla 
Lida genom att möjliggöra för etablering av en SPA-anläggning.  
Motionärerna anser att välbesökta och sjö- och naturnära Lida skulle kunna 
utvecklas till någonting ännu bättre, med en entreprenör som vill anlägga 
och driva en SPA-anläggning för inomhusbad, samt ett kallbadhus för bruk 
under sommarperioden. Vintertid kan isen skapa ytterligare aktivitets- och 
eventmöjligheter. Motionärerna ser även möjligheten att utveckla en kurs- 
eller konferensverksamhet med övernattningsmöjligheter, där fler hotell-
sängar är ett nödvändigt tillskott i kommunen. Motionärerna föreslår att 
kommunledningsförvaltningen och kultur- och fritidsförvaltningen får i 
uppdrag att utreda förutsättningarna för att kunna komplettera Lidas utbud 
med en SPA-anläggning och övernattningsmöjligheter i privat regi, samt ge 
nämnda förvaltningar i uppdrag att ge Upplev Botkyrka AB en möjlighet att 
vara delaktig i utredningen.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-04-20, § 33.  
 
Upplev Botkyrka AB har yttrat sig i ärendet 2015-06-22.  
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden föreslår att motionen avslås. Uppdraget att ut-
reda en etablering av spa- och övernattningsanläggning ligger utanför för-
valtningens kompetensområde, men i egenskap av sakägare och kompetens 
inom fritid- och föreningslivsfrågor bör kultur- och fritidsförvaltningen 
delta i ett eventuellt utredningsarbete.  
 
Upplev Botkyrka AB har sedan 2005 utvecklat platsen Lida och verksam-
heten med exempelvis ett utbyggt värdshus, äventyrsgolfbana, utegym, 
skidspår samt uppförandet av IP-skogen. Upplev Botkyrka understryker att 
större investeringar och förändringar i området, förutsätter en detaljplan lik-
som en förbättrad infrastruktur. Likaså behovet av att beakta det faktum att 
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stora delar av området är naturreservat. Att överväga en idé- och markanvis-
ningstävling av området är möjlig, förutsatt att det finns en tydlig idé och 
vision för området.  
 
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 33 
Yttrande över motion – Utveckla Lida genom att möjliggöra 
för etablering av en SPA-anläggning (M) (KOF/2015:42)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker motionen.  

Sammanfattning 
Motionärerna Jimmy Baker, Stina Lundgren och Ufuk Sen (M) föreslår att 
kommunledningsförvaltningen tillsammans med kultur- och fritidsförvalt-
ningen utreder förutsättningarna för att kunna komplettera Lida friluftsgård 
med en SPA-anläggning med tillgång till bastu, bassäng och mindre pooler 
samt övernattningsmöjligheter i privat regi. Kultur- och fritidsförvaltningen 
anser att uppdraget att utreda etablerandet av spa- och övernattningsanlägg-
ning ligger utanför förvaltningens kompetensområde eftersom det i första 
hand avser etablering av näringslivsaktörer. Dock att förvaltningen som 
sakägare och kompetens inom fritid- och föreningslivsfrågor bör finnas med 
i ett eventuellt utredningsarbete. 

Kultur- och fritidsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-03-27. 

Yrkande 
Ufuk Sen (M) och Märta Engelberth-Fridell (M) yrkar att motionen till-
styrks. 

Propositionsordning 
Kultur- och fritidsnämnden godkänner följande propositionsordning: 
1. Avslag eller bifall till ordförandeförslaget. 
2. Avslag eller bifall till Ufuk Sens (M) och Märta Engelberth-Fridells 

(M) yrkande. 
Ordföranden finner att kultur- och fritidsnämnden beslutar i enlighet med 
ordförandeförslaget. 
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Referens Mottagare 
Åke Roxberger  
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 
 

Yttrande över motion – Utveckla Lida genom att möjliggöra 
för etablering av en SPA-anläggning (M)  
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker motionen.  
 
Sammanfattning 
Motionärerna Jimmy Baker, Stina Lundgren och Ufuk Sen (M) föreslår att 
kommunledningsförvaltningen tillsammans med kultur- och fritidsförvalt-
ningen utreder förutsättningarna för att kunna komplettera Lida friluftsgård 
med en SPA-anläggning med tillgång till bastu, bassäng och mindre pooler 
samt övernattningsmöjligheter i privat regi. Kultur- och fritidsförvaltningen 
anser att uppdraget att utreda etablerandet av spa- och övernattningsanlägg-
ning ligger utanför förvaltningens kompetensområde eftersom det i första 
hand avser etablering av näringslivsaktörer. Dock att förvaltningen som 
sakägare och kompetens inom fritid- och föreningslivsfrågor bör finnas med 
i ett eventuellt utredningsarbete.  
 
Ärendet 
Motionärerna Jimmy Baker, Stina Lundgren och Ufuk Sen (M) föreslår att 
kommunledningsförvaltningen tillsammans med kultur- och fritidsförvalt-
ningen utreder förutsättningarna för att kunna komplettera Lida friluftsgård 
med en SPA-anläggning med tillgång till bastu, bassäng och mindre pooler 
samt övernattningsmöjligheter i privat regi. 
 
Förvaltningen ser Lida friluftsområde som en stor tillgång för kommunen 
och dess invånare och utreder för närvarande om områdets nuvarande status 
och potentiella utveckling i samarbete med UBAB. Utgångspunkten för 
denna utredning är att Lida friluftsområde samt tillhörande spårsystem är en 
unik anläggning som har stort värde för våra medborgare samt även för 
stockholmsregionen. Syftet med utredningen är att ta fram underhålls- samt 
utvecklingsbehov för att säkerställa att området fortsätter ha hög kvalité 
samt även hur det kan ytterligare utvecklas. Kultur- och fritidsförvaltning-
ens främsta fokus är att öka tillgängligheten till och kvalitén på spårområ-
det, exempelvis genom att bredda motionsspår, anlägga konstsnöanläggning 
samt skapandet av tydliga entréer. 
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Motionen föreslår att kultur- och fritidsförvaltningen ska få i uppdrag att ut-
reda möjligheten att anlägga spa och övernattning i privat regi. Kultur- och 
fritidsförvaltningen anser att uppdraget utreda detta inte bör ges till oss ef-
tersom frågor gällande näringslivsetableringar samt markupplåtande ligger 
utanför vårt kompetensområde. Förvaltningens roll bör vara att bidra till ut-
redningsarbetet som sakägare till spårområdet samt med vår kompetens 
inom fritids- och föreningslivsfrågor, särskilt gällande folkhälsa och med-
borgarnas möjlighet till en aktiv fritid.  

 
Kultur- och fritidsförvaltningen anser att eventuell spa- och övernattnings-
anläggning skulle kunna vara ett komplement till nuvarande anläggning och 
vara i linje med de utvecklingsbehov som finns. Redan idag fyller Lida fri-
luftsområde funktionen som ett utflyktsmål för tillresta motionärer samt del-
tagare i olika evenemang i föreningsregi. Det finns ett behov av att utveckla 
framförallt möjligheterna för övernattningar i samband med evenemang. 
 
Det är dock viktigt att eventuell utbyggnation av spa- och övernattning sker 
i samklang med infrastrukturen. Redan idag är infrastrukturen till Lida samt 
parkeringen ett problem de dagar då det är ett stort besöksantal. Större delen 
av den framtida utvecklingen av området är därför ytterst beroende av att in-
frastrukturen i väganslutningar, bussförbindelser och parkeringar radikalt 
förbättras i närtid. Planerna för byggandet av Förbifart Tullinge finns, men 
tidplanen för dess genomförande är förskjuten ett antal år framåt i tiden.   

 
 

 
Pernilla Conde Hellman Roger Vintemar 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef 
 Idrott och anläggning 

 
 

_________ 
Expedieras till 
Kommunledningsförvaltningen 
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§ 217 
Svar på motion: Genomför en jämställdhetsanalys av samt-
liga föreningsbidrag (M) och (FP) (KS/2015:92) 
Beslut  
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige:  

1. Kommunfullmäktige anser motionen vara besvarad.  
 
Reservation  
Samtliga ledamöter för (M) reserverar sig mot beslutet till förmån för eget 
yrkande.  

Ärendet  
Jimmy Baker (M) och Lars Johansson (FP) har vid kommunfullmäktiges 
sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Genomför en jämställd-
hetsanalys av samtliga föreningsbidrag. Motionärerna föreslår att kultur- 
och fritidsförvaltningen får i uppdrag att genomföra en jämställdhetsanalys 
av samtliga föreningsbidrag och efter genomförd analys ta fram ett förslag 
på förändrad modell för hur föreningsbidragen skall utbetalas, med jäm-
ställdhet som en viktig parameter. Motionärerna misstänker att en stor del 
av de föreningsbidrag som kommunen delar ut, går till verksamheter domi-
nerade av män. Att kvinnor inte ska ha samma ha möjlighet att ta del av 
kommunala skattemedel på lika villkor som män, anser motionärerna sanno-
likt bottna i underliggande patriarkala strukturer samt vara en orimlig situa-
tion. Verksamhets- och föreningsbidrag bör endast ges till föreningar vars 
verksameter är öppen på lika villkor för män och kvinnor.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-18, § 45.  

Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-10-06. 
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Motivering  
Föreningar och föreningsliv är en mycket viktig del i ett levande Botkyrka. 
Den rödgröna kommunledningen har som mål att stärka föreningslivet och 
att fler Botkyrkabor ska vara med och verksam i en förening.  

Ett av de sätt som kommunen stödjer föreningar är genom föreningsbidrag. 
Precis som motionärerna beskriver är det viktigt att bidragen fördelas rätt-
vist och inte blir snedfördelade med avseende på kön, ålder, sexuell lägg-
ning eller liknande.  

Kommunen tar nu beslut om ett nytt bidragssystem för föreningar. I detta 
system kommer man i större utsträckning utgå från den verksamhet som be-
drivs och hur många som får del av den. I detta system kommer man enklare 
kunna följa nyttan av bidragen. Detta gör att vi enklare kan analysera före-
ningsbidragens användande utifrån jämställdhet.  

Kultur- och fritidsnämnden arbetar redan idag med att analysera och ut-
veckla sin verksamhet utifrån ett jämställdhetsperspektiv så att resurserna 
fördelas rättvist. Detta som ett led i kommunens övergripande arbete med 
jämställdhetsintegrering.  

Yrkande  
Jimmy Baker (M) yrkar bifall till motionen.  
 
Mats Einarsson (V) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  
 

Propositionsordning  
Ordföranden ställer ordförandeförslaget mot Jimmy Bakers (M) bifalls-
yrkande. Ordföranden finner att kommunstyrelsen beslutar i enlighet med 
ordförandeförslaget. 
_____  
 
Expedieras till: 
Kommunfullmäktige  

 

 

 
 



 

                                                                                                                  
 
 

 
 
 
 

 
MOTION 

Kommunfullmäktige 
2015-01-29 

 
Genomför en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag  
 
För en tid sedan genomfördes en genomlysning över flickor och pojkars möjligheter att 
delta i idrott, hur resurserna fördelades osv. Denna genomlysning fick till följd att 
kultur- och fritidsförvaltningen erbjöd idrottsföreningar ett förhöjt föreningsstöd för 
idrotter för flickor. Detta då man kunde konstatera att pojkar fick betydligt mer resurser 
än flickor, detta p.g.a. ett strukturproblem – nämligen att de flesta idrottsföreningarna 
prioriterade pojkidrotten högst. 
 
Vi vill att det genomförs en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag, dvs. 
kommunala medel som ges även till andra verksamheter och föreningar än 
ungdomsidrott. Analysen bör innehålla en del där den förvaltning som ger bidraget gör 
ett eget utredningsarbete, men också att föreningarna måste lämna in uppgifter, fylla i 
formulär om sin verksamhet, antal medlemmar, åldrar, hur könsfördelningen ser ut i 
deltagandet i – och tillgång till – föreningens aktiviteter. 
 
Utan att föregå en sådan jämställdhetsanalys så vågar vi påstå att en stor del av 
föreningsbidragen som kommunen betalar ut går till verksamhet dominerade av män. 
Det är orimligt att kvinnor inte ska kunna ta del av kommunala skattemedel på samma 
villkor som män, sannolikt p.g.a. av kvarvarande, underliggande patriarkala strukturer. 
 
Vi anser att verksamhetsbidrag/föreningsbidrag endast skall ges till föreningar som kan 
visa att de bedriver en verksamhet som på lika villkor är öppen för män såväl som 
kvinnor – samt att kvinnor de facto också tar del av verksamheten i en tillräckligt stor 
omfattning. 
 
En fördelningsparameter som är vanlig och som skulle kunna tillämpas även här, är att 
spannet 40/60 och 60/40 är att anse som tillräckligt bra. Under- eller överstiger 
fördelningen detta spann är det helt enkelt inte tillräckligt jämställt. 
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att ge kultur- och fritidsförvaltningen i uppdrag att genomföra en 

jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag, samt 
 
att då analysen är genomförd ta fram ett förslag på förändrad modell för hur 

föreningsbidragen skall utbetalas, där jämställdhet blir en viktig parameter. 
 

 
Jimmy Baker (M) Lars Johansson (FP) 
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Erika Rönnestig  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen  
 
 
 
 
 

Motion - Genomför en jämställdhetsanalys av samtliga för-
eningsbidrag (M), (FP)  
 
Ärendet  
Jimmy Baker (M) och Lars Johansson (FP) har vid kommunfullmäktiges 
sammanträde 2015-01-29, § 19, lämnat en motion: Genomför en jämställd-
hetsanalys av samtliga föreningsbidrag. Motionärerna föreslår att kultur- 
och fritidsförvaltningen får i uppdrag att genomföra en jämställdhetsanalys 
av samtliga föreningsbidrag och efter genomförd analys ta fram ett förslag 
på förändrad modell för hur föreningsbidragen skall utbetalas, med jäm-
ställdhet som en viktig parameter. Motionärerna misstänker att en stor del 
av de föreningsbidrag som kommunen delar ut, går till verksamheter domi-
nerade av män. Att kvinnor inte ska ha samma ha möjlighet att ta del av 
kommunala skattemedel på lika villkor som män, anser motionärerna sanno-
likt bottna i underliggande patriarkala strukturer samt vara en orimlig situa-
tion. Verksamhets- och föreningsbidrag bör endast ges till föreningar vars 
verksameter är öppen på lika villkor för män och kvinnor.  
 
Kultur- och fritidsnämnden har behandlat ärendet 2015-05-18, § 45.  
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden föreslår att motionen avslås. Kommande föränd-
ringar i bidragsreglerna för föreningar kommer att bidra till ett bättre un-
derlag för att genomföra en kontinuerlig uppföljning av jämställdheten i för-
eningslivet. Av den anledningen anser inte kultur- och fritidsnämnden en 
separat genomlysning av nämndens föreningsbidrag vara nödvändig.  
 
 
 
Anna Giotas-Sandquist  
Tf kanslichef  
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§ 45 
Yttrande över motion – Genomför en jämställdhetsanalys 
av samtliga föreningsbidrag (M) (FP), (KOF/2015:44)  
 
Beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker motionen. 
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden fick 2015-02-09 i uppdrag att yttra sig över en 
motion – Genomför en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag, (M) 
(FP). Motionen hänvisar till att det genomförts en genomlysning över flick-
or och pojkars möjligheter till att delta i idrott, hur resurserna fördelades och 
så vidare. Nu vill motionärerna att en motsvarande genomlysning genom-
förs för samtliga föreningsbidrag i kommunen. 

De planerade förändringarna i bidragsreglerna för föreningar kommer att bi-
dra till av vi får ett bättre underlag för kontinuerlig uppföljning av jäm-
ställdheten i föreningslivet. Kultur- och fritidsnämnden anser därför att det 
inte behöver genomföras en separat genomlysning av nämndens förenings-
bidrag. 

Kultur- och fritidsförvaltningen redogör för ärendet i en tjänsteskrivelse 
2015-04-20. 
 
Yrkande 
Ufuk Sen (M) och Märta Engelberth-Fridell (M) yrkar att motionen till-
styrks. 
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Propositionsordning 
Kultur- och fritidsnämnden godkänner följande propositionsordning: 
1. Avslag eller bifall till ordförandeförslaget. 
2. Avslag eller bifall till Ufuk Sens (M) och Märta Engelberth-Fridells 

(M) yrkande. 
 

Ordföranden finner att kultur- och fritidsnämnden beslutar i enlighet med 
ordförandeförslaget. 
 
 
  



   1[2] 

Kultur- och fritidsförvaltningen  
 2015-04-20  Dnr KOF/2015:44  
 

Kultur- och fritidsförvaltningen  
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-530 615 02 · E-post mattias.lidstrom@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Mattias Lidström  
 
 
 
 
 
 
 

Kultur- och fritidsnämnden 
 
 
 
 
 

Yttrande över motion – Genomför en jämställdhetsanalys 
av samtliga föreningsbidrag, (M) (FP) 
 
Förslag till beslut 
Kultur- och fritidsnämnden avstyrker motionen. 
 
Sammanfattning 
Kultur- och fritidsnämnden fick 2015-02-09 i uppdrag att yttra sig över en 
motion – Genomför en jämställdhetsanalys av samtliga föreningsbidrag, (M) 
(FP). Motionen hänvisar till att det genomförts en genomlysning över flick-
or och pojkars möjligheter till att delta i idrott, hur resurserna fördelades och 
så vidare. Nu vill motionärerna att en motsvarande genomlysning genom-
förs för samtliga föreningsbidrag i kommunen. 
 
De planerade förändringarna i bidragsreglerna för föreningar kommer att bi-
dra till av vi får ett bättre underlag för kontinuerlig uppföljning av jäm-
ställdheten i föreningslivet. Kultur- och fritidsförvaltningen anser därför att 
det inte behöver genomföras en separat genomlysning av nämndens före-
ningsbidrag. 
 
Ärendet 
Kultur- och fritidsförvaltningen håller med om att jämställdhetsfrågan är 
mycket viktig när det gäller fördelning av föreningsbidragen och att den bör 
följas upp. Om förslaget till nya bidragsregler för föreningar, som föreslås 
gälla från och med 2017, antas kommer även den stora gruppen mötesplats-
föreningar att rapportera in aktiviteter fördelat på ålder och kön på samma 
sätt som idrottsföreningar och scoutkårer redan gör. I förslaget till nya bi-
dragsregler förtydligas dessutom jämställdhetsfrågan i de allmänna villko-
ren. Dessa planerade förändringar kommer att bidra till att vi får ett bättre 
underlag för kontinuerlig uppföljning av jämställdheten i föreningslivet. 
Detta är något som förvaltningen eftersträvat och som ligger i linje med gäl-
lande mål i ettårs- och flerårsplaner. I och med att könsfördelningen blir en 
del av föreningarnas löpande redovisning kommer vi lättare att kunna följa 
upp nuläget och utvecklingen och utifrån detta föreslå eventuella särskilda 
satsningar eller åtgärder för ytterligare förstärka jämställdhetsarbetet gente-
mot föreningslivet. Kultur- och fritidsförvaltningen anser därför att det inte 
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behöver genomföras en separat genomlysning av nämndens föreningsbi-
drag.  
 
Kultur- och fritidsförvaltningen förfogar inte över samtliga föreningsbidrag 
utan svarar bara för de föreningsbidrag som ligger under kultur- och fritids-
nämnden.  
 
 
 
Pernilla Conde Hellman Ann-Christine Andersson 
Kultur- och fritidschef Verksamhetschef 
 Ungdom och förening 
 
 
_________ 
Expedieras till 
Kommunledningsförvaltningen 
 



  ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[2] 

Kommunfullmäktige  
 2015-11-26     
 

   
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 

Anmälningsärenden 
 
Följande ärenden anmäls till kommunfullmäktige: 
 
Nya sammanräkningar från Länsstyrelsen för kommunfullmäktige 
 
Robert Rasmussen (S) är ny ledamot efter Jill Mellinder (S) 
 
Simon Safari (S) är ny ersättare efter Robert Rasmussen (S) 
 
Fares Hamed (MP) är ny ersättare efter Harmit Kaur (MP) 
 
Lars Johansson (FP) är ny ledamot efter Karin Pilsäter (FP) 
 
Benny Ferdinandsson (FP) är ny ersättare efter Lars Johansson (FP)  
 
Svar på medborgarförslag 
 
Farthinder på Hallundavägen, dnr KS/2014:433 
Beslut: besvarat 
 
Upplåt 55 av kommunens parkeringsplatser åt pendlare,  
dnr KS/2014:550 
Beslut: avslag 
 
Gör ett övergångsställe från Götavägen över Kyrkvärdsvägen, dnr 2014:659 
Beslut: bifall 
 
Röj bort buskarna vid gångvägen från Vårsta C, dnr KS/2014:692 
Beslut: bifall 
 
Behov av övergångsställe Fagerlidsvägen/Nyängsvägen, dnr KS/2015:52 
Beslut: besvarat 
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Förstärkt belysning på övergångsställen, dnr KS/2015:136 
Beslut: avslag 
 
Gör om Sågstuguvägen till gångfartsområde, dnr KS/2015:192 
Beslut: avslag 
 
Förtydliga trafiksignalen i korsningen Flottiljvägen Huddingevägen, dnr 
KS/2015:193 
Beslut: besvarat 
 
Anlägg en hundrastgård i Östra Storvreten, dnr KS/2015:248 
Beslut: besvarat 
 
Anlägg omgående gångfartsområde med väghinder vid Lavretsvägen kvar-
teret Dynamiten Vinterskogen, dnr KS/2015:252 
Beslut: bifall 
 
Inför övergångsställe över Skogshemsvägen vid Krokvägen, Tullinge 
dnr KS/2015:293  
Beslut: bifall 
  
Sätt upp en hundgård i Segersjö, dnr KS/2015:298 
Beslut: bifall 
 
Bygg parkeringsplatser alternativt inför parkeringstillstånd nära portar för 
äldre och funktionsnedsatta, dnr KS/2015:323 
Beslut: besvarat 
 
Övergångsställe i korsningen Götavägen-Kyrkvärdsvägen, dnr KS/2015:374 
Beslut: bifall 
 
 
 
_____   
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§ 322 
Medborgarförslag - Farthinder på Hallundavägen 
(sbf/2014:485) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att komplettera vägen med skolbarns-
skyltar. 
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser att det inte behövs några farthinder längs 
med denna del av vägen, eftersom det finns en gång- och cykelväg längs 
vägen. Här finns också ett övergångställe. Nämnden föreslår dock att 
sträckan kompletteras med skolbarnsskyltar till en kostnad av ca 5 000 kr. 
Sedan tidigare råder 30 km/h på vägen.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Stig Goetzinger om farthinder på Hallundavägen. Förslaget inkom 
till Botkyrka kommun 2014-06-25 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2014-10-03.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-10, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 
 
 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-09-10  Dnr  sbf/2014:485  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Farthinder på Hallundavägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att komplettera vägen med skolbarns-
skyltar. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Stig Goetzinger om farthinder på Hallundavägen. Förslaget inkom 
till Botkyrka kommun 2014-06-25 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2014-10-03.  
 
Yttrande 
Förslagsställaren har i ett mail preciserat att hans förslag inte gäller hela 
Hallundavägen, utan endast den av vägen som leder upp till Hammerstasko-
lan, från Gullrands väg. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen anser att det inte behövs några farthinder 
längs med denna del av vägen, eftersom det finns en gång- och cykelväg 
längs vägen. Här finns också ett övergångställe. Förvaltningen föreslår dock 
att sträckan kompletteras med skolbarnsskyltar till en kostnad av ca 5 000 
kr. Sedan tidigare råder 30 km/h på vägen.   
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 



Hallundavägen
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Skala 1:3200 © Botkyrka kommun



Rubrik Medborgarförslag – Farthinder på Hallundavägen 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Stig Goetzinger  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Jag har vid ett flertal tillfällen påtalat och önskat någon typ av farthinder på 
Hallundavägen från Gullrandsvägen till skolparkeringen vid Hammerstaskolan. 
Nu håller man på att laga skadorna och lägga på nytt belag på vägen. Det kan 
kanske läggas in några farthinder av något slag i samband med 
beläggningsarbetena som utförs. Jag samtalade med vägarbetarna , och de var 
bekymrade för hur illa bilisterna uppförde sig vid de pågående arbetena. 

Motivering Jag har föreslagit ett antal olika lösningar för att minska farten på 
Hallundavägen med tanke på att alla tomter mot Hammerstavägen har fått in 
bilar på sina gårdar, på grund av man kör för fort och slarvigt. Sist körde en bil 
utöver slänten från vändplanen på Hallundavägen ner på gångvägen mot HSB-
Stenbocken. Ingen har ännu skadats eller dödats av alla avåkande bilar, och 
skall ju heller inte behöva skadas innan något görs för att minska hastigheten 
på vägen. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Tekniska nämnden 
 2015-02-09 Dnr sbf/2014:512 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 1 
Svar på medborgarförslag - Upplåt 55 av kommunens par-
keringsplatser åt pendlare 

 
Beslut 
Tekniska nämnden avslår medborgarförslaget med hänvisning till samhälls-
byggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse daterad 2014-10-31.   
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsförvaltningen är väl medveten om att ombyggnaden av 
Tumba centrum kommer medföra en hel del problem under den tid som 
ombyggnationen pågår. I medborgarförslaget föreslås att 55 platser av par-
keringen utanför kommunalhuset ska upplåtas till pendlarna under tiden för 
ombyggnationen. Detta är enligt förvaltningen ingen bra lösning, eftersom 
parkeringen idag blir fullbelagd ungefär vid 08.30. En upplåtelse av delar av 
parkeringen till pendlare skulle givetvis innebära att den blev fullbelagd ti-
digare. Detta skulle vara till stor nackdel för de kommunanställda som idag 
parkerar vid kommunalhuset och till skillnad från pendlarna har sin slutdes-
tination vid denna parkering.  
 
Ärendet 
Tekniska nämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarförslag av 
Irene Claeson Karhunen om att upplåta 55 parkeringsplatser på kommunens 
personalparkering under tiden som 55 platser tas bort när Tumba centrum 
byggs om. 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen redogör för ärendet och lämnar förslag till 
beslut i en tjänsteskrivelse daterad 2014-10-31. 
 
Yrkande 
Stefan Dayne (KD) yrkar bifall till ordförandens förslag. 
 
__________ 
 
 
 
 
 
Expedierat till 
Förslagsställaren 
Kommunfullmäktige 
Olov Lindquist 

 
 
 



Samhällsbyggnadsförvaltningen 

Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45 · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-530 614 56 · Sms 0761-391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

 TJÄNSTESKRIVELSE   1 [1] 

 2014-10-31  Dnr sbf/2014:512 
 

 
Referens 

 
Mottagare 

Olov Lindquist 
 
 
 
 
 
 
 

Tekniska nämnden  
 

Medborgarförslag – Upplåt 55 av kommunens parkerings-
platser åt pendlare  
 
Förslag till beslut 
Tekniska nämnden avslår medborgarförslaget.   
 
Ärendet 
Tekniska nämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarförslag av 
Irene Claeson Karhunen om att upplåta 55 parkeringsplatser på kommunens 
personalparkering under tiden som 55 platser tas bort när Tumba centrum 
byggs om. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-09-17 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-10-07. 
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen är väl medveten om att ombyggnaden av 
Tumba centrum kommer medföra en hel del problem under den tid som om-
byggnationen pågår. Detta faktum gäller för alla, både för de som besöker 
centrum och för de näringsidkare som har sin etablering i Tumba centrum. 
Detta gäller också för de som infartsparkerar. Med tanke på att kommunens 
ambition är att så många som möjligt ska kunna åka kollektivt är det givetvis 
beklagligt att detta inte längre blir lika lätt att uppfylla under tiden för om-
byggnationen av Tumba centrum.  
 
I sitt medborgarförslag föreslår Irene Claeson Karhunen att 55 platser av par-
keringen utanför kommunalhuset ska upplåtas till pendlarna under tiden för 
ombyggnationen. Detta är enligt förvaltningen ingen bra lösning, eftersom 
parkeringen idag blir fullbelagd ungefär vid 08.30. En upplåtelse av delar av 
parkeringen till pendlare skulle givetvis innebära att den blev fullbelagd tidi-
gare. Detta skulle vara till stor nackdel för de kommunanställda som idag 
parkerar vid kommunalhuset och till skillnad från pendlarna så har de kom-
munanställda sin slutdestination vid denna parkering.   
 
 
 
Magnus Andersson Maude Andersson Pekkanen 
Samhällsbyggnadschef Fastighetschef        

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
   



Rubrik Upplåt 55 av kommunens parkeringsplatser åt pendlare - publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Irene Claeson Karhunen  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Upplåta 55 parkeringsplatser på kommunens personalparkering under tiden 
som 55 platser tas bort för oss pendlare när Tumba centrum byggs om. 

Motivering Om man tycker att vi pendlare ska "stå ut med lite stök" och jämföra det med 
att bygga om sitt kök så tycker jag att man har satt sig på "höga hästar". Det 
finns redan idag för lite infartsparkeringar och de 44 nya platser som det 
hänvisas till vid AlfaLaval räcker inte på långa vägar till. Kommunen kan då gå 
före med gott exempel, åka kommunalt och upplåta sin egen parkering. "Lite 
stök får ni väl stå ut med" 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:249, sbf/2014:636 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 323 
Medborgarförslag - Gör ett övergångställe Götavägen över 
Kyrkvärdsvägen och övergångsställe Götavägen - Kyrk-
värdsvägen (sbf/2015:249, sbf/2014:636) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslagen. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsställen vid Göta-
vägen, Vasavägen och Karlavägen.    
 
Sammanfattning 
Götavägen är en återvändsgata, som i likhet med de tre andra parallellgå-
ende vägarna Vasavägen, Karlavägen och Sveavägen, leder ut till Kyrk-
värdsvägen. 
 
Idag finns ett övergångsställe enbart vid Sveavägen, men samhällsbygg-
nadsnämnden har för avsikt att anlägga övergångsställen vid samtliga tre 
vägar och att då starta med Götavägen. 
 
Arbetena genomförs under hösten 2015 till en kostnad på motsvarande ca  
10 000 kr/övergångsställe.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, ett av Christoffer Wehlin och ett annat av Elisabeth Romano. Båda 
förslagen handlar om att göra ett övergångsställe i korsningen Götavägen/ 
Kyrkvärdsvägen.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-05 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom  
2015-05-06 till Botkyrka kommun och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2015-06-23.   
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Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-18, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Samhällsbyggnadsförvaltningen    
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Gör ett övergångsställe från Götavä-
gen över Kyrkvärdsvägen och medborgarförslag - Över-
gångsställe i korsningen Götavägen-Kyrkvärdsvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslagen.   
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsställen vid Göta-
vägen, Vasavägen och Karlavägen.    
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, ett av Christoffer Wehlin och ett annat av Elisabeth Romano. Båda 
förslagen handlar om att göra ett övergångsställe i korsningen Götavägen/ 
Kyrkvärdsvägen.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-05 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom  
2015-05-06 till Botkyrka kommun och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2015-06-23.     
 
Yttrande 
Götavägen är en återvändsgata, som i likhet med de tre andra parallellgå-
ende vägarna Vasavägen, Karlavägen och Sveavägen, leder ut till Kyrk-
värdsvägen. 
 
Idag finns ett övergångsställe enbart vid Sveavägen, men samhällsbygg-
nadsförvaltningen har för avsikt att anlägga övergångsställen vid samtliga 
tre vägar och att då starta med Götavägen. 
 
Arbetena genomförs under hösten 2015 till en kostnad på motsvarande ca  
10 000 kr/övergångsställe.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef        



Kyrkvärdsvägen/Götavägen

400m3002001000
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Rubrik Gör ett övergångsställe från Götavägen över Kyrkvärdsvägen - 
publicering 

Förnamn  

Efternamn  

Namn Christoffer Wehlin  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Övergångsställe från Götavägen över Kyrkvärdsvägen 

Motivering Det känns otryggt att gå över Kyrkvärdsvägen för att komma till trottoaren. Det 
finns flera barn och äldre som bor på Götavägen så ett övergångsställe skulle 
gynna säkerheten för många på gatan 
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Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2014:645 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 324 
Medborgarförslag - Röj bort buskarna vid gångvägen från 
Vårsta C (sbf/2014:645) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att genomföra en röjning av buskarna 
vid gångvägen från Vårsta centrum.  
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser, i likhet med förslagsställaren, att en röj-
ning av buskarna behöver göras. Detta kommer ske under hösten 2015 till 
en kostnad motsvarande ca 5 000 kr.  
 
För övrigt har samhällsbyggnadsnämnden tidigare i år godkänt en ny detalj-
plan för Vårsta centrum. Området som beskrivs i medborgarförslaget berörs 
av den nya detaljplanen. Det område med gångväg som finns angivet över-
går till centrumfastigheten för parkeringsändamål. De viktigaste träden 
kommer att bevaras, men den risiga delen av området kommer att försvinna.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Lena Gillerberg om att röja bort buskarna vid gångvägen från Vårsta 
centrum. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-24 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivele, daterad 2015-09-18, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Röj bort buskarna vid gångvägen från 
Vårsta C 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget. 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att genomföra en röjning av buskarna 
vid gångvägen från Vårsta centrum.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Lena Gillerberg om att röja bort buskarna vid gångvägen från Vårsta 
centrum. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-24 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12.  
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen anser, i likhet med förslagsställaren, att en 
röjning av buskarna behöver göras. Detta kommer ske under hösten 2015 
till en kostnad motsvarande ca 5 000 kr.  
 
För övrigt har samhällsbyggnadsnämnden tidigare i år godkänt en ny detalj-
plan för Vårsta centrum. Området som beskrivs i medborgarförslaget berörs 
av den nya detaljplanen. Det område med gångväg som finns angivet över-
går till centrumfastigheten för parkeringsändamål. De viktigaste träden 
kommer att bevaras, men den risiga delen av området kommer att försvinna.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 
 



Rubrik Röj bort buskarna vid gångvägen från Vårsta C - publicering 

Förnamn Lena  

Efternamn Gillerberg  

Namn  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer  

Telefonnummer  

Mobilnummer  

E-postadress  

Förslag Röj bort buskarna vid gångvägen från Vårsta c. De skapar otrygghet för barn på 
väg till skolan för platsen är även mörk speciellt så här års. Dessutom tjuvröker 
Malmsjös elever i skydd av dessa. Alltså bakom Ica Vårsta. 

Motivering Se ovan. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:58 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 325 
Medborgarförslag - Behov av övergångsställe Fagerlids-
vägen/Nyängsvägen (sbf/2015:58) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen genomföra målning av övergångsstället. 
 
Sammanfattning 
Korsningen mellan Huddingevägen och Nyängsvägen, (upp till Fagerlids-
vägen), kommer att byggas om av Trafikverket i samband med att busster-
minalen vid Tullinge station byggs om. I samband med detta kommer ny as-
falt på Nyängsvägen från barnstugan ned till Fagerlidsvägen att anläggas 
under hösten. Därefter kommer målning av övergångsställe att genomföras.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Marina Repo om att anlägga ett övergångsställe i korsningen Fager-
lidsvägen/Nyängsvägen i Tullinge. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 
2015-01-26 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-02-06.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-07, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Behov av övergångsställe Fagerlids-
vägen/Nyängsvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
Nämnden uppdrar åt förvaltningen genomföra målning av övergångsstället. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Marina Repo om att anlägga ett övergångsställe i korsningen Fager-
lidsvägen/Nyängsvägen i Tullinge. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 
2015-01-26 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-02-06.    
 
Yttrande 
Korsningen mellan Huddingevägen och Nyängsvägen, (upp till Fagerlids-
vägen), kommer att byggas om av Trafikverket i samband med att busster-
minalen vid Tullinge station byggs om. I samband med detta kommer ny as-
falt på Nyängsvägen från barnstugan ned till Fagerlidsvägen att anläggas 
under hösten. Därefter kommer målning av övergångsställe att genomföras.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef  Gata/Parkchef 
 



Rubrik: Behov av övergångsställe Fagerlidsvägen / Nyängsvägen - publicering  

Förnamn: Marina    

Efternamn: Repo    

    

    

    

    

    

Förslag: Behov av övergångsställe Fagerlidsvägen./ Nyängsvägen vid infarten till Tullinge centrum. Idag saknas det 
och vägen är mycket riskfylld att ta sig över då bilar kör i rasande fart upp längs Nyängsvägen. Mitt barn kan 
inte  tillåtas gå själv över den gatan om övergångsställe saknas. Nu när brf fagerliden kommit så är behovet 
av övergångsställe mycket stort.   

  

Motivering: Övergångsställe ökar säkerheten och tryggheten och gör att barn kan ta sig över vägen.     

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:140 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 326 
Medborgarförslag - Förstärk belysning på övergångsställen 
(sbf/2015:140) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att förstärka belysningen under bron 
över Tomtbergavägen.  
 
Sammanfattning 
Det förslag till lösning som förslagsställaren föreslår går inte att genomföra. 
Att spänna en vajer mellan två vanliga stolpar går inte eftersom dessa inte 
klarar av den belastningen. För detta ändamål behövs det speciella för-
stärkta spännstolpar.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen kommer dock i ett projekt under hösten att 
förstärka belysningen under bron över Tomtbergavägen.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Åke Eriksson om att förstärka belysningen på ett övergångsställe på 
Tomtbergavägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-02-13 och 
till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-07, ut-
gör underlag för beslutet.  
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Förstärkt belysning på övergångs-
ställen   
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget. 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att förstärka belysningen under bron 
över Tomtbergavägen.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Åke Eriksson om att förstärka belysningen på ett övergångsställe på 
Tomtbergavägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-02-13 och 
till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.  
 
Yttrande 
Det förslag till lösning som förslagsställaren föreslår går inte att genomföra. 
Att spänna en vajer mellan två vanliga stolpar går inte eftersom dessa inte 
klarar av den belastningen. För detta ändamål behövs det speciella för-
stärkta spännstolpar.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen kommer dock i ett projekt under hösten att 
förstärka belysningen under bron över Tomtbergavägen.   
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 



Rubrik Förstärkt belysning på övergångsställen - publicering  

Förnamn Åke  

Efternamn Eriksson  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Tomtbergavägen, på delen Hallunda centrum - Botkyrkaleden, förstärkt 
belysning på övergångsställen. 
 
Åtgärd: utföra i vajer hängande 2 st armaturer ovan kantstenslinjen på bägge 
sidor. Höjd ca 6m och annan färg på ljusskenet , ex kallt sken, som kontrast till 
den befintliga. 
Effekten blir upplysta plattformar och det närliggande körfält på resp. sida. 

Motivering Kör man norrut så ligger motstående körbanan högre och därmed blir man 
bländad av mötande bilars strålkastare. 
Bef belysning är inte planerad för de lägen som övergångställena har, då de har 
utförts senare. 
 
Det är flera som anser att det förenat med stor olycksrisk då en del trafikanter i 
området inte alltid respekterar alla trafikregler. Effekten blir att fotgångare 
vågar inte gå över som lagen säger utan väntar snällt tills det inte kommer 
några bilar. 
Väger korsas av många fotgängare med barnvagnar och barn då de handlar i 
centrum samtskolbarn som går till och från sina skolor. 
Bör åtgärdas innan hösten kommer. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-09-22 Dnrsbf/2015:143 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 282 
Medborgarförslag - Gör om Sågstuguvägen till gångfarts-
område (sbf/2015:143) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget.   
 
Sammanfattning 
Ett gångfartsområde, är ett område som oftast består av en gata eller ett torg 
där all trafik sker på de gåendes villkor. Alla fordon får inte köras fortare än 
gångfart och förare, inklusive cyklister, har väjningsplikt mot gående. Till 
skillnad från en gågata är det dock inte förbjudet med motordriven genom-
fartstrafik. 
 
Gångfartsområden anläggs oftast i stadskärnor med relativt mycket trafik, 
men där väghållaren ändå vill att tempot ska vara lugnare än det annars hade 
varit vid vanlig gatutrafik. Sågstuguvägen 43-53 är inte ett sådant område. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Ola Westin om att göra om Sågstuguvägen 43-53 till ett gång-
fartsområde. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-05 och till 
samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.       
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-06-23, utgör 
underlag för beslutet. 
 
Särskilt yttrande 
Särskilt yttrande Tullingepartiet, bilaga. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Gör om Sågstuguvägen till gångfarts-
område  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden avslår medborgarförslaget.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Ola Westin om att göra om Sågstuguvägen 43-53 till ett gång-
fartsområde. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-05 och till 
samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.       
 
Yttrande 
Ett gångfartsområde, (tidigare gårdsgata), är ett område som oftast består av 
en gata eller ett torg där all trafik sker på de gåendes villkor. Alla fordon får 
inte köras fortare än gångfart och förare, inklusive cyklister, har väjnings-
plikt mot gående. Till skillnad från en gågata är det dock inte förbjudet med 
motordriven genomfartstrafik. 
 
Gångfartsområden anläggs oftast i stadskärnor med relativt mycket trafik, 
men där väghållaren ändå vill att tempot ska vara lugnare än det annars hade 
varit vid vanlig gatutrafik. Sågstuguvägen 43-53 är inte ett sådant område 
och därför avstyrker samhällsbyggnadsförvaltningen medborgarförslaget.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 



Rubrik Gör om Sågstuguvägen till gångfartsområde - publicering 

Förnamn Ola  

Efternamn Westin  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Gör om Sågstuguvägen mellan nummer 43 och 53 (från korsningen mot 
Gripens väg till trappan) till gångfartsområde. 

Motivering Sågstuguvägen är ett av huvudstråken för gående från pendeltåget/centrum till 
Tullinge skog. Vägen är en av de smalaste i området, saknar trottoar och har 
ganska dålig sikt. 
 
Många bilförare kör fortare än vad som är lämpligt när det finns gående på 
vägen. Även den hastighetsgräns på 30 som gäller nu känns farlig då det inte är 
mycket mer än en armlängds marginal mellan en passerande bil och 
vägkanterna på båda sidor. Vintertid är vägen ännu smalare på grund av 
snövallarna och ofta väldigt hal. 
 
Att göra om vägen till gångfartsområde skulle förhoppningsvis öka säkerheten 
för gående. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:144 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 327 
Medborgarförslag - Förtydliga trafiksignalen i korsningen 
Flottiljvägen-Huddingevägen (sbf/2015:144) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Medborgarförslaget översändes till Trafikverket. 
 
Sammanfattning 
Huddingevägen är en statlig väg och således ägs inte de trafiksignaler som 
finns i korsningen Flottiljvägen/Huddingevägen av Botkyrka kommun, utan 
av Trafikverket.  
 
När det gäller den del av förslaget som handlar om att undvika möteskon-
flikter i tunneln, så ägs även tunneln av Trafikverket. Samhällsbyggnads-
nämnden har tidigare tagit upp frågan med Trafikverket om en ombyggnad 
av tunneln, men vi inser samtidigt att frågan är komplicerad och mycket 
kostsam.  
 
Vid samhällsbyggnadsnämndens sammanträde 2015-02-17 fick förvaltning-
en i uppdrag att se över hur man kan underlätta för cyklister att köra i den 
befintliga tunneln. Detta är en liten bit på vägen i förhållande till det som 
föreslagsställaren föreslår.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Ola Westin om att förtydliga trafiksignalerna i korsningen Flottilj-
vägen/Huddingevägen, samt att göra något för att undvika möteskonflikter i 
den tunnel som finns på Flottiljvägen och som leder ut mot Huddingevägen. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-04-04.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-18, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Trafikverket 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Förtydliga trafiksignalen i korsningen 
Flottiljvägen Huddingevägen 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
Medborgarförslaget översändes till Trafikverket. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Ola Westin om att förtydliga trafiksignalerna i korsningen Flottilj-
vägen/Huddingevägen, samt att göra något för att undvika möteskonflikter i 
den tunnel som finns på Flottiljvägen och som leder ut mot Huddingevägen. 
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-05 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-04-04.   
 
Yttrande 
Huddingevägen är en statlig väg och således ägs inte de trafiksignaler som 
finns i korsningen Flottiljvägen/Huddingevägen av Botkyrka kommun, utan 
av Trafikverket. Vi översänder därför medborgarförslaget till Trafikverket. 
 
När det gäller den del av förslaget som handlar om att undvika möteskon-
flikter i tunneln, så ägs även tunneln av Trafikverket. Samhällsbyggnads-
förvaltningen har tidigare tagit upp frågan med Trafikverket om en om-
byggnad av tunneln, men vi inser samtidigt att frågan är komplicerad. Bland 
annat skulle en ombyggnad ske till en mycket stor kostnad.   
 
Vid samhällsbyggnadsnämndens sammanträde 2015-02-17 fick förvaltning-
en i uppdrag att se över hur man kan underlätta för cyklister att köra i den 
befintliga tunneln. Detta är en liten bit på vägen i förhållande till det som 
föreslagsställaren föreslår. I övrigt ber förvaltningen att få hänvisa till kon-
tinuerliga samtal med Trafikverket. 
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 
 



Rubrik Förtydliga trafiksignalen i korsningen Flottiljvägen/Huddingevägen - 
publicering 

Förnamn Ola  

Efternamn Westin  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Förtydliga trafiksignalen i korsningen Flottiljvägen/Huddingevägen. 

Motivering I korsningen finns det nu trafikljus för övergångsstället på Huddingevägen. Den 
ljussignalen är dock svår att se när man kommer från Flottiljvägen om det är 
oklart om den ens gäller för svängande från Flottiljvägen. 
 
Om man lägger till gul och röd ljussignal för högersvängande från Flottiljvägen 
blir det tydligt vad som gäller. 
 
Ett annat alternativ är att göra om korsningen till en helt ljusreglerad korsning. 
Det skulle göra det lättare att komma ut på Huddingevägen vid tät trafik. 
 
I tunneln där Flottiljvägen går under pendeltågsspåren skulle det också vara bra 
med ett stanna-inte-här-rutmönster eller en stanna-här-vid-kö-linje för att göra 
det lättare att undvika möteskonflikter i den smala tunneln. 

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:150 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 328 
Medborgarförslag - Anlägg en hundrastgård i Östra 
Storvreten (sbf/2015:150) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda om och i så fall var hundrast-
gården ska anläggas. 
 
Sammanfattning 
Som förslagsställaren skriver så finns det ingen hundrastgård i östra delen 
av Storvreten, även om det finns två andra i den västra delen. Samhälls-
byggnadsförvaltningen önskar därför få i uppdrag av samhällsbyggnads-
nämnden att utreda frågan om var en eventuell hundrastgård kan placeras i 
Östra Storvreten. I utredningen ingår att ta reda på om den plats som anges i 
medborgarförslaget är den mest lämpliga.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Kim Sträter om att anlägga en hundrastgård i Östra Storvreten. För-
slaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-24 och till samhällsbyggnads-
förvaltningen 2015-04-14.  
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-07, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
 
 

 



  TJÄNSTESKRIVELSE 1[1] 

Samhällsbyggnadsförvaltningen  
 2015-09-07  Dnr  sbf/2015:150  
 

Samhällsbyggnadsförvaltningen    
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba  · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Direkt 08-53061456 / Sms·076-1391110 · E-post olov.lindquist@botkyrka.se  
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Anlägg en hundrastgård i Östra 
Storvreten   
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda om och i så fall var som hund-
rastgården ska anläggas. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Kim Sträter om att anlägga en hundrastgård i Östra Storvreten. För-
slaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-24 och till samhällsbyggnads-
förvaltningen 2015-04-14.  
 
Yttrande 
Som förslagsställaren skriver så finns det ingen hundrastgård i östra delen 
av Storvreten, även om det finns två andra i den västra delen. Samhälls-
byggnadsförvaltningen önskar därför få i uppdrag av samhällsbyggnads-
nämnden att utreda frågan om var en eventuell hundrastgård kan placeras i 
Östra Storvreten. I utredningen ingår att ta reda på om den plats som anges i 
medborgarförslaget är den mest lämpliga.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef 
 



Rubrik Anlägg en hundrastgård i Östra Storvreten - publicerad 

Förnamn Kim  

Efternamn Sträter  

Förslag Hundrastgård i Östra Storvreten, I slänten vid gångvägen bakom förskolan 
Opalen, utmed gångväg mot badhus. Området är kuperat och skulle passa bra 
till rastgård 

Motivering Anledningen är att det finns INGEN hundrastgård i Östra Storvreten. Det finns 
många hundar i området och en rastgård behövs verkligen. Idag använder 
många hundägare förskolornas inhägnader i brist på rastgård, så att de kan 
släppa sin hund utan risk för att hunden kan skada vilt eller springa bort. Det 
finns rastgårdar i kommunen, 2 stycken i Västra Storvreten, i Alby, och i Fittja 
finns det 2 stycken.  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-03-18 09:22 av Systemkonto  
  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:152 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 329 
Medborgarförslag - Anlägg omgående gångfartsområde 
med väghinder vid Lavretsvägen, kv Dynamiten-
Vinterskogen (sbf/2015:152) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.  
 
Sammanfattning 
Som förslagsställaren antyder så finns det mycket riktigt ett beslut om att 
anlägga ett gångfartsområde på Lavretsvägen. Projektering pågår och upp-
handling av entreprenör sker efter årsskiftet och entreprenaden utförs under 
våren/sommaren 2016.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Mats Nilsson om att anlägga ett gångfartsområde vid Lavrets-
vägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-24 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-18, utgör 
underlag för beslutet.    
 
Ordförandens förslag till beslut 
Ordföranden föreslår att samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförsla-
get besvarat. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Agneta Engver Lindquist 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
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Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Anlägg omgående gångfartsområde 
med väghinder vid Lavretsvägen kvarteret Dynamiten Vin-
terskogen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Mats Nilsson om att anlägga ett gångfartsområde vid Lavrets-
vägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-03-24 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2015-04-14.       
 
Yttrande 
Som förslagsställaren antyder så finns det mycket riktigt ett beslut om att 
anlägga ett gångfartsområde på Lavretsvägen. Projektering pågår och upp-
handling av entreprenör sker efter årsskiftet och entreprenaden utförs under 
våren/sommaren 2016.  
 
 
 
Magnus Andersson Agneta Engver Lindquist 
Samhällsbyggnadschef Mark- och exploateringschef      
 



Lavretsvägen

400m3002001000
Skala 1:6400 © Botkyrka kommun



Rubrik Anlägg omgående gångfartsområde med väghinder vid Lavretsvägen 
kvarteret Dynamiten Vinterskogen - publicerad 

Förnamn Mats 

Efternamn Nilsson 

Förslag Hej, mitt förslag är att det omgående anläggs/slutförs, gångfartsområde övre 
Lavretsvägen kv Dynamiten/Vinterskogen, nu när alldeles strax de sista två 
husen uppförts. Att vägginder anläggs. Det är otrolig trafik och hög fart, när 
folk använder denna bakväg till att skjutsa barn till skolan. Fruktansvärt och 
helt oacceptabelt, tidsfråga tills olycka sker.  
Så jag hoppas anläggningen av vägen kan slutföras i direkt anslutning till 
färdigställandet, ca Juni 2015? 

Motivering Det skall redan vara beslutat, jag vill du det slutförs i anslutning till att alla 
fastigheter strax uppförts. Samt det föreligger idag hög risk för olyckor, då folk 
kör för fort, 50km/h eller mer! 

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-03-21 19:49 av Systemkonto  
  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:193 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 331 
Medborgarförslag - Inför övergångsställe över Skogshems-
vägen vid Krokvägen, Tullinge (sbf/2015:193) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.  
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsstället. 
   
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden anser att förslaget är bra och kommer därför att 
anlägga ett övergångsställe på Skogshemsvägen, i närheten av den busshåll-
plats som heter Krokvägen, till en kostnad motsvarande ca 5 000 kr. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Patrik Hermansson om att anlägga ett övergångsställe över 
Skogshemsvägen vid Krokvägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 
2015-04-09 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.   
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-18, utgör 
underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Inför övergångsställe över Skogs-
hemsvägen vid Krokvägen, Tullinge   
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget.  
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsstället. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Patrik Hermansson om att anlägga ett övergångsställe över 
Skogshemsvägen vid Krokvägen. Förslaget inkom till Botkyrka kommun 
2015-04-09 och till samhällsbyggnadsförvaltningen 2015-05-12.      
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsförvaltningen anser att förslaget är bra och kommer där-
för att anlägga ett övergångsställe på Skogshemsvägen, i närheten av den 
busshållplats som heter Krokvägen, till en kostnad motsvarande ca 5 000 kr. 
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef      
 



Skogshemsvägen/Krokvägen

200m150100500
Skala 1:3200 © Botkyrka kommun



Rubrik: Inför övergångsställe över Skogshemsvägen vid Krokvägen, Tullinge - publicerad 

Namn: Patrik Hermansson  

Förslag: Det saknas ett övergångsställe över Skogshemsvägen vid Krokvägen (vid busshållplats Krokvägen mot Tullinge 
Station)  

Motivering: Många barn har flyttat in i Tullinge Skog. Många går eller åker buss och måste passera Skogshemsvägen för att 
ta sig till skola/förskola. Denna väg är hårt trafikerad av bil och buss på morgon och eftermiddag. Vid 
Krokvägen saknas övergångsställe och barnen springer över vägen. Leder också till farliga inbromsningar för 
biltrafikanter.  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:196 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 332 
Medborgarförslag - Sätt upp en hundgård i Segersjö 
(sbf/2015:196) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att i dialog med berörda markägare ut-
reda var i Segersjö som hundrastgården ska anläggas.    
 
Sammanfattning 
Samhällsbyggnadsnämnden har så sent som på sammanträdet 2015-05-19 
hanterat ett liknande medborgarförslag som detta. Som svar på det förslaget 
skrev nämnden att det är rimligt med en hundrastgård i Segersjö, men att 
platsen måste utredas vidare. Detta har inte förändrats. Utredningen beräk-
nas vara klar under året och en ny hundrastgård skulle därmed kunna vara 
på plats någon gång under våren 2017. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jessica Nordén om att uppföra en hundrastgård i Segersjö, Tumba.  
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-05-12.      
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-07, utgör 
underlag för beslutet. 
 
Ordförandens förslag till beslut 
Ordföranden förslår att nämnden anser medborgarförslaget besvarat och 
med tillägget att förvaltningen för dialog med berörda markägare var hund-
rastgården ska anläggas. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Sätt upp en hundgård i Segersjö  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslaget. 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att utreda var i Segersjö som hundrast-
gården ska anläggas.    
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara ett medborgarför-
slag av Jessica Nordén om att uppföra en hundrastgård i Segersjö, Tumba.  
Förslaget inkom till Botkyrka kommun 2015-04-09 och till samhällsbygg-
nadsförvaltningen 2015-05-12.      
 
Yttrande 
Samhällsbyggnadsnämnden har så sent som på sammanträdet 2015-05-19 
hanterat ett liknande medborgarförslag som detta. Som svar på det förslaget 
skrev nämnden att det är rimligt med en hundrastgård i Segersjö, men att 
platsen måste utredas vidare. Detta har inte förändrats. Utredningen beräk-
nas vara klar under året och en ny hundrastgård skulle därmed kunna vara 
på plats någon gång under våren 2017. 
 
 
 
Magnus Andersson  Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef  Gata/Parkchef   
 



Rubrik: Sätt upp en hundgård i Segersjö - publicerad 

Namn: Jessica Nordén  

Förslag: En hundgård i segersjö  

Motivering: Det finns ingen här men det finns många hundar  

 



  PROTOKOLLSUTDRAG 1[1] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:190 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
  

§ 330 
Medborgarförslag - Bygg parkeringsplatser alt inför parke-
ringstillstånd nära portar för äldre och funktionsnedsatta 
(sbf/2015:190) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Sammanfattning 
När det gäller befintliga parkeringsplatser så har samhällsbyggnadsnämnden 
inte ansvar för den typen av platser, utan ansvaret för dessa har  
respektive hyresvärd. Det är också de som har ansvar för att eventuellt an-
lägga nya parkeringsplatser, t.ex. i närheten av fastighetens portar. 
 
Vid planering och bygglovgivning av nya bostadsområden ansvarar dock 
nämnden för att se till så att samhällets krav på tillgänglighet kan uppnås. 
Enligt Boverkets byggregler ska angöringsplats för rörelsehindrade kunna 
ordnas efter behov inom 25 meters gångavstånd från en tillgänglig entré till 
publika lokaler, arbetsplatser och bostadshus. 
 
När det gäller de regler om parkering som nämns i medborgarförslaget, så 
handlar det om konventionella trafikregler som beslutas av staten. 
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Abbou Danial om att bygga parkeringsplatser eller alternativt 
införa parkeringstillstånd nära portar för äldre och funktionsnedsatta. För-
slaget inkom till Botkyrka kommun 2015-04-22 och till samhällsbyggnads-
förvaltningen 2015-05-12.    
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-03, utgör 
underlag för beslutet.  
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Charlotte Rickardsson 
Olov Lindquist  
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Referens Mottagare 
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Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag - Bygg parkeringsplatser alternativt inför 
parkeringstillstånd nära portar för äldre och funktionsned-
satta  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden anser medborgarförslaget besvarat.   
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att yttra sig över ett medbor-
garförslag av Abbou Danial om att bygga parkeringsplatser eller alternativt 
införa parkeringstillstånd nära portar för äldre och funktionsnedsatta. För-
slaget inkom till Botkyrka kommun 2015-04-22 och till samhällsbyggnads-
förvaltningen 2015-05-12.        
 
Yttrande 
När det gäller befintliga parkeringsplatser så har samhällsbyggnadsförvalt-
ningen inte ansvar för den typen av platser, utan ansvaret för dessa har  
respektive hyresvärd. Det är också de som har ansvar för att eventuellt an-
lägga nya parkeringsplatser, t.ex. i närheten av fastighetens portar. 
 
Vid planering och bygglovgivning av nya bostadsområden ansvarar dock 
förvaltningen för att se till så att samhällets krav på tillgänglighet kan upp-
nås. Enligt Boverkets byggregler ska angöringsplats för rörelsehindrade 
kunna ordnas efter behov inom 25 meters gångavstånd från en tillgänglig 
entré till publika lokaler, arbetsplatser och bostadshus. 
 
Avslutningsvis kan sägas att när det gäller de regler om parkering som 
nämns i medborgarförslaget, så handlar det om konventionella trafikregler 
som beslutas av staten.    
 
 
 
Magnus Andersson Charlotte Rickardsson 
Samhällsbyggnadschef Planchef       
 





  PROTOKOLLSUTDRAG 1[2] 

Samhällsbyggnadsnämnden 
 2015-10-20 Dnrsbf/2015:249, sbf/2014:636 
 

 

  
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
§ 323 
Medborgarförslag - Gör ett övergångställe Götavägen över 
Kyrkvärdsvägen och övergångsställe Götavägen - Kyrk-
värdsvägen (sbf/2015:249, sbf/2014:636) 

 
Beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslagen. 
 
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsställen vid Göta-
vägen, Vasavägen och Karlavägen.    
 
Sammanfattning 
Götavägen är en återvändsgata, som i likhet med de tre andra parallellgå-
ende vägarna Vasavägen, Karlavägen och Sveavägen, leder ut till Kyrk-
värdsvägen. 
 
Idag finns ett övergångsställe enbart vid Sveavägen, men samhällsbygg-
nadsnämnden har för avsikt att anlägga övergångsställen vid samtliga tre 
vägar och att då starta med Götavägen. 
 
Arbetena genomförs under hösten 2015 till en kostnad på motsvarande ca  
10 000 kr/övergångsställe.  
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, ett av Christoffer Wehlin och ett annat av Elisabeth Romano. Båda 
förslagen handlar om att göra ett övergångsställe i korsningen Götavägen/ 
Kyrkvärdsvägen.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-05 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom  
2015-05-06 till Botkyrka kommun och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2015-06-23.   
 
 



BOTKYRKA KOMMUN PROTOKOLLSUTDRAG  2[2] 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 2015-10-20 Dnr   sbf/2015:249, sbf/2014:636 
 

Samhällsbyggnadsförvaltningens tjänsteskrivelse, daterad 2015-09-18, ut-
gör underlag för beslutet. 
________ 
Expedieras till 
Kommunfullmäktige 
Förslagsställaren 
Ulrika Persson 
Olov Lindquist 
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Referens Mottagare 
Olov Lindquist  
 
 
 
 
 
 
 

Samhällsbyggnadsnämnden  
 
 
 
 
 

Medborgarförslag – Gör ett övergångsställe från Götavä-
gen över Kyrkvärdsvägen och medborgarförslag - Över-
gångsställe i korsningen Götavägen-Kyrkvärdsvägen  
 
Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden bifaller medborgarförslagen.   
Nämnden uppdrar åt förvaltningen att anlägga övergångsställen vid Göta-
vägen, Vasavägen och Karlavägen.    
 
Ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har fått i uppdrag att besvara två medborgarför-
slag, ett av Christoffer Wehlin och ett annat av Elisabeth Romano. Båda 
förslagen handlar om att göra ett övergångsställe i korsningen Götavägen/ 
Kyrkvärdsvägen.  
 
Det första förslaget inkom till Botkyrka kommun 2014-11-05 och till sam-
hällsbyggnadsförvaltningen 2014-12-12. Det andra förslaget inkom  
2015-05-06 till Botkyrka kommun och till samhällsbyggnadsförvaltningen 
2015-06-23.     
 
Yttrande 
Götavägen är en återvändsgata, som i likhet med de tre andra parallellgå-
ende vägarna Vasavägen, Karlavägen och Sveavägen, leder ut till Kyrk-
värdsvägen. 
 
Idag finns ett övergångsställe enbart vid Sveavägen, men samhällsbygg-
nadsförvaltningen har för avsikt att anlägga övergångsställen vid samtliga 
tre vägar och att då starta med Götavägen. 
 
Arbetena genomförs under hösten 2015 till en kostnad på motsvarande ca  
10 000 kr/övergångsställe.  
 
 
 
Magnus Andersson Ulrika Persson 
Samhällsbyggnadschef Gata/Parkchef        



Kyrkvärdsvägen/Götavägen

400m3002001000
Skala 1:6400 © Botkyrka kommun



Rubrik: Övergångsställe i korsningen Götavägen-Kyrkvärdsvägen - publicerad 

Namn: Elisabeth Romano  

Förslag: Övergångsställe korsningen Götavägen/Kyrkvärdsvägen  

Motivering: Måste ha en säker övergång för våra barn, så de själva tryggt kan gå till skolan. Även jag själv kan tycka att det 
känns olustigt att korsa vägen då Kyrkvärdsvägen kröker av i en skarp kurva, så sikten är begränsad och 
dessutom kör en del bilister i alltför hög hastighet. Det finns ett övergångsställe strax efter kurvan som man kan 
använda, och då kan man gå genom skogspartiet till Götavägen. Men det fungerar inte om man är äldre och 
har svårt att gå, har cykel eller barnvagn. Kan tillägga att trottoaren på Kyrkvärdsvägen är väldigt hög så det är 
ofta man står "mitt i gatan" och kämpar med att få upp vagnen samtidigt som man försöker hjälpa barnen med 
deras cyklar.  
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Avsägelser och fyllnadsval (KS/2015:5) 
 
Följande avsägelser har inkommit: 
 
Robert Nuse (S), nämndeman i Södertörns tingsrätt 
 
Behzad Dariusson (S), ersättare i utbildningsnämnden 
 
Hans Richardsson (S), nämndeman i Södertörns tingsrätt 
 
Fares Hamed (MP), ersättare i kommunfullmäktige  
 
Övrigt: 
 
Stefan Lövstad (M), ersättare i utbildningsnämnden har avlidit. 
 
Beslut 
Kommunfullmäktige beviljar avsägelserna och hemställer hos länsstyrelsen om ny  
sammanräkning till kommunfullmäktige efter Fares Hamed (MP).  
 
Kommunfullmäktige förrättar följande fyllnadsval: 
 
SÖDERTÖRNS TINGSRÄTT fr o m 1 januari 2016 – 31 december 2019 
Nämndeman efter Nicole Reshdouni (MP) 
 
Aliquat Khan (MP)  
 
Kommunfullmäktige bordlägger följande val: 
 
DIALOGFORUM FITTJA t o m 2018-12-31 
Ledamot på vakant plats (TUP) 

 
SÖDERTÖRNS TINGSRÄTT fr o m 1 januari 2015 – 31 december 2015 
Nämndeman efter Samira Österberg (V) 
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DIALOGFORUM ALBY t o m 2018-12-31 
Ledamot efter Lars Gösta Almgren (TUP) 
 
SÖDERTÖRNS TINGSRÄTT fr o m 1 januari 2015 – 31 december 2015 
Nämndeman efter Johan Kylander (TUP) 
 
KOMMUNFULLMÄKTIGES VALBEREDNING t o m 2018-10-15 
Ersättare efter Jill Melinder (S) 
 
KOMMUNFÖRBUNDET STOCKHOLMS LÄN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Jill Melinder (S) 
 
KOMMUNSTYRELSEN t o m 2018-10-15 
Ersättare efter Jill Melinder (S) 

 
TEKNISKA NÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Lars Bengtsson (S) 
 
SÖDERTÖRNS TINGSRÄTT fr o m 1 januari 2016 – 31 december 2019 
Nämndeman efter Robert Nuse (S) 
 
UTBILDNINGSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Behzad Dariusson  (S) 
 
SÖDERTÖRNS TINGSRÄTT fr o m 1 januari 2016 – 31 december 2019 
Nämndeman efter Hans Richardsson (S) 
 
UTBILDNINGSNÄMNDEN t o m 2018-12-31 
Ersättare efter Stefan Lövstad (M) 
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Nya motioner 
 
Beslut 
Motionen överlämnas till kommunstyrelsen för beredning. 
 
Sammanfattning 
Följande motion väcks: 
 
Bygg ett nytt äldreboende i centrala Tullinge (TUP), KS/2015:790 
 
 

  



             
Kommunfullmäktige         MOTION 
	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  	  	  	  	  	  	  2015-11-26	  

	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	   	  
Bygg	  ett	  nytt	  äldreboende	  i	  centrala	  Tullinge	  
 
Av kommunens befolkningsprognos framgår det att många barnfamiljer flyttar in till Tullinge. Men 
Tullinge är också den kommundelen i Botkyrka med högst andel äldre i befolkningen.  
 
Den 8 september 2015, togs första spadtaget för ett nytt äldreboende i Riksten med plats för 54 
äldre. Aleris Riksten Plaza beräknas stå klart för inflyttning hösten/vintern 2016. Det är glädjande 
att Tullinge får ett nytt äldreboende, men behovet av äldreboenden är större än så.  
 
Dagens situation innebär att äldre som inte längre klarar av eller vill ha kvar sina bostäder kan 
tvingas flytta från Tullinge för att få plats på ett äldreboende. Vi i Tullingepartiet anser att 
människor som vill bo kvar i Tullinge på ålderns höst skall ha den möjligheten. Tullinge ska vara 
ett bra samhälle för alla åldersgrupper.  
 
Att planera och bygga ett äldreboende tar tid. Om beslut tas idag om ett boende skulle detta kunna 
stå klart om ett antal år. Fram till dess har gruppen äldre ökat ytterligare. Kommunen behöver därför 
börja planera för ett nytt äldreboende i centrala Tullinge redan nu. Boendet kan lämpligen utformas 
med avdelningar av olika karaktär, exempelvis en avdelning för finskspråkiga som är en stor grupp i 
Tullinge.  
 
Likt bristen på äldreboenden finns det även ett underskott av sociala bostäder. I dag har 
Socialnämnden svårigheter att erbjuda lämpliga bostadslösningar. Istället tvingas kommunen 
använda dyra hotellboenden och olika tillfälliga bostadslösningar. Ska vi förvalta våra skattemedel 
på bästa sätt kan vi inte fortsätta att köpa dyra platser med ekonomiska underskott som följd.  
 
En möjlig dellösning på problemen är att ”slå två flugor i en smäll” genom att bygga ett nytt 
äldreboende i Tullinge och på sätt frigöra bostäder som i sin tur kan erbjudas Socialnämnden när 
äldre flyttar in på boendet. Ett sådant förfarande skulle leda till stora fördelar för kommunen genom 
att antalet äldreboendeplatser ökar samtidigt som Socialnämnden får tillgång till ett antal nya 
bostäder.  
 
Vi föreslår kommunfullmäktige besluta 
 
att  planering för ett nytt äldreboende i centrala Tullinge påbörjas  
 
att  berörda förvaltningar får i uppdrag att utreda hur kommunen kan frigöra lägenheter till 
 Socialnämnden genom att bygga ett nytt äldreboende  
 
Anders	  Thorén	  (TUP)	   Pierre	  Blankenburg	  (TUP)	   	  
	  
Carl	  Widercrantz	  (TUP)	   	   	   	  
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Nya medborgarförslag 
 
Beslut 
Följande medborgarförslag tas emot för beslut: 
 
Bättre parkeringsplats i Tumba, dnr KS/2015:711 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.  
 
Markera cykel- och gångbana Römossevägen, dnr KS/2015:719 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.  
 
Gör landsbygden mer levande, dnr KS/2015:720 
Överlåts till socialnämnden för beslut.  
 
Inrätta provisorisk flyktingförläggning, dnr KS/2015:722 
Överlåts till socialnämnden för beslut. 
 
Sätt upp fartkamera eller farthinder på Römossevägen, dnr KS/2015:728 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.  
 
Skjut upp renovering av lägenheter och bygg instället paviljonger för  
flyktingar, dnr KS/2015:758 
Beslutas av kommunfullmäktige efter yttrande från Botkyrkabyggen och  
socialnämnden.   
 
Installera belysning på asfalterad gång-cykelväg ”Gamla Götalandsvägen”, 
dnr KS/2015:759. 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.   
 
Använd en del av grusplanen på vilken albyskolan stod till parkering,  
dnr KS/2015:760 
Överlåts till tekniska nämnden för beslut. 
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Önskar ett utegym och papperskorgar nedanför kolonilotterna och Kärrsby-
fotbollsplan, dnr KS/2015:761 
Överlåts till kultur- och fritidsnämnden för beslut. 
 
Anställ och kvotera in personer med funktionshinder i Botkyrka kommun, 
dnr KS/2015:762 
Beslutas av kommunfullmäktige efter yttrande från kommunstyrelsen. 
 
Bygg en trappa och gångväg upp genom ”skogen” från Nibblevägen,  
dnr KS/2015:763 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.  
 
Anlägg en bmx-cykelbana på flygfältet i Riksten, dnr KS/2015:764 
Överlåts till kultur- och fritidsnämnden för beslut. 
 
Uppför en busskur på Vattravägen, dnr KS/2015:776 
Överlåts till samhällsbyggnadsnämnden för beslut.  
 
 
 
Ärendet 
Kommunfullmäktige bestämmer vilket politiskt organ som ska besluta om 
medborgarförslag. Enligt fullmäktiges arbetsordning får fullmäktige över-
låta till en nämnd, men inte kommunstyrelsen, att slutligt besluta i ett ärende 
som har väckts genom medborgarförslag. 











Rubrik  Inrätta provisorisk flyktingförläggning - publicering 

  

  

Namn Claes Tullbrink/Åsa Söderström  

  

  

  

  

  

  

Förslag Byggnaden på Kantorn 2 (fd förskola, Prästgårdsvägen) används ej, inte heller 
tomten. Mögel-problem, om vi minns rätt.  
Förslaget är att riva byggnaden och ersätta med baracker och använda dem för 
provisorisk flyktingförläggning (eller om bef byggnad trots allt kan saneras o 
användas, att iordningsställa den för föreslaget ändamål. 

Motivering Varken mark eller byggnad har använts på många år. Vatten- och 
avloppsanslutningar torde finnas. Det är nu stort behov av lokaler för att husera 
flyktingar/ asylsökanden, och det lär det vara ett bra tag framåt. Länsstyrelsen 
har bett Botkyrka ordna bostad åt betydligt fler än vad Botkyrka med 
konventionella metoder lyckas ordna (15 erbjudna platser!) Det vore mänskligt 
att erbjuda fler tak över huvudet, om än inte av 100%ig standard, samtidigt 
som mark o byggnad borde utnyttjas. 

 





Rubrik  Skjut upp renovering av lägenheter och bygg istället paviljonger för 
flyktingar - publicering 

Förnamn Yvonne  

Efternamn  Falk  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Botkyrkabyggen ägs av Botkyrka kommun. Botkyrkabyggen har startat en stor 
renovering av lägenheter med bl a nya badrum och kök. Nu kommer det många 
flyktingar till Sverige. Mitt förslag är att Botkyrkabyggen skjuter upp 
renoveringen av lägenheterna och i stället bygger paviljonger där flyktingar kan 
bo.  

Motivering I och med flyktingkrisen måste man omprioritera resurserna. Det är mycket 
viktigare att flyktingar får en bostad än att vi som redan har en bostad får en 
något finare bostad.  

 



Rubrik Installera belysning på asfalterad gång-cykelväg "Gamla 
Götalandsvägen" - publicering 

Förnamn Siw  

Efternamn  Flodqvist  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Belysning asfalterad gång-cykelväg "Gamla Götalandsvägen" bakom 
Avstyckningsvägen 25-70. 

Motivering Större trygghet för dom boende under den långa mörka årstiden. Samt att 
många promenerar, cyklar just denna väg som är i totalt mörker under höst -
  vinter bl a på grund av skogen och höga berget bakom.  Även 2 stora höga 
tallar nära gångvägen bakom Avstyckningsvägen 25-31 tar bort väldigt mycket 
ljus och sol under dagtid. Dessa åtgärder önskas av oss alla boende i nämnda 
område. Trygghet, livskvalitet även för oss.  

 



Rubrik  Använd en del av grusplanen på vilken albyskolan stod till parkering - 
publicering 

Förnamn    

Efternamn    

Namn Anders Edström Frejman  

  

  

  

  

  

  

Förslag Använd en del av grusplanen på vilken albyskolan stod till parkering för alby c. 
Det behöver bara vara för dagtid. 

Motivering Öka tillgängligheten till alby c bilvägen. Handlare missgynnas kraftigt av det 
totala p-kaoset. Det händer minst en gång i veckan att jag helt väljer bort 
butiker i Alby c enbart pga att jag inte hittar parkering. 

 



Rubrik Önskar ett utegym och papperskorgar nedanför kolonilotterna och 
Kärrsbyfotbollsplan - publicering 

Förnamn Siw  

Efternamn  Klöveråa  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag Har tidigare sänt Er detta! Men det händer inget!  
Önskar ett utegym nedanför kolonilotterna och Kärrsbyfotbollsplan! Ovanför 
Vattenverket!  
Önskar även fler papperskorgar! 

Motivering Marken finns, vore toppen när man tagit morgon promenaden runt 
Vattenverket, det många gör! Att sträcka o tänja på kroppen, tror också att 
ungdomarna skulle lockas till detta. Utnyttja den marken som finns ovanför 
Vattenverket! 

 



Rubrik  Anställ och kvotera in personer med funktionshinder i Botkyrka 
kommun - publicering 

Förnamn    

Efternamn    

Namn Ann-Sofie Spångberg  

  

  

  

  

  

  

Förslag Jag tycker Botkyrka kommun ska föregå med gott exempel genom att anställa 
och kvotera in personer med funktionshinder. Det skulle kunna vara 
arbetsplatser inom kommunen så som dagis, skola, äldrevård eller annan 
kommunal omsorg. Idag får endast en av fyra ett arbete i Sverige efter avslutat 
4:årigt särskolegymnasium. Istället har många "bara" daglig verksamhet. 

Motivering Det behövs mer resurser med olika kompetenser inom kommunal omsorg idag. 
Man ska absolut fortsätta att sätta krav på utbildad personal. Genom att 
kvotera in och anställa någon med funktionshinder kan de utföra många 
arbetsuppgifter och vara en oerhörd uppskattad resurs och komplement till den 
utbildade personalen. Här ser jag en win-win situation. Den funktonshindrade 
får ett arbete med förslagsvis lönebidrag. Att få vara en del av detta samhälle 
är oerhört viktigt för en persons mående. Det andra är naturligtvis att 
kommunen skapar riktiga jobb till personer med funktionshinder. Sen så får de 
kommunala arbetsplatserna fantastiska personer som kommer vara oerhört 
uppskattade medarbetare. 

 



Rubrik Bygg en trappa och gångväg upp genom "skogen" från Nibblevägen - 
publicering 

Förnamn Karolin  

Efternamn  Larsson  

  

  

  

  

  

  

  

Förslag En trappa och gångväg upp genom "skogen" från Nibblevägen till 
Tullingebergsvägen. 
 
Det genomförs genom att man bygger en stentappa och gör en riktig gångväg 
upp över berget. Inte en liten, läskig, brant och hal stig som det är idag. 

Motivering Som det är idag, går ALLA på en liten gångstig och upp på ett berg. Alla går 
där, då det är en onödigt lång omväg att följa vägen runt. Livsfarligt.  
 
Någon (säkerligen ett barn) kommer att ramla och slå sig rätt rejält där, eller 
ramla rakt ut på Nibblevägen, när man kommer från Tullingebergsvägen. 
 
En trappa (förslagsvis en stentrappa) och en gångväg upp där skulle underlätta 
något enormt!  

 



Rubrik  Anlägg en bmx-cykel-bana någonstans på flygfältet vid Riksten - 
publicering 

Förnamn    

Efternamn    

Namn Robert Kitzberger  

  

  

  

  

  

  

Förslag Jag föreslår att kommunen anlägger en bmx-cykel-bana någonstans på 
flygfältet uppe vid Riksten. 

Motivering Plats finns det och det kan inte vara särskilt kostsamt att anlägga, då det i stort 
sett bara är jord och sand som behövs. Se hemsidan för bmx-banan i Älvsjö: 
http://www8.idrottonline.se/AlvsjoBmx-klubb-Cykel/ 
 
Ingen skulle bli lyckligare än alla småttingar i Riksten som nu hittar sina egna 
gupp och hopp bland de befintliga kullarna intill fältet. Även andra bmx-
intresserade i Tullinge och Botkyrka behöver en vettig bana att köra i. 
 
Se även:  
 
http://www.dirtbuilders.com 
 
http://www.stockholmdirekt.se/nyheter/har-ar-soderort-ute-och-
cyklar/Ldelfv!6sNyitaQWwei4j6SuZMK5A/ 

 



Medborgarförslag  - Uppför en busskur på Vattravägen - publicering 

 

Rubrik    

Förnamn  

Efternamn  

Namn Leif Wiman  

Gatuadress  

Postadress  

Postnummer    

Telefonnummer  

Mobilnummer    

E-postadress  

Förslag Uppför en ordentlig busskur på Vattravägens raksträcka mellan Strandvägen 
och Lavretsvägen. Kurens placering ska vara för buss som går mot Dalvägen.  
Om man tar halva körbana i anspråk på denna plats kan man även förvänta sig 
en behövlig fartsänkning. 

Motivering Alla tidigare åtgärder som Förvaltningen har gjort har inte förändrat bilisternas 
beteende. Vi har ständiga fartöverträdelser,omkörningar , buskörningarna.Det 
kan bara inte vara så att grannkommunens bilisters framfart  ska gå före 
boendes liv och hälsa. Om Botkyrka kommun tycker att bilar går före våra liv 
och vår hälsa så är man på helt fel spår och en helt fel utveckling som strider 
mot era egna mål. 

Kön  

Kommundel  

Från mobilapp    

Ålder  

  
 

 

 
Innehållstyp: Medborgarforslag 
Skapad 2015-11-06 09:20 av Systemkonto  
Senast ändrad 2015-11-06 09:20 av Systemkonto  
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Planering och ordning för kommunfullmäktiges budgetsamman-
träde den 26 november 2015 
Sammanträdet inleds 09:00  
 
Vi ajournerar sammanträdet 12.00 -12.45 för lunch samt 17.15–18.00 för middag. 
 
Planering 
09.00 – 12.00 Debatt ettårsplan 2016 
12.00 – 12.45 Lunch 
12:45 – 17.15 Debatt ettårsplan 2016 forts.  
17.15 – 18.00 Middag 
18.00 – Ärenden 
 
Talartid 
Debatten inleds med gruppledarnas inledningsanföranden. Här ges tillfälle för  
övriga gruppledare att ge 2 repliker vardera på varandras anföranden. Varje 
gruppledare har därmed 2 repliker att fritt disponera på valfritt anförande. Under  
inledningsrundan avräknas inte partitiden, utan tiderna 3 och 1 minut tillämpas 
dvs. inledningsanförandet får ta 3 minuter i anspråk och replikerna 1 minut.  
 
Samtliga partier får en grundtid om 15 minuter. Varje parti får dessutom 3 
minuter per mandat samt ytterligare 3 avslutande minuter för varje gruppledare. 
Tiden för avslutningsanförandena avräknas inte från partitiden. Avslutningsanför-
anden 3 minuter utan repliker. I övrigt disponerar partierna fritt över sin tid.  
 
Nämnderna behandlas i följande ordning: 
- Gruppledarna inledningsanförande  
- Kommunstyrelsen  
- Vård och omsorgsnämnden  
- Socialnämnden  
- Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden  
- Utbildningsnämnden  
- Kultur och fritidsnämnden  
- Samhällsbyggnadsnämnden  
- Miljö och hälsoskyddsnämnden  
- Tekniska nämnden  
- Valnämnden  
- Revisionen  
- Avslutningsanföranden  
 

 
 

 
 

 
 
 
 
 

 
 

Kommunfullmäktiges presidium 
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